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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

GEEN OORLOG 
MET IRAN

WOONCRISIS? AAN DE SLAG!

De spanningen tussen de Verenigde Staten en 
Iran lopen op. Op pagina 28 van deze Tribune 
legt Iran-deskundige Peyman Jafari uit dat als 
het tot een oorlog komt tussen de VS en Iran, 
gewone mensen het slachtoffer zijn. SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut mengt zich overal in 
het debat om te pleiten voor de-escalatie. 

Jij kunt ook iets doen. Naar anti-oorlogs- 
demonstraties gaan bijvoorbeeld.  
En onderstaande petitie tegen oorlog met  
Iran ondertekenen.   
 
stopdebommen.nl

Er heerst een wooncrisis in heel Nederland. Huizenprijzen rijzen de pan uit en 
steeds minder mensen kunnen een woning vinden, doordat de markt vrij spel 
heeft en politici hun verantwoordelijkheid niet nemen. Daarnaast geeft deze crisis 
huisjesmelkers de vrije hand. Zij krijgen door het lage aanbod steeds meer macht 
en kunnen daardoor de raarste eisen stellen en streken uithalen bij hun huurders. 
ROOD reikt elk jaar de ‘Huisjesmelker van het Jaar’-prijs uit aan de slechtste huis-
baas van Nederland. Samen met bewoners gaan we aan de slag om de huisjes-
melker aan te pakken en hun situatie te verbeteren. Ook dit jaar organiseren we 
deze verkiezing. Heb, ken of ben jij een slechte huisbaas?  
Stuur dan een mailtje met de gegevens aan rood@sp.nl dan houden  
we contact!

TEKEN DE PETITIE
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Een strijdbaar 2020!
De feestdagen liggen weer achter ons. Ik 
hoop dat iedereen op een eigen manier 
ervan heeft kunnen genieten. Voor ons 
ligt een nieuw jaar, 2020: een mooi jaar 
en ik hoop het jaar van rechtvaardigheid. 
Afgelopen jaar stond in het teken van 
protest. Veel mensen voelen zich in de steek 
gelaten door de regering. De zorgverleners, 
boeren, gepensioneerden, onderwijzers, 
politie en advocaten. Massaal voerden zij 
actie.

Het was ook het jaar waarin op een 
andere manier pijnlijk duidelijk werd dat 
de overheid niet altijd aan de kant van 
de mensen staat. Neem de affaire met de 
toeslagen rond de kinderopvangtoeslag. 
Duizenden ouders zijn onterecht 
uitgemaakt voor fraudeur. Onterecht 
moesten zij (tien)duizenden euro’s betalen, 
met verstrekkende gevolgen. Hele gezinnen 
zijn kapotgemaakt. Mensen zijn het 
vertrouwen in de overheid volledig kwijt. 
Toen er eindelijk aandacht was voor deze 
groep, bleven echte oplossingen uit. Wel 
waren er veel teleurstellingen. Zo bleken 
de uiteindelijk opgestuurde dossiers 
onleesbaar en incompleet.

Het is schandalig hoe er met deze mensen 
is omgegaan. Een vreselijk voorbeeld van 
hoe mis het kan gaan als de overheid de 
menselijke maat uit het oog verliest. Maar 
ook bijzonder inspirerend om te zien dat 
de ouders ondanks hun grote ellende zo 
strijdbaar zijn. Zo begonnen ze zelf een 
kerstactie om andere gedupeerde gezinnen 
toch een beetje een fijne kerst te geven. 
Natuurlijk hielpen wij als SP deze ouders. In 
korte tijd is er ruim 55.000 euro opgehaald. 
Samen met een aantal ouders stond ik 
daarna kerstpakketten in te pakken. Zo 
triest dat het nodig is, maar het was prachtig 
om de solidariteit en strijdvaardigheid te 
zien. Wij zullen ons blijven inzetten voor 
alle gezinnen die slachtoffer zijn geworden 
van de belastingdienst, totdat 
het voor hen is opgelost. 
Maar natuurlijk ook voor 
al die andere mensen die 
het afgelopen jaar zijn 
opgestaan.

Laten we in 2020 de 
handen ineenslaan 
voor een rechtvaardig 
Nederland!

8 Dit zijn ze: Het nieuwe partijbestuur
12 Congres: Modern socialisme, klaar voor de toekomst
27 Aanpak stikstof: Zo komen we er nooit
33 Nederwiet: Neerlands eerste legale kwekerij
36 Linksvoor: Azza Heles dwong renovatie af

23, 24, 25, 26, 32, 37 Nieuws 38 Brieven 39 Puzzel   
40 Theo de buurtconciërge

SAMEN 
VOORUIT

XXIV SP-congres • eerste concept 13 september 2019



4 TRIBUNE januari 20204 

KERSTDRUKTE IN DE MOED? Jazeker, maar wel 
met een hartverwarmend solidair tintje. 
Vlak voor de kerstdagen zijn gedupeerde 
ouders van de toeslagenaffaire er samen met 
SP’ers druk in de weer met het inpakken 
van kerstpakketten. Bestemd voor degenen 
die door de Belastingdienst geruïneerd en 
met torenhoge schulden opgezadeld zijn en 
daardoor voor de kinderen geen geld voor 
een extraatje of uitje tijdens de kerstvakantie 
hebben. In de pakketten zitten onder meer 
ingrediënten voor een kerstdiner, cadeautjes 

AFFAIRE KINDEROPVANGTOESLAGEN

‘ OUDERS EN KINDEREN  
MOETEN OP ÉÉN STAAN’

De inmiddels beruchte toeslagenaffaire bracht aan het licht dat bij talloze ouders toeslagen 
voor kinderopvang onterecht zijn stopgezet en teruggevorderd, dwong staatssecretaris Snel tot 
opstappen en legde een misselijkmakende cultuur bij de Belastingdienst bloot. Ook kwamen 
de desastreuze gevolgen voor gezinnen aan het licht, die compleet geruïneerd werden.  
SP-Kamerlid Renske Leijten, die de zaak aan het rollen bracht en aan de kaak stelde, spreekt 
van ‘misdaad door de overheid’. Maar bovenal wil ze een oplossing voor de gedupeerden.  
En een cultuuromslag bij de fiscus. 

voor de kinderen en waardebonnen voor 
bijvoorbeeld een nieuwe kinderjas of een 
dagje uit in een pretpark. De pakketten 
konden worden betaald dankzij een actie 
die de ouders zelf hebben opgezet, die 
ondersteund is door de SP en die in amper 
twee weken 56.550 euro heeft opgebracht. 
Wat een contrast met hoe deze mensen 
zijn behandeld door de Belastingdienst. 
De verhalen die naar buiten kwamen zijn 
schan dalig, op het misselijkmakende af. 
Berucht zijn inmiddels de cruciale persoon-

lijke dossiers die de Belastingdienst naar 
gedupeerden stuurde: in sommige gevallen 
waren vele pagina’s van het dossier met 
zwarte viltstift onleesbaar gemaakt. Zodat 
de mensen er nog niks aan hadden. 
Renske Leijten staat de gedupeerden bij en 
is weken na dato nog steeds sprakeloos. 
‘Op grote schaal heeft de Belastingdienst 
poststukken vernietigd, wat enorme schade 
bij talloze gezinnen heeft veroorzaakt. En 
let wel: gewoon op besluiten van de top 
van de fiscus!’ Maar hoe kon dat allemaal 

Lilian Marijnissen helpt met het
inpakken van de kerstpakketten.



gebeuren? ‘Duidelijk is dat er in de manage-
mentlagen, in de top van de Belastingdienst, 
een bepaalde cultuur is ontstaan. Uit gelekte 
interne stukken blijkt dat men wist dat er 
niet conform de regels gehandeld werd. 
En over die zwart gemaakte dossiers: naar 
verluidt sprak men bij de Belastingdienst 
cynisch over afplakjesdag.’ 
Als dat humor moet voorstellen, dan heeft 
de ‘grapjas’ die het verzon niets bij een 
overheidsdienst te zoeken. Leijten spreekt 
van een misdaad, begaan door de overheid. 
Vervolging? ‘Daar moeten het Openbaar 
Ministerie en de Rijksrecherche onderzoek 
naar gaan doen.’

Prestatie van het jaar
De affaire kostte verantwoordelijk staats-
secretaris Snel inmiddels de kop. Vlak voor 
de confrontatie met de Kamer stapte hij op. 
Terecht, stelt Renske Leijten. Verder dan 
excuses aanbieden aan de ouders en ook 
aan de Kamer vanwege trage en onvolledige 
informatievoorziening was hij eigenlijk niet 
gekomen. Leijten: ‘Alles wat hij gedaan heeft, 
was omdat wij hem daartoe hebben ge-
dwongen.’ Maar er gebeurde meer. Het met 
volharding en doorzettingsvermogen bloot-
leggen van de affaire leverde Leijten, samen 
met CDA-Kamerlid Pieter Omtzigt met wie 
ze al die tijd zij aan zij stond, de prijs voor 
Politieke prestatie van het jaar 2019 op. Uit 
de rapportage van het EenVandaag  
Opiniepanel: “Sommige Kamerleden  
bewijzen dat er ook politici zijn die heus  
wél voor de gewone man opkomen.”

Er is nu een compensatie voor driehonderd 
ouders, maar er zijn er veel meer gedupeerd. 
Leijten verwacht meer dan tienduizend. 
Overigens speelde het meldpunt van de 
SP een cruciale rol. ‘Toen ik het meldpunt 
startte – waar zich inmiddels meer dan 
twaalfhonderd mensen hebben gemeld – 
werd mij al snel duidelijk dat het probleem 
veel groter was dan de staatssecretaris deed 
vermoeden.’ Doordat Leijten niet alleen 
met een zwartboek kwam, maar ook met de 

ouders actie ging voeren bij de Belasting-
dienst in Rotterdam, kregen de slachtoffers 
een gezicht. 
Voor ouders die onder de gewraakte werk-
wijze hebben geleden, gloort er nu hoop. 
Zij zullen waarschijnlijk gecompenseerd 
gaan worden, zoals ook de eerste groep van 
driehonderd mensen die eerder onderzocht 
werden door de ‘commissie-Donner’. ‘Maar 
er zijn nog veel meer ouders gedupeerd. Het 
is onduidelijk hoeveel. Maar het is wel dui-
delijk dat de handelswijze steeds hetzelfde 
was: de Belastingdienst vroeg om extra 
informatie, zei dan dat die niet was geleverd 
– ook al leverden ouders hun hele admi-
nistratie aan – zette vervolgens alle kin-
deropvangtoeslagrechten op nul en begon 
gigantische bedragen terug te vorderen. Het 
allerpijnlijkste is dat de ouders het stempel 
‘fraudeur’ kregen en dat ze daardoor geen 
hulp meer kregen van de Belastingtelefoon 
en ook niet in aanmerking kwamen voor 
betalingsregelingen.’ 

Leijten: ‘Alle ouders die met ons hun dossier 
opvroegen, krijgen nu een gesprek met de 
Belastingdienst en als zij willen gaan wij met 
ze mee.’ Een gesprek: dat lijkt voor de hand 
te liggen, maar de affaire toont aan dat de 
dialoog tot nu toe kennelijk niet in het woor-
denboek van de fiscus voorkwam als het 
om kindertoeslagen ging. ‘Er is sprake van 
een monsterlijke ICT bij de Belastingdienst; 
mensen zijn nummers. Ze werden direct 
op nul gezet, als bijvoorbeeld de info niet 
klopte. Maar daar kunnen allerlei redenen 
voor zijn. De oplossing ligt dus bij gesprek-
ken voeren, de dialoog voeren. Dus: voordat 
er hardvochtige besluiten worden genomen, 
eerst het gesprek aangaan met de mensen. 
Als de Belastingdienst mensen in de ogen 
ziet, wordt ze zelf ook weer menselijk. Vanaf 
nu moeten ouders en hun kinderen weer op 
één staan.’ 
Ook dit jaar zal de SP blijven knokken voor 
een oplossing voor deze ouders. •

tekst Rob Janssen • foto Cees Wouda

‘Eén vereniging,  
dat wil ik weer zien.’ 

Jannie Visscher 
voorzitter SP
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‘Er is sprake van een  
monsterlijke ICT bij  
de Belastingdienst: 
mensen zijn nummers’ Deze uitspraak deed een van onze 

 bestuursleden tijdens de kennis-
makingsronde met het nieuwe partij-
bestuur, die ik deed samen met  
algemeen secretaris Arnout Hoekstra. 
Eén vereniging, want samen staan  
we sterk.

De rechtse regeringen van de afgelopen 
tijd kozen voor economische groei ten 
koste van mensen en natuur. De  
publieke sector – zorg, onderwijs,  
politie – werd uitgekleed. De sfeer is te 
veel: ‘Ikke, ikke, ikke en de rest kan…’ 
Het aantal miljonairs groeit harder 
dan ooit. Multinationals maken gigan-
tische winsten. Maar lonen, uitkeringen 
en pensioenen gaan er nauwelijks op 
vooruit. Steeds meer mensen kunnen 
de eindjes niet meer aan elkaar kno-
pen. Mensen komen tegenover elkaar 
te staan. Het is dus tijd voor recht-
vaardigheid.

Die rechtvaardiger samenleving  
kunnen we alleen maar bereiken  
wanneer we als SP’ers schouder aan 
schouder strijden. Samen sterk, met 
de leden die de Tribune verspreiden, 
de mensen van onze Hulpdiensten, de 
mensen in besturen en werkgroepen, 
activisten, regiovertegenwoordigers, 
volksvertegenwoordigers, bestuurders 
en onze medewerkers in onder andere 
De Moed en Den Haag. En met alle leden 
die ons steunen met hun lid maatschap 
en stem bij verkiezingen. 

Tijdens de gesprekken hoorde ik dat 
sommigen het gevoel hebben dat delen 
van de SP als eilandjes bezig zijn, los van 
elkaar. Dat betekent soms dat we steeds 
opnieuw het wiel uitvinden.  
We kunnen van elkaar leren en elkaar 
versterken. Daarom moeten we elkaar 
opzoeken en waar mogelijk samenwer-
ken. Samen sterk is zo ook een opdracht, 
om ons nog beter te organiseren.

Ik heb enorm veel zin om me daar met 
het nieuw gekozen partijbestuur voor 
in te zetten: één grote en sterke SP, die 
gaat voor rechtvaardigheid. Met elkaar, 
zoals we ook de samenleving graag zien. 
Samen kunnen we bergen verzetten!
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foto Wenda Oudshoorn

Op 14 december is ze tijdens het SP-Congres met een 
flinke meerderheid gekozen tot SP-voorzitter. Ze is 
zich terdege bewust van de taak waar zij en het nieuwe 
partijbestuur voor staan. Tijd voor een nadere kennis-
making. Jannie Visscher (58) over verantwoordelijkheid 
dragen, onderlinge strijd, geboortegrond en bloemen 
zaaien.

‘HET EERSTE WAT IK DEED toen ik ’s avonds thuis 
kwam na het partijcongres in Nieuwegein, 
was alle mensen beantwoorden die mij 
gelukwensen hadden gestuurd. Ik vond het 
heel fijn dat ze met mij meegeleefd hadden 
en mij feliciteerden. Toen ik daarmee klaar 
was, was het geloof ik drie uur. En toen was 
ik zo moe dat ik van mezelf de volgende 
morgen tot 12 uur in bed mocht liggen, haha. 
Dat gebeurt niet vaak. Normaal ben ik altijd 
wel op tijd uit de veren en kom ik in actie.’ 

 › Ik kan me voorstellen dat je moe was, na 
zo’n intensieve campagne door het hele 
land.
‘Laat ik vooropstellen: ik heb het niet als een 
campagne ervaren. Ik heb het zo ervaren, 
dat Patrick (van Lunteren, –red.) en ik samen 
op een plezierige manier hebben kunnen 
kennismaken met de partij en ons hebben 
kunnen voorstellen. En daar kijk ik met 
een heel goed gevoel op terug. Omdat het 
gewoon prettig was. We zijn heel kameraad-
schappelijk samen op pad gegaan en we 
hebben ons allebei gepresenteerd. En we 
hebben ook heel goed kunnen luisteren naar 
wat de mensen belangrijk vonden. Want 
het is een wisselwerking: jij stelt je voor en 
mensen stellen je vragen én geven je dingen 
mee die zij belangrijk vinden. Zelf ben ik 
heel erg blij dat het geen onderlinge strijd 

‘NATUURLIJK MOETEN 
 WE DISCUSSIËREN.  
MAAR DAN WEL

 SCHOUDER AAN SCHOUDER’

JANNIE VISSCHER

is geworden. Want daar heb ik echt een 
bloedhekel aan, kan ik je zeggen. Ik zou het 
zó zonde vinden, dat wij als SP’ers onderling 
gaan strijden, terwijl we in de buitenwereld 
genoeg te doen hebben om te verbeteren. 
We moeten praten, luisteren, discussiëren, 
overtuigen, maar wel schouder aan schou-
der. En dat is gebeurd en daar ben ik blij om. 
En ook tijdens het congres voelde ik de ener-
gie en de wil om de moeilijkheden van het 
afgelopen jaar – want we hebben als partij 
een zware tijd achter de rug – af te sluiten en 
vanaf nu de schouders eronder te zetten en 
aan de slag te gaan.’

Haar handdruk is stevig en haar dictie 
helder en puntig. Het noordelijke accent is 
onmiskenbaar, en toch heeft Jannie  
Visscher iets zuidelijks, iets gemoedelijks 
over zich. Dat zal ongetwijfeld goed van pas 
zijn gekomen toen ze in 2014 van Groningen 
naar Eindhoven verhuisde. Maar daarover 
later meer. 

We treffen haar tijdens een nieuwe inten-
sieve ‘tournee’ door het land, samen met 
de nieuwe algemeen secretaris Arnout 
Hoekstra: een gespreksronde met alle 30(!) 
leden van het nieuwe partijbestuur. Vandaag 
bezoeken ze de partijbestuurders in Limburg 
en Zeeland. ‘Wat mij tijdens die gesprekken 

het meest opvalt, is dat de partijbestuurs-
leden erg gemotiveerd zijn om actief bij 
te dragen. Niet zo van: nou, we gaan een 
keer per maand naar die vergadering en de 
maand erop komen we weer. Nee, ze hebben 
echt zin om een steentje bij te dragen en 
om als gezamenlijk bestuur verantwoorde-
lijkheid te dragen en ook af te leggen. En 
niet dat het dagelijks bestuur alles doet en 
regelt.’ 

 › Was dat voorheen anders dan?
‘Dat kan ik moeilijk beoordelen, omdat ik 
pas één keer een partijbestuursvergadering 
heb gehad – op 16 december. Maar ik zie en 
voel nu een gevoel van: we gaan het samen 
doen, we willen allemaal de schouders 
eronder zetten.’

‘Ik zou het zó zonde vinden, als wij als SP’ers onderling gaan strijden’
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 › In 2014 verhuisde je van Groningen naar 
Eindhoven om wethouder te worden in  
de Lichtstad. Was dat niet een hele ingreep 
in je leven? 
‘Ik deed dat omdat de partij het me vroeg. 
Niet omdat het mijn allergrootste droom 
was om daar wethouder te worden. Acht 
jaar lang heb ik het in Groningen met heel 
veel plezier gedaan, met zorg, stadsbeheer 
en milieu in mijn portefeuille. In 2014 zagen 
we als SP geen kans op een coalitie met 
voldoende sociaal profiel. Bovendien stond 
ik als lijstduwer op de kandidatenlijst. Maar 
toen werd ik gebeld met de vraag of een 
wethouderschap in Eindhoven me wat leek. 
Ik zei: ik zal erover nadenken, maar reken er 
maar niet op. Inderdaad omdat ik het zo ver 
weg vond. Ik heb toen een afspraak gemaakt 

met Bianca van Kaathoven, van de afdeling 
Eindhoven. Ik dacht: als die nou niet leuk 
is, dan doe ik het niet.’

 › Maar die bleek wel leuk te zijn?
‘Ja, een heel leuke vrouw. Ik begon ook te 
beseffen dat ik me daar echt nuttig zou 
kunnen maken. Eindhoven kende ik wel 
een beetje. Een van mijn beste vrien dinnen 
woonde in Geldrop en met haar kwam ik 
weleens in Eindhoven. Als wethouder was 
ik er ook weleens op werkbezoek geweest, 
dus de stad was niet vreemd voor mij. Ja, 
en toen besloot ik het te doen. En over die 
ingreep in mijn leven: ik heb geen gezin 
en woon alleen. Dus ik hoefde alleen voor 
mezelf te beslissen.’

 › Je was dus niet echt gehecht aan 
Groningen?
‘Zeker wel. Maar weet je, ik ben opgegroeid 
op een boerderij in Dedemsvaart, Overijs-
sel. Aan die omgeving ben ik het meest 
gehecht. Toen mijn vader overleed, besloten 
mijn broer en ik het huis en de grond te 
houden. En toen wist ik dat mijn geboorte-
grond bleef, toen voelde het goed. Het huis 
verhuren we aan vrienden en ’s zomers zet 
ik daar een caravan neer en verzorg ik er 
mijn bloementuintje. Dat vind ik heerlijk. 
Wat ook speelt, is dat mijn leven niet zo 
erg veranderd is. Ik heb een kleine familie 
maar veel vrienden, sommigen al vanaf de 
lagere school. Die wonen verspreid over 
heel Nederland en mijn vrije tijd breng ik 
best veel met hen door. Dus de vrienden die 
toen dichtbij in het noorden woonden, zijn 
nu ver weg en degenen die ver woonden, 
zitten nu dichtbij. Dus eigenlijk is er in mijn 
leef patroon weinig veranderd.’

Ze heeft goed kunnen aarden in Eindhoven. 
Maar Groningen, waar ze voor haar tijd 
als wethouder overigens twintig jaar bij 
de provincie werkte, is nog steeds in haar 
hart. En andersom blijkbaar ook. Zo zei de 
Groningse burgemeester Koen Schuiling 
(VVD) tijdens zijn nieuwjaarstoespraak: ‘Het 
afgelopen jaar gebeurden er veel mooie din-
gen die ons kunnen inspireren. Zoals Jannie 
Visscher, onze Groningse oud-wethouder, 
die voor zitter van de SP is geworden.’ Heel 
leuk vindt ze dat: ‘Alhoewel ik wel altijd een 
beetje op m’n hoede ben als een VVD’er dat 
zegt, hahaha.’
 
 › Hoe ontspan jij je?

‘Ik breng graag tijd door met vrienden. 
En ik lees graag boeken. Laatst nog Haar 
naam was Sarah, van Tatiana de Rosnay. Of 
iets van Nicci French, alhoewel dat tame-
lijk moordlustige boeken zijn, haha. Qua 
muziek ben ik wel van de rock en pop uit de 
jaren zeventig. En van De Dijk, mijn favo-
riete band. Maar de ultieme ontspanning is 
voor mij toch tijd doorbrengen in Overijssel, 
buiten zijn en tuinieren. Ieder jaar zaai ik  
in Dedemsvaart voor de gein een hele  
bloementuin in. Dat probeer ik zo te timen 
dat het bloeit als ik vakantie heb. En dan 
kan iedereen bij mij boeketten halen. Of ik 
deel ze gewoon uit.’ 

tekst Rob Janssen 
foto Maurits Gemmink

‘Ik zou het zó zonde vinden, als wij als SP’ers onderling gaan strijden’



‘ KWALITATIEF STERK  
PARTIJBESTUUR’
Niet alleen de nieuwe SP-voorzitter, ook de nieuwe algemeen 
secretaris en de overige nieuw gekozen partijbestuursleden 
zijn tijdens het congres op 14 december bekendgemaakt.

‘EEN VERRASSING WAS het niet echt, aangezien ik de enige 
kandidaat was. Dus de kans was redelijk groot dat ik 
 gekozen zou worden. Echter, de meerderheid is strikt 
genomen de helft plus één. Met andere woorden:  
gekozen worden is één, ook een breed draagvlak krij-
gen is twee. Daarom vond ik de verkiezing wel degelijk 
spannend.’ Hoekstra kreeg 1492 stemmen. ‘Heel erg fijn 
om te zien dat ik van zoveel SP-leden de steun en het 
mandaat heb gekregen. Daarnaast doet het me goed dat 
er een kwalitatief sterk partijbestuur is gekozen. Want 
als partijsecretaris ben je afhankelijk van de steun van 
het partijbestuur. Daar maak ik me geen zorgen over, 
want het zijn stuk voor stuk goede mensen.’ 

De stemmingen vonden in november plaats in de 
lokale SP-afdelingen. De uitslag is tijdens het Congres 
bekendgemaakt. Het nieuwe partijbestuur bestaat uit:
Sunita Bihari (1980, Apeldoorn)  
Thijs Coppus (1981, Leiden)  
Jimmy Dijk (1985, Groningen)  
Nicole van Gemert (1975, Utrecht)  
Hans van Hooft (1966, Nijmegen) 
Laurens Ivens (1977, Amsterdam)  
Bart van Kent (1983, Den Haag) 
Bert Peterse (1983, Rotterdam)  
Bram Roovers (1999, Den Bosch)  
Lieke van Rossum (1982, Delft)  
Spencer Zeegers (1954, Uden)

ARNOUT HOEKSTRA, DE NIEUWE ALGEMEEN SECRETARIS

Verder maken 19 regiovertegenwoordigers deel uit van 
het partijbestuur, die direct tijdens regioconferenties 
door SP-leden gekozen worden. Ook de fractie- 
voorzitters van de Tweede en Eerste Kamer maken, uit 
hoofde van hun functie, deel uit van het bestuur.  •

tekst Rob Janssen

‘ Geen verrassing,  
wel spannend’

8 TRIBUNE januari 2020
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HET FAILLIET VAN  
DE PARTICIPATIEWET
Het was duidelijk, het is duidelijk en het blijft  
duidelijk: het sluiten van de sociale werk-
voor zieningen en invoeren van de Participatiewet 
was fout. Suzan Tuit, voormalig gedwongen 
bloemenvouwer, hekelt de zogenaamde tegen-
prestatie in de bijstand: ‘Als dit geen oneerlijke  
concurrentie en uitbuiting is, weet ik het niet meer.’

HET SOCIAAL CULTUREEL PLANBUREAU (SCP) 
kraakt de in 2015 ingevoerde Participatie-
wet. In de Achterhoek komt daar ook nog 
eens een vernietigend rapport overheen van 
Bureau Berenschot over het functioneren 
van Laborijn, de gemeenschappelijke sociale 
dienst van een aantal samenwerkende 
gemeenten.
Intussen oppert staatssecretaris Tamara van 
Ark (VVD) maar weer eens om de tegenpres-
tatie voor het ontvangen van bijstand aan te 
scherpen. SP-Tweede Kamerlid Jasper van 
Dijk zoekt een oplossing in een initiatiefwet 
voor een sociale werkplaats nieuwe stijl; er 
zal een gigantische inhaalslag nodig zijn na 
de bezuinigingen van twee miljard euro door 
het kabinet-Rutte II.

Grote groep tussen wal en schip
De geesten in de Tweede Kamer lijken rijp 
voor de opvattingen van de SP. De Partij van 
de Arbeid, in 2015 nog voorstander van de 
Participatiewet (sterker nog: staatssecre-
taris Jetta Klijnsma liet in dat jaar de sociale 
werkplaatsen sluiten), keert nu terug op 
haar schreden. Ook het CDA wil wat nog rest 
van de sociale werkvoorziening overeind 
houden en gemeenten financieel in staat 
stellen nieuwe werkbedrijven in de sociale 
sfeer op te zetten.
Jasper van Dijk is, met het SCP, van oordeel 
dat een grote groep tussen wal en schip 
 belandt. Oneerbiedig gesteld: de moeilijke 
gevallen. Alleen de gemakkelijker te plaatsen 
bijstandsgerechtigden, jonggehandicapten 
en mensen in sociale werkplaatsen hebben 
baat bij de uitgangspunten van de Partici-
patiewet. Zij vormen een beperkte groep. 
Het is de bedoeling van de Participatiewet 
dat wie niet op eigen kracht het minimum-
loon kan verdienen gesubsidieerd aan  
de slag gaat in het bedrijfsleven of een  
beschutte baan krijgt bij de gemeente.  
Dat gebeurt nauwelijks.

Het is tijd  
voor sociale  
werkplaatsen
nieuwe stijl
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 Suzan Tuit afgelopen zomer in haar tuin.
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Vijf jaar na de invoering stellen het SCP 
en Van Dijk vast dat de lokale overheden 
ernstig in gebreke blijven. Het aantal 
 bijstandsontvangers dat een nieuwe baan 
heeft gevonden, is met precies 1 procent 
gestegen: van 7 naar 8 procent.
De sluiting van sociale werkplaatsen noemt 
Jasper van Dijk klip en klaar een fatale fout: 
‘De veilige haven voor werknemers in een 
kwetsbare positie is verdwenen.’ Hij wil 
nu eerst 580 miljoen extra uittrekken voor 
sociale werkplekken en daarbovenop een 
structureel bedrag vastleggen via een initia-
tiefwet. Dat geld is bedoeld voor opleidingen 
en omscholingen, beschermde banen en 
doorstroming naar reguliere bedrijven.

Oude IJsselstreek: klacht op klacht
In de gemeente Oude IJsselstreek snakken 
ze nog steeds naar adem na alle verwik-
kelingen rond Laborijn, voorheen het ISWI 
(Intergemeentelijk Samenwerkingsverband 
Werk en Inkomen). Dit was tot voor kort 
de gemeenschappelijke sociale dienst van 
Oude IJsselstreek plus Doetinchem, Aalten 
en Montferland (alleen voor de Wet Sociale 
Werkvoorziening). De gemeenteraad van 
Oude IJsselstreek besloot vorige maand om 
Laborijn de rug toe te keren, naar aanleiding 
van de resultaten van een onderzoek door 
Bureau Berenschot. De verantwoordelijk 
wethouder gaf er ook de brui aan. Oude 
IJsselstreek heeft tot 1 januari 2021 de tijd 
om een nieuwe, eigen sociale dienst uit de 
grond te stampen.

Laborijn, het uitvoeringsorgaan van de 
Participatiewet en de WSW, kreeg er onge-
nadig van langs. Rond de 600 via Laborijn 
geplaatste mannen en vrouwen vulden op 
verzoek van Bureau Berenschot een vragen-
formulier in. In één jaar kwamen er boven-
dien 130 klachten binnen bij een meldpunt. 
Er werden Kamervragen over gesteld.

Laborijn: tekort van 2 miljoen
De helft van alle betrokkenen durfde niet 
te klagen, uit angst voor sancties. De reeks 
klachten die wel werd gedeponeerd, was in-

drukwekkend. Denk aan een intimi derende 
aanpak op de werkvloer en ridicule controle 
van de bijstandsgerechtigden door Laborijn: 
van tandenborstels en onderbroeken tellen 
tot eten bij de buurvrouw. En aan kortingen 
op de uitkering voor het minste of geringste, 
geen gelegenheid krijgen om een cursus 
solliciteren te volgen (het als tegenprestatie 
bedoelde werk ging altijd voor een mogelijk 
reguliere baan) en meer in het algemeen een 
breed gevoelde angstcultuur.

Tot overmaat van ramp bleek in de  zomer 
van 2019 ook nog eens dat Laborijn 
kampte met een tekort van twee miljoen 
euro. Oorzaak: de cao-verhoging voor 500 
medewerkers van de sociale werkvoorzie-
ning was niet in de begroting opgenomen. 
Laborijn-directeur Betty Talstra (die trou-
wens op bijna 140 kilometer afstand van de 

Achterhoek woont…) verdween plotseling 
van het toneel. Ze was, zo bleek na enige 
naspeuringen, met buitengewoon verlof 
gestuurd. Haar functioneren had verbazing 
en irritaties gewekt. Dat Laborijn, de sociale 
dienst dus, een trouwe sponsor was van 
golfclub ’t Zelle, viel niet uit te leggen en 
ging menigeen een ‘hole’ te ver.

Dwangarbeid in Aalten
Suzan Tuit, SP-gemeenteraadslid in Oude 
IJsselstreek, weet uit eigen ervaring hoe 
ongevoelig, inhumaan en meedogenloos 
eerst het ISWI en vervolgens Laborijn als 
arbeidsbemiddelaar en uitkeringsinstantie 
te werk ging. Suzan was een van de meer 
dan 300 bloemenvouwers die al in 2015 in 
opstand kwamen tegen wat werd ervaren 
als dwangarbeid in fabriekshallen in Aalten. 
Van re-integratie was geen sprake, hier vond 
op ongekende schaal verdringing op de 
arbeidsmarkt plaats.
Het personeel verdiende geen stuiver boven-
op de uitkering, met het in elkaar frutselen 
van kunstbloemen. Niet zelden draaiden 
werknemers weken van 32 uur. In 2017 
gingen de gemeenten Oude IJsselstreek en 
Aalten overstag: de gedupeerden ontvingen 
maximaal 2300 euro per gewerkt jaar  
als nabetaling.
Hoe kwam Suzan in de bloemenvouwe-
rij terecht? ‘Ik volgde een hbo-opleiding 

2015: voormalig 
tewerk gestelden 

van het ISWI 
(nu Laborijn) 

eisen bij de 
gemeente Aalten 
hun inkomen op.

Suzan Tuit was een van de meer dan  
300 bloemenvouwers die al in 2015 in 
opstand kwamen tegen dwangarbeid in 
fabrieks hallen in Aalten
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Management, Economie en Recht. Ik moest 
nog een paar vakken doen. Ik was parttime 
turntrainster en vroeg om rond te komen 
aanvullende bijstand aan, overigens nog 
geen honderd euro per maand. Ik werd 
verplicht om te solliciteren en moest intus-
sen iets tegenover dat ‘enorme bedrag’ uit 
de bijstand zetten. In die tijd hield ik een 
dagboek bij en ging ik eigenlijk min of meer 
undercover. Ze moesten mij niet: ik stelde 
me te kritisch op en was een luis in de pels’, 
vertelt Suzan.

Afvoerputje van de regio
De werkhallen in Aalten, Ulft en Dinxperlo 
omschrijft zij als het afvoerputje van de 
regio. ‘Naast bijstandsgerechtigden en 
WSW’ers stelden ze er ook mensen met een 
taakstraf te werk.’ Bloemen vouwen deed 
Suzan niet lang, ze werd voor het mini-
mumloon aangesteld als beheerder van de 
sporthal in Ulft. Een zware baan met veel 
verantwoordelijkheid, vertelt ze: ‘Er ging 
veel mis; er werkten mensen die niet konden 
rekenen, er werd op een gegeven moment 
zelfs een pistool aangetroffen. Het ISWI 
wilde dat onder het tapijt schuiven, maar de 
gemeente greep uiteindelijk wel in.’
Ze is altijd blijven solliciteren naar een 
reguliere baan. In verreweg de meeste 
gevallen tevergeefs. Suzan werd één keer 
uitgenodigd voor een sollicitatiegesprek. ‘Ik 

kreeg daar geen vrij voor, want wij moesten 
de orders halen. Dat is te gek voor woorden. 
Ik maakte nota bene kans op een vaste baan. 
Mij kwam ter ore dat het ISWI buiten mij 
om de potentiële werkgever belde om die 
erop te attenderen dat hij loonsubsidie kon 
aanvragen. Hoe verzin je het? En ik kwam er 
trouwens niet eens voor in aanmerking.’
De overgang van het ISWI naar Laborijn 
veranderde niets. ‘Dezelfde mensen bleven 
op dezelfde manier functioneren.’ Wel 
ging de hal in Dinxperlo dicht, de sociale 
werkplaats in Ulft bleef open. Mannen en 
vrouwen in een uitkeringssituatie mogen er 
voortaan ten langste drie maanden werken 
met behoud van uitkering.’
Suzan: ‘Ze maken een proefperiode van drie 
maanden vol, gaan een poosje naar huis en 
worden weer voor drie maanden aangeno-
men. Als dit geen oneerlijke concurrentie en 
uitbuiting is, weet ik het ook niet meer.’

Andere kant van de tafel
Ze werd zo vaak en nadrukkelijk met mis-
standen om zich heen geconfronteerd dat 
Suzan Tuit dacht: dit kan ik beter. Ze rondde 
haar opleiding af, volgde een cursus in het 
teken van de Participatiewet en behaalde en 
passant het mbo-diploma Sociaal Cultureel 
Werk. Met die papieren en haar schat aan 
ervaringen kon zij aan de slag als…: partici-
patieconsulent in de gemeente Berg en Dal. 

‘Ik zit nu inderdaad letterlijk aan de andere 
kant van de tafel.’
Eerst en vooral scheert zij niet alle uit-
keringsgerechtigden over één kam: ‘Er kun-
nen talloze redenen zijn waarom iemand in 
een uitkering belandt. In Berg en Dal gaan 
wij normaal met mensen om, wij stellen ons 
dienstbaar op. Het is natuurlijk prima als 
iemand met een bijstandsuitkering er iets 
voor terug wil doen, maar dat moet zeker 
niet worden verplicht. Wij beoordelen ieder-
een naar diens eigen individuele mogelijk-
heden en we moeten accepteren dat die ook 
heel beperkt kunnen zijn.’

In Berg en Dal wordt het begrip ‘tegenpres-
tatie’ heel ruim genomen. Mantelzorg valt 
eronder, net zoals deelnemen aan sport- 

activiteiten en vrijwilligerswerk dat het 
leven van iemand weer zin en meer inhoud 
geeft. Berg en Dal trekt samen op met het 
werkbedrijf van de gemeente Nijmegen. Of 
het zinvol is om iemand te begeleiden naar 
de arbeidsmarkt wordt eerst grondig onder-
zocht. Blijkt dat niet mogelijk, dan wordt ‘in 
alle redelijkheid’ naar een andere oplossing 
gespeurd.

Sociaal ontwikkelbedrijf
Hoe het nu verder moet in haar eigen 
 gemeente Oude IJsselstreek, die uit Labo-
rijn is gestapt, weet Suzan Tuit ook niet. 
‘Er moet binnen een jaar een eigen sociale 
dienst worden opgetuigd. Of dat lukt, is zeer 
de vraag, het gaat in elk geval miljoenen 
euro’s kosten, geld waarover onze gemeente 
niet beschikt.’
Suzan combineert haar baan in Berg en Dal 
met haar inzet als turntrainster in Gaande-
ren. ‘Ik geef al sinds mijn vijftiende turnles 
en ben dat al die tijd blijven doen. Ik zou 
het turnen niet kunnen missen. Dat is pure 
ontspanning voor mij.’

Intussen wil Jasper van Dijk haast maken 
met ‘wat er nog te redden valt’. Hij stelt: ‘Nu 
beschikken wij nog over een goede infra-
structuur, die echter wordt bedreigd door 
verdere bezuinigingen. Actie is meer en 
sneller nodig dan ooit.’
Van Dijk houdt onwrikbaar vast aan het 
recht van mensen om zich te ontwikkelen in 
een veilige omgeving. Dat kan in een deta-
chering bij een regulier bedrijf, maar moet 
evengoed mogelijk zijn in een sociale werk-
plaats, waarvoor Van Dijk voortaan de term 
‘sociaal ontwikkelbedrijf’ wil gebruiken. •

tekst Robin Bruinsma

fo
to

 e
rm

an
 E

ng
be

rs
 / 

Ho
lla

nd
se

Ho
og

te
©



12 TRIBUNE januari 2020

SP-CONGRESSEN gaan over het wat, wie en hoe 
van onze partij. Het SP-congres afgelopen 
december stond in het teken van ‘wie’ 
en ‘hoe’. Wie: afscheid nemen van partij-
bestuursleden inclusief voorzitter en nieuwe 
verwelkomen. Hoe: spreken en stemmen 
over voorstellen hoe we ons als SP beter 
kunnen organiseren. Het wat – onze begin-
sel- en verkiezingsprogramma’s – komt bij 
volgende congressen weer aan de beurt. Al 
snel zal er een verkiezingscongres komen 
voor de Tweede Kamerverkiezingen in 2021, 
of eerder, als het kabinet er de brui aan 
geeft.

Maar eerst was er vorige maand dus het 
vierentwintigste SP-congres of, in de traditi-
onele Romeinse nummering: congres XXIV. 
Het NBC Congrescentrum in Nieuwegein 
heeft doorgaans een wat zakelijke, strakke 

HET XXIV CONGRES VAN DE SOCIALISTISCHE PARTIJ

AFSCHEID
VERNIEUWING
KUNST EN 
STRIJDBAARHEID

Het modern socialisme van de SP voedt zich met de ervaring van 
het verleden en de kracht van de mensen om de strijd om de 
toekomst te winnen. Het vierentwintigste SP-congres heeft er 
geen twijfel over laten bestaan: de SP is klaar voor de toekomst.

uitstraling. Laat het maar aan de SP over om 
daar met vlaggen, projecties, live muziek, 
banieren, kraampjes, posters, street art en 
heel veel rooie rakkers een levendige boel 
van te maken.
Je kunt, op 14 december 2019, de congreszaal 
niet in zonder langs de vrolijke muziek van 
Spic en Span te lopen – en misschien even 
stil te staan om Bella Ciao mee te zingen. 
Eenmaal in de congreszaal aangekomen 
worden de SP’ers en genodigden welkom 
geheten met een prachtig filmpje en een 
woordje van de makers. ‘Durf te dromen, 
durf te strijden, durf te winnen’, is de bood-
schap. Daarna nemen dagvoorzitters  
Mariska ten Heuw en Frank Futselaar het 
over – respectievelijk wethouder in Hengelo 
en Tweede Kamerlid. Zoals we gewend zijn 
bij de SP, kondigen zij een vol programma 
aan. 

Indrukwekkend afscheid
De SP neemt afscheid van bestuursleden die 
niet meer in het partijbestuur terugkomen. 
Met speciale aandacht voor het afscheid van 
voorzitter Ron Meyer en algemeen secretaris 
Lieke Smits, die afgelopen zomer al aan-
gaven te stoppen in deze functie. 
Eerst zijn er videoboodschappen voor de 
vertrekkende partijvoorzitter en -secreta-
ris, daarna spreken Riet de Wit en Sandra 
Beckerman lovende woorden over hen. Als 
vervolgens zijn kinderen Kyan en Siënne op 
het podium verschijnen, pinkt de man die 
vier jaar lang vooropging in de strijd tegen 
maatschappelijk onrecht een traantje weg.

Riet de Wit, de in brede kringen gewaardeer-
de oud-wethouder in Heerlen en ‘politiek 
moeder’ van Ron Meyer, herinnert zich nog 
als de dag van gisteren haar eerste kennis-
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Linksboven: Kandidaten Patrick van Lunteren en 
Jannie Visscher op het  moment dat bekend wordt 
dat de laatste de nieuwe voorzitter is geworden.  

Links: Scheidend partijsecretaris Lieke Smits krijgt 
warme woorden en bloemen van Kamerlid  
Sandra Beckerman.  

Boven: Ron Meyer met zijn kinderen op het podium.

XXIV CONGRES

making met hem. ‘Een beetje een saaie jon-
gen, geen blijvertje, dacht ik. Van acties en 
demonstraties moest hij niets hebben.’ Zij 
volgde zijn ontwikkeling van nabij en moest 
al snel terugkomen op haar inschatting: 
‘Ron ontpopte zich als een politiek talent en 
een spraakwaterval, die altijd met meerdere 
ideeën tegelijk in zijn hoofd rondloopt. 
Maar bovenal ziet hij de SP als de sjoepkar, 
de kruiwagen voor mensen die dat ’t hardst 
nodig hebben.’
Ron Meyer groeit in de schoot van de SP 
juist uit tot iemand die graag de confronta-
tie opzoekt en bij wie het actievoeren in de 
genen zit. In 2006 wordt hij fractievoorzitter 
in Heerlen, een positie die Ron nog steeds 
bekleedt, en in 2014 valt hem de titel ‘beste 
raadslid van Nederland’ ten deel. Riet de Wit 
staat ook nog even stil bij het volgens haar 
soms bombastische taalgebruik van haar 

‘politieke pleegzoon’ en zijn voorliefde voor 
de overtreffende trap.

Partijleider Lilian Marijnissen prijst Rons 
onvoorwaardelijke inzet voor het ZorgFonds 
en zijn grote gevoel voor verantwoordelijk-
heid: ‘Jij was altijd onderweg voor de partij 
en hebt het activisme in onze gelederen 
nieuwe impulsen gegeven.’ Tweede-Kamer-
lid Sandra Beckerman toont zich al even 
onder de indruk van het organisatietalent 
en het lef en doorzettingsvermogen van 
Lieke Smits. Daarnaast stond Lieke als eerste 
naast haar toen in mei vorig jaar bij Wester-
wijtwerd een aardbeving met een kracht van 
3,4 op de schaal van Richter werd genoteerd: 
‘Die persoonlijke steun waardeer ik ten 
zeerste.’
Ron Meyer en Lieke Smits kijken beiden met 
voldoening terug op de afgelopen vier jaar. 

Ron: ‘Ik bedank iedereen voor de samen-
werking, ook degenen die kritiek hadden 
en met wie ik een robbertje heb gevochten.’ 
Lieke: ‘Ik vond het een eer om samen op 
te trekken met onze afdelingen, want zij 
vormen de basis van onze partij.’

Een paar weken na het congres zoekt de 
Tribune nog even contact met Ron en Lieke, 
met de vraag of ze al weten wat zij gaan doen 
nu ze geen fulltime bestuursfuncties meer 
vervullen. Lieke: ‘Ik heb op 1 januari ontslag 
genomen en ga aan de slag bij de FNV. 
Natuurlijk blijf ik actief lid van de SP.’ De 
toekomst van Ron blijft nog even ongewis: 
‘Ik had mijn volledige aandacht gericht op 
het congres. Nu dat achter de rug is, ga ik  
nadenken over welk betaald werk ik zou 
willen doen. Ik heb van mijn ouders een 
hoofd en twee handen gekregen en daar kan 

foto Maurits Gemminkfoto Anouk Pross
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Gouden Tomaat-winnaar Bob Fosko.

ik hard mee werken. Als gewone en dienst-
bare SP’er richt ik mij op het organiseren 
van mensen.’ Ron sluit af met een strijdbare 
volzin, zoals we die van hem kennen: ‘Het 
is immers zo dat zij die geen macht hebben 
niet weerloos zijn.’

Twee Gouden tomaten
Bij uitzondering worden er maar liefst twee 
Gouden tomaten uitgereikt. Rosita van 
 Gijlswijk, voormalig gemeenteraads- en 
Tweede Kamerlid, jarenlang penning-

meester van de partij en nog eens jarenlang 
verantwoordelijk voor de afdrachtregeling 
op het partijbureau, is een van de partij-
bestuursleden die niet meer op de kandi-
datenlijst stonden. Afscheid dus van deze 
Groningse kanjer waar iedereen altijd bij 
terecht kon voor allerlei historische en  
technische vragen over de partij, bijvoor-
beeld over de statuten. Haar geheugen wordt 
geroemd; zij zal dan ook niet snel vergeten 
dat haar afscheid bezegeld wordt met een 
terechte Gouden tomaat.

Hij dacht dat hij even de leden kwam ver-
rassen met een mooi liedje tussendoor, 
maar vaste congres-gast Bob Fosko, het 
alter ego van Geert Timmers, wordt zelf 
verrast met een Gouden Tomaat. Lilian 
Marijnissen bij de uitreiking: ‘Om samen 
te kunnen  winnen, moeten we ook samen 
durven strijden. En bij die strijd horen strijd-
liederen. Strijd liederen die ons in beweging 
helpen brengen, ons samen zingend ten 
strijde doen trekken. Ik ben er trots op dat 
een van de meest prominente vertolkers 
van het hedendaagse strijdlied sinds jaar en 
dag met ons meestrijdt, onze strijd onder-
steunt, nationaal en internationaal, tegen 
maatschappelijk onrecht en voor een betere 
samenleving. Dat is niemand minder dan 
onze allereigenste Bob Fosko!’

Rooie Reus: hun strijd onze strijd
Wordt er bij de Gouden tomaat nog de 
verdubbelaar ingezet, bij de Rooie Reus-prijs 
wordt er juist gedeeld. De Rooie Reus, ver-
noemd naar de legendarische actie voerder 
Dirk de Vroome, is een initiatief van de SP 
en wordt sinds 1996 toegekend aan een per-
soon of organisatie die zich ‘op opmerkelijke 
en gedurfde wijze inzet voor de samen-

leving, voor behoud van solidariteit en tegen 
maatschappelijk onrecht in Nederland en 
daarbuiten’. De drie genomineerden zijn het 
platform voor onderzoeksjournalistiek  
Follow the Money, de beweging voor  
klimaatactie Earth Strike en de alter natieve 
vakbond Leraren in Actie. Follow the Money 
heeft voorafgaand aan het congres aan-
gegeven vanwege volledige onafhankelijk-
heid niet te willen meedingen naar deze 
prijs – een begrijpelijke keus die alleen maar 
aantoont dat het terecht is dat het onder-
zoeksplatform genomineerd was. Leden 
mochten de afgelopen weken stemmen en 
als winnaar komt Leraren in Actie uit de bus. 
Dan gebeurt er iets bijzonders. Peter  
Althuizen, die de prijs namens Leraren in 
Actie in ontvangst neemt, zegt dat hij in 
een gesprek met de vertegenwoordiger van 
Earth Strike gehoord heeft dat die actiegroep 
 vrijwel blut is. Op het podium kondigt  
Althuizen daarom spontaan aan het geld dat 
bij de prijs hoort met Earth Strike te delen.

Hersen- en armgymnastiek
Het stemmen over ruim honderd wijzi-
gingsvoorstellen en moties vergt opperste 
concentratie en kan aanvoelen als arm-
gymnastiek. De stemming over een  
Gronings voorstel, dat het partijbestuur op-
roept om een speciale campagne coördinator 
aan te stellen, levert een welverdiende rust-
pauze op. Het verschil tussen de voor- en 
tegenstemmen blijkt namelijk te klein om in 
een oogopslag de uitslag te bepalen.  
‘Aan genomen’, oordeelt de telcommissie 

ROOD-jongeren eisen de toekomst op.

Voorzitter van de jury Tiny Kox presen-
teert de Rooie Reus-prijs naast de  
iconische rode toga van Dirk de Vroome.
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na een rondje door de zaal. ‘We doen vaak 
te makkelijk over het voeren van actie-
campagnes. Omdat we als SP wel zouden 
weten hoe dat moet’, licht de Groningse 
afdelings voorzitter Daan Brandenbarg zijn 
voorstel toe. ‘Of daar uiteindelijk een of 
drie partij bestuursleden verantwoordelijk 
voor worden gemaakt, zal me een worst 
wezen. Zolang we maar beter worden in het 
bereiken van mensen. De partij heeft goede 
campagnemedewerkers aangenomen, maar 
nu is het belangrijk dat we verder profes-
sionaliseren.’ 

Hoewel alle voorstellen vooraf nauwgezet 
zijn voorzien van een stemadvies van de 
congrescommissie, slagen sommige sprekers 
er tijdens het congres in om de commis-
sie op andere gedachten te brengen. Zoals 
Michel Verschuren, voorzitter van de SP 
Breda. Verschuren roept het nieuwe partij-
bestuur op om te onderzoeken hoe leden 
die door ziekte, een beperking of andere 
omstandigheden niet naar de ledenverga-
dering kunnen komen toch de kans kunnen 
krijgen om te stemmen op het partijbestuur. 
‘Voor die leden moeten we toch iets kunnen 
regelen? Als SP komen we tenslotte altijd 
op voor mensen met een beperking’, aldus 
Verschuren. Het Bredase voorstel komt uit 
de koker van Peter Nuijten, die hiermee in 
de bres springt voor een naamgenoot uit 
zijn afdeling. ‘Peter is al 22 jaar lid en zit in 
de beginfase van de ziekte van Parkinson. 
Hierdoor kan hij niet meer naar de leden-
vergadering komen. Ik heb bij een compu-

terhulpcentrum gewerkt en weet zeker dat 
er mogelijkheden zijn om mensen als Peter 
toch te laten stemmen’, vertelt Nuijten. 

Maar liefst negentien lokale afdelingen 
hebben zich voorafgaand aan het congres 
achter het voorstel geschaard dat de partij 
zich, naast de zeven ‘strijdperken’ die al in 
de  resolutie staan opgesomd (waaronder 
hogere lonen, goede volkshuisvesting en  
een sterke publieke sector), ook op een  
ander front moet laten gelden. Namelijk 
door voorop te lopen in de strijd tegen  
racisme, discriminatie en andere vormen 
van uitsluiting ‘als noodzakelijk onderdeel 
van de strijd tegen het kapitalisme’. Het 
congres stemt ermee in om het letterlijke 
voorstel in de resolutie op te nemen. De oor-
spronkelijke indiener, Miriam van Hattum 
is er zelf niet bij om het ‘live’ mee te maken. 
Want sinds eind september bij haar een 
 ernstige ziekte is geconstateerd is het bij-
wonen van partijbijeenkomsten lastig, licht 
het Utrechtse SP-lid telefonisch toe. ‘Maar 
ik vind het super dat het congres dit voorstel 
heeft omarmd. Wat mij betreft zou de SP 
ook in de media meer mogen uitdragen dat 
wij voorop willen lopen in deze strijd’, aldus 
Van Hattum.
Op SP-net zijn de uitslagen van de stemmin-
gen te vinden en ook het congresstuk Samen 
Vooruit, inclusief de op het congres besloten 
laatste wijzigingen. 

Nog meer moois
Een congres van de SP is naast een feest 
van de partijdemocratie ook een beetje een 
feestje. De prijzen hebben we al genoemd. 
Ook ROOD, jong in de SP draagt bij aan de 
inspirerende sfeer, door te visualiseren hoe 
het socialisme allerlei ogenschijnlijk los-
staande noden en eisen van mensen  

verbindt. Ze kijken er wel heel erg serieus 
bij, maar dat past dan ook goed bij de strijd-
bare muziek. Ook is er aandacht voor de 
Paul Peters Fotoprijs, die is ondergebracht 
bij de Zilveren Camera; in een volgende 
Tribune meer hierover. Acteur Dragan  
Bakema heeft voorafgaand aan het congres 
een indrukwekkende monoloog opgeno-
men, waarin hij even de rol aanneemt van 
een van de SP-oprichters. Hij spreekt ver-
volgens namens zichzelf en verklaart de SP 
de liefde. Heel erg de moeite waard om even 
bekijken. Het hele congres is op het internet 
te bekijken; de onderstaande link stuurt u 
direct door naar het filmpje van Bakema: 
sp.nl/draganbakema 

Nieuwe voorzitter en strijdbare speech
Op pagina 6 in deze Tribune laten we Jannie 
Visscher, de opvolgster van Ron Meyer als 
voorzitter van de partij, aan het woord. Op 
het congres zijn de uitslagen van de partij-
bestuursverkiezingen bekendgemaakt – de 
leden hebben op lokale afdelingsvergaderin-
gen gestemd. De uitslag daarvan en een kort 
woordje van de nieuw verkozen algemeen 
secretaris Arnout Hoekstra staat op pagina 8 
in deze Tribune.
En als we dan toch aan het doorverwijzen 
zijn: het congres is traditiegetrouw afgeslo-
ten met een speech van de voorzitter van de 
SP-fractie in de Tweede Kamer, Lilian  
Marijnissen. De speech is terug te zien via 
sp.nl/XXIVcongres en op de volgende 
pagina’s is de hele speech van Marijnissen 
nog eens rustig na te lezen. Haar opkomst-
muziekje? De moderne versie van Bella Ciao. 
Haar conclusie? ‘Er komen andere tijden. 
Mooie tijden om socialist te zijn.’

tekst Lesley Arp, Robin Bruinsma en  
Diederik Olders

Groningse strijdmakker Peter Verschuren speldt Rosita van Gijlswijk  
de Gouden Tomaat op.

ROOD-jongeren eisen de toekomst op.
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tekst Lesley Arp
illustratie Nenad Mećava

‘ DE SP IS HARDER  
NODIG DAN OOIT’

ER KOMEN ANDERE tijden. Mooie tijden om 
socialist te zijn, als we zien hoe mensen in 
beweging komen. Leraren en politieagen-
ten, boeren en advocaten – en natuurlijk 
de mensen in de zorg. Dingen die lang 
ondenkbaar leken, lijken nu toch mogelijk 
te worden: er komen steeds meer barstjes in 
het bastion dat lange tijd onneembaar leek, 

het bastion dat het neoliberalisme heet. Er 
komt ruimte voor een alternatief. En, lieve 
SP’ers, laten wíj daar nu net veel ideeën 
over hebben. Ik heb er zin in! jullie ook?

Niet door het kapitalisme een beetje bij te 
schaven, maar door de politiek en de econo-
mie fundamenteel te hervormen, de aarde 

beter te beschermen en de rijkdom eerlijker 
te verdelen. Door de zeggenschap te pakken 
over onze economie, politiek en wereld. 
Daar wil ik het vandaag over hebben. Maar 
eerst wil ik het hebben over jullie. Over 
onze bijzondere partij.

Wat is het mooi om hier te staan en wat is 

CONGRESTOESPRAAK LILIAN MARIJNISSEN
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het mooi om jullie zo allemaal te zien. Alle-
maal socialisten, allemaal mensen die hart 
hebben voor onze partij. Allemaal mensen 
die een bijdrage leveren aan rechtvaardig-
heid. Wij zijn een partij van mensen die niet 
alleen willen praten, maar ook vooral graag 
willen doen: samen strijden voor vooruit-
gang. Maar daarvoor moeten we ook onze 

partij op orde hebben; onze ideeën en onze 
organisatie.

Vandaag was een spannende dag, waarop 
we belangrijke besluiten hebben geno-
men. Voor sommige mensen was het extra 
spannend, omdat vandaag duidelijk werd 
wie de komende tijd onze mooie partij gaat 

besturen. Ik zeg: wat een mooi team. En ik 
vraag nog een keer applaus voor alle geko-
zen leden in het nieuwe partijbestuur. Voor 
twee mensen was het helemaal spannend: 
onze nieuwe voorzitter en secretaris. Kijk 
ze daar eens trots zitten. Ik wil een bijzon-
der groot applaus voor: Jannie Visscher en 
Arnout Hoekstra.

XXIV CONGRES
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‘ Iedereen weet dat het een roerige periode is geweest, 
maar we hebben mooie successen behaald’
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Wat is het mooi om zo’n nieuw SP-team 
te hebben; een team, gekozen door al die 
SP-leden. Maar als nieuwe mensen worden 
gekozen, gaan er ook altijd andere mensen 
weg. Ik wil alle leden van het bestuur die 
zich in de afgelopen jaren zo hebben inge-
zet voor onze partij ontzettend bedanken. 
Een partij besturen is niet altijd gemak-
kelijk. Jullie zullen misschien wel pijnlijke 
handen hebben van al dat geklap, maar ik 
wil het jullie toch nog één keer vragen. Voor 
twee mensen die zich de afgelopen jaren 
kei- en keihard hebben ingezet voor onze 
partij. Die nooit wegliepen als er problemen 
waren, maar altijd klaar stonden om ze op 
te lossen. Twee mensen van wie we hopen, 
en ook wel weten, dat ze zich zullen blijven 
inzetten voor de SP. Twee mensen die wij 
als partij heel en heel veel dank verschul-
digd zijn: een heel groot applaus voor Ron 
en Lieke! 

De SP is een bijzondere partij, dat zie je ook 
op dit congres – als ik vanaf hier zo de zaal 
inkijk, en kijk maar om je heen: wij zijn niet 
een partij van mensen die het doen voor 
geld en eigen gewin. Onze mensen investe-
ren een groot deel, van hun vergoedingen 
die ze krijgen voor het politieke werk, in 
deze mooie club. Om acties te organiseren, 
onderzoek te doen en hulpdiensten op te 
zetten. Wij zijn niet een partij van dagdro-
mers, maar we durven wél te dromen van 
een betere wereld. En we komen in actie 
voor onze idealen. Wat we ook zijn is een 
partij waar volop wordt gediscussieerd. En 
ook daar ben ik erg trots op. Het ergste wat 
een partij kan overkomen is blijven hangen 
in oude gedachten en blijven steken in het 
eigen gelijk.

Gisteren was het precies twee jaar geleden 
dat ik werd gekozen tot fractievoorzitter 
van de SP in de Tweede Kamer. Iedereen 
hier weet dat het voor de SP een roerige 
periode is geweest. We hebben mooie suc-
cessen behaald. Zo ging het werken onder 
het minimumloon, voor mensen met een 
arbeidsbeperking, van de baan. Het af-
schaffen van de dividendbelasting ging niet 
door. Een meerderheid in de Tweede Kamer 
steunde belangrijke voorstellen van ons 
voor een zorgbuurthuis, een miljonairs- 
belasting, hogere lonen en het aanpakken 
van schimmel in woningen. Allemaal ‘rot-

maatregelen’ voor Mark Rutte misschien, 
maar mooie successen voor alle andere 
Nederlanders. Al deze voorstellen zouden 
we in de Tweede Kamer niet voor elkaar 
krijgen, als er daarbuiten geen beweging 
zou zijn. In de afdelingen, in de raad, maar 
ook op straat: overal waar mensen ons 
nodig hadden zag ik SP’ers in actie komen 
en de strijd aangaan.

Maar we hebben ook verliezen geleden, 
zeker ook bij verkiezingen. Dat doet pijn. 
Even. Maar ik vind het mooi om te zien dat 
het ons vooral veel energie geeft – dit laten 
we ons niet meer gebeuren. Wij staan op en 
komen terug. Want: wij gaan winnen! 
Vandaag, op dit congres, hebben we gezien 
hoe democratie in een politieke partij 
werkt. Vandaag hebben we een periode 
van discussie afgesloten, op basis van een 
congresstuk. Waarover alle leden in alle 
afdelingen hebben kunnen spreken en waar 
we vandaag met ons allen over hebben 
gestemd. Dit zijn onze besluiten, van ons 
allemaal en voor ons allemaal.
 
De SP is een bijzondere partij en dat is goed, 
want we leven in bijzondere tijden. Het 
neoliberalisme heeft vijfentwintig jaar lang 
de politiek in ons land bepaald. Dit markt-
denken was niet alleen een speeltje van 
rechts, maar ging ook steeds meer de koers 
bepalen bij linkse partijen. Het vreemde 
idee dat mensen niet met elkaar moeten 
samenwerken, maar vooral aan zichzelf 
moeten denken. Het rare idee dat de sa-
menleving niet bestaat, maar dat mensen 
alleen voor zichzelf zouden moeten zorgen. 
Het belachelijke idee dat ons land een bv 
is en dat we het bestuur maar beter aan de 
markt kunnen overlaten.
De SP is overal tegen, hoor je wel eens. Nou, 
ik ben blij dat de SP zich altijd heeft verzet 
tegen dit neoliberalisme. Tegen een politiek 
die de ongelijkheid doet toenemen, die 
mensen tegen elkaar opzet en die alles van 
waarde in de uitverkoop doet.
Ik ben ook heel trots dat wij dat tegengeluid 
van menselijke waardigheid, gelijkwaardig-
heid en solidariteit altijd luid hebben laten 
horen.

Beste mensen, drie maanden geleden is 
het nog maar, dat tijdens de Algemene 
Beschouwingen de ene na de andere partij 

kritische noten kraakte over het neolibera-
lisme. Opeens werd in woord afscheid ge-
nomen van een ideologie die de politiek zo 
lang gevangen hield. ‘Nog nooit’, zo stelde 
ook fractievoorzitter Pieter Heerma van het 
CDA vast, ‘namen zoveel partijen afstand 
van het doorgeschoten individualisme en 
neoliberalisme.’ Rob Jetten, van D66, die 
ons nazegt dat de lonen moeten stijgen 
en dat miljonairs meer belasting zouden 
moeten betalen. Klaas Dijkhoff van de VVD, 
die ik hoorde zeggen dat hij zich wel wil 
verdiepen in ons voorstel om werknemers 
te laten delen in de winsten.

Dames en heren, of ze die mooie woorden 
allemaal waar gaan maken valt nog maar  
te bezien, maar één ding is duidelijk: het  
kapitalisme piept en kraakt. Het is de 
hoogste tijd voor nieuwe ideeën, voor een 
nieuwe economie, voor een andere en 
betere wereld. En laat er nou één partij zijn 
die hier al jaren over heeft nagedacht; die 
de ideeën heeft én de strijdbaarheid om ver-
anderingen af te dwingen. Die partij, dames 
en heren, dat zijn wij. Dat is de SP! Onze SP!

Neoliberale antwoorden passen niet langer 
bij de problemen van nu. Het is goed dat 
we voortaan niet meer de enige zijn die dat 
zeggen. Dat is mooi. Maar lieve SP’ers, dat is 
nog maar het begin. De politieke strijd voor 
een nieuwe economie en een nieuwe poli-
tiek is nog maar net begonnen. 

Ik blijf het ongelooflijk vinden. Na de  
Verenigde Staten is Nederland het land met 
de grootste vermogensongelijkheid van  
alle westerse landen. Een derde van de 
Nederlanders bezit maar liefst negentig 
procent van al ons vermogen. Dat betekent 
dat twee derde van de mensen het moet 
doen met de overgebleven tien procent.
De winsten van de grote bedrijven groeien. 
De uitkeringen aan aandeelhouders stijgen. 
En de salarissen aan de top exploderen. 
Het aantal miljonairs in ons land is nog 
nooit zo hoog geweest. Maar tegelijk is het 
aantal daklozen verdubbeld. De lonen van 
de mensen zijn nauwelijks gestegen. En 
veel mensen die hard werken, kunnen niet 
rondkomen.

Beste mensen, het is tijd voor een nieuwe 
economie. Niet langer mogen we toestaan 
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‘ Wij zijn klaar met Nederland Belastingparadijs en 
dubieuze en schimmige deals met de multinationals!’
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dat de superrijken onze economie naar hun 
hand zetten. Geef mensen die het échte 
werk doen hun eerlijke aandeel in de winst; 
door een winstdeling in te voeren bij de 
grotere bedrijven. Dan beteugelen we de 
macht van het kapitaal en versterken we de 
invloed van de werknemers.
We willen werknemers ook meer zeggen-
schap geven over belangrijke investeringen; 
of een bedrijf wel of niet wordt verkocht, 
of hoeveel de top gaat verdienen. Door een 
gouden aandeel voor de werknemers – als 
tegenwicht tegen de macht van de aandeel-
houders.
We willen de lonen verhogen, die al veertig 
jaar achterblijven. Door het minimumloon 
te verhogen en flink te investeren in de 
salarissen van onze agenten, docenten 
en zorgverleners. Dan zullen de lonen in 
andere sectoren ook snel gaan stijgen.

We voeren een miljonairsbelasting in. Het 
aantal miljonairs in ons land steeg van 
25.000 in 1993 naar maar liefst 179.000 nu. 
Ook zij zullen hun eerlijke bijdrage moeten 
leveren.
En we gaan ervoor zorgen dat ook bedrij-
ven hun eerlijke deel aan belasting gaan 
betalen. De belasting die bedrijven over 
hun winsten betalen is gedurende mijn 
leven zo’n beetje gehalveerd en dit kabinet 
verlaagt de winstbelasting nóg verder. We 
zijn klaar met Nederland belastingparadijs 
en met al die dubieuze en schimmige deals 
met de multinationals!
Dit zijn enkele van onze alternatieven. 
Onze aftrap voor een nieuwe economie.

Onze zorgverleners, onze agenten, onze 
leraren: allemaal zijn ze in actie. Na jaren 
van crisis, nullijn en bezuinigingen eisen zij 
– terecht – hun eerlijke deel op. En dat doen 
ze zeker niet alleen voor zichzelf, dat doen 
ze voor ons allemaal, voor de samenleving. 
Want we willen allemaal in een veilige 
buurt leven. We willen allemaal dat onze 

kinderen goed onderwijs krijgen en we wil-
len allemaal fijne zorg kunnen krijgen als 
dat nodig is. 
Laat 2020 dan ook het jaar van de her-
waardering van onze publieke sector 
worden. Dames en heren, ik mag vandaag 
aankondigen dat wij hierin voorop zullen 
gaan. We zullen onze agenten, leraren en 
zorgverleners steunen in hun strijd. We 
zullen alles doen wat we kunnen om samen 
verbeteringen af te dwingen. Voor de toe-
komst van Nederland en voor ons allemaal! 

Beste mensen, dit is iets wat mij ontzettend 
dwars zit. Al die politici met al die mooie 
woorden over het belang van onderwijs – 
terwijl docenten zien hoe het onderwijs 
wordt uitgehold en collega’s overwerkt 
raken.
Onderwijs moet zorgen voor gelijke kansen. 
Voor iedereen. Kleine klassen, met docen-
ten die tijd hebben voor elk kind. Ja, die 
scholen zijn er, steeds meer. Maar helaas 
zijn het privéscholen. Die privéscholen 
schieten als paddenstoelen uit de grond: 
“Een prima toekomst voor je kind, voor 
maar 20.000 euro per jaar.” Ik beloof jullie 
hier: wij zullen als partij vooropgaan tegen 
de veramerikanisering van ons onderwijs, 
tegen deze tweedeling. En vooropgaan in de 
strijd voor goed onderwijs voor iedereen!

Dames en heren, regelmatig moesten we 
roeien tegen de stroom in. Vaak kregen we 
heel veel steun van de mensen in het land; 
maar in de politiek staan we niet zelden al-
leen. Maar ik voel ook de verandering. Hoe 
die nieuwe tijd er uit zal zien, dat weet nog 
niemand precies. Wat ik wel weet, is dat de 
kansen voor de SP groot zijn. 
Ja, er komen andere tijden. Maar die nieuwe 
toekomst, die kunnen we toch niet over- 
laten aan VVD en CDA? Aan een kabinet 
dat van crisis naar crisis holt? Van woon-
crisis naar stikstofcrisis? Van publieke 
sector in crisis naar bankencrisis? Partijen 

die zich 25 jaar lang de les lieten lezen 
door de multinationals? Die ons land in de 
uitverkoop hebben gedaan?
En, alsjeblieft, we gaan onze toekomst toch 
ook niet overlaten aan de haatpreken van 
Wilders? Of de lavendelpolitiek van Thierry 
Baudet? Ja, we kunnen erom lachen, maar 
het is ook erg. Het Nederland van Thierry 
Baudet. We hebben gezien wat dit betekent: 
jonge mensen met een handicap kunnen 
nooit meer verdienen dan het minimum-
loon. Hoe veel ze ook leren en hoe hard ze 
ook werken. Dat is het gevolg van een wet 
waarvoor geen meerderheid zou zijn. Maar 
met ‘dank’ aan Forum is die er nu wel.

Voor mensen als Thierry Baudet lijkt de 
politiek een spelletje. Spelen met Latijnse 
citaten, onnavolgbare toespraken en dubi-
euze toespelingen. Een leuke manier om in 
beeld te komen. Maar voor gewone mensen 
is de politiek een serieuze zaak, omdat de 
besluiten die in Den Haag worden genomen 
van grote invloed zijn, op de kansen die zij 
en hun kinderen zullen krijgen.

Onze partij is niet opgericht om mensen 
tegen elkaar uit te spelen, maar om mensen 
samen te brengen. Samen te strijden voor 
de dingen die ons binden en die wij alle-
maal belangrijk vinden. Daarbij maakt het 
niet uit wat je geloof is, of je sekse, of ach-
tergrond. Of je wit bent of zwart, ziek bent 
of gezond, jong bent of oud. Wat ons bij 
elkaar brengt zijn onze idealen: menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en solida-
riteit. En wat ons bindt is hoop en vertrou-
wen. Onze idealen zijn het waard om samen 
voor te strijden.

Dames en heren, hoe kort is het eigenlijk 
geleden dat onze plannen om de markt uit 
de zorg te halen werden afgedaan als  
irreëel en onhaalbaar? Nu zien we veel 
meer partijen afstand nemen van de markt 
in de zorg. De jeugdzorg, of de thuiszorg: 

‘ Er komen steeds meer barstjes  
in het bastion dat neoliberalisme heet’

‘ Na jaren van crisis, nullijn en bezuinigingen eisen onze 
zorgverleners, agenten en leraren hun eerlijke deel op’
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XXIV CONGRES

het moest allemaal gedecentraliseerd. Met 
bezuinigingen op de zorg en de mede-
werkers. Nu zien we overal problemen en 
tekorten; en hoor je de roep om nieuwe 
investeringen.

Hoe kort is het geleden dat de sociale 
werkplaatsen op slot moesten en mensen 
die hard werkten in de bijstand belandden? 
Nu zegt iedereen dat de Participatiewet is 
mislukt.
Hoe kort is het geleden dat wij alleen 
stonden in onze kritiek op de permanente 
oorlog? En deze week nog valt in de Afgha-
nistan Papers te lezen hoe de leiding van 
de Verenigde Staten voortdurend gelogen 
heeft over deze uitzichtloze oorlog. Een 
oorlog die inmiddels achttien jaar duurt, 
maar veiligheid niet dichterbij heeft ge-
bracht.
Hoe kort is het geleden dat de politiek, 
ondanks protest, jongeren in de schulden 
heeft gestort en studeren voor veel jonge 
mensen onmogelijk heeft gemaakt? Nu is 
er weer discussie om de studiefinanciering 
opnieuw in te voeren.

En hebben jullie dat nou niet, SP’ers, ik 
vraag me zo vaak af: waarom? Waarom 
zijn al deze domme maatregelen genomen? 
Waarom is zoveel wat ons land mooi maakt 
kapotgemaakt?
Het waren geen ‘rotmaatregelen’, die nodig 
waren om het land schoner of beter te 
maken, of om mensen vooruit te helpen. 

Het waren ideologische keuzes, die nu weer 
moeten worden teruggedraaid, maar onder-
tussen veel schade hebben aangericht.

We zijn een rijk land, waar mensen alle 
kansen hebben: als je bij de groep hoort van 
rijkste Nederlanders. Maar hoe zit het met 
de rest van ons? De mensen die het werk 
doen? De mensen die de rekening betalen? 
Mensen die leven in onzekerheid en zien 
dat hun kinderen het niet beter zullen 
krijgen dan zij?
Is het dan vreemd dat mensen boos zijn? 
Is het dan vreemd dat mensen het ver-
trouwen in de politiek verliezen? Zo kort 
geleden nog maar gaven partijen van rechts 
tot links hun steun om het gloednieuwe 
referendum af te schaffen. Nu wordt alweer 
volop de discussie gevoerd om het referen-
dum opnieuw in te voeren.

En ook daar lopen wij voorop. Omdat het 
referendum een prachtige manier is voor 
mensen om politici terug te fluiten als die 
niet luisteren naar gewone mensen. Ons 
voorstel om een bindend referendum in te 
voeren krijgt steeds meer steun, buiten de 
Kamer, maar ook in de Kamer. Gert-Jan 
Segers van de ChristenUnie en ook Rob 
Jetten van D66 steunen al. Maar ik doe van-
daag ook een oproep aan Lodewijk Asscher 
en Jesse Klaver. Links hoort er te zijn voor 
gewone mensen. Laat zien dat je niet bang 
bent voor de stem van de mensen, maar dat 
die stem mag klinken: luid en duidelijk!

Beste SP’ers, we hoeven onszelf niet op de 
borst te kloppen. Maar we hoeven ook niet 
bescheiden te zijn. 
Samen met bewoners voeren SP-afdelingen 
acties voor een veilige buurt. Samen met de 
vakbonden strijden we voor een hoger loon. 
Samen met de milieubeweging staan we op 
voor een schone aarde. Onze strijd tegen de 
grote vervuilers en voor een rechtvaardig 
klimaatbeleid. Onze strijd tegen de perma-
nente oorlog en voor mensenrechten en 
internationale solidariteit.

En samen met de ouders die door de hoge 
piefen van de Belastingdienst keihard 
weggezet worden als fraudeur, in de el-
lende worden gestort, staan we op voor 
rechtvaardigheid. Het is ongelooflijk hoe 
de overheid deze mensen in de steek laat. 
Het is ongelooflijk hoe de overheid niet aan 
hun kant staat en de eigen inwoners als 
vijand lijkt te zien. Het is ongelooflijk hoe 
de overheid, die juist te vertrouwen moet 
zijn, al dit vertrouwen verspeelt. En ik ben 
heel trots op Renske Leijten en al die ouders 
die samen, dag in dag uit, knokken voor 
gerechtigheid. Ook komende week wordt 
hier in de Tweede Kamer weer over gespro-
ken, en zullen we wederom erkenning en 
compensatie eisen voor alle slachtoffers 
van deze hetze van de Belastingdienst.

Jullie hebben er vast en zeker al van ge-
hoord, en misschien ook al wel gedoneerd, 
maar heel graag wil ik vanaf deze plek ook 
aandacht vragen voor de prachtige kerst-
actie die de ouders zelf gestart zijn en die 
wij van harte ondersteunen. En ik mag hier 
onthullen, dames en heren: de teller staat 
inmiddels al op 45.000 euro!
Het is natuurlijk te gek voor woorden dat 
het nodig is, maar het is hartverwarmend 
dat mensen, die zelf in de ellende zitten, 
zo opstaan om andere gezinnen een beetje 
een fijne kerst te geven. Dus help mee de 
actie een succes te maken en doneer ook! 
Dat kan via sp.nl/kerst of bij een van de 
collectebussen die hier staan. Samen staan 
we sterk!

Beste mensen, hebben jullie dat nou ook 
zo vaak? Het idee dat de SP dingen zegt, 
waarvan anderen dan roepen dat het écht 
niet waar is. En écht niet kan. Maar dat je 

fo
to

 M
au

rit
s 

Ge
m

m
in

k



22 TRIBUNE januari 2020

later diezelfde mensen ons tóch precies 
hoort napraten?!

Over de tweedeling in de samenleving. Over 
de uitverkoop van de publieke zaak. Over 
de immorele gevolgen van de markt. De 
roep om klimaatrechtvaardigheid. De ge-
vaarlijke uitholling van de rechtsstaat. Het 
verlies van vertrouwen in de democratie.
Je kunt er boos om worden, maar je kunt er 
ook trots op zijn.

Beste SP’ers, te vaak hebben we achteraf 
gelijk gekregen. Het komt er nu op aan 
verandering af te dwingen.

Lang moesten we strijden tegen een 
waanidee. Dat de markt alle problemen 
zou oplossen. Maar die neoliberale wolken 
trekken over; en de tijd is gekomen voor 
een ander licht. Te lang al bepalen multi-

nationals de grenzen van onze democratie. 
Te lang al bepalen de aandeelhouders de 
koers van onze bedrijven. Te lang hebben 
we toegestaan dat tien procent in ons land 
alle rijkdom onderling verdeelt. 

Het zijn niet de markt of de commercie, 
die onze wereld beter zullen maken. En 
ook niet de gevestigde orde, de politici die 
al zoveel verdienen maar toch nog allerlei 
vergoedingen meepakken. Het zal de kracht 
zijn van mensen, die een betere toekomst 
willen voor iedereen, die de verandering tot 
stand gaat brengen.
Die eenheid en solidariteit, bepalen ook de 
kracht van onze partij. Die bepalen of wij 
langs de zijlijn staan. Of dat wij het verschil 
kunnen maken.
Zeker, er komen andere tijden. Maar als we 
willen dat het onze tijd wordt, dan zullen 
we samen moeten optrekken. Moeten we 

hand in hand en schouder aan schouder 
staan. Moeten we de moed hebben om suc-
cessen te behalen.

Onze kritiek op het kapitalisme, die is actu-
eler dan ooit. Onze radicale alternatieven, 
die zijn harder nodig dan ooit. Onze manier 
van politiek voeren, vóór en met de men-
sen, is belangrijker dan ooit. Menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en solidari-
teit: ze zijn het enige échte alternatief.

Beste mensen, als het kapitalisme in crisis 
is, dan moeten wij socialisten de moed 
hebben om op te staan. Want dat sociale 
alternatief, dat zijn wij!
Lieve SP’ers, het is tijd voor rechtvaardig-
heid. Er komen andere tijden. Mooie tijden 
om socialist te zijn. 

Dank jullie wel!

‘ Wij zijn niet een partij van dagdromers,  
maar we durven wél te dromen van een betere wereld’
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De Rotterdamse advocaat Carrie Jansen, bekend 
van haar columns in het Algemeen Dagblad, houdt 
het voor gezien. ‘Uitzichtloos’ en ‘vernederend’, 
noemt Jansen de positie van sociaal advocaten 
zoals zij, die een veel te lage vergoeding krijgen 
voor de vele uren die zij in hun cliënten steken. 
Helaas is de roodharige Rotterdamse niet de enige 
die er zo over denkt. Uit onderzoek van de SP blijkt 
dat 7 op de 10 sociaal advocaten overwegen om 
ermee te stoppen. Waardoor het voor mensen met 
een laag inkomen moeilijker wordt om hun recht te 
halen en klassenjustitie op de loer ligt. Acties van 
sociaal advocaten, gesteund door SP-Kamerlid 
Michiel van Nispen, leidden er in het najaar toe dat 
verantwoordelijk minister Sander Dekker met extra 
geld over de brug kwam. Maar er is veel meer 
nodig om klassenjustitie in een rijk land als 
Nederland te voorkomen. Michiel van Nispen blijft 
zich er volop voor inzetten dat sociaal advocaten 
uiteindelijk de waardering krijgen die zij verdienen. 

  > CARRIE KAPT

  > KIES JE ZORGVERZEKERING ZORGVULDIG 
MAAR HOE DAN?!

Hoe kun je nou goed kiezen tussen je huidige of een nieuwe 
zorgpolis, als de uitkomst van de onderhandelingen tussen 
zorgverzekeraars en zorgaanbieders nog helemaal niet 
bekend is?

Het jaarlijkse overstapcircus van de zorgverzekeraars kreeg 
ditmaal een wel heel wrang tintje. Het afgelopen jaar waren de 
afspraken die de zorgverzekeraars aan zorgverleners opleggen 
weer regelmatig negatief in het nieuws. Zo konden VGZ-verzeker-
den deze zomer niet meer terecht in het Ikazia Ziekenhuis in 
Rotterdam en dreigden de deuren van ggz-instelling Parnassia 
gesloten te blijven voor VGZ-verzekerden met ernstige psychi-
sche problemen.

Boete voor goede raad
Reden voor een aantal zorgverleners om hun patiënten te 
waarschuwen goed na te denken over de keuze voor een zorgver-
zekering. Zo wees een huisarts zijn patiënten op het risico dat ze 
met een VGZ-verzekering in 2020 mogelijk geen gebruik kunnen 
maken van ziekenhuiszorg, diagnostiek of geestelijke gezond-
heidszorg in de buurt. De zorgverzekeraar reageerde als door een 
wesp gestoken en riep de hulp in van de Nederlandse Zorgautori-
teit (NZa), die toezicht moet houden op de zorgmarkt. Tot ieders 
verbazing dreigde de NZa hierop in een persbericht op 20 
december met maatregelen en een boete voor “zorgaanbieders 
die patiënten ongerust maken over hun zorgverzekering”.

Onbegrijpelijke logica
De logica van de NZa: niet alle contractonderhandelingen tussen 
zorgverzekeraars en zorgaanbieders waren al afgerond. Waar-
schuwende zorgaanbieders zouden zich daarom schuldig maken 
aan “misleiding”. Een onbegrijpelijke logica. Wie wilde overstap-
pen naar een andere zorgverzekering, moest de oude vóór  
1 januari opzeggen. Maar wat lazen we op 2 januari in NRC: 
“Grote verzekeraars hebben met een flink aantal ziekenhuizen 
nog geen contract. CZ moet er zelfs met twintig nog uitkomen.” 
Zie dan maar eens een goede keus te maken. Weer een goede 
reden om het huidige stelsel van commerciële zorgverzekeraars 
te vervangen door één Nationaal ZorgFonds.

Huisarts Nico Terpstra trok vanwege de boetedreiging zijn waarschuwing in 
en schreef er een blog over: sp.nl/kieszorgvuldig
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Michiel van Nispen (boven), Carrie en Lilian Marijnissen 
tijdens acties van sociaal advocaten.
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miljonairs wordt het belastingstelsel 
eerlijker: de lasten voor lage en 
middeninkomens kunnen omlaag en er 
komt meer geld vrij voor investeringen 
in zorg en sociale voorzieningen. 

15 NOVEMBER 
MEER GELD VOOR SOCIALE 
ADVOCATUUR
Minister Dekker kondigt aan extra  
geld uit te trekken voor de sociale 
advocatuur. Door jarenlange bezuini-
gingen kunnen mensen met een laag 
inkomen steeds moeilijker terecht bij 
een advocaat. Klassenjustitie dus.  
De toezegging van de minister volgt op 
acties samen met SP-Tweede Kamerlid 
Michiel van Nispen en een aangekon-
digde staking van sociaal advocaten.

19 NOVEMBER 
NIEUWE SCHOLEN VOOR  
SPECIAAL ONDERWIJS
De hele Tweede Kamer stemt in met het 
verzoek van SP-Kamerlid Peter Kwint 
om de wet aan te passen zodat er weer 

Ook in de Tweede Kamer zorgen 
SP’ers dat de echte belangen van 
mensen en de acties die we met hen 
voeren vertaald worden naar 
resultaten. De SP haalt het 
maximale uit elke zetel – door het 
samen te doen met de mensen. Een 
paar opvallende successen van de 
afgelopen maanden.

20 SEPTEMBER  
STEUN VOOR HOGERE LONEN
Tijdens het debat na Prinsjesdag 
steunde de hele Tweede Kamer de 
oproep van Lilian Marijnissen aan het 
bedrijfsleven om de lonen van gewone 
werknemers met 5 procent te laten 
stijgen. De SP vindt dat de medewer-
kers die de grote winsten mogelijk 
maken daar ook van moeten profiteren. 
De Kamer heeft geen directe invloed op 
de salarissen in het bedrijfsleven, maar 
deze principe-uitspraak helpt anderen 
wel in de loonstrijd.

13 NOVEMBER  
MILJONAIRSBELASTING  
STAPJE DICHTERBIJ
De Tweede Kamer steunt een geza-
menlijke motie van SP en D66 waarin 
de regering wordt opgeroepen onder-
zoek te doen naar hogere belastingen 
op vermogens boven 1 miljoen euro. 
Hiermee komt de door de SP gewenste 
miljonairsbelasting een stapje dichter-
bij. Met een hogere belasting voor 

nieuwe scholen voor speciaal onder-
wijs kunnen worden opgericht. Kwint: 
‘Nu staan kwetsbare kinderen vaak 
tijden op een wachtlijst tot er plek is op 
een school met de expertise die zij 
nodig hebben.’

26 NOVEMBER  
MEER CONTROLE OP 
FINANCIËLE SECTOR
De Tweede Kamer steunt het gezamen-
lijke voorstel van SP en VVD om foute 
financiële dienstverleners steviger aan 
te pakken. Om criminaliteit tegen te 
gaan moet je criminelen raken waar het 
pijn doet: in hun portemonnee. Het 
voorstel draagt de regering op om de 
poortwachters van het financiële stelsel 
stevig te controleren en vergunningen 
in te trekken van bedrijven en personen 
die zich willens en wetens niet aan de 
regels houden.

3 DECEMBER  
GELIJKE KANSEN VOOR 
ÁLLE VROUWEN
De Tweede Kamer wil dat raden van 
commissarissen van beursgenoteerde 
bedrijven in de toekomst voor minimaal 
30 procent uit vrouwen bestaan. De 
Kamermeerderheid voor het vrouwen-
quotum hing af van de steun van de SP, 
die daarom kon bedingen dat er wordt 
ingezet op gelijke kansen voor álle 
vrouwen op de werkvloer. Dat betekent 
onder andere gratis kinderopvang, een 

foto Karen Veldkamp foto Maurits Gemmink foto SP Boxtel
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toereikend ouderschapsverlof en meer 
zekere banen voor vrouwen. ‘Vrouwen-
emancipatie moet niet alleen gelden in 
de top van het bedrijfsleven’, aldus 
SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen. 

3 DECEMBER  
VOLWASSEN LOON VANAF  
18 JAAR STAP DICHTERBIJ
Op initiatief van de SP-fractie gaat de 
Sociaal Economische Raad (SER) de 
mogelijkheid onderzoeken van een 
volwassen loon vanaf 18 in plaats vanaf 
21 jaar. Het voorstel van SP-Kamerlid 
Bart van Kent, mede ingediend door 
D66 en ChristenUnie, kon rekenen op 
brede steun van de Tweede Kamer.

 3 DECEMBER  
MEER INZET OP 
ZWEMVAARDIGHEID
De Tweede Kamer stemt in met het 
voorstel van de SP voor het fors 
verbeteren van de zwemvaardigheid. 
Jaarlijks verdrinken er steeds meer 
mensen, omdat steeds minder mensen 
kunnen zwemmen. Van Nispen: ‘Al 
jaren wil de SP dat schoolzwemmen 
weer normaal wordt, dat de kwaliteit 
van de zwemlessen omhoog gaat en 
dat de omgeving rond water veiliger 
wordt. Met de aangenomen voorstellen 
van de SP kan de zwembranche er 
begin 2020 mee aan de slag.’

8 DECEMBER  
MINISTER OMARMT SP-PLAN 
VOOR ZORGBUURTHUIZEN
Op 30 september kondigde fractievoor-
zitter Lilian Marijnissen een wetsvoor-
stel aan voor kleinschalige zorgbuurt-
huizen, voor hulpbehoevende ouderen. 
Het Centraal Planbureau (CPB) heeft 
het plan voor zorgbuurthuizen al 
doorgerekend; het is haalbaar en 
betaalbaar. Op 8 december heeft de 
minister van Volksgezondheid, Hugo  
de Jonge, aangegeven het SP-plan te 
omarmen. Hij heeft al financiële steun 
toegezegd bij de oprichting van een 
eerste zorgbuurthuis in Oss.

10 DECEMBER  
FONDS VOOR BETAALBARE 
GENEESMIDDELEN
Op voorstel van de SP en het CDA 
wordt onderzocht hoe er een fonds voor 
betaalbare geneesmiddelen kan 
komen. Het fonds zou verantwoordelijk 
moeten worden voor vervolgonderzoek 
en doorontwikkeling van belangrijke 
medicijnen. Nu gebeurt dat onderzoek 
niet altijd, omdat er geen winst te 
behalen valt. Tegelijk maakt de 
farmaceutische industrie absurde 
winsten, met geneesmiddelen die wel 
met publiek geld ontwikkeld worden.  
Marijnissen: ‘Medicijnen die met ons 
geld ontwikkeld worden, moeten ook in 
onze handen blijven. Zo doorbreken we 
de macht van de farmaceutische 

industrie en houden we nieuwe 
medicijnen betaalbaar voor iedereen.’

17 DECEMBER  
VERBOD OP VAREND 
ONTGASSEN
Schepen lozen giftige restgassen op de 
Nederlandse rivieren, met alle gevol-
gen van dien voor mensen en milieu. 
Maar niet lang meer. SP-Kamerlid Cem 
Laçin boekte succes met het Milieu 
Alarmteam. Na acties en een voorstel 
van Laçin wordt varend ontgassen van 
giftige stoffen verboden per 1 juli 2020. 
Laçin: ‘Nu kunnen schepen nog stoffen 
vrij lozen in het water en in de lucht. Dat 
is veel goedkoper dan naar een 
installatie varen waar dat veilig en 
schoon kan gebeuren. Ook schippers 
worden hierdoor blootgesteld aan 
giftige gassen.’ Maar mens en natuur 
zijn belangrijker dan de winsten van 
rederijen.

17 DECEMBER  
GEEN UITSLUITING DOOR 
OUDERBIJDRAGE
De hele Kamer (behalve Forum voor 
Democratie) stemt voor het wetsvoor-
stel van SP’er Peter Kwint en Groen-
Linkser Lisa Westerveld dat kinderen 
op school niet langer mogen worden 
uitgesloten van activiteiten als school-
reisjes en kerstvieringen als hun ouders 
de ouderbijdrage niet kunnen betalen. 

foto Maurits Gemmink foto Bas Stoffelsen foto archief SP
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Je zal maar in de negentig zijn en 
gedwongen moeten verhuizen. Bewoners 
van de Bloesemhof in Montfoort hebben 
eind november te horen gekregen dat het 
kleinschalige verpleeghuis in maart de 
deuren sluit. Onder hen een bekende van 
Angelique Huntink, die haar woede 
hierover omzette in actie. Hoewel het er 
somber uitziet voor de bewoners van de 
Bloesemhof, blijft Huntink met haar 
actiegroep Behoud Ouderenzorg 
Montfoort (BOM) strijden voor hun 
belangen. SP-leider Lilian Marijnissen 
reikte haar hiervoor begin december de 
Gouden Roeispaan uit, voor helden die 
tegen de stroom inroeien.
De Bloesemhof is een kleinschalig 
verpleeghuis, waar acht ouderen wonen. 
Huntink: ‘Het gaat mij ook om de 
24-uurszorg die hen nu geboden wordt. 
Als deze mensen moeten verhuizen krijgen 
ze toch een andere vorm van verpleging. 
Die is niet meer direct paraat.’ De 
actieleider is blij dat, met steun van de SP, 
het droevige lot van de acht ouderen nu in 
de landelijke schijnwerpers staat. ‘Want dit 
speelt niet alleen in Montfoort’, benadrukt 
Huntink. De SP zet zich al jaren in voor de 
komst van kleinschalige zorgbuurthuizen, 
zodat iedereen die dat wil oud kan worden 
in de eigen buurt. Een initiatief dat Huntink 
toejuicht: ‘In Montfoort hebben we zo'n 
zorgbuurthuis eigenlijk al. Maar dat 
dreigen ze nu om zeep te helpen.’

Twee dagen voor de jaarwisseling was 
de kogel door de kerk: bijna 90 procent 
van de FNV-leden stemde in met de 
nieuwe loon- en arbeidsvoorwaarden 
voor ziekenhuispersoneel. Hiermee 
krijgen ziekenhuismedewerkers recht 
op een loonsverhoging van 8 procent 
en een eenmalige uitkering van 1.200 
euro. De nieuwe cao is het resultaat 
van maandenlang onderhandelen en 
actievoeren. Een landelijke staking op 
20 november, waarbij ongeveer 
150.000 medewerkers een dag lang 
geen spoedeisende werkzaamheden 
verrichtten, legde bloot hoe diep de 
onvrede is onder ziekenhuispersoneel. 
En als zorgpersoneel besluit het werk 
neer te leggen, weet je dat het echt 
goed mis is, stelde SP-leider Lilian 
Marijnissen destijds. 

  > OP DE BRES VOOR ZORGBUURTHUIS

  > NIEUW JAAR, NIEUWE CAO
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VEGETARISCH VLIEGEN?
Het kabinetsbeleid om uit de stikstofcrisis te komen 
lijkt vooral op dingetjes tegen elkaar wegstrepen. Maar 
maatschappelijke samenhang en daadkracht ontbreken.

‘NU IK HELEMAAL vegetarisch ben, kan ik weer 
gewoon vliegen’, zei Freek de Jonge onlangs 
in zijn conference De Lachgasfabriek. De 
zaal lag dubbel. Terecht, want de grap staat 
model voor een tamelijk verknipte denklijn: 
je verschaft jezelf vooral een argument om 
door te kunnen gaan met het andere. 
Je kunt je afvragen of het kabinet datgene 
wat bij Freek sarcasme was niet gewoon 
in praktijk brengt. Want de maatregelen – 
onder meer vastgelegd in de zogenaamde 
Spoedwet aanpak stikstof, die vlak voor 
kerst nog door Tweede en Eerste Kamer is 
aangenomen – lijken gebaseerd op dezelfde 
redenering. De al eerder besloten verlaging 
van de maximumsnelheid op snelwegen 
naar 100 kilometer per uur – en dan alleen 
overdag – is op zich een nuttige maatregel 
met draagvlak, maar lijkt op een salde-
ringstruc om de industriële landbouw 
ongemoeid te kunnen laten. ‘Op dat vlak is 
nog geen enkele stap gezet, omdat krimp 
van de veestapel controversieel is binnen 
de coalitie’, legt SP-Tweede Kamerlid Frank 
Futselaar uit. ‘We zullen er echter wel aan 
moeten beginnen, want ook verlaging maxi-
mumsnelheid levert maar beperkt iets op.’ 

En niet alleen op dat gebied gebeurt ogen-
schijnlijk niets wezenlijks – tenzij je regels 
voor minder stikstof in veevoer, de intentie 
voor drempelwaarden voor uitstoot en de 
invoering van een registratiesysteem als 
een revolutie zou willen betitelen. Het kabi-
net heeft het kennelijk evenmin aangedurfd 
om grote projecten, die bakken met stikstof 
produceren, op z’n minst te heroverwegen. 
Futselaar: ‘Ik denk dan aan projecten die 
toch al maatschappelijk omstreden zijn, 
zoals luchthaven Lelystad en de verbreding 
van de A27 bij Amelisweerd.’ Tot slot ont-
breken wezenlijke investeringen in herstel 
en uitbreiding van natuurgebieden. Zelfs 
werkgeversorganisatie VNO-NCW pleit 
hier voor structureel een miljard euro. ‘Na 
veel zeuren speelde het kabinet éénmalig 
250 miljoen vrij. Eénmalig, bij lange na niet 
genoeg’, verzucht Frank Futselaar. ‘Pas als 

voor al die knelpunten een serieus en we-
tenschappelijk onderbouwd plan is, kunnen 
we werken aan oplossingen voor de bouw. 
Te denken valt daarbij aan de invoering van 
een drempelwaarde waarbij projecten die 
onder die waarde vallen door kunnen gaan.’ 
En dan hebben we het vooral over woning-
bouw. De meeste woningbouwprojecten 
– en dat is interessant – zorgen per saldo 
namelijk voor weinig stikstofuitstoot (zie 
ook de Tribune van november 2019). 
Bijkomende factor is dat in brede kringen 
wordt getwijfeld aan de juridische houd-
baarheid van de spoedwet. Zolang niet seri-
eus werk wordt gemaakt van natuurherstel 
zullen drempelwaarden geen stand houden 
bij de rechter, zo is de verwachting.

Zo lijkt het kabinet te blijven hangen in 
op het eerste oog aardige voornemens en 
intenties. Van echte stappen tegen stik-
stofreductie en natuurherstel is echter nog 
steeds geen sprake, oordeelt Frank Futse-

laar: ‘We wachten nog steeds op concrete 
plannen.’ De SP stemde uiteindelijk tegen 
de spoedwet, omdat die het kabinet te veel 
ruimte geeft om in naam van het algemeen 
belang zelf projecten aan te wijzen die als 
uitzondering wel door kunnen gaan. Zoals 
Lelystad Airport. 

Meer willen sporten, maar doorgaan (of 
zelfs beginnen) met roken. Of vegetarisch 
vliegen. Goed, per saldo is er vooruitgang, 
verbetering. Maar extrapoleer je zulke indi-
viduele, herkenbare keuzes – hoe onlogisch 
ze voor een ander ook zijn – naar een com-
plete maatschappij waarin zo’n beetje alles 
met alles samenhangt en waarin bovendien 
oplossingen accuut nodig zijn, dan kom je er 
niet met wat de VVD bijna meelijwekkend 
als een enorm politiek offer naar buiten 
bracht: 30 kilometer per uur minder hard 
rijden op de snelweg. •

tekst Rob Janssen
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Politicoloog en historicus 
Peyman Jafari is onderzoeker 
aan de Princeton University in 
de VS en docent aan de  
Universiteit van Amsterdam.
Geboren in Iran in 1976, 
vluchtte hij eind jaren  
tachtig tijdens de oorlog
tussen Iran en Irak met zijn 
ouders naar Nederland.

KRUITVAT MIDDEN-OOSTEN

 › Je hebt het er als Iran-deskundige zeker 
maar druk mee dezer dagen.
‘Ik ben een paar dagen in Nederland bij 
 familie en vrienden op bezoek, voor mijn 
werk op de Princeton Universiteit woon ik in 
de VS nu. En precies op dat moment dreigen 
de spanningen tussen de VS en Iran te esca-
leren. Dan weten de media me te vinden, ja.’

 › Wij dus ook. Hoe kom je aan je kennis 
over de situatie in Iran?
‘Ik volg veel verschillende nieuwsbronnen 
uit Iran zelf. Natuurlijk is het nieuws uit 
Iran beperkt. Maar er zijn veel verschillende 
kranten, tv-stations en radiostations die er 
op heel verschillende manieren in staan. 
Een website die heel dicht bij de Revolu-
tionaire Garde staat, de Iraanse NOS, het 
studenten-nieuwsagentschap en nog veel 
meer. Daarnaast spreek ik vrienden en  
kennissen in Iran waarvan ik weet dat zij 
goede bronnen hebben.’

 › Je was bij de ROOD-bijeenkomst  Don’t 
Iraq Iran  deze zomer. Daar heb je gewaar-
schuwd voor verdere escalatie. Wat vind je 
van de manier waarop de situatie  
besproken wordt in Nederland?
‘Ontzettend naïef. Deze waarschuwingen 
klinken al jaren, door vele deskundigen. 
Toen de VS uit het nucleaire akkoord met 
Iran stapte – in mei 2018 – opende dat de 
poort naar escalatie richting oorlog. Op die 
waarschuwingen werd sceptisch gerea-
geerd. Intussen zijn we in de situatie beland 
dat met de moord op de generaal van de 
Revolutionaire Garde Qassem Soleimani een 
oorlog echt denkbaar is geworden. Ik vind 
dat het nu best veel lijkt op de aanloop naar 
de Irak-oorlog. Ook toen waarschuwden veel 
mensen dat oorlog en economische sancties 

de situatie alleen maar verergeren. En als 
je dat in die tijd zei, dan werd je weggezet 
als een heimelijke aanhanger van Saddam 
Hoessein. Toen en nu worden in Nederland 
te gemakkelijk de woorden uit Washington 
herhaald. Zelfs door onze eigen minister. 

 › Voor de duidelijkheid: Soleimani was 
geen lieverdje, toch?
‘Nee, absoluut niet. Soleimani stuurde 
eind jaren negentig een brandbrief naar de 
Iraanse leiders, waarin hij zei dat hij niet blij 
was met de hervormingsgezinde president 
en dreigde dat zijn Revolutionaire Garde in 
actie zou komen als ze niks aan de president 
zouden doen. De Revolutionaire Garde is 
een leger náást het Iraanse leger – je zou 
het elitetroepen kunnen noemen – dat veel 
ideologischer is en de Islamitische repu-
bliek wil beschermen tegen bedreigingen 
van   buiten én binnen Iran. Zo sloegen 
Soleimani’s troepen de studentenopstan-
den neer. Vanaf 2003 heeft hij in buurland 
Irak milities gesteund, die tegen IS hebben 
gevochten. Daardoor is hij in Iran ook heel 
populair geworden. Maar die milities heb-
ben ook heel veel kwalijke dingen gedaan. 

DEBAT OVER IRAN  
‘ONTZETTEND NAÏEF’
Iran-deskundige Peyman Jafari ziet in de escalerende situatie 
rondom Iran parallellen met de aanloop naar de Irak-oorlog.  
Om het vijand-denken te doorbreken moeten we volgens  
Jafari bouwen aan solidariteit tussen bevolkingen hier en daar.
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Ze liquideren mensen en zijn corrupt. Nog 
kwalijker was Soleimani’s steun aan de 
Syrische dictator Assad. Vanaf 2011 heeft hij 
Assad geholpen om in het zadel te blijven 
en dat is echt ten koste gegaan van tien-
duizenden gewone burgers in Syrië.’

 › Waarom is die bemoeienis in de regio  
in het belang van Iran?
‘Het mainstream-verhaal is dat Iran een 
groot Perzisch rijk wil stichten in het Mid-
den-Oosten. Maar zo plaats je de acties van 
Iran in een geopolitiek vacuüm; alsof er niks 
aan vooraf is gegaan. Het is natuurlijk ook 
deels een reactie op wat anderen doen. De 
invasie van Irak in 2003 is heel beslissend 
geweest. Vanaf dat moment dacht de top 
van de Revolutionaire Garde: ons land wordt 
nu omsingeld; in Irak, in Afghanistan, in de 
Perzische Golf zitten nu overal Amerikanen. 
In Washington klonken dreigende woorden. 
Everybody wants to go to Bagdad, real men 
want to go to Tehran, was de grap onder 
conservatieve politici: iedereen wil naar 
Bagdad, echte mannen willen naar Teheran. 
De Republikeinse senator John McCain zong 
tijdens een speech grappend: “Bomb bomb 

bomb, bomb bomb Iran”, op de melodie van 
Barbara Ann van de Beach Boys. Ik vertel 
dat om duidelijk te maken dat het gevoel 
van dreigend gevaar in Iran heel sterk was. 
Toen de verzet sgroepen opkwamen in Irak, 
maakte Soleimani daar handig gebruik 
van. Hij sloot allianties om de Amerikanen 
te ondermijnen. Dus ja, hij heeft geholpen 
om Amerikaanse soldaten om te brengen. 
Tegelijk moet je de vraag stellen: waarom 
waren die soldaten daar?’

 › In Irak is men ook boos over de aanslag 
op Soleimani. Hoe kan dat?
‘In de tijd van de Iran-Irak-oorlog waren er 
al Irakezen naar Iran gevlucht. Dat waren 
meestal sjiitische moslims, door Saddam 
onderdrukt maar wel zo’n 60 procent 
van de Iraakse bevolking. In Iran is dat 95 
procent. Veel van die mensen zijn later 
teruggegaan. Na de oorlog zijn de relaties 
tussen Iran en Irak eigenlijk best goed 
geworden. Ze zijn buren, er is veel onder-
linge handel. Miljoenen Iraniërs gaan op 
pelgrimstocht naar heilige plaatsen in Irak 
en andersom. Maar Iran heeft zich ook flink 
bemoeid met Irak – bijvoorbeeld invloed 

uitgeoefend op wie er in de regering zit. Dat 
heeft kwaad bloed gezet bij veel Irakezen. 
De protesten de afgelopen maanden in Irak 
waren protesten tegen zowel de Iraanse als 
de Amerikaanse invloed. De Amerikaanse 
inval in Irak heeft ironisch genoeg destijds 
de Iraanse invloed in Irak vergroot. Het 
uitschakelen van Soleimani heeft nu weer 
hetzelfde effect.’

 › Hoe sterk is de oppositie in Iran?
‘Iran heeft een lange geschiedenis van 
sociale protesten en bewegingen. Voor 
democratisering, voor sociale rechtvaar-
digheid, met een belangrijke rol voor de 
studentenbeweging, de vrouwenbeweging 
en de arbeidersbeweging. Maar ze hebben te 
maken met een autoritair systeem. Daardoor 
is het lastig om landelijk te organiseren. Er 
zijn dus veel lokale protesten. Maar ondanks 
alles lukt het ze wel om zich openlijk te  
organiseren. De studenten zijn zichtbaar, 
er is een vakbond van buschauffeurs in 
Teheran, er is een vakbond in het zuiden 
van Iran bij de rietsuikerfabriek Haft Tap-
peh. Ondanks het feit dat de leiders steeds 
gearresteerd worden, blijven die zeer actief. 
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Ondanks de onderdrukking in Iran zijn er 
mensen en organisaties die hoop op sociale 
verbetering en meer democratie geven. 
Het tragische is, dat de buitenlandse druk 
op Iran de mogelijkheden van deze bewe-
gingen juist inperkt. Eind jaren negentig 
bijvoorbeeld kwam er onder een verande-
ringsgezinde president wat lucht, groeide 
de studentenbeweging en kwamen er wat 
meer mogelijkheden. De oorlog in Afghani-
stan, begonnen in 2001 en die in Irak twee 
jaar later, werd door Iraanse conservatieve 
machthebbers gebruikt om deze bewegin-
gen te onderdrukken want er was buiten-
landse dreiging.' 

 › Zie je dat nu weer?
‘Toen het nucleaire akkoord was gesloten, 
werd het in Iran allemaal wat opener. Maar 
met de Iran-politiek van Trump gaat het 
weer de andere kant op. Bij de protesten 
van de afgelopen maand zijn meer dan 
300 mensen omgekomen en 7000 mensen 
zijn gearresteerd. Mensen eisen een einde 
aan corruptie, ze eisen dat ze zelf mogen 
kiezen of ze een hoofddoek dragen, ze wil-
len hogere lonen. Want bedenk wel: ook in 
Iran is neoliberalisme belangrijk. Heel veel 
contracten in Iran zijn zogenoemde witte 
contracten; wat wij kennen als flexcon-
tracten. Mensen kunnen heel gemakkelijk 
ontslagen worden. Na de revolutie eind 
jaren zeventig werd er meer gedaan voor 
sociale gelijkheid. Dat wordt nu allemaal 
afgebouwd. Met dezelfde argumenten als 
die we hier in het Westen horen. Niet zozeer 
door de economische sancties trouwens. Dit 
is, net als bij ons, al gaande sinds de jaren 
negentig. Flexibilisering, schrappen van 
subsidies, privatiseren – de sancties hebben 
daar een enorme daling in koopkracht aan 
toegevoegd. Sancties hebben sinds het in-
gaan ervan in mei 2018 geleid tot een inflatie 
tot boven de 50 procent!’

 › Hoe zat het ook alweer met die sancties? 
Die kwamen toch alleen van de Verenigde 
Staten?
‘Het was Trump die eenzijdig het nucleaire 
akkoord met Iran opzegde. Dat akkoord 
moest voorkomen dat Iran nucleaire wapens 
ontwikkelde. Dat werkte ook. Maar Trump 
vond het een slecht akkoord en stapte eruit 
– en stelde direct economische sancties in. 
Europese landen stapten er niet uit, maar 

probeerden om de VS heen te werken om 
het akkoord te behouden. De EU en Frank-
rijk hebben geprobeerd om een systeem op 
te zetten om toch handel met Iran te kunnen 
drijven. Maar de VS heeft grote druk gelegd 
op Europese landen. Geen enkel Europees 
land durft het in zijn eentje aan om Iran te 
steunen. De EU is toch al heel verdeeld.’

 › Wat vind je van de Europese reacties 
 op de aanval op Soleimani?
‘De Britten, de NAVO en Nederland hebben 
Trump gesteund. Anderen hebben zich heel 
voorzichtig uitgedrukt. Minister Bijleveld 
toonde in de media begrip voor de Ameri-
kaanse actie. Dat is een zeer eenzijdige 
reactie. Zoals ik al zei: natuurlijk moet je 
Soleimani veroordelen om wat hij deed, 
maar een Iraanse generaal daar ombrengen 
gaat tegen het internationaal recht in. De 
gevolgen hiervan kunnen dramatisch zijn. 
De internationale orde wordt in gevaar 
gebracht, het Midden-Oosten is al een kruit-
vat. Nederland had echt een sterke veroor-
deling van deze aanslag moeten uitspreken.’

 › Trump dreigde nog met het bombarderen 
van 52 doelen, waaronder culturele  
doelen, als Iran wat terug zou doen.
‘Die 52 verwijst naar het aantal gegijzelde 
ambassademedewerkers ten tijde van de 
Iraanse revolutie in 1979. In Iran werd 
trouwens al de grap gemaakt: dan gaan wij 
53 doelen beschieten, want dat verwijst 
naar het jaar 1953 waarin de Iraanse premier 
Mossadeq door een CIA-coup werd afgezet 
omdat hij de olie in Iran had genationa-
liseerd. Gelukkig heeft de VN zich tegen 
het dreigement van Trump uitgesproken; 
culturele doelen bombarderen is namelijk 
een oorlogsmisdaad.’

 › Wat kan er gedaan worden om oorlog 
 te voorkomen?
‘De-escaleren is stap één. Dat doe je door de 
kwalijke rol van beide partijen te erkennen. 
Ze beide tot de orde roepen. Naast druk 
op Iran zetten, moet je ook belonen als ze 
zich aan het nucleaire akkoord houden. 
De EU kan helpen om de VS-sancties te 
omzeilen, maar moet dan wel ruggengraat 
tonen tegenover de VS. Wat er ook bij hoort 
is dat er een einde moet komen aan steun 
voor dictaturen in het Midden-Oosten; en 
dat landen gelijke behandeling krijgen. Dus 

geen wapenexporten naar Saudi-Arabië, 
Egypte enzovoort. Volgens nog onbevestigde 
berichten kwam een deel van de technologie 
van de drones die de aanslag op Soleimani 
deden uit Nederland. Of dat waar is of niet 
– Nederland moet zijn aandeel in wapen-
exporten verminderen.’

 › En op de lange termijn?
‘Mijn ideaal is een conferentie in het 
Midden-Oosten. Want iedereen is daar 
tegen elkaar aan het vechten. Een confe-
rentie die tegelijk eist van Iran dat het zich 
niet bemoeit met omliggende landen én dat 
de Amerikanen hun militaire bases in het 
Midden-Oosten opdoeken én dat landen 
beloven richting een vrijer politiek systeem 
te bewegen én waarbij Israël belooft ook de 
Palestijnse mensenrechten te respecteren. Je 
kunt in het Midden-Oosten niet eenvoudig-
weg van één partij of land alles eisen. Je kunt 
geen vrede bereiken als je geen rekening 
houdt met de grieven en bezorgdheid van 
álle landen daar. Ik begrijp de Amerikaanse 
zorgen om Iran. Maar je moet niet eenzij-
dig begrip hebben. Het conflict is oud. Ik 
noemde al de coup in 1953, maar denk ook 
aan de steun van de VS aan Saddam tijdens 
de oorlog tussen Iran en Irak, waarbij de VS 
het oké vond dat Irak gifgas gebruikte tegen 
Iran.’

 › Nu het oorlogs-hitsen is begonnen  
wordt aandacht vragen voor de zorgen van 
Iran al snel geframed als steun aan  
het Iraanse regime.
‘Inderdaad. Maar voor de duidelijkheid: als 
het aan mij ligt, verdwijnt niet morgen maar 
vandaag het regime in Iran. Met daarvoor in 
de plaats een regering en een democratisch 
systeem dat de beloftes waarmaakt die door 
de Iraanse revolutie gedaan waren. Namelijk 
onafhankelijkheid voor Iran, sociale gelijk-
heid en echte democratie. En dan wel in een 
seculier systeem, waarbij de religies van 
mensen gerespecteerd worden – dat mensen 
de hoofddoek niet hoeven te dragen, maar 
dat ze ook als ze ervoor kiezen dat wél te 
doen, gewoon een baan kunnen krijgen en 
in de politiek kunnen gaan. En dat ze dus 
niet, zoals vóór de revolutie, als hoofddoek-
draagster met de nek worden aangekeken.’

 › Wat kan ik als SP’er doen?
‘Dat vind ik eigenlijk het belangrijkste. Ga 

‘In Nederland worden te gemakkelijk  
de woorden uit Washington herhaald’



31TRIBUNE januari 2020

naar demonstraties die solidariteit met 
de mensen daar betuigen – tegen oorlog 
dus. In Nederland gaat het erom dat je de 
regering onder druk zet om te stoppen 
met oorlogspolitiek tegen Iran. Want dan 
wordt de ruimte voor oppositiegroepen in 
Iran groter. Het is de taak van vakbonden, 
milieuorganisaties en partijen als de SP om 
solidariteit te organiseren met de mensen 
die dezelfde problemen hebben als wij hier. 
We hebben een klimaatcrisis in de wereld en 
in Iran ontstaan daardoor enorme droogtes 
bijvoorbeeld. Maar ook de strijd tegen priva-
tisering en flexibilisering delen we met hen. 
De FNV heeft actie gevoerd toen Iraanse 
vakbondsleiders werden opgepakt. Nog een 
goed voorbeeld vind ik jullie buitenland-
woordvoerder Sadet Karabulut. Zij houdt 
goed in het oog wat de mensen in Iran zelf 
aan het doen zijn, wat hun belang is. Opko-
men voor vrouwenrechten, mensenrechten 
en vakbondsrechten. Ik zie haar regelmatig 
uitleggen dat de buitenlandse druk – econo-
mische sancties, oorlogsdreiging – het juist 
voor die mensen moeilijker maakt. Kortom, 
we moeten werken aan solidariteit tussen 
bevolkingen. Verandering heeft daar, net als 
hier, veel meer effect als het van onderop 
komt. Afdwingen van bovenaf, via sancties 
bijvoorbeeld, hebben het tegenovergestelde 
effect.’

 › De SP organiseert enkele dagen na dit  
interview een demonstratie tegen de  
oorlog in Amsterdam. Jij kunt er niet bij 
zijn want je vliegt een dag eerder weer 
terug naar de VS. Kom je er wel in?
‘Dat is een goede vraag, want de situatie aan 
de grens daar is zorgelijk. Iraanse Ameri-
kanen die bijvoorbeeld op vakantie zijn 
geweest in Canada, zijn bij de grens aange-
houden en ondervraagd. Gelukkig maakt 
een aantal Congresleden en mensenrechten-
organisaties zich hier heel boos over. Goede 
kans dat ik ook problemen aan de grens heb. 
Behalve dat ik in Iran geboren ben, vind 
ik het mijn taak als wetenschapper om de 
macht aan te spreken en te zeggen wat er 
gezegd moet worden. Dat bevalt de macht-
hebbers in Washington niet – hetzelfde 
geldt voor die in Teheran. Ik ga me er niks 
van aantrekken.’

tekst Diederik Olders • foto's Fatih Hijnen
illustratie Arend van Dam

‘Nederland had deze 
aanslag sterk moeten 
veroordelen’

‘In Nederland worden te gemakkelijk  
de woorden uit Washington herhaald’
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Voor werkgevers en foute uitzendbureaus 
is het bijzonder lucratief om via allerlei 
schijnconstructies arbeidsmigranten in 
dienst te nemen. Zij moeten vaak onder 
slechte omstandigheden en tegen lage 
lonen werken. SP-leider Lilian Marijnissen 
ging vorig jaar naar Polen om de gevolgen 
van arbeidsmigratie met eigen ogen te 
zien. Daar zijn veel weggetrokken Poolse 
werknemers vervangen door goedkope 
krachten uit Oekraïne. Om een einde te 

  > ARBEIDSMIGRANTEN GEEN VERDIENMODEL

  > SUCCES SP AMSTERDAM: 
VRIJWILLIGE OUDER- 
BIJDRAGE OMLAAG

maken aan de uitbuiting van arbeidsmi-
granten heeft de SP samen met de 
ChristenUnie een actieplan gelanceerd. 
De partijen stellen onder andere voor om 
een einde te maken aan de praktijken van 
malafide uitzendbureaus door een 
vergunningplicht in te voeren, het aantal 
flexibele contracten terug te dringen en 
schijnconstructies aan te pakken. 
Lees het hele actieplan arbeidsmigratie 
hier: sp.nl/arbeidsmigratie

De Amsterdamse SP trok de afgelopen 
jaren alles uit de kast om de vrijwillige 
ouderbijdrage in het basisonderwijs 
omlaag te krijgen. Met succes! Vanaf het 
schooljaar 2020-2021 mag deze niet meer 
dan 112 euro bedragen. Hoewel de 
bijdrage vrijwillig is, worden in de praktijk 
geregeld kinderen uitgesloten van 
schoolreisjes als hun ouders deze niet 
betalen. Op initiatief van de Tweede 
Kamerfracties van SP en GroenLinks ligt 
straks in de wet vast dat dit niet meer mag. 
De SP in Amsterdam blijft de komende 
jaren strijden om de vrijwillige ouder-
bijdrage nog verder omlaag te krijgen.

Jaarlijks gaan vele ouders door 
een hel omdat hun kind wordt 
ontvoerd naar het buitenland. Op 
papier bepaalt het Haags Kinder-
ontvoeringsverdrag dat een 
ontvoerd kind eerst terug moet, 
om daarna met de ouders aan 
een oplossing te werken. De 
praktijk werkt echter anders, zo 
ervoer gedupeerde ouder 
Richard van Hoolwerff. Zijn ex 
ontvoerde hun twee kleine kinde-
ren naar Engeland, waardoor er 
voor hem niets anders op zat dan 
daar naar de rechter te stappen. 
Hiervoor moest hij zich flink in de 
schulden steken. Daarom startte 
zijn zus een crowdfundingsactie 
voor hem. Volgens SP-Tweede 
Kamerlid Michiel van Nispen 
toont dit bij uitstek de kwetsbaar-
heid van ouders in deze situatie. 
Hij wil dat er een noodfonds komt 
voor Nederlanders die noodge-
dwongen in het buitenland 
moeten procederen: ‘Want het 
mag niet van de dikte van je 
portemonnee afhangen of je wel 
of niet in staat bent je recht te 
halen.’

  > NOODFONDS VOOR  
SLACHTOFFERS  
KINDERONTVOERING
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Een strafrechtadvocaat, een huisarts en een  
voormalig SP-Statenlid gaan samen in de cannabis. 
Niet als ‘partners in crime’, maar juist om een van 
’s lands eerste legale wietkwekerijen op te zetten. 
Daarbij zijn ze zelfs een bank al te slim af.

OP DINSDAGAVONDEN is de praktijk van straf-
rechtadvocaat Peter Schouten, gevestigd 
aan de statige Baronielaan te Breda, de vaste 
vergaderplek van de startende ondernemers 
van Project C – voluit Project Cannabis. 
Gevraagd wanneer het eerste idee voor het 
project in zijn hoofd is ontsproten, denkt 
Schouten terug aan eind 2017, ergens op het 
parkeerterrein van de Albert Heijn. ‘Ik belde 
daarop Ronald Roothans, een huisarts die 
ik een paar jaar eerder had leren kennen op 
een daklozenbarbecue. Hij trad daar op met 
zijn band. We hebben destijds tot diep in 
de nacht over drugs gesproken. Ik vond het 
bijzonder dat hij daar als huisarts zo’n open 
houding over had’, blikt Schouten terug. 

Datzelfde jaar was een initiatiefwet van D66-
Kamerlid Vera Bergkamp voor de regulering 
van wietteelt met een krappe meerderheid 
aangenomen in de Tweede Kamer. Juist om 
het stigma rondom cannabis te doorbreken 
wilde Schouten het signaal afgeven dat ook 
de ‘bovenwereld’ achter dit voorstel staat. En 
welk trio zou daar geschikter voor zijn dan 
een advocaat, een huisarts en een politi-
cus? Die politicus in kwestie is voormalig 
SP-Statenlid Joep van Meel. Schouten had 
Van Meel leren kennen binnen de Bredase 
SP-afdeling, toen de advocaat daar nog de 
penningen beheerde. Het officiële startschot 
voor Project C was de publicatie van een 
manifest in september 2018. Schouten:  
'We dachten er toen nog hooguit aan om 
hier en daar een lezing te geven.’ 

David tegen Goliath
Ruim een half jaar nadat de initiatiefwet 
van Bergkamp werd aangenomen is het plan 
voor een proef met gereguleerde wietteelt 
opgenomen in het regeerakkoord. Het was 
een compromis van de kersverse coalitie-
partners: D66 wilde immers een volledige 
legalisering van softdrugs, terwijl CDA en 
ChristenUnie daar mordicus tegen waren. 
De grondleggers van Project C vreesden  
dat een eventuele mislukking van het 
 experiment óf een terugkeer naar het 
huidige gedoogsysteem zou betekenen, 
waarover later meer, óf een algeheel einde 
van de coffeeshops. Om de proef een duw 
in de goede richting te geven, besloot het 
trio daarop zelf deel te nemen. De eerste 
stap in de richting van ’s lands eerste legale 
wietkwekerij was gezet. 
Inmiddels heeft ook kassenbouwexpert 
Pascal van Oers zich bij de pioniers gevoegd. 

WIETTELERS 
IN SPE 
WINNEN 
VAN ABN AMRO

PROJECT C
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Sindsdien is het team van Project C druk in 
de weer met het schrijven van plannen, het 
verwerven van faciliteiten en… een bank-
rekening. Menig bankmedewerker waarbij 
de heren aanklopten schoot echter in een 
stuip zodra het woord ‘cannabis’ viel. Terwijl 
een beetje ondernemer nergens is zonder 
rekening. Wat volgde was een kort geding 
tegen een van de weigerende banken, ABN 
Amro. Begin november oordeelde de rechter 
dat de bank alsnog een rekening moest  
openen voor de pioniers. Een belangrijke 
uitspraak voor andere partijen die deel  
willen nemen aan het wietexperiment.  
Schouten: ‘Toen bleek dat wij hadden  
gewonnen was iedereen in de cannabis-
wereld trots. Het doet toch denken aan 
David tegen Goliath.’

Schizofreen gedoogbeleid
Het negatieve stigma rondom wietteelt is 
sterk verweven met het oer-Hollandse  
gedoogbeleid, dat de grondleggers van 
Project C ervaren als een knellend juk. 
Sinds 1972 kent Nederland coffeeshops die 
zogenaamde ‘softdrugs’, hasj en wiet, mogen 
verkopen. Deze producten van de canna-
bisplant mogen echter niet legaal worden 
geproduceerd. Elk jaar zou er zo’n 140 ton  
illegaal gekweekte cannabis via de achter-
deur onze coffeeshops binnenkomen – al 
is dit volgens de heren van Project C een 
uiterst conservatieve schatting. Jaarlijks  
gebruiken meer dan een miljoen Neder- 
 landers cannabis, zonder precies te  
weten wat ze binnenkrijgen. ‘Er zitten vaak 
bestrijdingsmiddelen en schimmels op. En 
je weet niet hoeveel werkzame stoffen erin 
zitten. Dat is een gevaar voor de volks-

gezondheid’, aldus oud-SP-politicus Joep 
van Meel. En hoewel de coffeeshophouders 
die hij spreekt maar al te graag zuivere wiet 
willen verkopen, hebben deze ondernemers 
nu niet de mogelijkheden om hun wiet te 
laten controleren.

Met het wietexperiment dat dit jaar in wer-
king treedt wordt er – hoewel tijdelijk en op 
kleine schaal – gebroken met dit welhaast 
schizofrene gedoogbeleid. Binnen de proef 
mogen tien gemeenten experimenteren met 
legale cannabis. Coffeeshops in die steden 
worden verplicht uitsluitend producten van 
aangewezen telers te verkopen. Deze zes 
tot tien door het Rijk geselecteerde telers 
 mogen voor een periode van vier jaar – 
met een mogelijke uitloop van anderhalf 
jaar – legaal experimenteren. Dit onder 
voorwaarde van strenge kwaliteitseisen. 
‘Op producten moet een etiket komen dat 
dertig procent van de verpakking beslaat, 
met daarop het THC- en CBD-gehalte 
(tetrahydrocannabinol en cannabidiol, twee 
werkzame stoffen in de cannabisplant,  
–red.)’, licht Van Meel toe. ‘Daarnaast moet  
de gereguleerde wiet binnen de gehele 
keten, van teler tot coffeeshop, traceerbaar 
zijn.’ 

Van plant naar planeconomie
De extreem gedetailleerde spelregels van 
de wietproef zijn bij vlagen ronduit lach-
wekkend. Zo schrijft de overheid voor dat 
uitsluitend lettertype Helvetica op het etiket 
gebruikt mag worden. Daarnaast moeten 
telers minimaal tien soorten cannabis gaan 
produceren. Schouten, lachend: ‘Het is net 
de Sovjet-planeconomie!’ Toch zit er een 

logica aan de eis van een minimaal aantal 
soorten. Want als de consument in de  
coffeeshop straks niet kan vinden wat hij 
zoekt, is dat koren op de molen van straat-
handelaars. 

Ook de prijs van gereguleerde wiet zal  
volgens de Bredase pioniers bepalend zijn 
voor het succes van de proef. Want de con-
sument zal niet veel meer willen betalen dan 
nu het geval is. Een ander scenario dat bin-
nen de wietproef voorkomen moet worden: 
bordjes met “uitverkocht” in de coffeeshops. 
Project C verwacht daarom dat geselecteerde 
telers grootschalig moeten opereren om de 
wiet betaalbaar te houden en aan de vraag 
tegemoet te komen. Zo hebben de heren 
plannen voor een tuinderij van maar liefst 
30.000 m². Van Meel: ‘Wij gaan uit van een 
investering van 18,6 miljoen. Dat is ook  
nodig, wil je aan alle veiligheidseisen en 
andere criteria kunnen voldoen.’ 

‘Gereguleerde wietteelt maakt  
de wereld veiliger’
Hoewel het ambitieuze bedrijfsplan wellicht 
anders doet vermoeden, bekijken de man-
nen van Project C het wietexperiment juist 
niet met een kapitalistische bril. Zo willen ze 
30 procent van de nettowinst pompen in  
onderzoek naar de toepassing van cannabis 
en verslavingszorg. ‘Het plantje heeft hon-
derd jaar in het verdomhoekje gezeten. Maar  
cannabis is op heel veel manieren als medi-
cijn in te zetten’, vertelt Schouten.  
Volgens Van Meel consumeert 50 procent 
van de coffeeshopbezoekers cannabis ook 
voor medicinale doeleinden. ‘Want de legale 
medicinale cannabis wordt niet vergoed 

‘Cannabis heeft 100 jaar 
in het verdomhoekje gezeten 
maar is prima als medicijn  
in te zetten’

Joep van Meel
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door de verzekering, is kneiterduur en 
ook niet te pruimen. En hoewel medische 
cannabis-consumptie ook niet zonder risico 
is, zijn de meeste zware pijnstillers veel  
verslavender’, stelt Van Meel. Ook wil Pro-
ject C op den duur gezondere vormen van 
cannabisconsumptie stimuleren dan het  
roken van wiet met tabak. Zoals  vapen 
waarbij het product wordt verhit en de 
werkzame stof vrijkomt als damp, of de con-
sumptie van zogenaamde edibles (eetbare 
cannabisproducten), zoals cannabiskoekjes. 

Vanuit gezondheidsoogpunt is het Neder-
landse drugsbeleid volgens Van Meel über-
haupt zeer opmerkelijk: ‘De Opiumwet is 
zwaar gedateerd en helemaal niet tot stand 
gekomen op basis van wetenschappelijk 
onderzoek. Het Rijksinstituut voor Volks-
gezondheid en Milieu heeft tien jaar geleden 
19 drugs op schadelijkheid en verslavings-
risico’s gerangschikt. Helemaal onderaan 
staan de psychedelica: LSD, paddo’s,  
etcetera. Cannabis staat op plek negen. 
Ergens bovenaan staan alcohol en tabak 
(alleen heroïne en crack zijn schadelijker) 
terwijl je dat gewoon in de supermarkt kunt 
kopen. Dat spoort voor geen meter.’

Een van de voornaamste redenen van straf-
rechtadvocaat Schouten om in het Project 
C-avontuur te stappen is zijn overtuiging 
dat de wereld veiliger zal worden van het 
reguleren van wietteelt. ‘Omdat wietteelt 
nu nog strafbaar is, wordt er volop illegaal 
elektriciteit afgetapt om cannabis te telen. 
Daarmee ontstaat brandrisico. Ook ken ik 
als advocaat genoeg voorbeelden van telers 
die in zware ellende zijn gekomen nadat zij 

zijn betrapt. Bijvoorbeeld omdat de staat een 
enorm bedrag op hen wil terugvorderen’,  
aldus Schouten. Een uitzichtloze situatie, 
die volgens hem niet zelden juist tot nog 
meer crimineel gedrag leidt. 

Vliegende actie
Des te groter was de verontwaardiging bij 
Schouten toen hij hoorde waarom ABN 
Amro aanvankelijk niet met Project C in zee 
wilde gaan: ‘Ze wilden niet het witwassen 
van geld faciliteren en waren bang dat wij 
in de criminele drugswereld terecht zouden 
komen. Man, hou eens op! Wij zijn dit 
project juist gestart zodat bovenwereld en 
onderwereld niet met elkaar vermengd hoe-
ven te worden.’ Van Meel vindt het onbegrij-
pelijk dat de bank zoveel weerstand toonde 
tegen een club die wil meedoen aan een 
overheidsexperiment. ‘De overheid heeft 
ruim 56 procent van de aandelen in ABN 
Amro in handen!’, verzucht het ex-Statenlid.

Vlak voor de kerstdagen bleek bovendien 
dat niet alleen banken huiverig zijn om 
medewerking te verlenen aan het wiet-
experiment. Zo blokkeerde burgemeester 
Gert de Kok van de boven Breda gelegen 
gemeente Drimmelen de overname van een 
groot kassencomplex door Project C, onder 
meer uit angst voor imagoschade. Project 
C roept gemeenten nu op om zich achter 
de wietproef te scharen en telers die willen 
meedoen aan het experiment met open 
armen te ontvangen. Om ook de mening van 
de inwoners van Drimmelen te polsen zocht 
Project C het hogerop. Op 21 december  
cirkelde een vliegtuigje met daaraan de 
boodschap “Wij geloven in Gert de Kok.nl” 

boven de Brabantse gemeente. Op deze actie-
site somt Project C de voordelen van de komst 
van een legale wietkwekerij op en kunnen 
bewoners hier voor of tegen stemmen. 

Vrolijke contrasabotage
Simpel geformuleerd draait Project C  
volgens Schouten om één boodschap: ‘Het is 
een mooi plantje.’ Naar verwachting kunnen 
de heren begin dit jaar een aanvraag indienen 
om een geselecteerde teler te worden. Over 
de mogelijke concurrentie die Project C kan 
verwachten is nauwelijks iets bekend. Maar 
crucialer is volgens Schouten of het initiatief 
erin slaagt de benodigde 18,6 miljoen op te 
halen. Alle administratieve rompslomp ten 
spijt, ziet de advocaat de weg die hij tot op 
heden met zijn compagnons heeft afgelegd 
als ‘een genotmiddel’. Wie kennismaakt met 
de grondleggers van Project C merkt al snel 
dat zakelijkheid en kameraadschappelijkheid 
binnen het project hand in hand gaan. 

Schouten: ‘Die druk vanuit de boze buiten-
wereld, zo’n ABN Amro bijvoorbeeld, daar 
hebben wij ook verschrikkelijk om gelachen. 
Bovendien ben ik vanuit mijn beroep al 
gewend om aan allerlei regeltjes te voldoen. 
Het is inmiddels mijn tweede natuur. Ik ver-
wacht bovendien dat sommige politici er van 
alles aan zullen doen om dit wiet experiment 
te saboteren. Dan denk ik: hoe mooi zou 
het zijn als wij dat weer kunnen sabo teren, 
door een perfect draaiende operatie op te 
zetten?’ Dit jaar zal blijken of de Bredase 
pioniers toestemming krijgen om hun contra-
sabotageplan in de praktijk te brengen. •

tekst Lesley Arp • foto’s Maurits Gemmink

‘Legale medicinale  
cannabis is kneiterduur 
en niet te pruimen’

Peter Schouten



36 TRIBUNE januari 2020

LINKSVOOR ‘MIJN AGENDA IS ALTIJD VOL’

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Was je altijd al politiek actief?
‘Nee, het was helemaal nieuw voor mij. 
Maar ik ben trots op de SP-aanpak en blijf 
actief, om mensen in andere buurten ook  
te helpen.’ 

 › Hoe ziet je dagelijks leven eruit?
‘Ik heb vier kinderen. De oudste twee zijn 
klaar met hun studie en werken al, de 
jongste gaan nog naar school. Ik ben lang 
huisvrouw geweest, kwam weinig onder 
de mensen. Dertien jaar geleden ben ik 
gescheiden. Daarna ben ik vrijwilligerswerk 
gaan doen in een bejaardenhuis. Mensen 
helpen bleek echt bij mij te passen, ik 
maak makkelijk contact. Inmiddels werk 
ik als gastvrouw bij het Wijkteam in mijn 
buurt. Daar komen mensen met allerhande 
problemen. Ik stel ze op hun gemak en 
begeleid ze naar de juiste hulp.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Egypte, al is Nederland mijn favoriete plek 
om te wonen. Maar in Egypte woont mijn 
familie en ik ben er geboren en opgegroeid.’

Toen Azza Heles (49) uit 
Groningen in actie kwam 
vanwege vocht in haar woning, 
had ze niet kunnen denken 
dat ze zou uitgroeien tot een 
lokale SP-bekendheid. ‘De 
woningbouwvereniging nam het 
probleem niet serieus. Maar ik 
was steeds ziek en de schimmel 
stond op de muren. Met de SP 
heb ik buurtbijeenkomsten 
georganiseerd. De tv kwam langs 
en wel duizend buurtbewoners 
stuurden een klacht naar de 
gemeenteraad. Met geweldig 
resultaat: we wonnen en de 
huizen zijn gerenoveerd.’

 › Hoe kwam je in Nederland terecht?
‘Mijn ex-man woonde hier. Ik heb hem 
ontmoet toen hij in Egypte op vakantie was. 
Op mijn vijfentwintigste ben ik ook naar 
Nederland gekomen. Het was niet altijd 
makkelijk. Maar mijn levenservaring komt 
nu goed van pas bij het Wijkteam. We maken 
allemaal soms moeilijke tijden door. Maar 
als we aardige mensen tegenkomen die ons 
helpen, leven we weer op. Het is belangrijk 
dat we elkaar steunen.’

 › Heb je hobby’s?
‘Ja, mijn agenda is altijd vol. Ik doe 
vrijwilligerswerk, als gastvrouw bij de  
SP-Hulpdienst en ik sport graag. Helaas 
staat dat momenteel op een wat lager pitje, 
maar ik heb in een hardloopgroepje gezeten, 
gedanst en aan kickboksen gedaan.’ •
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Niet In Mijn Naam en ROOD ontvingen op 
11 december de Afghaanse politica en 
activiste Malalai Joya voor een avond over 
mensenrechten. Malalai Joya verloor zes 
familieleden door een raketaanval, groeide 
op in vluchtelingenkampen en is wereld-
wijd bekend geworden vanwege haar 
moedige, in eigen land levens gevaarlijke 
strijd voor vrouwenrechten. Daarnaast 
sprak Hossein Ahmadi Niaz, mensen-
rechtenadvocaat in Iran, over de mensen-
rechtenschendingen daar. In een gesprek 
met SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
maakten beide sprekers duidelijk dat 
vrede, democratie, vrouwenemancipatie 
en mensenrechten niet worden bevorderd, 
maar verslechterd door de oorlog tegen 
terrorisme. Malalai: ‘Noem het liever de 
oorlog tegen onschuldigen.’ Zowel Hossein 
als Malalai benadrukten het belang van de 
solidariteit van mensen in Nederland.

Een verslag van de avond op de website 
van ROOD: sp.nl/mensenrechtenavond

  > MENSENRECHTENAVOND MET ‘DE MOEDIGSTE VROUW VAN AFGHANISTAN’

Door een verbouwing kunnen gebruikers 
van zwembad De Tongelreep in Eindhoven 
daar tijdelijk niet terecht voor zwemlessen 
of therapeutisch gebruik. De SP polste de 
mening van bijna 200 badgasten hierover. 
Wat bleek: zo’n 70 procent weet niet waar 
zij tijdens de verbouwing terechtkunnen. 
Alle reden dus voor de SP om de komende 
tijd dieper in dit probleem te duiken. 

  > BUURTEN BIJ BADGASTEN

Zonder moeite wist de regering in 
december de belasting voor hoge 
inkomens te verlagen. Omdat Groen-
Links om onbegrijpelijke redenen vóór 
het nieuwe belastingplan stemde, kon 
de coalitie achterover leunen.  
SP-fractievoorzitter in de Eerste Kamer 
Tiny Kox: ‘Dit was de grootste kans tot 
nu toe om het rechtse beleid van Rutte 
III een halt toe te roepen. De stem van 
GroenLinks gaf de doorslag, maar wel 
naar precies de verkeerde kant. Heel 
erg jammer.’ 

  > GROENLINKS  
KIEST VOOR MEER  
ONGELIJKHEID
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

BOEREN EN MILIEU
Wat hebben de boer, de zorgverlener en de 
leraar gemeen? Lilian Marijnissen vraagt 
het zich af in de Tribune van december. Zij 
spreekt over de invloed van het neolibe-
ralisme. Schaalvergroting werd de norm, 
zegt zij, scholen werden leerfabrieken, 
zorginstellingen moesten fuseren en in de 
veehouderij werd de megastal de norm om 
als boer te kunnen overleven. De samen-
leving, de aarde en de dieren betalen de 
prijs. Dat klopt. Maar de leraar is meestal 
werknemer en daarom afhankelijk van de 
besluiten van zijn schoolbestuur, de zorg-
verlener is afhankelijk van zijn directie en 
die is weer overgeleverd aan de beslissingen 
van de verzekeringsmaatschappijen. De 
boer is eigen baas. In veel gevallen zelfs een 
grote ondernemer. Nu is het inherent aan 
neoliberaal beleid om (vooral grote) onder-
nemingen te steunen. De stikstof crisis waar 
de boeren mee te maken hebben, past in 
het falen van neoliberaal beleid. Vervuiling 
levert namelijk vooral op de korte termijn 
vaak geld op, in plaats van dat de vervuiler 

betaalt voor het opruimen van de rommel 
of zelfs beboet wordt voor de uitstoot. Alles 
is gericht op geld, niet op het behouden van 
gezondheid, schone lucht en schoon water, 
oftewel dat wat natuurgebieden ons leveren. 
Natuurlijk kun je medelijden hebben met 
de kleine ondernemer, die wordt weggecon-
curreerd, gemanipuleerd of onder druk 
gezet door afnemers van zijn producten. 
Marktregulering en maatregelen tegen 
bijvoorbeeld kartelvorming zouden hier 
een oplossing kunnen geven. Ondernemers 
zijn in beginsel kapitalisten; zij staan zelf 
aan het roer van hun bedrijf. Er zijn dan 
ook boeren die niet in het onhoudbare rad 
van fortuin hebben willen meedraaien. Die 
boeren hebben geen lege weiden. Zij kozen 
met eigen inzicht voor het verantwoorde 
bedrijfs model en leven daarvan, met hun 
dieren. Soms niet eens naast, maar zelfs 
in natuurgebieden. Kortom: deze dingen 
zijn een stuk genuanceerder dan ze worden 
voorgesteld.

Elsa Loosjes, Bennekom

De SP heeft een uitgebreide visie geschreven 
met als titel ‘Aarde, boer en consument  
verdienen beter’, met de nadruk op systeemkri-
tiek. Hier te lezen: sp.nl/Z54
Binnenkort gaan we in de Tribune nader in op de 
toekomst van de landbouw.
 
Redactie Tribune

BELASTINGTRUC
Wanneer je een belastingverlaging wilt  
bewerkstelligen heeft dit voor iedereen  
effect wanneer de eerste belastingschijf  
verlaagd wordt. Wanneer je echter zoals 
deze regering doet de laagste schijf ver-
hoogt en de hogere schijven verlaagt, heeft 
het geen effect voor de allerlaagste inko-
mens maar alleen voor de hogere en hoge 
inkomens. Het moge duidelijk zijn wat het 
achterliggende doel hiervan is, wat door te 
weinig mensen wordt herkend, namelijk de 
kloof tussen rijk en arm te vergroten.

G. Vermeer, Hoogezand

BRIEVEN
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OPLOSSING DECEMBER 2019

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

CRYPTOGRAM

Horizontaal
1 Da’s pas een échte kamerstoel. (5) - 4 Zich roerende 
telefoon. (6) - 7 Douchegelegenheid in de gevangenis. (6)
9 Heeft u een perceel? Goede reden om boer te worden. (13)
12 Na de feestelijke ingebruikname kun je erdoor
naar binnen. (7) - 13 Hiermee komt de poli wel van de grond. 
(18) - 14 Maar is reëeler. (6) - 15 Vrouw en aanhang op de 
motorfiets. (6) - 17 Europeaan transpireert (niet). 
Dat hoor je. (5) - 18 Idiotengedrag op het voetbalveld. 
(10 en 4,6) - 20 De eerstvolgende die vet arriveert. (9)

Verticaal
1 Niet te tillen, die AK-47’s. (5,10) - 2 Vreugdevol (maar 
luidruchting) acroniem én palindroom. (3, ook afk). - 3 Haar 
profiel. (10) - 4 Uw naasten houden van honing. (10) -  
5 Klussend insekt. (8) - 6 Vogels lopen met hun rimpels. (12)
8 ‘Ja ja’, klonk het unanieme oordeel. (11) - 10 Het duurt nog 
even voordat de bewaker er is. (8) - 11 Hierop is ieder partijtje 
voetbal gericht. (6) - 16 Haalde weg uit Groningen. (3, ook afk)
19 Klein deel van Huis (van afgevaardigden). (5)

De winnaar van de decemberpuzzel 2019 is Meta Vrij uit Hellevoetsluis.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze 5 februari naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL

1  2

3 4  5  

6 7  8  

9 10 11 

12  

13  

14 15  16 17  

18  19  

20 

U ziet 12 beelden, elk passend bij een thema.
Gebruik de in willekeurige volgorde geplaatste 
Hints in de Tabel om, via de beelden, de 
gevraagde woorden te achterhalen. De 
volgorde van de oplossingsletters is van 
linksboven in de tabel (rij 1, kolom 1 = 1-1; 
dan een naar rechts = 1-2; dan 1-3; 1-4; 2-1; 
2-4 enz.) naar rechtsonder (4-4). Er zijn dus 
12 letters voor, in dit geval, twee woorden  
(8 + 4 letters).

Het tweede deel van de aanduiding (cijfer) is 
de plaats van de oplossingsletter. Het derde 
deel (+ of – met een cijfer erachter) is de 
plaats in het alfabet waar de oplossingsletter 
zich bevindt. Een aanduiding ‘+2’ betekent 
dat de juiste letter 2 plaatsen verderop in het 
alfabet voorkomt. Voorbeelden: Utrecht (6 van 
7) = ‘h’. Utrecht (2 van 7, -1) = ‘s’. De ‘lange ij’ 
is 1 letter (‘y’). Veel plezier!

ZINNEBEELDING

• De hokjesgeest van landen, op een ... . (1 van 5, +2)
• ‘Meer of Minder’ bij deze variant? Heus? (1 van 3)
• Zet een kruis, maak een ... . (3 van de 5)
• Verzet tegen regels mag zich niet organiseren. (4 van 8)
• Is de poster bekender dan de man? (voornaam, 3 van 3)
• ‘AT&N’ in een oud jasje? (afk. 1 van 3, +1)
• Een gevoel van ‘bestuurd worden’. (5 van 8)
• Tja, zo lijkt het alleen voor de vorm. (2e woord, 2 van 5)
• De rivier, zij stroomt er immer rustig langs. (1 van 6)
• Misinformatie in de 21e eeuw. (1e woord; 4 van 4)
• Soms lijkt zij voor de VS te huilen. (Eng. 2e woord,1 van 6)
• De Doorbraak! Vingers in de dijk? (5 van 6)

OPLOSSING DOORBRAKEN
Horizontaal 2. Waterrad 5. Halster 7. Ploeg 9. Conservenblik 11. 
(Ignaz) Semmelweis 12. Aandeel.
Verticaal 1. Drukpers 3. Takel 4. (John Goffe) Rand 6. Stijgbeugel 8. 
Wiel 9. Cement 10. Visnet.

OPLOSSING NIEUWTECH
A) Ananasleer C) Micro-Pacemaker E) Bolvormig G) Zonnewegen I)  
Kernfusie K) Hybriditeit M) Singulariteit.

TOTAALOPLOSSING DUOGRAM 2019
SUPERGELEIDING
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

VESTIA-ZWARTBOEK:  
DOE MEE! 
In deze Tribune leest u veel over wonen. 
Vestia, een van de grootste woning
corporaties, ging door riskante finan
ciële avonturen al eens voor miljarden 
euro’s het schip in. Tegelijkertijd zijn er 
veel klachten over slecht onderhoud en 
stijgende huurprijzen. Is daar wat tegen te 
doen? Jazeker. Maar dan hebben we uw 
verhaal als Vestiahuurder nodig.  
Hoe meer ver halen, hoe sterker we staan. 
Samen kunnen we Vestia dwingen om 
voor iedere huurder goede en betaalbare 
huizen te regelen.  
 
doemee.sp.nl/zwartboekvestia 
 
 

Driekwart van alle gemeenten in Nederland komt 
geld tekort. Om de eindjes aan elkaar te kunnen 
knopen, wordt er veelal bezuinigd. Deze bezuini
gingen treffen vaak bibliotheken, buurthuizen of 
sportparken die juist van grote maatschappelijke 
waarde zijn in de gemeenten. 
Deze bezuinigingen zijn geen natuurwetten, 
maar het resultaat van falend beleid en politieke 
keuzes. Dat betekent ook dat wij er als club iets 
aan kunnen doen. Want waar andere partijen al
leen kijken naar de papieren werkelijkheid,  
kunnen wij de mensen verenigen die door  
gemeentelijke bezuinigingen getroffen worden 
– en een menselijke beleid afdwingen. Kortom, 

GEMEENTES BEZUINIGEN, SAMENLEVING DE KLOS
ga naar de plekken toe waar bezuinigd wordt en kom 
samen met de mensen daar in actie. Vind je daarbij 
jongeren die zich willen inzetten? Neem dan contact op 
via rood@sp.nl en het ROODbestuur helpt je ermee!
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Tweebos, Rotterdam
Deze wijk kan de  
woonwaanzin keren

10

Primeur
Heerlen heeft het eerste 
Huis van het Recht

18

Onderwijs
Hoe solidair is de politiek  
écht met de leraren?

22

Paul Peters Fotoprijs
Liefde en verslaving  
in beeld

24

Wooncrisis
Hoe we onze volkshuisvesting  
uit de degradatiezone halen

6

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

Luisteren naar de mensen  
die het werk doen
Soms is het nieuws voor mij absoluut geen 
nieuws. Zoals de commissie van oud- 
topambtenaar Hans Borstlap, die onlangs 
tot de conclusie kwam dat onzekere arbeids-
contracten slecht zijn voor de mensen en 
slecht zijn voor de economie. Mensen die hard 
werken kunnen desondanks geen huis kopen, 
geen gezin stichten en ze profiteren niet van 
de economische groei.

In tien jaar tijd is het aantal zzp’ers gestegen 
met zo’n 260.000 naar meer dan 1,3 miljoen, 
meldde het CBS. Werknemers met een onzeker 
contract daarbij opgeteld, heeft meer dan een 
derde van de werkenden tegenwoordig een 
 onzeker inkomen. Een onzeker contract en een 
onzeker inkomen maakt ook een werknemer 
onzeker. Dat is slecht voor de ‘productiviteit’, 
erkent Borstlap nu. 

Het zijn precies de argumenten waarmee wij er 
altijd tegen hebben gestreden. ‘Flexibili sering’ 
is een mooi woord voor uitbuiting en verlies 
van arbeidsrechten. Want als je werkloos 
wordt, of ziek, of ouder, dan sta je met lege 
handen. Ook zorgt het voor een twee deling op 
de werkvloer: tussen mensen die gelijk werk 
doen maar ongelijke rechten hebben. 

De adviseurs die ooit pleitten voor ‘flexibili-
sering’ van het werk, waarschuwen nu voor 
de gevolgen van hun eigen adviezen. Met 
dezelfde kritiek die door hen eerder werd  
afgedaan als conservatief. Als de politiek nou 
wat minder naar die managers en consultants 
had geluisterd – en wat meer naar die bouw-
vakkers of die schoonmakers van toen – dan 
was een hoop ellende voorkomen. 
 
Alle zelfstandigen moeten zich fatsoenlijk 
kunnen verzekeren tegen arbeidsongeschikt-
heid. De rekening daarvoor moet komen waar 
die hoort: bij de opdrachtgevers. Ik zou nog 
wel een stap verder willen gaan, wat de SP 
betreft hebben zelfstandigen ook recht op een 
goed pensioen. Als de minister 
hiervoor niet met een goed 
voorstel komt, dan zullen 
we dat zelf doen.

PS: Wil je een mooie film 
zien die precies hierover 
gaat? Kijk dan naar  
Sorry we missed you 
van Ken Loach.
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TRUMPS ISRAËL/PALESTINA-DEAL

‘MET VREDE HEEFT  
DIT NIKS TE MAKEN’
Donald Trump jaagt zo vaak Jan en alleman op de kast, 
dat je geneigd bent om zijn ideeën en plannen niet eens 
meer ter kennis te nemen. Maar zijn nieuwste ‘dingetje’ 
verdient het predicaat code rood. Trumps zogenaamde 
vredesplan voor het Israëlisch-Palestijnse conflict dreigt 
de zaak nog meer te laten escaleren. ‘Veroordelen is één; 
er iets aan dóén blijft achterwege.’

HIJ NOEMDE HET de ‘deal of the century’,  
de overeenkomst van de eeuw. Maar goed 
dat deze eeuw pas twintig jaar oud is, want 
dan blijven er nog tachtig jaar over om iets 
beters te verzinnen. Het vredesplan van de  

Amerikaanse president viel eigenlijk 
 nergens goed, behalve bij Netanyahu. En bij 
Trump zelf natuurlijk. De Palestijnen ver-
braken per direct de banden met de VS en 
Israël en ook de Nederlandse politiek ziet er 

op z’n zachtst gezegd weinig heil in.  
Geen verrassing: het plan komt neer op 
 onder meer verdere inkrimping van Pales-
tijns gebied op de Westelijke Jordaanoever 
door erkenning van de Israëlische neder-



Plezier in de SP

Jannie Visscher 
voorzitter SP

5

SP’ers willen een andere samenleving. 
Een samenleving waarin het niet meer 
voorkomt dat de directeur twee-
honderd keer zo veel verdient als de 
werknemer. Een samenleving waarin 
voedselbanken, kledingbanken en 
speelgoedbanken overbodig zijn  
geworden. Een samen leving waarin  
iedereen genoeg kan verdienen om 
in zijn of haar levens onderhoud te 
voorzien.

De uitdagingen zijn zo groot dat de 
moed je soms in de schoenen zinkt. 
Maar ik nodig je uit om het anders 
te bekijken. Soms is de weg nog lang 
– maar de reis zelf is ook de moeite 
waard. Want elke stap in de goede  
richting is er een! Bijvoorbeeld de acties 
van het ziekenhuispersoneel vorig 
jaar: het resultaat was dat hun eisen 
grotendeels werden ingewilligd. SP’ers 
steunden die acties in woord en daad; 
ze mogen trots zijn op wat is bereikt. 

In onze afdelingen gebeuren heel 
mooie dingen. Zo nodigde de SP in 
Midden-Groningen de tandartsbus van 
Dokters van de Wereld uit en kregen 
mensen die het zelf niet meer kunnen 
betalen een gratis tandzorgbehande-
ling. Dubbele winst: punt gemaakt én 
een aantal mensen echt geholpen.
Soms is het lastig om genoeg mensen 
op de been te krijgen. Wat dan kan  
helpen is samenwerken met SP’ers in 
je omgeving. Dat deden ze in de af-
deling Eibergen. Voorzitter Jelle Nijhof 
organiseerde een SUPERZATERDAG en 
nodigde SP’ers uit de hele regio hier-
voor uit. Zo’n twintig mensen kwamen 
zelfs vanuit Harderwijk en Apeldoorn 
naar de Achterhoek. De actie werd  
gestart in een bruin café, waar na 
afloop een heerlijke lunch klaarstond. 
Dubbele winst: een kleine afdeling 
voert met gemak een grote actie en  
de SP’ers die meededen hadden een 
leuke dag. 

Onderweg naar een betere samen-
leving; laten we er een plezierige reis 
van maken.
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zettingen aldaar, bevestiging van Jeruzalem 
als zogenaamde ongedeelde hoofdstad van 
Israël – waarbij de Palestijnen hun hoofdstad 
maar in de oostelijke buitenwijken moeten 
inrichten. Compensatie zouden de Pales-
tijnen krijgen in de vorm van een paar  
lappen woestijn langs de Egyptische grens.
Over zo’n ‘vredesplan’ ben je eigenlijk snel 
uitgepraat. En dat is SP-Tweede Kamerlid 
Sadet Karabulut dan ook: ‘Dit is een plan 
dat je haast niet serieus kunt nemen, een 
belediging voor Palestijnen én Israëli’s. Het 
heeft niks te maken met vrede.’ Punt.
Maar toch... wat is dan de achterliggende 
gedachte van dit plan? Alleen maar olie op 
het vuur gooien lijkt op termijn in het voor-
deel van noch de ene, noch de andere partij. 
Karabulut: ‘Trump legitimeert de annexa-
tie van de Palestijnse gebieden. Hij wil de 
Palestijnen voor voldongen feiten plaatsen. 
Namelijk dat de bezetting en annexatie 
gelegaliseerd worden, wat in het voordeel 
is van Netanyahu. De agenda’s van Trump 
en Netanyahu lopen haarfijn in elkaar over. 
Dat hebben we natuurlijk eerder gezien, 
toen Jeruzalem als hoofdstad van Israël werd 
aangewezen. Wel, dit plan borduurt daarop 
voort, doordat het op geen enkele wijze 
rekening houdt met internationaal recht, 
noch met de betreffende resoluties. Laat 
staan met de humanitaire behoeften van de 
Palestijnen. Kijk, het uitgangspunt van  
Nederland, van de EU, van de VS en ook van 
de SP is altijd een échte tweestatenoplossing 
geweest. Als dit plan wordt doorgezet, wordt 
daarmee definitief gebroken. Dus, zoals 
altijd bij Trump: het gaat voornamelijk om 
zijn eigen agenda en die van zijn vrienden. 

En daar is de rechts-radicale Netanyahu er 
een van.’ 

Ze vervolgt: ‘Dit is een proces dat al jaren 
gaande is. Nederland en de EU veroordelen 
wel de annexatie, spreken Israël in geval 
van mensenrechtschendingen in de bezette 
gebieden ook aan op resoluties. Maar er iets 
aan dóén, er gevolgen aan verbinden in de 
richting van Israël, dat blijft achterwege. 
Dat is ook de reden dat dat land de ruimte 
ziet, heeft en benut om te annexeren. Er is 
nu  feitelijk sprake van apartheid. Neder-
land heeft altijd gezegd: we willen Palestina 
 erkennen op een geschikt moment. Juist nu 
is dat aan de orde; een geschikter moment 
dan nu zou er niet zijn om iets te doen. 
En dat is het minste wat er zou moeten 
gebeuren.’ 
 
Binnenkort zullen de nieuwe ontwikkelin-
gen en de houding van het kabinet en de EU 
daarin in de Tweede Kamer opnieuw aan de 
orde komen. Het werken aan een duurzame 
vrede via een vruchtbare, perspectiefrijke 
tweestatenoplossing zal dan wat de SP 
betreft centraal staan. ‘Wij zullen zeker met 
voorstellen komen, bijvoorbeeld om produc-
ten uit bezette gebieden te verbieden en om 
gevolgen te verbinden aan de handelsrelatie 
van ons land met Israël. Ook zullen we de 
bijzondere positie en relatie die Nederland 
heeft met het bezettingsleger van Israël 
aankaarten.’ •

tekst Rob Janssen
foto Doug Mills / HollandseHoogte©

‘Dit is een plan dat je haast 
niet serieus kunt nemen, 
een belediging voor  
Palestijnen én Israëli’s’
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HET GEVECHT  VOOR TROTSE VOLKSHUISVESTING

Hoe gaan we de wooncrisis 
te lijf? Een SP-conferentie 
op 18 januari bood volop 
inspiratie om het tij te keren. 
Met gedurfde alternatieven, 
slimme strategieën, creatieve 
geesten en lokale helden. 

SP-Tweede Kamerlid Sandra Beckerman 
leidt de conferentie.

VERSCHILLENDE HELDEN en inspiratiebronnen 
van SP-Tweede Kamerlid Sandra Beckerman 
krijgen een podium tijdens de conferentie 
Stop de Wooncrisis. En niet zomaar een po-
dium: de theaterzaal van ’t Zonnehuis, in de 
Amsterdamse arbeiderswijk Tuindorp-Oost-
zaan, ademt symboliek. Want midden in de 
crisis van de jaren dertig voorzag de bouw 
van dit monument veel werkloze arbeiders 
van een inkomen. Durven dromen in tijden 
van tegenspoed – het is misschien wel de 
rode draad van de SP-woonconferentie. Dat 
daar soms een heel lange adem voor nodig 
is, blijkt uit het verhaal van Nasra Elliott en 
Anthony Engi-Meacock, twee buitenlandse 
gasten die het spits mogen afbijten. 

“Hoe één gemeenschap het systeem ver-
sloeg”, luidde de kop van een artikel in de 
Britse krant The Guardian over het bewo-
nersinitiatief Granby Four Streets. ‘En dat is 
niet overdreven’, verzekert Beckerman ons, 
die zo gegrepen werd door de reportage dat 
ze de Liverpoolse arbeidersbuurt Granby 
zelf bezocht. Na de Tweede Wereldoorlog 
ontpopte Granby, gelegen in het stadsdeel 
Toxteth, zich tot een van de eerste multicul-
turele buurten van het Verenigd Koninkrijk 
en een levendig winkelgebied. Maar in de 
jaren zeventig sloeg de economische crisis 
toe, wat in Toxteth gepaard ging met grote 
werkloosheid en groeiende onrust. Jonge 
zwarte mannen werden om de haverklap 
aangehouden en preventief gefouilleerd. De 
spanningen tussen bewoners en de politie 
liepen zo hoog op dat in 1981 de vlam in de 
pan sloeg. Agenten zetten zelfs granaten in 
om de ‘Toxteth riots’ de kop in te drukken. 

De jaren daarop sloten steeds meer win-
kels in Granby hun deuren en nam ook de 
leegstand toe. Al sinds 1993 gaat de buurt 
permanent gebukt onder de dreiging van de 
sloophamer. Buurtactiviste Elliott weet dan 
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zelfs hele huizenblokken gesloopt.’ Hij zou 
niet meer exact kunnen opnoemen hoeveel 
demonstratietjes tegen gentrificatie – in de 
volksmond veryupping – hij de afgelopen 
tien jaar heeft bijgewoond. ‘Daar deden niet 
alleen linkse types met gek haar aan mee, 
maar ook het gewone volk’, licht Visser 
droogjes toe. 

Deze jarenlange golf van onvrede culmineer-
de in een ambitieus voorstel tegen de woon-
crisis. De ‘Mietendeckel’: een spreekwoor-
delijke deksel op de huurprijsontwikkeling. 
Het doel hiervan is de huur van anderhalf 
miljoen woningen voor vijf jaar te bevriezen. 
Het meest revolutionaire aspect van het 
plan is misschien wel dat het woningen in 
de vrije sector betreft. Het voorstel voor een 
huurdeksel sluit naadloos aan bij het grote 
thema waar de Berlijnse tak van Die Linke 
al sinds 2016 op inzet: van wie is de stad? 
Hoewel het plan uit de koker komt van de 
Berlijnse deelstaatregering – een coalitie van 
sociaaldemocraten, groenen en socialisten – 
zien veel Berlijners hierdoor vooral een link 
met coalitiepartij Die Linke, stelt Visser. En 
dankzij het feit dat Die Linke-senator Katrin 
Lompscher binnen die regering de porte-
feuille Wonen en Stadsontwikkeling wist te 
bemachtigen, worden actiegroepen nu meer 
gehoord door het college. 

Opkomst van de mega-huisbaas
Maar Berlijn staat ook aan de vooravond 
van een andere revolutie: de strijd tegen de 
grote investeerders die massaal woningen 
opkopen. Het wapen dat lokale activisten 
hierbij willen inzetten is ronduit radicaal: 
onteigening. Thomas McGath – alweer een 
import-Berlijner, ditmaal uit de VS – geeft 
een inkijkje in de strategie van de campagne 
Deutsche Wohnen & Co Enteignen. De cam-
pagne richt zich op commerciële verhuur-
ders met meer dan drieduizend woningen, 
zoals megafirma Deutsche Wohnen & Co. 
‘In totaal kom je dan op 250.000 woningen’, 
aldus McGath. ‘Ons doel is niet de private 
woningbezitter, maar het internationale 
kapitaal.’

De opkomst van kolossale, gezichtsloze 
verhuurders zoals Deutsche Wohnen & 
Co en Blackstone is in veel wereldsteden 
merkbaar. Zo wist de eerste firma in 2018 
maar liefst 1,9 miljard winst te boeken. Waar 
in Berlijn vroeger de helft van de stad uit 
sociale huurwoningen bestond, is dat nu 
slechts een kwart. Het is volgens McGath het 
gevolg van privatisering en de toegenomen 
macht van de financiële sector.

De campagnestrategie om het radicale doel 
van Deutsche Wohnen & Co Enteignen te 
bereiken komt in feite neer op een hand-
tekeningenactie. Dat wekt verbazing op 
bij de bezoekers van de Woonconferentie. 
Visser geeft toe dat een petitie niet erg 
indrukwekkend klinkt, ware het niet dat 
je in Berlijn met 170.000 handtekeningen 
de wet kunt veranderen. Inmiddels zijn er 
77.000 handtekeningen ingeleverd en wordt 
het burgerinitiatief onderworpen aan een 
grondwettelijke toets, waarvan de activisten 
de uitkomst met spanning afwachten. 

Hun strijd, onze strijd
Wie de verhalen uit Liverpool en Berlijn 
aanhoort, ziet al gauw parallellen met de 
woonstrijd op eigen bodem. Want net als 
in Granby strijden ook de bewoners van de 
Rotterdamse Tweebosbuurt (zie elders in 
deze Tribune) tegen een beleid dat bepaalt 
dat gewortelde bewoners moeten wijken 
voor de rijke(re)n. En ook in Amsterdam 
moet SP-wethouder Laurens Ivens het opne-
men tegen durfkapitalisten zoals Blackstone 
en worden onorthodoxe maatregelen zoals 
een zelfbewoningsplicht ingevoerd zodat 
beleggers niet massaal woningen kunnen 
opkopen. En net als in Granby, is ook in het 
Heerlense Maankwartier het bewijs te zien 
dat uit verval iets moois kan herrijzen.

Het geheel vernieuwde stationsgebied van 
Heerlen is het geesteskind van kunstenaar 
Michiel Huisman. Vroeger was het gebied 
een no-go-area, gekenmerkt door drugs-
overlast, criminaliteit en onooglijke nieuw-
bouw. Met een flitsende, humoristische 
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ook als geen ander dat je echte verandering 
niet cadeau krijgt: ‘Gaandeweg hebben wij 
onszelf ontwikkeld en een weg gebaand 
door een systeem dat tegen ons was. We wa-
ren vastberaden om in onze buurt te blijven. 
Het was een gevecht van vijfentwintig jaar. 
We hebben meegemaakt dat de lantaarn-
palen niet meer aangingen en het afval niet 
meer werd opgehaald. Maar uiteindelijk 
slaagden we erin om onze straten te redden 
en weer bewoond te krijgen.’ 

Voor en door bewoners
Als Elliott over ‘wij’ spreekt, doelt ze op de 
Granby Four Streets Community Land Trust 
(CLT). Een CLT is een vorm van volkshuis-
vesting zonder winstoogmerk, gerund voor 
en door bewoners. In Granby renoveerde de 
CLT leegstaande panden, om deze tegen een 
betaalbare prijs te verhuren of verkopen. 
Maar daar bleef het niet bij. Zo noemt Elliott 
de tuinier-activiteiten van de CLT ‘onze fel-
ste vorm van verzet’. Twee panden die zo in 
verval waren geraakt dat ze niet meer gered 
konden worden kregen een nieuw leven als 
‘winter garden’ – een overdekte tuin die ook 
dienst doet als wijkcentrum, concerthal en 
feestzaal. Ook kwam er een creatieve werk-
plaats, de opbrengsten van het aardewerk en 
de tegels die hier worden gemaakt vloeien 
terug naar de gemeenschap. Veel producten 
uit de werkplaats zijn bovendien terug te 
vinden in de opgeknapte huizen in de Four 
Streets. 

Om tot dit unieke model van herontwik-
keling van onderop te komen schakelde de 
CLT de hulp in van ontwerperscollectief As-
semble. Volgens architect Engi-Meacock was 
het collectief met stomheid geslagen toen 
bleek dat ze dankzij hun bijdrage aan de 
vernieuwing van Granby meedongen naar 
de Turner Prize. Een prestigieuze kunstprijs 
die ze nog wonnen ook. 

Huurverhoging? Deksel erop!
Voor twee sprekers uit Berlijn hoeven 
we niet over te schakelen naar het Duits. 
Jochem Visser van Die Linke, de Duitse 
zusterpartij van de SP, blijkt een import-
Berlijner uit Nederland. Voordat hij dertien 
jaar geleden in de Duitse hoofdstad settelde, 
leerde hij het politieke handwerk bij de SP. 
Volgens Visser heeft de lokale politiek in 
Berlijn de wooncrisis jarenlang ontkend en 
onderschat: ‘In de jaren negentig werden 

‘ Onze volkshuisvesting daalt af  
naar de Keuken Kampioen Divisie’



presentatie doet Huisman uit de doeken hoe  
hij tot het ambitieuze plan kwam om het 
hart van Heerlen nieuw leven in te blazen. 
Zijn motto: als je voor waarde gaat, komt 
de winst vanzelf. Zo windt Huisman zich 
zichtbaar op als hij laat zien hoe de sfeervol 
ingerichte openbare toiletten van vroeger  
gaandeweg transformeerden tot het moder-
ne plaskruis. Een innovatie die puur gericht 
is op winst, wars van ieder besef van waarde. 

Van Liverpool via Berlijn naar Wenen
Bijzonder is dat het Maankwartier niet al-
leen mooi is, maar ook duurzaam. Zo zijn de 
woningen aangesloten op het warmtenet, 

waarbij warm water in oude mijngangen 
wordt gebruikt om de huizen te verwarmen. 
Het is niet de enige keer tijdens de conferen-
tie dat er een link wordt gelegd tussen het 
woon- en klimaatbeleid. Zo is het volgens 
SP-leider Lilian Marijnissen beslist geen toe-
val dat Nederland in een wooncrisis zit en 
tegelijkertijd van alle EU-landen het slechtst 
scoort op het gebied van duurzame energie-
opwekking. De regering verwacht nu immers 
dat mensen zelf hun huis energiezuiniger 
maken. Kun je geen warmtepomp betalen, 
dan sluit je maar een lening af.

Het feit dat Nederland de klimaatdoelen 

niet haalt is dus simpelweg het gevolg van 
politieke keuzes. Dat geldt eveneens voor de 
verdubbeling van het aantal daklozen in de 
afgelopen tien jaar – al beweerde de regering 
geschokt te zijn door dit nieuws. Volgens 
Paulus Jansen, directeur van de Woonbond 
en voormalig SP-Tweede Kamerlid, zit de 
Nederlandse volkshuisvesting in de ‘degra-
datiezone’. ‘In de jaren negentig stonden we 
aan de top qua volkshuisvesting. Nu dreigen 
we af te dalen naar de Keuken Kampioen 
Divisie’, waarschuwt hij. Zo winnen flexcon-
tracten steeds meer terrein in de huursector 
en worden er momenteel vooral koopwonin-
gen van rond de 380.000 euro gebouwd.

‘ Niet de private woningbezitter, maar het 
internationale kapitaal is ons doelwit’
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Linksboven: Kunstenaar Michiel Huisman: ‘Als je voor waarde gaat, komt de winst vanzelf’. Rechtsboven: SP-fractievoorzitter 
Lilian Marijnissen verbindt de wooncrisis met de klimaatcrisis. Linksonder: Uiteraard was er ruimte voor vragen en ideeën uit de 
zaal. Rechtsonder: Jochem Visser van Die Linke: ‘Niet alleen linkse types met gek haar’.
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Dat het ook anders kan, blijkt uit het woon-
offensief dat in Wenen is gestart. Daar zijn 
het afgelopen jaar ruim 10.000 sociale 
huurwoningen gebouwd en is 150 miljoen 
geïnvesteerd in het opknappen en verduur-
zamen van woningen. ‘Bovendien mag je 
daar in een sociale huurwoning wonen met 
een inkomen tot zo’n 66.000 euro netto 
per jaar. Dat zorgt voor goede en gemengde 
wijken’, aldus Lilian Marijnissen. 

Wat haar betreft zouden Nederlandse wo-
ningcorporaties ook de ruimte moeten krij-
gen om te bouwen voor de lage en midden-
inkomens. Maar om de woningbouw echt 
op gang te krijgen, moeten de miljoenen die 
corporaties jaarlijks in de staatskas storten 
– in de vorm van de verhuurderheffing en 
anti-belastingontwijkingsmaatregel ATAD 
– voortaan naar een investeringsfonds. 
Marijnissen: ‘Regeringspartijen CDA en 
ChristenUnie hebben zich al uitgesproken 
tegen de verhuurderheffing. Laten we dan 
niet afwachten met de afschaffing tot het 
verkiezingstijd is. Geen woorden maar da-
den… als ik dat mag zeggen in Amsterdam.’

Een gezamenlijke aanpak van de woon- en 
klimaatcrisis heeft volgens Marijnissen tal 
van voordelen. Door bestaande woningen 
te verbeteren hoeven huurders immers niet 
meer ziek te worden van vocht en schim-
mel. En door zonnepanelen aan te leggen 
op zoveel mogelijk geschikte daken krijgen 
huurders een lagere energierekening en 
zeggenschap over hun energie. Bovendien 
scheppen we hiermee banen en kan de 
gaskraan sneller dicht. ‘Bijna de helft van de 
Nederlandse elektriciteitsbehoefte kan op 
daken worden opgewekt’, stelt de SP-leider.

Lokale helden vs logge 
woningcorporaties
Ook Donald Pols, directeur van Milieu-
defensie, benadrukt het belang van een 
eerlijker klimaatbeleid. ‘Als boeren en aan-
nemers hiertegen in verzet komen, is dat 
voor milieuorganisaties schrikken. Want ik 

wil juist naast die mensen staan. We hebben 
immers dezelfde tegenstander: een econo-
misch model dat mensen uitbuit’, aldus Pols.
 
De ideeën om de wooncrisis te lijf te gaan – 
of ze nou van dichtbij of van ver weg komen 
– liggen dus voor het oprapen. Zoveel is 
duidelijk als de woonconferentie het einde 
nadert. Maar die strijd kan niet worden 
gewonnen zonder helden en ook zij krijgen 
het woord. Activisten uit Rotterdam, Gouda, 
Bergeijk, Arnhem, Zutphen en Groningen 
moesten het opnemen tegen logge woning-
corporaties. Zo maakte Ronald Jansen twee-
enhalf jaar geleden kennis met de SP tijdens 
een huurdersbijeenkomst over achterstallig 
onderhoud. Jarenlang dacht hij de enige te 
zijn die zich daarover opwond. ‘Ik weet nog 
hoe verbaasd ik was dat mijn buren daar ook 
zaten. Inmiddels zijn onze woningen van 
binnen en buiten gerenoveerd. Maar het is 
toch belachelijk dat we in 2020 nog moeten 
strijden voor gezonde en veilige woningen’, 
aldus Jansen. 

Hoe triest het ook mag zijn dat het nodig 
is: in steeds meer steden slaan huurders 

‘ De wintertuin werd de 
felste vorm van verzet 
tegen de verwaarlozing 
van de Granby-buurt’

Liverpool: wat gebeurt er als mensen zélf over hun buurt gaan? 

de handen ineen voor fatsoenlijke volks-
huisvesting. Bijvoorbeeld door zich aan te 
sluiten bij lokale Huurdersverbonden van de 
SP. In het geval van de Groningse Azza Heles 
volstond een kritisch item op de lokale tv 
om de woningcorporatie tot actie te manen. 
Menno Janssen uit Rotterdam verwacht dat 
de Vestia-huurders in de Tweebosbuurt nog 
een lange wedstrijd te wachten staat: ‘Al is 
het nu wel 2-1 voor Tweebos.’ Wie twijfelt of 
die wedstrijd de moeite waard is, hoeft maar 
terug te denken aan Granby. Beckerman: 
‘Als je in een buurt woont waar de straatlan-
taarns niet meer aangaan en het afval niet 
meer wordt opgehaald, en toch nog zulke 
mooie dromen kunt hebben… Dan moet het 
ons toch lukken om van 2020 het jaar tegen 
de wooncrisis te maken?’

tekst Lesley Arp
foto’s Anouk Pross, Sandra Beckerman

De hele Woonconferentie of een aantal korte 
highlights terugkijken? Dat kan op het YouTube-
kanaal van de SP.
youtube.com/user/SPPolitiek
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RECHTER STELT BUURTBEWONERS 
TWEEBOS IN HET GELIJK

SLOPEN? 
ONBESTAANBAAR!

ZE ZIJN GETERGD tot op het bot. Wien Dobber 
twijfelt desgevraagd geen seconde: ‘Nie-
mand, maar dan ook helemaal niemand 
krijgt mij mijn huis uit. Al nemen ze de 
politie mee.’
De stemming in de buurtwinkel op de hoek 
van de Riebeekstraat en de De La Reystraat 
is zowel vrolijk als verbeten. Het kleurrijke 
gezelschap praat elkaar moed in en moppert 
over buurtgenoten die zijn bezweken onder 
de intimidatie van woningcorporatie Vestia, 
al is er ook begrip voor degenen die eieren 
voor hun geld hebben gekozen. ‘De stress 
gaat je niet in de koude kleren zitten, niet 
iedereen is daartegen bestand.’
Elke woning die leeg komt te staan wordt 
meteen dichtgetimmerd, althans tot voor 
kort. Na de uitspraak van de rechter, die 
zeventien volhardende bewoners van de 
Tweebosbuurt in het gelijk stelt en Vestia 
verbiedt de huurovereenkomst te ontbin-
den, is het  afgelopen met de doel bewuste 
verwaarlozing, zo stelt het strijdbare 
bewoners collectief vastbesloten. Ze voelen 
zich gesterkt door de rechterlijke conclusies.

Tranen
‘De rollen zijn omgedraaid,’ zegt SP-raadslid 
Taylan Cicek. Hij steunt de Tweebossers 
sinds de eerste brief van Vestia, in juli 2018 
over de voorgenomen sloop van 535 sociale 
huurwoningen, verdeeld over vier blokken 
in en rond de Tweebosstraat. Die eenzijdige 
mededeling sloeg in als een bom. Anderhalf 
jaar later zijn er nog ruim honderd huurders 
over. Alle anderen vertrokken en kregen  
elders in Rotterdam of buiten de stad 
 vervangende woonruimte, die ze konden  
inrichten met een verhuisvergoeding van 
6000 euro.
Na twaalf dwarsliggende bewoners te heb-
ben gedagvaard, kreeg Vestia in september 
toestemming van de rechter om de huur 
op te zeggen en daarmee de sloopplannen 
verder uit te werken en uit te voeren. Maar 
in een tweede, vergelijkbare zaak veegde  
de rechter alle argumenten om zeventien 
andere bewoners tot verhuizen te dwingen 
van tafel. De rechter hekelde de opstel-
ling van Vestia en wierp een dam op tegen 
de sloop. Tranen van geluk en opluchting 

Het zag er vorig jaar niet best uit voor de bewoners van 
de Tweebosbuurt in Rotterdam. Van de rechter mocht 
woningcorporatie Vestia 11 huurcontracten opzeggen. 
Maar in januari werden in een tweede rechtszaak de 
kaarten opnieuw geschud en kregen zeventien Twee-
bossers die zich zijn blijven verzetten tegen sloop de 
troeven in handen. 
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liepen over de wangen van de trotse  
Tweebossers. Vestia is tegen de uitspraak 
in beroep gegaan. Taylan Cicek: ‘Het is nu 
aan de bewoners om eisen te stellen. Ik geef 
het je te doen om met al die onzekerheid en 
de voortdurende druk niet te buigen voor 
Vestia. Daar moet je dapper voor zijn.’ 

Tweedracht
Moustafa knikt instemmend. Hij heeft 
evenals nog één andere huurder bezwaar 
gemaakt tegen de eerste beslissing van 
de rechter, een besluit dat voorlopig lijkt 
 in gehaald door de uitspraak in de tweede 
door Vestia aangespannen rechtszaak. 
‘Volgens een brief van de deurwaarder moet 
ik op 1 april mijn woning hebben verlaten. 
Maar als de anderen mogen blijven en ik 
niet, is er sprake van rechtsongelijkheid.’ 
Moustafa moet niet aan verhuizen denken. 
‘Uitgerekend in het eindexamenjaar van 
mijn oudste dochter. Nee, dat gaat echt niet.’

Iedereen in de buurtwinkel is het erover 
eens: Vestia probeert doelbewust twee-
dracht te zaaien in de Tweebosbuurt. Door 
bewoners tegen elkaar uit te spelen, wil de 
corporatie het verzet breken. De corporatie 
die toch al een, om het zacht uit te drukken, 
twijfelachtige reputatie heeft.
Vestia, dat is immers de corporatie van de 
met geld van de huurders speculerende Erik 
Staal. De corporatie die met talloze miljoe-

nen ‘speelde’ en de schuldenlast tot in de 
miljarden zag oplopen. Vestia is de cor-
poratie die door andere corporaties in het 
land overeind wordt gehouden en intussen 
alweer worstelt met een tekort van  
180 miljoen euro. Daarom wil Vestia goed-
kope huurwoningen slopen en vervangen 
door huizen in het duurdere segment.  
Daarom ook heeft Vestia aangekondigd 
10.000 woningen te willen verkopen: in  
Rotterdam, Delft en Zoetermeer.

Fijne plek
De Tweebosbuurt bevindt zich in de Afri-
kaanderwijk, die valt onder het stadsdeel 
Feijenoord. De Afrikaanderwijk werd rond 
1900 gebouwd om havenarbeiders te huis-
vesten. Het is een fijne plek om te wonen. 
Gemakkelijk bereikbaar met het openbaar 
vervoer, de fantastische Afrikaandermarkt 
twee keer per week op loopafstand en een 
groene long van vijf hectaren waar ooit 
werd gevoetbald – onder meer door Feyen-
oord in de periode 1908-1917. Alle voorzie-
ningen bevinden zich onder handbereik, 
de botanische tuin vormt een attractie op 
zich en de voormalige Johan van Olden-
barnevelt HBS uit 1920, in de stijl van de 
Amsterdamse School/Dudok, kreeg er een 
herbestemming als moskee.

Grarda Pelger heeft alle ontwikkelingen en 
veranderingen, zoals de komst van grote 

groepen allochtone Nederlanders, van nabij 
meegemaakt. Zij zit er al van kinds af aan met 
de neus bovenop. ‘Kom maar naar boven’, 
roept zij als de verslaggever van de Tribune 
samen met de onvermoeibare  actieleider 
Menno Janssen bij haar op de koffie gaat, in 
haar keurig onderhouden bakstenen woning 
aan de Hilledijk. Grarda is een kwieke dame 
van 80, uitgegroeid tot icoon van actievoe-
rend Tweebos. Ze is even verderop geboren 
en verhuisde op haar zevende naar de 
Hilledijk. De ouderlijke woning werd haar 
huis voor de rest van  
haar leven.

Krakers
Hoewel ze eerlijk toegeeft dat de onzekerheid 
haar weleens naar de keel grijpt, zal Grarda 
haar verzet niet staken. ‘Vestia doet er alles 
aan om onze buurt slecht af te schilderen en 
te laten verpauperen, maar kijk eens om je 
heen. Wat is er mis met mijn woning?’  
Helemaal niks dus. De steile trap neemt 
Grarda zo lang het gaat voor lief, achteruit 
naar beneden lopend. Boven in haar knusse 
woonkamer tikt een grote staande klok, een 
erfstuk, er staan foto’s van haar dochter en 
twee kleinkinderen op het dressoir en de 
fauteuils zitten comfortabel. De zelfgebak-
ken cake smaakt lekker en Grarda Pelger is 
een vriendelijke gastvrouw met een ijzeren 
wil. Het steekt haar dat haar buurtje aan zijn 
lot wordt overgelaten, dat Vestia verlaten 

Links SP-raadslid Taylan Cicek, rechts bewoner en activist Edwin Dobber.
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woningen meteen ontoegankelijk maakt om 
toch vooral de schijn van een deplorabele 
situatie hoog te houden. ‘Ik ben blij dat hier 
een groep krakers is neergestreken. Aardige 
lui die er iets van willen maken en de boel 
bewoonbaar houden.’
Grarda Pelger heeft nadat ze een keer op  

televisie te zien was fans in heel Nederland. 
Ze kreeg laatst zelfs een bos bloemen van 
een man uit Amsterdam. Hoe Vestia omgaat 
met iemand als mevrouw Pelger stuit menig-
een tegen de borst: respectloos en gespeend 
van elk inlevingsvermogen.

‘Ik heb hier altijd met veel plezier gewoond 
en moet er niet aan denken dat ze mij dwin-
gen om te verkassen. Dit was een hechte 
buurt met een sterke sociale samenhang. 
De mensen keken naar elkaar om, ook al 
waren er meer dan twintig nationaliteiten. 
Ik zie ze nog komen, mijn nieuwe buren: een 
Turkse moeder en vijf kinderen. Haar heb 
ik Nederlands geleerd en de kinderen heb ik 
twaalf jaar lang geholpen met hun huiswerk. 
Dat is geen verdienste, ik deed het graag. Zo 
gingen wij in Tweebos met elkaar om. Dat 
Vestia dat allemaal van de kaart wil vegen, is 
hardvochtig.’

‘Dat gaat me niet nog een keer 
gebeuren’
Grarda Pelger maakte ooit al een gedwongen 
vertrek mee. ‘Wij hadden een bescheiden 
huisje op een camping in Voorthuizen op 
de Veluwe, totdat we na veertig jaar onze 
biezen konden pakken. De grond werd 
verkocht en was voor ons onbetaalbaar. Er 
moesten zo nodig luxe bungalows voor in 

de plaats komen. Zo raakten wij zomaar 
ons mooie plekje kwijt. Dat gaat me niet 
nog een keer gebeuren.’ Ze verloor bij die 
dubieuze transactie ook nog eens haar 
baantje: Grarda gaf jarenlang aerobics in 
het zwembad van hun vakantiepark.

Als het haar te veel dreigt te worden, is er 
altijd Menno Janssen of een andere actie-
voerder om haar erdoorheen te slepen. En 
anders leest ze nog maar eens het kaartje 
van nicht Paula: “Lieve tante Grarda, har-
telijk gefeliciteerd, u mag blijven. Wie had 
dat gedacht. Vestia vast niet. Eerlijk vertel-
len hoe het werkelijk zit, is gelukkig nog 
steeds lonend. Geniet van deze overwin-
ning en vooral van een heerlijk thuis.”

‘Vestia kan me wat’
Terug naar de buurtwinkel, waar bewoners 
en sympathisanten speculeren over de ont-
stane situatie. Niet de Tweebosbuurt, maar 
Vestia staat nu met de rug tegen de muur. 
Wat wil de corporatie bereiken met het 
hoger beroep? Zolang de procedures lopen, 
mag er in elk geval niet worden gesloopt. 
Gaat Vestia de portemonnee trekken om de 
blijvers met geld over de streep te trekken 
en te verleiden het huurcontract te ont-
binden? Mirjam Dobber woont samen met 
man Edwin, 28 jaar werkzaam in de haven 
en nu tobbend met een versleten rug, 
en zoon Damiën in een portiekflat in de 
Martinus Steijnstraat. Ze is heel tevreden 
met haar woning en staat open voor een 
eventuele opknapbeurt mocht dat nodig 
blijken te zijn. Maar slopen… onbestaan  - 
baar!

‘Reken maar dat wij tot het gaatje gaan, 
Vestia kan me wat. Ze hebben ons nooit 
ergens bij betrokken. Ze denken dat ze 
over ons heen kunnen walsen, laat me niet 
lachen. Als een corporatie zo onfatsoenlijk 
met zijn huurders omgaat, kunnen ze lik op 
stuk krijgen.’
Iemand komt binnen met een stapel posters, 
ontworpen door de krakers die hun bond-
genoten zijn geworden. “Dit is de wijk die 
het tij van de woonwaanzin kan keren.”  
Ze zijn het met elkaar eens: de krakers gaan 
leegstand tegen en verhogen de leefbaar-
heid. Een hoopgevende gedachte, vinden ze.

Woonrevolutie
Begint de woonrevolutie in de Tweebos-
buurt? Taylan Cicek, raadslid en ver-
bindingsman van de SP-afdeling die de 
bewoners in woord en daad bijstaat, schetst 
het grotere verband. ‘Volgens de veel bekri-
tiseerde woonvisie van de gemeente moeten 
tot 2030 12.000 woningen in de sociale 
sector tegen de vlakte. Met de ontwikkelin-
gen in Tweebos komt sloop, waar dan ook in 
Rotterdam en misschien wel in de rest van 
Nederland, heel moeilijk te liggen. Want bij 
elke poging tot slopen kan worden verwezen 
naar de jurisprudentie over de houding van 
Vestia in Tweebos. Verliest Vestia het hoger 
beroep – en daar gaan wij van uit – dan kan 
dat enorme gevolgen hebben voor het  
nationale woonbeleid.’
Vestia heeft aangegeven nogmaals met de 
bewoners in overleg te willen treden om ‘te 
redden wat er te redden valt’. Menno Jans-
sen, eerder aanvoerder van identieke acties 
in Crooswijk en nu de steun en toeverlaat 

 ‘De stress gaat je niet in de koude kleren zitten’

Sloopactivist Menno Janssen aan tafel bij Grarda Pelger. SP’ers Taylan Cicek en Bert Peterse in gesprek 
met buurtbewoners.
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van de groep Tweebossers die van geen 
wijken willen weten: ‘Overleg ja, maar wel 
onder onze voorwaarden en zeker niet 
met individuele bewoners. Wij bepalen het 
tempo. Vestia moet onmiddellijk stoppen 
met het onbewoonbaar maken van leeg-
gekomen woningen en de gettovorming die 
daar het gevolg van is. Vertrokken bewoners 
moeten de kans krijgen terug te keren en 
tijdelijke bewoners, de flexers, moeten er 
minimaal één tot twee jaar kunnen blij-
ven. Ook de huurders die hun rechtszaak 
verloren, hoeven niet weg en politiemensen, 
leraren en jongeren zijn welkom als nieuwe 
buurtbewoners. Vestia doet er goed aan 
de vier Tweebosblokken voor één euro te 
verkopen aan een eigen corporatie van de 
bewoners.’

Zo, daar kan Vestia het mee doen.

‘De sociale structuur is hier altijd  
hecht geweest’
Als het tijdens de gesprekken in de buurt-
winkel, waarvan overigens de huur dreigt 
te worden opgezegd, gaat over de rol van 
de gemeente komt het stoom bij sommi-
gen uit de oren. ‘Ze laten Tweebos bewust 
verslonzen, de straten worden niet meer 
geveegd.’ Of: ‘Ze willen dat wij plaatsmaken 
voor sociale stijgers, want dat zou goed zijn 
voor een evenwichtige samenstelling van 
de bevolking van Zuid. Sociale stijgers, wat 
zijn dat? En wie zijn wij dan in de ogen van 
de gemeente? De sociale structuur in onze 
buurt is altijd hecht geweest. Wij keken naar 
elkaar om, waar je ook vandaan kwam. Dat 
laat je toch niet slopen! Knap het op, in het 

ene geval met een grondige renovatie en in 
het andere geval met een lik verf.’

Nel ten Boden woont er zelf niet, maar komt 
wel vaak langs om haar betrokkenheid te 
tonen. Nel heeft een bureau voor bele-
vingsonderzoek en onderzocht het imago 
van de Tweebosbuurt, voor en na de eerste 
sloopbrieven van Vestia en de daarmee 
in gang gezette leegloop. ‘Ik heb met 340 
bewoners gesproken. In de Tweebosbuurt 
waren altijd sterke sociale verbanden. Mij 
viel de gemiddeld lange woonduur op. En 
wat mij ook frappeerde, waren de informele 
zorgpatronen, de ouderwetse burenhulp 
en de mantelzorg door kinderen die na de 
gezinsherenigingen onder de gastarbeiders 
werden geboren. Zij bleven en gingen voor 
hun ouders zorgen. Het is toch te gek voor 
woorden dat die structuur wordt ontman-
teld omdat Zuid zo nodig vooruit moet. Ze 
ontnemen deze mensen elk perspectief, het 
is ongekend.’

Tikkende tijdbom
Het wachten is nu op de behandeling van 
het hoger beroep. Belangrijk – en meer dan 
een strohalm – zijn de overwegingen van de 
rechter. Die stelde namelijk dat Vestia geen 
verlies lijdt op de exploitatie van de Twee-
bosbuurt en dat de slechte bouwkundige 
staat niet is vastgesteld. De rechter hekelde 
het buitenspel zetten van de bewoners 
door Vestia en benadrukte dat de woning-
corporatie ver is afgedreven van haar wet-
telijke kerntaak, het zorgen voor betaalbare 
huisvesting.
SP-volksvertegenwoordiger in de Rotter-

damse gemeenteraad Taylan Cicek:  
‘De gemeente stuurt de corporaties, dus ook 
Vestia, aan met prestatieafspraken en heeft 
er alle belang bij dat sloop en nieuwbouw 
doorgaan. Het rijk doet voor een bedrag van 
130 miljoen euro mee met de beoogde ver-
beteringen in heel Rotterdam-Zuid, tenmin-
ste als de gemeente hetzelfde bedrag neer-
telt. De belangen zijn heel groot, dit is een 
tikkende tijdbom. De Tweebosbuurt neemt 
in dit krachtenveld een cruciale positie in.’

Wien Dobber zegt het nog maar een keertje: 
‘Ik laat me door niemand mijn huis uitzet-
ten.’ Actieleider Menno Janssen: ‘Hoe  
moeilijk het ook kan zijn, houd vol, laat ze 
 je niet op de knieën krijgen.’

De vlammen van het activisme in de 
Tweebosbuurt zijn overgeslagen naar de 
wijk Oudeland in Rotterdam-Hoogvliet. 
Oudelanders zijn al op koffie geweest bij het 
bewonerscollectief en putten hoop uit de 
streep die de rechter door de rekening van 
Vestia zette. Hun flatwoningen, verdeeld 
over zeven complexen, staan op de nomi-
natie om te worden gesloopt om zo plaats 
te maken voor dure koopwoningen. Een 
gruwelijke gedachte. In Hoogvliet zeggen  
ze het de Tweebossers dan ook al na:  
‘Slopen is bezopen.’ •

tekst Robin Bruinsma  
foto’s Wiebe Kiestra

 ‘De rollen zijn omgedraaid’

De bewoners nemen op zijn Rotterdams geen blad voor de mond.
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  > IRAAKSE JONGEREN OP BEZOEK

Eind januari heeft een delegatie jongeren 
van de Iraakse communistische partij de 
SP bezocht. In partijkantoor De Moed 
spraken zij over de grootschalige 
protesten waaraan zij in Irak deelnemen, 
en die met geweld worden onderdrukt. In 
de afgelopen maanden zijn volgens 
Amnesty International duizenden 
betogers vermoord, verwond en zonder 
reden opgepakt. Alleen al in de week van 
het bezoek werden 12 betogers gedood. 
Onze gasten wilden dan ook niet met 
naam en foto in de Tribune, zelfs dat is te 
gevaarlijk. 

  > HOUD DE OREN OPEN
Jarenlang zijn omwonenden van supermarkt Hoogvliet in 
Hilversum Zuid slecht geïnformeerd over de verhuis- en 
bouwplannen van het bedrijf. Zowel bewoners op de 
huidige locatie als bewoners op de geplande nieuwe locatie 
zijn niet blij met de verhuizing. Daarom heeft de 
gemeenteraad de plannen afgelopen zomer naar de 
prullenbak verwezen, wegens gebrek aan draagvlak.  
Maar nu zijn er tóch weer plannen gerezen.
Om nog eens jarenlange frustratie te voorkomen, heeft 
SP’er Wolter Raes namens de bewoners een Gouden 
Wattenstaaf aangeboden aan de ontwikkelaar van 
Hoogvliet. De boodschap: nu wél goed luisteren!  
Die toezegging kwam, en als altijd houdt de SP in de  
gaten of de oren ook inderdaad open blijven.

Zij legden uit dat de overkoepelende 
boodschap van de protesten is dat de 
bemoeienis met Irak, door zowel de VS als 
Iran, moet stoppen. De massale protesten 
vloeien voort uit eerdere protesten van 
jongeren, in 2011 en 2015. Het parlement 
is machteloos; parlementariërs van de 
communistische partij hebben hun zetel 
opgegeven omdat het parlement volgens 
hen etnisch en religieus sektarisme en het 
geweld legitimeert. Vreedzame demon-
stranten worden lukraak opgepakt door de 
politie en door pro-Iraanse milities en 
vervolgens gemarteld of zelfs vermoord.

De jongeren zien in de protesten het 
bewijs dat veel Irakezen nu echt af 
willen van het sektarisme, dat is 
opgelaaid na de westerse inval in Irak. 
In een besloten zitting met SP- 
Kamerlid Sadet Karabulut in de 
Tweede Kamer vroegen de Irakezen 
om Nederlandse solidariteit. Zij 
noemden daarbij Noorwegen als 
voorbeeld, dat een positieve rol speelt 
bij publiciteit en diplomatieke druk op 
de Iraakse regering. Die druk moet 
leiden tot onderzoek naar de repressie, 
moorden en verdwijningen.
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Massale demonstraties in Baghdad, oktober 2019.
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  > HUURAKKOORD GOED NIEUWS VOOR  
AMSTERDAMSE WONINGZOEKENDEN

Ook als Amsterdamse verpleegkundige of 
leraar moet je in de stad kunnen wonen, 
vindt de SP. Daarom heeft SP-wethouder 
Laurens Ivens in een akkoord met 
bouwers en particuliere vastgoed-
verhuurders geregeld dat er de komende 
jaren 10.000 huurwoningen bijgebouwd 
worden. Ivens maakte afspraken over 
grondprijzen en beperkte huur-
verhogingen. Het akkoord – gericht op 
woningen voor middeninkomens – bevat 
ook goed nieuws voor de Amsterdamse 
sociale huursector. 

SLACHTHUISSCHANDAAL

  > MEER ONAFHANKELIJKE 
CONTROLEURS,  
ECHTE BOETES

Onthutsende beelden zijn het, die eind 
januari naar buiten kwamen van 
varkensmishandeling in slachthuizen. 
‘Er is iets structureel mis bij onze 
slachterijen’, reageert SP-Tweede 
Kamerlid Frank Futselaar. Hij pleit voor 
meer cameratoezicht en échte sancties, in 
plaats van waarschuwingen: ‘Nu gaat 
productiesnelheid te vaak boven veiligheid 
en dierenwelzijn. Met serieuze sancties 
kun je dat tegengaan. Wedden dat ze dan 
wél gauw diervriendelijker gaan werken? 
Heel cynisch, maar zo werkt het vaak wel.’ 
Ook hekelt Futselaar de werkdruk en de 
positie van controleurs van de Neder-
landse Voedsel- en WarenAutoriteit. 
Die controleurs worden betaald door het te 

controleren bedrijf. Dat geeft een verkeer-
de verhouding. Futselaar: ‘Hoewel er veel 
NVWA-controleurs hun werk prima doen, 
zien we uit onderzoek dat sommigen zich 
ook te veel inleven in de belangen van de 
slachterijen. En dat zijn niet de belangen 
van de dieren. De SP is ervoor dit geheel 

los te trekken. Dat kan door een centrale 
algemene slachthuisheffing van alle 
slachthuizen te vragen en daarvan controles 
te bekostigen.’ Daarnaast moeten er flink 
veel NVWA-controleurs bij; zij controleren 
niet alleen slachterijen maar ook de 
veiligheid van voedsel en andere producten.

Om te voorkomen dat nieuwe sociale 
huurwoningen na een paar jaar duur 
verkocht worden, is de termijn dat deze 
huizen sociale huurwoningen moeten 
blijven verlengd tot 25 jaar. 
 
Ivens: ‘De bouw van deze woningen zal de 
woningnood nog niet oplossen, maar wel 
aanzienlijk verlichten. Ook bestrijden we 
hiermee de tekorten in het onderwijs en de 
zorg en zorgen we ervoor dat Amsterdam 
een gemengde stad blijft, waar plek is voor 
iedereen.’
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  > BLIKSEMSNEL 
ANTI-SCHIMMELSUCCES 
ALMERE 

De Almeerse SP-voorzitter David de 
Vreede weet dat het soms slecht gesteld is 
met woningen, maar schrok toch weer van 
wat hij zag toen hij even binnengelaten 
werd in een kinderkamer die van onder tot 
boven onder de schimmel zat. ‘Er slapen 
drie kinderen in een kamer vol met 
schimmel en dat is natuurlijk levens-
gevaarlijk. Die kinderen kunnen astma en 
bronchitis krijgen en in het ergste geval 
zelfs een longontsteking, wat natuurlijk 
zelfs dodelijke gevolgen kan hebben’,  
zo vertelt De Vreede in een lokale krant. 

Probleem groter
Het SP-succes maakte duidelijk dat het 
probleem in Almere groter is dan de twee 
straten waarmee het begon. Andere 
huurders in de stad namen contact op met 
de SP. De Vreede: ‘Inmiddels begrijpen we 
dat meer woningcorporaties niet alert 
omspringen met schimmelproblemen. We 
krijgen berichten uit de hele stad. We gaan 
daar een zwartboek over opstellen.’

Tijdens het buurten in Almere Buiten 
werd het SP’ers in Almere al snel 
duidelijk: er was schimmeloverlast in 
veel woningen, van irritant tot ronduit 
schandalig.  

NIEUWS
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  > VELP: METEN IS WETEN
Een snelfietsroute van Arnhem naar 
Dieren: dat klinkt goed. In Velp, waar de 
route doorheen loopt, vindt de SP dat 
ook. Maar SP’ers denken niet alleen in 

  > BEWONERS VERLOST  
VAN LODEN LEIDINGEN

Door loden leidingen hadden bewoners aan de 
Amsterdamse Kramatweg last van hoge loodwaarden 
in het drinkwater. Lood in het drinkwater is zeer 
ongezond. Maar binnen twee weken nadat de SP 
Amsterdam samen met de boze bewoners verhaal 
ging halen bij verhuurder Rappange, heeft deze 
toegezegd de leidingen te vervangen. Geen half werk 
ook: de werkzaamheden beginnen in februari en in 
de tussentijd kunnen bewoners op kosten van de 
verhuurder een loodfilter aanschaffen. De SP is hier 
blij mee, maar ook kritisch op de eerdere houding van 
Rappange. SP-fractievoorzitter Erik Flentge: 
‘Bewoners van Rappange werden lange tijd niet 
serieus genomen, terwijl zij dagelijks giftig 
leidingwater dronken. Ook de reactie die bewoners 
kregen toen zij verhaal gingen halen op het 
hoofdkantoor van Rappange, was onder de maat. 
Gelukkig is Rappange tot het besef gekomen dat het 
onacceptabel is om bewoners met loden leidingen  
te laten zitten. Ik feliciteer de bewoners met hun 
succesvolle actie. Laat het een voorbode zijn voor 
meer onderhoudswerkzaamheden aan het complex. 
Die zijn namelijk hard nodig.’

  > WERKNEMERS PRATEN 
MEE IN GELDERLAND

Het bestuur van de Provincie Gelder-
land wil over een half jaar een nieuw 
plan klaar hebben voor de economie in 
Gelderland. Maar wie mag daarover 
meepraten? Op voorstel van de SP 
krijgen ook werknemers eindelijk een 
plek aan tafel als hierover gesproken 
wordt. Tot nu toe sprak het provincie-
bestuur vooral met bedrijven en 
gemeenten. Volgens SP-Statenlid 
Mieke Hoezen moeten ook werk-
nemers, vertegenwoordigd door de 
vakbonden, gehoord worden: ‘We 
moeten niet alleen kijken naar de 
belangen van Gelderse bedrijven maar 
ook wat het economische beleid doet 
voor de werkgelegenheid en arbeids-
omstandigheden.’ Volgens de Gelderse 
SP zijn openbaar vervoer, woningen 
en voorzieningen zoals hulpdiensten 
zeker zo belangrijk voor een goede 
economie als logistieke voorzieningen, 
kennisuitwisseling en innovatie-
subsidies. 

grote ideeën. Hoe pakt het in de praktijk 
uit? Zo kwam het dat begin februari een 
aantal mensen in rode jassen met 
rolmaten en aantekenblokken door Velp 

toog. Is het veilig? Is er wel ruimte om 
hard te fietsen? Waar is ruimte om te 
parkeren? Wat vinden omwonenden 
ervan? Zodra de fietsplannen door Velp 
concreet worden, zal de lokale SP-fractie 
goed voorbereid zijn.
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  > LEIDSE MINIMA MAXIMAAL GEPAKT

Minima in Leiden zijn de afgelopen tijd 
slachtoffer geworden van flinke 
bezuinigingen. Het einde van een 
declaratieregeling voor basisvoorzieningen 
kostte hen al 210 euro per jaar en de 
verlaging van de bijdrage aan de 
collectieve zorgverzekering nog eens zo’n 

  > OMGEVINGSWET SPROOKJE VAN ROZE WOLKJES  
EN HUPPELENDE KONIJNTJES

SP-senator Rik Janssen legt uit waarom 
de SP in de Eerste Kamer tegen de nieuwe 
Omgevingswet stemt. Die moet allerlei 
andere wetten vervangen en zo allerlei 
regels rondom water, lucht, bodem, natuur, 
infrastructuur, gebouwen en cultureel 
erfgoed vereenvoudigen. Vereenvoudiging 
klinkt goed, maar volgens Janssen is het 
zeer de vraag of het wel zo goed gaat 
uitpakken: ‘Ik heb de Omgevingswet 
eerder de wet van roze wolkjes en 
huppelende konijntjes genoemd. Alles 
wordt mooier met de Omgevingswet – 
tenminste, als je er wegwijs in wordt en 
als iedereen het met elkaar eens is. 
Alles wat de afgelopen decennia door 
wetten, regels en jurisprudentie 
herkenbaar zwart-wit is geworden, wordt 
met de invoering van de Omgevingswet 
weer grijs gemaakt. Met alle nieuwe 
onzekerheden van dien.’ In dat grijze 
gebied kunnen vooral grote bedrijven met 
dure advocaten, hoogopgeleiden en goed 
geïnformeerde mensen hun weg vinden. 

Het Sociaal-Cultureel Planbureau 
waarschuwt dat mogelijk de meeste 
mensen zich niet kunnen redden in deze 
onduidelijke situatie.

Ook de Ombudsman waarschuwt voor 
het sprookje van de zelfredzaamheid van 
mensen. ‘Met de Omgevingswet treedt 
de overheid weer verder terug, de burger 
moet het zelf weer oppakken’, licht 
Janssen toe. Het probleem wordt nog 
verergerd door het feit dat gemeenten 
nog lang niet klaar zijn voor de invoering 
van de wet. Janssen: ‘Een jaar geleden 
gaf 46 procent van de gemeente-
ambtenaren aan dat de eigen gemeente 
op koers lag. Vier maanden geleden was 
dat afgenomen tot 43 procent. Eenmaal 
ingevoerd wordt de Omgevingswet een 
wet die alle eigenschappen heeft van 
‘too big to fail’: als hij niet blijkt te 
functioneren zitten we er toch aan  
vast, met een daaraan verbonden 
geldverslindend ICT-project.’

20 euro per maand. Dat kunnen deze 
mensen echt niet missen. Daarom gaan 
SP’ers in de Sleutelstad de deuren langs 
om de verhalen van getroffen minima op 
te tekenen. Al eerder steunde de SP een 
petitie door een stadsgenoot om de 
bezuinigingen terug te draaien. 
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  > ONZEKER WERK 
SLECHT VOOR 
MENSEN ÉN  
ECONOMIE

Het aantal mensen met een 
onzeker inkomen groeit. Het zijn 
er in ons land nu al 3 miljoen. Dat 
is schadelijk voor de welvaart en 
de maatschappelijke samenhang. 
Deze stevige conclusies 
presenteerde de Commissie 
Regulering van Werk onlangs 
aan de Tweede Kamer. Kortom, 
het onderzoek van deze 
commissie bevestigt alles waar 
de SP al jaren voor waarschuwt. 
Voor SP-Tweede Kamerlid Bart 
van Kent is nu dan ook vooral de 
vraag: wat gaan we doen?

‘We hebben niets aan een  
bange minister’
Van Kent: ‘De bevindingen van de 
commissie kunnen voor de 
minister onmogelijk als een 
verrassing komen. Na drie jaar 
lang de problemen voor zich uit te 
hebben geschoven, moet hij nu 
snel aan de bak en eindelijk 
keuzes durven maken. We 
hebben niets aan een bange 
minister die alleen maar de grote 
bedrijven te vriend wil houden. 
Het is tijd voor meer zekerheid 
voor alle werkenden.’ Ook de 
oplossingen die de commissie 
voorstelt zijn in lijn met waar de 
SP al langer voor strijdt. Mede op 
initiatief van de SP moeten 
bedrijven meer WW-premie 
betalen voor onzekere 
contracten, zodat onzeker werk 
niet te aanlokkelijk is voor de 
werkgever. Van Kent wil naar 
maximaal 10 procent onzeker 
werk, in plaats van de huidige  
36 procent. Hij gaat van de 
aanbevelingen van de commissie 
concrete voorstellen maken: 
aanpakken van schijnzelf- 
standigheid, een goede arbeids-  
ongeschiktheids verzekering voor 
échte zelfstandigen en betere 
mogelijkheden voor een 
fatsoenlijk pensioen. 
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HEERLENSE PRIMEUR

EERSTE HUIS VAN HET RECHT EEN FEIT
Vorige maand is in Heerlen het allereerste Huis van het Recht gestart. Gebaseerd 
op een plan van SP-Tweede Kamerlid Michiel van Nispen en van de grond getild 
door SP-burgemeester Emile Roemer. ‘Er moeten er nog veel meer komen.’

HET BESEF DAT er ‘iets’ moest komen, leefde al 
langer in Zuid-Limburg. Maar wat dat ‘iets’ 
precies zou moeten zijn, daar had niemand 
nog echt een beeld bij. Laat staan over de 
vraag hoe.
Jarenlang hebben opeenvolgende kabinet-
ten bezuinigd op de rechtshulp. De eigen 
bijdragen voor mensen die een beroep doen 
op de rechtsbijstand zijn fors verhoogd, 
evenals de griffierechten. Ook werden de in-
komensgrenzen voor rechtsbijstand steeds 
strenger. Tel daar nog een kaalslag in de 
sociale advocatuur bij op. Rode draad: voor 
mensen zonder topinkomens is het almaar 

moeilijker geworden om hun recht te halen. 
Heerlens burgemeester Emile Roemer ver-
telt: ‘In Heerlen verdween ook nog eens het 
kantongerecht naar Maastricht. Ik weet dat 
de president van de rechtbank in Maastricht, 
Peter Pulles, en de toenmalige burgemees-
ter van Heerlen, Paul Depla, daar toen al 
bezorgd over waren en zich afvroegen of 
het mogelijk was om op lokaal niveau iets te 
doen. Dus dat daar behoefte aan was, was 
wel duidelijk. Toen ik naar Heerlen kwam, 
had ik ook al heel snel een afspraak met die 
rechtbank-president. Hij vroeg: ‘Zie jij moge-
lijkheden om iets te gaan doen?’ Toen dacht 

ik meteen aan het plan van ons Kamerlid 
Michiel van Nispen over het Huis van het 
Recht. Dus ik zei: ‘Laten we hier in Heerlen 
het eerste Huis van het Recht beginnen.’
Prompt reisde Van Nispen naar Heerlen om 
een toelichting te geven. De rechtbank was 
enthousiast en Roemer ging aan de slag. 
‘We hebben een aantal mensen bij elkaar 
gezet van de gemeente, de rechtbank en het 
Juridisch Loket, want je moet ergens een 
centrale locatie hebben. Vervolgens zijn 
we driekwart jaar bezig geweest met alle 
voorbereidingen. Hoe moet het er uit komen 
te zien? Wie pakt de coördinatie? Welke 
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EERSTE HUIS VAN HET RECHT EEN FEIT

partners moeten er meedoen? Hoe moet het 
gaan werken? Dat hebben we allemaal in 
een convenant gezet. Ondertussen kaartte 
Michiel het aan in Den Haag bij de minister. 
Ook die bleek enthousiast en dat heeft het 
hier allemaal nog versneld. Zo hebben we 
het convenant kunnen opstellen en alle 
partners die belangrijk zijn doen mee: de 
gemeente, de rechtbank, de woningcorpo-
raties, het Juridisch Loket, de reclassering, 
kinderbescherming, Veiligheidshuis, noem 
maar op.’ 

EERSTE HULP
Het plan voor het Huis van het Recht is zo’n 
twee jaar geleden door Michiel van Nispen 
ontwikkeld. De grondgedachte is dat in een 
rechtsstaat iedereen zijn of haar recht moet 
kunnen halen en daarbij in ieder geval de 
hulp zou moeten krijgen die nodig is. Uit het 
plan: “Mensen hebben niet alleen op papier 
rechten, het is van groot belang dat die 
rechten ook geëffectueerd kunnen worden. 
Soms bestaan die rechten eerst en vooral 
uit het krijgen van de juiste begeleiding om 
uit een probleemsituatie te komen. Maar 
hoe moet dat? Waar moet je zijn als jou 
iets overkomt, als je hulp nodig hebt, als je 
belazerd bent of een ander geschil hebt?” In 
een Huis van het Recht kunnen mensen met 
juridische of maatschappelijke problemen 
terecht: dichtbij, laagdrempelig en betaal-
baar. Hoewel mensen terecht veel vertrou-
wen in rechters hebben, zo stelt het plan 
voorts, zegt dat feit nog niet zo veel over de 
manier waarop mensen hun recht moeten 
zien af te dwingen. Het beeld is toch vooral 
dat juridische procedures ingewikkeld zijn, 
lang duren, veel geld kosten en vaak niet 

zaken in onderzoek genomen. Als burge-
meester kan Roemer niet op de inhoud van 
die zaken ingaan. ‘Maar’, zo wil hij wel kwijt, 
‘als het om zaken gaat die geschikt zijn voor 
het Juridisch Loket, dan weet je in principe 
al dat het om multi-complexe problema-
tiek gaat. Dus dat er niet één enkel dingetje 
speelt, maar meerdere zaken en dat het 
geheel vanuit meerdere invalshoeken beke-
ken moeten worden. En waarbij het mogelijk 
verstandig is dat er ook een uitspraak van de 
rechter aan te pas komt. Voorbeeld. Je hebt 
een gezin dat in de financiële problemen 
zit en een woningcorporatie die zegt: we 

Een soort huisarts van de 
juridische wereld

voor echt duurzame oplossingen zorgen. Dat 
beeld is helaas vaak terecht. Sluimerende 
geschillen die niet worden opgelost zijn een 
grote ergernis voor mensen, het raakt hen 
in hun dagelijks leven en hun gezondheid. 
De Huizen van het Recht moeten een Eerste 
Hulp bij sociaal-juridische vraagstukken 
worden. Een soort huisarts van de juridische 
wereld.

In Heerlen is het Huis van het Recht in janu-
ari gestart. Het is gevestigd in de vestiging 
van het Juridisch Loket in Heerlen. Naar 
verluidt zijn er binnen veertien dagen al drie 

Het startsein van het eerste Huis van het Recht werd gegeven in aanwezigheid van  
minister Sander Dekker van Rechtsbescherming, Heerlens kartrekker en burge- 
meester Emile Roemer, de Limburgse rechtbankpresident Peter Pulles en de bedenker  
SP-Kamerlid Michiel van Nispen.
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willen ze eigenlijk uit het huis zetten. Maar 
de hulpverleners komen er ook achter dat er 
grote problemen zijn met een van de kinde-
ren. Dan zou het verstandig kunnen zijn dat 
een kinderrechter of de jeugdzorg eraan te 
pas komt. In zo’n situatie helpt een uithuis-
zetting totaal niet, omdat er nog andere 
problemen zijn. In zo’n geval kan een rech-
ter zeggen: én ik schort de uithuiszetting 
op én ik wil dat de kinderbegeleiding gaat 
kijken en een oordeel velt over de vraag of er 
jeugdzorg moet komen. Een rechter kan dat 
op zo’n moment bepalen, in het belang van 
het kind en het gezin. Het mooie is: in het 
convenant is afgesproken dat als zo’n zaak 
voor de rechter moet komen, dat het dan 
ook geen maanden gaat duren maar direct in 
Heerlen gaat plaatsvinden. Dus er gaan dan 
hooguit een paar dagen overheen.’

KLEIN DORP
Is het toeval dat Heerlen, dat sociaal-econo-
misch niet bovenaan de lijstjes staat, de pri-
meur heeft? Roemer: ‘Wat een vooroordeel! 
Dit soort complexe zaken komt in iedere 
stad voor. En helaas kan het ook zomaar 
een gezin in een klein dorp overkomen. De 
problematiek zegt niks over waar je woont. 
Eigenlijk zou er op elke 60.000 inwoners 
een Huis van het Recht moeten komen. Kijk, 
de problematiek zit overal, een probleem 
komt vaak niet alleen. Vaak zie je dat niet al-
leen de jeugdzorg eraan te pas moet komen, 
maar ook de juridische ondersteuning en 
de schuldsanering, de verslavingszorg. Heel 
vaak spelen er meerdere dingen tegelijk, 
waardoor mensen niet meer uit de proble-
men komen. Dan kan zo’n integrale kijk 
op de zaak, inclusief een uitspraak van de 
rechter, echt de hulpverlening versnellen.’

Michiel van Nispen, de geestelijk vader van 
het Huis van het Recht, toont zich uiter-
mate verguld met de ontwikkelingen in 

Heerlen. ‘Omdat het gaat over de toegang 
tot het recht, en het ons opvalt dat heel veel 
mensen daar een probleem mee hebben. 
Wij hebben het in Nederland allemaal heel 
ingewikkeld georganiseerd en soms weten 
mensen niet waar ze het zoeken moeten. 
Wat wij willen is dat mensen geholpen 
worden bij het vinden van een oplossing 
voor hun maatschappelijke of juridische 
problemen.’ Hij wil maar zeggen: het Huis 
van het Recht kan beduidend bijdragen aan 
die oplossing. ‘Om te beginnen: mensen 
uit Heerlen moesten in Maastricht naar de 
rechter. Nu komt de rechter naar Heerlen 
toe. Eigenlijk willen we dat alle hulp en 
voorzieningen die je nodig hebt onder één 
dak zitten, zodat mensen niet meer van 
het kastje naar de muur worden gestuurd. 
Kortom: zodat mensen, als ze meer proble-
men hebben, maar naar één loket hoeven. 
Het is niet een oplossing voor alles, maar het 
is in potentie wel een probleem dat mensen 
soms niet weten waar ze naartoe moeten. 
Moet je nou naar het Juridisch Loket, naar 
een advocaat, naar de rechtbank of naar de 
gemeente als je schulden hebt? Het is mooi 
dat je met meerdere hulpvragen bij een punt 
terecht kunt.’ 

AAN DE BAK
Minister Dekker van Rechtsbescherming 
sprak van een ‘een radicaal plan’, toen hij het 

over het Huis van het Recht had. ‘Dat was 
bedoeld als een compliment,’ zegt Van Nis-
pen, ‘want hij is hier wel voor. Hij bedoelde 
radicaal door de structuren heen, zoals we 
die nu hebben. Maar wel vanuit de recht-
zoekende gedachte, geredeneerd vanuit de 
positie van de mensen met een probleem. 
Oplossingsgericht dus.’
En hoe zit het met de kosten? ‘Het Huis van 
het Recht brengt geen nieuwe structuren. 
We hebben het bijvoorbeeld over rechters 
die toch al in dienst waren van de recht-
spraak en over mensen bij de gemeente die 
toch al in dienst waren bij de gemeente. De 
gemeente zorgt voor huisvesting. In Heerlen 
is dat het Juridisch Loket, maar het kan 
ook een bibliotheek zijn, of een leegstaand 
stadskantoor. Als je over kosten spreekt, is 
het volgende interessant: onze veronderstel-
ling is nou juist, dat als je problemen van 
mensen in een vroegtijdig stadium oplost, 
dus vóór ze geëscaleerd zijn, dat de hele 
maatschappij een besparing oplevert. Een 
hoop maatschappelijke ellende kunnen we 
zo besparen.’ 
Zijn Huizen van het Recht het antwoord op 
de landelijke bezuinigingen op de rechts-
staat? ‘Twee dingen’, zegt Van Nispen 
gedecideerd. ‘Eén: dit is wél een antwoord 
op de onverantwoorde schaalvergroting uit 
het verleden. In Heerlen dus het weghalen 
van die kantonrechter. Twee: dit is niét het 
alternatief voor bezuinigingen. Wij zijn het 
op geen enkele manier eens met de bezui-
nigingen van Dekker. Dus we moeten zeker 
fors investeren in de sociale advocatuur – en 
tegelijkertijd hebben we behoefte aan veel 
meer Huizen van het Recht. Maar het een 
heeft wel met het ander te maken. Het recht 
is heel ontoegankelijk geworden: het is én 
ver én duur én ingewikkeld. Dus moeten we 
als SP aan de bak. En dat doen we dan ook.’ 

tekst Rob Janssen

‘ We kunnen zo 
een hoop maat-
schappelijke  
ellende  
besparen’
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TOEN EN NU TOONT de SP zich solidair met 
de bewoners van het Rif-gebied die heel 
terechte eisen hadden: verbetering van 
de leefomstandigheden van de Riffijnen 
en een einde aan de corruptie. De directe 
aan leiding voor de Hirak-beweging was de 
dood van een visser die geen smeergeld aan 
de politie wilde betalen en verpletterd werd 
in een afvalcontainer. Het gebied wordt al 
jaren achtergesteld door de regering. Een 
van de concrete eisen is een ziekenhuis, ter 
verbetering van de zorg. Mede als gevolg van 
een Spaanse gifgasaanval op burgerdoelen in 
de jaren twintig van de vorige eeuw (toen de 
Riffijnen een antikoloniale strijd voerden), 
lijden veel mensen er aan kanker.

Strijd voor rechtvaardigheid
Karabulut en Marijnissen bezochten onder 
meer activisten, advocaten, mensenrechten-
organisaties, politici, vakbondsleiders, ex-
politieke gevangenen en een historicus. En 
ouders van politieke gevangenen, waaronder 
die van de bekendste politieke  gevangene, 
Nasser Zafzafi, het gezicht van de Hirak-

SOLIDAIR MET DE RIFFIJNEN

Begin januari brachten SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen en SP-Tweede  
Kamerlid Sadet Karabulut een kort maar intensief bezoek aan de stad Al Hoceima, 
in het noorden van Marokko. Niet zomaar: Al Hoceima was het hoofdpodium van 
de massale vreedzame demonstraties van drie jaar geleden. De demonstraties – 
bekend onder de naam Hirak-beweging – werden hard neergeslagen. 

beweging. Hij is opgepakt nadat hij een 
imam bekritiseerde die zich tegen de 
protesten had uitgesproken en veroordeeld 
tot twintig jaar cel. In een brief van Nasser, 
gericht aan de SP-delegatie en voorgelezen 
door zijn vader Ahmed Zafzafi, bedankt hij 
de SP voor de steun. Ook vraagt hij ons de 
strijd voor rechtvaardigheid in Nederland 
door te zetten.

Martelingen
Emotioneel is ook de ontmoeting met 
 ex-gevangenen uit de Hirakbeweging. 
Het zijn jongeren die destijds zijn opge-
pakt of ontvoerd. De martelingen die ze 
tijdens hun gevangenschap ondergingen, 
waar onder geweld, slechte zorg en slaap-
onthouding, hebben zichtbaar trauma’s 
veroorzaakt. Tijdens gesprekken met 
hen en anderen wordt bevestigd dat de 
mensenrechtensituatie in Marokko de 
afgelopen jaren nog verder verslechterd is.

Druk
Op vragen van de SP-delegatie wat wij 

in Nederland kunnen doen, komt van alle 
gesprekspartners hetzelfde antwoord: ‘Druk, 
druk en nog meer druk.’ Maak het zichtbaar 
en stel het aan de kaak. Sadet Karabulut en 
Lilian Marijnissen hebben bij terugkomst 
in Nederland dan ook meteen een serie 
kritische vragen gesteld aan minister Blok, 
van Buitenlandse Zaken. Over martelingen, 
over het steunen van mensenrechtenorga-
nisaties en ook over de mogelijkheden om 
vanuit de EU investeringen in het Rif-gebied 
te stimuleren. 

De brief van Nasser hebben ze uiteraard 
beantwoord. Karabulut en Marijnissen  
steken hem een hart onder riem en schrijven 
onder meer: “Je staat beslist niet alleen en 
inspireert velen die strijden voor een betere 
wereld. Ieder mens heeft recht op een waar-
dig bestaan, zo is ook onze overtuiging.” •

tekst Jip van Dort en Diederik Olders
foto Jip van Dort

Khachi Zoulikha, de moeder van Nasser Zafzafi, toont Sadet Karabulut en Lilian Marijnissen de kamer van haar zoon.
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HAAL HET ONDERWIJS 
UIT HET SLOB!

Leraren kwamen op 30 en 31 januari massaal in actie. 
Meer dan vierduizend scholen deden mee aan de 
lerarenstaking. De SP strijdt al jaren voor hogere lonen voor 
leraren, minder werkdruk en kleinere klassen. Schouder aan 
schouder met leraren op het Lange Voorhout in Den Haag, 
op de Dam en in De Kuip, maar ook in het parlement, tegen 
het beleid van minister Slob. 

Een kleine greep uit de vele voorstellen van SP-
woordvoerder Primair en Voortgezet Onderwijs Peter 
Kwint in de Kamer heeft gedaan. Mét de uitslagen van de 
stemmingen. Verrassend? Oordeel zelf.

VOORSTELLEN EN STEMMINGEN

VOORSTEL Geld dat gereserveerd 
is voor onderzeeboten inzet-
ten om het lerarentekort aan te 
pakken.
VOOR GroenLinks, SP, PvdA, 
Partij voor de Dieren, DENK
TEGEN VVD, PVV, CDA, D66, 
ChristenUnie, 50PLUS, SGP, 
Forum voor Democratie
UITSLAG VERWORPEN

VOORSTEL Verhogen van de laag-
ste salarisschaal in het basis-
onderwijs (kosten 500 miljoen). 
Voorstel was om dit te bekosti-
gen uit de algemene middelen, 
aangezien er destijds (in 2017) 
sprake was van een begrotings-
overschot. 

VOOR PVV, SP, Partij voor de 
Dieren, 50PLUS, DENK, Forum 
voor Democratie
TEGEN VVD, D66, CDA, Groen-
Links, PvdA, ChristenUnie, SGP
UITSLAG VERWORPEN

VOORSTEL 700 miljoen erbij voor 
het basisonderwijs, door de 
bankenbelasting te verhogen. 
Ingediend in 2017, toen PO in 
Actie 1,4 miljard eiste maar het 
kabinet slechts de helft van dit 
bedrag toezegde. 

VOOR GroenLinks, SP, PvdA, 
Partij voor de Dieren, DENK
TEGEN VVD, PVV, CDA, D66, 
ChristenUnie, 50PLUS, SGP, 
Forum voor Democratie
UITSLAG VERWORPEN 

VOORSTEL 1 miljard per jaar 
extra voor hogere lonen in het 
basisonderwijs en voortgezet 
onderwijs (550 miljoen voor het 
dichten van de loonkloof tussen 
primair en voortgezet onderwijs 
en 450 miljoen voor een gene-
rieke salarisverhoging), door de 
bankenbelasting te verhogen. 
Ingediend bij de vaststelling van 
de begroting van het ministerie 
van Onderwijs, Cultuur en We-
tenschap voor 2020. 

VOOR SP, Partij voor de Dieren, 
DENK
TEGEN VVD, PVV, CDA, D66, 
GroenLinks, PvdA, Christen-
Unie, 50PLUS, SGP, Forum voor 
Democratie. 
UITSLAG VERWORPEN

tekst Lesley Arp
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HAAL HET ONDERWIJS 
UIT HET SLOB!

VOORSTEL Problematiek rond 
lerarentekort in kaart brengen en 
landelijk registreren.

VOOR PVV, D66, GroenLinks, 
SP, PvdA, Partij voor de Dieren, 
50PLUS, DENK, Forum voor 
Democratie
TEGEN VVD, CDA, ChristenUnie, 
SGP
UITSLAG AANGENOMEN

VOORSTEL Afspraken met school-
besturen maken om het gebruik 
van uitzendbureaus tot een ab-
soluut noodzakelijk minimum te 
beperken, aangezien daardoor 
miljoenen aan belastinggeld in 
de zakken van private onderne-
mingen verdwijnen.

VOOR VVD, PVV, CDA, D66, 
GroenLinks, SP, PvdA, Chris-
tenUnie, Partij voor Dieren, 
50PLUS, SGP, DENK
TEGEN Forum voor Democratie
UITSLAG AANGENOMEN

VOORSTEL De doorstroming van 
onderwijsassistenten stimuleren 
en vergemakkelijken, zodat zij 
minder kosten hoeven te maken 
om leraar te worden.

VOOR CDA, D66, GroenLinks, 
SP, ChristenUnie, Partij voor de 
Dieren, 50PLUS, SGP, DENK
TEGEN VVD, PVV, PvdA, Forum 
voor Democratie
UITSLAG AANGENOMEN
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Peter Kwint tijdens de lerarenstaking eind januari.
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PAUL  
PETERS
FOTO 
PRIJS

SABINE VAN WECHEM ONTMOETTE Hilmano van  
Velzen op straat, toen zij als onderdeel van  
haar studie aan de Fotoacademie in Amsterdam  
portretten maakte van willekeurige mensen.  
Ze werd meteen gegrepen door de persoonlijk-
heid van Hilmano, die toen nog dakloos was, 
maar wel al gedichten schreef.

Hilmano ontmoette de gescheiden moeder van 
drie kinderen Iris, en de twee zielsverwanten 
werden elkaars geliefden. Ze kregen de beschik-
king over een huisje in de Jordaan, waar ze 
sindsdien de meeste tijd doorbrengen. Altijd in 
elkaars gezelschap en vaak onder invloed van 
cocaïne. Ze zijn verslaafd aan drugs en aan  
elkaar. ‘Daar gaat mijn serie ook over’, zegt 
Sabine van Wechem. ‘Ik zie hun liefde en hun 
verslaving, ik zie twee mensen die ondanks 
alles toch hun eigen weg in het leven hebben 
gevonden.’

Ze won het vertrouwen van Hilmano en Iris. Zij 
laten Sabine overal bij toe: ook als ze cocaïne 
gebruiken (in hun woorden ‘wit’), verdrietig 
of goedgeluimd zijn, de liefde bedrijven, ruzie 
maken of door twijfels overmand in hun schulp 
kruipen. Ze zit het tweetal op de huid, verte-
dert en verwart met haar portretten, schakelt 

Sabine van Wechem is de winnaar van de Paul Peters Fotoprijs 
2019. Na Selma van der Bijls fotoserie Geluk(t), over de hereniging 
van vluchtelingen op Schiphol (2017), en Ernst Coppejans’ Sold, 
over slachtoffers van mensenhandel (2018), maakte dit jaar Van 
Wechems serie In de ban van Hilmano de meeste indruk op de jury.

VERSLAAFD AAN DRUGS EN ELKAAR

De Paul Peters Fotoprijs 
is een initiatief van de 
SP en maakt deel uit 
van de Zilveren 
Camera. De speciale 
prijs is ingesteld als 
eerbetoon aan de in 
2017 overleden Paul 
Peters, die een grote 
reputatie genoot als 
organisator én 
huisfotograaf van de SP. 
De Paul Peters Fotoprijs 
is bedoeld als stimulans 
voor de sociaal 
geëngageerde 
fotojournalistiek in ons 
land. Maatschappelijke 
betrokkenheid speelt 
een doorslaggevende 
rol bij de beoordeling 
van de inzendingen. De 
winnaar ontvangt een 
bedrag van 2500 euro 
plus de opdracht voor 
een zelf in te vullen 
fotoproject voor de SP.

IN DE BAN VAN HILMANO

De overige genomineerden waren Marijn Fidder met Stoute Cellen, een fotoserie over kinderen met kanker, en André 
Bakker met Defilé door het Dorp, over de traditionele schutterijen in een vergrijzend Limburg.

tussen zacht en rauw en laat Hilmano en zijn 
muze Iris in hun waarde. Ze toont respect voor, 
en compassie met, de twee mensen over wie ze 
uiteindelijk een fotoboek hoopt te maken.

Sabine van Wechem is heel blij met de Paul 
Peters Fotoprijs, voor haar een belangrijke 
erkenning en een bevestiging voor haar manier 
van fotograferen. ‘Ik had ook ingezonden voor 
de categorie Personen in het Nieuws van de  
Zilveren Camera, maar vind het fantastisch dat 
het deze prijs is geworden. Ik probeer in mijn 
fotowerk alles uit te drukken waar de Paul Peters 
Fotoprijs voor staat. Ik ben gefascineerd door 
mensen die in vaak barre sociale omstandig-
heden toch hun eigen vrijheid weten te vinden.’

Voor de langere termijn is ze bezig met een reeks 
over de favela’s in Rio de Janeiro. Wat en wie ze 
voor de SP gaat fotograferen, weet ze nog niet: 
‘Ik heb nog geen tijd gehad om daar goed over 
na te denken, het moet eerst maar eens goed tot 
me doordringen dat ik heb gewonnen.’
 
tekst Robin Bruinsma

Alle winnende foto’s van de Zilveren Camera zijn tot 
en met 22 maart te zien in Museum Hilversum.
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LINKSVOOR TRAININGSPAKKEN EN BONTMUTSEN

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Hoelang ben je al lid van ROOD en de SP?
‘Sinds 2018. Ik zocht op internet naar infor-
matie over politieke jongerenorganisaties. 
Mijn overbuurman had me namelijk 
uitgenodigd om eens bij de Jonge Socialisten 
te komen kijken, hij is fractievoorzitter 
van de PvdA in Zutphen. Maar ik kwam 
een oud filmpje van ROOD tegen en was zo 
enthousiast dat ik meteen lid werd.’

 › Dat moet wel een bijzonder filmpje zijn 
geweest dan.
‘Het ging over een actie van ROOD Zutphen 
voor verlichting bij de skatebaan. Ik vond 
het een lekker brutaal clubje. Samen met de 
skaters stormden ze het stadhuis binnen: 
we gaan hier niet weg voor het geregeld 
is. Fantastisch! Nu ik zelf contactpersoon 
ben zijn we trouwens ook weer bezig met 
de skatebaan, die verdient inmiddels een 
opknapbeurt.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik studeer technische bedrijfskunde. 

Justin Veldhuis (18) studeert in 
Enschede en is contacpersoon 
van ROOD Zutphen. ‘Ik woon 
nog bij mijn ouders, om geen 
studieschuld op te bouwen.  
Ik heb het er prima naar mijn 
zin. Zutphen is mooi en gezellig. 
Wat je er echt zou moeten zien? 
Een heel oud koffiehuisje in de 
binnenstad: De Pelikaan. Ze 
branden er hun eigen koffiebonen 
en schenken de lekkerste 
koffie. En overal in de stad zie je 
gedichten van Ida Gerhardt.’

Medestudenten vinden dat weleens gek voor 
een SP’er, want er ligt een grote focus op 
winst maken. Maar de studie is breder dan 
dat. Je leert efficiënt met middelen omgaan, 
dat kan je bijvoorbeeld ook toepassen bij 
gemeentes of het Rode Kruis. Verder heb ik 
een bijbaan als vakkenvuller.’

 › En in je vrije tijd?
‘Ik houd van musea en ik lees graag. Liefst 
non-fictie, boeken waar je iets van opsteekt.’

 › Ga je weleens uit?
‘Ja, ook wel. Met vrienden een hapje eten 
of een biertje drinken. Het Zutphense 
uitgaansleven is niet fantastisch, maar het 
voldoet. Heel af en toe gaan we weleens 
naar Groningen. Naar Sputnik, een feest 
met Russische hardbass. Snoeiharde 
techno met veel drum en geschreeuw. Er 
komen heel aparte mensen op af, denk aan 
trainingspakken en bontmutsen. Ik neem 
altijd oordopjes mee, want ik heb geen zin in 
permanente gehoorschade.’ •
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 ›  En...?
‘Het is echt een leuk boek. De eerste 
Nederlandse staking? Die brak in 1372 in 
Leiden uit onder textielarbeiders. Nog 
eerder, in 1100 voor Christus, legden 
Egyptische graftombe-bouwers het werk 
neer. Nog zo’n weetje: de kortste staking 
duurde maar 2 minuten. De SP komt er ook 
in terug – ook leuk.’

 ›  Leuk leesvoer? Of is het meer?
‘Sowieso is het ook kijkvoer. Veel foto’s, 
daarom leest het zo lekker weg. Maar het 
staat er wel goed, er is ook veel van op  
te steken.’

 ›  Zoals?
‘Je ziet in die geschiedenis terug dat echt 
grote veranderingen – verbeteringen! – voor 
de arbeidersbeweging zijn binnengehaald 
met stakingen. Natuurlijk is er ook vaak 
gestaakt om verslechteringen tegen te 
houden. Zo staakten in 1970 een miljoen 
mensen omdat het kabinet de loonstijging 
wilde beperken. Een miljoen mensen, 
op een inwonertal van 13 miljoen of zo. 
Indrukwekkend. Maar die echt grote 
verbeteringen voor de arbeider zijn wel 
langer geleden.’

 ›  Waar hebben we het dan over?
‘Over allerlei dingen waarvan mensen 
tegenwoordig denken dat die er vanzelf 

je realiseert wat die mensen deden, dan 
zijn wij maar watjes. Bedenk dat je voor een 
gewone staking in Nederland al flink je best 
moet doen om mensen zich veilig genoeg te 
laten voelen om mee te staken. En dan die 
Februaristakers. Bewondering.’

 › Rechtse commentatoren toen en nu  
richten zich graag op de overlast die  
stakingen kunnen veroorzaken.
‘Sterker nog, zeker de laatste vijf jaar 
verbieden rechters steeds vaker stakingen, 
vanwege overlast voor de bevolking. Dat 
is een slechte ontwikkeling. Wel vind ik 
dat we als vakbeweging te weinig rekening 
houden met de publieke opinie. Ik moet 
meteen denken aan een maandenlange 
metaalstaking in 2017. Op wat berichtjes na, 
was hierover amper te lezen in de media. 
Totdat een kleine groep van 150 stakers 
een uurtje het kantoor van de baas bezette. 
Daar kwamen de media wel op af. En toen 
moesten de bazen uitleggen waarom ze nou 
zo moeilijk deden. Ze hadden geen goed 
verhaal en de stakers hadden ineens de 
publieke opinie mee. Je moet tegenwoordig 
sympathie zien te winnen. In de jaren 
zeventig was er meer basis-sympathie: als 
mensen staken zullen ze wel gelijk hebben.’

tekst Diederik Olders

RUUD LEEST 

WIE Ruud Kuin, hoofd Wetenschappelijk 
Bureau SP en bestuurslid FNV Veiligheid

LEEST Het groot stakersboek, 
Sjaak van der Velden, 
uitgeverij Wbooks Zwolle

‘ GROTE VERBETERINGEN 
 ZIJN BINNENGEHAALD
 MET STAKINGEN’

kwamen. De acht-urige werkdag, de 
doorbetaalde vakantie, ziekengeld,  
de ongevallenwet. Maar ook voor het 
bestaan van cao’s hebben arbeiders moeten 
strijden. Met stakingen in de negentiende 
eeuw, om er alleen maar voor te zorgen 
dat een vakbond namens de arbeiders 
onderhandelingen mócht voeren.’

 › Is dit een geschiedenis om trots  
op te zijn?
‘Ja, ik vind het een mooie geschiedenis. 
De moed van de stakers die je inspireert. 
Vergeet niet, de hele arbeidsverhouding,  
de verhouding werkgever-werknemer is een 
gezagsverhouding. Je moet doen wat de baas 
zegt. Een staking is eigenlijk een moment 
waarop de arbeider zegt: ik doe niet wat jij 
zegt. Daar moet je niet te gemakkelijk over 
doen. Vandaar dat staken ook het ultieme 
wapen is in de arbeidersbeweging.’

 › Hoe komt het dat mensen dan toch naar 
dit ultieme wapen durven grijpen? 
‘Het gaat bijna altijd om meer dan de speci-
fieke eis. Het volgt vaak op een respectloze 
behandeling, het gevoel dat je niet  
serieus genomen wordt, of een onbeschofte 
 houding van de bazen tijdens de loon-
onderhandelingen. Voor een staking is ook 
organisatie nodig – het gaat meestal niet 
vanzelf. Mensen moeten zich veilig voelen 
om te staken. In je eentje heb je weinig kans.’

 › Wat vind je een indrukwekkend verhaal?
‘Deels omdat mijn vader bakker was: de 
eerste acties in bakkerijen, in 1872, die 
gingen over werkomstandigheden. Dan heb 
je het over werkomstandigheden waarbij 
bakkers 17 uur per dag werkten, elke dag. 
Ook op zondag. Nog zo’n indrukwekkende 
staking: de Februaristaking, tijdens de 
oorlog. Die mensen staakten letterlijk 
met gevaar voor eigen leven. Op een 
herdenkingsbijeenkomst hoorde ik een 
brandweerman daarover zeggen: als je 
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AFP(L)AKJESDAG
In het stuk over de affaire kinderop-
vangtoeslagen, in de vorige Tribune, is 
volgens mij een foutje geslopen. AfpLak-
jesdag is geschreven door de slachtoffers 
zelf, na het ontvangen van de zwartge-
lakte  dossiers. Wel sprak men trots bij 
 Toeslagen over ‘afpakjesdag’ als men op 
pakjesdag 5 december juist nihilstel lingen 
kon laten ontvangen. Dat er juist op  
5 december het bericht komt dat je  
€ 56.000 of € 130.000 mag betalen.
Bij de Belastingtelefoon had men instruc-
ties van ‘poeier ze af, BELANGRIJK; niks 
toezeggen’ omdat er een ‘rechtmatig-
heidsonderzoek’ zou zijn. 
De Belastingdienst vroeg om informa-
tie om het hele CAF-project legitiem 
handelen te laten lijken. Zoals ook in het 
rapport ‘Omzien in verwondering’ blijkt, 
werden aangeleverde stukken direct na 
ontvangst door de Belastingdienst zelf 
vernietigd om zo maar de nihilstelling 

in stand te kunnen houden. Na stopzet-
ting kon men niet meer nieuwe toeslag 
aanvragen. Zo kon men de facturen 
voor de opvolgende maanden niet meer 
betalen en had men de stok ‘u heeft niet 
de volledige factuur voor kinderopvang na 
de stopzetting voldaan’ geschapen en kon 
men middels de alles-of-niets-truc ook de 
maanden ervoor terugvorderen.
Beslistermijnen werden stelselmatig 
 overschreden. Tot op wel drie jaar. 
En in die drie jaar werd er uiteraard wel 
ingevorderd en auto’s in beslag geno-
men. Loonbeslag. Bij Toeslagen is er geen 
dwangsomregeling uit de wet Dwangsom 
en beroep bij te laat beslissen.

Sietze van den Bongard

TOP?
Er was een topambtenaar uit de top-
ambtenaren-carrousel die af en toe, 
wegens geen topgedrag, door de topamb-
tenarendraaideur moest. Zo belandde deze 
topambtenaar op een soort pretministerie. 
Daar hadden ze afpakjesdagen. Dat zijn 
natuurlijk topdagen, niet alleen voor  
topambtenaren. Maar pientere kamer-
leden en evenzo pientere journalisten 
ontdekten dat dit topambtenaar onwaar-
dig was. Het bleek namelijk dat bij deze  
 topactie duizenden mensen al jaren de 
dupe zijn. De topambtenaar stapte na 
deze topactie weer in de topambtenaren-
carrousel en wacht tot er weer een nieuwe 
topambtenarendeur open gaat. Sterkte aan 
al die duizenden mensen die gedupeerd 
zijn.

Henk van der Heide, Harlingen
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OPLOSSING JANUARI 2020

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2019

CRYPTOGRAM
Horizontaal
  5 Ongezond verhoogde zucht naar (Amerikaans) geld. (12) 
  9 (g)Een nogal verwarde Roma sit-in. (5)
10 Zo idioot dat de vonken eraf springen. (10)
11 Medezeggenschap volgens het laatste taalgebruik. (8)
12 Tenzij het afwijkend is. (6)
13 Bezuinigen kan alleen maar krom eindigen. (8)
15 De meest hippe is ook de meest omvangrijke. (6)
16 Sinds wanneer is een beha een trofee? (3)
17 Reddend voertuig heeft zelf ook last van PTSS. (16)
18 Zijn er in variant kalk-, draad- en doodskist. (6)
19 Zingen alleen tussen volgroeid gewas. (5)
Verticaal
1 Het is te hopen dat deze dienders zwemmen kunnen. (7,2,5)
2 Duurzaam, maar je moet er in de rondte rennen om iets te kopen. (15)
3 Na de opwarming van de aarde kunt u hiermee de piste af. (6)
4 Definiërende activiteit van een pyromanenclub. (14)
6 Was getekend: uw geboorte, dood, en alles ertussenin. (12)
7 Kruipende familie van de runderhorzel? (10)
8 Die lichtbron heeft (daar) toch geen nut? (11)
14 Daarmee wordt een dar of koningin nader bepaald. (7)
15 Zit in (de schoen van) Evert. (5)

De winnaar van de decemberpuzzel 2019 is Paul Colson uit Maastricht.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 4 maart naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL
CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3 4

5 6 7 

8

9  

10 

11  

12 

13  14  

15 16  

17 

18  19  

Henry en Lucas, © FLW 2020 

CITATENRAADSEL

Opdracht: vul in de gele en rode vakjes horizontaal de achternamen in van de mensen van wie een citaat is weergegeven. Alle uitspraken hebben te 
maken met ‘revolutie’. De oplossing (in de rode verticale balk) is een 22-letterige uitspraak. 
Een ‘lange ij’ is één letter/hokje; zo ook leestekens. Veel puzzelplezier. 

1 Elke geslaagde revolutie kleedt zich op den duur 
in de gewaden van de tiran die ze heeft afgezet. 

2 Door de revolutie worden we meer onszelf, niet minder. 
3 Een revolutie is een strijd op leven en dood tussen de toekomst en het verleden. 
4 Een revolutie zonder broederlijkheid is geen revolutie.
5 Als alle rechten worden ontnomen, wordt het recht op revolutie volkomen gemaakt. 
6 De dynamo wordt de hoeksteen van een grote technische revolutie. 
7 Hervorming is verbetering van misstanden, revolutie is het overdragen van macht.
8 De revolutie verdampt en wat overblijft is het slijk van een nieuwe bureaucratie. 
9 Als ik niet kan dansen wil ik geen deel zijn van jouw revolutie. 

10 Opstand: Een mislukte revolutie. 
11 Burgers, wilden jullie een revolutie zonder revolutie? 
12 Optimisme is het geloof in revoluties. 
13 Revolutie is geen eenmalige gebeurtenis. 
14 Armoede is de vader van revolutie en misdaad. 
15 Revolutie: Verplaatsing van tirannie! 
16 Ontwapening zou nu de grootst denkbare revolutie zijn. 
17 De meest radicale revolutionair is de dag na de revolutie conservatief. 
18 Het leger functionarissen is de gestolde lava van de revolutie. 

19 Elke revolutie wordt gestart door idealisten, wordt opgevolgd 
door vernielers en voltooid door een tiran. 

20 Als we werklozen voortaan kunstenaars noemen zitten we midden in de culturele revolutie. 
21 De ware revoluties in de kunst herstellen meer dan ze vernietigen. 
22 Nooit heeft een revolutie evenveel goeds tot stand gebracht als een hervorming. 

Henry en Lucas, © FLW 2020 

CITATENRAADSEL

CRYPTOGRAM 
Horizontaal 1) Zetel 4) Mobiel 7) Badcel 9) Landbouwgrond 12) Opening 
13) Ziekenhuisvleugels 14) Echter 15) Zijspan 17) Zweed 18) Stomkoppen 
20) Aankomend.
Verticaal 1) Zware vuurwapens 2) LOL 3) Zijaanzicht 4) Medemensen 5) 
Boorwesp 6) Kraaienpoten 8) Eensluidend 10) Wachttijd 11) Doelen 16) 
NAM 19) Kamer.

ZINNEBEELDING
1-1Lorem Ipsum (P); 1-2 Marionet (O); 1-3 Lady Liberty (L); 1-4 Vuist (I); 
2-1 Thames (T); 2-2 Brexit (I); 3-1Ché (Guevara) (E); 3-2 Koe (K);  
4-1 CNN (D); 4-2 Globe (I); 4-3 Fake News (E); 4-4 Anarchie (R).
Totaaloplossing: POLITIEK DIER

Opdracht: vul in de gele en rode vakjes horizontaal de achternamen in van de mensen van wie een citaat is weergegeven. 
Alle uitspraken hebben te maken met ‘revolutie’. De oplossing (in de rode verticale balk) is een 22-letterige uitspraak.
Een ‘lange ij’ is één letter/hokje; zo ook leestekens. Veel puzzelplezier.
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

21 MAART

21 maart is de ‘Internationale Dag voor uitbanning van 
rassendiscriminatie’. Ook in  Nederland wordt op 21 maart, 
op verschillende plekken en manieren, aandacht  gevraagd 
voor het grote onrecht dat racisme is en de noodzaak er 
vastberaden tegen te strijden. Als SP steunen we die strijd 
vol overtuiging. Door deel te nemen aan de demonstratie 
in Amsterdam en door andere initiatieven tegen racisme 
elders in het land te steunen.  

SAMEN TEGEN RACISME  
EN VOOR SOLIDARITEIT  

Bernie Sanders doet het momenteel erg goed in de Democrati-
sche voorverkiezingen in Amerika. Hij brengt mensen van verschil-
lende achtergronden bij elkaar met de slogan ‘Not me. Us.’, en 
inspireert ze met vergaande voorstellen die lijnrecht ingaan tegen 
de belangen van het grote geld. Omdat hij zich ervan bewust is 
dat het grote geld machtiger is dan hij alleen, zegt hij organiser in 
chief te willen worden. Als president wil hij samen optrekken met 
een buiten parlementaire en vooral jonge massabeweging die radi-
cale systeemverandering daadwerkelijk kan afdwingen.  
Zijn plannen voor een Green New Deal, een fors verhoogd mini-
mumloon, het kwijtschelden van studieschulden en een collectieve 
zorgverzekering worden zo geen utopie, maar behoren plots tot 
wat mogelijk is. Een prestatie van formaat, en inspiratie voor ons 
op straat. 

LAAT JE INSPIREREN, 
FEEL THE BERN!

DE DEMONSTRATIE  
BEGINT OM 14.00 UUR
OP DE DAM

foto Sebastiaan van den Hout
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Na tien jaar Rutte is onze publieke sector 
verweesd. Om van mensen die zelf het werk 
doen te horen hoe onze zorg, onderwijs en 
veiligheid ervoor staan, heb ik een kleine 
tour gedaan van drie avonden. Een avond met 
zorgverleners, een met leraren en een met 
agenten. Het was opvallend hoeveel overeen-
komsten er waren. Allemaal zó betrokken bij 
hun vak en allemaal zó klaar met de oplopen-
de werkdruk, de bureaucratie en het markt-
denken. Mensen die een vak gekozen hebben 
om iets aan de samenleving bij te dragen, 
maar nu hun werk niet meer kunnen doen. 

De publieke sector is een verdienmodel  
geworden. Tien jaar Rutte heeft een nieuw 
soort tweedeling gecreëerd, een groeiende 
veramerikanisering van onze samenleving.

Zo is er de afgelopen jaren flink bezuinigd 
op de ouderenzorg. Het sluiten van de 
ver zorgingshuizen was een kapitale fout, 
dat hoor je steeds vaker. Ouderen worden 
gedwongen tot op hoge leeftijd thuis te blijven 
wonen. Als je geld hebt, kun je gebruik maken 
van dure kleinschalige private ouderenzorg-
instellingen. Ik snap heel goed dat je daarvoor 
kiest als je het kan betalen. Maar het is toch 
treurig dat mensen die dat geld niet hebben, 
aan hun lot worden overgelaten?

Hetzelfde in het onderwijs. Door het leraren-
tekort zijn de klassen overvol, of worden klas-
sen naar huis gestuurd omdat er geen docent 
te vinden is. Dit gaat op den duur ten koste 
van de kwaliteit van het onderwijs. Maar ook 
hier geldt: als je geld hebt, kun je het regelen. 
De privéscholen, met kleine klassen en vol-
doende leraren, schieten als paddenstoelen 
uit de grond.

Deze private instellingen maken gretig  
gebruik van jaren verwaarlozing in de 
publieke sector. Het is duidelijk dat er een 
nieuwe wind moet gaan waaien in Den Haag. 
Investeren, in plaats van afbreken. Gelijkheid, 
in plaats van tweedeling. Laten we niet kiezen 
voor het verlagen van de winstbelasting voor 
grote bedrijven, maar voor inves-
teren in onze zorg, onderwijs 
en veiligheid.

In mei komt er een vervolg 
op deze bijeenkomsten. 
Want verandering is nodig 
en hangt in de lucht.  
Als we samen opstaan,  
geloof ik dat het 
mogelijk is.

SAMEN TEGEN RACISME  
EN VOOR SOLIDARITEIT  
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HET FENOMEEN BERNIE SANDERS
Is de opkomst van Bernie Sanders in de VS een underdog-verhaal in de beste 
Hollywood-traditie? Of is er in politiek-maatschappelijke zin echt iets in beweging 
gekomen? De Rijswijkse SP’er Sebastiaan van den Hout ging kijken in Amerika.

HALF FEBRUARI VLOOG Sebastiaan van den 
Hout naar Amerika. Dat deed hij in het 
kader van de Amsterdamse BKB Academie, 
een soort (politieke) campagne-opleiding. 
Van den Hout woonde in de staat New 
Hampshire tijdens de voorverkiezingen 
meerdere campagnes van kandidaten van 
de Democraten bij, zoals die van Joe Biden, 
Elizabeth Warren en Pete Buttigieg. En 
dus die van Bernie Sanders. Hij vertelt: ‘De 
verschillen waren overduidelijk. Zo was de 
campagne van Warren heel gezapig, daar zat 
weinig pit in. Bij die van Biden heerste echt 
een grafstemming. Maar ik zag meerdere 
optredens van Sanders en daar verraste mij 
de positieve energie en de overweldigende 
massa enthousiaste mensen die er met 
elkaar tegenaan willen.
Waar ze bij andere kandidaten moeite had-
den om kleine zaaltjes vol te krijgen, waren 
bij Sanders elke keer hele gymzalen volge-
propt met mensen, soms kwamen mensen 
niet eens meer binnen.’

De vraag is dan: hoe kan dat? De VS zijn im-
mers het summum van het neoliberalisme. 
Hoe krijgt uitgerekend een socialist als San-
ders daar, ogenschijnlijk ineens, de handen 
zo massaal op elkaar?
‘De Amerikaanse maatschappij is zó erg 
vermarkt, zó individualistisch. In dat land 
bepaalt het geld dat je hebt bijna een-op-een 
wat voor leven je gaat leiden. De gezond-
heidszorg is miserabel, 130 miljoen mensen, 
40 procent van de bevolking, leven met 
een vorm van armoede, je komt er absurde 
getallen en situaties tegen. Daardoor is 
de onvrede enorm. Bovendien heb je een 
enorm corrupt politiek systeem: geld bepaalt 
er alles, nog veel meer dan in Nederland. 
Slechts 17 procent van de Amerikanen 
heeft er vertrouwen in dat de overheid het 
beste doet voor hun belang, dat is histo-
risch laag. Daardoor treedt er een enorme 
polarisatie op. Noam Chomsky zei het heel 
mooi: “Amerika is een éénpartijsysteem. 
Namelijk je hebt de Business Party en die 

heeft twee flanken: de Republikeinen en de 
Democraten.” Al honderd jaar vormen de 
Republikeinen een beetje de rechterkant van 
de Business Party en de Democraten de lin-
kerkant. Maar er is geen enkele binding met 
het volk, de arbeiders of wat dan ook. Een 
enorme elite-maatschappij dus. En dat komt 
nu allemaal tot uiting. Eerst door Trump. Die 
zegt: zo kan het niet langer, we need to drain 
the swamp – we moeten het moeras gaan 
opschonen. Dat spreekt heel veel mensen 
aan, want iedereen ziet: het hele systeem is 
corrupt en fout. Alleen de oplossingen van 
Trump zijn geen oplossingen. Hij is deel van 
het probleem.’

Democratisch socialisme
Maar vier jaar geleden lukte het Sanders niet 
om het namens de Democraten tegen Trump 
op te nemen. ‘In 2016 had Sanders ook al 
kunnen winnen van Trump,’ zegt Van den 
Hout, ‘maar toen schaarden de partijbonzen 
zich achter Hillary Clinton. Terwijl San-



ders meer aanhang had onder de gewone 
bevolking. Nu heeft Sanders vier jaar lang 
gebouwd aan zijn beweging. De organisatie 
achter Bernie, Our Revolution, organiseert 
met lokale acties mensen voor verande-
ring net zoals de SP dat doet en bouwt aan 
een beweging die ook na Bernie 2020 zal 
voortstrijden. In 2016 kreeg hij de kritiek dat 
hij zich te veel op witte mensen focuste. Nu 
heeft hij heel prominent racial justice in z’n 
programma staan, maar ook heel duidelijk 
de economie. Zijn programma is expliciet 
socialistisch. Wat het zo goed doet, is dat hij 
heel duidelijk benoemt waar het probleem 
zit en daarop blijft hij beuken.’ 

Maar Bernie Sanders is in wezen toch een 
sociaal-democraat? ‘Onzin’, zegt Sebastiaan 
van den Hout. Zijn standpunten zijn op veel 
gebieden ontzettend radicaal voor Amerika, 
zelfs voor Nederland zouden ze radicaal 
zijn. Kijk, wat Sanders doet is proberen 
democratie door te voeren in alle aspecten 
van het leven. Dus niet alleen in de politiek, 
maar ook in de economie. Hij heeft bijvoor-
beeld een voorstel voor mede-eigenaarschap 
in bedrijven, zodat arbeiders zeggenschap 
en eigenaarschap krijgen. Dat voorstel 
ligt zelfs in lijn met ons eigen voorstel 
Wet Winstdeling en Mede-eigenaarschap 
Werknemers. Zijn focus ligt op democra-
tisch socialisme en daar ligt een kans voor 
ons in Nederland. Want wat is nou het punt 
van het socialisme? Dat je democratie krijgt, 
in alle aspecten van het leven. De SP strijdt 
voor democratie in de politiek. Het referen-
dum, het Huis voor de Klokkenluiders; ze 
hebben alles te maken met democratie en 
inspraak van mensen. En zo ook zijn we nu 
het debat over democratie op de werkplek 
aan het aanzwengelen. Ik bedoel, wie kan er 
nou tegen democratie zijn?’
Niet dat van den Hout vindt dat alle thema’s 
in de VS een-op-een te projecteren zijn op 
Nederland: ‘Maar er valt wel wat van te le-
ren. Bernie Sanders zegt niet tegen groepen 
mensen: jullie problemen zijn marginaal. 
Nee, hij zegt: ik pak jullie problemen op en 
neem ze mee in de stapel van dingen waar 
ik wat aan wil doen. Zodat we met ons allen 
vooruit gaan.’ •

tekst Rob Janssen
foto's Sebastiaan van den Hout 

‘ Andere kandidaten  
hadden moeite om kleine 
zaaltjes vol te krijgen, 
voor Sanders stonden  
de mensen in de rij’

Lilian Marijnissen schreef het voorwoord voor de Nederlandse 
vertaling van Bernie Sanders’ boek, Onze Revolutie. Uit dat 
voorwoord: “Sanders’ boodschap van hoop en strijd heeft nieuwe 
generaties Amerikanen gegrepen, zijn beweging voor gelijkheid 
en democratie wordt van onderaf opgebouwd: socialisme als een 
kracht voor vernieuwing en vooruitgang.”
Onze Revolutie is te koop in de SP-webshop: sp.nl/bern

‘Volgende keer  
ga ik mee’

Jannie Visscher 
voorzitter SP

Vlakbij het natuurgebied Over de 
Maas wonen mensen, sommigen al 
hun leven lang. De rivier de Maas is 
een belangrijk deel van hun leven. 
Sinds enkele jaren varen er schepen af 
en aan en storten hun lading uit in het 
natuurgebied.  
Het verhaal is dat in het belang van  
de natuur de bodem moet worden 
opgehoogd. In werkelijkheid wordt er 
afval gedumpt. 

Een lokaal burgercollectief en de  
SP zijn al jaren bezig om milieu-
vervuiling en het storten van afval in 
de natuur tegen te gaan. Met steun 
van de plaatselijke SP-afdeling, SP’ers 
in Provinciale Staten en SP’ers in  
de Tweede Kamer. 

Begin deze maand  besloot het  
MilieuAlarm Team van de SP de 
aanvoer van schepen met afval te 
blokkeren. SP’ers, waaronder Tweede 
Kamerlid Cem Laçin, stapten in kleine 
bootjes om de afvalschepen tegen te 
houden. Anderen stonden met span-
doeken en leuzen aan de wal. Er werd 
gefilmd met een drone, de pers werd 
te woord gestaan, SP-afdelingen uit  
de buurt en mede werkers van de 
Moed hielpen mee. Samen geven we 
mensen gereedschap in handen om  
te knokken voor hun eigen situatie.

Bij aanvang van de actie zei een oude-
re buurtbewoner: ‘Ze pakken ons alles 
waar wij zuinig op zijn af: onze na-
tuur, ons water, ons leven…’ Even later 
kwam hij met hoge kaplaarzen aan 
naar buiten om te helpen de bootjes 
af te duwen. Na afloop stond dezelfde 
man er strijdbaar bij en zei: ‘Volgende 
keer ga ik mee.’ In die woorden klonk 
herwonnen strijdlust – daar wordt je 
SP-hart warm van. Stel een daad en 
toon je moed; dat inspireert.

Kijk op pagina 13 voor foto's
van de actie.
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DE BOER IS TROEF
Iedereen lijkt een mening te hebben over wat  
de Nederlandse boer anno 2020 allemaal mag en 
moet, maar wie is ‘de’ boer eigenlijk? En waar 
lopen de agrariërs in hun dagelijkse praktijk 
tegenaan? Achter de discussie over landbouw, 
milieu, duurzaamheid en klimaat gaat een maat-
schappelijk vraagstuk schuil, dat velen dwingt in  
de spiegel te kijken. 

IK, UW TRIBUNE-VERSLAGGEVER, rijd op de N271 
tussen Mook en Milsbeek, Noord-Limburg. 
Rechts van de weg stroomt een zij-arm van 
de Maas, links liggen de uitlopers van het 
Reichswald. En voor mij tuft een tractor met 
hooguit 40 kilometer per uur. Weer zo’n 
boer, mompel ik. Na een paar kilometer kan 
ik inhalen. Ik druk het gaspedaal in. Ha, 
bijna 200 pk onder de motorkap: dat wil wel. 
De snelheidsmeter schiet naar rechts. Maar 
de meter ernaast ook. Die geeft het gemid-
delde brandstofverbruik aan en gaat even 
ruim over de 20 liter per 100 kilometer. Hup, 
weer een extra stoot CO2 het milieu in.  
Beschamend eigenlijk. Terwijl de tractor in 
de achteruitkijkspiegel kleiner wordt, begin 
ik na te denken. Was het voor die zes  
kilometer nou echt nodig om in de auto 
springen? Om een pakje van die rot- 
sigaretten te halen nota bene. Bovendien: 
hoe sociaal is het eigenlijk om je daarbij te 
gaan zitten ergeren aan een boer die gewoon 
z’n werk probeert te doen? Ik begin te  
twijfelen. Aan mezelf. 

In het Achterhoekse plaatsje Hummelo 
runt agrariër Ronald Pelgrom IJsboerderij 
De Steenoven. De naam zegt al genoeg: een 
melkveehouderij met daaraan gekoppeld 
een ambachtelijke ijsfabriek met winkel. 
Plus terras met uitzicht op de koeien, een 
speeltuin en zelfs een heuse survivalbaan. 
Ronald Pelgrom is geen man die klaagt. 
Hij analyseert, stelt vragen en redeneert. 
Lange tijd geleden zag hij al dat de melkvee-
houderij alleen niet meer genoeg was. Hij 
kocht een ijsmachine en begon roomijs te 
maken van de melk van zijn koeien. ‘Twee-
entwintig jaar geleden zagen wij al dat de 
manier waarop wij aan het boeren waren op 
lange termijn niet houdbaar was. We zagen 
dat de bedrijven alleen maar groter werden. 
Mijn overtuiging is: normaal gesproken 
loop of wandel je tijdens je werk, maar als 
je moet gaan snelwandelen of rennen om je 
inkomen te halen dan gaat dat ten koste van 
de kwaliteit die je levert en ook van dieren-
welzijn. Kijk, wij hebben een bedrijf met  
70 koeien en ik zorg voor die dieren. Maar 
er zijn bedrijven die er 140 hebben. Dan heb 

Boer Ronald  Pelgrom 
met zijn ijsmachine.
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je gewoon minder aandacht per dier. Dat 
wilde ik niet. Daarom zijn we producten 
gaan  maken met meer toegevoegde waarde, 
die we rechtsreeks aan de consument ver-
kopen. Zo halen we de tussenhandel eruit.’ 

Vliegtuig
Het is die tussenhandel, de retail, die velen 
een doorn in het oog is. Daar zit de feitelijke 
marktmacht, daar gaan ze met de winsten 
lopen, is de lezing. De meeste marge in de 
keten wordt gemaakt bij de inkoopmaat-
schappijen van de supermarkten, bevestigt 
ook Ronald Pelgrom: ‘Die pakken heel veel 
marge, zij bepalen wat in de schappen ligt 
en hebben dus een grote machtspositie.’ 
Dan moet je die machtspositie breken, zou 
je zeggen. Maar dat is makkelijk gezegd. 
Pelgrom: ‘Kijk, het is het een of het ander: 
óf we kiezen ervoor dat we in Nederland 
geen landbouw meer willen en we gaan  
alles importeren en dan worden we afhan-
kelijk. Óf boeren krijgen de juiste prijzen 
voor hun producten.’ Hij rekent voor: ‘Als 
de geldende inflatie ook op melk zou zijn 
toegepast, dan had de melkprijs nu 72 cent 
per liter moeten zijn. Maar wij krijgen nog 
steeds 35 cent. En je weet: alles om je heen 
wordt duurder. Dus wij zijn alleen maar 
meer gaan doen om hetzelfde inkomen te 
houden. De vraag is dan of de consument 
bereid is om meer te betalen. Dus het ligt 
deels bij de consument en deels bij de retai-
ler. Óf de retailer moet wat laten liggen, óf 
de consumentenprijzen moeten omhoog. 
Maar ja, als we het allemaal belangrijker 
vinden om twee auto’s te rijden of twee, 
drie keer per jaar het vliegtuig te pakken...’ 
Pelgrom vervolgt: ‘En iedereen ziet die 
schreeuwerige commercials op tv waarin 
wordt gezegd: welkom thuis en wij gaan 
er wel voor zorgen dat u het goedkoopste 
eten in huis kunt halen. En waar wordt mee 
gestunt? Groente, fruit, brood, vlees en 
zuivel. En dat zijn nu juist de pure produc-
ten waarmee niet gestunt hoort te worden. 
Volgens mij ligt er een politieke opgave om 
uit te pluizen waar wát in de kolom wordt 
verdiend. En als we daarnaast ervoor gaan 
zorgen dat mensen gezond eten, dan gaan 
we een andere kant op.’ 

Handelsverdrag
Het frappante is, dat iedereen ‘een andere 
kant op’ lijkt te willen. De PFAS-uitspraak 
van vorig jaar wreef er nog eens in, wat hele 
volksstammen al tientallen jaren roepen: 
het kan zo niet langer. ‘De landbouw kan én 
moet anders’, zegt ook milieu- en landbouw-
deskundige Guus Geurts. Hij stond ooit 
samen met een aantal SP’ers aan de wieg 
van het Platform Aarde Boer Consument 
en coördineert tevens de initiatieven van 
agrarische en maatschappelijke organisaties, 
vakbonden en bedrijven. Breed is bijvoor-
beeld de coalitie tegen het CETA-verdrag, dat 
onlangs met een minieme meerderheid door 
de Tweede Kamer is aangenomen. Maar 
Geurts heeft nog hoop, omdat steun voor 
het handelsverdrag tussen Canada en de EU 
in de Eerste Kamer nog verre van zeker is. 
‘Door het CETA-verdrag komen er nóg meer 
producten die onder lagere normen tot 
stand zijn gekomen op de markt’, zegt hij. 
En dat gaat, zo redeneert Geurts, ten koste 
van de inkomsten van Europese boeren, de 
voedselveiligheid, rechten van werknemers, 
milieu en dierenwelzijn. Plus dat Canadese 
melkveehouders weer gebukt gaan onder de 
import van Europese zuivelproducten. Best 
bizar, want ondertussen krijgen de boeren 
hier een veel te lage prijs voor de grondstof 
van diezelfde zuivelproducten: melk. Hoe 
heeft het in hemelsnaam zo ver kunnen 
komen?

Vergissing
‘Het is misgegaan toen de Wereldhandels-
organisatie WHO in 1992 de marktregulering 
losliet, om de productie te bevorderen’, legt 
Geurts uit. ‘Tot dan toe golden stabiele, 
kostendekkende prijzen voor de landbouw, 
zodat boeren een eerlijke prijs voor hun 
producten kregen. Maar de liberalisering 
zorgde voor overproductie en overschot-
ten. Tegelijkertijd raakten de biodiversiteit 
en vergroening op de achtergrond.’ Daar-
bovenop werden in 2015 ook nog de melk-
quota afgeschaft, waarna heel wat melkvee-
houders gingen uitbreiden. Het gevolg: al 
snel werd het aanbod te groot en dus zakten 
de prijzen in. Geurts: ‘De afschaffing van de 
melkquota was een historische vergissing. 

Er kwamen veel te veel koeien. De onzeker-
heid voor de boeren nam steeds meer toe. 
Het Programma Aanpak Stikstof (PAS) is in 
mijn ogen terecht, maar doet de onzeker-
heid nog verder toenemen. Hetzelfde geldt 
voor Natura 2000.’ 

Guus Geurts studeerde agrarische bedrijfs-
kunde en milieukunde in Delft respectie-
velijk Nijmegen. Als geen ander weet hij 
hoe veel boeren het ervaren, hoe zij denken. 
Hij groeide op op een melkveehouderij in 
Venray, Noord-Limburg. Zijn twee broers 
runnen het bedrijf nog steeds. Juist in de 
regio Noord-Limburg en Oost-Brabant 
zijn de gevolgen van de schaalvergroting 
in de landbouw te merken. De megastal-
len zijn nadrukkelijk aanwezig. Evenals de 
agribusiness, met het enorme Greenport 
Venlo als logistiek middelpunt. ‘Het is aan 
alle kanten uit de hand gelopen. De LTO 
(Land en Tuinbouworganisatie Neder-
land, –red.) en de agribusiness denken dat 
Nederland de hele wereld van voedsel moet 
voorzien. Daartegenover staat de visie dat 
boeren niet hoéven te concurreren en dat 
je de landbouw buiten de vrijhandel moet 
houden. Richt je op de Europese markt, er is 
bijvoorbeeld genoeg vlees in Europa. Werk 
toe naar minder dieren, reguleer de markt 
en produceer zo lokaal mogelijk.’ Ronald 
Pelgrom vult aan: ‘Als je in Nederland op een 
bepaalde manier moet produceren en moet 
voldoen aan bepaalde eisen, dan kan dat in 
andere Europese landen anders zijn. Wist je 
dat door Nederlandse multinationals flink 
is geïnvesteerd in legbatterijen voor kooi-
eieren in Oekraïne? De Rabobank is een van 
de grootste financiers van de kooi-eieren-
industrie in Oekraïne. Hier in Nederland 
mogen geen kooi-eieren zijn, maar ze komen 
wel via Oekraïne Nederland binnen.’
Dat is opnieuw een voorbeeld van hoe bizar 
het er op macro-niveau aan toe kan gaan. 
Pelgrom: ‘En waarom? Waarom liggen er 
in de supermarkt zoveel appels uit Nieuw- 
Zeeland naast Nederlandse appels in de 
schappen? Waarschijnlijk omdat die uit 
Nieuw-Zeeland goedkoper zijn. Als appels 
helemaal uit Nieuw-Zeeland goedkoper 
aangeboden kunnen worden, dan moet je 

‘Reguleer de markt en  
produceer zo lokaal mogelijk’
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als consument toch eens gaan nadenken 
over waar het dan fout gaat. Want ergens in 
de keten gaat het ten koste van lonen – van 
mensen dus – of het milieu – de aardbol. 
Terwijl Nederland zo’n sterk handelsland 
is, besteden we ten opzichte van ons om-
ringende landen vier tot vijf procent van 
het besteedbaar inkomen minder aan ons 
voedselpakket.’

Subsidiebureautjes
Dezer dagen gaat het hard tegen hard rond 
de begroting van de EU. In totaal gaat het om 
zo’n 1100 miljard euro; een derde daarvan 
(329 miljard) is bestemd voor de landbouw. 
Maar als het klopt dat er per dag 6 Neder-
landse boeren stoppen en dat het aantal 
boerenbedrijven de afgelopen dertig jaar is 
gehalveerd, waar blijven die astronomische 
bedragen dan? Ook Ronald Pelgrom heeft 
daar geen sluitend antwoord op. Maar wel 
een voorbeeld, dat andermaal aangeeft 
hoe bizar de praktijk kan zijn. ‘Kijk, ik ben 
altijd heel pragmatisch geweest. Als ik een 
subsidie aanvraag, dan wil ik dat die zoveel 
mogelijk bijdraagt aan een verandering die 
ik primair kan toe passen. Maar als ik zie 
hoeveel landbouwsubsidies er bij organi-
satiebureautjes en plannenmakerij terecht 
komen... Ik ben op dit moment zelf met 
een Europese aanvraag bezig en dan mag 
ik mezelf voor 23 euro factureren. Ik ben 
een goede ondernemer op hbo-niveau en ik 
ben pragmatisch, maar een adviseur die mij 
helpt om een plan te schrijven, die vraagt ge-

woon 184 euro per uur. En wie van ons twee 
heeft, denk jij, meer capaciteiten en meer 
verstand van zaken? Wie kan er beter met 
die euro’s omgaan? Maar er zijn heel veel 
subsidiebureaus die bezig zijn om op die 
manier bestaansrecht te hebben.’ 
Het punt is helder: geld voor de landbouw 
moet daadwerkelijk bij de boer terechtko-
men. Eigenlijk geldt dat fenomeen voor de 
hele keten van de voedselvoorziening: er 
wordt gigantisch veel geld verdiend, maar 
niet door hen die aan de basis daarvan 
staan. De kassa’s rinkelen bij de verwer-
kende industrie, de handelaars, de veevoer-
fabrikanten, de retailers, de grote slacht-
huizen, etcetera (zie ook de Tribune van 
november 2019) en hun kassa’s rinkelen nog 
meer bij nog meer export, vrijhandel en libe-
ralisering. Maar de toenemende regelgeving, 
of het nou om stikstof, fosfaat of CO2, Na-
tura 2000 of fijnstof gaat, kwam wel op het 
bord van de ondernemer terecht. Het waren 
de opeenvolgende Nederlandse kabinetten 
die de benodigde maatregelen tientallen 
jaren niet durfden te nemen en het pro-
bleem maar voor zich uit bleven schuiven en 
ondertussen quota afschaften en inzetten 
op vrijhandel. Totdat de stikstof-uitspraak 
de natie met de neus op de feiten drukte. 
‘Veel van die wetgeving hebben wij ten koste 
van ons eigen saldo voor lief moeten 
nemen’, zegt Ronald Pelgrom. ‘Nu ontbreekt 
de investeringsruimte om vernieuwingen 
door te voeren. Of we moeten onze bedrij-
ven en onze gezinnen uithollen.’ 

Stress
Eind 2018 kwamen er verontrustende  
berichten naar buiten over het stijgend aan-
tal zelfmoorden onder boeren. “Financiële 
zorgen, strenge milieuwetten, eenzaamheid; 
het zijn zomaar een paar stressfactoren”, 
viel er op de NOS-website te lezen. Guus 
Geurts: ‘Daarnaast zie je de gemiddelde 
leeftijd onder boeren steeds hoger worden.’ 
Opvolging of overname van het bedrijf is 
vaak lastig, juist vanwege de onzekerheid 
over de toekomst. 
‘Veehouders twijfelen of ze nog door zullen 
gaan en of ze hun kinderen het familiebe-
drijf nog wel over durven laten nemen.’ Dat 
zegt Heleen Klunder, veearts in Meppel. 
Ze komt dagelijks bij de boeren op het erf. 
Sommige van de veehouders van de praktijk 
waar Klunder werkt hebben veel koeien af 
moeten voeren vanwege de fosfaatrechten. 
‘Anderen hebben gekozen om voor veel geld 
rechten bij te kopen om hetzelfde aantal 
koeien te mogen blijven melken. En nu is het 
weer onzeker of ze dit aantal koeien kunnen 
blijven melken in de toekomst. Vaak is het 
bedrijf gefinancierd voor een bepaald aantal 
koeien en de marges tussen kostprijs en de 
laag blijvende melkprijs zijn klein. Waar de 
voerkosten, kosten voor de loonwerkers en 
gebouwkosten ieder jaar stijgen, blijft de 
melkprijs redelijk stabiel. Dus ja, de melk-
veehouders in ons praktijkgebied maken 
zich grote zorgen. Het is moeilijk werken in 
de onzekerheid of je bedrijf in de toekomst 
nog wel kan bestaan.’

Hummelo: 
open huis bij
ijsboerderij 
De Steenoven.
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Heleen Klunder voelt en ziet de onzekerheid 
onder veehouders in haar praktijkgebied 
maar al te goed. ‘Steeds krijgen ze nieuwe 
regels voor hun kiezen. Certificering, nieuwe 
eisen van de melkfabriek, de aanvraag van 
een extra bezoek van de veearts, noem maar 
op. Ondertussen voelen ze zich als een soort 
boeman neergezet. Het zijn stuk voor stuk 
harde werkers die veelal met passie hun 
bedrijf runnen en de koeien verzorgen. Maar 
voor hun gevoel krijgen ze stank voor dank.’ 

Boemannen
Ieder mens is anders, dus iedere boer ook. 
Klunder: ‘Soms zegt een boer klinkklaar: ik 
stop ermee. Een ander zegt weer: We gaan 
door, we hebben het altijd weer gered en 
hier slepen we ons ook wel weer doorheen. 
Maar vaak merk je het ook aan subtielere 
dingen. Bijvoorbeeld dat een boer minder 
enthousiast aan het werk is, dat hij op de 
een of andere manier uitstraalt dat hij het 
niet meer ziet zitten. Zo ken ik een vee-
houder, die ik elke maand ongeveer op een 
vast tijdstip bezoek. Ik merkte dat hij steeds 
later begon met koeien melken. Hij had 
hoofdpijn, zei hij, was vermoeid en kwam 
steeds moeilijker uit bed.’ Het zijn zulke 
signalen die ze krijgt in haar werk. En die 
signalen voelen niet goed. ‘Veehouders  
ervaren geen waardering meer voor hun 
harde werk. Waar we in Nederland al best 
trots mogen zijn op het gebied van anti-
bioticum-gebruik, diergezondheid en die-
renwelzijn, komt de landbouw vooral  

negatief in het nieuws. En Den Haag lijkt 
geen oog voor hen meer te hebben. Ze 
verdienen beter: maatschappelijke waarde-
ring, een bestaansrecht in de toekomst en 
een eerlijke prijs voor hun product.’ En dat 
product is: voedsel. 

Zeker, ook andere bedrijfstakken heb-
ben het moeilijk. Neem het wegtransport. 
De Nederlandse transportsector is van 
oudsher koploper als het gaat om inno-
vatie, opleidingen en materieel. Maar door 
de Europese liberalisering en de enorme 
schaalvergroting als gevolg redden kleinere 
onderne mingen, vaak familiebedrijven, het 
niet meer. Onlangs meldde het Litouwse 
transportbedrijf Griteka dat het de zeven-
duizendste (!) vrachtwagen op de weg had 
gezet. Daarmee is deze Baltische firma de 
grootste in Europa. Het patroon is in grote 
lijnen hetzelfde als in de landbouw: lagere 
lonen, andere normen, schaalvoordelen 
en hop: daar gaan we. Maar er is een groot 
verschil: de landbouw produceert voedsel 
en is een daarmee een bepalende factor in 
de volksgezondheid. Die troefkaart heeft de 
boer.

Iedere boer is anders. Er zijn er die snel-
wegen blokkeren en bedenkelijke uitspraken 
doen. Er zijn er ook die altijd in de nieuwste 
en dikste SUV’s rondrijden. Er zijn boeren 
die met hun product hooguit nog quitte 
spelen en het van grondbezit (verkoop of 
subsidie daarop) moeten hebben. Dáár zit 

’m volgens velen de misstand: niet meer 
kunnen rondkomen van je cruciale rol in de 
voedselvoorziening. Daar zit de uitdaging 
voor politiek en samenleving. Guus Geurts: 
‘Alleen als het landbouw- en vrijhandels-
beleid drastisch wordt hervormd, gaat het 
lukken met milieuvriendelijke en sociaal 
rechtvaardige voedselvoorziening.’ 

 
Zo, ik ben thuis. Ik heb mijn bak met bijna 
200 pk geparkeerd en sta nu in de keuken 
uit het raam te kijken. In de verte zie ik een 
vliegtuig de hoogte in klimmen. Die is zo-
juist opgestegen vanaf het Duitse vliegveld 
Weeze, een kilometer of 25 bij mij vandaan. 
Goh, denk ik, dat ding zou best weleens 
naar Gran Canaria kunnen vliegen. Of  
Kreta, of Málaga. Heb ik ook wel weer eens 
zin in, een weekje naar de zon. Hoewel... 
wat stoot zo’n Boeing of Airbus eigenlijk 
aan schadelijke stoffen uit? Aan de andere 
kant: thuisblijven is onderhand duurder, 
zeggen ze. Opnieuw begin ik te twijfelen. 
Want wie zie ik in de spiegel, als ik me zo 
makkelijk laat verleiden door een systeem 
dat mij voortdurend luxe, gemak en kwan-
titeit tegen bodemprijzen voorschotelt, 
zonder erbij stil te staan hoe dat eigenlijk 
allemaal kan en wat de gevolgen zijn?  
Daar ga ik eens rustig over nadenken. •

tekst Rob Janssen
foto’s Smaakacademie Achterhoek

‘Rennen om je inkomen  
te halen gaat ten koste 
van kwaliteit en dierenwelzijn’

Heleen Klunder

fo
to

 K
ar

en
 V

el
dk

am
p



10 TRIBUNE maart 2020

Bron: RIVM-data (juni 2019) en SP-onderzoek
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REISTIJD PER AUTO NAAR DICHTSTBIJZIJNDE ZIEKENHUIS 
MET SPOEDEISENDE HULP (SEH) EN ACUTE VERLOSKUNDE

ZIEKENHUIS MET SEH EN VERLOSKUNDE  
75 LOCATIES

ZIEKENHUIS MET ALLEEN SEH
8 LOCATIES

ALLEEN VERLOSKUNDE
1 LOCATIE

ZIEKENHUIZEN WAAR SEH EN/OF ACUTE VERLOSKUNDE-AFDELINGEN TERUG MOETEN KOMEN 
9 LOCATIES



20 MINUTEN IS DE MAX

HAAL JE HET ZIEKENHUIS OP TIJD? 
Toegenomen concurrentie in de ziekenhuiszorg bracht fusie op fusie met zich mee. 
De afgelopen jaren sloten meerdere ziekenhuizen en afdelingen hun deuren. Hoog 
tijd dat het systeem op de schop gaat, stelt SP-Tweede Kamerlid Henk van Gerven: 
‘Ziekenhuiszorg moet voor iedereen bereikbaar zijn.’

MET DANK AAN rekenwerk van Nico Schouten, 
oud-medewerker van het wetenschappelijk 
bureau van de SP, kon Van Gerven in kaart 
brengen waar mensen langer dan  
20 minuten in de auto moeten zitten om een 
volwaardig ziekenhuis te bereiken. Wat de 
SP betreft wordt een reistijd van 20 minuten 
de nieuwe norm.

 › Waarom eigenlijk 20 minuten? 
Van Gerven: ‘In Nederland geldt nu de onge-
schreven regel dat mensen binnen een half 
uur zelf een ziekenhuis moeten kunnen be-
reiken. Een strengere norm is allereerst goed 
voor de leefbaarheid van gebieden. Maar het 
heeft ook medische redenen: zo neemt bij 
een spoedbevalling de kans op schade voor 
moeder en kind na 20 minuten toe.’

 › Wat ziet de SP als een volwaardig zieken-
huis?
‘We hebben het dan over ziekenhuizen met 
een spoedeisende hulp (SEH) en een acute 
verloskunde- en kindergeneeskunde- 
afdeling, die vierentwintig uur per dag open 
zijn. Uit ons onderzoek blijkt dat zieken-
huizen het zich nauwelijks nog kunnen 
permitteren om deze afdelingen te sluiten, 
als we de 20-minutennorm in acht nemen. 
Bovendien zouden in negen ziekenhuizen 
juist spoedeisende hulpposten en verlos-
kunde-afdelingen terug moeten komen.’ 

 › Waarom zijn veel ziekenhuizen functies 
kwijtgeraakt?
‘Dat heeft alles te maken met ons zorgstelsel 
en de invoering van de zorgverzekerings-
wet in 2006. Die gaat uit van concurrentie 

tussen ziekenhuizen en hulpverleners. 
Verzekeraars stuurden erop aan om de 
zorg zo goedkoop mogelijk te maken. Er 
ontstond een voortdurend gevecht om wat 
de verzekeraar wil uitbetalen aan artsen 
en ziekenhuizen. Het gevolg was dat steeds 
meer ziekenhuizen gingen fuseren. Want als 
je maar groot genoeg bent kun je niet meer 
failliet gaan, was de gedachte.’

Een kwalijk voorbeeld is volgens het Kamer-
lid de fusie van drie noordelijke ziekenhui-
zen: Refaja (Stadskanaal), Scheper (Emmen) 
en Bethesda (Hoogeveen). Sinds 2015 vallen 
ze onder de Treant Zorggroep.
‘Het is een conglomeraat van ziekenhuizen 
die niets met elkaar hebben. Het grootste 
ziekenhuis – in dit geval Scheper – trekt 
dan de kleinere leeg. Functies zoals acute 
verloskunde verdwenen uit Stadskanaal en 
Hoogeveen en werden geconcentreerd in 
Emmen.’

 › Welke risico’s lopen mensen hierdoor?
‘Volgens de Koninklijke Nederlandse  
Organisatie voor Verloskunde is er in som-
mige regio’s sprake van tientallen bijna-
calamiteiten. Het is een tikkende tijdbom. 
Zo komt het vaker voor dat vrouwen die bij 
een eerdere bevalling hevige nabloedingen 
hebben gehad en daarom beter naar het  
ziekenhuis kunnen, toch thuis bevallen. 
Zoiets kan een keer mis gaan.’

 › En het zorgpersoneel?
‘Verloskundigen in Urk, Hoogeveen en  
Vlissingen kwamen in verzet tegen de slui-
ting van acute verloskunde-afdelingen. Het 

brengt voor hun extra spanning met zich 
mee. Bereik je wel op tijd het ziekenhuis?’ 

 › Hoe wil de SP de schaalvergroting en 
fusiedrift een halt toeroepen?
‘De Kamer moet zich uitspreken tegen 
nieuwe fusies en de verdere sluiting van 
acute ziekenhuisfuncties. Het is al eens  
eerder gebeurd, onder minister Els Borst in 
het begin van deze eeuw; maar die fusiestop 
is later weer opgeheven. Vervolgens moeten 
er in overleg met gemeenten en de bevol-
king regionale ziekenhuisplannen komen, 
gebaseerd op de werkelijke behoefte aan 
zorg.
Eigenlijk is in Nederland momenteel geen 
enkel ziekenhuis te klein om basiszorg te 
kunnen leveren. Toch geloven de bobo’s en 
zorgverzekeraars nog altijd in de mantra 
groter is beter. Aan de andere kant is er een 
beweging in opkomst die zegt: het is wel ge-
noeg zo. Zo werd onlangs een fusie van het 
Haga ziekenhuis in Den Haag, het Reinier de 
Graaf in Delft en Voorburg en LangeLand in 
Zoetermeer afgeblazen, na forse kritiek van 
artsen. Maar ook onder de bevolking is er 
veel steun voor onze visie. Bij de aankomen-
de Tweede Kamerverkiezingen moeten we 
daarom uitdragen dat, als het aan ons ligt, 
geen ziekenhuis meer sluit en de schaalver-
groting stopt.’ •

Lees ook het SP-onderzoeksrapport Een zieken-
huis dichtbij in 20 minuten en de initiatiefnota over 
de ziekenhuiszorg die Van Gerven begin dit jaar 
heeft gepresenteerd: Het ziekenhuis dichtbij voor 
iedereen. sp.nl/ziekenhuisdichtbij
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  FLEVOLAND 

‘ HET GEVOEL VAN   
ONVEILIGHEID IS GROOT’

OOST ACHTERHOEK 

SP-KAMERLEDEN OP DE BRES
Inwoners van de Oost Achterhoek werden 
eind vorig jaar onaangenaam verrast door 
het nieuws dat meerdere afdelingen van het 
Streekziekenhuis Koningin Beatrix (SKB) in 
Winterswijk de deuren zouden sluiten. Zo 
waren er plannen om de afdelingen acute 
verloskunde en kindergeneeskunde en 
de intensive care over te hevelen naar het 
Slingeland Ziekenhuis in Doetinchem. Dit 
terwijl er in aanloop naar de fusie van beide 
ziekenhuizen in 2017 was aangekondigd dat 
ze allebei een volwaardig aanbod zouden 
behouden. 

Jeroen Rensen, afdelingsvoorzitter van de SP 
Winterswijk: ‘Toen de fusieplannen zes jaar 

geleden bekend werden zijn we een petitie 
gestart om dit tegen te gaan. Uiteindelijk is 
er enkel een bestuurlijke fusie doorgevoerd. 
Maar omdat ze in Doetinchem een heel 
nieuw ziekenhuis bouwen en de Rabobank 
als geldschieter een minimum aantal bed-
den eist, stak afgelopen najaar opnieuw het 
idee de kop op om afdelingen van het SKB 
over te hevelen.’ Het is volgens Rensen niet 
verbazingwekkend dat de plannen tot fel 
verzet leidden in de Oost-Achterhoek: ‘Een 
sluiting van de afdeling acute verloskunde 
in Winterswijk betekent dat inwoners die 
tegen de Duitse grens wonen bijna een uur 
onderweg zijn om in het ziekenhuis te kun-
nen bevallen.’

Afgelopen december schaarde de Tweede 
Kamer zich achter een motie van Van  
Gerven en collega-zorgwoordvoerder 
Maarten Hijink voor het behoud van een 
volwaardig streekziekenhuis in Winterswijk. 
Enkele dagen later gaf het bestuur van het 
SKB en Slingeland te kennen dat de sluiting 
van de intensive care en de afdelingen acute 
verloskunde en kindergeneeskunde voor-
lopig van de baan was. Rensen is er echter 
niet helemaal gerust op: ‘Het plan ligt nog 
steeds in de ijskast en kan ieder moment 
weer tevoorschijn worden gehaald.’ Een 
breed burgerinitiatief blijft zich de komende 
tijd inzetten voor behoud van het SKB als 
volwaardig streekziekenhuis. •

De situatie in Flevoland is de meest pe-
nibele van het hele land als het gaat om 
bereikbaarheid, blijkt uit het onderzoek van 
Van Gerven. Het verdwijnen van zieken-
huisfuncties uit Lelystad heeft hier in be-
langrijke mate aan bijgedragen. In oktober 
2018 werden het Amsterdamse Slotervaart-
ziekenhuis en de IJsselmeerziekenhuizen 
in Lelystad, Dronten en Emmeloord failliet 
verklaard. Het ziekenhuis in Lelystad 
maakte een doorstart onder een nieuwe 
eigenaar, St. Jansdal, maar is sinds het fail-

lissement verstoken van acute verloskunde 
en spoedeisende hulp. 
SP-fractievoorzitter Alexander Sprong be-
nadrukt dat de terugkeer van een volwaar-
dig ziekenhuis in Lelystad ook voor de regio 
van groot belang is: ‘Vrouwen op Urk die 
moeten bevallen zijn in het slechtste geval 
zo’n vijftig minuten onderweg. Daarom 
worden zwangere vrouwen uit het buiten-
gebied van Lelystad steeds vaker preventief 
opgenomen in ziekenhuizen. Als ‘oplossing’ 
heeft men nu permanent een extra ambu-
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lance gestationeerd op Urk. Maar de vraag 
is of daar in de toekomst geld voor blijft.’ 

Sinds Lelystad geen volwaardig ziekenhuis 
meer heeft is volgens Sprong het gevoel van 
onveiligheid groot. ‘Voor chronisch zieken 
is het bovendien een hele opgave om naar 
Almere, Zwolle of Harderwijk af te rei-
zen. Dat geldt ook voor mensen met zieke 
familieleden. ‘Moet ik op mijn scootmobiel 
naar Harderwijk als mijn vrouw is opge-
nomen?’, vroeg iemand mij eens. Omdat 
het ziekenhuis in Harderwijk ook onder St. 
Jansdal valt, rijdt er nu een pendelbus vanaf 
Lelystad. Maar provincie, gemeente en het 
ziekenhuis steggelen over wie daarvoor 
moet betalen’, aldus het SP-raadslid. 
Het aantal functies van het St. Jansdal in 
Lelystad is sinds de overname langzaam-
aan uitgebreid. Zo kwamen er een spoed-
poli en een afdeling voor tijdelijk verblijf. 
Het is volgens Sprong vooral het resultaat 
van de strijd die de SP en Stichting Behoud 
Ziekenhuis Lelystad voeren voor de terug-
keer van een volwaardig ziekenhuis. Zo 
organiseerde de afdeling afgelopen zomer 
een demonstratie bij het provinciehuis. 
Hoewel het einddoel nog niet bereikt is, 
weet Sprong uit ervaring dat actievoeren 
loont: ‘Als het we het aan de directie van St. 
Jansdal hadden gelaten, hadden we zeker 
een derde minder voorzieningen dan nu het 
geval is.’ •

Henk van Gerven (l) tijdens een actie in Lelystad, zomer 2019.



UITGELICHT

GEKKENWERK
De natuur verbeteren door granuliet en vervuilde 
grond in natuurplassen te storten? U snapt het al: 
er wordt geld aan verdiend. In natuurgebied Over 
de Maas zijn omwonenden het zat. Helemaal nu 
met een aanstaande hoorzitting de stort ineens 
versneld wordt uitgevoerd. Even snel voordat het 
niet meer mag? Een symbolische en spectaculaire 
blokkade-actie met onder anderen SP-Kamerlid 
Cem Laçin en het MilieuAlarmTeam in kleine 
bootjes op de snel stromende Maas werd in de 
pers als ofwel gekkenwerk ofwel heldendaad 
gezien. Van ons mag het allebei. 
De SP is een petitie gestart om het storten van 
vervuilde grond, slib en granuliet in onze plassen 
te stoppen. https://doemee.sp.nl/water
Op 18 maart is er een bijeenkomst over dit 
onderwerp; ondertekenaars van de petitie worden 
hierover op de hoogte gehouden.

Heeft u een melding voor het MilieuAlarmTeam?
https://doemee.sp.nl/milieualarmteam

foto's Peter Maarten de Vos ©
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Emile Roemer, de Grote Vriendelijke Reus, verliet eind 2017 de Tweede 
Kamer. Zo kwam er een plek vrij voor de jonge Amsterdammer Mahir  
Alkaya. Kleiner van stuk dan de voormalige partijleider, maar net zo  
vriendelijk. Wie door zijn bescheidenheid heen prikt, ziet een getalen-
teerde, doelgerichte en doortastende SP’er. ‘We moeten wereldwijd de 
economische ongelijkheid verminderen.’

HET GESPREK met de Tribune zou eigenlijk bij 
hem thuis plaatsvinden, in Nieuw Sloten. 
Daar, in de wijk die in de jaren negentig 
werd gebouwd nadat Amsterdam de Olym-
pische Spelen van 1992 was misgelopen en 
dus de plannen voor het daar te bouwen 
Olympisch dorp kon laten varen, woont 
Mahir Alkaya naar volle tevredenheid in 
een appartement. Hij is voorzitter van de 

vereniging van eigenaren van zijn blok. Zijn 
woning wordt op de dag van het interview 
‘bezet’ door familieleden die naar Nederland 
zijn gekomen om de bruiloft van zijn zus te 
vieren.
We wijken uit naar een sportschool om de 
hoek, die voorzien is van een knus inge-
richt café waar ze verrassend goede koffie 
schenken. Ook Mahir houdt hier tussen zijn 

drukke werkzaamheden als volksvertegen-
woordiger door zijn conditie op peil. Dat zijn 
logés het deze ochtend zonder hem moeten 
doen, maakt niet uit: ‘Ze redden zich ook 
zonder mij.’

 › Hoe belangrijk is familie voor jou?
‘Ik voel een grote verantwoordelijkheid voor, 
en verbondenheid met, mijn familie én met 

‘ IK BEN MET HART EN ZIEL AAN  
AMSTERDAM VERBONDEN’

 

MAHIR ALKAYA
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mijn woonomgeving. Als je weet waar je 
vandaan komt, weet je ook wie je bent of ten 
minste wie je wilt zijn. Ik ga nog steeds om 
met vrienden van de basis- en middelbare 
school en ik heb ook nog eens de mazzel dat 
mijn ouders in de buurt wonen.’
Mahir is trots op zijn achtergrond maar hij 
loopt er niet mee te koop. Hij wil er wel over 
praten, maar blijft behoedzaam omdat hij 
uit respect niet voor zijn vader en moeder 
wenst te spreken. Dat alles begon met de 
migratie van zijn opa Ali vervult hem met 
dankbaarheid. Ali Alkaya trok als jongeman 
van een dorp met uitsluitend kleinscha-
lige landbouw en weinig vooruitzichten in 
het midden van Turkije naar de grote stad 
Istanbul om daar zijn geluk te beproeven 
en een bestaan op te bouwen. Vanuit de 
metropool aan de Bosporus waagde Ali in 
de jaren zeventig de stap naar Nederland, 
waar bedrijven om arbeidskrachten zaten te 
springen. Hij kreeg een baan op de NDSM-
werf in Amsterdam.

Kleinzoon Mahir: ‘Mijn grootvader is als 
gastarbeider op uitnodiging van het bedrijfs-
leven naar Nederland gekomen. Die mannen 
woonden in een soort kamp en kregen 
entertainment uit Turkije voorgeschoteld. 
Het was niet de bedoeling dat ze zich hier 
permanent vestigden. Alsof een mens een 
‘ding’ is en geen sociaal wezen dat een gezin 
wil stichten en zich omringt met dierbaren.’
Turkije was in die tijd, na de staatsgrepen 
van 1961, 1971 en 1980, bepaald geen toon-
beeld van stabiliteit. Tegen die achtergrond 
vond de hereniging van het gezin Alkaya 
plaats. Ali’s vrouw en hun zoon Mehmet 
kwamen naar Nederland. Mehmet vond 
werk als leraar Turks. Zijn vriendin Sevim 
bleef in Istanbul achter om haar studie 
economie te voltooien. Zij zou zich zes jaar 
later bij Mehmet voegen, met hem trouwen 
en in Amsterdam het leven schenken aan 

Mahir en zijn zusje. ‘Ik zou nergens liever 
zijn geboren dan in Nederland’, zegt Mahir 
31 jaar later.

Hij groeide op in Nieuw-West, in een mid-
denklassemilieu. Hij studeerde industriële 
vormgeving aan de Technische Universiteit 
in Delft en was onder meer werkzaam als 
beleidsmedewerker op het ministerie van 
Economische Zaken. In 2010 sloot Mahir 
zich aan bij de SP. Zijn betrokkenheid bij zijn 
wijk kwam tot wasdom toen hij lid werd van 
de bestuurscommissie van Nieuw-West,  
het stadsdeel waartoe Nieuw Sloten 
 behoort. Nieuw Sloten dat Mahir omschrijft 
als een dorp in de grote stad en waar hij zich  
volledig op zijn plek voelt.

Onlangs verloofde hij zich met zijn vrien-
din in Maassluis, een kleine en mooie stad 
op schootsafstand van Den Haag. Als hij 
getrouwd is, verhuist hij dan daarnaartoe? 
Mahir kan een grijns niet onderdrukken. 
‘Geen sprake van, ik ben met hart en ziel aan 
Amsterdam verbonden, dus zij zal straks 
toch echt deze kant op moeten komen.’
Hij is Amsterdammer onder de Amsterdam-
mers en heeft als zoon van migranten niet 
geleden onder racisme en discriminatie. 
‘Ik mis in de discussies over migratie een 
realistische toon. Het draait hier in Amster-
dam telkens weer uit op een debat tussen 
uitersten. De intellectuelen vragen zich, 
aangestuurd door met name GroenLinks, af 
wat het probleem is. Aan de andere kant van 
het politieke spectrum duiken ze er vervol-
gens bovenop, waardoor de tegenstellingen 
verharden en de polarisatie toeneemt. Dat 
gebeurt in Amsterdam, in Den Haag en in 
de rest van ons land. Het is een zorgelijke 
ontwikkeling, omdat mensen met dezelfde 
dagelijkse problemen tegen elkaar uit wor-
den gespeeld. Daardoor wordt het  
wan trouwen gevoed.’

 › Terwijl ze juist samen zouden moeten 
optrekken…
‘Precies, alleen door schouder aan schou-
der te staan, kun je problemen oplossen. 
Als hier in Nieuw Sloten een bushokje 
verdwijnt, heeft iedere bewoner daar last 
van. Er heerst op dit moment in onze buurt 
veel onrust over de komst van een grote 
groep asielzoekers zonder documenten. 
Het gemeentebestuur wil een deel van hen 
tijdelijk onderbrengen in een leegstand 
pand naast een school. Ik ben op een 
informatiebijeenkomst geweest, daar  
waren zeker 400 man aanwezig. Ik snap 
hun bezorgdheid heel goed. Al ga ik niet 
zo ver als extreem rechts, dat hier alleen 
een kans in ziet om verdeeldheid te zaaien. 
Intussen zet de gemeente de plannen 
gewoon door zonder ook maar enig begrip 
voor de argwaan van de buurt. Het is  
logisch dat de bewoners daaruit conclude-
ren dat de politiek niet naar ze luistert.’

 › Vind je dat  in het migratiedebat onze 
partij min of meer onzichtbaar blijft?
‘Wij hebben een sterk inhoudelijk verhaal 
over migratie. Ik zou het verbindend en 
realistisch willen noemen. Oorlogsvluch-
telingen moeten hoe en waar dan ook 
worden geholpen en dan naar redelijkheid 
verdeeld over alle Europese landen. Met 
economische migratie ligt het anders. 
Wij kunnen als klein land nu eenmaal 
niet iedereen een volwaardige toekomst 
bieden en we mogen tegelijkertijd niet de 
individuele migrant de schuld van falend 
migratiebeleid in de schoenen schuiven. 
Ik snap heel goed dat mensen behoefte 
hebben aan een overheid die deze inge-
wikkelde problematiek onder controle 
heeft. Dat is zeker geen xenofobe gedachte. 
Wij moeten wereldwijd de oorzaken van 
migratie aanpakken door de economische 
ongelijkheid te verminderen, door de  

‘Als hier in Nieuw Sloten een bushokje verdwijnt,  
heeft iedere bewoner daar last van’

‘De SP spreekt de taal van het volk, maar dan wel  
met de eigen socialistische idealen in het achterhoofd’
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welvaart beter te verdelen, door belasting- 
ontduiking snoeihard aan te pakken, door 
eerlijke handel.’

 › Waarmee we zijn aanbeland bij jouw 
portefeuille in de Tweede Kamer: finan-
ciën, internationale handelsverdragen en 
ontwikkelingssamenwerking.
‘Ik ben ervan overtuigd dat het essentieel is 
voor een rechtvaardige wereld om de eco-
nomie te democratiseren. Als SP blijven wij 
ons sterk maken voor een links antwoord op 
het naderende einde van het neoliberalisme. 
Ook al hebben we geen goede verkiezin-
gen achter de rug, de SP is nog wel degelijk 
relevant. Onze opvattingen zijn goed, maar 
op een gegeven moment moeten wij ook 
leveren en laten zien wat kan en mogelijk 
is. Dat wij bereid zijn aan de knoppen te 
zitten en mee te besturen om het verschil te 
maken – en niet zoals de PvdA in het tweede 
kabinet-Rutte om alleen maar op de winkel 
te passen. Die bereidheid en overtuiging 
moet de partij uitstralen. Als ze zeggen dat 
de SP populistisch is, schrik ik daar niet van. 
De SP spreekt de taal van het volk, maar dan 
wel met de eigen socialistische idealen in 
het achterhoofd.’

Mahir Alkaya is net als zijn voorganger in 
de Tweede Kamer Emile Roemer niet alleen 
sympathiek en benaderbaar, hij staat ook in 
de frontlinie als strijdvaardige én ideeënrijke 
socialist. In de Tweede Kamer spreekt hij 
met overtuigingskracht over winstdeling en 

meer medezeggenschap voor werknemers, 
de negatieve spaarrente, een noodzakelijk 
centraal aandeelhoudersregister, winst-
belasting voor multinationals of de instelling 
van een publieke bank. Evengoed vind je hem 
terug op de werkvloer, tussen de arbeiders, 
zoals bij actievoerende mede werkers van 
AkzoNobel.
‘Wij vormen de tegenmacht en om iets te 
 bereiken, moet je die tegenmacht institu-
tionaliseren, ervoor zorgen dat het SP-geluid 
overal doordringt, ook en vooral in maat-
schappelijke organisaties. Uiteindelijk gaat 
het om de politieke macht. Aan wie vertrou-
wen de kiezers het besturen van het land toe? 
Er zal zich hoe dan ook een nieuwe economi-
sche crisis aandienen. Wij zullen dan laten 
zien dat je de emancipatie van gewone men-
sen niet zomaar de nek om kunt draaien.’

Mahir koos als student voor een creatieve 
richting. Voordat hij in Den Haag terecht-
kwam, werkte hij als ontwerper voor Nike en 
Ahold. ‘Ik hoefde er niet weg, maar ik voelde 
er niets voor om me nog langer dag en nacht 
alleen in te zetten voor meer winst voor de 
aandeelhouders. Ik haal veel meer voldoe-
ning uit mijn werk als Kamerlid. Ik vind het 
nog steeds een grote eer als ik achter de  
microfoon sta en het woord mag voeren 
namens iedereen die voor een socialer 
Nederland is. Ik kwam opeens in de Tweede 
Kamer en ben goed opgevangen door de  
fractie. Vooral door Renske Leijten, die mij 
met al haar ervaring enorm heeft geholpen. 

Ook al zijn wij twee verschillende persoon-
lijkheden, het klikte meteen.’

Als Mahir zijn hoofd leeg wil maken, mag 
hij graag zeilen. Laser-zeilen om precies 
te zijn: varen in een eenmansbootje op de 
Sloterplas. Hij is als industrieel vormgever 
geïnteresseerd in beeldende kunst en  
geschiedenis en gebruikt met enige regel-
maat de Museumjaarkaart. Hij tekent graag 
en maakt muziek op de baglama, beter 
 bekend als de saz, een in Turkije heel  
populair snaarinstrument.
Een man met meerdere talenten, de klein-
zoon van Ali Alkaya, een Amsterdammer 
die piekert over de ingezette gentrificatie 
(veryupping en prijsopdrijving, –red.) van 
zijn buurt Nieuw Sloten. ‘De woningen zijn 
destijds gebouwd voor mensen met een 
arbeidersachtergrond, die er betaalbaar  
konden kopen. In Nieuw Sloten woont een 
volledige mix, mensen met totaal verschil-
lende achtergronden. De buurt is ruim 
opgezet, met veel groen en voldoende voor-
zieningen. En wat zie je nu gebeuren? Dat 
de koophuizen voor hoge prijzen worden 
verkocht aan expats en dat er steeds meer 
aanvragen voor kamerverhuur worden inge-
diend. Uit andere delen van Nieuw-West zijn 
in de loop van de jaren al veel mensen weg-
getrokken. Dat mag niet opnieuw gebeuren. 
Ik ben niet de enige Amsterdammer die hier 
nooit meer weg wil.’ •

tekst Robin Bruinsma • foto’s Maurits Gemmink

‘Als ze zeggen dat de SP populistisch is, schrik ik daar niet van’
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  > INSPIREREND LEVENSVERHAAL

Dirk van Duppen, een van de auteurs van 
het boek De Supersamenwerker, kreeg 
een half jaar geleden een verdrietige 
diagnose. Sindsdien weet hij dat hij niet 
lang meer te leven heeft. Van Duppen was 
als gast op de SP-Partijraad in november 
2019. Recent verscheen zijn autobiografie 
met de titel: Zo verliep de tijd die me 
toegemeten was. Zijn levensverhaal voert 

ons langs een Palestijns vluchtelingen-
kamp, de Belgische SP-zusterpartij PVDA, 
zijn acties voor eerlijker prijzen van 
geneesmiddelen en zijn strijd tegen 
fijnstof. In de SP-webshop is dit 
inspirerende boekje over strijd, liefde en 
solidariteit te koop voor 15 euro.

sp.nl/zo-verliepdetijd

KANDIDATEN  

TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN

Volgend jaar zijn er weer Tweede Kamerverkiezingen. SP-leden die zich willen 

kandideren voor de kandidatenlijst kunnen zich daar vanaf nu voor melden. 

Het kiezen van de lijsttrekker zal nog voor de zomer plaatsvinden, de rest 

van de lijst in december. Leden die denken te voldoen aan de profielschets 

voor lijsttrekker kunnen zich tot 27 maart 2020 melden. Kandidaten voor de 

posities 2 en daaropvolgende kunnen zich tot 1 juni melden. 

OP SPNET.NL VIND JE EEN UITLEG VAN DE VERDERE PROCEDURE EN VOORWAARDEN.

NIEUWS
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  > 666
Zoveel euro staan Enschedese jongeren 
met een laag inkomen gemiddeld elke 
maand in de min wanneer zij op zichzelf 
gaan wonen: of ze nu studeren, een 
bijstandsuitkering krijgen of het minimum-
loon verdienen. Dit blijkt uit een info- 
graphic van opvangorganisatie Humanitas 
Onder Dak, gebaseerd op recente cijfers 
van kenniscentrum Nibud. Volgens 
Humanitas kan deze uitzichtloze situatie 
enkel worden doorbroken als het Rijk 
bijspringt. Bijvoorbeeld door de uitkering te 
verhogen en de vaste lasten te verlagen. 
‘Maar zolang dit niet gebeurt, mag de 
gemeente niet op haar handen zitten’, stelt 
de Enschedese SP-fractievoorzitter 
Annelies Futselaar. ‘Meer betaalbare 
woningen zijn hierbij de eerste prioriteit. 
Daar hameren we al veertien jaar op.’ 

Armoede is helaas vaak af te lezen aan de 
staat van iemands gebit. Want kinderen 
van ouders met een laag inkomen gaan 
minder vaak naar de tandarts dan hun 
rijkere klasgenootjes. In Arnhem zijn deze 
verschillen nog extremer: waar gemiddeld 
een op de vijf kinderen hier niet naar de 
tandarts gaat, is dit in sommige wijken 
zelfs minder dan een op de drie kinderen. 
Vorige maand nam de Arnhemse gemeen-
teraad een voorstel van de SP en PvdA 
aan om de mondzorg voor kinderen anders 
te organiseren. Bijvoorbeeld door het 
tandartsbezoek collectief te regelen, in 
samenwerking met scholen. Want ieder 
kind verdient dezelfde kans op een 
gezonde lach.

‘Of ik geluk heb, is nog niet duidelijk. 
Een kwestie van afwachten.’ Dat zei Bob 
Fosko, alias Geert Timmers, afgelopen 
zomer nog tijdens een Tribune-inter-
view. In december, tijdens het partijcon-
gres waar hij optrad, spraken we hem 
opnieuw. Hij was opgewekt, zag er goed 
uit. Wij dachten dat hij geluk zou gaan 
hebben: meer tijd.
Voor de Tribune had Geert altijd tijd. Hij 
vond al die jaren altijd een uurtje in zijn 
drukke artiestenagenda, tussen 
moeilijke afspraken in het ziekenhuis 
door, zelfs een keer in de kleedkamer 

  > EEN GEZONDE LACH

  > 'RADIO' LILIAN

  > BOB FOSKO OVERLEDEN

van het Rotterdamse Luxor-theater, tien 
minuten voordat hij het podium op 
moest. Steeds troffen we hem in goed 
humeur. Vaak humoristisch maar nooit 
oppervlakkig, ironisch maar nooit 
cynisch, soms uitermate stevig maar 
nooit bot. Hij meende wat hij zei, 
geloofde in wat hij deed. Anders had hij 
ook nooit zo gedreven ‘Een mens is 
meer’ kunnen zingen.
Op 28 februari was Geerts tijd op. Toch 
nog sneller dan wij dachten. Een groot 
gemis. We wensen zijn familie en 
andere nabestaanden veel sterkte.
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SP-fractievoorzitter Lilian 
Marijnissen is een podcast 
begonnen met als titel: Daarom is 
het goed. In de eerste ‘uitzending’ 
spreekt Marijnissen met Carrie, 
die vanwege de bezuinigingen is 
gestopt met haar sociale advoca-
tuur. De podcasts zijn te volgen 
op Spotify en iTunes, en natuurlijk 
op de SP-website te beluisteren: 
sp.nl/podcastserie

NIEUWS
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  > VAN SENAAT NAAR BOMVOL STADION

SP-senator Tiny Kox mocht vorige maand 
namens linkse partijen het congres van de 
Turkse Democratische Volkspartij (HDP) 
toespreken. Dat deed hij in een afgeladen 
stadion in Ankara. Een groter contrast met 
de Eerste Kamer, waar Kox doorgaans zijn 
toespraken houdt, is wellicht ondenkbaar. 
Momenteel zitten er duizenden Turken om 
politieke redenen in de gevangenis, 
waaronder vele HDP-leden. Onder hen 
ook twee voormalige voorzitters van de 
partij, Selahattin Demirtas en Figen 
Yuksekdag. ‘Zij horen niet in een Turkse 
gevangenis, ze hadden hier vandaag bij 
ons moeten zijn!’, sprak Kox de juichende 
congresgangers toe. Kox riep de Turkse 

president Recep Tayyip Erdoğan op om 
alle politiek gevangenen onmiddellijk vrij 
te laten en zich te houden aan de verplich-
tingen die Turkije heeft als lid van de Raad 
van Europa. Want lidmaatschap van 
Europa’s oudste en grootste verdrags-
organisatie is ‘niet gratis’, benadrukte de 
SP-senator:  ‘Meneer de president, luister 
naar je burgers, naar je politici, je vakbon-
den, je mensenrechtenorganisaties en 
naar de internationale gemeenschap. Los 
je problemen via democratische weg op, 
herstel de rechtsstaat en respecteer de 
mensenrechten van elke burger in dit 
land!’

  > LILIAN MARIJNISSEN SPREEKT ‘ROCKSTER-ECONOOM’ PIKETTY

Met zijn boek Kapitaal in de 21e eeuw zette 
Thomas Piketty zes jaar geleden het 
thema ongelijkheid en de gevolgen hiervan 
wereldwijd op de kaart. Het maakte hem in 
één klap zo bekend als een rockster. 
Onlangs sprak SP-leider Lilian Marijnissen 
hem over zijn nieuwste boek, Kapitaal en 
Ideologie.
Ongelijkheid is in dit boek opnieuw een 
belangrijk thema. Piketty legt erin uit dat 
ongelijkheid in vermogen tot politieke 
ongelijkheid leidt. Dit tast uiteindelijk onze 
democratie aan. Hij stelt dat de huidige 
ongelijkheid een politieke keuze is – daar 
kunnen we dus verandering in brengen.

Tijd om ongelijkheid uit te bannen
De econoom benadrukt bovendien dat het 

heilig verklaren van privébezit onze wereld 
al enkele eeuwen in z’n greep heeft. Met 
dat heilige privébezit bedoelt hij nadrukke-
lijk niet je auto, huis of teddybeer, maar 
een situatie waarin de rijkste 26 mensen 
evenveel vermogen hebben als drieënhalf 
miljard anderen.

Wat Piketty betreft kunnen er door middel 
van belastingen voorwaarden worden 
gesteld aan de rechtvaardigheid van bezit. 
En kan de macht van arbeid versus 
kapitaal versterkt worden door werkne-
mers van grote bedrijven te laten meebe-
sturen. De SP heeft daar verschillende 
ideeën voor klaarliggen. Zo hebben we het 
voorstel om miljonairs hun eerlijke deel te 
laten bepalen. Ook stellen we voor om 

werknemers meer zeggenschap te geven. 
Het zijn voorstellen waar Piketty zich prima 
in kan vinden.

SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen: ‘Ik 
hoop dat het nieuwe boek van Piketty zorgt 
voor nog meer bondgenoten in onze strijd 
tegen de groeiende ongelijkheid. Van links 
tot rechts wordt inmiddels erkend dat een 
groeiende groep niet meedeelt in de 
toenemende winsten en economische 
groei. Laten we nu dan ook samen in actie 
komen om ongelijkheid uit te bannen.’

Lees volgende maand in een speciale Piketty-editie 
van de Spanning het hele interview.
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De strijd van persfotograaf Ruud 
Rogier voor fatsoenlijke fototarieven, 
waarover we al eerder berichtten in de 
Tribune, gaat door. Rogier nam het in 
de rechtszaal op tegen de machtige 
uitgeversgigant De Persgroep en werd 
in het gelijk gesteld. Het lef om deze 
strijd aan te gaan leverde hem de 
Gouden Roeispaan op: een SP-prijs 
voor mensen die tegen de stroom 
inroeien, uitgereikt door Marijnissen.
Een unicum, noemde Rogier zijn 
overwinning op De Pers-groep. In 
februari bereikte de strijd van 
zelfstandigen in de journalistiek voor 
een eerlijke beloning een nieuw 
hoogtepunt. Freelancers van dagblad 
NRC hebben op 13 februari het werk 
neergelegd, om aandacht te vragen 
voor hun wankele positie. ‘Een 
beroepsgroep die niet-aflatend 
anderen de maat neemt zou niet bang 
moeten zijn voor zijn eigen managers’, 
verklaarde NRC-freelancer Matthijs 
Valent tegenover website Villamedia. 
Ondertussen blijft ook de Nederlandse 
Vereniging van Journalisten aandacht 
vragen voor de positie van freelancers, 
met de campagne Journalistiek heeft 
een prijs.

  > FREELANCERS  
STRIJDEN DOOR

  > VAN A NAAR B?
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‘Van Arriva naar Beter’ heet het zwartboek 
dat de SP in Sittard-Geleen onlangs heeft 
gepresenteerd. Aanhoudende klachten 
over het busvervoer in de regio waren voor 
de afdeling aanleiding om uitgebreid 
onderzoek te doen naar de omvang en 
oorzaak. Twee uur en drie kwartier doen 
over een afstand van 20 kilometer, over-
volle bussen die reizigers moeten laten 
staan, technische storingen waardoor de 
bus niet verder kan; het is maar een kleine 
greep uit het zwartboek. Daarnaast klagen 
ook chauffeurs steen en been over onder 
meer planning, dienstroosters en pauzes. 
‘Met name in de dorpen holt het vervoer 
van Arriva snel achteruit’, zegt Bob Ruers 
van de SP in Sittard-Geleen. ‘Het gebrek 
aan vervoer komt bovenop de afkalving 
van de voorzieningen in veel dorpen. 
Mensen raken meer en meer geïsoleerd.”
Als voornaamste oorzaak van de proble-
men wijst de SP enerzijds naar ‘het streven 

naar winst door Arriva’ en de houding van 
de provincie Limburg ‘als concessieverle-
ner, handhaver en toezichthouder’. De 
aanbesteding van het streekvervoer heeft 
gezorgd voor een patstelling: de overheid 
wil zoveel mogelijk vervoer voor zo weinig 
mogelijk geld en de vervoerder wil zoveel 

mogelijk geld voor zo weinig mogelijk 
vervoer. ‘Reizigers en personeel komen 
steeds meer tussen hamer en aambeeld te 
zitten’, zegt Bob Ruers. De SP wil de 
aandacht voor dit thema onder de mensen 
in heel Limburg vergroten en in Provinciale 
Staten aankaarten.
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KUNSTENAAR LUUK BODE MAAKTE MARX 2020 

T-SHIRT ALS ‘INFILTRATIE’
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BIJ HET ORGANISEREN van de nieuwjaarsborrel 
bedacht de SP in Rotterdam dat het tijd was 
voor iets bijzonders. Lenny Oosterwijk is 
art director, van onder andere het bekende 
treinblad Rails, galeriehouder en fotograaf 
van de bekende campagneposter met Emile 
Roemer ‘Klaar om te knokken’. Oosterwijk 
werd door zijn voormalige collega bij 
Rails, SP-afdelingsvoorzitter Pieter Schol, 
gevraagd mee te denken. Zij benaderden 
kunstenaar Luuk Bode.

Oosterwijk: ‘Het gaat over de basis van 
de SP, het socialisme, maar dan wel van 

deze tijd. Pieter en ik moesten allebei 
meteen aan Luuk denken. Hij werkt op een 
iconografische manier.’

 › Wat is dat, iconografisch? 
Bode: ‘Werken met herkenbare elementen 
en zoeken naar de essentie. Tijdens het 
werk wordt iedere lijn afgewogen, zodat je 
een beeld overhoudt dat, als je het eenmaal 
gezien hebt, blijft hangen.  
Oosterwijk:‘Door de zonnebril maak je het 
een beeld van nu. Dat wordt nog versterkt 
doordat Luuk een bijna kapitalistische 
beeldtaal gebruikt. Het doet bijvoorbeeld 

ook denken aan het logo van Kentucky Fried 
Chicken. Daar zit ook een knipoog naar deze 
tijd. Het beeld is daardoor toegankelijk, met 
humor.’

 › Het is wel net even te laat – 2019 was het 
Marxjaar...
Oosterwijk lacht: ‘Ja helaas zullen we er 
dus geen miljonair van worden. Maar je 
ziet dat veel jongere mensen zich erdoor 
aangesproken voelen. Ook door Marx zelf, 
die zij niet meer associëren met regimes uit 
de twintigste eeuw die Marx misbruikten.’

Art director en galeriehouder Lenny Oosterwijk vroeg kunstenaar
Luuk Bode om een moderne Marx te maken. Op een T-shirt. De draagbare 
kunst is te koop in de SP-webshop. Oosterwijk: ‘Wie weet gaan de duimen 
omhoog op straat.’

Lenny Oosterwijk Luuk Bode
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Het T-shirt is te koop in de 
SP-webshop:  sp.nl/kleding

 › Hebben jullie zelf iets met Marx?
Oosterwijk: ‘Mijn opa was een 
trotskistische vakbondsleider en mijn vader 
was gemeenteraadslid voor de PSP. Dat 
is opgegaan in GroenLinks en mijn vader 
is bij de SP terechtgekomen omdat hij bij 
GroenLinks het socialisme te veel miste.  
Dus Marx zit wel in mijn opvoeding.’ 
Bode: ‘Bij mij niet echt. Ik kom veel meer uit 
een VVD-nest. Ik wilde dit niet zozeer doen 
vanuit een socialistische achtergrond. Maar 
je ziet wel dat het kapitalistische systeem 
leidt tot een steeds oneerlijker verdeling 
van de welvaart. Dus is het goed om vanuit 
theorieën van mensen als Marx daarnaar 
te kijken.’

 › Is jouw kunst altijd maatschappelijk 
geëngageerd?
Bode: ‘Ik vind mezelf wel maatschappelijk 
geëngageerd, maar dat was tot nog toe niet 
in mijn werk te zien. Ik vind het moeilijk me 
in een bepaalde politieke hoek te plaatsen. 
Ik vind ook dat de politiek te veel over 
haastige onderwerpen gaat en er te weinig 
visie is, dat er weinig wordt nagedacht over 
vergezichten.’ 

 › Hoe draagt een T-shirt van Marx  
daaraan bij? 
Bode: ‘Daar heb ik ook wel over nagedacht. 
In elk geval is het meer dan een portret 
– door de kapitalistische connotaties 
(bijbetekenissen, –red.) is het wel een beeld 
dat prikkelt. Het hele idee om er T-shirts 
van te drukken verwijst ook naar een com-
merciële manier van denken. Ik houd wel 
van zulke tegenstrijdigheden. En het is ook 
een soort infiltratie van binnenuit. Als je in 
zo een  populaire T-shirtcultuur met Marx 
komt, heb je ook meer effect dan als je op 
de geijkte wijze met Marx komt.’

Oosterwijk: ‘Ik was vroeger Che Gueva-
ra-fan. Ik had ook van die shirts aan met 
zijn hoofd erop. Als je dan op straat liep, 
had je daardoor soms contact met iemand, 
of alleen al even de duimen omhoog. Dat 
geeft mensen het idee dat je een beetje van 
dezelfde club bent. Ik wilde dat ook met 
dit project. Dat ook jongeren een gevoel 
hebben dat ze bij dezelfde club zitten. Niet 

direct de SP. Marx staat symbool voor een 
sociale samenleving waarin je dingen met 
elkaar deelt. Ik hoop dat het op die manier 
kan gaan werken. Dat Marx-T-shirtdragers 
op straat duimen omhoog krijgen.’
 › Je bent oprichter van Gallery Untitled  

in Rotterdam, waar ook Luuks werk te 
zien is.
Oosterwijk: ‘De galerij bestaat sinds 2011. 
Gemene deler is dat de kunst toegankelijk is. 
Ik was art director bij tijdschrift Rails en dat 
was bedoeld voor de hogeropgeleide in de 
trein, maar iedereen moest het leuk vinden. 
Daar houd ik van. Dat laat ik hier ook zien. 
Hier hangen en staan dingen die de kassière 
en de professor allebei leuk vinden.’

 › Kun je zomaar langskomen in een art 
gallery?
Oosterwijk: ‘Jazeker. We zijn drie dagen in 
de week open. En we organiseren events met 
muzikanten en schrijvers en zo die komen 
optreden. Ik vind het belangrijk dat de buurt 
hier ook binnenkomt.’

 › Een paar duizend euro voor iets moois 
aan de muur is voor de door jou net 
 genoemde kassière toch niet zo voor  
de hand liggend.
Oosterwijk: ‘Klopt. Je kunt ook alleen komen 
kijken. Maar we hebben ook kunst van  
25 euro. De Marx-T-shirts zijn hier ook te 
koop voor 35 euro. En je kunt bijvoorbeeld 
iets renteloos in drie jaar betalen. Kunst 
heeft een prijs, maar ik wil het wel zo 
toegankelijk mogelijk maken.’

 › En die ingelijste afdrukken? Zijn die ook 
goedkoop?
Oosterwijk: ‘Nee, die zijn niet goedkoop. 
Wij laten het drukken in museumkwaliteit, 
diepe kleuren die ten minste honderd jaar 
meegaan. De T-shirts zijn trouwens ook van 
hoge kwaliteit.’
Bode: ‘Ze zijn gezeefdrukt door iemand 
waar ik graag mee werk – die kwaliteit hoog 
heeft staan. De afdruk is heel scherp. En het 
shirt is – uiteraard - gemaakt onder eerlijke 
omstandigheden.’ •

tekst Diederik Olders 
foto’s Wiebe Kiestra

‘Ik houd wel van zulke tegenstrijdigheden’

De kunst van Luuk Bode is behalve 
in de galerie en op tentoonstellingen 
ook op zijn website te bekijken.  
In Eindhoven heeft hij een muur-
schildering gemaakt op de Kadebrug;  
daar kun je zo langs wandelen.  
luukbode.com  

De Galerij van Lenny Oosterwijk 
online:  untitled2011.com
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Spandoeken, barricades, traangas, wereldwijd gaan mensen de 
straat op. Er zijn overeenkomsten: mensen voelen zich achtergesteld 
of kunnen het hoofd niet meer boven water houden. Toch kun je ze 
niet op één hoop gooien, elk protest heeft zijn eigen geschiedenis en 
achtergrond.

NIEMAND KIJKT in deze tijden van social media 
nog op van een Catalaanse vlag bij een 
protest in Hongkong of Soedanese vlaggen 
in Irak. Feministes in Chili bedachten een 
performance om geweld tegen vrouwen 
aan de kaak te stellen (‘Un violador en tu 
camino’ – ‘Een verkrachter op je pad’) en 
binnen no time doken op internet filmpjes 
op van protesterende vrouwen in andere 
Latijns-Amerikaanse én Europese landen 
met dezelfde rap.

Hun strijd, onze strijd, internationale 
solidariteit? Er zijn zeker dwarsverbanden 
en overeenkomsten hier en daar. Maar er 
zijn ook verschillen en die kunnen zelfs 
enorm zijn. Sommige volksprotesten zijn 
zelfs toneelstukjes, georkestreerd door rijke 
belangen, met als doel de democratie uit te 
schakelen. 

Vele onderzoekers, commentatoren en 
 redacties hebben zich de afgelopen maan-
den al gebogen over de vraag waarom men-
sen wereldwijd zo massaal de straat opgaan. 
Wij delen een aantal interessante inzichten 
en belichten kort enkele van de opvallende 
protesthaarden die de internationale media 
haalden. Een onvolledig overzicht, dat in al 
zijn beknoptheid wat inzicht verschaft in de 
uiteenlopende motieven van de grote groe-
pen mensen die met gevaar voor eigen leven 
de confrontatie aangaan met de autoriteiten.

Succesvol protest
Erica Chenoweth, Harvard-professor 
politieke wetenschappen, heeft onderzoek 
gedaan naar burgerlijke ongehoorzaam-
heid in de twintigste eeuw. Zij concludeert 
dat vreedzaam protest meer effect heeft 
dan gewelddadig protest, maar ook dat 

WERELDWIJDE TOENAME VOLKSPROTESTEN

DE STRAAT OP

voor echt grote veranderingen gemiddeld 
slechts 3,5 procent van de bevolking zich 
bij de protesten hoeft aan te sluiten. Haar 
onderzoek stelde ook vast dat in twintig jaar 
tijd het slagingspercentage van protestbe-
wegingen van 70 procent naar 30 procent 
daalde – mogelijk omdat sociale media het 
relatief gemakkelijk maken om een protest 
te beginnen. 

Verschillende onderzoekers zien een stijging 
van het aantal protesten in de afgelopen  
decennia. In de analyses wordt vaak de rol 
van jongeren en sociale media genoemd. 
Hardy Merriman, van het Internationaal 
Centrum van Geweldloos Conflict in Wa-
shington, signaleert ook de toenemende 
ongelijkheid als onderliggende kracht. 
Daardoorheen lopen gevoelens van achter-
stelling ten opzichte van andere gebieden 
binnen een land – denk aan het platteland 
ten opzichte van de Randstad in Nederland 
of aan de Riffijnen in Marokko (zie o.a. 
tribune februari). De druppel die de emmer 
uit eindelijk doet overlopen kan iets ogen-

Met dank aan: Nicole van Baal (Chileens-Nederlandse activist en journalist), 
Remco Bouma (werkzaam voor de VN in Colombia) Hans van Heijningen  
(voormalig partij- en internationaal secretaris van de SP), Els Hortensius  
(voormalig noodhulpmedewerker en relatiebeheerder ontwikkelingssamenwerking 
in Haïti), Gerard Jonkman (Directeur The Rights Forum en voormalig regionaal  
manager Rode Kruis in Libanon), Tiny Kox (SP-senator en voorzitter linkse fractie 
in de Raad van Europa), Henk Overbeek (Emeritus hoogleraar internationale 
betrekkingen en voormalig SP-senator).

schijnlijk kleins zijn; zoals in Chili waar een 
verhoging van de prijzen van het openbaar 
vervoer uiteindelijk heeft geleid tot aan-
houdende protesten tegen het neoliberale 
karakter van de grondwet. 
Duidelijk is dat in de meeste gevallen 
gewelddadig ingrijpen door de overheid het 
protest alleen maar sterker maakt, mits het 
protest zelf geweldloos blijft.

Ook belangrijk voor een succesvolle bewe-
ging volgens de onderzoekers: de eenheid 
bewaren en strategisch handelen. De wereld 
is er niet eenvoudiger op geworden. Maar er 
is energie voor verandering.

tekst Daniël de Jongh en Diederik Olders
foto's Wikipedia

 
Een interessante TED-talk van prof. Erica 
Chenoweth over haar onderzoek:  
www.youtube.com/watch?v=YJSehRlU34w 
(alleen Engelstalig)
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Aan het einde van de oorlog in Libanon in 
1990 verdeelden de strijdende milities de 
macht. Het systeem was ondemocratisch en 
corrupt, maar mensen waren blij dat de oor-
log stopte. Totdat de jongeren die de oorlog 
niet hadden meegemaakt tot de stemmers 
gingen behoren. Zij accepteerden niet dat 
er betaald werd voor stemmen en dat goede 
banen alleen naar mensen gingen die loyaal 
zijn aan militieleiders. Het land stond stil; 
geld ging naar de militieleiders en niet naar 

investeringen in het land. Toen er meer dan 
twee miljoen Syrische vluchtelingen kwa-
men, werden de verschillen nog groter. De 
vluchtelingen konden, ondersteund door 
voedselpakketten, werken voor lagere uur-
lonen dan Libanezen. De bedrijfseigenaren 
maakten meer winst, maar veel Libanezen 
hadden geen werk. De woede hierover en 
over het corrupte systeem ontplofte in 
oktober 2019 toen de regering een belas-
ting op Whatsapp wilde invoeren en die op 

tabak en benzine wilde ver hogen. Massale 
protesten zorgden voor een regeringswis-
sel – succes dus. De nieuwe regerings-
functionarissen zijn minder verbonden 
met de traditionele corrupte partijen, 
maar toch kijken de Libanezen even de 
kat uit de boom. De protesten zijn minder 
massaal, maar niet verdwenen.  
De enorme economische problemen zijn 
ook niet zomaar opgelost. 

De protesten in Colombia beginnen vanuit 
de studenten en de vakbonden, en krijgen 
de omvang van een nationaal protest nadat 
allerlei sociale sectoren zich aansluiten voor 
een staking op 21 november. Daaraan doen 
tweehonderdduizend mensen mee, vooral 
in de grote steden, en een groot deel van het 
openbare leven gaat plat. Het unieke is de 
verbinding tussen allerlei sociale sectoren, 

VERBINDING TUSSEN SECTOREN
die meestal los van elkaar protesteren. Die 
verbinding maakt de eisen divers, maar 
de centrale peilers van onvrede zijn de 
extreme ongelijkheid, de corruptie en een 
regering die niet voor het volk werkt.
De vredesakkoorden met de FARC werken 
op een aantal manieren door. Er is onvrede 
over de gebrekkige uitvoering ervan en 
de honderden moorden op sociale leiders 

in de postconflictgebieden, terwijl de 
overheid heeft beloofd die te stoppen. 
Anderzijds kan een protest op deze schaal 
eindelijk plaatsvinden zonder dat het in 
de publieke opinie wordt geframed als 
geïnfiltreerd door de FARC, wat vaak 
mensen van deelname weerhield.

 

CORRUPT SYSTEEM

LIBANON

COLOMBIA
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De grote protesten die de Nederlandse media haalden braken 
uit na de zoveelste verhoging van ov-tarieven, maar de 
onvrede gaat dieper. Er is grote economische ongelijkheid. 
In Chili geldt nog altijd de grondwet van dictator Pinochet, 
waarin bedrijven aan het langste eind trekken. Zelfs het water 
is geprivatiseerd. De waterslurpende agro-industrie zet  
hekken om rivieren en kleine boeren kunnen er niet meer bij. 
Basisproducten als melk en drinkwater zijn voor veel mensen 
onbetaalbaar. 
Een centrale eis is waardigheid: waardige inkomens en zorg, 
gelijkwaardige vertegenwoordiging van minderheden en  
vrouwen. Maar de roep wordt met geweld beantwoord. 
Honderden demonstranten hebben ernstig, blijvend oogletsel 
opgelopen door gericht afgeschoten rubberen politiekogels (of 
zelfs met lood) en traangascilinders.

CHILI
Een wetsvoorstel waardoor bewoners van Hongkong konden 
worden uitgeleverd aan China was de druppel. Hongkong is in 1997 
door Groot-Brittannië overgedragen aan China. Het verhaal van de 
protesten in de westerse media gaat in termen van het beschermen 
van de democratische structuren tegenover het ondemocratische 
China. In China ziet men Hongkong als een verhaal van dekolo-
nisatie. De massale demonstraties in Hongkong spreken tot de 
verbeelding: inventiviteit tegenover harde repressie. In september 
deed het bestuur van Hongkong concessies – te weinig en veel 
te laat. Verkiezingen werden vervolgens een enorm succes voor 
democratische partijen. De corona-epidemie maakte de protesten 
tijdelijk wat minder massaal, maar gaven de demonstranten ook 
een nieuw onderwerp om het falen van het Chinese bestuur aan te 
tonen. Toch ziet het er op termijn niet goed uit voor de democra-
tische eisen: Hongkongs bijzondere positie als financieel centrum 
wordt langzaam overgenomen door andere Chinese steden; 
daarmee verdwijnt een argument voor speciale behandeling. China 
heeft al eerder getoond hard ingrijpen niet te schuwen.

HONGKONG

DEKOLONISATIE OF BESCHERMING  
VAN DEMOCRATIE?

WAARDIGHEID

In Rusland wordt meer gedemonstreerd dan 
we hier in de gaten hebben Veel protesten 
hebben een heel concrete, lokale insteek. 
Tegen ontbossing, luchtvervuiling en het 
storten van afval bijvoorbeeld. Of tegen 
corruptie en zakkenvullerij. Iemand als 
Aleksej Navalny loopt daarbij vaak voorop. 
Omvangrijke landelijke protesten waren er 
twee jaar terug tegen de verhoging van de 
pensioenleeftijd. Het waren met name de 
Communistische Partij en andere linkse 
organisaties die daarbij vooropliepen. De 
plannen werden daarop enigszins aangepast 
maar toch doorgezet. Ze waren wel slecht 
voor de populariteit van president Poetin. 
Hoewel de meeste Russen per saldo zeggen 
zijn beleid te steunen, vindt 40 procent 
van de bevolking dat het de verkeerde kant 
op gaat met Rusland. Dat verwijten ze hun 
lokale en regionale bestuurders, alsook het 
parlement, de regering en uiteindelijk ook 
de president. Afgelopen zomer was er veel 

internationale aandacht voor de demon-
straties rondom de regionale en lokale ver-
kiezingen. De uitslag was onverwacht slecht 
voor regeringspartij Verenigd Rusland, 
met name ook in hoofdstad Moskou. Mede 
daarom verving Poetin onlangs premier 
Medvedev door de onbekende econoom 
Mistunin. Je moet echter niet denken dat 
er een revolutionaire stemming in Rusland 
heerst. Er blijven nog altijd veel meer men-

sen thuis dan er demonstreren. Hoewel de 
populariteit van Poetin duidelijk daalt, scoort 
hij ook nu nog hogere cijfers dan de meeste 
regeringsleiders in Europa. Maar naarmate 
de sociale omstandigheden niet verbeteren, 
groeit de roep om verandering ook in Rus-
land. En jonge demonstranten laten zich vaak 
niet meer weerhouden door hard politieop-
treden en hoge gevangenisstraffen, ze komen 
er juist tegen in het geweer.

RUSLANDGEEN REVOLUTIONAIRE 
STEMMING
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Agusto Cesar Sandino is een nationale held in Nicaragua sinds hij 
in de jaren dertig de eerste succesvolle guerrilla-oorlog tegen de 
VS aanvoerde. In zijn voetsporen vochten jonge revolutionairen 
tegen het regime van dictator Somoza en wonnen in 1979. Terwijl 
de VS honderden miljoenen dollars stak in pogingen tot omver-
werping van de sandinistische regering, vond in Nicaragua een 
omvangrijke landhervorming plaats, leerden volwassen mensen 
lezen en schrijven en werd gratis onderwijs en gezondheidszorg 
ingevoerd. In 1990 koos het volk echter voor rechts, onder andere 
om een einde te maken aan het bloedige conflict met de VS. Na 
16 jaar neoliberaal beleid heroverde de sandinististische voorman 
Daniel Ortega het presidentschap, met de intentie de macht niet 
meer uit handen te geven. Een familiedictatuur à la Samoza. Toen 
er in 2018 bezuinigd moest worden, braken er protesten los – die 
keihard werden neergeslagen. De staatsrepressie verscheurt  
families en speelt oude sandinistische strijdmakkers uit elkaar.  
Er komen waarschijnlijk verkiezingen in 2021, maar niemand 
durft erop te vertrouwen. Moedige protestleiders blijven ondanks  
martelingen de regering bekritiseren.

BOLIVIA

RECHTSE COUP
De geschiedenis van Bolivia hangt aan elkaar van een groot aantal 
door de VS gesteunde staatsgrepen. Evo Morales schreef geschie-
denis door de verkiezingen van 2006 te winnen en de eerste  
inheemse president te worden. Totdat hij verkiezingsfraude 
pleegde om aan de macht te blijven en een groot volksprotest hem 
tot aftreden dwong. Althans zo werd het gepresenteerd. In wer-
kelijkheid riep de rechtse senator Jeanine Aňez zich tot president 
uit, nadat de pro-Morales-parlementariërs onderdoken omdat 
racistische, extreemrechtse betogers met geweld hun huizen bin-
nendrongen. De terreur kostte 35 mensen het leven. De ‘fraude’ 
werd later door gerenommeerde politicologen ontkracht, maar 
intussen was het leger achter de coupplegers gaan staan. Morales, 
die het land moest ontvluchten, wordt nu beschuldigd van ter-
rorisme, om maar te voorkomen dat hij en zijn partij MAS een rol 
van betekenis bij de volgende verkiezingen spelen. Hij, of andere 
progressieve, vaak inheemse politici die zich opmaakten voor een 
verkiezingsstrijd. Het ziet ernaar uit dat de coupplegers snel de 
kostbare lithium-voorraden (belangrijk voor batterijen-productie) 
willen verpatsen en moderniseringen in Bolivia terugdraaien. 

NICARAGUA

SANDINISTISCHE REVOLUTIE GEKEERD

HAÏTI

Haïti is een van de armste landen ter wereld 
en lag het afgelopen jaar meermaals plat 
door stakingen en wegblokkades. Jarenlang 
kreeg Haïti goedkope olie, plus geld voor 
ontwikkelingsprojecten, uit Venezuela. 
Door de huidige Venezolaanse crisis stopten 
die olieleveringen, daardoor werd benzine 
duurder. Vervolgens bleek het ontwikke-
lingsgeld te zijn verdwenen in de zakken 
van Haïtiaanse ondernemers en politici. Dat 
ontketende al vanaf 2018 veel protesten. 

Ook mensenrechtenschandalen brengen 
mensen op de been, zoals een bendeoorlog 
met veel burgerslachtoffers in een arme wijk, 
waar vermoedelijk ook overheidsfunctio-
narissen bij betrokken waren.
Een grote zorg is dat de wegblokkades en de 
stijgende brandstofprijzen het transport van 
voedsel naar de markt bemoeilijken. Voed-
selgebrek is sowieso al een nijpend probleem: 
het landbouwbeleid is al jaren gericht op 
export. Dat levert gewone mensen niets op en 

DE HEL
gaat bovendien ten koste van de 
 binnenlandse voedselvoorziening.
De protesten leidden een jaar geleden tot 
het vertrek van de premier, maar de presi-
dent bleef en benoemde pas deze maand 
een nieuw kabinet. Met een vertegenwoor-
diger van een bekende boerenbeweging als 
minister van Milieu, die bij zijn aantreden 
verklaarde: ‘Het land glijdt af naar de hel, 
en dan moet je iets doen. Ik maak mij geen 
illusies, maar ik doe mijn best.’
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LINKSVOOR STRIJDBARE DOORZETTER

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 ›  Hoelang ben je al lid van ROOD en de SP?
‘Zo’n vijfenhalf jaar. Ik was in die tijd actief 
voor de jeugdlooncampagne van Young & 
United en FNV Jong en ik had ook al aan 
verschillende SP-acties meegedaan.’

 › Wat was jouw SP-moment?
‘De campagne voor het Nationaal 
ZorgFonds. Ik ben daar veel voor langs  
de deuren gegaan en heb zoveel 
enthousiaste mensen gesproken. Bij de 
bijeenkomsten zag je ook hoeveel mensen 
binnen en buiten de SP ervoor op de been 
kwamen. Heel inspirerend.’

 › Heb je hobby’s? 
‘Zwemmen, liefst in de zee, en ik ga graag 
naar de film. Vaak naar maatschappij-
kritische films, maar horrorfilms vind ik ook 
supervet. Oh ja, en we hebben met ROOD-
jongeren en andere linkse mensen een soort 
wandelclubje opgericht: de Stroom.’

 › Hoe dat zo?
‘Veel jongeren lijden onder stress en 
vervreemding en ontvluchten dat door 

hun vrije tijd te vullen met series, drinken 
en drugs. Wij willen dat doorbreken door 
de natuur in te gaan. Niet alleen klagen, 
maar ook een alternatief bieden. Net 
zoals we dat bij andere problemen doen, 
bijvoorbeeld als we in actie komen tegen 
schimmelwoningen. De laatste keer zijn we 
met de trein naar de Loonse Duinen gegaan, 
voor een stevige wandeling van zo’n  
15 kilometer. Maar we gaan bijvoorbeeld 
ook kickboksen. Bewegen is gezond en als je 
samen iets onderneemt, krijg je ook andere 
gesprekken.’

 › Waar praten jullie dan over?
‘Over politieke onderwerpen, maar ook over 
wat we onderweg tegenkomen. In de Loonse 
Duinen bijvoorbeeld over de natuur en hoe 
die verandert. Dan gaat het ook al snel over 
het klimaat. Een belangrijk thema, waar de 
SP volgens mij het enige echte antwoord op 
heeft: systeemverandering en vervuilende 
bedrijven keihard aanpakken.’ •

Lotte van der Horst (24) woont 
al haar hele leven in Utrecht, 
maar raakt er nooit uitgekeken. 
‘Ik vind het heerlijk om door de 
stad te struinen. Altijd ontdek ik 
weer nieuwe steegjes en mooie 
plekjes, of ik ontmoet bijzondere 
mensen.’ Ze staat bekend als 
een strijdbare doorzetter en 
organiseert vanuit het ROOD-
bestuur scholingsbijeenkomsten 
en politieke cafés: ‘Ik streef 
ernaar dat iedereen vrijuit durft 
te discussiëren en ideeën uit te 
wisselen.’
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 › Wat heb je gezien?
‘Ik heb een film gezien waarin het bedrijf 
DuPont, dat we in Nederland kennen als 
DuPont Chemours, in de VS decennialang 
grote hoeveelheden gevaarlijke chemische 
stoffen heeft geloosd. En waarin een 
advocaat het gevecht hiertegen aangaat. Ik 
heb die film samen gekeken met SP’ers in 
Dordrecht – waar Chemours zit.’

 › Hoe zat het ook alweer met die stoffen?
‘Het gaat om chemische stoffen die 
vrijkomen bij de productie van onder 
andere teflon, van anti-aanbakpannen. 
Het bewezen kankerverwekkende PFOA 
is inmiddels vervangen door GenX – een 
verzamelnaam voor een groep stoffen. Maar 
ook GenX veroorzaakt in tests met dieren 
tumoren, problemen met de longen en 
tijdens de zwangerschap. Er zijn inmiddels 
gevallen bekend in Nederland waarbij 
zwangerschappen verkeerd zijn afgelopen. 
Dat is heel erg zorgwekkend. In de film gaat 
het over de stof PFOA.’

 › De film is dus gebaseerd op de realiteit.
‘Jazeker. In 2016 heeft DuPont met 3500 
werknemers en omwonenden een schikking 
getroffen voor 670 miljoen dollar. Een 
schijntje voor zo’n enorm bedrijf, dat echt 
willens en wetens zeer gevaarlijke stoffen 
dumpte, met afschuwelijke gevolgen. De 
film laat de aanloop naar die schikking en de 
strijd tegen een enorme multinational zien.’

 › Hebben we reden om aan te nemen dat 
ook in Nederland PFOA is gedumpt?
‘Dat weten we. Want daar had Chemours 
destijds gewoon een vergunning voor. Net 
zoals ze nu een vergunning hebben voor 
GenX. Een probleem daarbij is dat het 

dat een stof veilig is. Nu wordt een stof vrij 
gemakkelijk toegestaan en moet bewezen 
worden dat het schadelijk is, dat duurt 
jaren en jaren. Tot die tijd mogen bedrijven 
produceren en lozen. Wij moeten ook niet 
wachten tot het in Europa verandert; daar 
wordt het beleid in grote mate bepaald door 
lobbyisten van de grote chemieconcerns. We 
moeten gewoon in Nederland beginnen en 
giftige stoffen hier verbieden.’

 › Is juridische strijd hier ook een optie?
‘Een vijftiental oud-werknemers van 
Chemours is samen met de FNV begonnen 
met een aanklacht tegen het bedrijf. Dat 
steun ik volledig en ik hoop op een uitkomst 
waar omwonenden en werknemers veel 
aan hebben. Wij blijven ons op alle fronten 
inzetten om giftige stoffen uit ons milieu 
en ons lichaam te houden. Mens en milieu 
moeten boven winsten van vervuilende 
bedrijven staan. Een film als Dark Waters 
draagt bij aan het bewustzijn van hoe ernstig 
de situatie is. Kijken!’ •

tekst Diederik Olders

CEM KIJKT 

WIE Cem Laçin, SP-Tweede Kamerlid, 
woordvoerder Infrastructuur en Verkeer en Milieu

WAT Dark Waters, 
nog op een paar plaatsen in Nederland in de 
bioscoop te zien. Streaming-diensten bieden 
de film ook al aan, tot nu toe alleen zonder 
ondertiteling. 

‘ EERST BEWIJZEN DAT EEN STOF VEILIG IS’

jaren en jaren duurt voordat een stof op 
de Europese lijst van Zeer Zorgwekkende 
Stoffen komt. In de tussentijd maakt het 
bedrijf enorme winsten en worden het 
milieu en de omwonenden geschaad.’

 › Je eerste bijdrage in de Tweede Kamer 
ging over GenX.
‘Inderdaad. Ik ben blij dat sindsdien GenX 
op de lijst van Zeer Zorgwekkende Stoffen is 
gekomen en dat je veel partijen nu eindelijk 
hoort zeggen: hier moeten we vanaf. Wat 
ook goed is: toen we nog in het bestuur van 
de provincie Zuid-Holland zaten, zorgde 
onze SP-gedeputeerde Rik Jansen ervoor dat 
de vergunning flink aangescherpt werd. De 
lozing van GenX werd beperkt van 6000 kilo 
per jaar tot 20 kilo. Wij hebben vaak gepleit 
voor een verbod, maar zover is het nog niet.’ 

 › Hoe moet het nou? Geen anti-aanbak-
pannen kopen?
‘Het zit in heel veel producten, van 
regenjassen tot pizzadozen. We moeten toe 
naar een systeem waarin een bedrijf vanuit 
het voorzorgsbeginsel eerst moet bewijzen 
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DIRK DE VROOME
Meestal lees ik de Tribune met veel 
plezier, maar het recente januarinummer 
bezorgde mij toch enige schrik en ver-
ontwaardiging. Het betrof het artikel over 
de Rooie reus-prijs. Geschreven wordt 
onder andere: “De Rooie reus, vernoemd 
naar de legendarische actievoerder Dirk 
de Vroome.” Maar Dirk de Vroome had 
zich vrijwillig aangesloten bij de Waffen-
SS. Hij heeft voor Hitler gediend aan het 
oostfront. De wandaden van de SS en  
Hitlers Wehrmacht zijn berucht gewor-
den door de vele, massale wandaden. 
Zo’n iemand  voor te stellen als een  
voorbeeld is misplaatst en ergerlijk.

Joep Slijper, Purmerend
 
Dirk de Vroome heeft zichzelf, na een 
dramatisch leven, in de jaren zeventig en 
tachtig ontwikkeld tot een aansprekende 
sociale activist, die jarenlang veel mensen 
belangeloos heeft geholpen. Daarom 
vernoemde de SP in 1995 haar prijs naar 

zijn geuzennaam: De Rooie Reus. Dat hij in 
1943 vijf weken in een opleidingskamp van 
de Waffen SS doorbracht, was bekend. Het 
grootste deel van die vijf weken bracht hij 
door in een militair hospitaal. Het hoe en 
waarom wordt beschreven in Jo Schoor-
mans’ biografie (1995) ‘De Rooie Reus’  
(p. 31-36). Daarin valt ook te lezen dat in 
1947 De Vroome aan de Haarlemse Politiek 
Recherche vertelde dat hij gelukkig bijtijds 
had ingezien dat hij verkeerd handelde 
en dat hij blij was dat hij zo spoedig werd 
afgekeurd. Ook later heeft hij diverse 
malen publiekelijk spijt betuigd over zijn 
misstap in 1943. De biografie is alleen 
nog tweedehands verkrijgnaar. Een korte 
samenvatting  is te lezen op de website van 
Jo Schoormans: https://www.sp.nl/Z53
 
Redactie Tribune

AMERICA FIRST
Amerika Eerst is de bekendste strijdkreet 
van de Amerikaanse president Trump. 
In 2018, dus toen Trump al president 
was, bracht rapporteur van de Verenigde 
Naties Philip Alston een rapport uit over 
de situatie in de Verenigde Staten. Hier 
een citaat uit dat rapport: “Veertig miljoen 
Amerikanen leven in armoede. 5,3 miljoen 
Amerikanen zelfs in omstandigheden die 
vergelijkbaar zijn met extreme armoede 
in de Derde Wereld. Van alle Oeso-landen 
is in de VS de jeugdarmoede het grootst. 
Nergens in de ontwikkelde wereld leven 
burgers kortere levens met meer ziekte. 
Nergens in de wereld zit zo’n groot deel 
van de bevolking in de gevangenis. Ook 
politiek falen de VS, met het laagste 
percentage geregistreerde kiezers.” Dat is 
het beeld van America First. Ondertussen 
wordt er vanuit de ondernemershoek het 
ene na het andere loflied gezongen over 
hoe goed het wel gaat in de VS...

Maurice Ferares, Amsterdam
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OPLOSSING FEBRUARI 2020

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2020

CRYPTOGRAM
Horizontaal
 7 Plezierreisjes? Levensgevaarlijk! (12,6)
 9 Is maar voor een stukje erbij (maar houdt er wel iets aan   
  over). (9)
10 Stuk hout is de weg van verleden naar toekomst. (7)
 11 Spasme bij het bekendmaken van de loterijwinnaars. (13)
 14 Rembrandt geeft ook les in huizen opfleuren. (15)
 18 IJstijdvariant (of toch twintigste-eeuwse versie?) van het   
  petroleumschip. (13)
 19  Als ze in de war is, komt Dien waarschijnlijk uit Wales. (4)
20 Docent met deeltijdbaan in het leger. (15)
21 Watervogel is aan oxydatie onderhevig. (9)

Verticaal
 1 De Duivel is aangebrand. (5)
 2 Hiervoor is een doekje vereist (maar dat geeft dan weinig   
  troost). (7)
 3 Even niet actief? Daar moet je wel iets voor terugdoen.  
  (14 en 5,9)
 4 Man heeft een rem in zich. (6)
 5 Plan voor het ordenen van lepels en vorken. (6)
 6 Het deeg is verbeurd verklaard. (6)
 8 Artiest aan de rol op het voetbalveld. (13)
 11 Ontwerper van Monopoly of Catan ook nuttig op de groene  
  mat. (9)
 12 Pas op, of hij ontsnapt van uw toetsenbord! (3, afk.)
 13 (resultaat van een) Baan in de textielindustrie? (8)

De winnaar van de februaripuzzel 2020 is Gé van Rijnstra uit Alphen aan den Rijn.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 1 april naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL

IMAGINAIRE WOORDENLIJST

CRYPTOGRAM 

Horizontaal 5) Dollarkoorts 
9) Sinti 10) Knettergek  
11) Inspraak 12) Anders 
13) Ombuigen 15) Vetste 
16) Cup 17) Traumahelicopter 
18) Nagels 19) Koren.

Verticaal 1) Politie te water 
2) Kringloopwinkel 
3) Rolski 4) Brandstichting 
6) Levensschets 7) Stierkever 
8) Zaklantaarn 14) Bijwoord 
15) Veter.

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2

3 4 5 6

7 8 

9  10  

11  12  

13

14  15  16  17  

18 19  

20 

21  

Henry en Lucas, © FLW 2020 

1) Recrealieveling
2) Publieke Zentijd
3) Automatiekisme
4) Appsolutie
5) Kringloopgesprek

 15 Zo’n peillood is ook nuttig in het ziekenhuis. (5)
 16 Een knik? De graad is je vriend bij het meten. (8 en 4;4)
 17 In het leger is de ene de andere waard. (6)

Opdracht: de bedoeling is een zo spitsvondig, interessant of verrassend mogelijke betekenis te vinden voor  
de 20 – goeddeels onbestaande - woorden onder ‘Opgaven’. De meest originele inzendingen worden door  
de redactie als prijswinnaar bestempeld. Voorbeeld: Buitenees – Verdwaalde Hagenaar.

6) Microcontactje
7) Eliterair
8) Interactivo’s
9) Deeltijdromance
10) Invinding

11) Opkrommel
12) Auwdeem
13) Influenceraddictie
14) Provoïsties
15) Zuurgestolen

Oplossingsdiagram

1 T U C H M A N
2 O R W E L L
3 C A S T R O
4 C O H E N
5 P A I N E
6 S I E M E N S
7 B U L W E R - L Y T T O N
8 K A F K A
9 G O L D M A N

10 B I E R C E
11 R O B E S P I E R R E
12 B A I N V I L L E
13 L O R D E
14 A R I S T O T E L E S
15 B A L F O U R
16 C O N S T A N D S E
17 A R E N D T
18 K A S P E R
19 L A T Z A R U S
20 S I M E K
21 B O G A N
22 G I R A R D I N

CITATENRAADSEL

16) Willekleurloos
17) (Het) Hippieslim
18) Halalheelal
19) Takkeboomtak
20) 0-tonijnen

Opgaven
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Om een nog beter beeld te 
hebben van de gevolgen  
van de coronacrisis, heeft de  
SP een meldpunt geopend.  
Werk, school, huur, gezond-
heidszorg: al uw ervaringen, 
zorgen en oplossingen helpen 
ons.

Deel uw ervaring op
doemee.sp.nl/coronacrisis 

NOMINEER JE HUISBAAS!
Veel Nederlanders zitten thuis. Daarom is dit het moment waarop 
gebreken aan huizen extra zichtbaar worden. Veel jongeren huren bij 
een huisjesmelker, een verhuurder die zoveel mogelijk huur vraagt en 
zo min mogelijk onderhoud doet. Daarom wonen zoveel jongeren in 
slechte en te dure huizen. Al 13 jaar voert ROOD de Huisjesmelker 
van het Jaar-campagne tegen deze slechte verhuurders. Juist nu 
is deze campagne relevanter dan ooit omdat goede woonruimte nu 
nog meer van levensbelang is. Daarom kunnen jongeren weer hun 
verhuurder nomineren voor Huisjesmelker van het Jaar en kunnen 
zij verhalen over hun woonsituatie kwijt. Met die verhalen kunnen we 
samen de strijd aan voor veilige en betaalbare woningen voor ieder-
een, juist in tijden COVID-19. Laat je verhaal achter of nomineer een 
huisjesmelker via www.huisjesmelkervanhetjaar.nl

Aftrap Huisjesmelker van ’t jaar 2019

SP-MELDPUNT 
CORONACRISIS
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De coronacrisis is een afschuwelijke gezond-
heidscrisis met onbeschrijflijk veel verdriet 
en leed voor alle betrokkenen. Alleen geza-
menlijk, solidair met elkaar, komen we hier 
doorheen. De coronacrisis laat ons ook zien 
wat van waarde is. En dat we sterker staan als 
we naar elkaar om kijken, in plaats van langs 
elkaar heen leven. Dat we uiteindelijk, als het 
erop aan komt, elkaar willen helpen in plaats 
van pakken wat we pakken kunnen. 
 
Duidelijk wordt ook welke beroepen er in 
moeilijke tijden werkelijk toe doen. Van 
verpleegkundigen in het ziekenhuis tot de 
politieagenten op straat. Van vrachtwagen-
chauffeurs tot vakkenvullers, die ervoor zorgen 
dat wij nog naar de winkel kunnen. Dit zijn de 
mensen die we niet kunnen missen, maar die 
we zeker niet het beste betalen. En die tijdens 
de vorige crisis ook al de klappen moesten 
opvangen. Nu krijgen ze te horen dat ze een 
‘cruciaal beroep’ hebben en wordt verwacht dat 
ze doorgaan met werken, terwijl anderen thuis 
mogen blijven. 

Zelf woon ik in Noord-Oost Brabant midden 
in het ‘epicentrum’ van de corona-uitbraak. In 
mijn eigen omgeving zie ik hoe het virus om 
zich heen grijpt en hoeveel leed het veroor-
zaakt. Veel mensen raken besmet en veel men-
sen sterven. Niet alleen in de ziekenhuizen, 
maar ook op andere plekken in de zorg is de 
situatie vreselijk zwaar voor de zorgverleners. 
Zij draaien dubbele diensten, moeten hun werk 
soms met te weinig beschermende materialen 
doen en kunnen zelf nauwelijks worden getest. 
Deze mensen verdienen zoveel meer dan ons 
applaus.

In 2008 bracht de kredietcrisis onze economie 
aan de rand van de afgrond. Toen zijn grote 
banken en internationale bedrijven geholpen, 
maar konden mensen de klappen opvangen. 
Als gevolg van de gezondheidscrisis door 
corona dreigt nu opnieuw een economische 
crisis. Laten we nu investeren in wat voor ons 
allemaal de meeste waarde heeft. Een herwaar-
dering van onze publieke sector. Niet alleen 
applaus en een eenmalige ‘crisis-
bonus’, maar een fatsoenlijk 
salaris, genoeg collega’s en 
een normale werkdruk. Niet 
de politiek van de markt, 
maar voor de mensen. Niet 
een economie die werkt 
voor enkelen, maar voor 
ons allemaal. 

Pas goed op elkaar.  
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DE SP IS EEN PARTIJ die het moet hebben van 
het contact met mensen. Langs de deuren, 
op straat, tijdens acties en bijeenkomsten. 
De zogenoemde intelligente lockdown lijkt 
dat werk nu bijna onmogelijk te maken. 
Algemeen secretaris Arnout Hoekstra vertelt 
dat hij zelf uiteraard ook thuis werkt: ‘Dat is 
vooralsnog goed vol te houden. Ik heb een 
zoon van negen, die ik natuurlijk begeleid 
met thuisstudie. Dat gaat verrassend goed, 
dankzij de goede organisatie vanuit school.’ 
Hij zegt dat hij niet mag klagen: ‘Na de 
zoveelste keer beeldbellen ga je gewoon 
sociaal contact wel missen. Maar vergeet 
niet dat we ook afdelingen hebben midden 
in het epicentrum, waar naasten ziek zijn 
of door de coronacrisis overleden. Onze 

gedachten gaan dan ook in eerste instantie 
uit naar de mensen die getroffen zijn.’

Hoekstra is positief over hoe SP-afdelingen 
omgaan met de coronacrisis: ‘We zijn, 
historisch en nog steeds, een partij van 
lokale afdelingen. Afdelingen die hun 
politieke werk beginnen vanuit praktische 
hulp, bijvoorbeeld met SP-Hulpdiensten. 
Dat is waar we goed in zijn. Dat komt in een 
crisis goed van pas. Ik hoor van afdelingen 
dat ze hun hulpdienst juist nu aan het 
versterken zijn.’

Steuntje in de rug
Maar wat kun je doen? ‘Veel afdelingen 
zijn nu onze eigen leden aan het bellen – 

vooral de kwetsbare, oudere leden. Hebben 
ze hulp nodig? Moeten er boodschappen 
worden gedaan? Ik zie dat dit veel gedaan 
wordt en ik hoor dat het erg op prijs wordt 
gesteld’, vertelt Hoekstra. Speciaal voor 
dit doel is door de ledenadministratie een 
belcampagne opgezet, zodat afdelingen 
gemakkelijk aan de slag kunnen. 

Maar niet alleen leden worden ondersteund. 
‘In West-Friesland heeft de afdeling een 
kaartenactie opgezet voor mensen die 
nu een steuntje in de rug verdienen – 
zorgmedewerkers bijvoorbeeld. Leden 
kunnen doneren voor de actie en 
mensen ervoor opgeven. In Gilze-Rijen 
is afdelingsvoorzitter Hieke Croese aan 

PRAKTISCHE SOLIDARITEIT TIJDENS CRISIS

‘DE SP HOUDT HET HOOFD KOEL’
Arnout Hoekstra is nog maar een paar maanden geleden  
begonnen als algemeen secretaris. De coronacrisis maakt zijn werk 
op zijn zachtst gezegd bijzonder. Kan de SP blijven draaien?



Andere wereld

Jannie Visscher 
voorzitter SP

het koken geslagen. Hij is kok en maakt 
nu maaltijden voor mensen die in de zorg 
werken en voor mensen die in armoede 
leven. Leden helpen met bezorgen en met 
donaties’, zegt Hoekstra. ‘En het hoeven 
niet speciaal SP-acties te zijn natuurlijk. In 
Heerlen hebben SP’ers zich aangesloten 
bij Heerlen against Corona, waarbij meer 
dan 250 vrijwilligers boodschappen 
doen, maaltijden bereiden en een praatje 
maken over de telefoon. Een van de 
coördinatoren is trouwens wel een SP’er: 
regiovertegenwoordiger Cynthia Smeets.’ 

Tips op SPnet
De ondersteuning vanuit partijkantoor 
De Moed gaat gewoon door, maar dan op 

een andere manier dan anders. De tijd 
staat niet stil. ‘De voorbereidingen van de 
verkiezingen volgend jaar gaan bijvoorbeeld 
gewoon door. Regio-conferenties kunnen 
weliswaar niet doorgaan, maar Ronald 
van Raak heeft als voorzitter van de 
programmacommissie per e-mail aan 
afdelingsvoorzitters om inbreng gevraagd. 
Dat vraagt van voorzitters natuurlijk wel dat 
zij organiseren dat leden daarover kunnen 
meepraten. Via beeldbellen, via e-mail, dat 
bepalen ze zelf.’

Op SPnet.nl kunnen SP-leden tips en 
allerhande informatie vinden. Bijvoorbeeld 
over hoe je via Skype kunt video-vergaderen. 
Maar ook worden er ideeën voor afdelingen 
verzameld: wat kun je allemaal doen? Verder 
komen er voorstellen voor lokale politiek 
aan bod: voorkom huisuitzettingen, steun 
voedselbanken, zorg dat jeugdzorg en Wmo 
doorbetaald worden – belangrijke zaken 
die in alle paniek misschien over het hoofd 
gezien worden door andere partijen. De SP 
houdt het hoofd koel. Dat advies geeft de 
algemeen secretaris graag ook aan de leden: 
‘Het is niet gemakkelijk, maar de SP is hier 
goed in – solidariteit en improviseren. Zorg 
goed voor jezelf zodat je gezond blijft en 
zorg op een veilige manier voor de mensen 
om je heen.’ •

tekst Diederik Olders

Onze Hulp diensten 
komen in een  
crisis goed van pas

Arnout Hoekstra (boven) 
vergadert met  
Dagelijk Bestuursleden   
Jannie Visscher, 
Spencer Zeegers  
en Thijs Coppus.

Om je heen hoor je bijna niets anders 
dan corona, corona, corona. Opeens 
leven we in een andere wereld.  
Sommigen hebben direct te maken 
met de ziekte. Anderen moeten 
opeens extra hard en lang werken. 
Weer anderen stopten noodgedwon-
gen met werken of moesten hun zaak 
sluiten en maken zich zorgen over de 
toekomst. Het valt ook niet mee om 
kinderen de hele dag thuis te houden, 
of om afgesloten van de buitenwereld 
in bijvoorbeeld een verpleeghuis te 
zitten. 

Juist in deze crisistijd gelden onze 
morele waarden meer dan ooit en 
moeten we laten zien dat de SP er is. 
Niet alleen in woorden, maar vooral 
met daden. Gelukkig gebeurt dat op 
steeds meer plaatsen. Veel afdelingen 
brengen solidariteit in de praktijk. 

Onze mensen in de gemeenteraad en 
in de Tweede Kamer voeren strijd voor 
bescherming van het zorgpersoneel, 
voor een goed sociaal vangnet voor 
mensen die hun werk kwijtraken, voor 
flexwerkers, zzp’ers, ondernemers in 
het mkb, huurders en huiseigenaren 
die de woonlasten niet meer kunnen 
opbrengen en dak- en thuislozen, om 
maar wat te noemen. 

Het is belangrijk dat we in deze tijden 
van crisis goed voor elkaar zorgen. 
Maar we moeten ook alvast vooruit-
kijken. Deze crisis maakt de zwakke 
plekken in onze economie heel duide-
lijk: de onzekerheid van noodgedwon-
gen zzp’ers, de marktwerking in de 
zorg en de afhankelijkheid van grote 
bedrijven. Wij zijn de vorige crisis 
nog niet vergeten en willen niet in 
dezelfde fout vervallen: dat na  
de crisis alles weer gewoon verder 
gaat. 

Mensen zien nu beter dan ooit dat een 
andere wereld nodig is. Daarom wer-
ken wij aan een ‘Aanvalsplan voor de 
economie’, om ze te laten zien dat die 
andere wereld binnen handbereik is.

5TRIBUNE april 2020
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‘Klimaatscepsis legt de bijl 
aan de wetenschap’
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DONALD POLS, DIRECTEUR MILIEUDEFENSIE

 GOEDKOPER UIT DOOR  
EERLIJK KLIMAATBELEID
Wat is het juiste klimaatbeleid? Welke uitgangspunten moeten 
ten grondslag liggen aan de broodnodige ommezwaai? Juist 
voor Nederland, dat qua klimaatdoelen steevast ergens onder-
aan de Europese lijstjes bungelt, zijn dat cruciale vragen. 
Volgens Donald Pols, directeur van Milieudefensie, slaat ons 
land de plank nog steeds fundamenteel mis: ‘Bij klimaatbeleid 
moet het welzijn van gewone mensen niet een toevallig 
neveneffect zijn, maar het doel ervan.’

Iedereen is er anno 2020 van doordrongen 
dat klimaat en milieu letterlijk van levens-
belang zijn. Maar breed draagvlak voor de 
huidige klimaat- en milieumaatregelen is 
nog steeds ver te zoeken. Hoe komt dat? En 
hoe terecht of onterecht zijn redeneringen 
als: ‘Windmolens? Mij best, maar niet bij 
mij voor de deur’? Of: ‘Door die milieuregels 
wordt alles alleen maar duurder’? 

 › Om met dat laatste te beginnen: u heeft 
onlangs gezegd dat mensen geen ambi-
tieus klimaatbeleid accepteren als dat 
gepaard gaat met een substantiële  
kostenstijging. Wat vindt u substantieel?
‘Dat wordt in grote mate bepaald door 
je  eigen financiële positie. Wat voor jou 
substantieel is, hoeft voor een ander niet 
substantieel te zijn. En andersom. Het is 
onderdeel van een politiek-maatschappe-
lijke discussie, hetgeen betekent dat het 
een kwestie van verdeling is. Uit onderzoek 
blijkt, dat de mensen in het algemeen bereid 
zijn om hun steentje bij te dragen om een 
 gezamenlijke maatschappelijke uitdaging 
aan te pakken en op te lossen. Maar dan 

willen ze wel het gevoel hebben dat iedereen 
er in gelijke mate voor staat. En dat is dus 
niet het geval. En over die kosten nog het 
volgende: in Canada is gebleken dat klimaat-
beleid zelfs mogelijk is met een kostendaling 
voor de mensen. Canada is het eerste land in 
de wereld dat een eerlijk klimaatbeleid heeft 
ingevoerd. Daar blijkt dat 70 procent van de 
huishoudens er aan het eind van de maand 
financieel op vóóruit zijn gegaan. Niet 
enorm, maar als jij vraagt wat een substan-
tiële kostenstijging is, dan is het mijn stel-
ling dat klimaatbeleid gepaard kan gaan met 
een kostendaling.’ 

 › Maar dan moet daar wel beleid op  
gemaakt worden. Hoe zou dat eruit  
moeten zien?
‘In essentie komt het erop neer dat je vervui-
ling belast en dat je de inkomsten daaruit in 
klimaatoplossingen investeert – met name 
voor gewone mensen. De grootste vervuilers 
gaan dan het meeste bijdragen. Maar ook jij 
en ik zijn vervuilers; de belastinginkomsten 
daaruit investeer je weer in oplossingen. 
Voorbeeld. Je voert een CO2-belasting in en 

de inkomsten gebruik je dan om mensen te 
ondersteunen om hun huizen te isoleren. 
Hebben zij hun huis geïsoleerd, dan gaan 
hun energiekosten omlaag.’ 

 › Klinkt logisch en eenvoudig. Wat is dan 
in essentie het verschil met het huidige 
Nederlandse klimaatbeleid?
‘Kijk, het huidige klimaatbeleid bestaat in 
wezen uit een subsidie voor bedrijven en 
huishoudens op klimaatvriendelijk gedrag. 
Dat is de essentie. Je krijgt subsidie als je 
een elektrische auto koopt of als je zonne-
panelen op je dak legt, je muren isoleert of 
dubbelglas laat plaatsen. Maar je moet wel 
eerst genoeg geld hebben om een elektri-
sche auto te kunnen kopen om die subsidie 
te krijgen. Je moet genoeg geld hebben om 
zonne panelen op je dak te leggen. Je moet al 
een huis bezitten om het te kunnen isoleren. 
Dus de systematiek is gebaseerd op mensen 
die die eerste stap kunnen zetten. Dat zijn 
mensen met een stevige financiële basis.’

 › En dus kunnen veel mensen niet mee-
doen, bedoelt u?
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‘De mensen hebben het gevoel  
dat de politieke discussie niet over 
hen gaat, dat is funest’

‘Ja. De mensen kijken naar de politiek en 
hebben het gevoel dat de politieke discussie 
niet over hen gaat. Het gaat over het redden 
van de wereld, het redden van Afrika, het 
redden van de jeugd, het redden van de 
natuur. En over de toekomst over twintig of 
vijftig jaar. Allemaal heel belangrijke zaken 
waar ik 100 procent achter sta. Maar vanuit 
het perspectief van de gemiddelde burger 
gaat het niet meer over hen. Dat is funest. 
Het gevoel van: het gaat over alles behalve 
over mij. Daar komt het gevoel nog bij dat, 
naarmate het over grotere zaken gaat, in de 
praktijk altijd anderen er beter van wor-
den terwijl zij wel zelf de kosten moeten 
dragen. En daarom gaat de aanpak die wij 
voorstellen om tot eerlijk klimaatbeleid 
en klimaatrechtvaardigheid te komen uit 
van het volgende: bij klimaatbeleid moet 
het welzijn van gewone mensen niet een 
toevallig neveneffect zijn, maar het doel 
ervan. Want anders geloven de mensen het 
niet meer. Kijk, ik draai al twintig jaar in het 
klimaatdebat mee. Een veel gehoord woord 
in het jargon is ‘co-benefit’. Dat betekent dat 
je beleid maakt dat als toevallig neveneffect 
heeft dat mensen er beter van worden. Zoals 
minder vervuiling en daling van energiekos-
ten. Mensen geloven dat niet en ze hebben 
gelijk! Want die ‘co-benefit’ wordt bijna 
nooit waargemaakt. Dus moet je klimaatbe-
leid zo vormgeven dat mensen als doél van 
dat beleid er beter van worden. Dus: goedko-
pere mobiliteit, lagere woonlasten et cetera.’

 › Ja, maar het is een nogal breed gedragen 
visie dat de voordelen voor de ‘happy few’ 
uiteindelijk ook bij de gewone mensen 
landen. Is toch een goed uitgangspunt 
voor klimaatbeleid?
‘Dat is de zogenaamde ‘trickle down’-the-
orie. Die zegt inderdaad: als de bovenkant 
van de samenleving ergens beter van wordt, 
dan druppelt het vanzelf naar beneden. 
Maar dat is aantoonbaar nergens gelukt, het 
is aantoonbaar een valse theorie. Amerika 
is daar natuurlijk het beste voorbeeld van, 
want dat is het land dat dat het meeste 
heeft to egepast, daar is de bovenkant van 

de samenleving enorm beter geworden van 
die denklijn en de onderkant leeft in pure 
armoede. Maar een andere theorie is – in 
jargon – de capillaire theorie. Dat verwijst 
naar de capillaire werking bij planten en po-
reus gesteente, waarbij vocht omhoog wordt 
getrokken. En die zegt: als de onderkant 
van de samenleving beter wordt van beleid, 
dan wordt de bovenkant vanzelf ook beter, 
omdat geld als het ware als vanzelf omhoog 
vloeit in de samenleving. De Scandinavische 
landen laten zien dat de capillaire theorie 
veel beter werkt. Welnu, ik pleit ervoor 
om dezelfde theorie toe te passen op het 
klimaatbeleid. Later we ervoor zorgen dat 
de modale en lagere inkomens beter worden 
van klimaatbeleid, dat zij toegang krijgen 
tot klimaatoplossingen. En dan krijgt de 
bovenkant van de samenleving als vanzelf 
diezelfde oplossing.’ 

 › En blijft het andersom gaan, dan krijg  
je klimaatscepsis?
‘Thomas Piketty maakt een relevante 
 analyse. Hij zegt: de politiek is ontaard 
in een strijd tussen twee elites. Je hebt de 
rechtse, zakelijke elite die vooral uit de 
financiële sector voortkomt. En je hebt de 
linkse, culturele elite. Beide strijden met 
elkaar om de macht en voor hun eigen mate-
rieel belang, maar het gros van de bevolking 
herkent zich in geen van de twee. Een deel 
van de bevolking kiest er dan voor om op de 
populisten te stemmen. En dat is klimaats-
cepsis, inderdaad. Het klimaat- en milieu-
beleid is te veel onderdeel geworden van die 
twee elites. Lang was het de linkse culturele 
elite die het klimaat als thema naar zich toe 
trok. Nu is het in toenemende mate ook een 
thema van de rechtse zakelijke elite en die 
zegt: hoe kunnen wij als de bv Nederland er 
beter van worden? Bijvoorbeeld door meer 
windmolens naar Nederland te krijgen. Ook 
goed. Maar we moeten ervoor zorgen dat die 
derde groep ook onderdeel van de oplossing 
wordt. 
In het algemeen zou ik over klimaatscepsis 
willen zeggen: ik ben ervan overtuigd dat wij 
met z’n allen met veel meer zelf vertrouwen 

de bronnen van onze beschaving moeten 
benoemen én ze ook gaan vieren. Weten-
schap is een van de bronnen van onze 
beschaving, samen met vrede, humanisme 
en vooruitgang. En rechtspopulisme legt de 
bijl aan de pijlers van onze beschaving door 
hun kritiek op de wetenschap. Misschien dat 
we nu door corona met de neus op de feiten 
gedrukt worden, maar wij vergeten wat de 
beschaving ons allemaal gebracht heeft.’

 › U zegt: wees daar trots op en zie uit naar 
verdere vooruitgang?
‘Wij leven in de beste tijd ooit om als mens 
te leven. We hebben het laagste sterftecijfer 
als gevolg van ziekte en moord ooit, het 
laagste sterftecijfer als gevolg van oor-
logen ooit, mensen leven langer dan ze 
ooit geleefd hebben. Ze zijn gezonder, hun 
inkomen is hoger, et cetera. De wetenschap 
is daar de bron van. Klimaatscepsis echter 
legt de bijl aan de wetenschap. Met z’n allen 
hebben we de verantwoordelijkheid om met 
zelfvertrouwen naar onze beschaving te 
kijken.’ 

 › In relatie met klimaatbeleid: betekent dat 
dat het spreekwoordelijke ‘systeem’ ver-
anderd moet worden of dat ik mijn eigen 
individuele keuzes moet aanpassen?
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Donald Pols in 2019 bij het overhandigen 
van handtekeningen voor klimaatvriendelijk 
beleid aan minister Hoekstra.

‘Allebei. We hebben allemaal de verantwoor-
delijkheid om ons leven op een zo verant-
woord mogelijke manier vorm te geven. Je 
kan niet alles op het systeem afschuiven. Jij 
en ik zijn zelf voor een deel het systeem, ons 
gedrag is ook onderdeel van het systeem. 
Binnen zijn of haar financiële en fysieke 
mogelijkheden moet iedereen zijn bijdrage 
leveren. Maar systeemverandering komt 
niet van gedragsverandering van individuen. 
Het komt van een gedragswijziging van het 
systeem.
Dat betekent, dat – naast het feit dat jij 
 gewoon verantwoord je leven moet vorm-
geven en waar mogelijk zo weinig mogelijk 
energie verbruikt en waar mogelijk het 
openbaar vervoer of de fiets pakt, gezond 
eet, et cetera – we ons met z’n allen moe-

ten inzetten voor systeemverandering. 
Dat begint bij op een partij stemmen die 
systeemverandering voorstaat. Maar het 
betekent ook actievoeren, druk zetten op 
grote partijen die het oude systeem in stand 
houden en ervan profiteren.’

 › En bijvoorbeeld ook maar één keer per 
jaar gaan vliegen?
‘Als je nu één keer per jaar vliegt, is het mis-
schien goed om te overwegen om dat een 
keer per twee jaar te doen. Maar daar gaat 
het helemaal niet om. Wil je de impact van 
vliegen op het klimaat terugdringen, dan 
gaat het niet om die ene persoon die een 
keer per jaar of eens in de twee jaar vliegt. 
Het gaat om die 8 procent van de mensen 
aan wie 40 procent van het vliegverkeer 

kan worden toegeschreven: je moet beleid 
maken dat ervoor zorgt dat die kleine groep 
beïnvloed wordt. Aan een algemene vliegtax 
zit een dilemma vast. Als die belasting 
namelijk hoog genoeg is om die 8 procent 
te beïnvloeden, de veelvliegers dus, dan 
moet die zo hoog zijn dat het eigenlijk poli-
tiek  onuitvoerbaar wordt. Want dan kan 
helemaal niemand meer vliegen; met alle 
werkgelegenheidseffecten van dien. Dan 
zegt de politiek: dan maken we die tax zo 
laag, dat het eigenlijk geen pijn meer doet. 
Maar dan heeft het geen effect. Daarom 
pleiten wij voor een gedifferentieerde tax, 
waarbij we zeggen: de veelvliegers betalen 
meer per vlucht. En de mensen die weinig 
vliegen betalen minder.’ 

 › Maar Milieudefensie is een lobby-macht. 
Uiteindelijk zal de politiek het moeten 
doen.
‘Nee! Ik ben ervan overtuigd, dat echte 
structurele maatschappelijke veranderingen 
uit de bevolking voortkomen. Er is in de we-
reldgeschiedenis geen voorbeeld te noemen 
van een structurele verandering die uit de 
politieke elite is gekomen. Of je het nou hebt 
over het einde van de slavernij, het einde 
van het separatisme in Amerika, het einde 
van apartheid, de invoering van het vrou-
wenstemrecht, de invoering van het recht 
op de 40-urige werkweek, vakantie en vrije 
weekenden..., de elite heeft ons als samen-
leving nooit iets gegeven. Wij hebben dat 
altijd geëist. Een professor van de Harvard-
Universiteit heeft honderd verschillende 
maatschappelijke bewegingen sinds 1900 
met elkaar vergeleken. Zij laat zien dat als 
3,5 procent van de bevolking zich achter 
een beweging schaarde, die beweging dan 
altijd haar maatschappelijke doelen wist 
te realiseren. En nog even dit: als Milieu-
defensie bereiken wij onze doelen niet via de 
lobby. Die bereiken wij door het opbouwen 
van een beweging. En de eisen kunnen via 
lobby verzilverd worden. Maar de brón van 
verandering ligt in de beweging.’ 
 
tekst Rob Janssen

‘De bron van verandering 
ligt in de beweging’
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COMMUNISTISCHE VERZETSSTRIJDERS

EINDELIJK EEN PLEK  
IN DE GESCHIEDENIS

Verguisd, vergeten en verstopt. Met de plaat-
sing van een herdenkingssteen, gemaakt door 
beeldend kunstenaar Martin Grupstra, bij het 
gemeentehuis van Pekela werd in 2017 korte 
metten gemaakt met een grove historische 
onrechtvaardigheid. Het zou ruim 70 jaar duren 
voordat communistische verzetsstrijders  
erkenning kregen.

Het coronavirus steekt dit jaar een stokje 
voor een publieke Dodenherdenking. Maar 
op 4 mei aanstaande worden voor de 75e 
maal de slachtoffers en de verzetsstrijders 
van de Tweede Wereldoorlog herdacht. In 
al die jaren is daarbij maar weinig aandacht 
 geweest voor de communistische verzets-
strijders. Ons land sprong, mild uitgedrukt, 
na de Tweede Wereldoorlog krampach-
tig om met communisten en zweeg het 
 communistische verzet dood. Maar in 
Pekela worden zij niet vergeten. Dankzij 
inspanningen van nabestaanden en de SP 
verrees daar drie jaar geleden een verzets-
monument.
De erkenning kwam weliswaar veel te laat, 
maar biedt de familieleden desalniettemin 
troost en genoegdoening. Ze mogen openlijk 
trots zijn op de rode verzetskameraden die 
het op durfden te nemen tegen de nazi’s. 
Waarom moest het zo lang duren?
Pim Siegers, voorzitter van de SP-fractie 
in de Pekelder gemeenteraad en fervent 

voorvechter van een blijvend eerbetoon aan 
het communistisch verzet: ‘Dat kwam vooral 
door de angst voor het “rode gevaar” in de 
Koude Oorlog; en, eerder, door het vroeg-
tijdig monddood maken en vermoorden van 
communisten voor en vlak na de bezetting 
door Duitsland. Daardoor verschrompelde 
als het ware hun latere rol in de oorlog in 
het collectieve geheugen. Hier in Oost-
Groningen speelde ook nog eens de eeuwige 
strijd tussen de PvdA en de CPN. De sociaal-
democraten streefden een socialer systeem 
na, de communisten-socialisten wilden een 
ánder systeem. Die controverse speelde 
door tot in deze eeuw. Zo kreeg Fré Meis, 
de legendarische communistische vak-
bondsleider en wat mij betreft de grootste 
Pekelder in de geschiedenis, in 2002 een 
standbeeld. Dat beeld kwam er uiteindelijk 
mede door het doorzettingsvermogen van 
de linkse PvdA-burgemeester Meindert 
Schollema – maar het was tegen de zin van 
enkele van zijn partijgenoten.’ 

Monddood gemaakt
De voedingsbodem voor het verzet in het 
oosten van Groningen was vruchtbaar. 
Duitsers die tegen Hitler in opstand waren 
gekomen, zaten vanaf 1933 in strafkampen 
vlak over de grens. Ontsnapte gevangenen 
en Duitse vluchtelingen kregen hulp en 
onderdak. Al moest dat wel illegaal gebeu-
ren, want de Nederlandse overheid zou 
hen zo weer terugsturen als de kans zich 
voordeed. Groningse communisten kwamen 
in die jaren voor het eerst in aanraking met 
de impact van het fascisme in Duitsland. Zij 
steunden het Duitse verzet.
Na de inval van de Duitsers, in mei 1940, 
liepen de communisten voorop in de illega-
liteit. De Duitsers maakten het communisme 
in Nederland onmiddellijk en rücksichtslos 
monddood. Als reactie verscheen in de stad 
Groningen en ommelanden de illegale krant 
Het Noorderlicht. Een van de verspreiders 
was Hindrik Wiekens, een communist uit 
Pekela die ook al had geholpen met de 
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opvang van gevluchte Duitsers. Hij werd als 
een van de eersten door de Duitsers opge-
pakt na de Februaristaking in 1941, het door 
de communisten georganiseerde protest 
tegen de Jodenvervolging en brute razzia’s 
op Joden in Amsterdam. Hij zou  vervolgens 
via de gevangenis in Scheveningen (het 
Oranjehotel) en Kamp Amersfoort in het 
concentratiekamp Buchenwald belanden 
en daar op 22 februari 1942 overlijden. Zijn 
vrouw Martha werd later ook gearresteerd 
en zou de ontberingen overleven.

De naam van Hindrik Wiekens staat met 
die van vijftien strijdmakkers uit Pekela 
op het drie jaar geleden onthulde verzets-
monument én op een van de  Stolpersteine, 
‘struikelstenen’ met een koperen plaatje met 
daarop de namen van uit Pekela weggevoer-
de en nooit meer teruggekeerde mannen en 
vrouwen. Er is een fietsroute van veertig ki-
lometer langs alle gedenksteentjes uitgezet. 
Grietje, kleindochter van Hindrik Wiekens, 

vonden op grote schaal stakingen plaats. 
Toen jonge mannen zich moesten melden 
voor het krijgsgevangenschap, leerde NSB-
burgemeester Heeg van Nieuwe Pekela de 
Pekelders kennen. Het dorp kwam massaal 
in opstand en dwong gemeente personeel en 
gemeentebestuur het werk neer te leggen. 
Heeg kreeg een portret van Mussert om 
zijn nek en moest zijn NSB-insigne in het 
Pekelder Diep werpen, om er vervolgens zelf 
achteraan te worden gesmeten.
  
De communistische verzetsstrijders in 
Pekela (en de rest van Nederland) trokken 
regelmatig samen op met even stoutmoe-
dige geestverwanten uit protestante en 
rooms-katholieke kringen, maar werden 
na de bevrijding buitengesloten. Zij of hun 
nabestaanden ontvingen, in tegenstelling 
tot hun andersgezinde kompanen, geen 
uitkering en in de herleefde strijd tegen het 
‘communistisch gevaar’ werden hun verzets-
daden onder het tapijt geschoven en ronduit 
ontkend.
Pim Siegers is er samen met nabestaanden 
en zielsverwanten in Pekela in geslaagd deze 
schandvlek uit te wissen. ‘In feite werden de 
communistische verzetslieden gestraft voor 
het opkomen voor hun medemensen in de 
samenleving. Het was een grove schande. 
Andere verzetsstrijders of hun weduwen 
kregen minimaal waar ze recht op hadden, 
de communisten konden stikken in hun 
sociaal isolement. In Pekela werd nota bene 
een straat vernoemd naar een burgemeester 
die communistische raadsleden in de ban 
had gedaan.’

Herlevend fascisme en 
vreemdelingenhaat
In zijn tweedelige publicatie Het commu-
nistisch verzet in Groningen: 1940-1945, in 
2014 verschenen na langdurig en intensief 
onderzoek, geeft Ruud Weijdeveld een 
pregnant voorbeeld van de miskenning van 
de communistische verzetsstrijd. Frederik 
Houtman had meer dan vier jaar gevangen 
gezeten, doorstond de ontberingen van 

is blij dat haar opa en al die andere onver-
schrokken communisten alsnog onderdeel 
zijn geworden van de geschiedenis: ‘Zij  
zullen nooit meer worden vergeten.’

Het verzet werd niet gebroken
In aansluiting op de Februaristaking riepen 
de communisten met een manifest op tot 
actiebereidheid tegen de Duitse overheer-
sers. De Sicherheitsdienst (SD) in ‘broeinest’ 
Groningen nam het voortouw door tiental-
len communisten te arresteren. Alleen al in 
1942 kwamen de meeste van de honderd op 
transport naar Duitsland gestelde commu-
nistische verzetsmensen op een vreselijke 
manier om het leven.
Het verzet werd niet gebroken. De CPN 
 herpakte zich. Gezinnen van gevangen-
genomen communisten kregen evenals 
onderduikers steun. De verspreiding van 
pamfletten en kranten ging ondanks enorme 
risico’s door. Er werden gewapende overval-
len gepleegd en in het voorjaar van 1943 
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 Buchenwald en keerde na de bevrijding 
terug in Nederland om te worden gecon-
fronteerd met de dood van twee van zijn 
kinderen en de fnuikende houding tegen-
over communisten.
Houtman ontving geen uitkering en moest 
noodgedwongen in de werkverschaffing. 
Hij had geen geld om werkkleding aan te 
schaffen en deed een beroep op de Stichting 
1940-1945, die echter niets van zich liet 
horen. De stichting was al in de oorlog mede 
door communisten opgericht, om terug-
gekeerde gevangenen of hun nabestaanden 
zo snel mogelijk financieel te helpen. In 
Groningen werden de meeste communisten 
buitengesloten. Voormalige illegale werkers 
uit Oude Pekela verklaarden dat Pekelder 
communistische slachtoffers, onder wie 
Kornelus Baas en Geert Bruintjes, geen ver-
zetsmensen waren geweest. Die verklaring 
werd mede ondertekend door vooraan-
staande burgers als de locoburgemeester  
en de voorganger van de Nederlands- 
hervormde kerk.
De Groningse Stichting 1940-1945 bleef 
weigeren communisten – en dan vooral die 
van de Noorderlichtgroep – een uitkering te 
gunnen. In 1950 greep het hoofdbestuur in, 
door de afwikkeling van de aanvragen over 
te nemen. Pas halverwege de jaren vijftig 
werd er eindelijk uitgekeerd. En dan te 
bedenken dat de communisten en gerefor-
meerden tijdens de bezetting eendrachtig 
hadden samengewerkt.

Ruud Weijdeveld constateert dat ten langen 
leste de tijden ten goede zijn veranderd, 
al roept hij op tot waakzaamheid tegen 
her levend fascisme en vreemdelingenhaat. 
‘Wij kunnen de geschiedenis niet veran-
deren, maar de toekomst wel. Helaas is 

het gevaar van het fascisme en de daarmee 
samen hangende verschijnselen als onver-
draagzaamheid jegens vreemdelingen en 
antisemitisme nog altijd niet geweken. In 
meerdere Europese landen zitten neo-
fascistische en daarmee verwante partijen 
gewoon in het parlement en laten we eerlijk 
zijn: nog niet zo lang geleden kon in  
Nederland het kabinet alleen bestaan 
dankzij een partij die xenofobie hoog in het 
vaandel heeft staan. Zo beschouwd is mijn 
boek een waarschuwing voor de huidige en 
toekomstige generaties.’

Grove fabel
Intussen verwondert socialist in hart en nie-
ren Pim Siegers zich erover dat er nog steeds 
mensen zijn die socialisme met nationaal-
socialisme verwarren. ‘Wij moeten deze 
grove fabel met kracht bestrijden. Dat zijn 
wij schatplichtig aan de communisten en 
socialisten in het verzet. Juist dit boek van 
Ruud Weijdeveld en de verhalen over onze 
strijdmakkers in de Tweede Wereldoorlog 
kunnen daarbij helpen. Zij waren immers 
de eersten die opstonden tegen het verwer-
pelijke nationaalsocialisme van  Hitler en 
zij waren ook de eersten die daarvoor een 
hoge prijs betaalden. Wij hoeven ons geen 
seconde te schamen voor het predicaat 
“socialisme”. Socialisten hebben altijd in de 
vuurlinie gestaan in het gevecht voor betere 
omstandigheden voor álle mensen. De strijd 
tegen het kapitaal gaat over uitbuiting en 
uitsluiting, over racisme en fascisme.’

Een SP’er wordt nog wel eens uitgemaakt 
voor communist… ‘Er zullen best partijgeno-
ten zijn die zich daarvoor schamen, dat snap 
ik. Voor mij en heel veel mensen in Oost-
Groningen is het nooit een scheldwoord 

geworden omdat we beseffen wat de strijd 
van de communisten ons heeft gebracht en 
welke offers daarvoor werden gebracht.’

Fré Meis
Sprekend over communisten in Pekela kun 
je niet om de figuur van Fré Meis heen. Hij, 
zoon van een strokartonarbeider, sloot zich 
na de Tweede Wereldoorlog uit bewonde-
ring voor de daden van de communistische 
verzetsmensen aan bij de CPN, was voor die 
partij lid van de Tweede Kamer, Provinciale 
Staten en de Groningse gemeenteraad en 
groeide uit tot een bevlogen en inspirerende 
vakbondsman.

Pim Siegers weet op wiens schouders hij 
staat: ‘Fré Meis is het boegbeeld van de 
Pekelder onverzettelijkheid en de grootste 
Pekelder die ooit heeft geleefd. Wij spreken 
met ontzag over zijn overwinningen op het 
kapitaal. In onze afdeling zal niemand zich 
met hem vergelijken, maar wij voelen grote 
verwantschap met Fré. Als wij actie voeren 
is hij vaak in onze gedachten. Hij op zijn 
beurt deed veel in de voetsporen van jonge 
mannen en vrouwen die in de oorlog streden 
voor dezelfde zaak: rechtvaardigheid  
en solidariteit.’

tekst Robin Bruinsma

Het boek Het 
communistisch verzet 
in Groningen: 1940-1945 
van Ruud Weijdeveld
is te bestellen via
www.geertsterringastichting.nl

Fré Meis op  
het CPN-congres
van 1970.
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Het boek Het 
communistisch verzet 
in Groningen: 1940-1945 
van Ruud Weijdeveld
is te bestellen via
www.geertsterringastichting.nl
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GRIEKSE 
TRAGEDIE

Het falen van het Europese 
asielbeleid is nergens zo tastbaar als 
in Griekenland. Op het eiland Lesbos, 
dat tienduizenden vluchtelingen 
opvangt in barre omstandigheden, 
is het kookpunt bereikt. ‘De 
vluchtelingen lijden in de kampen, 
de Grieken daarbuiten’, vertelt een 
hulpverlener van het eerste uur. 

KATERINA KOVAIOU zag in 2014 de eerste boten met vluchtelingen 
aankomen in Lesbos. Met haar man Nikos Katsouris runde zij een 
restaurant in de vissershaven van Dipi, op tien kilometer afstand 
van hoofdstad Mytilini. ‘In het begin kwam er hooguit een boot per 
week’, vertelt Katerina. ‘Niemand wist waar deze mensen vandaan 
kwamen. Ook de media hadden er nog geen aandacht voor. Door 
met ze in gesprek te gaan kwamen we erachter dat het Syrische 
oorlogsvluchtelingen waren.’

Een land vol kampen
Een jaar later volgden er meer en meer boten. ‘Toentertijd waren 
er op Lesbos geen hulporganisaties, vrijwilligers of kampen’, aldus 
Katerina. ‘De vluchtelingen moesten urenlang naar de stad lopen 
om zich daar te registreren bij het politiebureau. Op enig moment 

RELLEN EN RAMPSCENARIO’S TEISTEREN LESBOS

tekst Lesley Arp     
foto's Anouk Pross
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in 2015 was er sprake van zevenduizend vluchtelingen die verspreid 
over de stad leefden. Ze sliepen in de haven, of zetten tentjes op in 
parken en langs de wegen. Daarna ontstond het eerste kamp.’ Wat 
Katerina en haar landgenoten destijds niet konden voorspellen, is 
dat Griekenland vijf jaar later ‘een land vol vluchtelingenkampen’ 
zou zijn. ‘Met vluchtelingen die lijden in de kampen, en Grieken 
die lijden door de gevolgen van een economische crisis’, aldus de 
hulpverlener.

Het Moria-kamp op Lesbos, waar momenteel zo’n twintigduizend 
vluchtelingen verblijven, is extreem overbevolkt. Vluchtelingen 
leven er in onhygiënische omstandigheden en hebben nauwelijks 
toegang tot medische hulp. Oorspronkelijk is het kamp aangelegd 
door hulporganisaties, in een olijfboomgaard naast een gesloten 

legerbasis. Katerina: ‘De hulpverleners waren nog niet met velen, 
maar werkten goed samen. Omdat het aantal vluchtelingen nog 
te overzien was konden ze goed worden opgevangen.’ Toen Moria 
overvol begon te raken werd ook de naastgelegen legerbasis openge-
steld voor vluchtelingen. Een deel van hen werd overgeplaatst naar 
een nieuw kamp op het eiland, Kara Tepe. 

Elke avond nadat Katerina en haar man de deuren van hun restau-
rant sloten, trokken zij naar het langgerekte strand nabij Mytilini: 
‘We vulden onze beide auto’s met voedsel, water, dekens en kleding. 
Toen er eenmaal twee boten per dag aankwamen konden we het met 
ons tweeën niet meer bijbenen. De meeste hulporganisaties waren 
destijds ten noorden van het eiland actief. Gelukkig vonden we 
enkele vrijwilligers die bereid waren ons te helpen.’ 

Een deel van de ‘Lifejacket graveyard’, de begraafplaats voor 
reddingsvesten. Het toont de schaal waarop vluchtelingen naar 
Lesbos komen.
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Van ondernemer naar hulpverlener
Uiteindelijk nam een Spaanse hulporganisatie met getrainde 
kustwachten het werk grotendeels over. ‘Vanaf dat moment gingen 
we maaltijden koken voor bewoners van het Moria-kamp’, vertelt 
Katerina. ‘Vijftienhonderd tot tweeduizend maaltijden per dag, die 
door vrijwilligers en hulporganisaties het kamp in werden gebracht. 
Juist omdat ons restaurant nog betalende klanten ontving, waren 
er geen donaties nodig voor onze hulpactiviteiten. Maar rond 2017 
werden we door de Griekse autoriteiten gedwongen om te kiezen. 
Als we een commercieel restaurant wilden blijven, mochten we niet 
langer gratis eten weggeven. En als we een liefdadigheidsrestaurant 
wilden runnen, mochten we geen winst meer maken.’ Daardoor zijn 
Katerina en haar man niet langer horeca-ondernemers, maar leiden 
zij nu een officiële hulporganisatie: Home for All.

In de keuken van Home for All worden ook speciale maaltijden 
bereid voor vluchtelingen met dieeteisen, zoals diabetici. ‘Artsen en 
diëtisten adviseren ons hierbij. Zo zorgen we dat deze vluchtelingen 
gezond kunnen blijven’, licht Katerina toe. Daarnaast worden er lun-
ches bereid voor de kinderen in de zogenaamde safe zone: kinderen 
van acht tot veertien jaar, die zonder ouders in het kamp verblijven. 
In de afgesloten secties A en B van het kamp leven tieners die zonder 
ouders naar Europa zijn gekomen. Naast lunches krijgen zij kookles-
sen van Home for All, waarmee zij een certificaat kunnen krijgen. 
Katerina: ‘Want zodra deze jongeren achttien worden, moeten zij 
de veilige zone verlaten en worden ze overgeplaatst naar een ander 
kamp. Dan worden ze aan hun lot overgelaten.’

Angst voor de toekomst
Hoe komt het dat er rond de duizend alleenstaande minderjarigen in 
het Moria-kamp leven? Volgens Katerina heeft het vooral te maken 
met de grote som geld die mensensmokkelaars voor de overtocht 
vragen: ‘Omdat de meeste families arm zijn, sturen zij doorgaans 

alleen de oudste zoon naar Europa. Die moet vervolgens een manier 
vinden om geld naar zijn familie te sturen, of op een of andere 
manier gezinshereniging mogelijk maken.’ De omstandigheden die 
deze kinderen en tieners in Moria aantreffen zijn funest voor hun 
ontwikkeling. ‘Velen van hen zijn depressief’, vertelt Katerina. ‘Dat 
slaat soms om in agressie. Het is begrijpelijk – zeker als je nagaat dat 
de meeste tieners het in normale omstandigheden al lastig hebben. 
Hun grootste angst is wat er gaat gebeuren zodra zij achttien wor-
den. Er zijn helaas voorbeelden van jongeren die, na overplaatsing 
naar een open kamp, om te overleven drugs gaan dealen of zichzelf 
prostitueren.’ 

Home for All is in grote mate afhankelijk van vrijwilligers uit andere 
Europese landen. Het zijn eveneens deze vrijwilligers die geld aan de 
organisatie doneren. ‘We krijgen geen financiële steun van overhe-
den. Alleen van gewone mensen’, aldus Katerina. Normaliter krijgen 
zij en haar man hulp van een wisselend team van 5 tot 8 vrijwilligers. 
Tot 15 april moeten ze het echter zonder hen stellen.
Een van de oorzaken is het coronavirus. In het weekend van 14 
maart, waarin de Nederlandse regering aankondigde alle scholen te 
sluiten, waren er in het vluchtelingenkamp Moria gelukkig nog geen 
coronabesmettingen geconstateerd. ‘Maar wel onder de Griekse 
bevolking van het eiland’, vertelt Katerina. ‘Onze angst is dus dat wij 
het virus op de vluchtelingen overdragen. Wij kunnen onze handen 
zo vaak wassen als wij maar willen. Zij niet. Bovendien: stel je eens 
voor dat wij als hulpverleners met maskers op en handschoenen 
aan het kamp zouden bezoeken. Het zou een paniekreactie onder de 
vluchtelingen kunnen veroorzaken.’

Bevolking is het beu
Maar het virus is slechts een van de vele problemen waarmee het 
eiland in korte tijd is geconfronteerd. Het begon volgens Kate-
rina allemaal met de plannen van de Griekse regering om nieuwe 
vluchtelingenkampen te bouwen: zowel op de eilanden als het 
vasteland. Dit keer zou het gaan om gesloten kampen – een soort 
detentiecentra dus. Het is volgens Katerina niet alleen een manier 
om de vluchtelingen af te schrikken, maar ook om de onvrede onder 
de Grieken in te dammen. Want volgens de hulpverleenster is een 
ruime meerderheid van de bevolking het beu: ‘Zelfs mensen die een 
hart hebben voor vluchtelingen. Wij kunnen de aantallen simpelweg 
niet aan.’

Maar juist het plan om zo’n gesloten kamp op Lesbos te bouwen 
zorgde er eind februari voor dat de vlam in de pan sloeg. Na vreed-
zaam te hebben gedemonstreerd in Mytilini, trokken Katerina en 

‘Europa, stop met 
pamperen Erdogan’

Een corona-uitbraak in de overvolle kampen 
heeft rampzalige gevolgen

Katerina Kovaiou.
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haar man samen met vele anderen naar de beoogde locatie van het 
nieuwe kamp, Karava. De Griekse regering had dit aan zien ko-
men en daarom de voorgaande nacht ordetroepen naar het eiland 
gestuurd. ‘Omdat ik uit Athene kom, weet ik hoe de ordetroepen te 
werk gaan. Maar voor de meeste mensen op Lesbos was dit volstrekt 
nieuw’, licht Katerina toe. En zo kwam een team van zo’n vijfhon-
derd agenten tegenover duizenden boze eilandbewoners te staan. 
‘Gewone mensen, geen extremisten. Er waren ook kinderen en pries-
ters bij’, benadrukt de ooggetuige. ‘De betogers probeerden voorbij 
de wegversperring te lopen, maar werden geslagen en met traangas 
bespoten. Wat volgde waren twee dagen en nachten van rellen.’ 

Politieke chantage
Hierop beval de regering de ordetroepen om te vertrekken. Bij veel 
bewoners beklijfde volgens Katerina het beeld dat geweld loont: ‘Ze 
voelden zich overwinnaars. En omdat sommigen geloven dat het de 
hulporganisaties en vrijwilligers zijn die de vluchtelingen naar het 
eiland brengen – wat natuurlijk onzin is – werden zij het volgende 
doelwit. Gemaskerde bendes blokkeerden de weg naar Moria. 
Mensen in huurauto’s die geen Grieks spraken werden aangevallen: 
vrijwilligers, maar ook journalisten en fotografen.’ Het gevolg is dat 
grote groepen vrijwilligers inmiddels het eiland hebben verlaten. 
Ook Home for All besloot uit voorzorg haar vrijwilligers weg te 
sturen. 

Niet veel later kondigde de Turkse president Erdogan aan ‘de poort 
naar Europa’ open te zetten. Medio maart zijn duizenden vluchtelin-
gen gestrand op niemandsland langs de rivier Evros, de natuurlijke 
grens tussen Griekenland en Turkije. Aan beide kanten worden ze 
opgewacht door militairen en ordetroepen met traangas. Het is vol-
gens Katerina het cynische gevolg van politieke chantage: ‘In 2016 
kreeg Turkije 6 miljard om de vluchtelingenstroom naar Europa te-
gen te houden: de beruchte EU-Turkije-deal. Maar voor ons Grieken 
veranderde er niets: de vluchtelingen bleven komen. Europa moet 
stoppen met het pamperen van Erdogan.’ 

Rond diezelfde tijd besloot de regering om pas op Lesbos gearri-
veerde vluchtelingen in een marineboot voor de haven van Mytilini 
en in politiebussen onder te brengen. De mogelijkheid om asiel aan 
te vragen wordt hen sinds 1 maart ontzegd. ‘Gisteren hebben we ze 
bezocht met dekens, kinderwagens, biscuits voor de kleintjes en 
essentiële goederen’, vertelt Katerina. Hoe de situatie er volgende 
week uit zal zien durft ze niet te zeggen. Een ding weet Katerina wel 
zeker: Europeanen moeten weten hoe haar eiland in dit drama is 
terechtgekomen. •

Zo’n veertigduizend vluchtelingen wachten momenteel hun lot af in 
overvolle Griekse kampen. Niet alleen op Lesbos, maar ook op eilanden 
als Chios, Samos, Leros en Kos. Volgens SP-Tweede Kamerlid Jasper 
van Dijk, woordvoerder Asiel en Migratie, was de situatie op de Griekse 
eilanden al geruime tijd ellendig: ‘Een corona-uitbraak in kamp Moria, 
waar nu twintigduizend mensen wonen terwijl het slechts capaciteit biedt 
voor drieduizend, zou rampzalige gevolgen hebben. We moeten alles doen 
wat mogelijk is om de levens van deze mensen te redden.’ Het Kamerlid 
heeft daarom bij de regering aangedrongen op noodhulp.

In oktober 2019 vroeg de Griekse minister van Burgerbescherming, 
Michalis Chrisochoidis, andere EU-regeringen om mee te werken aan 
de herplaatsing van 2500 alleenstaande vluchtelingenkinderen. Begin 
maart riepen hulporganisaties Vluchtelingenwerk, Stichting Vluchteling en 
Defence for Children gemeenten op de bereidheid te tonen om een deel 
van deze kinderen op te vangen en zich te verenigen in een ‘Coalition of 
the Willing’. Politieke meerderheden in Amsterdam, Den Haag, Leiden, 
Groningen, Leeuwarden, Rotterdam, Nijmegen en vele andere plaatsen 
gaven al gauw gehoor aan de oproep. Een SP-motie die de regering 
opriep om het Griekse verzoek in te willigen sneuvelde echter; alleen de 
Kamerfracties van de PvdA, GroenLinks, de Partij voor de Dieren en DENK 
stemden voor. ‘Door de coronacrisis staat nu alles op zijn kop. Maar ik zal 
ervoor blijven strijden dat deze kinderen in veiligheid worden gebracht’, 
benadrukt Van Dijk.

STROPERIGE PROCEDURES
Volgens het Kamerlid is het feit dat Griekenland geen goede asielprocedure 
kent een belangrijke oorzaak van de grote concentratie vluchtelingen op 
de eilanden: ‘Het gaat er enorm stroperig.’ De Europese Unie heeft volgens 
hem daarom een verantwoordelijkheid om die procedure te versnellen. 
‘Wij wijzen hier al jaren op, maar onder het mom van ‘Griekse autonomie’ 
weigert Europa meer hulp te sturen’, stelt hij. 

De asielwoordvoerder veroordeelt het feit dat Griekenland sinds maart 
de asielprocedure heeft uitgeschakeld. Dit is immers in strijd met het 
Europees verdrag voor de Rechten van de Mens. ‘Maar tegelijkertijd 
moet Turkije stoppen met die afschuwelijke chantagepolitiek. Het 
land verscheept nu vluchtelingen in bussen naar de grens: absoluut 
onaanvaardbaar’, aldus Van Dijk.

Ook moeten de Verenigde Naties er volgens het Kamerlid op toezien dat 
ook de vluchtelingen in Turkije goed worden opgevangen. Momenteel 
wonen er ruim 3,5 miljoen vluchtelingen in het buurland van Syrië. Van 
Dijk: ‘De EU-Turkije-deal was altijd gericht op de Syrische vluchtelingen. 
Maar in Turkije wonen ook veel mensen die uit Afghanistan, Pakistan, 
Irak en Iran zijn gevlucht. Zij hebben totaal geen rechten in Turkije. Het 
zijn verschoppelingen. Daarom proberen de meesten van hen Europa 
te bereiken. Als Nederland de mond vol heeft van opvang in de regio, 
dan moeten we ook zorgen dat de VN-vluchtelingenorganisatie UNHCR 
extra geld krijgt om in landen als Turkije humanitaire hulp aan deze 
vluchtelingen te bieden.’ 

NOODOPROEP CORONA
Ten slotte wijst Van Dijk erop dat de coronacrisis de onmenselijke situatie 
op Lesbos blootlegt: ‘Duizenden mensen op elkaar gepakt met slechte 
hygiëne en minimale medische zorg; niet voor niets doen artsen nu een 
noodoproep om een nog grotere ramp te voorkomen.’ Onder de noemer 
SOS Moria vraagt een groep artsen om hun noodoproep te steunen: haal 
mensen daarvandaan en verdeel ze over Europa, zoals in 2016 tussen 
Europese landen is afgesproken.
Je kunt hier meer lezen en de noodoproep ondertekenen: sosmoria.eu

SP-KAMERLID VAN DIJK: ‘NOODHULP NODIG’
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DAAR ZIJN GEEN WOORDEN VOOR
Uniek: tijdens de coronacrisis zet het kabinet een gebarentolk 
in bij landelijke persconferenties. Een lichtpuntje in duistere 
tijden. Want door de weergaloze vertolking van begrippen 
als hamsteren beseffen miljoenen mensen plotsklaps hoe 
ingewikkeld én belangrijk het is om cruciale informatie goed 
te vertalen. Nu minister Grapperhaus nog.

GERECHTSTOLKEN DUBBEL DE KLOS

NAAR VERHOUDING waren er heel wat meer 
tolken op de been dan boeren, de afge-
lopen maanden. Zo togen op 19 februari 
maar liefst driehonderd registertolken en 
-vertalers naar Den Haag om te protesteren, 
ongeveer een kwart van de gehele beroeps-
groep die door de rechtbank is beëdigd om 
te mogen werken voor overheidsinstanties 
als politie en justitie. Ze wilden met span-
doeken komen en luidkeels hun ongenoegen 
laten blijken over de dreigende teloorgang 
van hun vak. Maar het liep anders.

‘Wij zwijgen in alle talen’
‘Hoewel onze actie al veel langer van te 
voren was aangevraagd en goedgekeurd, ble-
ken op diezelfde dag ook de boeren massaal 
naar Den Haag te komen’, vertelt Fedde Dijk-
stra, registertolk en -vertaler Duits en Fries. 
Op het laatste moment werden de plannen 
bijgesteld. Onder het motto ‘Wij zwijgen 
in alle talen’ trok de beroepsgroep in een 
sobere, stille tocht naar de Tweede kamer. 
Daar vond, op initiatief van SP-Kamerlid 

Michiel van Nispen, een debat plaats met 
minister Grapperhaus. Steen des aanstoots: 
het programma Tolken in de Toekomst. 
Een plan dat, kort gezegd, concurrentie wil 
bevorderen door aanbesteding en de deur 
openzet om kwaliteitseisen naar beneden bij 
te stellen. ‘We geloofden onze ogen en oren 
niet’, zegt Dijkstra.‘De minister gaf nauwe-
lijks antwoord op de vragen die Van Nispen 
stelde en deed of hij het allemaal wel goed 
geregeld had. Maar om hem tot 
inkeer te brengen hadden wij 
met de Actiegroep Registertol-
ken en -vertalers al een mani-
fest en een resolutie opgesteld 
en tijdelijk geen overheidsop-
drachten aangenomen. Hij wist 
dus echt wel wat er speelde, maar verschool 
zich achter Europese aanbestedingseisen.’

Zelfde tarieven als in 1963 en ’81
Het plan zou tekorten moeten tegengaan, 
maar werkt volgens Dijkstra averechts: ‘Er 
is geen gebrek aan tolken en vertalers. Maar 

door het gebrek aan waardering en beloning 
zullen ze overheidsopdrachten vaker links 
laten liggen en liever voor commerciële par-
tijen werken.’ Om geregistreerd te worden is 
nu een gespecialiseerde opleiding verplicht, 
met middelbare-schoolniveau kom je er niet. 
Van Nispen: ‘Het werk van deze mensen is 
cruciaal voor onze rechtspleging. Je moet er 
niet aan denken dat er vertaalfouten worden 
gemaakt bij een zaak tegen terroristen, of 
wanneer de politie grote criminelen afluis-
tert. Dan kunnen mensen onschuldig achter 
de tralies belanden of juist ten onrechte 
vrijuit gaan. Maar de vergoedingen zijn al 
vele jaren te laag: voor de tolken zijn ze al 
sinds 1981 hetzelfde en voor de vertalers zijn 
ze zelfs al sinds 1963 niet meer bijgesteld. 
Schandalig.’ Het is volgens hem ook nog 
maar de vraag of aanbesteding in dit geval 

echt een Europese verplichting is: ‘Dat laten 
we nu uitzoeken door een parlementair ad-
vocaat.’ Dijkstra vult aan: ‘Bovendien schrijft 
het Europees Verdrag voor de Rechten van 
de Mens het recht op een eerlijk proces voor. 
Dat is niet te waarborgen zonder kwalitatief 
goede tolken, met een gedegen opleiding.’

‘Zij zijn cruciaal voor  
de rechtsstaat’
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Voorlopig zitten Dijkstra en zijn vakgenoten 
in spanning. Door de coronacrisis laten de 
onderzoeksuitkomsten nog even op zich 
wachten. Ook maken velen zich zorgen of ze 
wel in aanmerking komen voor een bijdrage 
uit het noodfonds voor zzp’ers wegens ge-
derfde inkomsten, nu veel rechtszaken zijn 
afgelast. Zeker degenen die de afgelopen tijd 
overheidsopdrachten hebben geweigerd uit 
protest tegen de plannen van Grapperhaus. 
Dijkstra: ‘Daardoor komen zij mogelijk niet 
aan het aantal uren dat je minimaal gewerkt 
moet hebben voor een aanvulling tot het 
minimum.’ Een ding is zeker: ook op dat vlak 
zal de SP zich voor hen blijven inzetten. Van 
Nispen: ‘Het gaat om zelfstandig onderne-
mers die het al jaren heel zwaar hebben en 
daardoor vaak geen buffer hebben kunnen 
opbouwen. Die mag de overheid niet extra 
hard de dupe laten worden van de corona-
crisis.’ •

tekst Daniël de Jongh
foto Maurits Gemmink

Werknemers van de SP, in Amersfoort en Den Haag, mochten nog afscheid 
nemen van Ron Meijer als voorzitter. De gezellige bijeenkomst was nog 
vóór de lockdown en op een bijzondere plaats. Het was namelijk een 
voetbalwedstrijd tussen SP’ers in het voetbalstadion van Rons kluppie: 
Roda JC in Kerkrade. Er werd uiteraard veel over links aangevallen...

  > OVER LINKS

Er kwamen zoveel tolken 
naar het debat, dat ze 
aanvankelijk niet eens 
allemaal naar binnen 
konden. Michiel van 
Nispen in gesprek met de 
buitenblijvers.
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Al eerder hebben we in de Tribune 
aandacht besteed aan de strijd van SP’ers 
en bewoners van seniorencomplex ’t Hoge 
Huis in de Zwolse buurt Werkeren om de 
bushalte voor het complex terug te krijgen. 
De halte verdween begin 2019. Nu is er 
goed nieuws: ze hebben gewonnen! In het 
nieuwe conceptvervoersplan gaan er toch 
weer twee buslijnen stoppen voor het 
seniorencomplex. SP-fractievoorzitter in 
Zwolle Brammert Geerling is terecht trots: 
‘Dit is een enorme overwinning voor de 
bewoners en de buurt. Maandenlang was 
de boodschap dat hier niks aan gedaan 
kon worden. De provincie en de gemeente 

  > SP ZWOLLE WINT BUSHALTE-STRIJD
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wezen met de vinger naar elkaar. Geen 
geld, gaan wij niet over, onvoldoende 
vraag..., alle smoesjes zijn wel voorbij-
gekomen.. Deze overwinning heeft 
aangetoond dat goed openbaar vervoer 
een politieke keuze is. De acties die wij 
met de bewoners hebben gevoerd en de 
brede steun uit de wijk hebben laten zien 
dat actievoeren werkt. Voldoende druk 
maakt maatschappelijke verandering 
mogelijk!’

Hulp voor strijdmakkers
De SP’ers in Zwolle kijken verder dan dit 
succes. Geerling vertelt over de bewoners: 

‘Vanwege de coronacrisis zijn zij nu 
minder mobiel dan ooit. We hopen 
allemaal dat dit zo spoedig mogelijk voorbij 
is en dan hebben de bewoners van ’t Hoge 
Huis en Werkeren iets om naar uit te 
kijken: weer zelfstandig en mobiel zijn.’ Het 
vieren van de overwinning is nog even 
uitgesteld, maar in de tussentijd hebben 
de bewoners een brief van de SP 
gekregen, met een boodschap van 
solidariteit. De bewoners wordt hulp 
aangeboden bij bijvoorbeeld het halen van 
boodschappen, zo is te lezen in de brief; 
‘want strijdmakkers zijn er juist ook voor 
elkaar als het tegenzit.’ 

Op voorspraak van lokale SP-afdelingen pleiten steeds meer 
gemeenten nu voor afschaffing van de verhuurderheffing.  
U weet wel, die belasting die alleen verhuurders van woningen 
moeten betalen, waardoor huurders de rekening gepresen-
teerd kregen van de gevolgen van de financiële crisis.  
Hun huren stegen harder, woningcorporaties konden minder 
investeren en minder onderhoud plegen. De heffing komt neer 
op meer dan drie maanden huur per huurder! Al jarenlang een 
doorn in het oog van de SP, huurders, huurdersverenigingen 
en woningbouwcorporaties. In Wijk bij Duurstede, Den Bosch, 
Veendam, Gouda en Meierijstad haalden SP-moties tegen de 
verhuurdersheffing de afgelopen maanden een meerderheid 
in de lokale gemeenteraden. Het ongedaan maken van deze 
grote onrechtvaardigheid van de vórige financiële crisis zou 
een mooie stap zijn in het oplossen van de problemen van de 
huidige coronacrisis.

  > STOP VERHUURDERHEFFING
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In een opiniestuk in Trouw roepen 
SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen 
en SP-Kamerlid Sandra Beckerman de 
regering op om tijdens de coronacrisis 
– en daarna – te zorgen voor onderdak 
voor iedereen. 

Beckerman en Marijnissen: ‘In Vlaanderen 
is vorige week een spoedwet aangenomen 
om huisuitzettingen tijdens de coronacrisis 
te verbieden. In Frankrijk eist de regering 
hotelkamers op voor daklozen. In Italië 
hoeven hypotheken tijdelijk niet betaald te 
worden. 
De coronacrisis maakt op een zeer pijnlijke 
manier duidelijk wat er echt toe doet in 
onze samenleving, waar we op terug 
moeten vallen als al het andere wegvalt: 
de zorg, de cruciale beroepen, een zeker 
en goed inkomen voor iedereen, een goed 
en veilig thuis, een overheid die weet wat 
te doen en die er is voor iedereen. 
Tegelijkertijd maakt de coronacrisis 
ongelooflijk pijnlijk duidelijk welke crises 
we al hadden in onze samenleving. Zo 
worden de gevolgen van de wooncrisis nu 
nog schrijnender dan ze al waren.

  > IEDEREEN ONDERDAK

  > PLEIDOOI VOOR NOODFONDS CULTURELE SECTOR
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Alweer anderhalf jaar geleden is in 
Haarlem een SP-voorstel aangenomen 
waardoor de wethouder moest onderzoe-
ken waar in de stad vergroend kan worden. 
Een paar maanden geleden bleek er niks 
gebeurd; er zouden te weinig ambtenaren 
zijn om het onderzoek uit te voeren. Balen, 
maar de SP ging natuurlijk niet bij de 
pakken neerzitten. Samen met onder 
andere de PvdA is het initiatief genomen 
om het dan maar door de mensen zélf te 
laten onderzoeken. Wijkraden en inwoners 
is gevraagd waar ze mogelijkheden voor 
planten en bomen zien. Binnen een paar 
weken kwamen er meer dan 120 reacties. 
De wethouder heeft toegezegd de aange-
dragen plekken te inventariseren. Zo komt 
er schot in de groene zaak – van onderop, 
zoals het hoort.

De SP pleit samen met GroenLinks, PvdA en een groep artiesten voor een nood-
fonds om de dreigende ramp in de culturele sector voor te zijn. Onder anderen 
cabaretière Claudia de Breij, zangeres Ellen ten Damme en de band Kensington 
hebben de oproep ondertekend. De culturele sector zorgt ook tijdens de coronacrisis 
voor troost en verbeelding. Maar de inkomsten vallen grotendeels weg – en er zat al 
niet veel vet op de botten. Het manifest is geplaatst in de Volkskrant.
Lees het hier: sp.nl/culturele-sector

  > GROENER VAN ONDEROP

Thuisblijven is de manier om de 
verspreiding van het coronavirus tegen te 
gaan. Dus moeten we nu alles op alles 
zetten om te zorgen dat iedereen een goed 
en betaalbaar thuis heeft. We moeten 
ervoor zorgen dat daklozen opgevangen 
worden. En we moeten per direct zorgen 
dat mensen die nu inkomen verliezen niet 
in de problemen komen met huur en 
hypotheek. Daar moeten we vandaag mee 
beginnen. 

Maar alleen noodmaatregelen zijn niet 
genoeg. Deze crisis laat zien hoe groot het 
belang van een goed en veilig thuis is. De 
komende maanden moet er worden 
gewerkt aan het oplossen van de 
wooncrisis. Dat waar we nu met ons allen 
op terugvallen moeten we koesteren en 
veel sterker maken.’

Lees hier de hele opinie: sp.nl/opinie
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De SP stemt tegen een voorstel dat 
alle reizigers die in Nederland op het 
vliegtuig stappen 7 euro extra 
belasting moeten betalen. SP-Tweede 
Kamerlid Cem Laçin legt uit dat de SP 
weliswaar vóór een belasting is, maar 
niet voor deze.

 › Waarom stemt de SP tegen de 
vliegbelasting?
‘De vliegbelasting die de regering 
voorstelt is ordinaire geldklopperij. 
Mensen moeten extra geld gaan betalen, 
zonder dat de luchtvaart schoner, 
duurzamer of stiller wordt. De consument 
mag weer extra gaan betalen en grote 
bedrijven komen er weer makkelijk 
vanaf.’

  > VLIEGBELASTING: HOE DAN WEL?
 › Die 7 euro voor een vliegticket is 
toch niet zo veel?
‘Als je alleen naar die 7 euro kijkt dan 
lijkt dat zo, ja. Maar het gevolg van dit 
soort plannen is dat elk draagvlak om 
klimaatverandering aan te pakken 
onderuit wordt gehaald. Een gezin 
betaalt niet alleen extra voor hun 
vliegvakantie. Ze moeten ook extra 
energiebelasting betalen, terwijl hun 
huurwoning niet verduurzaamd wordt.  
Ze krijgen een accijnsverhoging op de 
diesel die ze in hun auto tanken 
waarmee ze vervolgens de binnenstad 
niet meer in mogen, terwijl de 
opbrengst wordt gebruikt om dure 
Tesla's voor de elite mee te subsidiëren. 
Dit is gewoon de zoveelste 

onrechtvaardige klimaatmaatregel die 
de elite ontziet.’

 › Vindt de SP dan dat er helemaal 
geen vliegbelasting geheven moet 
worden?
‘De SP is voorstander van het belasten 
van de veelvliegers. Uit onderzoek is 
gebleken dat 40 procent van de vluchten 
op Schiphol gevlogen wordt door 
slechts 8 procent van de reizigers. Dit 
zijn met name de zakelijke reizigers die 
wekelijks op en neer vliegen naar 
steden als Londen, Frankfurt of Parijs.’

Zie over dit onderwerp ook het interview met  
Donald Pols van Milieudefensie op pagina 6 van 
deze Tribune.

  >  SP-SUCCES: NIEUWE  
JONGERENWONINGEN

Op 12 maart heeft SP-wethouder Mathijs ten Broeke 
(foto)  het startschot gegeven voor de bouw van 
jongerenwoningen in Zutphen. De bouw van wonin- 
gen voor jongeren is al jarenlang een eis waar de 
Zutphense SP op straat en in de raad voor strijdt. Het 
was een eis tijdens de coalitieonderhandelingen. Nu is 
die belofte waargemaakt. Ten Broeke zelf heeft in zijn 
tijd bij ROOD nog actie gevoerd voor jongerenhuis-
vesting: ‘Van alle woningzoekenden komen jongeren 
het allermoeilijkst aan een woning. Zij verdienen, net 
als iedereen, fatsoenlijke huisvesting en moeten niet in 
de armen van huisjesmelkers gedreven worden. 
Daarom zijn projecten als deze hard nodig.’ De bouw 
van – om te beginnen – tien woningen is mogelijk 
gemaakt door een gemeentelijke subsidie. De huur 
moet lager worden dan 450 euro.
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  >  ‘LAAT DE HUISARTS 
THUISARTS ZIJN’

  > AMSTERDAMMERS PROFITEREN VAN KLIMAATBELEID

  > ONAFHANKELIJKE  
INSPECTIE JUSTITIE 
NODIG

  > VERZEKERING ZZP’ERS EERST BETAALBAAR,  
DAN PAS VERPLICHTEN

Door het huisartsentekort kan het, vooral 
in dunbevolkte gebieden, moeilijk zijn om 
een huisarts te vinden. Soms leidt dit 
zelfs tot een huisartsensop. ‘Terwijl de 
naam het al zegt: huisarts. De arts aan 
huis, of in ieder geval in de buurt. 
Consulten via een beeldscherm kunnen 
dit echt niet vervangen,’ aldus SP-Twee-
de Kamerlid Henk van Gerven. Hij pleit 
ervoor om de huisarts weer een thuisarts 
te laten zijn en stelt zelfs voor om de tijd 
die een huisarts heeft voor een consult te 
verlengen, naar 15 minuten. Van Gerven: 
‘Een langer consult is belangrijk, het leidt 
tot minder medicijnvoorschriften en 
minder doorverwijzingen naar de 
specialist, omdat mensen zich meer 
gehoord voelen.’ Er zijn veel te weinig 
huisartsen opgeleid in het verleden, 
doordat er te weinig opleidingsplaatsen 
werden geraamd.

Dankzij een voorstel van de SP gaan 
Amsterdammers meeprofiteren van 
windmolens en zonneparken in de buurt. 
Op voorstel van de SP worden Amster-
dammers straks zoveel mogelijk eigenaar 
van de windmolens en zonnepanelen die 
er geplaatst gaan worden. Zo beslissen ze 
mee en profiteren ze maximaal van de 
winst die de opgewekte energie gaat 
opleveren. Dit kan op verschillende 
manieren. Bewoners kunnen mede-eige-
naar worden en zo profiteren, maar er kan 
ook een fonds worden opgericht waarvan 
het opgebrachte geld wordt geïnvesteerd 

in projecten in de buurt. SP-raadslid Tiers 
Bakker vindt dat logisch: ‘De wind en de 
zon zijn van ons allemaal. Daarom moet  
de opbrengst van wind- en zonne-energie 
ook naar ons allemaal gaan en mag deze 
nooit verdwijnen in de zakken van het 
bedrijfsleven. De opgave om van fossiele 
brandstoffen over te stappen op schone 
energie is enorm. Dit gaat alleen lukken 
met voldoende draagvlak. Om dit draag-
vlak te vergroten is het van groot belang 
dat we Amsterdammers laten meebeslis-
sen en meeprofiteren.’

De SP zet zich samen met D66 in voor 
een onafhankelijke inspectie bij het 
ministerie van Justitie en Veiligheid. 
SP-Kamerlid Michiel van Nispen: ‘De 
Justitietop heeft de inspectie jarenlang 
onder druk gezet om onderzoeksresulta-
ten aan te passen en kritische bevindin-
gen weg te laten. Onderzoeken naar 
klachten hierover zijn zelfs stopgezet.  
Dit kan natuurlijk echt niet. Ik word hier 
echt heel kwaad van.’ Bij maar liefst 
negen rapporten van de Inspectie bleek 
het fout te zijn gegaan. Het gaat bijvoor-
beeld om onderzoeken naar overvallen, 
het inzetten van de nekklem nadat 
eerder een arrestant daarbij overleed en 
het toelaten van vluchtelingen in Neder-
land die in het bezit waren van martel-
video’s. Van Nispen: ‘Dat zijn politiek 
gevoelige rapporten. Het heeft er alle 
schijn van dat niet de waarheid voorop is 
gesteld, maar het imago van de minister 
en zijn ministerie.’
Samen met D66’er Maarten Groothuizen 
doet Van Nispen een aantal voorstellen. 
Zo moeten wat hen betreft inspectierap-
porten ongecensureerd naar de Tweede 
Kamer worden gestuurd en moet de 
inspectie juridisch en financieel los 
komen te staan van het ministerie.

SP-Tweede Kamerlid Bart van Kent 
noemt het voorstel dat werkgevers en 
werknemers doen voor een verplichte 
verzekering tegen arbeidsongeschikt-
heid voor zelfstandigen zonder perso-
neel, geen oplossing. Een maaltijd-
bezorger of een bouwvakker moet 
volgens dit voorstel een fikse premie 
gaan betalen en als het dan misgaat tot 
twee jaar wachten op een uitkering van 
maximaal het minimumloon. Van Kent: 
‘Zolang een verzekering tegen arbeids-
ongeschiktheid voor veel zzp’ers 
onbetaalbaar en onbereikbaar blijft, kan 
er van een verplichting geen sprake zijn.’

Armoede
Volgens Van Kent schiet het voorstel zijn 
doel voorbij, namelijk het aanpakken van 
armoede onder zzp’ers: ‘Het is goed dat 
er naar een oplossing wordt gezocht, 

maar laten we vooral door blijven zoeken, 
want dit voorstel is het nog zeker niet.’
Om ervoor te zorgen dat ook zzp’ers met 
een laag inkomen de premie van 85 tot 
150 euro op kunnen brengen, moet er per 
sector een minimum-uurtarief komen.  
De zogenoemde 'eigen risico’-periode van 
een half tot twee jaar is volgens de SP een 
slecht idee. Juist zzp’ers met een laag 
inkomen kunnen amper reserves aan-
leggen om die periode te overbruggen.
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  > TWEE LINKSE DIRECTEN VOOR 
EERLIJK ONDERWIJS

  > STEVIGE DIPLOMATIEKE MAATREGELEN VOOR VREDE IN SYRIË

SP-Kamerlid Sadet Karabulut liet deze maand 
weten volgend jaar niet meer beschikbaar te 
zijn voor de SP-kandidatenlijst voor de Tweede 
Kamerverkiezingen. Tot die tijd blijft zij zich 
natuurlijk nog voluit inzetten voor internationale 
rechtvaardigheid. Zo pleit zij voor verwijdering 
van Turkije uit de NAVO. ‘Turkije mengt zich 
openlijk in de oorlog in Syrië, wat illegaal is. 
Ankara steunt, net als Nederland eerder, 
rebellengroepen die mensenrechtenschendin-
gen en oorlogsmisdaden plegen, waaronder 
jihadistische groepen tot en met aan Al-Qaeda 
gelieerde groepen’, aldus Karabulut. ‘Turkije is 
ook niet te beroerd vluchtelingen in te zetten om 

steun van Europa af te dwingen. Chantage die 
leidt tot een lelijke Europese reflex aan de 
Griekse grens. Stevige maatregelen tegen 
Ankara zijn gerechtvaardigd, zoals een 
wapenembargo en verwijdering uit het Noord-
Atlantische bondgenootschap.’

Karabulut vraagt minister Blok met klem om zijn 
inspanningen voor vrede in Syrië te richten op 
een staakt-het-vuren, humanitaire hulp en 
hervatting van diplomatiek overleg, onder 
leiding van de VN: ‘Meer druk op alle strijdende 
partijen is daarbij nodig, bovenal op het 
Assad-regime en Rusland.’

Almere doet mee met een 
samenwerkingsverband 
om asbestdaken aan te 
pakken, op initiatief van de 
SP in Almere en na een 
aangenomen motie 
samen met andere 
partijen. Asbest is en blijft 
een gevaar voor de 
gezondheid. Dankzij de 
SP in Almere is de 
gemeente een van de 
‘koplopers’ in het samen-
werkingsverband met 
onder andere provincies, 
asbestverwijderaars en 
het ministerie van Sociale 
Zaken en Werkgelegen-
heid. Met een fonds voor 
leningen, betere commu-
nicatie met huiseigenaren 
en samenwerking om 
kosten te verlagen moet 
het verwijderen van 
asbestdaken sneller op 
gang komen.

  > AANPAK  
ASBESTDAKEN

De bijles-industrie vergroot de verschillen in de samen-
leving: kinderen van rijke ouders vergroten met behulp 
van dure bijles hun voorsprong op andere kinderen. 
Maar niet als het aan de SP ligt! Samen met Groen-
Linkser Lisa-Westerveld gaat SP-Tweede Kamerlid 
Peter Kwint (foto) de strijd aan met particuliere bijles-
instituten die alleen scholieren helpen die het kunnen 
betalen.  
De bijles-industrie is de afgelopen jaren gegroeid tot  
een markt waarin honderden miljoenen omgaan. Twee 
aangenomen moties maken het onderwijs eerlijker. Ten 
eerste komt er een reclameverbod voor deze instituten 
binnen scholen. Aangenomen motie 2: Er moeten met 
scholen afspraken gemaakt worden zodat ze zelf bijles 
aan gaan bieden wanneer dit nodig is.

‘Goed onderwijs geen gunst’
Kwint: ‘Natuurlijk is de eerste prioriteit dat iedereen 
gewoon goed onderwijs op school krijgt. Maar een 
uurtje Frans of wiskunde als je daar nét iets minder goed 
in bent, hoort niet uitbesteed te worden aan dure 
instellingen, voor wie het kan betalen. Dat hoort gewoon 
voor iedereen beschikbaar te zijn. Goed onderwijs is 
geen gunst voor kinderen van rijke ouders, maar een 
recht voor iedereen.’
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TOESLAGENAFFAIRE

ENORM SUCCES,  
MAAR OOK NOG VRAGEN
Het verdronk een beetje in het corona-mediageweld. Maar in maart is  
een groot succes geboekt voor de slachtoffers van de toeslagenaffaire.  
SP-Tweede  Kamerlid Renske Leijten is trots en blij, maar heeft nog 
wel wat vragen. Want het is nog niet helemaal duidelijk hoe dit kon 
gebeuren.

Renske Leijten (SP) komt met gedupeerde ouders aan bij de persconferentie over het eindrapport van Donner.

 ‘De ziel van de overheid is weg’
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 › Het is snel gegaan afgelopen weken.  
Een advies van oud-minister Donner en 
kabinetsbesluiten volgden elkaar snel op.
‘Eerst was het lang wachten op het advies 
van Donner. Die zou de juridische kaders 
schetsen voor of en hoe ouders gecompen-
seerd konden worden. Dat advies viel erg 
tegen. Hij maakt kort gezegd twee groepen. 
De eerste groep zijn de mensen die ten 
onrechte tot fraudeur werden bestempeld in 
een groepsgewijze aanpak met behulp van 
de inmiddels beruchte Combinatieteams 
Aanpak Fraude (CAF).’

 › Daar was ook die Eindhovense  
rechtszaak over, toch?
‘Ja dat waren de ouders die naar aanleiding 
van zo een onderzoek allemaal werden 
aangepakt. Maar er zijn veel meer van die 
groepsgewijze onderzoeken geweest. De 
ouders werden vervolgens door Belasting-
dienst/Toeslagen als fraudeur bestempeld, 
enkel op een aanwijzing dat er bij de  
kinderopvang of gastouderbureaus iets  
niet goed was.’

 › En wat zegt het advies over die  
CAF-groep?
‘Donner zegt: wat daar gebeurde mag echt 
niet. Die mensen moeten niet alleen hun 
geld terugkrijgen, maar ook een compen-
satie krijgen. Dan worden je juridische 
kosten vergoed, krijg je 500 euro per half 
jaar dat je in de shit hebt gezeten en 25 
procent bovenop het bedrag dat onterecht 
is teruggevorderd. De Kamer heeft daar nog 
aan toegevoegd: vervolgschade moet ook 
vergoed worden. Bijvoorbeeld als je je huis 
bent kwijtgeraakt of als je in de schulden 
bent geraakt, of als je kind ziek is geworden 
omdat je in een ongezond huis moest gaan 
wonen.’

 › En die tweede groep?
‘De tweede groep bestaat uit de mensen 
die zoals het heet zijn getroffen door de 
hardheid van de wet. De wet zegt namelijk: 
als je een fout maakt, moet álle ontvan-
gen kinderopvangtoeslag terug. Dus als je 
bepaalde formulieren niet hebt toegestuurd, 
een vinkje niet goed hebt gezet of een eigen 
bijdrage niet tijdig betaald – huppetee, alles 
terugbetalen. Sommige ouders hadden even 
een betalingsregeling met de kinderopvang 
– huppetee, alles terugbetalen. Sommige 
ouders was als een soort reclamepraatje 
door de kinderopvang verteld: je hoeft geen 
eigen bijdrage te betalen – huppetee, alles 
terugbetalen. Donner stelt voor deze groep 
voor: je krijgt de toeslag die je had moeten 
krijgen alsnog. Maar alleen als je voor meer 

dan 10.000 euro benadeeld bent en als het 
niet langer dan vijf jaar geleden is geweest. 
Maar dus géén compensatie.’

 › Dat was het advies van Donner. Daar was 
je niet tevreden mee, maar de regering is 
verder gegaan toch?
‘De regering is erop en erover gegaan. Ze 
houden weliswaar dat onderscheid in groe-
pen. Maar voor de tweede groep schrappen 
ze de eis van minimaal 10.000 euro en de 
vijf-jaargrens. Dat wordt 1500 euro en vijf-
tien jaar – wat betekent dat bijna iedereen 
nu in aanmerking komt. Daarnaast wordt 
er gekeken naar mensen die op een CAF-
achtige manier als fraudeur zijn bestempeld. 
Met als gevolg dat er in plaats van 1800 
ongeveer 3000 mensen in de eerste groep 
zitten – en dus gecompenseerd worden. En 
dat er 20.000 mensen in de tweede groep 
zitten – die hun niet-ontvangen toeslag 
alsnog kunnen krijgen.’ 

 › Dat is een behoorlijke overwinning.
‘De mensen uit de CAF-groep worden zelf 
benaderd; daarvan zijn de gegevens bekend. 
Voor die grotere groep komen loketten in 
het land waar ze zich kunnen melden. En, 
heel belangrijk, ze krijgen een casemana-
ger. Niet een telefoonnummer, tien keer 
doorverbinden en steeds weer een nieuwe 
naam. Nee, een persoon die ook de opdracht 
heeft  coulant te werk te gaan. Er zijn ouders 
die alles kwijt zijn – na een gedwongen 
verhuizing, het verliezen van hun baan, een 
faillissement. Als het dan twaalf jaar geleden 
is, zijn ze gewoon veel papieren kwijt. De 
kinder opvang mag je gegevens ook maar 
zeven jaar bewaren. Dus die ouders moeten 
geholpen worden, en zoals het nu op papier 
staat, gaat dat ook echt gebeuren.’

 › Je zegt ‘op papier’: betekent dat dat je er 
geen vertrouwen in hebt?
‘Ik ben sceptisch. Aan de andere kant: de 
ouders met wie ik samen deze strijd heb 
gevoerd, zeiden na een bijeenkomst met de 
staatssecretaris dat zij er wel vertrouwen in 
hebben. Laten we van dat vertrouwen uit-
gaan, maar wel heel nauwgezet volgen of die 
afspraken ook opgevolgd worden. Daarnaast 
heb ik nog wel kritiek op de regeling.’

 › Wat is je kritiek?
‘Die tweede groep, die zeg maar door een 
foutje keihard is aangepakt, wordt niet 
gecompenseerd. Maar die keiharde aanpak 
leidt er wel toe dat mensen jarenlang in de 
shit zitten. Het werkt zo. Als jij in de fraude-
bak terechtkomt, kom je nergens meer voor 
in aanmerking. Niet voor betalingsregelin-

gen. Ze gaan alles keihard terugvorderen, 
ook toeslag die je wél terecht hebt ont-
vangen. Je schuld verjaart nooit. Ze leggen 
loonbeslag, ze halen je huis leeg, ze dwingen 
je om je huis te verkopen, ze halen je auto 
van de weg en ze verrekenen alle andere 
toeslagen met je schuld. Die mensen hebben 
jarenlang in bittere armoede gezeten. Ik 
vind dat als jij kan laten zien dat je door dat 
hardvochtige beleid in de problemen bent 
gekomen, je ook in de compensatieregeling 
moet vallen.’

 › Moet dat niet voor iedereen in die  
groep gelden?
‘Nee, ik heb via ons meldpunt mensen  
gezien die bijvoorbeeld net een erfenis 
 hadden gehad en die in een keer 20.000 
euro konden betalen. Die hebben nooit in 
de shit gezeten. Maar die moeten het niet- 
ontvangen bedrag natuurlijk wel  
terug krijgen.’

 › Hoe komen mensen in die groep eigenlijk 
in de fraudebak terecht?
‘Dat is een van de dingen die we nog niet 
precies weten. We weten dat sommige 
ouders er zijn uitgepikt door de algoritmes 

‘We willen een parlementaire enquête en niets minder’

Renske Leijten in de 
Tweede Kamer tijdens een
debat over de reorganisatie
van de belastingdienst.
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en zoekmachines van de Belastingdienst. 
Welke algoritmes maken nou dat je als 
ouder ‘uit het systeem wordt geworpen’, 
zoals dat heet? Bijvoorbeeld: je hebt een 
tweeling. We hebben bij het meldpunt 
relatief veel ouders met tweelingen. Er 
was blijkbaar een aanwijzing dat sommige 
mensen twee kinderen aangaven en er 
maar een hadden. Punt is: risicoselectie is 
stap één, maar dan moet je kijken: klopt 
het? Het lijkt erop dat mensen op basis 
van die risicoselectie gewoon meteen in de 
fraudebak gegooid zijn.’

 › Maar dan kun je toch bewijzen dat je  
niet fraudeert?
‘Het volgende gebeurt. Je moet je uren-
staat, contract van je werk, het contract 
met de kinderopvang opsturen en het 
bewijs dat je je eigen bijdrage betaald hebt. 
Al die ouders vertellen mij: wij kregen dat 
verzoek. We verzamelden al die gegevens 
en stuurden ze op. Om vervolgens van de 
Belastingdienst te horen: niks ontvangen. 
Sommigen gingen naar de Belastingdienst 
toe om de documenten in te leveren. En 
dan weer: niets ontvangen. En dan zegt 
de Belastingdienst ineens: u heeft geen 

bewijs geleverd, dus geen geld; we gaan alles 
terugvorderen.’

 › Hoe kan dat?
‘Van klokkenluiders weten we dat veel  
documenten, omdat ze geen capaciteit 
hadden, in een kamertje werd gelegd. En de 
inhoud van dat kamertje werd om de zoveel 
tijd vernietigd. Dat waren waarschijnlijk al 
die bewijzen van die ouders.’

 › Je bent een enquête onder mede werkers 
van de Belastingdienst begonnen. 
Waarom?
‘Om een volledig en eerlijk beeld te krijgen. 
Ik heb natuurlijk wel berichten gekregen van 
medewerkers. Sommige hebben nog meer 
informatie, sommige schamen zich dood en 
sommige zeggen: houd eens op met ons een 
slechte naam bezorgen. Ik vind dat al die ge-
luiden gehoord moeten worden. Uiteindelijk 
willen we allemaal een Belastingdienst waar 
we op kunnen vertrouwen.’

 › Maar waarom laten die medewerkers dit 
gebeuren?
‘De meeste willen dit niet. Veel overheids-
taken zijn onder het neoliberalisme naar 

de markt gebracht, maar wat overbleef 
werd ingericht als een overheid die men-
sen wantrouwt. Niet bij de mensen aan het 
loket, maar in systemen, in manieren van 
denken. Je mag maar twee contactmomen-
ten hebben, processen moeten efficiënter, 
alles wordt gemeten, er wordt fabrieksmatig 
gewerkt. De ziel van de overheid is weg. Dat 
leidt tot frustratie van ambtenaren en van de 
mensen die met hen te maken krijgen. Geef 
ambtenaren autonomie terug, vertrouw ze. 
Geef ze ruimte voor de menselijke maat.’

 › Kunnen we dit soort nachtmerries  
voorkomen?
‘Niet als we niet weten wat er precies 
gebeurd is. Belangrijkste is nu eerst dat de 
ouders goed gecompenseerd worden – en 
ook meer dan die eerste groep van driedui-
zend. Maar er zijn nog rafelrandjes. Waarom 
was er een zwarte lijst gemaakt? Waarom is 
die niet uit de lucht gehaald toen bleek dat 
die niet aan de privacywetgeving voldeed? 
Is er strafbaar gehandeld? De disproportio-
naliteit was bekend, de gevolgen voor de 
ouders waren bekend, dan heb je eigenlijk 
de plicht om daar iets aan te doen. Ik wil 
dus weten wat er precies gebeurd is. En dat 
mensen erop aangesproken worden. Wiebes 
wist het, Asscher wist het misschien. Ergens 
is een besluit genomen om dit zo te laten. 
Dat moeten we weten. Pas dan kan er een 
streep onder.’

 › Wat is daarvoor nodig?
‘Een parlementaire enquête en niets minder. 
Daar zitten partijen niet om te springen, 
omdat hun mensen erbij betrokken waren. 
Maar ja, tot het zover is blijven journalisten 
en anderen woelen en graven; en komt er 
steeds weer nieuwe ophef over ontdek-
kingen. Zoals begin april toen bleek dat de 
dienst werkte met targets, oftewel er moest 
een bepaald bedrag binnengehaald worden 
aan fraudezaken. Zo gaan we van affaire 
naar affaire en blijven we staatssecretarissen 
excuses zien maken in de Kamer.’

 › We hebben het laatste hierover nog  
niet gehoord.
‘Nee. Het is een enorme overwinning voor 
de ouders, die ook zelf met ons hebben 
gestreden. Het feest stellen we in verband 
met corona nog even uit, maar dat komt er 
zeker. En tegelijk zullen we zonder een  
parlementaire enquête niet weten hoe we  
dit in het vervolg kunnen voorkomen.’ • 

tekst Diederik Olders

‘We willen een parlementaire enquête en niets minder’
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LINKSVOOR MISTER SIXTIES

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 ›  Hoe lang ben je al lid van de SP?
‘Sinds mijn achttiende. Daarnaast was ik 
actief voor Occupy en de Rode Hesjes.’

 ›  Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben projectmanager bij een 
drukwerkintermediair: ik zorg dat boeken 
zo mooi mogelijk worden uitgegeven, van 
layout tot drukproces. Daarnaast schrijf ik 
zelf boeken en gedichten. Ik treed ook op als 
dichter, samen met een band.’ 

 ›  Waar gaat je boek over?
‘Ik heb twaalf mensen geïnterviewd die 
invloed hadden op de omwentelingen van 
de jaren zestig. Een generatie die taboes 
doorbrak, maatschappelijk, politiek en 
cultureel. Ze vertellen over toen maar ook 
hoe ze tegen de huidige tijd aankijken.’

 ›  Wat heeft je het meest verrast?
‘Dat zoveel wat wij nu kennen uit die jaren 
stamt. Lowlands ontstond toen bijvoorbeeld 
– in Utrecht. Maar ook hoe er tegen drugs 

werd aangekeken. Armand, die ik goed heb 
leren kennen, kon daar heel boeiend  
over vertellen.’

 ›  Koos Zwart las op de radio de  
wietprijzen voor.
‘Ja, ik heb een deel van zijn archief! 
Gekregen van een andere sixties-vriend. 
Twee schoenendozen vol.’

 › Jij kent iedereen uit die tijd?
‘Nee joh, ik zit wel helemaal in die sixties-
scene maar ken niet iedereen. Als er SP’ers 
zijn die actief waren in de bewegingen van 
die tijd, dan hoor ik dat graag!  
Neem contact op, dat vind ik leuk.’ •

Vraag Patrick Bakkenes (34) uit 
IJsselstein iets over de jaren zestig 
en de anekdotes en bespiegelingen 
vliegen over tafel. Hij schreef er 
een boek over, Kantelaars van de 
Sixties, dat onlangs uitkwam. Wat 
fascineert hem zo aan dat tijdperk? 
‘De kanteling die plaatsvond 
in de manier van denken. Over 
álles. Van kunst en muziek tot 
emancipatie, van democratisering 
tot individuele en seksuele 
vrijheid. De effecten zijn nog altijd 
merkbaar. Het was een revolutie 
van de geest.’
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 › En?
‘Vanuit mijn werk in de Tweede Kamer 
weet ik natuurlijk al het nodige en ken ik 
al veel verhalen. Het meest schrijnende 
voorbeeld in het boek gaat over een 
ongedocumenteerde die bij een biologische 
paprikakweker bij het stomen van de 
grond een bubbel uit het plastic probeert 
te trappen en vervolgens bijna levend 
verbrandt. En z’n hele leven daar de 
gevolgen van draagt. Dat is het meest 
tragische wat ik in het boek heb gelezen. 
Waar ik ook erg benieuwd naar was, is 
de kwestie rond de polaroidfotografen 
(doorgaans migranten zonder verblijfsstatus 
die foto’s maken van uitgaanspubliek –
red.). Het verhaal is dat een centrale figuur 
polaroidcamera’s ter beschikking stelt, die 
de fotografen afperst en onder druk zet. 
Maar het boek geeft geen antwoord op hoe 
dat precies in elkaar zit.’ 

 › Conclusie?
‘Wat je ziet is dat werknemers worden 
gebruikt alsof het producten zijn. 
Dat gaat om ongedocumenteerden, 
om arbeidsmigranten, maar ook over 
Nederlandse werknemers. Bijvoorbeeld 
bijstandsgerechtigden die bij PostNL 
moeten werken en uitzendbureau 
TempoTeam dat dan via het zogenaamde 
contracting een hele afdeling overneemt. 
Zo zijn er een heleboel voorbeelden waarbij 
werknemers worden uitgebuit. We praten 
over twee dingen. Ten eerste: de flexibele 
arbeidsverhoudingen die ervoor zorgen 
dat mensen niet of nauwelijks in staat zijn 

van mensen en de kwetsbaarheid voor 
uitbuiting die dat tot gevolg heeft. 
Verder: we moeten af van de malafide 
uitzendbureaus, waar er duizenden van 
zijn. Als SP hebben wij al talloze keren het 
voorstel gedaan om een vergunningplicht in 
te voeren. Maar dat is door de verschillende 
regeringen steeds vooruitgeschoven. Met 
als resultaat dat we nog steeds duizenden 
malafide uitzendbureaus hebben die op 
grote schaal mensen uitbuiten. Dat is al 
jaren zo en daar moet echt een eind aan 
gemaakt worden. •

 › Lezen?
‘Zeker lezen. En vervolgens in actie komen.’ 

tekst Rob Janssen

BART LEEST 

WIE Bart van Kent, SP-Tweede Kamerlid,  
woordvoerder Sociale Zaken en Werkgelegenheid

WAT Uitgebuit: Het verhaal van de Nederlandse 
werkvloer. Emiel Woutersen, uitg. Atlas Contact 
(2019).

‘ GRUWELIJK VERBRAND  
BIJ EEN KWEKERIJ’

om voor zichzelf op te komen. Omdat ze 
er meteen uitvliegen. Ten tweede: de echt 
schrijnende situatie die kan ontstaan als 
je daarbovenop ook nog eens geen legale 
status in Nederland hebt. Dan ben je 
helemaal afhankelijk van de werkgevers en 
koppelbazen.’ 

 › Maar arbeidsmigranten zijn toch niet 
allemaal illegaal?
‘Het boek gaat voor een deel over 
ongedocumenteerden. Ik heb zelf veel 
contacten met zogenaamde domestic 
workers, die huizen schoonmaken. Een 
aantal groepen daarvan zijn in Nederland 
ook wel door de FNV georganiseerd. 
Daar zie je het samenspel van én geen 
papieren hebben én flexcontracten. Dat 
zijn degenen die echt superafhankelijk 
zijn. Arbeidsmigranten werken veelal via 
duizenden malafide uitzendbureaus en zijn 
op die manier vaak zowel voor hun werk en 
huisvesting als voor hun zorgverzekering 
en vervoer afhankelijk van een en dezelfde 
partij. Dat komt in het boek ook goed naar 
voren. En iedereen die aan het woord komt, 
doet dat anoniem – want iedereen vreest 
voor de consequenties.’ 

 › Wat kunnen we daaraan doen?
‘De coronacrisis leert nu ook: stop het 
verschuiven van het risico van de werkgever 
naar de werknemer door middel van 
flexwerk. Dat is op alle manieren slecht, 
dat zien we nu aan de inkomenspositie van 
mensen. Het boek beschrijft ook duidelijk 
wat dat betekent voor de afhankelijkheid 
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

Gedicht

Onze Helden van de Zorg
behandelen coronapatiënten
met gevaar voor hun leven!
Zal de patiënt het halen?
Onzekere tijden

En verplegers(sters)
met beademingsapparatuur
op de Intensive Care (IC)
gaan hun liefdevolle zorg toewijden

Hoop doet leven!
Onze Helden van de Zorg
Zet ’m op!
En red de patiënt!

Gerrit Drenthe, Amsterdam

Hamsteren?  

Nu actueler dan ooit.  Hans Verschoor, Utrecht
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OPLOSSING CRYPTOGRAM MAART 2020

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2020

CRYPTOGRAM

Horizontaal
3 Haargroei in de keel. (5), 7 Geeft gewiekte klap. (5)
8 Uitwijkmogelijkheid voor criminele vliegtuigen. (11)
11 Ongewenst zwanger na seks op de achterbank? (17), 13 Geen 
water? Onvruchtbaar. (3), 14 Waargenomen eerbetoon. (8)
15 Vogelvariant van de angsthaas heeft darmklachten. (11)
17 Vervoermiddel van bamboekauwende luiaard.(5)
18 De bevestiging is, ik geef het toe, correct. Maar... (9 en 3,2,4)
21 Een pukkel? ’t Is maar hoe je het bekijkt. (12), 22 Komop, het 
steegje in! (5), 25 Dat deed een butler. (8), 26 Integer slachtoffer. (6)
27 Geen traag openbaar vervoer. (9)

Verticaal
1 ‘Spuiten en slikken voor dummies.’ (21), 2 Speelse nobele vrouw. 
(4), 4 Daar naar buiten? Dan ga je er niet op vooruit. (13)  
5 Woning(inrichting) voor broedende vogel. (8), 6 Sportkleding. (4),  
8 Plattelandsfamilie van de boomchirurg? (7), 9 Met weerzin gegeven 
antwoord? (12 en 5,7), 10 Zonder specerijen is het maar matig leuk. 
(5), 12 Handschrift van een geleerd man. (10), 16 Geen toegevoegde 
middelen: dan oogt het onbedorven. (7), 17 Stok waar je voor kunt 
staan. (4), 19 Schoongemaakt is het (g)een wortel. (7), 20 Krachtig 
ruikend. (5), 23 Gesplitst erfstuk. (4), 24 De overwinning van de 
persoonlijke voornaamwoorden. (4 en 2,2)

De winnaar van de maartpuzzel 2020 is Carma Woltjer uit Enschede.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 6 mei naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL

ANTI-SPIRAALTJE

Horizontaal
7) Halsbrekende toeren  
9) Deelnemer 10) Tijdbalk  
11) Stuiptrekking  
14) Meesterschilder  
18) Mammoettanker 19) Enid 
20) Kwartiermeester  
21) Roestgans.

Verticaal
1) Kwaad 2) Bloeden  
3) Tegenprestatie 4) Meneer  
5) Bestek 6) Beslag  
8) Balkunstenaar 11) Spelmaker 
12) Esc 13) Breiwerk 15) Sonde 
16) Hoekmaat 17) Dienst.

CRYPTOGRAM

Diagram

1

2

3 4 5

6 7  

8 9 

10

11 12 

13 14  

15  

16

17  18  19  

20

21  

22  

23 24

25 26  

27 

Henry en Lucas, © FLW 2020 

Anagrammatica! U begint linksboven. Vind eerst een 
9-letter woord dat samengesteld kan worden uit alle 
individuele letters van de omschrijving onder ‘1’ en 
plaats dit in de linkerbalk. Plaats dan een woord van 
11 letters op de onderste regel, volgens ‘2’. Volg de 
spiraal (sla altijd ‘linksaf’): het derde woord gaat van 
onder naar boven, dan rechts-naar-links etc. Iedere 
laatste letter van een woord is de beginletter van het 
volgende.
Deze Antispiraal heeft een tweede ‘krul’. Begin dus 
ook van rechtsonder naar rechtsboven, maar dan 
met de anagrammen onder ‘a’, dan ‘b’, etc. Het derde 
woord (begin en eind een ‘D’) is een palindroom.  
Sla bij de groene vakjes weer linksaf voor het volgende 
woord. 6 ‘hoekletters’ zijn al ingevuld.
De ‘ij’ wordt een ‘y’ (dus één letter). Misschien dat u 
een ander woord vindt dan wij als oplossing geven: 
zolang het een Nederlands woord is en u alle letters uit 
de omschrijving gebruikt, mag dat natuurlijk.  
Veel plezier!

ANTI-SPIRAALTJE 

Anagrammatica! U begint linksboven. Vind eerst een 9-letter woord dat 
samengesteld kan worden uit alle individuele letters van de omschrijving 
onder ‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. Plaats dan een woord van 11 letters op 
de onderste regel, volgens ‘2’. Volg de spiraal (sla altijd ‘linksaf’): het derde 
woord gaat van onder naar boven, dan rechts-naar-links etc. Iedere laatste 
letter van een woord is de beginletter van het volgende. 
Deze Antispiraal heeft een tweede ‘krul’. Begin dus ook van rechtsonder naar 
rechtsboven, maar dan met de anagrammen onder ‘a’, dan ‘b’, etc. Het derde 
woord (begin en eind een ‘D’) is een palindroom. Sla bij de groene vakjes 
weer linksaf voor het volgende woord. 6 ‘hoekletters’ zijn al ingevuld.
De ‘ij’ wordt een ‘y’ (dus één letter). Misschien dat u een ander woord vindt 
dan wij als oplossing geven: zolang het een Nederlands woord is en u alle 
letters uit de omschrijving gebruikt, mag dat natuurlijk. Veel plezier! 

Diagram

B D R

S D V

Henry en Lucas, © FLW 2020 

IMAGINAIRE WOORDENLIJST

De eervolle vermelding is voor Theo Kick 
uit Lelystad, voor zijn omschrijving bij (6) 
Microcontactje: Kushandje
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HUURVERHOGINGEN: HOU EENS OP!

SP’ERS: HARDE ACTIE ÉN ZACHTE ACTIE

FRANK LAMMERS
ALLESKUNNER, MARX-VERTOLKER



2 TRIBUNE mei 2020

TRIBUNE IS EEN  
UITGAVE VAN DE  
SOCIALISTISCHE 
PARTIJ (SP) EN
VERSCHIJNT 
11 MAAL 
PER JAAR 

Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
T (088) 243 55 42 
F (033) 462 55 12
E tribune@sp.nl

De Tribune in  
gesproken vorm 
Belangstellenden voor  
de Tribune op cd kunnen 
contact opnemen met 
de SP-administratie.

SP algemeen
T (088) 243 55 55
F (033) 462 55 12
sp@sp.nl
www.sp.nl

Abonnementen- en   
ledenadministratie 
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
T (088) 243 55 40
E administratie@sp.nl

Illustraties  
Arend van Dam  
Wim Stevenhagen
Maarten Wolterink

Foto omslag 
Suzanne van de Kerk 
 
De Tribune op Internet
www.sp.nl/nieuws/tribune

Abonnement
€ 5,00 per kwartaal (machtiging) 
of € 24,00 per jaar (acceptgiro).  
Losse nummers € 1,75. SP-leden 
ontvangen de Tribune gratis. 

Redactie
Diederik Olders (h), Lesley Arp 
Rob Janssen, Daniël de Jongh

Vormgeving
Nenad Mećava, Gonnie Sluijs

Aan dit nummer werkten mee
Robin Bruinsma, Maurits Gemmink 
Ingrid de Groot, Suzanne van de Kerk 
Wiebe Kiestra, Bas de Meijer 
Rob Nelisse, Anouk Pross
Karen Veldkamp 

Incasso contributie
Veel leden van de SP betalen hun contributie via een incassomachtiging. Sinds 1 oktober 2013 incasseert de SP het bedrag van de contributie in  
de eerste week van elk kwartaal. Daarbij vermelden we, conform wettelijke regels het betreffende lidnummer en het zogeheten incassanten-ID van  
de SP, te weten NL86ZZZ403462460000. Bij vragen over contributie-inning, kunt u contact opnemen met de ledenadministratie van de SP,  
via (088) 243 55 40 of administratie@sp.nl

DE SP ZET ZICH IN VOOR MENSELIJKE WAARDIGHEID, GELIJKWAARDIGHEID EN SOLIDARITEIT

Tenzij anders vermeld, is op de inhoud van deze publicatie de Creative Commons Naamsvermelding-Niet Commercieel-
GeenAfgeleideWerken 3.0 Nederland licentie van toepassing. http://creativecommons.org/licenses/by-nc-nd/3.0/nl 

In deze Tribune staat meer werk 
van fotografen en tekenaars dan 
anders. De redactie heeft ‘onze’ 
zzp’ers gebeld met de vraag 
of de coronacrisis hen veel 
opdrachten heeft gekost. En in 
een aantal gevallen een extra 
opdracht gegeven. Ook in ons 
eigen belang: het zou immers 
jammer zijn als deze mensen 
moeten stoppen met hun mooie 
werk. Kijk zelf maar!

DOE ONLINE MEE MET ROOD
Dit zijn rare tijden. Terwijl we als ROOD altijd het liefst op straat actie-
voeren en elkaar in het echt willen zien kan dat nu niet vanwege de corona-
maatregelen. Daarom heeft ROOD nu een plek waar ROOD-leden elkaar 
online kunnen ontmoeten Op deze ROOD Discordserver kan je elkaar 
inspireren met veilige acties in coronatijd; en met elkaar in gesprek over hoe 
we de nieuwe wereld moeten vormgeven. Ook organiseren we van tijd tot 
tijd informatieve en leuke avonden op deze Discordserver. Discord is een 
veilige en gratis te gebruiken chatapp. Al ruim 70 ROOD-leden zijn actief op 
de server, dus mis het niet! 

Ben je ROOD-lid en wil je in onze Discordserver? Vul dan de onderstaande 
link in op je browser: bit.ly/rood-discord

ZZP’ERS 
BEDANKT

BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!
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Ons voorstel om beschermingsmiddelen, 
vaccins en geneesmiddelen weer in eigen land 
te gaan produceren is aangenomen door de 
Tweede Kamer. Een mooi succes. Maar hoe 
heeft het zo ver kunnen komen? We hebben 
straaljagers op voorraad, maar geen mond-
kapjes voor onze zorg.

Het tekort aan beschermingsmiddelen leidt 
tot hartverscheurende toestanden. Alleen 
zorgverleners die direct met corona-patiënten 
werken, mogen bescherming dragen. Ande-
ren leven in angst om mensen te besmetten of 
zelf besmet raken. Het marktdenken heeft de 
voorraden geminimaliseerd: die zijn immers 
‘niet efficiënt’. De productie is verplaatst naar 
lage-lonenlanden. Bedrijven die in ons land 
vaccins en geneesmiddelen ontwikkelden zijn 
verkocht. Alles volgens de ideologie van de 
markt: financiële korte-termijnafweging. 

De coronacrisis toont de gevolgen. We zijn 
zo afhankelijk geworden van andere landen, 
markten en bedrijven dat het langer duurt 
om aan vaccins, geneesmiddelen en extra 
beschermende middelen te komen.

In mijn eigen Oss zat Organon. Een bedrijf dat 
nieuwe medicijnen ontwikkelde, tot het werd 
verkocht aan een Amerikaans bedrijf. De  
onderzoeksafdeling werd gesloten, twee-
duizend mensen ontslagen. Organon,  
succesvol geworden door steeds te investeren 
en innoveren, werd kapotgemaakt door het 
winstbejag van buitenlandse aandeelhouders.

Maar er hangt verandering in de lucht. Zo 
heeft de regering besloten om Intravacc, dat 
onderzoek doet naar vaccins, tóch maar niet 
te verkopen. Het bedrijfsonderdeel dat  
vaccins produceerde is eerder al wel verkocht, 
aan een Indiaas bedrijf. Laten we uit deze 
coronacrisis samen de les trekken dat het 
marktdenken ons niet verder gaat helpen.  
Nu is de tijd om te investeren in 
eigen onderzoek en eigen 
productie. En om de verkoop 
te stoppen van cruciale  
bedrijven, die van 
 nationaal belang zijn.  
Dat voorkomt dat we bij 
een volgende crisis weer 
moeten bedelen om  
middelen.
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tekst Diederik Olders

Naast de schrikbarende dodentallen in verzorgings-
huizen, die volop aandacht krijgen, is er ook de  
eenzaamheid en het gemis van menselijk contact  
met familie en andere mensen.  

Fotograaf Ingrid de Groot wist die stille ramp in  
beeld te vangen. Zij fotografeerde bij het Flevohuis  
en het Twiskehuis in Amsterdam en bij Zomerpark  
in Nieuw-Vennep. 

STILLE RAMP



Al sinds onze oprichting, bijna vijftig jaar 
geleden, zijn wij de partij van de ‘georga-
niseerde solidariteit’. Nu, in tijden van 
corona, zien mensen meer dan ooit het 
belang daarvan. 

Ik word blij van het samenspel dat ik zie 
tussen SP’ers uit de verschillende onder-
delen van onze partij. Bij het steunen 
van de zorgverleners bijvoorbeeld, of de 
schoonmakers, mensen in transport en 
logistiek, vuilnisophalers, supermarkt-
medewerkers, noem maar op. Bloemen, 
spandoeken, schilderwerken van stoep-
krijt, wat gebeurt er toch veel. Ook de  
1 mei-posters, voor banen met zekerheid. 
En onze strijd samen met de FNV voor  
verhoging van het minimumloon. Die gaat 
in de Tweede Kamer samen met voorstel-
len dat grote bedrijven hun eerlijke deel 
gaan betalen zodat de salarissen in de zorg 
en van ál die mensen die nu door moeten 
werken omhoog kunnen. Zo verander je 
een gevoel van solidariteit in georgani-
seerde solidariteit.

Met meer dan 30.000 leden hebben 
we veel kennis en ervaring in huis. Een 
pleidooi van Lilian Marijnissen voor 
beschermingsmiddelen in de zorg is des te 
sterker als SP’ers die zelf in de zorg werken 
met ons meedenken – maar ook iemand 
als David de Vreede, afdelingsvoorzitter 
van de SP Almere, hij is directeur van een 
bedrijf dat samen met kleine ondernemers 
en vrijwilligers mondkapjes ontwikkelt en 
maakt.

Of wat dacht je van onze acties voor goed 
en betaalbaar wonen? Op ‘woningsdag’ 
riep een groot aantal SP-afdelingen huur-
bazen op de huurverhoging te stoppen.   
Ik zag lokale filmpjes op sociale media, 
een steunactie waar duizenden mensen op 
reageren, een video-actiebijeenkomst met 
zeventig huurders, voorstellen van Tweede 
Kamerlid Sandra Beckerman in de krant en 
in de Tweede Kamer, SP-posters op gebou-
wen van verhuurders, een aangenomen 
motie in de Eerste Kamer van senator  
Tiny Kox om een tijdelijke huurstop moge-
lijk te maken. Op zulk samenspel mogen 
we trots zijn en ik wil dat versterken. Als 
SP doen we waar we voor staan: solidariteit 
organiseren. 

5

Georganiseerd

TRIBUNE mei 2020
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LAMMERS LAAT MARX HERRIJZEN

‘ GRASDUINEN IN GROTE IDEEËN,  DAT IS TE GEK’LAMMERS LAAT MARX HERRIJZEN

‘ GRASDUINEN IN GROTE IDEEËN,  DAT IS TE GEK’



7TRIBUNE mei 2020

‘ GRASDUINEN IN GROTE IDEEËN,  DAT IS TE GEK’

In 2017 kroop Frank Lammers voor het eerst in de huid 
van Karl Marx voor Het Zuidelijk Toneel. Dit voorjaar zou 
hij opnieuw met de onemanshow op de planken staan. 
Nu heeft de acteur, net als het gros van zijn collega’s, een 
lege agenda. Lammers: ‘Voor politici van nu zou Marx 
verplichte kost moeten zijn.’

‘ GRASDUINEN IN GROTE IDEEËN,  DAT IS TE GEK’
In 2017 kroop Frank Lammers voor het eerst in de huid van Karl 
Marx voor Het Zuidelijk Toneel. Dit voorjaar zou hij opnieuw met 
de onemanshow op de planken staan. Nu heeft de acteur, net als het 
gros van zijn collega’s, een lege agenda. Lammers: ‘Voor politici van 
nu zou Marx verplichte kost moeten zijn.’

EIGENLIJK HAD HIJ deze dagen op de set van de 
populaire Netflix-serie Undercover moeten 
staan. Maar noodgedwongen thuisblijven 
wegens de coronamaatregelen staat niet  
gelijk aan stilzitten voor de opvallend veel- 
zijdige acteur – het contrast tussen drugs-
baron Ferry uit Undercover en de olijke 
familieman uit de supermarktreclames kan 
nauwelijks groter. Lammers: ‘Ik zoek altijd 
wel een creatieve uitweg. Zeker artiesten 
zouden nu hun creativiteit en fantasie 
moeten aanspreken. Doe iets!’ Zo besloten 
de acteur en Het Zuidelijk Toneel na het 
afblazen van de theatertour Marx via een 
Facebook-livestream aan de man te brengen. 
De uitvoering is nog steeds terug te kijken 
op de website van het toneelgezelschap. 

Of de geplande tour in de herkansing kan 
zodra het evenementenverbod wordt op- 
geheven, durft Lammers nog niet te zeg-
gen: ‘Al die voorstellingen moeten worden 
verplaatst en veel theaters zijn voor volgend 
jaar al geboekt.’ Denkend aan al die lege 
podia krijgt hij een nieuwe ingeving: ‘Als ik 
bedenk dat de kinderen straks weer naar 
school mogen; dan zou je zeggen dat ze ook 
naar het theater kunnen. Misschien moet ik 
even een kindervoorstelling in mekaar prut-
sen! Waarom niet?’ Ook speelt Lammers met 
het idee om Marx op te voeren in gebouwen 
die je niet gauw associeert met vertier: 
provinciehuizen. Want de monoloog biedt 
volgens hem genoeg stof tot nadenken voor 
volksvertegenwoordigers en bestuurders. 
‘Al bedenk ik twintig van dit soort dingen 
op een dag en moet ik er vaak zelf te hard 

aan trekken om het voor elkaar te krijgen’, 
plaatst hij als kanttekening.

Maar in tijden van corona is de acteur ook 
te porren voor minder artistieke klussen. 
Zo trok hij twee weken lang het land in 
als bezorger van kookboeken. Met Eva’s 
keukenkast, de nieuwste receptenbundel 
van schrijfster en Volkskrant-columniste Eva 
Posthuma de Boer, tevens zijn echtgenote. 
Van elke bestelling ging 10 euro naar de 
Voedselbank Nederland.

Liberaal drijfzand
Aangezien Lammers het SP-lijfblad aan de 
lijn heeft, wil hij toch nog maar even bena-
drukken: de voorstelling Marx is zeker geen 
pleidooi voor marxisme of communisme: 
‘Het gaat erom of de ideeën van Marx, die in 
zijn tijd redelijk visionair waren, ook in deze 
tijd nog iets op kunnen leveren.’ Zo is de 
voorstelling het tweede deel van een reeks 
theatermonologen van kunstenaar-filosoof 
Stefaan van Brabandt, waarbij acteurs in de 
huid van grote denkers kruipen. De Vlaming 
startte zijn filosofenreeks vijf jaar geleden 
met een kijkje in het brein van Socrates, en-
kele uren voordat de Atheense autoriteiten 
hem dwongen de gifbeker leeg te drinken.

‘Het grasduinen in die ideeën, dat is te gek’, 
vervolgt Lammers. De videoregistratie van 
Marx haakt ook in op de actualiteit rond de 
coronacrisis: het applaus voor de zorg-
verleners, het hamsteren van toiletrollen. 
Want juist de ideeën van de grote denkers 
als Marx kunnen volgens Lammers in deze 

tijden houvast bieden: ‘Nu zie je dat solidari-
teit en delen essentieel zijn. We merken 
bijvoorbeeld dat we als land capaciteit 
tekort komen doordat we die hele zorg heb-
ben geprivatiseerd. Natuurlijk zijn dit ook 
gevaarlijke uitspraken’, realiseert hij zich. 
‘Het is een klotevirus en we konden dit niet 
voorzien. Schuldigen aanwijzen heeft ook 
niet zoveel zin. Maar we moeten er wel met 
z’n allen over gaan nadenken.’ 

Waarom regelen ze bijvoorbeeld niet ge-
woon die extra beloning voor de zorgverle-
ners, vraagt Lammers zich hardop af: ‘Vroe-
ger was het voor mijn gevoel veel normaler 
om goed voor je werknemers te zorgen. Dat 
soort waarden lijken verdwenen te zijn in 
een soort liberaal drijfzand.’ Nog een vraag 
waar de maatschappij zich volgens hem juist 
nu over zou moeten buigen: hoe we de boel 
eerlijker kunnen verdelen. ‘Zeker mondiaal 
gezien is dat volstrekt noodzakelijk. Marx 
zei 150 jaar geleden al dat het kapitaal zich 
steeds meer gaat concentreren en op één 
plek gaat zitten. Ik benoem het ook in de 
voorstelling. Nu veel bedrijven dreigen om 
te vallen, is er het gevaar dat zij die al veel 
hadden nog meer kapitaal in handen krij-
gen. We moeten ervoor waken dat we straks 
niet een nog grotere tweedeling tussen arm 
en rijk gaan krijgen.’

Natuurlijk houden ook de harde klappen in 
de culturele sector de acteur volop bezig: 
‘Dat we in deze tijd onze sector moeten 
verdedigen. Dat de KLM 2 tot 4 miljard krijgt 
en wij 300 miljoen. Dan zegt KLM: maar veel 

‘ De tijd dat we echt discussieerden 
met elkaar lijkt verdwenen’
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bedrijven zijn in de tweede en derde lijn van 
ons afhankelijk. Maar dat is in de culturele 
sector ook zo, kom op!’ Lammers benadrukt: 
over zichzelf wil hij zeker geen zielig verhaal 
ophangen. ‘Maar de meeste artiesten heb-
ben helemaal geen buffer en werden al best 
slecht betaald. En er zijn nauwelijks  
mogelijkheden voor hen om nu iets te doen. 
De vaste contracten die er waren zijn bijna 
allemaal verdwenen. Er zitten ook veel 
zzp’ers bij. Dat zij hier zelf voor hebben 
gekozen was natuurlijk een volstrekt abjecte 
uitspraak van minister Wiebes.’

Lef en afzien
‘De mens Marx, die Lammers belichaamt 
in zijn theatermonoloog is niet bepaald 
een opgewekt type. De acteur laat (zonder 
plakbaard) Marx als levende dode terug-
kijken op zijn leven en nalatenschap. De 
teleurstellingen hopen zich in rap tempo op. 
Marx werd getergd door fysieke kwalen, de 
academische carrière waar hij van droomde 
kwam niet van de grond en zijn gezin was 
veroordeeld tot een leven in armoe. Vijf van 
zijn kinderen stierven jong; twee daarvan 
vlak na de geboorte. En op zijn uitvaart was 
slechts zeven man aanwezig. 

Lammers: ‘Het was een tragisch leven, zeker 
naar moderne standaarden. Toen was het 
natuurlijk wat normaler dat kinderen dood-
gingen. Maar in die tijd was lef en afzien 
nodig om je idealen uit te dragen. Marx 
heeft daarin nooit een compromis gesloten, 
maar is altijd blijven staan voor waar hij in 
geloofde.’ 

Ook haalt Marx in de voorstelling keihard 
uit naar regimes die dood en verderf zaaiden 
in zijn naam. ‘Als er iets is wat ik niet ben 
en nooit zou willen zijn, dan is het wel een 
marxist’, roept Marx uit. Lammers: ‘Het is 
heel interessant hoe het in godsnaam moge-
lijk is dat in wezen pure ideeën tot zulke 
ellende kunnen leiden. Elk boek, of elke “bij-
bel”, kun je op allerlei manieren interprete-
ren. Dat is bij Das Kapital ook zo. Al geloof ik 
in de oprecht goede bedoelingen van Marx. 
Anders hou je het ook niet vol, zeker als je er 
zelf niets aan overhoudt.’

Zoon van een dorpspoliticus
Als het om de politiek gaat, is Lammers wars 
van dogmatiek: ‘Marxisme met een realisti-
sche inslag is echt veel slimmer dan op je 
strepen blijven staan. Het staatseigendom 

maken van alle bedrijven is bijvoorbeeld 
geen haalbare kaart. Maar we kunnen wel 
de boel een beetje eerlijker verdelen. Ik ben 
er helemaal niet op tegen dat de ene mens 
meer verdient dan de ander en sommigen 
stinkend rijk zijn. Allemaal prima. Maar 
er zit wel een morele grens aan. Zolang de 
grote bedrijven niet hun morele kompas 
oppakken en we nog steeds moeten praten 
over bijvoorbeeld de bonussen bij de KLM... 
En zo’n booking.com zegt: maar we mogen 
toch steun aanvragen? Dan denk ik: ja, ik 
mag ook steun aanvragen. Maar dat doe ik 
toch niet?’

Zijn pragmatische inslag heeft Lammers niet 
van een vreemde. Zijn vader richtte in het 
Brabantse Mierlo een eigen dorpspartij op 
en schopte het tot wethouder. Lammers:  
‘Acteur Joost Prinsen omschreef mijn vader 
ook wel als “de wethouder met het mense-
lijke gezicht”. Dat dekt eigenlijk precies  
de lading. Verre van dogma’s en partij-
politiek. Hij was een echte dorpspoliticus: 
iedereen kende hem. Je kon gewoon bij hem 
aanbellen en je probleem bespreken.’

‘Maar toen moest Mierlo opeens fuseren 

‘ Marx zei 150 jaar geleden al 
dat het kapitaal zich steeds 
meer gaat concentreren’
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met een ander dorp. Dat zou dan goedkoper 
zijn – iets waar ik trouwens niet in geloof. 
Het is net als bij bedrijven die zo groot 
worden dat ze eigenlijk niet meer weten wie 
er werken. Dat is bijna altijd funest: voor de 
saamhorigheid, de innovativiteit...’  
Lammers verwijst naar zijn favoriete deel 
van de voorstelling Marx. De filosoof praat 
met weemoed over de tijd waarin je nog 
gewoon bij een stoelenmaker kon binnen-
lopen als je een stoel nodig had. ‘Vervolgens 
moest die stoelenmaker in een fabriek 
werken, waar hij enkel schroeven mocht 
draaien. Hij zag het eindproduct niet meer. 
Op die manier werd hem zijn voldoening 
ontnomen. Zonder ook maar van de winst 
te profiteren, want die ging in de zak van de 
fabriekseigenaar.’

Impopulaire maatregelen
Terug naar het plan voor de provinciehui-
zen-tour. Hoe groot acht Lammers de kans 
dat die echt van de grond komt? ‘De grap is 
dat de helft van de politici daar waarschijn-
lijk geen zin in heeft’, voorspelt hij. ‘Dat 
vind ik kwalijk, van alle partijen. Dat de VVD 
weinig interesse heeft in ideeën van de SP 
en wederzijds. De tijd dat we echt discus-
sieerden met elkaar lijkt verdwenen. Dat 
gehamer op je eigen principes om maar goed 
voor de dag te komen.’ 

Ook zijn kijk op de SP steekt hij niet onder 
stoelen of banken: ‘Hoewel ik veel ideeën 
van jullie partij onderschrijf, vind ik de SP 
soms iets te rigoureus.’ De partij mag wat 
Lammers betreft wat minder populistisch. 
In welk opzicht? Op die vraag wil hij even 
broeden. Een half uur later gaat de telefoon: 
‘Daar ben ik weer. Ik vind dat politici  
bijvoorbeeld best goed betaald mogen  
worden. Dicht bij de mensen staan, dat  
heeft naar mijn mening niets te maken met 
hoeveel geld je verdient. Zorg liever dat  
bestuursgebieden niet te groot worden. En 
als je het als politicus te druk hebt om zelf 
vaak met mensen in gesprek te gaan, zorg 
dan dat je partij afdelingen in de dorpen en 
steden heeft die je kunnen adviseren.’ 

Hoewel de regering wat Lammers betreft 
zeker meer oog zou mogen hebben voor de 
noden in ‘zijn’ sector, kan toneelspel in de 
politiek hem duidelijk gestolen worden:  
‘Ik heb weleens tegenover Henk Kamp  
gezeten bij De Wereld Draait Door. Hij  
deed daar uitspraken die ik niet begreep.  
Ik confronteerde hem, maar hij bleef vol-
houden. En je zag aan hem dat hij het niet 
meende, maar hij praatte namens de partij. 
Het is allemaal zo doorgeslagen – met  
Amerika als ergste voorbeeld, natuurlijk. 
Daar zit een president die de gekste dingen 

roept en de volgende dag het tegenover-
gestelde beweert.’

De Marx-vertolker verwacht dat politiek 
leiders minder uit de bocht zullen vliegen 
als ze vaker in de werken van grote denkers 
zouden duiken. Lammers: ‘Sterker nog, ik 
vind het eigenlijk verplichte kost. Marx, 
Troelstra, whatever: het maakt me niet uit. 
Je zou moeten bestuderen wat anderen al 
voor jou hebben bedacht, in plaats van maar 
wat te roepen om aan de macht te blijven. 
Nog een keer over mijn vader, en dan hou-
den we erover op: hij durfde tenminste ook 
impopulaire maatregelen te nemen.’ 

Of Marx daadwerkelijk in Statenzalen door 
heel het land opnieuw uit de dood zal her-
rijzen – de tijd zal het leren. Voorlopig is 
het ronkende relaas van de filosoof die na 
zijn dood zowel werd aanbeden als verguisd 
veilig vanuit uw huiskamer te bekijken. •

tekst Lesley Arp
foto’s Suzanne van de Kerk

‘ We moeten ervoor waken 
dat we na de coronacrisis 
niet een nog grotere 
tweedeling tussen arm 
en rijk gaan krijgen’

Op de website van Het Zuidelijk Toneel is de 
voorstelling te bekijken: sp.nl/marx-lammers
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Philip:
‘Wordt het nu eindelijk een volwaardig zorgheldensalaris? 
Want een kroket is niet genoeg. Je gaat niemand het vak in krijgen 
als er geen goede beloning tegenover staat. Je wil mensen 
enthousiast kunnen maken voor dit mooie werk. Investeer dus 
in hogere beloning en opleidingen. Verlaag de werkdruk.’

Helen:
‘Zorghelden  is een raar begrip. Wij zijn professionals die in 
deze coronatijd, zoals altijd, gewoon ons werk doen. Het is zwaar, 
je wordt heel moe en we weten niet waar het eindigt. Ga met ons 
in gesprek. Beloon ons nu eindelijk eens naar waarde.’ 

t

t

foto’s Rob Nelisse

UITGELICHT
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PARTIJ OP ZOEK NAAR GEDREVEN 
SP-LEDEN, HET STERKSTE TEAM

TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 2021

Door de overstelpende berichtgeving 
over de viruscrisis is het misschien 
wat uit beeld, maar over minder dan 
een jaar zit er in de Tweede Kamer een 
nieuwe volksvertegenwoordiging van 
150 leden. Op 17 maart 2021 worden de 
geplande Tweede Kamerverkiezingen 
gehouden. De voorbereidingen zijn 
we al begin dit jaar gestart, met de 
instelling van een programma- en een 
kandidatencommissie. De program-
macommissie zet het verkiezingspro-
gramma in grote lijnen in de steigers. 
De kandidatencommissie geeft het 
partijbestuur in september een advies 
over een kandidatenlijst. Met kandida-
ten waarmee de partij vier jaar volop de 
arena van de Tweede Kamer in kan. Er 
is een procedure afgesproken, waarbij 
leden zich tot 1 juni kunnen kandi-
deren. Daarna volgt er minstens één 

gesprek met de kandidatencommissie. 
Die levert begin september een advies 
aan het partijbestuur voor de concept-
kandidatenlijst. Het congres neemt 
daarover in december een beslissing en 
stelt de kandidatenlijst vast.

Voorzitter van de negenkoppige kandi-
datencommissie, Eerste Kamerlid  
Bastiaan van Apeldoorn, over het 
belang van deze verkiezingen: ‘Het gaat 
in onze partij uiteraard om veel meer 
dan het winnen van deze verkiezingen. 
Maar evenzogoed zijn die volgende ver-
kiezingen wel van groot belang. Voor 
onze partij en voor wat wij kunnen 
betekenen voor de mensen voor wie 
we het doen. Geen fractie zonder actie! 
Maar zonder een sterke vertegenwoor-
diging in het parlement zullen we in de 
wijken en in de straat ook weinig voor 
elkaar kunnen boksen. Naar verwach-
ting gaan wij in ons land – en in de hele 
wereld – heftige jaren tegemoet. Ook als 
het coronavirus zelf hopelijk groten-

deels overwonnen is. Jaren waarin het 
in Den Haag gemaakte beleid voor de 
lange termijn richtinggevend zal zijn 
voor de samenleving en de economie. 
Een sterke SP in de Tweede Kamer is 
daarom cruciaal. Om, met ons socialis-
tisch gedachtengoed, onze goede voor-
stellen voor een flink deel te realiseren. 
Op weg naar een eerlijke economie, die 
werkt voor iedereen. De huidige crisis 
maakt deze verkiezingen misschien wel 
de belangrijkste in jaren.’
 
Op SPnet is de hele procedure te 
vinden. Daar staat ook de profielschets 
waar kandidaat-Tweede Kamerleden 
bij voorkeur aan moeten voldoen. Elk 
lid kan zich voor 1 juni aanmelden via 
een mail aan de kandidatencommissie: 
kandidaten@sp.nl

Ben jij die SP’er die met flair en enthousiasme samen 
met partijgenoten plezier beleeft aan de strijd tegen het neoliberale 
beleid? En daar overwinningen in boekt? Dan is onze oproep voor 
jou! Mogelijk ben jij degene die onze fractie in de Tweede Kamer 
volgend jaar kan versterken. Meld je dan aan voor een gesprek met 
de kandidatencommissie.
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SP’ERS ZITTEN NIET STIL

ZACHTE ACTIES
Hoe houden SP’ers in tijden van crisis de moed erin onder
de mensen? Overal in het land voeren SP-afdelingen nu  
eens geen harde, maar zachte acties. En binnen de geldende  
beperkingen, blijven we voor onze naasten zorgen. Zo bezoekt 
Aga Veltman (79), trouw en betrokken lid uit Amsterdam, 
nog elke week haar gehandicapte dochter in Almere.
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DE SP ZUIDPLAS zegt het met bloemen. Elke 
morgen om half zeven staat raadslid en 
afdelingsvoorzitter Serena Rodenburg 
op: om bij kwekers in de nabije omgeving 
bloemen te scoren. ‘Daar stel ik boeketten 
van samen. Vrijwilligers bezorgen die op 
de juiste bestemming.’

‘Bloemisterij’ SP
Voor vijf euro kunnen belangstellenden 
bloemen bestellen. Voor een dierbaar 
 familielid, een goede vriend, de jarige 
buurvrouw of een dappere verpleeg-
kundige. ‘Het loopt vanaf het begin storm. 
Wij leveren tussen de 25 en 30 bossen per 
dag af. Uiteraard houdt ieder van ons zich 
aan het protocol. Het is dankbaar werk. 
Op deze eenvoudige manier steken we 
mensen een hart onder de riem’, vertelt 
Serena. De bloemenkwekers zijn er ook 

blij mee. Want liever strijken ze nog iets 
op, dan dat ze hun prachtige producten 
dumpen. ‘Het gaat vooral om gerbera’s en 
lelies. In normale tijden worden die voor 
twee euro per stuk naar Rusland geëxpor-
teerd. Als wij uit de kosten zijn en nog geld 
overhouden, gaat dat naar de voedsel-
bank.’

Dankzij de sociale media wordt in steeds 
bredere kringen bekend dat de SP in 
 Zuidplas tijdelijk als bloemisterij functio-
neert. Serena: ‘We krijgen zelfs verzoeken 
uit het buitenland. Laatst kwam er een 
telefoontje uit Florida. Van een Nederlands 
stel dat een gouden bruidspaar in de fami-
lie met een mooie bos wilde verrassen.’
Aan elk boeket hangt Serena een solida-
riteitskaartje van de SP, met een persoon-
lijke boodschap van de gever.

Liefdevolle Hulpdienst
Baukje Hiemstra in Veenendaal bracht aan 
het begin van de crisis, zoals de meeste 
afdelingen deden, de Hulpdienst van de SP 
speciaal onder de aandacht. ‘De hulpvragen 
variëren. Van een vrouw die net weduwe is 
geworden en behoefte heeft aan een praatje, 
tot een specifiek verzoek van iemand die in 
de zorg werkt en in normale tijden bij haar 
ouders woont. Dat kan nu niet, dus zocht zij 
passende woonruimte. Gelukkig konden wij 
haar van dienst zijn.’
In het overwegend protestant-orthodoxe 
Veenendaal zetten ook de kerken en andere 
organisaties zich in voor de medemens. 
Baukje geeft leiding aan de SP in haar 
 woonplaats: ‘Veenendaal is een hechte 
gemeenschap, waarin de SP een eigen rol 
speelt. Zo hebben wij met vlaggetjes een 
lans gebroken voor de plaatselijke mid-

Zelfs vanuit Florida worden  
SP-boeketten besteld  

Baukje Hiemstra, VeenendaalSerena Rodenburg, Zuidplas
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denstand: Koop bij een ander niet wat ook 
Veenendaal jou biedt. En de senioren in de 
verzorgingshuizen kregen van ons een brief 
met een mandala-kleurplaat van een hart. 
Wat ik maar wil zeggen: het virus van de 
liefde is sterker dan dat van corona.’

Baukje Hiemstra is activiteitenbegeleid-
ster voor mensen met een niet-aangeboren 
hersenletsel. Ze zit nu meer thuis dan haar 
lief is. ‘Het dagcentrum is gesloten en dat 
treft niet alleen de cliënten, maar evenzeer 
hun mantelzorgers. Die kunnen, nu de dag-
besteding is weggevallen, geen adempauze 
nemen. Sterker nog, omdat de thuiszorg niet 
op volle toeren draait hebben zij het zwaar-
der dan ooit.’

Hartverwarmende reacties
Iris van de Kolk, fractievoorzitter van de 
SP in Alphen aan den Rijn, leverde maar 
al te graag ruim twintig boeketten van vijf 
euro per stuk af bij de thuisverzorgenden 
van Buurtzorg. ‘Die waren besteld door 
de hoogzwangere Jenny, die haar collega’s 
wilde  verrassen. Nou, daar is ze aardig in 
geslaagd.’

In Alphen volgen ze het zelfde stramien als 
in Zuidplas, alleen gaat hier het geld dat  
resteert niet naar de voedselbank. ‘Wij 

delen er bossen van uit aan mensen in vitale 
beroepen. Aan degenen die in de frontlinie 
staan en zo’n opsteker wel kunnen gebrui-
ken. De reacties zijn hartverwarmend.’
Nu maar hopen dat het kabinet alle waar-
dering voor het zorgpersoneel in een betere 
beloning gaat uitdrukken. Iris: ‘Daar pleit de 
SP, zoals bekend, al jaren voor.’

Posters voor ‘Onze Helden’
Vanuit Heerlen voert de SP een posteractie 
in de hele provincie Limburg – en eigenlijk 
ook in de rest van Nederland. Voor ‘Onze 
Helden’, zoals schoonmakers, buschauf-
feurs, leerkrachten, vuilnismannen en zorg-
medewerkers. Cynthia Smeets, regiover-
tegenwoordiger en mede-initiatiefnemer: 
‘Als afbeelding is gekozen voor een mural, 
een muurtekening. Tenslotte is Heerlen de 
mural-hoofdstad van ons land. Ik vind het 
een heel krachtig beeld. Iedereen kan de 
 gratis poster bestellen. Het zou fantastisch 
zijn als je overal waar je komt dit affiche 
achter het raam ziet hangen.’

Cynthia, projectleider in Roermond, werkt 
thuis. De twee uur reistijd die ze nu dagelijks 
bespaart stopt zij in acties, zoals een bood-
schappenservice en een digitaal café. Dat 
doet ze samen met zeker 450 vrijwilligers, 
uit alle geledingen van de Heerlense samen-

leving. Zo ging zij met pakken stoepkrijt op 
pad om in grote gekleurde letters de helden, 
zoals het supermarktpersoneel en de politie, 
te bedanken. Dat de regen de boodschap 
uiteindelijk weer zal uitwissen, neemt 
Cynthia op de koop toe. Het zal iedereen 
toch langzamerhand duidelijk zijn wie de 
maatschappij draaiende houden.

Podium voor Solidariteit
Intussen heeft de SP in de stad Groningen, 
vooruitlopend op de nabije toekomst, het 
Podium voor Solidariteit opgericht. Hiermee 
hoopt de afdeling de solidariteit van nu te 
versterken en te bestendigen. Iedereen met 
plannen en ideeën over thema’s als werk en 
inkomen, cruciale beroepen, wonen, onder-
wijs en de zorg kan zich met een bijdrage 
melden.

Ook in andere afdelingen steken SP’ers 
de handen uit de mouwen en is alle hulp 
welkom. Doe mee! Kijk voor ideeën voor 
acties op SPnet bij Voorstellen voor 
afdelingen. De heldenposter kan via 
www.respectvooronzehelden.nl worden 
besteld. •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

Iris van de Kolk, Alphen aan den Rijn

Cynthia Smeets, Heerlen

 ‘Wij slaan ons  
er wel doorheen’
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Elke dinsdag bezoekt de 79-jarige Aga 
Veltman, uit Amsterdam, haar gehandicapte 
dochter Birgit in Almere Stad. Ze overbrugt 
de afstand met haar aangepaste inklapbare 
fiets met vier wielen, de metro en de trein.

Met voor een overtuigde SP’er kenmerkende 
strijdvaardigheid laat Aga zich niet kisten 
door het coronavirus en de beperkende 
maatregelen van de overheid. ‘Voordat alle 
ellende begon, ging ik drie keer per week. 
Ons zwemuurtje missen wij wel.’
Birgit (53) zit sinds ze werd overvallen door 
een sinustrombose, een bloedpropje in de 
hersenen, aan de rolstoel gekluisterd. Ze 
woont in een aanleunwoning, omringd door 
louter oudere buurtbewoners. Aga: ‘Je kunt 
je voorstellen dat het contact nu nihil is. 
Birgit zit daar maar in haar uppie.  
’s Morgens en ’s avonds komt er iemand 
van de thuiszorg om te helpen met aan- en 
uitkleden. Een huishoudelijke hulp houdt de 
boel wekelijks bij. Als ik bij haar ben, doen 
we samen boodschappen bij de supermarkt 
om de hoek. En ik kook dan voor haar, 
meestal voor een paar dagen. Zelf kan Birgit 
niet uit de voeten in de keuken, dus eet ze 
voornamelijk kant-en-klare maaltijden.’

De meeste tijd die moeder en dochter bij 
elkaar zijn, voeren ze lange gesprekken en 
maken ze het een beetje gezellig. ‘Helaas 
kunnen we nu niet naar het zwembad en het 
theater, waar wij geregeld heen gingen. Birgit 
is gek op musicals. Dat is allemaal weggeval-
len. Maar ons hoor je niet klagen, wij slaan 
ons er wel doorheen.’

Met de anderhalve meter neemt Aga het niet 
zo nauw als ze bij Birgit is. ‘Ik geef haar zelfs 
een zoen. Ik snap heus wel dat je niet voor-
zichtig genoeg kunt zijn, maar af en toe denk 
ik toch wel dat we een beetje doorslaan. 
Mondkapjes? Ik weet het niet. Laatst vond 
ik twee versleten exemplaren die ik ooit heb 
gebruikt bij het klussen. Bij mij in de buurt 
maakt een Turkse kleermaker ze. Wie weet, 
misschien ga ik ze toch dragen, daar ben ik 
nog niet uit.’

‘Kan ik zo wel op de foto? 
Nou ja, als dat het ergste is...’
Aga maakt zich meer zorgen om anderen 
dan om zichzelf. ‘Ik vind het heel zielig voor 
al die mensen in de verpleeghuizen en vraag 
me weleens af of het middel niet erger is 
dan de kwaal. Als je op oudere leeftijd in een 

isolement zit, kun je ook erg ziek worden.’
Zelf verpietert de hoogbejaarde Aga geens-
zins, in haar flat in Slotervaart. Ze vult haar 
dagen met het verzorgen van de belasting-
aangifte en andere administratieve bezig-
heden voor een van haar twee zoons en 
 Birgit. Ze slaapt veel (te veel naar haar zin) 
en ze helpt een vriendin met de boodschap-
pen en andere dagelijkse klusjes. Van één 
ding baalt zij wel in het bijzonder: ‘Ik kan 
niet naar de kapper, dat vind ik vreselijk.  
Ik houd van een fris en kort koppie, maar 
het blijft maar groeien. Kan ik zo wel op de 
foto voor de Tribune? Nou ja, als dit het 
ergste is…’

Een week na het gesprek belt een opgeto-
gen Aga de redactie met heel goed nieuws. 
Kleinzoon Robert en zijn vriendin Daniëlle 
hebben een kindje gekregen, Sophie heet 
ze. De bevalling is voorspoedig verlopen. 
‘Ik vind het ook zo leuk voor Birgit dat ze 
in deze heftige tijden voor het eerst oma is 
geworden. Dit mag je gerust een mijlpaal in 
ons leven noemen, een opkikker waarvan 
wij allemaal heel blij worden.’

MANTELZORG OP HOGE LEEFTIJD

 ‘Mantelzorgers hebben het zwaarder dan ooit’

Birgit en Aga Veltman: 'Ons zwemuurtje missen we wel'
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CRISIS? 
BLIJF NADENKEN!

HOE ERNSTIG DE CORONACRISIS ook is, als er 
iets in het oog springt is het ook de enorme 
uitbarsting aan creativiteit, solidariteit en 
behulpzaamheid die is losgebarsten. Van 
lieve krijttekeningen op de stoep en knuffel-
beren voor het raam tot aan de opvang 
van daklozen in hotels. Van steunacties 
voor mensen in vluchtelingenkampen tot 
gedoneerde laptops voor thuisonderwijs aan 
kinderen van minima. 

Het is niet uniek voor Nederland en het is 
niet uniek voor de coronacrisis. In tijden van 
paniek en ontreddering zoeken én vinden 
mensen steun bij elkaar. Ze leggen daarbij 
een opmerkelijke opofferingsgezindheid aan 
de dag om samen uit de crisis te komen. En 
precies daar maken autoritaire leiders mis-
bruik van. Hoe dat werkt is vooral vanuit de 
vredesbeweging en de andersglobaliserings-
beweging uitgebreid gedocumenteerd.

Rampenkapitalisme
Toen de economische ineenstorting van de 
Verenigde Staten in de jaren dertig grote 
groepen mensen aan de afgrond bracht, was 
de overheersende stemming niet ‘ieder voor 
zich’, maar zwol bestaande kritiek op het 
kapitalisme aan. De ‘New Deal’ van Roose-
velt en de opkomst van het Keynesianisme 
toonden het toegenomen bewustzijn dat het 
voor iedereen beter is om de vrije markt aan 
banden te leggen. 

Het was vrijemarktadepten decennialang 
een doorn in het oog. Onder aanvoering 
van economen als Milton Friedman en zijn 
Chicago Boys gingen zij in de tegenaanval. 
Friedman besefte als geen ander de moge-
lijkheden die een crisis biedt om, zoals hij 
het stelde, het onmogelijke onvermijdelijk 
te maken. Met andere woorden: om radicale 
politieke ideeën die nog ergens op de plank 
liggen omdat ze onhaalbaar geacht worden, 
te presenteren als dé oplossing voor de 

crisis. Nog altijd lezenswaardig is het baan-
brekende boek De shockdoctrine: de opkomst 
van rampenkapitalisme van Naomi Klein. 
Daarin doet zij, uitvoerig onderbouwd, 
uit de doeken waar dit inzicht toe leidde. 
Van het in het zadel helpen en houden van 
wrede dictators als Pinochet vanaf 1973 tot 
het platbombarderen van Irak vanaf 2003: 
de aanhangers van de vrije markt gingen 
letterlijk over lijken om het onderste uit de 
crisis-kan te halen. Alles ten faveure van het 
ideaal van oneindige economische groei en 
winstmaximalisering.

Niet zeuren
Midden in een crisis wordt vaak een moreel 
appèl gedaan om ‘niet moeilijk te doen’. Niet 
te veel zeuren over de aanpak van de crisis, 
want dat zit een effectieve aanpak maar in 
de weg. Oorlogsretoriek helpt daarbij en 
geeft mensen het gevoel dat het nodig is: wie 
niet voor ons is, heult met de vijand. De aan-
slagen op 11 september 2001 werden door de 
regering-Bush – ‘de oorlog tegen terrorisme’ 
– gebruikt om de rechtsstaat af te breken. 
Tot op de dag van vandaag kan de Ameri-

kaanse regering mensen zonder enige vorm 
van proces gevangen zetten in Guantánamo 
Bay. En klokkenluider Edward Snowden 
onthulde hoe noodlottig ver de surveillance 
door geheime diensten gaat, enkel onder het 
mom van veiligheid.

Misbruik van de noodtoestand
Wereldwijd wordt ook de coronacrisis  
misbruikt om beleid door te drukken dat 
zonder ‘shock’ tot grote maatschappelijke 
weerstand had geleid. Zo verklaarde de  
Hongaarse premier Viktor Orbán, op een 
persconferentie met militairen, het virus de 
oorlog. Gedurende de voor onbepaalde tijd 
uitgeroepen noodtoestand kan hij ingrijpen-
de besluiten nemen zonder parlementaire 
controle. Journalisten die kritiek uiten op 
zijn coronabeleid riskeren gevangenisstraf. 
In Nederland gaat het zo hard niet, al is het 
wel schrikken dat een Nijmeegse ambte-
naar is ontslagen vanwege kritiek op het 
landelijke beleid dat trouwbijeenkomsten 
met meerdere mensen vlak bij elkaar door 
mogen gaan. De SP in Nijmegen trekt hier 
uiteraard over aan de bel.
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In tijden van crisis overheerst bij mensen onzekerheid. 
De Canadese activist en journalist Naomi Klein 
beschreef in 2007 hoe autoritaire leiders en regeringen 
zulke situaties misbruiken, of zelfs creëren, om hun 
rechtse hobby’s erdoor te drukken: de shockdoctrine.
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De armste mensen worden onevenredig 
getroffen door rigide lockdowns – het zijn 
de mensen in vluchtelingenkampen en slop-
penwijken voor wie het onmogelijk is aan 
‘social distancing’ te doen. Op de Filipijnen 
heeft president Duterte politieagenten, mi-
litairen en gemeenteambtenaren opdracht 
gegeven om mensen die in opstand komen 
tegen de quarantainemaatregelen en nood-
hulp eisen dood te schieten.

Rechtse hobby’s
Ook hier zijn burgerrechten opgeschort. Het 
is een teken aan de wand dat de regering als 
eerste noodmaatregel de mogelijkheid om 
asiel aan te vragen heeft gesloten. Politici en 
staatsrechtsdeskundigen hekelen het gebrek 
aan inspraak van het parlement in het crisis-

beleid en het weigeren van Wob-verzoeken 
door de regering aan journalisten. ‘Ook de 
democratie zit in een lockdown’, stelt Follow 
the Money in een artikel. Ook op gemeen-
telijk niveau is de democratie gemankeerd: 
25 ‘superburgemeesters’ overleggen met 
het kabinet over de noodverordening maar 
zijn geen verantwoording schuldig aan de 
gemeenteraad.

Andere rechtse hobby’s worden vrolijk opge-
warmd als ‘coronamaatregel’. Als het aan de 
VVD in Amsterdam ligt, wordt de financiële 
klap die de gemeente door de coronacrisis 
te wachten staat deels opgevangen door 
veel meer dure huur- en koopwoningen te 
gaan bouwen, ten koste van sociale huur-
woningen. Om nog maar te zwijgen over 

de lobby van de farmaceutische industrie, 
die de regering succesvol onder druk heeft 
gezet om een wet uit te stellen die de prijzen 
van medicijnen beteugelt. Pure chantage, er 
werd gedreigd om bij medicijnenschaarste 
niet meer aan Nederland te leveren.

Veel heil wordt verwacht van apps om de 
verspreiding van het coronavirus in te 
dammen en via achterdeurtjes wordt ook 
geprobeerd het elektronisch patiënten-
dossier (epd) toch nog in te voeren. Ook 
dat zijn geen onschuldige ontwikkelingen. 
Eenmaal ingevoerd is het elektronisch in de 
gaten houden van burgers moeilijk terug te 
draaien. De toeslagenaffaire bij de Belasting-
dienst laat zien hoe gemakkelijk het blinde-
lings vertrouwen op data en algoritmes kan 
leiden tot mensonterende situaties. De SP 
stelt dan ook kritische vragen over de apps-
in-wording. SP-Kamerlid Maarten Hijink: 
‘Een app moet door onafhankelijke deskun-
digen gemaakt worden, niet commercieel 
zijn, tijdelijk, vrijwillig en anoniem zijn.’ 
Daarnaast moet een app wat toevoegen áán, 
en niet in plaats ván goed testbeleid komen. 
Harde eisen voor de SP, legt Hijink uit, want: 
‘Het recht op privacy is geen hobby van  
enkelen, maar een algemeen belang van 
onze hele rechtsstaat.’

De toekomst begint vandaag
De SP blijft op verschillende manieren 
kritisch. Ten eerste door het ‘crisismanage-
ment’ te controleren en scherp te houden. 
Zo kapittelde Lilian Marijnissen premier 

Bron video: Tweede Kamer

In tijden van paniek en 
ontreddering zoeken én vinden 
mensen steun bij elkaar

Rutte vond dat Marijnissen 
met haar kritiek een grens 

over ging. Marijnissen:   
‘Ik vind dat we elke dag een 

grens overgaan door van die 
mensen te vragen om zonder 

beschermende middelen  
hun werk te doen.’ 

De armste mensen worden 
onevenredig getroffen door  
rigide lockdowns
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Rutte in de Tweede Kamer omdat er meer 
aandacht voor de app lijkt te zijn dan voor 
bescherming van zorgmedewerkers. Rutte, 
eraan gewend dat een crisismanager geen 
tegenspraak verdient, vond dat zij daarmee 
een grens over ging. Marijnissen liet zich 
niet afleiden: ‘Ik vind dat we elke dag een 
grens overgaan door van die mensen te 
vragen om zonder beschermende middelen 
hun werk te doen.’ Dankzij het aanhouden-
de ‘gezeur’ van de SP – en een aangenomen 
SP-voorstel in de Tweede Kamer – worden 
de richtlijnen aangepast zodat méér zorg-
verleners bescherming krijgen.

Scherp houden kan ook met creatieve voor-
stellen. Zoals het idee van SP-Kamerlid Peter 
Kwint om het mogelijk te maken uitvaarten 
met meer personen in grote poppodia en 
theaters te verzorgen. Een bron van inkom-
sten voor de in grote problemen geraakte 
culturele instellingen en vooral een einde 
aan de tragische uitvaarten die door de af-
standsregels maar door een paar nabestaan-
den mogen worden bijgewoond. 

Een volgende manier om kritisch te blijven 
is antwoorden geven op de vraag: hoe verder 
na de crisis? Want waar rechts graag een 
crisis gebruikt om onpopulaire maatregelen 
erdoor te drukken, zou links zich moeten 
afvragen: welke maatregelen die wél in het 
belang zijn van de mensen hebben door 
deze crisis meer kans van slagen? Voorstel-
len dus, waar maatschappelijke steun voor 
ontstaat omdat mensen anders tegen het 

leven zijn gaan aankijken; het belang van 
solidariteit weer helder voor ogen hebben. 
Voorstellen die recht doen aan heel de mens, 
en niet meer alleen aan de consumerende, 
individualistische schim van een mens die 
overbleef na decennia rechtse politiek.

De SP werkt aan een plan waarin de lessen 
van deze crisis zijn verwerkt. Haal de markt 
uit de zorg, zorg voor een eerlijker verde-
ling tussen arbeid en kapitaal. Een goed 
voorbeeld is het minimumloon. Tijdens de 
coronacrisis is eens te meer duidelijk gewor-
den welke beroepen onmisbaar zijn. Niet  
de consultants, de managers en de bank-
directeuren. Maar de zorgverleners, de 
supermarktmedewerkers, de vuilnis- 
ophalers, de medewerkers in distributie-
centra en vele anderen die maar zelden in 
de spotlights staan. En juist de beroeps-
groepen die onmisbaar blijken te zijn,  
worden veelal bedroevend slecht betaald.
Lilian Marijnissen wil geen woorden maar 
daden: ‘Niet alleen klappen, maar ook lap-
pen.’ Daarom steunt de SP, met een groeiend 
aantal maatschappelijke organisaties, de 
FNV-campagne voor verhoging van het 

minimumloon. Dat haalt mensen uit de  
armoede (de uitkeringen stijgen automa-
tisch mee), zorgt voor meer koopkracht en 
trekt ook andere lonen omhoog. Het aan-
valsplan gaat ook over de langere termijn, 
zoals de bekostiging hiervan met een veel 
eerlijker belastingstelsel. 

Een mooi SP-succes nu al is het Kamerbe-
sluit om productie van vaccins en genees- en 
beschermingsmiddelen meer in eigen land 
te organiseren – minder afhankelijk van de 
markt. Dat is een doorbraak te noemen.

Het is niet voor niets dat de SP onder andere 
nu petities start en corona-meldpunten 
(landelijk en lokaal) opzet; de SP wil de crisis 
gebruiken om het beter te maken in plaats 
van slechter. Een sterkere publieke sector, 
die van ons allemaal is, die niet om winst 
draait maar het belang van heel de mens 
voor ogen heeft. Nederland is er – na deze 
crisis – klaar voor. •

tekst Daniël de Jongh en Diederik Olders
illustratie Maarten Wolterink

Van Chili tot Irak: vrijemarktadepten 
gaan letterlijk over lijken om het 
onderste uit de crisis-kan te halen
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LAAT MAAR KOMEN,  
DIE TANDARTS
Voor een half miljoen Nederlanders is de tandarts 
onbetaalbaar. Daarom nodigde de SP Midden-
Groningen begin dit jaar Dokters van de Wereld uit, 
om gratis tandartsbehandelingen uit te voeren.  
Dat heeft inmiddels tot veel goeds geleid. 

HET DOET CAROLINE van Wingaarden goed. En 
Hülya Polat ook. Een 55-jarige meneer uit 
Hoogezand, met wie het al een tijdje niet zo 
goed ging, heeft weer een perspectief. Hij 
had een burnout, maakte zijn post niet meer 
open en raakte daardoor in de schulden. 
Ook had hij een ernstig verwaarloosd gebit. 
Een gratis tandartsbehandeling door de 
Dokters van de Wereld zorgde ervoor dat 
hij zijn leven weer oppakte. ‘Want,’ zegt 
Van Wingaarden, projectleider van Dokters 
van de Wereld, ‘een slecht gebit heeft grote 
consequenties voor je zelfvertrouwen, voor 
je werk en je gezondheid in het algemeen. 
Vaak wordt dat onderschat.’ Polat, SP-
raadslid in Midden-Groningen vult aan: 
‘Deze meneer kon met dat gebit echt geen 
baan krijgen. Nu is hij weer aan het sollici-
teren.’ De benodigde prothese werd door 
een tandtechnicus gratis vervaardigd en ter 
beschikking gesteld. 
Hülya Polat zat een tijd geleden met SP-
collega’s te brainstormen over het fenomeen 
van zorgmijders. Hoeveel mensen zouden 
er in de gemeente Midden-Groningen 

tegenwoordig niet meer naar de tandarts 
gaan? En specifiek: hoeveel kinderen? ‘Toen 
kwamen we op het idee om contact te leggen 
met de Mondzorgcampagne van Dokters 
van de Wereld’, vertelt Polat. Die organisa-
tie biedt wereldwijd hulp aan mensen die 
anders helemaal geen zorg krijgen. Daarom 
heeft Dokters van de Wereld in Nederland 
Zorgbussen, waarmee op locatie spreekuur 
kan worden gehouden voor mensen zonder 
papieren of verzekering. Dit vanuit de 
gedachte: iedereen heeft recht op medische 
hulp en moet naar een dokter kunnen. Of 
een tandarts dus. 
‘We werden benaderd door mensen van de 
SP Midden-Groningen om eens naar Hooge-
zand te komen. Dat hebben we gedaan. Het 
werd een bijzondere dag, die mooie dingen 
in gang heeft gezet’, zegt Caroline van 
Wingaarden. 
Wel moest de lokale SP-afdeling het be-
nodigde budget bijeen zien te krijgen. Dat 
lukte, door een rommelmarkt te organiseren 
en de opbrengst daarvan te gebruiken om de 
bus naar Hoogezand te krijgen. Ondertus-

sen werden de wijkteams gecontacteerd om 
mensen aan te dragen voor het gratis tand-
artsbezoek. Er kwam nog meer op gang. Po-
lat: ‘Een tandarts-assistente uit de regio die 
over de actie had gehoord, bood spontaan 
aan om op de dag dat de bus kwam gratis 
mondzorgadvies te geven.’ Ook meldde zich 
een mondhygiëniste die bereid was in haar 
eigen praktijk gebitten te reinigen. Plus dan 
de tandtechnisch specialist die gratis een 
prothese maakte. ‘Er was ook een mevrouw 
die jarenlang niet naar de tandarts was 
geweest omdat ze gewoon niet durfde. Haar 
begeleider vanuit het wijkteam is met haar 
mee naar de tandarts gegaan. Toen kwam 
het goed en er zijn ook afspraken gemaakt 
over de nazorg’, vertelt Hülya Polat. 

Caroline van Wingaarden wijst erop dat 
mondzorg in Nederland voor een half mil-
joen mensen onbetaalbaar is geworden. Na 
de corona-crisis zullen het er volgens haar 
alleen maar meer worden. Het feit dat ‘de 
mond’ is uitgesloten van de basisverzeke-
ring noemt ze een misstand. ‘Wij als Dokters 
van de Wereld bieden hulp en zorg, maar 
daarnaast doen wij onderzoek, maken we 
veel publiciteit en reuring en lobbyen we bij 
de politiek voor de terugkeer van mondzorg 
in de basisverzekering.’ 

Door corona ligt het project momenteel even 
stil, maar Van Wingaarden verzekert dat 
het weer opgepakt gaat worden. ‘Want onze 
campagnedoelstelling, toegankelijke mond-
zorg voor iedereen, is nog lang niet bereikt. 
Ze roept daarom de SP-afdelingen op om het 
voorbeeld van Midden-Groningen te volgen. 
‘Hulp bieden en actie voeren, daar gaat het 
om. Uiteindelijk gaan we voor de verande-
ring, de verbetering op lange termijn.’ •

tekst Rob Janssen
Hoogezand: bijzondere dag
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‘  Onze 
campagnedoelstelling, 
toegankelijke mondzorg 
voor iedereen, is nog lang 
niet bereikt’ 
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  > MILIEUSUCCES  
BEGON IN WEERT

In 2017 was Weert de eerste gemeente  die 
zich aansloot bij de alliantie tegen zwerf
afval; op voorstel van de SP in Weert. Nu 
heeft de regering bekendgemaakt dat er 
statiegeld op kleine plastic flesjes komt.  
Een mooi voorbeeld van hoe een kleine 
stap uiteindelijk uitgroeit tot een over
winning op de machtige frisdrankindustrie 
– die was hier tegen. Wie het kleine niet 
eert, is het grote niet Weert!

Bewoners van de wijk Buitenhof 
Hoogkerk, in de stad Groningen, kunnen 
elkaar weer wat beter verstaan. De SP in 
Groningen feliciteerde de bewoners met 
hun succes in het tegengaan van verkeers
lawaai van de A7. De bewoners en de SP 
hebben de afgelopen jaren regelmatig 
aandacht gevraagd voor de overlast.  
Er komt nu geluidsdempend asfalt. In 

combinatie met de snelheids verlaging van 
130 naar 100 kilometer per uur scheelt dat 
al heel veel. SPraadslid Wim Koks gaat 
verder: ‘De SP blijft zich inzetten voor 
geluidsverlagende maatregelen zoals de 
ophoging van de te lage geluidswal of het 
verlagen van de maximum snelheid naar 
80 kilometer per uur.’

  > HUURVERLAGING

De Amsterdamse SPwethouder Laurens 
Ivens maakte afspraken met woningbouw
corporaties en huurders om voor huurders 
met een kleine beurs een huurverlaging te 
regelen. Met resultaat: zo’n duizend 
huurders zagen afgelopen jaar hun huur 
met soms wel 100 euro per maand 
verlaagd. Ivens: ‘Dit voorkomt dat mensen 
in de problemen komen door te hoge 
woonlasten. Dat maakt voor mensen echt 
het verschil en laat zien dat het loont om 
te knokken voor betaalbaar wonen in 
Amsterdam.’ 
En natuurlijk ook buiten Amsterdam,  
wat ons betreft.

  > ZORGEN OM  
GEZONDHEID  
ARBEIDSMIGRANTEN

De SP Venray vroeg in april aandacht 
voor de situatie van arbeidsmigranten 
die hutjemutje in bussen worden 
vervoerd naar hun werk en met te veel 
mensen in kleine ruimtes moeten 
wonen. Ze vormen een verdienmodel 
voor uitzendbureaus en huisjesmel
kers. Hun veiligheid lijkt op de tweede 
plaats te komen. Jan Hendriks,  
fractievoorzitter van de SP in Venray: 
‘De Nederlandse economie heeft zich, 
voor vitale processen zoals de voe
dingsindustrie, van arbeidsmigranten 
afhankelijk gemaakt. We zijn niet alleen 
afhankelijk van hen, maar ook verant
woordelijk voor hun gezondheid en 
welzijn.’ De regering ziet intussen ook 
het probleem en heeft een commissie 
samengesteld die in kaart moet 
brengen hoe het de arbeidsmigranten 
vergaat. Die commissie staat onder 
leiding van een ons welbekende 
bestuurder: Emile Roemer.

In Arnhem heeft de SP maandenlang met 
bewoners acties gevoerd voor problemen 
met schimmel, vocht en ongedierte in 
woningen van verhuurder Vivare. Huur
dersbijeenkomsten – je kunt er als SP’er 
naar verlangen tijdens de lockdown – een 
zwartboek, acties bij de verhuurder; het 
heeft gewerkt. Vivare heeft beloofd de 
huizen op te knappen. Ook heeft Vivare 
toegezegd dat een onafhankelijk bureau 
de ernstige schimmelproblemen oplost en 

  > SP-SUCCES: HUIZEN OPGEKNAPT 

dat de communicatie met de huurders 
zal worden verbeterd. De uitvoering van 
de plannen moet wel even wachten 
door de coronacrisis. Daar heeft 
Arnhems SPgemeenteraadslid Sarah 
Dobbe begrip voor, maar: ‘Pas als de 
problemen daadwerkelijk zijn opgelost, 
de huizen weer gezond zijn om in te 
wonen, dán vieren we samen met de 
buurt feest.’

  > EINDELIJK WAT STILLER
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SP’er Peter van de Rovaart uit Veenen
daal is niet alleen zeer actief voor de SP, 
maar ook voor de lokale scootmobiel
club. Door de coronacrisis kan de 
maandelijkse bingo van die club niet 
doorgaan. Maar niet getreurd; met dank 
aan cabaretiers Niels van der Laan en 
Jeroen Woe ging de bingo deze maand 

‘Het waterschap Hollandse Delta is echt de 
weg kwijt met deze plannen.’ Aan het woord 
is Lies van Aelst, SPfractievoorzitter in de 
ZuidHollandse Provinciale Staten. Terwijl 
honderdduizenden mensen in ons land hun 
baan dreigen te verliezen door de corona
crisis, maakt het Waterschap Hollandse 
Delta plannen om de kwijtschelding van de 
waterschapslasten gedeeltelijk af te 
schaffen. In plaats van de kwijtschelding 
zou een korting van 3 euro per water/
rioolaansluiting komen. En daar zit het 
 vandepotgerukte van dit voorstel. Van 
Aelst: ‘De korting komt ten goede aan de 
grote bedrijven. Zij hebben heel veel 
aansluitingen, terwijl huishoudens er 
meestal maar één hebben. Huishoudens 
met een laag inkomen moeten dus meer 
gaan betalen en de grootste bedrijven 
hoeven minder te betalen.’ Huishoudens 
moeten hierdoor al gauw 185 euro per jaar 
meer gaan betalen. De SP heeft in de 
Provinciale  Staten en in de gemeenteraden 
van Rotterdam, Zwijndrecht en Dordrecht 
om opheldering gevraagd. En is een petitie 
gestart met als titel ‘Van de pot gerukt’, om 
het plan tegen te houden.

https://doemee.sp.nl/kwijtschelding

In Griekenland zitten veel wees
kinderen vast in overvolle vluchte
lingen kampen. In de vorige  
Tribune beschreven we de situatie op 
het Griekse eiland Lesbos. Vluchte
lingenwerk heeft een oproep aan de 
regering gedaan om 500 weeskinde
ren op te halen. Andere Europese 
landen nemen wel kinderen op, 
Nederland heeft dat tot nog toe 
geweigerd. Maar een flink aantal 
gemeenten heeft, soms op aandrin

De Haagse SPfractievoorzitter Lesley 
Arp is boos over de oproep van de baas 
van thuiszorgbedrijf Axxicom aan zijn 
medewerkers om vakantiedagen op te 
nemen. De goedbetaalde CEO vindt dat 
de thuiszorgwerkers zo het bedrijf 
financieel gezond kunnen houden en 
zich “dan misschien minder bezwaard 
voelen om thuis te zitten en wel hun 
salaris doorbetaald te krijgen.” Arp 
weet dat de medewerkers al met veel 
stress te kampen hebben en niet eens 
beschermingsmiddelen krijgen om hun 
werk veilig te doen. Axxicom heeft een 
contract met de gemeente voor het 
leveren van huishoudelijke hulp. Samen 
met GroenLinks, D66 en PvdA heeft de 
SP pittige vragen naar het gemeente
bestuur gestuurd. 

  > SP STEUNT OPROEP  
OPVANG VLUCHTELINGENKINDEREN

gen van de lokale SPfractie, aan
geboden opvang te regelen. De 
oproep van Vluchtelingenwerk is 
ondertekend door onder meer 
SPEerste Kamerfractievoorzitter 
Tiny Kox en wordt gesteund door 
SPTweede Kamerlid Jasper van Dijk. 

De oproep en de indrukwekkende lijst 
ondersteuners is hier te bekijken:

sp.nl/opr 

  > BINGO!

tóch een beetje door. Tijdens hun 
maatschappijkritische en vooral 
hilarische tvprogramma Even tot 
hier. Leuk om even terug te kijken 
wie de bingo won. 

sp.nl/tot 

  > VAN DE POT GERUKT

  > ‘PAK GEEN VRIJE  
DAGEN AF VAN  
THUISZORG- 
MEDEWERKERS’
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‘Ik ga van 795 naar 820.
Kan wel janken’
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ZO, DIE ZIT. Dat dacht Iris van de Kolk van de 
SP in Alphen aan den Rijn, toen ze op 30 
april de laatste poster op het hoofdkantoor 
van Woonforte had geplakt. Op de poster 
staat: 0% is genoeg, stop de huurverhoging. 
Dat zegt al genoeg. Woonforte is de grootste 
woningcorporatie in Alphen, en is voor-
nemens de huren flink te verhogen. Eerder 
schreef Iris van Kolk al een brief aan de 
baas van Woonforte. Omdat de verhuurder 
volgens haar ‘de neiging heeft om niks van 
zich te laten horen’, zegt ze het bedrijf met 
haar actie uit de tent te willen lokken. ‘Opdat 
Woonforte afziet van de huurverhoging en 
bij het Rijk aan de bel trekt.’

Het beeld is helder: door de corona-crisis 
hebben talloze mensen een onzeker of lager 
inkomen. Of er hangt hen ontslag boven het 
hoofd. Tegelijk lijken heel wat woningcorpo-
raties door de crisis financieel ook niet mak-

‘EINDELIJK EENS OPHOUDEN
 MET GELD AAN HUURDERS TE VRAGEN’

0% IS GENOEG! 
Uitgerekend nu de maatschappelijke onzekerheid groeit, valt 
bij talloze huurders een brief met de huurverhoging op de mat. 
Is dat moreel nog te verdedigen? Feit is, dat velen het gewoon 
niet meer kúnnen betalen. Samen met duizenden huurders 
bindt de SP succesvol de strijd aan: tegen de huurverhogingen, 
voor onderhoud en renovatie. Voor een overheid die verant-
woordelijkheid neemt voor iets wat niet fundamenteler kan 
zijn: wonen.

kelijk te zitten. Zo dreigen heel wat huur-
ders, van wie er velen dus al klem zitten, 
dubbel de pineut te worden. Daar komt nog 
bij dat corporaties sinds 2013 de omstreden 
en door de SP zwaar bekritiseerde verhuur-
dersheffing van het Rijk aan hun huurders 
doorberekenen. ‘Dat is om de vorige crisis 
te betalen’, legt SP-Tweede Kamerlid Sandra 
Beckerman uit. ‘Op dit moment gaat drie 
maanden huur rechtstreeks naar de staats-
kas.’ Dat betekent: op de keper beschouwd is 
de huurder driedubbel de pineut. Becker-
man: ‘Wanneer houden we nou eens op met 
geld aan de huurders te vragen? Als het Rijk 
die verhuurdersheffing zou stoppen, dan 
zouden de huren fors omlaag kunnen.’ 
Vandaar dat de SP bepleit dat het kabinet  
de corporaties moet compenseren. Want 
niet alleen de almaar stijgende huren 
vormen een probleem. In veel gevallen is 
er sprake van achterstallig onderhoud en 

uitgestelde renovaties. Schimmel en andere 
vochtproblemen, ratten; het komt allemaal 
voor.  Sandra Beckerman op de SP-website: 
‘De berichten stromen bij ons binnen. Van  
moeders die onbeschermd werken in de 
thuiszorg en bij thuiskomst op de mat een 
brief vinden dat de huur van hun sociale 
huurwoning weer omhoog gaat. Van mensen 
die hun inkomen verliezen en wel aan het 
einde van de maand een torenhoge vrije- 
sectorhuur moeten betalen. Dit raakt me 
diep.’ 

Vestia
Het Kamerlid wijst erop dat veel woning-
corporaties allang van plan waren om de  
huren opnieuw te verhogen. ‘Hoeveel ze  
mogen verhogen, is ook wettelijk vast gesteld. 
Sommige corporaties kunnen echter mak-
kelijk zonder. Er zijn er maar heel weinig die 
echt in de financiële problemen zitten.’ 
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Vestia, een van de grotere woningcorpo-
raties in Nederland, is een ander verhaal. 
Voormalige chefs van deze corporatie 
gokten op de financiële markten grof met 
derivaten en daardoor kwam Vestia in grote 
financiële problemen. Beckerman: ‘Vestia 
heeft het er zelf naar gemaakt. De vraag is: 
moeten de huurders daarvoor dokken of 
het Rijk?’
 
‘Vestia voert de meest extreme huur-
verhogingen door en pleegt tegelijkertijd 
het minste onderhoud’, zegt Lieke van Ros-
sum, SP-gemeenteraadslid in Delft. Eerder 
dit jaar – vóór de corona-crisis – zette de 
SP een grote enquête op touw. Deur-aan-
deur en online, in gemeenten waar Vestia 
woningen verhuurt. Samen met SP-collega’s 
in andere Zuid-Hollandse gemeenten gaf 
Lieke van Rossum in het Algemeen Dagblad 
een kleine impressie van de reacties van 
huurders. Bijvoorbeeld: “Ik ga van 795 naar 
820. Kan wel janken.” Of: “In minder dan 
twee jaar tijd tachtig euro erbij. En ik heb 
schimmel in alle ruimtes van mijn huis.”
Alle klachten zijn gebundeld in een 
zwartboek. Een eerste actiebijeenkomst 
werd gepland, maar kon wegens corona 
niet doorgaan. Van Rossum: ‘Maar omdat 
de huurverhogingen werden doorgezet en 
mensen door de corona-crisis nog minder 
inkomen hebben, dachten we: we moeten 
hoe dan ook iets doen. Dus organiseerden 
we een digitale startbijeenkomst via Zoom. 
We bereidden het goed voor. We wilden 
dat iedere deelnemer iets kon zeggen. Iets 
wat in een live-stream natuurlijk niet kan. 
Uiteindelijk ging het prima en hebben we 
hetzelfde kunnen doen als wat je altijd met 
zo’n bijeenkomst doet.’ Zeventig huurders 
deden mee aan de online bijeenkomst. De 
eisen werden binnen een uur helder: de 
huurverhoging moet van tafel, achterstallig 
onderhoud moet direct uitgevoerd worden 

en het zwartboek wordt op 20 mei aan-  
ge boden aan Vestia. 

Succes
Ondertussen werd de zaak ook landelijk 
gemobiliseerd. Maandag 27 april werd  
koningsdag omgedoopt tot ‘woningsdag’. 
Dat leidde onder meer tot tal van ludieke  
acties op de sociale media. En onder het 
motto ‘0% is genoeg’ roept de SP iedereen 
op te tekenen voor het bevriezen van de 
huren. 

Zeker ook goed: in de Eerste Kamer werd 
een motie van SP-senator Tiny Kox aan-
genomen om de huren te bevriezen, in 
 zowel de sociale als de vrije sector. Kox 
wees er in het Kamerdebat op dat nu al  
bekend is dat bijna de helft van de huur-
ders volgens het NIBUD onvoldoende 

‘Huurbevriezing is voor  
de SP slechts een eerste stap’

Poster A3 0%huurverhoging.indd   1Poster A3 0%huurverhoging.indd   1 24-04-2020   14:2224-04-2020   14:22

 buffer heeft voor het doen van basis uitgaven 
en dat 800.000 huurders vanwege hoge 
huur en lage inkomsten nu al geld tekort 
komen voor die basisuitgaven.
‘Een mooi succes’, noemt Sandra Becker-
man de motie van Kox. ‘Maar daarmee zijn 
we er zeker nog niet. Minister Ollongren 
moet nu gaan kijken hoe ze de motie gaat 
uitvoeren en enthousiast lijkt ze in ieder 
geval niet. Daarom,’ zegt Beckerman, ‘is het 
belangrijk dat ook huurders van zich laten 
horen en hun verhuurder oproepen in te 
stemmen met een tijdelijke huurstop, gezien 
de uitspraak van de Eerste Kamer. Actie kan 
nu zeker helpen om zowel de minister als de 
verhuurders te bewegen tot het bevriezen 
van de huren.’

Ook mooi: er zijn inmiddels corporaties die 
hebben laten weten de huurverhoging uit 
te stellen naar later dit jaar of begin volgend 
jaar. Beckerman: ‘Ook dat zijn kleine stapjes 
in de goede richting. Maar wij gaan voor de 
totale winst. Het grootste en mooiste succes 
tot nu toe, is dat zich al twee dagen na de 
aankondiging vijfduizend mensen hadden 
gemeld om mee doen met ‘0% is genoeg’.
 
Het zijn stuk voor stuk hoopgevende stap-
pen in de richting van huurbevriezing. Maar 
de onderliggende vraag is: wanneer gaat de 
overheid verantwoordelijkheid   nemen voor 
een van onze meest funda mentele basisbe-
hoeften, namelijk onze volkshuisvesting? 
Sandra Beckerman: ‘Voor de SP is huurbe-
vriezing slechts een eerste stap. Veel meer is 
nodig om uit de woon crisis te komen.’ •

Doe mee! 
doemee.sp.nl/stop-de-huurverhoging

tekst Rob Janssen
foto Anouk Pross
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‘NIETS IS WAT HET LIJKT,  
ALS JE MAAR GOED KIJKT’
foto’s Wiebe Kiestra

C.C.S. Crone
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LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Hoelang ben je al SP-lid?
‘Sinds 2002. We hebben twee zoons, de 
oudste was nog klein. Hij is verstandelijk 
gehandicapt. Dat zette me aan het nadenken 
over de wereld en wat er nou écht belangrijk 
is in het leven. Ik zag dat de SP opkomt voor 
goede zorg en minder ongelijkheid tussen 
arm en rijk.’

 › Hoe kom je in coronatijd je dagen door?
‘Zoals de meeste mensen: door wat in huis 
en in de tuin te rommelen en gezond te 
eten. We zijn meer thuis dan gewoonlijk 
en maken nu geen lange fietstochten. We 
missen onze oudste zoon. Hij woont in een 
instelling en mag nu geen weekendjes meer 
naar huis komen. Alleen een uurtje mee 
fietsen. Hij staat al bij de deur te wachten  
als we komen. We mogen hem niet 
knuffelen, dat valt ons zwaar. Maar hij 
houdt zich goed aan de regels. “De premier 
heeft gezegd dat we elkaar niet mogen 
besmetten”, zegt hij dan.’

 › Je fietst wat af!
‘Ik vind het een heerlijk vervoermiddel. 

Ja, ook met slecht weer. Zo vaak regen je 
trouwens niet kletsnat. Ik hoor nu alweer 
mensen over vliegvakanties en in de auto 
rondrijden na corona. Dan denk ik: is dat 
nou nodig? Net of we twee aardes hebben 
– als het hier kapot is gaan we gewoon naar 
de volgende planeet en maken we die ook 
kapot. Nou, zo werkt het dus niet. We moeten 
milieu en klimaat hoog op de agenda zetten. 
Op een rechtvaardige manier uiteraard, niet 
om een paar mensen rijk te maken.’

 › Juist nu?
‘Ja. Ik hoop echt dat de coronacrisis iedereen 
eens goed aan het denken zet over de 
wereld. Dat we met ons allen gaan inzien 
dat de bureaucratie en de marktwerking 
uit de ziekenhuizen moeten verdwijnen. 
Dat mondkapjes en medicijnen dichter 
bij huis gemaakt kunnen worden en dat 
we goed nadenken aan wie we eigenlijk 
geld gaan geven. Waarom moeten wij KLM 
helpen? Geef dat geld aan mensen die het 
slecht hebben. Niet aan grote bedrijven 
die geen belasting betalen en geld naar de 
Kaaimaneilanden sluizen.’ •

Hannie van Beers (57) uit Eind- 
hoven is vaak op pad. Met haar 
gezin, of als vrijwilliger voor   
de SP, de FNV en Milieudefensie. 
‘Ja, en ik doe alles op de fiets.  
De boodschappen, naar m’n 
klanten voor mijn werk als 
huishoudelijk medewerkster. 
En met mijn man maak ik 
vaak fietstochten van zo’n 
90 kilometer. De grens over 
naar België, ergens wat eten of 
drinken en weer terug. Fietsen 
geeft me een gevoel van vrijheid. 
Ik hoef niet op een bus of trein 
te wachten en kan gaan en staan 
waar ik wil.’

‘ZO VAAK REGEN JE NIET KLETSNAT’



wat voor reden dan ook, de volksgezondheid 
niet op orde kan krijgen, dan krijg je daar in 
eigen land ook last van. Als jij je eigen risico 
niet kan betalen en daardoor niet naar de 
dokter kan gaan, dan zorg je er ook voor dat 
anderen ziek kunnen worden. Volksgezond-
heid is niet een individueel probleem; het 
is van ons samen. Ik denk dat je dat ook bij 
de Vredesdag weer ziet, hoe er wel heel veel 
geld aan wapens wordt uitgegeven, maar niet 
wordt nagedacht over de vraag: hoe zorgen 
we nou wereldwijd voor een goede gezond-
heid voor iedereen? 
Wereldwijd zijn er miljoenen mensen nood-
gedwongen bezig met de vraag of ze het einde 
van de week nog wel halen, in plaats van met 
de risico’s van corona. Naast het humanitaire 
aspect worden er momenteel ook geopoli-
tieke ontwikkelingen in gang gezet die grote 
gevolgen kunnen hebben. Denk eens aan de 
olieprijzen of het conflict tussen de VS en 
China dat nu weer oplaait. Het is juist nu zaak 
dat we in Nederland en de EU zorgen voor 
de-escalatie in plaats van weer te gaan focus-
sen op concurrentie.’ 

 › Wat gaat er gebeuren op 12 juni?
‘We zullen ’s avonds ruim een uur gaan 
live-streamen, met een mooi online 
programma, waarin we het gesprek aangaan 
over de genoemde zaken. Diverse sprekers 
komen aan het woord en zullen vragen 
beantwoorden. Onder meer Medea Benjamin 
van de Amerikaanse Vredesbeweging 
zal van de partij zijn. Check sp.nl en  
stopdebommen.nl om op de hoogte te 
blijven.’ •
tekst Rob Janssen

 › Alle landen zuchten onder de corona-
crisis en nu beginnen jullie over vrede op 
aarde. Leg dat maar eens uit. 
‘Wat je nu in tijden van corona ziet, is dat de 
bevolking in de armste landen én in landen 
waar dubieuze regimes aan de macht zijn 
keihard wordt getroffen. Wij moeten te allen 
tijde leren van de ervaring van anderen, 
namelijk: hoe kunnen we samen de strijd 
aangaan voor sociale rechtvaardigheid? In die 
landen en ook hier.’

 › Zeker, maar wat heeft dat dan met vrede  
te maken?
‘Iedereen ziet hoe ongelooflijk veel geld 
er naar de wapenindustrie gaat. Er is de 
afgelopen achttien jaar oorlog gevoerd in het 
Midden-Oosten, waar de wapenindustrie mil-
jarden, zo niet biljoenen aan heeft verdiend. 
Al dat geld had ook in goede gezondheidszorg 
kunnen worden gestoken. De economische 
sancties die nu overal heel veel landen treffen 
zorgen ervoor dat de bevolking van die lan-
den bijvoorbeeld niet de juiste beademings-
apparatuur kunnen krijgen, of voorzorgs-
maatregelen kunnen treffen om verspreiding 
van een ziekte als corona te voorkomen. Heel 
veel geld is gegaan naar de wapenindustrie, 
de prioriteiten van de wereld lagen bij olie-
belangen, wapenbelangen et cetera. Onder-
tussen is er niet nagedacht over de publieke 
zaak: volksgezondheid, goede woningbouw 
voor iedereen, werk voor iedereen.’ 

 › En daar betalen we nu de prijs voor?
‘Ja, je ziet nu dat volksgezondheid niet alleen 
maar een individuele zaak is, maar dat je ook 
om je heen moet kijken. Als een buurland, om 

VREDESDAG      2020

JUIST NU
Als wereldwijd de 
gezondheidszorg onder 
grote druk staat en tal van 
landen zich in permanente 
oorlog bevinden, wat heeft 
dat dan met elkaar te maken? 
En wat kunnen en moeten 
wij dan doen? Tijdens de 
online versie van de jaarlijkse 
Vredesdag op 12 juni zal naar 
antwoorden en oplossingen 
gezocht worden. ‘Juist in deze 
tijd is het uiterst belangrijk 
om het gesprek aan te gaan 
over sociale rechtvaardigheid 
en gezondheidszorg in 
een wereld vol gewapende 
conflicten’, zegt ROOD-
voorzitter Arno van der Veen.
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

Geldwolf

Een geldwolf van gegoede stand
sprak: Ik ben gek op Nederland
daar zorgt men dat wij superrijken
belastingen kunnen ontwijken.

Een brievenbus is zo gereed
als je de juiste trucjes weet
waarom zou ik zoveel betalen
ze gaan het maar bij anderen halen

Als geldwolf ben ik steeds op jacht
Ik heb veel geld zo weggebracht
U vraagt mij nu naar de moraal?
Die is er niet in dit verhaal

Henny Versteeg-Koets

De oplettende puzzelaar
Meerdere oplettende puzzelaars hebben ons erop gewezen dat in 
de Tribune van april de bij het anti-spiraaltje behorende omschrij-
vingen waren weggevallen. Dat is natuurlijk lastig puzzelen. Sorry, 
puzzelaars! Voor die dat nog willen: hieronder alsnog de opgaven. 
Want, zoals trouwe inzender Nettie Labots ons schreef: “Een  
puzzeltje kunnen we wel gebruiken in deze tijden!” 
De puzzelredactie

Vanaf linksboven
1 gooi rebus
2 bodem gevest
3 door moord
4 pakte doos
5 stem eng
6 rent lol
7 venen
8 tot en
9 koe
10 ree

Vanaf rechtsonder
a uil verver
b rand siddert
c droom rood
d race omdat
e doornat
f luie pot
g at hem
h salie
i kol
j gok

Opgaven anti-spiraaltje april
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(zie ook pag. 30)OPLOSSING CRYPTOGRAM APRIL 2020

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2020

CRYPTOGRAM

Horizontaal
3 Rondje op zee om te laten kapseizen. (7). 8 Vijand onthoofd?  
Dan ben je een vluggere voetballer. (13 en 6,7), 10 Naar knoflook 
geurende lichaamsdelen. (5), 11 Die cultuurspecialisten weten nep van 
echt te onderscheiden. (12), 13 Oud-Egyptisch medicijn. (10),  
14 Failliet van een schoorsteenveger? (8), 17 Is uit de pan een smerige 
opmerking. (4), 18 Instrument ook handig voor meting van het aantal 
klappen in de boksring. (12), 19 Alsnog tot reclametekst verdraaid. (6),  
20 Voorstander van donker? Kan toch verblinden. (10 en 5,5)
24 Deel van de inrichting van een monumentale villa. (3,4,3,3,4)
25 Er is veel geknipt, in deze Gelderse gemeente. (9 en 4,5)
28 Flora volgt stijgende lijn. (9)

Verticaal
1 Plattegrond van uw menu. (5), 2 Beroemd beeld met filosofische 
uitstraling. (2,6), 4 Intelligente machine is ook aardig voor koeien. (9)
5 Gereedschap op jacht naar kicks. (14), 6 Past in je jasje, die oude 
Duitse oorlogsbodem. (16), 7 Grienen doe je als je verkouden bent. (9), 
8 Zo nieuw dat de kip ervan jubelt. (9), 9 In de ontvangstruimte kun je 
gokken. (8), 12 Vlotte actie van justitie! Alles zit weer op één lijn.  
(9 en 4,5), 15 Wanneer kleiner, kun je het lichaamsdeel versnoepen. (3)
16 Voorkomt dat schoppende kinderen van de treden vallen. (7)
21 Gast moet aan tafel. (4), 22 Incontinentiemateriaal heeft nóg minder 
zin om te werken. (5), 23 (deel van) 24 uur te veel. (7),  
26 Streep duidelijk zichtbaar? Dan is het laag water. (5),  
27 Heeft het niet drooggehouden bij het kaarten. (3)

De winnaar van de aprilpuzzel 2020 is Leon Houben uit Merkelbeek.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 3 juni naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL

ANAGRAAF

Horizontaal
3) Baard 7) Molen 8) Vluchtroute 
11) Verkeersongelukje 13) Dor 
14) Honneurs 15) Schijtlijster
17) Panda 18) Weliswaar  
21) Gezichtspunt 22) Allee  
25) Bediende 26) Eerlijk  
27) Sneltrein.

Verticaal
1) Gebruikershandleiding  
2) Dame 4) Achteruitgang  
5) Nestkast 6) Polo 8) Veearts  
9) Tegenbericht 10) Flauw  
12) Schrijfwijze 16) Naturel  
17) Paal 19) Waspeen 20) Sterk 
23) Deel 24) Zege.

ANTI-SPIRAALTJE

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2

3 4

5 6 7

8 9 

10  

11 

12

13 14  15  16

17 18  

19  20 21  22  

23

24 

25 26 27

28  

Henry en Lucas, © FLW 2020 

Vind vanuit de anagrammen en Hints alle 
6 (veelal politieke) termen. Van elke term 
moet de letter uit het gele vakje in de 
tabel genaamd ‘Letters’ worden geplaatst. 
Dit vormt een nieuw anagram: de letters 
kunnen tot één woord gevormd worden in 
‘Oplossing Anagraaf’. Stuur dit woord naar 
de redactie.
De ‘lange ij’ = 1 letter (y). Verbindings-
streepjes en spaties tellen niet mee; 
accenten vallen vaak weg in de 
anagrammen. Veel puzzelplezier.

ANAGRAAF 

Vind vanuit de anagrammen en Hints alle 6 (veelal 
politieke) termen. Van elke term moet de letter uit het 
gele vakje in de tabel genaamd ‘Letters’ worden 
geplaatst. Dit vormt een nieuw anagram: de letters 
kunnen tot één woord gevormd worden in ‘Oplossing 
Anagraaf’. Stuur dit woord naar de redactie. 
De ‘lange ij’ = 1 letter (y). Verbindings-streepjes en 
spaties tellen niet mee; accenten vallen vaak weg in de 
anagrammen. Veel puzzelplezier. 

P a k w e g N a r
1

M o t j e H e k s
2

O n t r o e r d e
3

B e n G o r t i g4

B a a n R e c h t5

B l o t e S t a d6

Letters
1 2 3 4 5 6

Oplossing Anagraaf 

Henry & Lucas, © FLW 2020 
NIET VOOR PUBLICATIE -  CONTROLEDIAGRAM 

NOOT kan ook in een kleine versie als oplossing, als er ruimte over is en het 
leesbaar kan blijven.

B S E T K A P O O D N A T S R E D D I R

O E R E

U G O T T E N O T U P E I L O L

R M K E O H D I

G E E E R V M E G O K A U

E N E O M O N V

O T R O L L E N O A S I E L R R

I R O E

S T E M B E V O E G D E M O C R A A T V
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

KOM NAAR DE ROOD-LEDENVERGADERING

KUMA-WIE?
Nieuw in de SP-webshop:  
de Kumasi bottle. Een water-
fles vernoemd naar een grote 
stad in Ghana. Als je een fles 
koopt, wordt er ook een  
geschonken aan een school-
kind in een ontwikkelings-
land, via de organisatie  
Join the Pipe. Een solidair 
slokje gemeentepils dus.

 

www.sp.nl/Z5c

Op zondag 28 juni aanstaande houdt ROOD, jong 
in de SP haar eerste ledenbijeenkomst van 2020.  
Op deze dag blikken wij terug op het jaar 2019 en 
kiezen wij een nieuw bestuur.
Bestuursleden zetten onder andere landelijke 
acties in gang, organiseren activiteiten, onder-
houden het contact met de leden, zorgen voor 
een up-to-date website en bieden zowel  
bestaande als nieuwe ROOD-groepen in het land 
ondersteuning.
Naast het kiezen van een nieuw bestuur, wordt  
er ook een scholingsplan gekozen, waar een 

scholingswerkgroep mee aan de slag gaat.  
Tijdens de ledenvergadering wordt er gekozen 
tussen de verschillende plannen. Na het kiezen van 
een  scholingsplan, wordt er een contact persoon 
voor de scholingswerkgroep gezocht door het 
bestuur.

Vergeet niet je vooraf aan te melden voor de 
 ledenvergadering. Het concept-jaarverslag zal ruim 
voor de ledenvergadering te vinden zijn op SP-net, 
zodat iedereen de tijd heeft het te bekijken. Zo

nd
ag

 28
 ju

ni
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Wie krijgt de rekening van deze coronacrisis? 
Voor miljarden euro’s worden nu banen en 
bedrijven gered. Maar toen ik premier Rutte in 
de Tweede Kamer vroeg of hij kon garanderen 
dat de rekening hiervan niet  terechtkomt bij 
de mensen die de vorige crisis ook al moesten 
betalen, kon hij dit niet garanderen.

Hoe onrechtvaardig is dat? Na de vorige crisis 
vielen de klappen massaal in onze publieke 
sector: de zorg, veiligheid en onderwijs. Er 
werd voor miljarden bezuinigd op dat wat 
van ons allemaal is. De medewerkers werden 
op de nullijn gezet, dat betekende jarenlang 
geen loonsverhoging. Dagelijks zien we daar 
nog de gevolgen van. Het  Malieveld werd 
afgelopen jaar letterlijk plat getrapt door de 
vele protesten vanwege een te hoge werkdruk 
en te weinig waardering. Ook de verzor-
gingshuizen werden gesloten, net als de 
sociale werkplaatsen. De AOW-leeftijd moest 
omhoog, net als het eigen risico. En zo kan ik 
nog wel even doorgaan. Feit is dat de rekening 
door mensen betaald moest worden – terwijl 
grote bedrijven binnen de kortste keren weer 
grote winsten maakten, waar ze nauwelijks 
belasting over betalen.

Alleen al in de maand april zijn zeker 160.000 
mensen hun baan verloren. Werknemers 
worden massaal in onzekerheid gestort, 
nu bedrijven die steun van de staat krijgen 
geen echte boete meer krijgen als ze men-
sen willen ontslaan. Ook hoor ik al geluiden 
dat loonsverhogingen in cao- afspraken de 
prullenbak in gaan. Samen zullen we ervoor 
moeten zorgen dat we rechtvaardig uit deze 
crisis komen. We zullen moeten afdwingen 
dat grote bedrijven die veel winst maken hun 
eerlijke deel gaan betalen. Recent bleek dat 
bedrijven niet voor 22 miljard, maar zelfs voor 
37 miljard euro via Nederland aan belasting 
ontwijken.  

Dus verhoog de winstbelasting, in plaats 
van deze nog verder te verlagen 
zoals het kabinet wil. En 
laten we eindelijk wat doen 
aan de grote vermogens-
ongelijkheid in Neder-
land, door miljonairs een 
miljonairsbelasting te 
laten betalen. Nu is het 
moment. 
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‘HET ZIT OOK IN ONS SYSTEEM’
RACISME

‘I can’t breath’ is een slogan 
van de beweging tegen  
racisme en  politiegeweld 
in de VS, sinds in 2014 Eric 
Garner werd gewurgd door 
politie-agenten. Die ‘aan-
houding’ is gefilmd en op de 
video is Garner duidelijk te 
horen: ‘Ik krijg geen adem.’ 
Ook de op 25 mei gedode 
George Floyd riep dit.



INGEBAKKEN RACISME noemt ze het. SP-Tweede 
Kamerlid Sadet Karabulut windt er geen 
doekjes om. Waarom zou ze ook? ‘Voor de 
zoveelste keer is er vanuit de politie exces-
sief geweld gebruikt tegen zwarte burgers. 
Institutioneel racisme zit in de historie 
van de VS verweven. Het is datgene waar 
zwarten al zo lang tegen strijden. Helaas met 
weinig resultaat: anno 2020 wordt er door 
de politie met bruut geweld een zwarte man 
gewoon op straat vermoord.’ 
Iedereen heeft president Trump kun-
nen zien, die demonstranten terroristen 
noemde. Die dreigde het leger in te zetten. 
Die een straat vol met demonstranten met 
grof geweld liet ontruimen, om er vervol-
gens voor een kerk triomfantelijk met een 
bijbel te gaan staan zwaaien. Commentaar 
overbodig. 
‘Het probleem is niet door Trump ontstaan’, 
aldus Karabulut. ‘Hij gooit olie op het vuur, 
terwijl hij het institutioneel racisme moet 
bestrijden. Hij pookt de boel op, maar hij 
moet ervoor zorgen dat de daders vervolgd 
worden. Er zijn tijdens de demonstraties 
journalisten aangevallen door agenten, er is 
met wapenstokken op vreedzame demon-
stranten ingeslagen. In de VS is sprake 
van een verregaande militarisering van de 
politie. Deze wordt in toenemende mate 
toe- en uitgerust met overtollige wapens van 
Defensie. Wapens die in het leger bijvoor-
beeld verouderd zijn, worden vaak richting 
het politie-apparaat afgestoten. Hier zie je 
de invloed van het militair-industrieel com-
plex in de VS. Het land voert in de  wereld 
expansieve oorlogen, om geopolitieke 
redenen, voor olie et cetera. Daardoor gaat 
er enorm veel geld naar het leger, er wordt 
gigantisch veel geld aan verdiend. Terwijl er 
zoveel behoefte is aan bijvoorbeeld verple-
gers en mondkapjes. Zoveel mensen in de 
VS hebben niet eens een basisverzekering. 
Het is een mensonwaardig systeem, dat 
generatie op generatie in stand is gehouden 
en zelfs versterkt wordt. De woede over de 
onderdrukking wordt nu heel zichtbaar.’
 
Plicht
Het is Karabulut een doorn in het oog: de 

Nederlandse regering staat erbij kijkt 
ernaar. Ze trok minister Blok van 
 Buitenlandse Zaken al aan zijn jas. 
‘Blok is altijd snel als het gaat om het 
veroordelen van Venezuela en Rusland. 
Terwijl de VS een belangrijke bond-
genoot is, die hij vaak blind volgt voor 
z’n buitenlandpolitiek. Het is zijn dure 
plicht zich uit te spreken over excessief 
geweld en schending van universele 
rechten. Op z’n minst moet Nederland 
de ambassadeur van de VS ter verant-
woording roepen. Juist wanneer het je 
vrienden zijn.’ 
 
Discriminatie is echter geen specifiek 
Amerikaans probleem, benadrukt Sadet 
Karabulut. 'Etnisch profileren zit ook 
in ons systeem; kijk maar eens naar de 
toeslagenaffaire bij de Belastingdienst. 
Ook in Nederland worden groepen 
mensen beoordeeld op basis van hun 
achternaam, hun kleur of  
inkomen. Het kapitalistisch systeem 
speelt ook in ons land mensen tegen 
elkaar uit en zet de gelijkwaardigheid 
onder druk. Socialisten moeten daar-
tegen in opstand komen.’ 

Feitelijk gebeurde dat onder het motto 
Black Lives Matter op 1 juni in Amster-
dam. Die demo werd veel drukker dan 
verwacht en leidde tot ophef, omdat 
de anderhalve-meter-maatregel niet 
in acht werd genomen. ‘Of daar goed 
is gehandhaafd, wordt momenteel 
onderzocht’, zegt Karabulut een dag 
later. ‘Feit is wel dat het Rijk toestem-
ming had gegeven voor de demon-
stratie. Maar los daarvan: ik vind het 
goed en hoopgevend dat zoveel met 
name jonge mensen hun stem hebben 
willen laten horen. Om solidair te zijn 
met de onderdrukten in de VS én om 
het signaal af te geven tegen racisme en 
voor samen leven in Nederland.’ •
 

tekst Rob Janssen 
foto Seth Herald / ANP ©

Eind vorige maand sloeg in de VS de vlam in de pan, 
nadat George Floyd door excessief politiegeweld in  
Minneapolis om het leven kwam. Demonstraties door 
het hele land volgden, niet zelden beantwoord met  
keihard politie-optreden. Ook in Nederland werd  
gedemonstreerd. ‘Als mensen tegen elkaar uitgespeeld 
worden, als mensen worden onderdrukt, moeten  
socialisten opstaan.’

Contact

Politiek is voor de SP contactsport:  
de kracht van onze partij is dat we 
de deur uitgaan, mensen opzoeken 
en persoonlijk met ze spreken. Dat is 
sinds de corona-maatregelen een stuk 
lastiger geworden. Gelukkig gaan SP’ers 
dan niet zitten afwachten. Integen-
deel: de creativiteit viert hoogtij en we 
vinden nieuwe manieren om mensen te 
bereiken. 

We maken contact via stoepkrijt, 
spandoeken, posters, mails en 
 ansichtkaarten. In de wooncam-
pagne organiseerden we goedbezochte 
video- bijeenkomsten. Ook boden ruim 
honderd huurders in een digitale  
bijeenkomst een zwartboek aan woon-
corporatie Vestia aan. 

Ons scholingsteam is gewend het hele 
land door te reizen om mee te werken 
aan de scholing in afdelingen. Van het 
ene op het andere moment was dat niet 
meer mogelijk. Maar het scholingsteam 
wist raad: in no-time transformeerden 
ze ons scholingsaanbod in een online 
pakket. Kijk maar op SPnet: daar vind 
je een keuze uit onze scholingen. Over 
bijvoorbeeld de Partijorganisatie, ons 
Denkraam, Tegenmacht, De Schelp en 
(erg leuk!) het Hoofdtaken-scrabble.  
Ga eens kijken en oordeel zelf! 

Een heel goede manier – juist ook nu 
– van contact maken is het bellen. We 
bellen bijvoorbeeld mensen die zich 
via een webpagina als belangstellende 
hebben gemeld. Eén ‘topper’ onder de 
bellers wil ik even noemen: Rayeed  
Nasibdar van afdeling Amsterdam. 
Hij had nog nooit aan ledenwerving 
gedaan maar weet veel mensen te 
overtuigen om lid te worden! Oké, nog 
een dan: Henk van Gerven, afdelings-
voorzitter in Oss en SP-Tweede  
Kamerlid. Wanneer Henk een moment 
over heeft pakt hij steevast te telefoon. 
Deze ‘toppers’ zijn er goed in, maar het 
is geen sport. Contact maken en hou-
den is noodzakelijke voorwaarde voor 
politiek van onderop.
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‘WERKNEMERS WORDEN 
VOGELVRIJ VERKLAARD’

‘Het is terecht 
dat de 
overheid 
helpt; maar de 
werknemers 
moeten niet 
vergeten 
worden’

1 juni: velen leefden ernaartoe als ware het 
een heuse nationale feestdag. De terrasjes 
gaan weer open. Weliswaar beperkt, maar 
toch. Stralend weer… en jij hebt eindelijk 
dat pilsje in de buitenlucht. En iedereen kan 
zien dat jij dat hebt en daar zit. En jij kan 
zien dat iedereen dat ook heeft en ook daar 
zit. En dan zegt meneer Bruls ’s avonds in 
het Journaal ook nog dat het allemaal goed 
verlopen is. Wát een heerlijke dag! 

Grote zorgen voor flexwerkers  
en zzp’ers
Studie in contrasten, deel 1. Amper vier 
dagen eerder werd in de Tweede Kamer 
gedebatteerd over het zogenaamde steun-
pakket 2.0. Dit pakket aan maatregelen 
moet tot oktober de economie redden in de 
nieuwe fase van de coronacrisis. Een van 
de hardste noten die te kraken waren in dat 
debat: de ontslagboete. Die maatregel uit 
het eerste noodpakket moest werkgevers die 
overheidssteun krijgen ervan weerhouden 
om mensen te ontslaan. Het kabinet wil nu 
van die boete af. En terwijl de terrasjes open 
gaan, lijkt het erop dat het daar een meer-
derheid voor gaat krijgen. Proost!

Ondertussen zijn er sinds het begin van de 
crisis al honderdduizenden banen verloren 
gegaan en dreigt er nog veel meer ellende. 
Is dat kwartje eigenlijk wel gevallen in de 
aanloop naar ‘nationale feestdag’?
‘Reken maar van wel’, zegt SP-Tweede Ka-
merlid Bart van Kent. ‘Alle werknemers met 
flex-contracten weten heel goed wat er aan 
de hand is. In veel gevallen zijn ze namelijk 

hun baan kwijt. Werknemers in de secto-
ren waar heel veel van de steunmaatregel 
gebruik wordt gemaakt hebben grote zorgen 
over hun baan en hun inkomen. We hebben 
het over de horeca- en recreatie-sector, de 
detailhandel en de commerciële dienstver-
lening – dus de werknemers bij bijvoorbeeld 
de Xenos en Van der Valk Hotel. Het gaat om 
zeer grote aantallen, namelijk twee miljoen 
in totaal. Twee miljoen werknemers en 
zzp’ers die nu op de loonlijst van de over-
heid staan. Twee miljoen van de acht mil-
joen werknemers in dit land! Dus iedereen is 
hiermee bezig en weet wat er speelt.’ 

Morele chantage
Van Kent benadrukt dat hij het ‘terecht’ 
vindt dat werkgelegenheid met hulp van de 
overheid in stand wordt gehouden. En dat 
bedrijven worden geholpen die in opdracht 
van de overheid stil zijn gelegd, bijvoorbeeld 
de horeca. ‘Wij willen ook niet dat bedrijven 
failliet gaan en dat, als dit straks achter de 
rug is, er geen cafés en restaurants meer zijn. 
Of dat alle voetbalstadions, bioscopen en 
theaters failliet gaan. Kortom: het is terecht 
dat de overheid helpt. Maar de werknemers 
moeten niet vergeten worden. Dat gebeurde 
al in het eerste steunpakket. Daarin werd 
niet als voorwaarde gesteld dat de flexwer-
kers ook binnengehouden zouden worden. 
Zo ongeveer 300.000 banen zijn daardoor 
verdwenen. En nu in de tweede ronde maakt 
het kabinet het nog veel bonter en zegt: met 
belastinggeld gaan wij de salarissen betalen 
voor werkbehoud en tegelijkertijd mogen 
de werkgevers de werknemer ontslaan.’ Van 

De corona-deur is op een kier gegaan: sommige dingen 
kunnen en mogen weer (een beetje). Dat is fijn. Maar 
ondertussen dreigt het kabinet de deur wagenwijd open te 
zetten voor een aanval op werknemers die zijn weerga niet 
kent. Bart van Kent: ‘Het is duidelijk dat we te maken hebben 
met een werkgeverskabinet.’

CORONA-CRISIS
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loonsom. En die werkgeverslasten bestaan 
onder andere uit vakantiedagen, pensioen-
opbouw etcetera. Het is bizar om dan ook 
nog eens naar de werknemer te kijken en te 
zeggen: lever dat ook maar in.’

Drie problemen met het steunpakket
Het is op de nationale feest- en terrasjesdag, 
zoals gezegd, nog onduidelijk of het steun-
pakket 2.0 in de Eerste en Tweede Kamer 
daadwerkelijk een meerderheid zal vinden. 
Het zou wel eens van de PvdA af kunnen 
gaan hangen. In het Kamerdebat maakte 
PvdA-voorman Lodewijk Asscher een gi-
gantische draai door zijn bereidheid te laten 
doorschemeren de ontslagboete los te laten, 
terwijl hij die eerst nog min of meer heilig 
had verklaard. Weliswaar zweeft het kabinet 
een andersoortige sanctie voor, maar die 
stelt volgens Bart van Kent niet veel voor.

‘Een van de grote problemen die wij met 
het nieuwe steunpakket hebben is juist, dat 
de boete op ontslag er nagenoeg helemaal 
vanaf gaat. Er blijft slechts een boete van 5 
procent over voor gevallen waarbij er geen 
instemming is van de vakbond – voor meer 
dan twintig ontslagen.’ Anders gezegd: als 
er negentien mensen worden ontslagen, kan 
dat buiten de bonden om en is een boete 
niet aan de orde. 
‘Dus die ontslagbescherming is zo goed 
als weg, waardoor de deur wordt openge-
zet voor massa-ontslagen en waardoor de 
werknemers vogelvrij worden verklaard. 
Ons tweede probleem is de zogenaamde 
partnertoets voor zzp’ers. Zij die een partner 
hebben met een inkomen hebben kunnen 
zwaar in de problemen komen. Stel, je bent 
zzp’er en je hebt een inkomen van 1500 
euro. Als je partner kassière bij de Albert  
Heijn is en jij bent fysiotherapeut of organi-
sator van evenementen en je mag niet  
werken van de overheid, dan kreeg je tot nu 
toe een steunregeling die je bij de gemeente 
kon aanvragen. Maar volgens het nieuwe 
steunpakket krijg je dan nul euro.’ Vandaar 
dat de SP bepleit dat zelfstandigen steun 

kunnen blijven krijgen als hun partner een 
eigen inkomen heeft. ‘En het derde punt dat 
in onze ogen echt gerepareerd moet worden 
is de uitsluiting van studenten. Eerst heeft 
de regering toegestaan dat flexwerkers 
werden ontslagen en dat studenten nergens 
voor in aanmerking kwamen, omdat zij geen 
recht hebben op bijstand. Maanden is er 
gesleuteld aan een regeling en die is er nog 
steeds niet. Terwijl de schulden en de reke-
ningen bij deze groep mensen zich opstape-
len. En nog steeds is er geen oplossing.’ 

Giftige cocktail
Stevenen we op deze manier niet af op een 
regelrechte ramp? Van Kent: ‘Het eerste 
deel daarvan hééft zich al voltrokken, 
namelijk voor uitzendkrachten, nul-uren-
contracters, zzp’ers etcetera. Dit kabinet 
heeft toegestaan dat er een massa-ontslag 
kon plaatsvinden en zet nu de deur open om 
een veelvoud daarvan mogelijk te maken. 
Werknemers worden door dit kabinet 
vogelvrij verklaard, terwijl met belasting-
geld bedrijven overeind worden gehouden. 
Dat is een giftige cocktail. Als SP hebben 
wij voorstellen gedaan om dit op te lossen. 
Het moet nog allemaal door de Eerste en 
Tweede Kamer heen – en wat ons betreft 
gaat dat niet gebeuren voordat de punten die 
ik zojuist noemde geregeld zijn.’ 

Studie in contrasten, deel 2. Stel, jij zit op 
een terrasje met een lekker pilsje. Ander-
halve meter verderop zit je baas. Jij bent zo 
slim geweest om, ondanks het stralende 
weer, een paraplu mee te nemen. En ja hoor, 
na een tijdje begint het te regenen. Zegt je 
baas: ‘Hé, kom ’ns hier bij mij staan met die 
paraplu en hou dat ding boven mij.’ ‘Ja, laat 
maar gaan’, zegt het kabinet, dat anderhalve 
meter achter je baas zit. Einde van het ver-
haal: baas blij en kabinet tevreden met jouw 
paraplu. En zelf sta je zeiknat te worden. •

tekst Rob Janssen
illustraties Nenad Mecava

Kent vervolgt: ‘Het is duidelijk dat we te ma-
ken hebben met een werkgeverskabinet. De 
rode loper wordt uitgerold voor de bazen. 
De werknemers waren vanaf het begin al de 
dupe en dreigen nu steeds meer de dupe te 
worden. 

Ondertussen lieten tal van bedrijven blij-
ken dat ze ook over de nodige creativiteit 
beschikken. Zo vroeg verzekeringsmakelaar 
AON, onder meer gevestigd in Eindhoven, 
om een vrijwillig loonoffer van 20 procent. 
Vakbond CNV sprak in het Eindhovens 
dagblad van ‘een soort morele chantage’. 
Ook melden de vakbonden, dat sommige 
werkgevers in verlofdagen (proberen te) 
snijden, omdat medewerkers ofwel thuis 
zitten en verondersteld worden minder 
productief te zijn. Of noodgedwongen hele-
maal niet kunnen werken, omdat er tijdelijk 
geen werk is. Nog zoiets: vakantiegeld later 
uitbetalen – met het risico voor de werkne-
mer dat die tegen die tijd al lang ontslagen 
is en dus naar dat geld kan fluiten. Tal van 
werkgevers zijn al op de vingers getikt voor 
dat soort geintjes – in veel gevallen zijn ze 
op grond van onder andere de cao’s niet 
eens toegestaan – maar toch: het morele 
appèl aan de werknemers is helder. 
Bart van Kent: ‘Het is wel heel makkelijk 
om zo naar werknemers te wijzen, maar de 
werkgever heeft al lang geld gereserveerd 
voor het vakantiegeld; het is gewoon uitge-
steld loon! Hetzelfde geldt voor de vakan-
tiedagen. Ook die maken onderdeel uit van 
de loonkosten. Laat het dan niet zo zijn dat 
als het bedrijf in zwaar weer zit door de 
corona-crisis, de loonkosten voor negentig 
procent uit belastinggeld worden vergoed. 
Dan kan de werkgever én de hand ophou-
den bij de belastingbetaler én degene die 
de belastingen betaalt ook nog vragen om 
in te leveren waar hij of zij gewoon recht op 
heeft! Want let wel: in de nieuwe vergoeding 
krijg je als werkgever 90 procent van het 
loon van de belastingbetaler plus nog eens 
40 procent voor het dekken van de werkge-
verslasten. Dus in totaal 130 procent van de 
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‘Als werkgever 
krijg je 130 
procent van 
de loonsom 
vergoed’
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CORONA-MISBRUIK IN 
DE VOEDSELINDUSTRIE

MACHT OP DE MARKT 
IS MACHT OP ONS BORD
Nicole van Gemert, directeur van Stichting foodwatch, 
betrokken SP’er en oud-raadslid in Utrecht, is bezorgd 
over politiek misbruik van de coronacrisis. In een open 
brief aan de Eurocommissaris Voedselveiligheid en aan 
minister Carola Schouten schrijft zij: “Niet alleen als 
het gaat om privacy, milieu en financiën versoepelen  
de normen, verplichtingen en regelgeving, dat geldt 
ook voor ons voedsel.”

‘Juist nu moeten wij kunnen 
rekenen op veilig voedsel’
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 › Hoe staat het ervoor met de voedsel-
veiligheid in deze tijden van corona?
Nicole gaat er eens goed voor zitten. ‘Lastig 
om daar een concreet en afgerond antwoord 
op te geven. Het staat vast dat deze crisis 
niet zonder gevolgen blijft voor de kwan-
titeit, kwaliteit en bereikbaarheid van ons 
voedsel. Sommige problemen vloeien er 
rechtstreeks uit voort, zoals het ontbreken 
van capaciteit op het boerenland en het 
sluiten van de grenzen. Indirect leidt de 
pandemie tot prijsstijgingen en toe nemende 
armoede en uiteindelijk tot  
ongezond voedsel. Het meest vrees ik de 
 effecten die zich onder de radar afspelen.’

 › Wil je dat toelichten?
‘Het coronavirus heeft grote invloed op het 
normale leven in de Europese Unie en de 
rest van de wereld. Maar intussen zijn er 
nog steeds bedrijfslobbyisten die gewoon 
hun gang gaan, alsof er niets aan de hand is. 
Ook politiek wordt de crisis aangewend om 
allerlei zaken te rechtvaardigen. Daardoor 
dreigt het gevaar dat de bescherming van 
onze gezondheid en het milieu en de rech-
ten van de consumenten worden beperkt. 
Daar maak ik me ernstig zorgen over, vooral 
ook omdat ziekten die verband houden met 
het voedsel in deze periode steeds meer vrij 
spel krijgen. Ik wil heus geen paniek zaaien 
en de overheid en voedselproducenten 
extra onder druk zetten. Ik zie in Nederland, 
Frankrijk en Duitsland dat de autoriteiten op 
het gebied van voedselveiligheid een stapje 
terugzetten; door de teugels te vieren en de 
controles terug te schroeven. Ik snap dat zij 
hun werknemers willen beschermen en de 
voedselindustrie willen ontzien. Het mag er 
echter niet toe leiden dat wij ons, naast alle 
corona-ellende, ook nog eens druk moeten 
maken over wat er op ons bord belandt.’

 › Heb je voorbeelden van misbruik van  
de crisis?
‘Neem de supermarkten. Sinds het begin 
van de pandemie is er een enorme piek in 
het aantal oneerlijke handelspraktijken. 
Zoals de neerwaartse druk op de prijzen die 
aan telers worden betaald, zonder dat de 

consumentenprijzen van bederfelijke pro-
ducten als groente en fruit worden verlaagd. 
De ongelijke machtspositie van de grote 
supermarkten wordt steeds sterker, terwijl 
de regelgeving om die macht te breken van-
wege corona is uitgesteld. In een crisis gaat 
het terugdraaien van regels gemakkelijk. Ze 
nadien weer herstellen verloopt stukken 
moeizamer of blijkt soms zelfs onmogelijk te 
zijn. Op overbodige bureaucratie in crisistijd 
zit niemand te wachten, maar juist nu moe-
ten wij kunnen rekenen op veilig voedsel.’

 › En daar twijfelt foodwatch aan?
‘Onze overheid gedoogt op dit moment de 
falende controle en handhaving door de 
Nederlandse Voedsel- en Warenautoriteit. 
Die controleert minder op dierenwelzijn 
en gevaarlijke residuen in ons eten. Ik doel 
op verboden stoffen, verkeerde stoffen die 
vanuit het milieu in het voedsel terecht-
komen en pesticiden. Bovendien voert 
de NVWA geen exportcertificering meer 
uit. Ik hoor van collega’s in Frankrijk dat 
de voedsel autoriteiten de naleving van 
bepaalde etiketteringsvoorschriften loslaten 
en in Duitsland zijn de routinecontroles 
in voedselbedrijven en geplande analyses 
grotendeels opgeschort. Nog zoiets: door te 
dreigen de voedselproductie te verminde-
ren zijn Duitse lobbyisten van boeren erin 
geslaagd uitstel te bedingen van de al lang 
verplichte wet tegen giftig nitraat in het 
grondwater.’

 › Coronacrisis of niet, de voedselindustrie 
kan gewoon haar gang gaan?
‘De EU zei onlangs bij de presentatie van de 
plannen voor een Green Deal dat de keuzes 
van de mensen bepalen wat en hoe voedsel 
wordt geproduceerd, om zo bij te dragen aan 
een betere gezondheid. Je ziet wel vaker dat 
de verantwoordelijkheid niet bij de indus-
trie, maar bij de consument wordt gelegd. De 
industrie blijft buiten schot. Ik had gehoopt 
dat de crisis zou leiden tot een omwente-
ling, een andere manier van denken en 
handelen, maar het is en blijftbusiness as 
usual. De consument kan die keuzes gewoon 
niet  altijd maken. Om financiële redenen, 

of door misleiding door de voedsel  produ-
centen.’

 › Wordt de macht van de markt niet 
 gebroken door de pandemie?
‘Integendeel! De marktmacht van de toon-
aangevende voedselconcerns groeit nog 
steeds. Het ongelijke speelveld ten opzichte 
van lokale boeren, buurtwinkels en regio-
nale kleinschalige productie wordt alsmaar 
groter. Kijk alleen al naar het supermarkt-
landschap in ons land. Albert Heijn, Jumbo, 
Lidl en Plus hebben bijna driekwart van de 
complete markt in handen. Ook de produc-
tie van voedsel ligt grotendeels bij een paar 
voedingsgiganten en die concentratie van 
macht houdt niet op bij de grenzen van de 
EU. Ik zal een voorbeeld noemen: slechts 
drie bedrijven, Unilever, de Tata Group en 
Associated British Food, controleren tachtig 
procent van de wereldwijde theehandel.  
Wil je er nog eentje? Zestig procent van alle 
babyvoeding wereldwijd wordt gemaakt 
door vier fabrikanten.
Macht op de markt betekent macht op 
onze eettafel. Wij worden overstelpt met 
sterk bewerkte producten. Die productie 

‘Het is een gemiste kans als 
de bal weer bij de consument 
wordt neergelegd’
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van bewerkt voedsel levert enorme win-
sten op. De hoge gehaltes aan suiker, vet 
en zout zijn verslavend en de grondstoffen 
zijn meestal goedkoop. Deze grootschalig 
geproduceerde voedingsmiddelen vinden 
hun weg naar de schappen van de Grote Vier 
in de supermarktwereld en de kleine supers 
en voedselproducenten zijn kansloos in de 
prijzenoorlogen.’

 › Welke rol spelen lobbyisten hierin?
‘Bedrijven met veel geld kunnen gemak-
kelijker de overheid en de wetenschap voor 
hun karretje spannen. Heel veel onder-
zoeken naar ziekten als obesitas worden 
gefinancierd door multinationals als Coca- 
Cola, Kellogg’s, PepsiCo en Nestlé. Uit die 
onderzoeken blijkt dan wat iedereen al weet: 
gebrek aan beweging leidt tot overgewicht. 
Zo wordt de aandacht afgeleid van de rol van 
ongezond voedsel. Commerciële belangen 
wegen zwaarder dan de belangen van de 
samenleving.’

 › Opent de coronacrisis ons, als consu-
menten, de ogen? Hebben wij de buik 
vol van de doorgeschoten globalisering? 

Waarom nog langer Chinese knoflook 
eten in plaats van Europese of nog beter: 
knoflook van eigen bodem?
‘Hopelijk wel, maar ik zei eerder al dat het 
niet altijd aan de consument ligt. Natuurlijk 
zou je na kunnen denken over de herkomst 
van knoflook en welke het meest duurzaam 
is, maar dan moet die keuze ook transparant 
zijn. Wij organiseren elk jaar de verkiezing 
van het Gouden Windei. De laatste keer 
waren de seizoensgroenten van AH geno-
mineerd. Dat waren asperges uit Peru. In 
november! De lekkerste asperges komen, 
alleen in het voorjaar, van eigen bodem.’

 › Het is anders wel drukker dan ooit 
geweest in de Nederlandse asperge-
boerderijen.
‘Gelukkig hoor ik om me heen dat het tijd 
wordt voor een andere wereldorde, voor 
echte veranderingen. Ik zie helaas tot nu toe 
geen overheidsbeleid dat daarop inspeelt. Er 
verandert niets. Het overeind houden van de 
KLM en booking.com geeft mij weinig hoop. 
Het is een gemiste kans als de bal weer bij de 
consument wordt neergelegd.’

 › De overheid moet het voortouw nemen?
‘Als de consument te horen krijgt dat hij 
met zijn keuzes de wereld kan veranderen, 
gaat zijn voorkeur dikwijls wel uit naar de 
goedkoopste optie. Dat is dan geen ethische, 
maar een rationele keuze in de lijn van de 
wetten van de concurrentie in de markteco-
nomie. De kwaliteit van voedsel zegt niet 
per se iets over de prijs. Goedkoop betekent 
niet per definitie slecht, net zomin als duur 
altijd goed is. De consument denkt: als ik de 
duurdere versie koop en niemand anders 
doet dat ben ik een dwaas.
Die voor het milieu en de gezondheid 
mindere keuzes ontmoedig je niet door een 
beroep te doen op de individuele ethiek. 
Je moet ervoor zorgen dat de werkelijke 
kosten van een product in de prijs worden 
verwerkt. Dan wordt de Chinese knoflook 
vanzelf te duur voor onze markt.
Toch wordt steeds vaker gezegd dat het 
individu alle macht in handen heeft. Het is 
aan ons om de bijen te redden, het klimaat 
te herstellen en de ontbossing in het Amazo-
negebied te stoppen met onze portemonnee. 
De industrie omarmt de gedachte dat wij en 
niet zij verantwoordelijk is voor verandering 
en de overheid ziet het als een excuus om 
niets te doen. Voor de consument voelt dat 
democratisch aan, maar hij realiseert zich 
niet dat hij voortdurend wordt misleid bij 
zijn aankopen.’

 › Jij bent als bestuurslid ook betrokken 
bij Animal Rights. Hoe kijk jij tegen de 
ontdekking van corona op vijf nertsen-
fokkerijen in Brabant aan? Laten we dan 
de boel daar maar meteen sluiten en niet 
pas in 2024?
‘Zeker! Animal Rights heeft er meerdere  
malen voor gepleit de fokkerijen eerder 
dicht te gooien. Er ligt veel geld op de plank 
om de fokkers te compenseren, maar er is 
voor hen geen enkele prikkel om daarin mee 
te gaan. Wat ons betreft worden fokkers die 
er nu mee willen kappen hiervoor beloond. 
Het is een moreel failliete sector. Nu blijkt 
dat het ook coronahaarden zijn, moeten we 
er maar direct een einde aan maken.’

‘Voedselveiligheid, 
dierziekten en  
corona hebben 
een link met elkaar’
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 › Nu we het toch over dieren hebben: wat 
leert ons de ontdekking van corona in de 
vleesindustrie?
‘Dat het roer om moet. Het kan geen toeval 
zijn dat de grootste uitbraak van corona in 
het gebied met de dichtste vee-intensiteit 
is. Slachthuizen worden massaal geslo-
ten vanwege corona, ook in Frankrijk en 
Duitsland. Voedselveiligheid, dierziekten en 
corona hebben een link met elkaar. Dat los-
sen wij niet op met pappen en nathouden. 
Als er niet stevig wordt ingegrepen, zitten 
we binnen de kortste keren met de volgende 
pandemie.’

 › De Britse schrijver Paul Kingsnorth is met 
zijn gezin naar het platteland van Ierland 
gevlucht en toont zich zeer pessimistisch 
over de uitbuiting van de aarde door de 
mens. Volgens hem helpt zelfs activisme 
niet meer. Kan foodwatch als waakhond 
naast luid en duidelijk blaffen nog wel 
bijten?
‘Dat kunnen wij zeker. Met een actieve 
achterban van 150.000 Nederlandse 
 consumenten groeien wij elke dag. Ik ben 
zelf altijd een optimist geweest, daarin 
wortelt mijn activisme. Op deze manier 
kunnen wij als maatschappij niet langer 

doorgaan en je ziet dat steeds meer mensen 
zich aan passen. We gaan naar verwachting 
in groten getale op vakantie in eigen land 
en maken er het beste van. Als wij ons 
 allemaal op het platteland isoleren, lossen 
we uitbuiting van de aarde echt niet op en 
daar komt nog eens bij dat lang niet ieder-
een de luxe heeft om voor zo’n ommezwaai 
te kiezen. Activisme is noodzakelijk voor 
verandering, activisme biedt hoop. En zal 
ik je eens wat zeggen: foodwatch bijt wel 
degelijk. Kijk er de lange lijst met successen 
op onze website maar op na.’

 › Heeft de SP voldoende oog voor waar 
foodwatch en Animal Rights voor staan?
‘Zeker wel. Vergeet vooral niet dat toen-
malig Kamerlid Krista van Velzen het 
nertsenfokverbod heeft geschreven en 
ingediend. Dankzij haar worden er in elk 
geval vanaf 2024, maar liever veel eerder, 
zes miljoen nertsen minder per jaar gevild. 
De SP is altijd alert op dierziekten, voed-
selveiligheid en het milieu. Ik heb herhaal-
delijk gemerkt dat de Tweede Kamerfractie 
bereid is echt diep in de materie te duiken. 
De SP en foodwatch strijden eigenlijk 
tegen hetzelfde: zelfregulering en ongelijke 
machtsverhoudingen, waarbij wij het tege-
lijkertijd opnemen voor de mensen met  
een kleinere beurs.’

 › Hoe kom je zelf de coronaperiode door?
‘Ik werk zo vaak mogelijk thuis. Ik had 
 gehoopt nu ik meer aan huis ben gekluis-
terd wat meer rust en quality time te  
vinden, maar het tegendeel blijkt waar te 
zijn. Ik heb het drukker dan ooit. De combi-
natie thuisonderwijs en werk viel niet mee. 
Bovendien ben ik ook nog actief bij  
de opvang van ongedocumenteerde 
vluchtelingen. De  problemen daar zijn 
bijna niet te bevatten. Het werk is praktisch 
onmogelijk op anderhalve meter. Gelukkig 
ben ik gezond, hebben mijn ouders corona 
overleefd en is er meer dan genoeg om voor 
in actie te komen. Ik red me wel.’ • 

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

ACTIES VOOR EERLIJK VOEDSEL EN DIERENWELZIJN

In Nederland is Stichting foodwatch sinds 2010 actief. Grondlegger van de in 
Nederland, Duitsland en Frankrijk opererende voedselwaakhond is de voormalige 
Greenpeacebaas Thilo Bode.
De organisatie zet zich in voor gezond, veilig en eerlijk eten en houdt daarom de 
regelgeving in de voedselindustrie nauwlettend in het oog. Transparantie en het 
voorkomen van milieuschade vormen de leidraad.

Animal Rights strijdt voor het welzijn en de rechten van dieren, met als  
onwrikbaar uitgangspunt dat mensen geen dieren doden. Een dier is volgens de 
opvattingen van Animal Rights een ‘voelend wezen’ met emoties en gevoelens.
Animal Rights komt regelmatig in het nieuws met doelgerichte en niet zelden  
succesvolle acties in Nederland en België.

Voor meer informatie zie www.foodwatch.nl en www.animalrights.nl

‘Zestig procent van alle babyvoeding 
wereldwijd wordt gemaakt 
door maar vier fabrikanten’
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GOUDEN ROEISPAAN VOOR BUURTZORG-DIRECTEUR

GENOEG BESCHERMENDE 
MIDDELEN: HET KAN WÉL
Jos de Blok, directeur van Buurtzorg, kreeg half mei 
de Gouden Roeispaan uitgereikt. Corona-veilig zoals 
het hoort – en ook zeer toepasselijk in dit geval.

SP-FRACTIEVOORZITTER Lilian Marijnissen reikt 
de Gouden Roeispaan een paar keer per jaar 
uit aan mensen die tegen de stroom  
inroeien, en daarmee een voorbeeld zijn 
voor anderen. Jos de Blok is directeur van 
Buurtzorg. Een zorgorganisatie met zelf-
sturende teams van zorgmedewerkers in   

de buurt – en dus geen managementlagen. 
Het concept wordt wereldwijd gekopieerd; 
met succes.

Mondkapjes uitgedeeld
Waar de regering volhield dat het regelen 
van goede beschermingsmiddelen voor 
alle zorgmedewerkers een probleem is, 
liet De Blok zien dat het wél kan. De Blok: 
‘Wij  vonden het vanaf het begin nodig dat 
er voor de patiënten en voor onze eigen 
mensen veilig gewerkt werd. Medewerkers 
maakten zelf mondkapjes en we zijn ze 
gewoon gaan kopen bij leveranciers.’ Over 
het argument dat er een tekort aan bescher-
mingsmiddelen is en ze daarom niet uit 
voorzorg ingezet zouden mogen worden, is 
De Blok resoluut: ‘Het is onduidelijk wan-
neer mensen besmettelijk zijn. We hebben 
ook geen kapjes weggehaald van andere 
plekken; we hebben ze zelfs uitgedeeld. En 
ik heb het ministerie van VWS aangeboden 
gebruik te maken van onze kanalen.’

Verzoeken uit China
Het bleek ook een kwestie van voorbereid 
zijn. De Blok vertelt dat, aangezien Buurt-
zorg partners in andere landen heeft, hij al 
in december verzoeken kreeg uit China of hij 
voor hén beschermingsmiddelen kon  
regelen. Hij wist dus wat er aan zat te 
 komen. Daarbij komt dat De Blok niet wilde 
dat patiënten of medewerkers angstig zou-
den zijn: ‘Beter te veel bescherming dan te 
weinig.’ Zorgmedewerkers moeten volgens 
de Buurtzorg-oprichter zelf kunnen beslui-
ten of bescherming nodig is.

De ‘overhandiging’ van de Gouden Roei-
spaan door Lilian Marijnissen ging wat 
anders dan anders: op afstand en via een 
tafeltje. Ook samen op de foto was corona-
proof dit keer. •

tekst Diederik Olders 
foto Anouk Pross





KLM VLEUGELLAM
PUBLIEKE STEUN, PRIVATE WINSTEN?

KLM, door het kabinet liefkozend ‘onze blauwe trots’ 
genoemd, is net als vele andere bedrijven zwaar gehavend 
door de coronacrisis. De luchtvaartmaatschappij ontvangt 
miljarden aan staatssteun, maar werknemers, het milieu en 
consumenten komen er bekaaid vanaf. 
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NA HET UITBREKEN van de coronacrisis stond 
de top van KLM vrijwel als eerste op de stoep 
van het ministerie van Financiën. Maar het 
verzoek om staatssteun ging gepaard met de 
bekendmaking dat de luchtvaartmaatschap-
pij zo’n 2000 medewerkers op straat wilde 
zetten. Bij KLM werken momenteel rond de 
30.000 mensen.

SP-woordvoerder Financiën Mahir Alkaya: 
‘Al bij de eerste presentatie van het noodpak-
ket van het kabinet hebben wij samen met 
de PvdA voorgesteld om iedereen in dienst 
te houden. Dus ook uitzendkrachten. Dit 
voorstel is echter weggestemd door de coa-
litiepartijen, het Forum voor Democratie en 
de PVV. Het kabinet hield het bij een moreel 
appel aan alle werkgevers, wat natuurlijk 
heel naïef was. Hierdoor zijn al die uitzend-
krachten van KLM op straat gezet.’ 

Op 1 april kondigde KLM aan geen contrac-
ten te verlengen die aflopen in de periode 
van 21 april tot en met 30 juni. Door de 
tijdelijke contracten niet te verlengen, wilde 
de luchtvaartmaatschappij gedwongen ont-
slagen voorkomen. Gedwongen ontslagen 
zijn namelijk in strijd met de noodregeling 
NOW (Noodmaatregel Overbrugging Werk-
gelegenheid), die KLM had aangevraagd. 
Deze regeling is bedoeld om bedrijven met 
een omzetverlies tegemoet te komen, zodat 
zij werknemers met een vast en met een 
flexibel contract kunnen doorbetalen. De 
overheid compenseert hierbij tot maximaal 
90 procent van de loonsom.

‘Drie miljoen flexwerkers  
op randje van de afgrond’
Waarom werkt KLM eigenlijk zoveel met 
uitzendkrachten? Volgens Alkaya is dat niet 
los te zien van de algehele flexibilisering van 
onze economie: ‘Het is de afgelopen jaren 
zo aantrekkelijk en goedkoop gemaakt om 
mensen in onzekere posities aan te nemen, 
dat veel werkgevers dit ook hebben gedaan 
voor functies die niet tijdelijk van aard zijn. 
Drie miljoen mensen in heel Nederland 
hebben de afgelopen tijd op de rand van de 
afgrond geleefd. Die vliegen er nu als eerste 
uit en hebben helemaal geen zekerheid. Er 
zijn gelukkig door de regering wat steunpak-
ketten gemaakt om de eerste drie maanden 
de ergste nood op te vangen, maar dat kun 
je ook niet voor altijd blijven doen. Het is 
een structurele fout in onze economie dat 
onzeker de norm is geworden.’

De afgelopen jaren is veel werk op Schiphol 
uitbesteed: denk aan de schoonmaak, bevei-
liging en bagage-afhandeling. ‘Schiphol teert 
op concurrentie om de kosten te drukken’, 

licht SP-woordvoerder mobiliteit Cem Laçin 
toe. Ook KLM werkt volgens dit model. Zo 
werken veel mensen met een grondfunctie – 
denk aan bagage-afhandelaars en balieperso-
neel – al jarenlang als uitzendkracht voor het 
bedrijf. Omdat ze op die manier goedkoper 
zijn en makkelijker op straat kunnen worden 
gezet. 

Het gebrek aan solidariteit met de werkvloer 
vanuit de top is de KLM-medewerkers al lan-
ger een doorn in het oog. In het najaar van 
2019 legde het grond- en catering-personeel 
het werk neer voor een nieuwe cao. Eerder 
dat jaar schoot het personeel nog KLM-baas 
Pieter Elbers te hulp, toen het er even op 
leek dat bestuurders van moederbedrijf Air 
France-KLM hem niet zouden herbenoe-
men. 25.000 medewerkers tekenden een 
petitie om Elbers te behouden. ‘En een paar 
maanden later laat hij deze mensen gewoon 
stikken, door ze maar 1,5 procent loonsver-
hoging te bieden en voor zichzelf 9 procent 
te regelen. Dat is graaien over de ruggen van 
hen die de winsten mogelijk maken. Ik sprak 
tijdens de staking medewerkers die al 30 jaar 
bij KLM werkten en voor het eerst in actie 
kwamen. Want die houding vanuit de top 
ging hen echt te ver’, blikt Laçin terug.

Het ware gezicht
Op 6 mei ging een meerderheid van de 
Tweede Kamer akkoord met 2 tot 4 miljard 
euro noodhulp voor KLM. Met het schrappen 
van de ontslagboete in het tweede noodpak-
ket van minister Wouter Koolmees (Sociale 
Zaken, D66), is eind mei de deur opengezet 
voor het ontslaan van vaste medewerkers. 
Zo geldt er voortaan hooguit een extreem 
afgezwakte boete (5 procent van de totale 
loonsubsidie) als werkgevers de vakbonden 
of ondernemingsraden er niet bij betrek-
ken wanneer zij minstens twintig mensen 
ontslaan. 

Alkaya: ‘Maar aan de andere kant wil het 
kabinet nog steeds de winstbelasting verla-
gen. Hierin zie je het ware gezicht van onze 
regering. Het gaat ze niet om het behoud 
van banen, maar om het zo min mogelijk 
belasten van winst en kapitaal. Als je dan in 
het achterhoofd houdt dat in het begin van 
de jaren tachtig de winstbelasting 48 procent 
was, en het kabinet nu naar 21,7 procent wil. 
Dan weet je dat de rekening van de steun-
maatregelen veel meer bij werknemers zal 
komen te liggen.’ 

Wie betaalt, bepaalt
In 2003 fuseerde KLM met luchtvaartmaat-
schappij Air France. Begin 2019 nam minister 
van Financiën Wopke Hoekstra een belang 
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van ongeveer 14 procent in de Nederlands-
Franse holding. Alkaya: ‘Met het Franse deel 
ging het destijds minder goed, maar tegelij-
kertijd was Nederland niet vertegenwoordigd 
in die holding.’ Het doel van Hoekstra was 
dus om de machtspositie ten opzichte van de 
Fransen te verstevigen. 

Toch lukte het de Nederlandse staat niet om 
eind mei tijdens een aandeelhoudersverga-
dering een bonus van bijna acht ton voor Air 
France-KLM-topman Ben Smith te blokke-
ren. ‘Dat is kapitalisme’, concludeert Alkaya: 
‘Wie betaalt, bepaalt. Uiteindelijk heeft  
80 procent van de aandeelhouders voor die 
bonus gestemd. Besef je wel hoe raar onze 
kapitalistische wereld in elkaar steekt. De 
aandeelhouders van Air France-KLM zijn 
óók andere luchtvaartmaatschappijen, zoals 
het Amerikaanse Delta Airlines. Zo vervloch-
ten zijn de belangen van het kapitaal. Het 
publieke belang staat echt niet op nummer 1, 
2 of 3 in zo’n aandeelhoudersvergadering.’ 

Wat Alkaya betreft is dit een belangrijk 
argument om KLM op termijn te nationalise-
ren: ‘Want als een bedrijf zo belangrijk is dat 
het niet failliet mag gaan, dan hoort het ook 
niet thuis op de markt.’ In veel landen zie je 
volgens hem al veel langer dat overheden 
zich tegen luchtvaartmaatschappijen aan 
bemoeien. Bovendien zijn met de luchtvaart 
veel maatschappelijke belangen gemoeid. 
Alkaya: ‘Die belangen moeten allemaal met 
elkaar in balans worden gebracht. Als je 
dat aan de vrije markt overlaat, krijg je een 
uitkomst waar de samenleving niet per se bij 
gebaat is.’ 

Het SP-Kamerlid erkent dat het nationali-
seren van een luchtvaartmaatschappij poli-
tiek gezien onontgonnen terrein is. Om te 
beginnen zou de Nederlandse staat daarom 
zijn belang in de holding Air France-KLM 
moeten vergroten. Zo vloeit de winst terug 
naar de samenleving wanneer het weer beter 
gaat met KLM. Wat Alkaya betreft zou de 
luchtvaartmaatschappij daarnaast onder de 
wet normering topinkomens moeten vallen. 
De bestbetaalde piloten bij KLM verdienen 
immers salarissen van ver boven de 200.000 
euro. 

Waarheen met de luchtvaart?
Het was de afgelopen maanden een on-
werkelijk beeld: een complete vloot aan 
vliegtuigen aan de grond van onze natio-
nale luchthaven. Maar voor de coronacrisis 
was de luchtvaart volgens Laçin booming: 
‘Het aantal vliegbewegingen op Schiphol is 
almaar gestegen, tot 500 duizend per jaar. 
Er zijn allemaal prijsvechters bijgekomen, 

19TRIBUNE juni 2020

‘Mensen in onzekere  
posities vliegen er nu  
als eerste uit’



waardoor er op het gebied van arbeidsvoor-
waarden een race naar beneden ontstond. 
KLM moest gaan concurreren met lucht-
vaartmaatschappijen als Ryanair.’ Hierdoor 
nam volgens het Kamerlid ook de overlast 
toe: ‘Geluidsoverlast, CO2-uitstoot, ultra-
fijnstof...’ Toch kon de sector blijven rekenen 
op allerlei voordelen, zoals geen btw op 
tickets of accijns op kerosine. 

De coronacrisis dwingt ons volgens Laçin 
om goed na te denken over de toekomst van 
onze luchtvaart. Zo komt 40 procent van 
de reizigers op Schiphol daar enkel om over 
te stappen. ‘Zij dragen weinig bij aan onze 
economie, maar wel aan de uitstoot en ge-
luidsoverlast. Willen we dat nog wel hebben? 
En moeten we bijvoorbeeld nog wel zestig 
vluchten per dag naar een plaats als Londen 
toestaan? Dit soort bestemmingen is ook 
prima per trein te bereiken’, aldus Laçin.

Groei van de luchtvaart is voor het SP-
Kamerlid de komende jaren in ieder geval 
uitgesloten. Ook moet er wat hem betreft 
een streep door de opening en voorgeno-
men uitbreiding van Lelystad Airport. Laçin: 
‘Daarnaast moeten we kijken welke vluchten 
we kunnen vervangen door internationale 
treinen.’

Ook zou de luchtvaart wat het Kamerlid 
betreft hetzelfde moeten worden behandeld 
als andere vervoersmiddelen. ‘Als ik de trein 
pak, betaal ik btw over mijn ticket. Als ik 
mijn auto voltank met benzine, betaal ik 
daar accijns over’, licht Laçin toe. Invoering 
van een btw-heffing op tickets en een kerosi-
neheffing is dus niet meer dan logisch. Geen 
voorstander is het SP-Kamerlid echter van de 
vliegtaks, die per 1 januari wordt ingevoerd: 
‘Dat is een standaard-belasting van 7 euro 
per ticket. Wij zien liever een veelvliegers-
taks, waarbij het bedrag dat je aan belasting 
betaalt stijgt naarmate je vaker vliegt. Want 
deze vliegtaks zal niet leiden tot minder 
vluchten, vervuiling of overlast. En de veel-
vlieger, die voor zaken vaak korte afstanden 
vliegt, wordt niet gepakt. Het raakt enkel de 
mensen die 1 of 2 keer per jaar met moeite op 
vakantie kunnen.’

‘Telkens lapt de luchtvaartsector  
regels aan zijn laars’
De luchtvaartsector verwacht misschien wel 
twee jaar nodig te hebben om weer overeind 
te krabbelen na de klap van de coronacrisis. 
Ook de zwaan, het iconische boegbeeld van 
KLM, is voorlopig vleugellam. Is het dan 
niet onvermijdelijk dat er nog meer banen 
bij KLM gaan sneuvelen? Volgens Laçin 
moeten we niet vergeten dat werknemers op 
Schiphol de afgelopen jaren kampten met 
een enorm hoge werkdruk: ‘Ik ben er echt 
van overtuigd dat een kleine krimp van het 
aantal vluchten niet per se hoeft te leiden tot 
ontslagen. Mensen zullen juist meer ruimte 
krijgen om hun werk goed te doen.’

Ook voor de reiziger zal vliegen de komende 
tijd anders zijn dan voorheen. Zo komen 
de stewards en stewardessen minder vaak 
langs met een hapje of drankje, om het 
aantal contactmomenten te beperken. 
Bovendien zullen veel luchtvaartmaatschap-
pijen (waaronder KLM) het dragen van een 
mondkapje verplichten. Onbegrijpelijk vindt 
Laçin echter dat de anderhalve meter afstand 
in vliegtuigen niet zal worden gehandhaafd: 
‘Alweer zie je dat alles in het werk wordt 
gesteld om de luchtvaart vrij te pleiten van 
maatregelen. Onacceptabel: we hebben hier 
met een pandemie te maken. Zo zien we dat 
het ov met 40 procent capaciteit gaat reizen 
om de afstand tussen mensen te bewaren.’

Laçin wijst erop dat ook personeel ‘op de 
grond’ onnodig hoog risico liep op besmet-
ting. Zo werd bij de beveiliging en incheck-
balies op Schiphol al evenmin anderhalve 
meter afstand aangehouden en bleven 
ondanks de sluiting van de horeca toch een 
aantal vip-lounges open. ‘Nadat wij hier in de 
Kamer vragen over hebben gesteld is er toch 

actie ondernomen. Maar het laat maar weer 
zien hoe makkelijk de luchtvaartsector regels 
aan zijn laars lapt’, concludeert Laçin.

Nog zo’n voorbeeld van het omzeilen van 
de regels is het uitkeren van vliegvouchers 
aan degenen die door de coronacrisis hun 
reisplannen moesten schrappen. Laçin: 
‘Onze wet zegt dat mensen recht hebben op 
hun geld als hun vlucht geannuleerd wordt. 
Punt. Om dan vouchers uit te delen aan men-
sen die wellicht hun baan zijn kwijtgeraakt 
en dat geld keihard nodig hebben... En dat 
het kabinet vervolgens zegt dat we solidair 
moeten zijn met luchtvaartmaatschappijen. 
Dat gaat er bij mij niet in.’ Wederom moest er 
druk uit de maatschappij en de Kamer aan te 
pas komen om ervoor te zorgen dat gedu-
peerde reizigers voortaan toch direct hun 
geld kunnen terugvragen. 

Waar komt dat voortdurende gepamper 
van de KLM-top toch vandaan? Gevoelens 
van nationale trots? Een ijzersterke lobby? 
Laçin: ‘Onze regering laat zich leiden door 
de gedachte dat KLM, Schiphol, maar ook 
bijvoorbeeld de Rotterdamse haven de 
motoren zijn van onze economie. Natuur-
lijk is de bijdrage van deze sectoren groot. 
Maar dit rechtvaardigt niet de uitzonde-
ringspositie die de luchtvaart telkens krijgt, 
bijvoorbeeld als het gaat om het naleven van 
het klimaatakkoord van Parijs.’ Nu KLM met 
miljarden aan belastinggeld overeind wordt 
gehouden, is het daarom hoog tijd dat de 
samenleving ook mag meebeslissen over de 
koers van de luchtvaartmaatschappij. Het in 
publieke handen brengen van KLM is wat de 
SP betreft de beste manier om dit voor elkaar 
te krijgen. • 

tekst Lesley Arp
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‘Hoog tijd dat de samenleving ook 
mag meebeslissen over de koers van 
de luchtvaartmaatschappij’

foto Maurits Gemmink
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UITGELICHT

BINNEN DE LIJNTJES
In het Rotterdamse park bij de Euromast geven 

cirkels de corona-afstandsregels aan.
foto: Sem van der Wal / ANP ©
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‘Start ook de revolutie van onderop, vanuit de jeugd.’ Dat zei minister-president Mark 
Rutte tijdens een persconferentie. Revolutionaire jongeren, die verandering van onderop 
willen organiseren? Wij weten genoeg! Over naar Arno van der Veen, voorzitter van 
ROOD, jong in de SP: 

Zonne-energie? Mooi! Dat vindt ook de SP 
in Friesland. In de Provinciale Staten 
toonde de SP haar vooruitziende blik door 
nu al na te denken over het opruimen van 
zonneparken. Om te voorkomen dat 
zonne-energiebedrijven jarenlang winst 
maken maar de mensen uiteindelijk met de 
rotzooi en de kosten van het opruimen 
laten zitten, stelde de SP in Friesland voor 
om een opruimfonds in te stellen. Dat 
moeten de bedrijven vullen met een deel 
van de winst. Na een toezegging in die 
richting waren de SP en mede-indiener 
GrienLinks tevreden. Voor de lezers die 
het Fries niet machtig zijn: GrienLinks is 
niet huilerig links, maar de Friese versie 
van GroenLinks. 

  > VAN ONDEROP

  > SP FRYSLÂN KIJKT VOORUIT

  > BEWONERS DE BAAS

NIEUWS

De kosten van de energietransitie – het 
overstappen naar duurzame energie – 
worden helaas vaak oneerlijk verdeeld. 
Terwijl een systeem waar, in de woorden 
van de Meppelse SP-fractievoorzitter 
Xander Topma, ‘de breedste schouders en 
de grootste vervuilers het meeste betalen’, 
zo voor de hand ligt. Daarom heeft de SP 
in Meppel een voorstel aangenomen 
gekregen dat oproept tot een energie-
transitie waarbij de kosten eerlijk verdeeld 
moeten worden. Het college moet met die 
opdracht aan de slag. Hoe het ‘financiële 
redelijkheid’ interpreteert, valt nog te 
bezien, maar als tip geeft de SP-motie 
mee, dat te denken valt aan een budget-
neutrale overgang voor burgers. In gewoon 
Nederlands: het zou de huishoudens in 
Meppel geen cent extra mogen kosten.

  > EERLIJKE OVERSTAP  
IN MEPPEL

De SP Nijmegen is een posteractie gestart 
tegen de invoering van het betaald 
parkeren in grote delen van Nijmegen. 
Bewonersorganisaties zijn niet betrokken 
bij het plan van de gemeente. In korte tijd 
zijn er dan ook meer dan 1600 
handtekeningen tegen betaald parkeren 
verzameld. SP-fractievoorzitter Hans van 
Hooft: ‘Terecht, dat bewoners massaal in 
opstand komen. Nijmegen heeft nu een 
heel goed systeem om te bepalen of een 
buurt betaald parkeren krijgt. Als een 
meerderheid van een buurt betaald 
parkeren wil, dan komt het er – en anders 
niet. Bewoners zijn nu baas in eigen buurt, 
niet de wethouder. Dat moeten we vooral 
zo houden.’ De posteractie heet dan ook 
heel toepasselijk Baas in eigen buurt en de 
posters verschijnen op steeds meer 
deuren en ramen. 

‘Tijd voor revolutie? Zeker, die is al in volle gang!  
Tijd dat je gaat luisteren, Mark. Luisteren naar tienduizenden 
klimaatstakers. Luisteren naar de studentenbeweging die het 

afschaffen van het schuldenstelsel eist. Luisteren naar de 
antiracisme-beweging die een einde aan institutioneel racisme eist. 

Luisteren naar huurdersverbonden die in actie komen voor 
betaalbare en goede woningen. Luisteren naar flexwerkers 

die in actie komen voor een zekere toekomst.  
Stap op, geef het collectief de macht!’

fo
to

 M
at

hij
s 

Fi
dd

el
ae

rs
 S

P

fo
to

 P
ix

ab
ay

©



23TRIBUNE juni 2020

De SP heeft samen met de ChristenUnie 
een aantal voorstellen aangenomen 
gekregen in de Tweede Kamer, die de 
uitzendbranche gaan ‘reguleren’. Zodat je 
niet zomaar in het wilde weg uitzendbu-
reautje mag spelen. Zo kan uitbuiting, van 
onder anderen arbeidsmigranten, worden 
tegengegaan. Er komen afdwingbare 
kwaliteitseisen en ook moeten uitzend-
bureaus een waarborgsom van 100.000 
euro in kas hebben. Daarnaast gaat de 
Raad van State adviseren hoe uitbuiting 
van arbeidsmigranten en oneerlijke 
concurrentie voorkomen kunnen worden. 

  > EINDE WILDWESTPRAKTIJKEN UITZENDBUREAUS

Benader mensen in de bijstand positief en 
geef ze meer ruimte om bij te verdienen. 
Dan komen ze beter aan het werk dan 
wanneer je ze wantrouwt en ‘straft’, wat 
rechts graag ziet. Die SP-gedachte wist 
Arjan Vliegenthart, voormalig SP-
wethouder in Amsterdam, in een proef om 
te zetten. En wat blijkt – u raadt het al – het 
werkt. In het Amsterdamse experiment 
mochten mensen in de bijstand 200 euro 
bijverdienen per maand. Gecombineerd 
met een positieve benadering is het aantal 
mensen dat weer werk heeft gevonden 
twee maal zo groot als in een vergelijkbare 
groep die niet aan het experiment 
meedoet. Amsterdams SP-raadslid David 
Schreuders is tevreden: ‘De eerste 
resultaten van de proef zijn zeer mooi. 
Gisteren bracht ook het Centraal Plan 
Bureau een groot onderzoek naar buiten 
dat onze aanpak ondersteunt: een 
positieve benadering helpt mensen uit de 
bijstand.’

Heeft u al getekend? In het hele land staan 
SP’ers samen met huurders op om de 
huurverhoging per 1 juli te stoppen. 
Huurders betalen nog steeds de vorige 
crisis (via de ‘verhuurdersheffing’) en de 
helft heeft moeite om de huur te betalen. 
Helpt u mee de huurverhoging te stoppen? 
Teken de petitie:
doemee.sp.nl/stop-de-huurverhoging

NIEUWSNIEUWS

  > SP-PROEF BIJSTAND  
SUCCES

  > TEKEN DE PETITIE: STOP 
DE HUURVERHOGING!
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Verder is afgesproken dat corona-bescher-
mingsmaatregelen voor arbeidsmigranten 
niet meer voor rekening van de migranten 
zelf mogen komen. SP-fractievoorzitter 
Lilian Marijnissen spreekt van een mooie 
overwinning, maar wil nog meer. De 
scheiding van werkgever en huisbaas 
bijvoorbeeld, een voorstel dat niet werd 
aangenomen. Daardoor blijft de onwense-
lijke afhankelijkheidsrelatie voortduren, 
waarbij de arbeidsmigrant bij ontslag niet 
alleen de baan kwijt is, maar ook het dak 
boven het hoofd.

De SP in Rotterdam heeft goede contacten met allerlei instanties, verenigingen en 
mensen die hulp kunnen bieden aan Rotterdammers. Ze weten ook dat het voor mensen 
vaak moeilijk is dat allemaal te overzien. Op de lokale SP-website hebben de SP’ers 
daarom een overzicht geplaatst van handige contacten, telefoonnummers en websites 
voor mensen die hulp nodig hebben tijdens de corona-crisis. Met natuurlijk bovenaan het 
landelijke corona-meldpunt van de SP zelf: doemee.sp.nl/coronacrisis 

  > CORONAHULP EN -MELDPUNT

SP'er Gerrie Elfrink werkte vorig jaar undercover voor een uitzendbureau dat arbeids- 
migranten uitbuit. Bekijk zijn ervaringen op sp.nl/undercover
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Het duurt even, maar 
dan heb je ook wat. Al 
in 2017 riep een 
SP-motie in de Eerste 
Kamer de regering op 
om een plan tegen 
kinderarmoede te 
maken. Dat plan gaat 
er dit jaar komen, tot 
tevredenheid van SP-senator Tiny Kox. De 
regering wil het percentage kinderen in 
armoede halveren in 2030. Kox: ‘Heel 
goed – maar daarmee zijn we er nog lang 
niet. De regering zegt dat het aantal 
kinderen dat opgroeit in armoede in 2030 
gehalveerd moet zijn. De brede Alliantie 
Kinderarmoede, waarin enkele honderden 
organisaties samenwerken, wil echter dat 
in 2030 de kinderarmoede niet gehalveerd 
is maar verdwenen. Het is nu in eerste 
instantie aan de Tweede Kamer om de 
door de regering geformuleerde, meetbare 
doelstelling stevig aan te scherpen. Dat 
kan al bij behandeling van de begroting 
voor 2021. Ik weet zeker dat mijn SP-
collega’s er alles aan zullen doen om de 
regeringsplannen een stuk ambitieuzer en 
sneller te maken.’
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NIEUWS

  > EINDELIJK PLAN  
KINDERARMOEDE

  > PETITIE BELOON  
DE HELDEN

Goed nieuws voor Nijmeegse bijstandsgerechtigden: zij krijgen voortaan hulp met 
het regelen van hun toeslagen. SP-wethouder Renske Helmer-Englebert start 
volgende maand een proef om te voorkomen dat mensen toeslagen mislopen of 
juist te maken krijgen met terugvorderingen. Vanaf juni helpt de gemeente 
mensen met een laag inkomen bij het regelen van hun toeslagen. Helmer-
Englebert: ‘Door mensen actief te steunen in het regelen van hun toeslagen, kan 
veel financiële ellende worden voorkomen. Dat is beter voor de gezondheid van 
deze mensen, en voorkomt ook dat de gemeente ze later moet helpen met 
schuldhulpverlening. Dat is tijdens de coronacrisis geen overbodige luxe.’

  > HULP BIJ TOESLAGEN

In korte tijd meer dan 30.000 handtekeningen, 
inclusief die van bekende Nederlanders als 
Sinan Can, Eric Corton, Marga Bult, Jochem 
van Gelder, Henk Schiffmacher en Jeroen 
Woe. De steun voor de oproep van de SP is 
groot: veel mensen zijn het ermee eens dat 
onze zorg meer verdient dan alleen applaus.  
De oproep in het kort:
•  Hogere lonen, meer zeggenschap en 

collega's voor zorgverleners; geen nieuwe 
bezuinigingen op de zorg, maar 
investeringen.

•  De zorg is geen markt, wel samenwerking. 
We halen de overbodige bureaucratie, 
concurrentie, door-geslagen macht van 
zorgverzekeraars en de markt definitief uit 
de zorg.

•  Solidariteit: we laten grote bedrijven hun 
eerlijke deel aan belasting betalen zodat we 
onze 'vitale' beroepen, de zorgmedewerkers 
en alle anderen die Nederland nu draaiende 
houden, fatsoenlijk kunnen belonen.

Teken hier: doemee.sp.nl/zorg
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NIEUWSNIEUWS

  > SNEL SUCCES UTRECHT

  > PEKELA TEGEN  
HERINDELING

  > SP BERGEN OP ZOOM: 
KORT ÓNS MAAR!

  > STOEPKRIJT EN STEMMEN VOOR 14

  > MOESTUINTJE CADEAU

Verbazing bij de bewoners van de Springweg 
in Utrecht. Op stel en sprong kondigde de 
gemeente fietsklemmen aan voor hun deur. 
Geen overleg, geen mogelijkheid om te 
reageren: niks. De bewoners vinden dit geen 
goede plek en de Fietsersbond is het met 
hen eens. Daarom regelde de SP in Utrecht 
media-aandacht. Dat hielp, want net zo 
plotseling is het plan weer van de baan – al-
thans voorlopig. De gemeente wil nu wel 
overleggen over een nieuwe locatie. De SP 
Utrecht houdt het nog even goed in de gaten.

Vijftien jaar lang stond de SP Pekela vooraan 
in de strijd om de gemeente Pekela te 
behouden. De partij werd weggezet en 
uitgelachen. Maar nu is de kans groot dat 
Pekela een zelfstandige gemeente blijft. 
SP-fractievoorzitter Pim Siegers: ‘Anderen 
hadden blijkbaar veel geld, onderzoeksrap-
porten en verloren jaren nodig om tot dit punt 
te komen.’ De gemeenteraad – minus VVD en, 
let op, Samen voor Pekela – stemde voor 
zelfstandigheid. Siegers: ‘Nederland kent 
tientallen gemeenten met ongeveer het zelfde 
aantal inwoners als Pekela. De lobby van 
grote gemeenten in ons land voor steeds 
meer taken is machtig maar wij vinden het tijd 
dat kleine gemeenschappen de krachten 
bundelen. Daarin kunnen wij het voortouw 
nemen. Het vergt lef van politici om Pekelders 
nu echt mee te laten beslissen over hun 
voorzieningen, buurten en verenigingen. 
Alleen dan kan onze gemeente zelfstandig 
vooruit.’

De SP-fractie in Bergen op Zoom vreest 
bezuinigingen. Niet voor zichzelf maar voor 
(voorzieningen voor) de mensen. De SP’ers 
willen het goede voorbeeld geven door 
solidair te zijn. Zij doen een voorstel om 
raadsleden – zichzelf dus – wethouders en 
de burgemeester te korten. Dat levert maar 
liefst een half miljoen euro per jaar op. Als 
wethouders na de korting meer dan 6000 
euro per maand overhouden, hoeven ze 
daar geen toastje kaviaar minder om te eten, 
stellen de SP’ers. Met het geld dat bespaard 
wordt, kan er van alles gedaan worden. 
Buurthuizen openhouden, minder ontslagen, 
meer hulp voor kinderen die met jeugdzorg 
te maken hebben, bijvoorbeeld. 

De SP Almere blijft corona-proof buurten. Zo kwamen zij in contact met bewoners van 
AanMere, een woonproject voor mensen met ASS (autisme). En hoorden dat zij in deze 
tijd van corona graag een moestuintje zouden willen. Even sjouwen met potaarde, 
kweekbakjes, plantjes en zaadjes – en de Almeerse SP’ers konden de bewoners een 
mooi cadeau geven. Ze werden voorzichtig rondgeleid en leerden veel over het 
bijzondere woonproject. 

Ook in Helmond vinden SP’ers dat het 
minimumloon omhoog moet. Ze werken  
al een tijdje samen met de FNV-actie  
Voor 14. Daarmee wordt gepleit voor een 
verhoging van het minimumloon naar  
14 euro per uur. Al sinds eind vorig jaar 
worden de Helmonders bestookt met 
argumenten en flyers, en eind mei is de 
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oproep op de stoep én in de gemeente-
raad kracht bijgezet. Een flinke meerder-
heid in de Helmondse raad zegt: 
Helmond is vóór 14. Het college zal deze 
boodschap aan het kabinet sturen. Voor 
de Helmonders blijft de boodschap – 
zolang het tenminste niet gaat regenen – 
ook helder: Helmond is voor 14!
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Unilever-baas Paul Polman 
vereenzelvigde zich graag met 

morele wereldleiders, waaronder 
Martin Luther King, Nelson Mandela 

en Mahatma Gandhi
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Bovenbazen: de term komt liefhebbers van 
de Nederlandse stripgeschiedenis misschien 
bekend voor. Het was Marten Toonder die 
in 1963 een akelig beeld schetste van de 
kapitalistische kliek, in het album Heer 
Bommel en de bovenbazen. Ronald van Raak 
verwijst er bewust naar: ‘Het is een prachtig 
stripverhaal over een groep superrijken die 
afgezonderd, los van de samenleving, op een 
berg wonen en elkaar het geld toeschuiven.’ 

Toen een somber toekomstbeeld, nu reali-
teit. Zeker als je kijkt naar de voorbeelden 
die Van Raak heeft verzameld voor zijn 
boekje. Unilever-topman Paul Polman, 
Vestia-CEO Erik Staal, banken-bovenbaas 
Gerrit Zalm: het zijn nog maar een paar 
voorbeelden van foute bazen die er genade-
loos van langs krijgen. Hij schuwt het niet 
om namen te noemen: ‘Ik speel niet op de 
man maar  op de bal, behalve als de man een 
bal is.’ Maar het gaat hem om iets groters: de 
moraal achter het kapitaal.

Gebrek aan moraal
Van Raak: ‘Ik vind het opmerkelijk dat 
mensen aan de top vaak een slechte moraal 
hebben, zich zo slecht gedragen. Ik laat 
natuurlijk de misstanden zien. Mensen die 
echt over de schreef zijn gegaan. Zelfverrij-
king, zelfoverschatting en grootheidswaan. 
En steeds: een gebrek aan moraal. De vraag 

‘ WAAROM KOMEN 
 JUIST DEZE MENSEN 
 DAAR TERECHT?’

Een boekje over foute bazen – boven bazen nog wel.  
SP-Tweede Kamerlid  Ronald van Raak toont de moraal 
achter het kapitaal. Over zelfverrijking, zelfoverschatting 
en grootheidswaan.

die we moeten stellen is: waarom komen 
juist deze mensen daar terecht?’

Zijn dan alle bazen fout? ‘Nee, er zijn 
ook goede mensen aan de top. Zeker bij 
familiebedrijven zie je bazen met hart voor 
de zaak’, aldus Van Raak. ‘Maar aan de top 
van grote bedrijven zie je juist vaak weinig 
binding met het bedrijf. Niet het belang 
van het bedrijf – of de werknemers – maar 
de eigen carrière staat voorop. Ze verzame-
len jaknikkers om zich heen. En vooral: ze 
komen ermee weg.’

Kliek of elite
En dat is een systematische fout van het  
kapitalisme, volgens Van Raak: ‘CEO’s 
 worden beloond voor kortetermijn- 
resultaten. Hans Wijers kreeg een dikke 
bonus door Organon te verkopen aan 
een investeerder die het bedrijf vervol-
gens sloopte. Als er echt fouten worden 
gemaakt, komt er in de rechtszaal een 
schikking en kan de bovenbaas naar zijn 
volgende topbaantje. Zo ontstaat een 
kliek die zichzelf de hand boven het hoofd 
houdt.’

Van Raak: ‘Ik heb een zwak voor onder-
nemers. Echte ondernemers, mensen die 
zelf risico nemen met hun eigen geld en 
echt  iets opbouwen. Maar deze boven-

 DE BOVENBAZEN
De moraal achter het kapitaal

RONALD VAN RAAK

De mannen achter Shell, Unilever, ING, ABN AMRO, 
KPMG, AkzoNobel en woningcorporatie Vestia 
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‘Het was – oh boy – excessief.’
Bankier over het omkopen bĳ  Vestia

Wĳ  strĳ den tegen het kapitaal. Maar 
wie zitten daar eigenlĳ k achter? 
Wie verdedigen de belangen van het 
grote geld? Dit boekje gaat over de 
Bovenbazen. Het laat iets zien van 
de manier van denken en doen aan 
de bovenkant van de samenleving. 
Met opmerkelĳ ke verhalen over 
grootheidswaan, zelfoverschatting 
en een gebrek aan moraal. Over de 
mannen achter Shell, Unilever, ING, 
ABN AMRO, KPMG, AkzoNobel en 
woningbedrĳ f Vestia. Wĳ  spelen 
altĳ d op de bal en nooit op de man, 
behalve natuurlĳ k als de man een bal 
is. Daarom richten we toch maar onze 
schĳ nwerper op de moraal achter het 
kapitaal. Lees mee – en huiver.

Ronald van Raak is Tweede Kamerlid 
voor de SP

De Bovenbazen_cover_A5_def.indd   Alle pagina'sDe Bovenbazen_cover_A5_def.indd   Alle pagina's 16-05-2020   08:5916-05-2020   08:59

Het boekje is in de SP-webshop te koop
voor € 6,50. Illustrator Nenad Mećava 
maakte prachtige tekeningen – 
waarvan een voorproefje op deze pagina's.
sp.nl/shop  (onder ‘Boeken’)

bazen lopen geen risico. Ik maak onder-
scheid tussen een elite en een kliek; een elite 
bestaat uit mensen die verantwoordelijk-
heid nemen voor anderen. Een kliek – zoals 
die van de bovenbazen – denkt vooral aan 
zichzelf.’

Het alternatief? ‘Geef de mensen op de 
werkvloer meer invloed. Die hebben wél  
oog voor een goede en duurzame toekomst  
van het bedrijf.’

tekst Diederik Olders

‘Ik speel niet op de man maar op de bal, 
behalve als de man een bal is’



28 TRIBUNE juni 2020

LINKSVOOR ONTDEKKINGSREIZIGER

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer werd je lid van ROOD en de SP?
‘Een jaar geleden ongeveer. Bas, mijn 
vriend, was al actief voor ROOD. Ik krijg 
energie van de acties van ROOD. Je maakt 
van alles mee. Zoals die keer dat we een 
huisjesmelker gingen bezoeken waar een 
hond aan de ketting lag. Toen we dichterbij 
kwamen, bleek die ketting wel heel erg lang 
te zijn!’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben derdejaars student chemische 
technologie, aan de Hogeschool Rotterdam. 
Ik was altijd al gek van vakken als natuur-
kunde en scheikunde. Apparaten bouwen  
of repareren, proefjes doen, dingen ontdek-
ken. Ik voel me soms net een ontdekkings-
reiziger, maar dan op technisch gebied.’

 › Hoe kom je in coronatijd je dagen door?
‘Met hardlopen, dat doe ik nu echt veel. Het 
is een gekke tijd. Gelukkig is het mooi weer 
en hebben we een fijne tuin om in te zitten. 

Bas is hier nu zolang ook, want hij woont 
op een studentenkamertje driehoog achter 
in Den Haag. Daar is het nu natuurlijk niet 
zo’n pretje.’

 › Heb je hobby’s?
‘Ik fotografeer graag en veel. Verder houd 
ik, in normale tijden, interviews voor Radio 
Capelle, de lokale omroep.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Brazilië. Ik ben half Braziliaans en ben 
daar een paar keer geweest, met mijn opa 
en oma. Dat was heerlijk, het voelde alsof 
het ook een beetje thuis was. Hopelijk 
kunnen we er na de coronacrisis weer 
naartoe.’ •

Joshua Versijde (21) maakt 
filmpjes, foto’s en persberichten 
voor ROOD Den Haag. ‘Ik vind het 
leuk om onze boodschap zo goed 
mogelijk naar buiten te brengen.’ 
Hij studeert in Rotterdam en 
woont in Capelle aan den IJssel, 
bij zijn opa en oma. ‘Al sinds 
mijn vijfde, want mijn moeder 
heeft psychische problemen. Het 
is vaak moeilijk geweest om de 
juiste hulp voor haar te vinden. 
Dat heeft mijn kijk op de zorg en 
de politiek sterk beïnvloed. Het 
kan zoveel beter.’



  > DAG VAN DE VERPLEGING:  
NIET KLAPPEN MAAR LAPPEN

12 mei is de geboortedag van 
de beroemde oorlogsver-
pleegster en verpleegkunde-
pionier Florence Nightingale. 
Daarom is het de Dag van de 
Verpleging. SP’ers in heel het 
land hebben die dag aange-
grepen om duidelijk maken 
dat de mensen die het 
verplegende werk doen meer 
steun verdienen dan alleen 
applaus. Onder andere in 
Weert, waar op verschillende 
plekken een boodschap werd achtergelaten voor de harde werkers: Niet 
klappen maar lappen! Mathijs Fiddelaers, SP-voorzitter in Weert: ‘Blijkbaar 
is er een crisis voor nodig om te laten zien hoe belangrijk beroepen zoals de 
zorg voor ons zijn. Nadat het kabinet jarenlang bezuinigd heeft op de zorg, 
wordt er nu veel van hen gevraagd. Terwijl bestuurders en managers vaak al 
zo'n vijf keer zoveel verdienen als de mensen op de werkvloer, werken er 
nog veel mensen uit de vitale sector, zoals de zorg, voor het minimumloon. 
Begrijp me niet verkeerd. Het is mooi om te zien dat een land achter haar 
zorgwerkers staat door te klappen. Maar als we echt achter hen – en vele 
andere werkers in vitale beroepen – staan, verhogen we het minimumloon. 
Juist in deze tijd.’
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Een bijzonder filmpje was het, dat de Groning-
se SP-fractievoorzitter Jimmy Dijk op zijn 
twitter-account liet zien. Een lekkage in een 
huurhuis. En dan niet een paar natte plekken 
of druppels. Nee, een heuse waterstraal kwam 
uit het plafond. De bewoner belde met de 
woningcorporatie, begin van het weekend. Het 
antwoord: ‘Bel maandag maar weer.’ Dijk legde 
in zijn tweet meteen de vinger op de... natte 
plek: ‘Deze huurder betaalt iedere maand huur. 
Onderhoud deze woning dan ook!’

De Groningse SP houdt het niet bij scherpe 
tweets. De desinteresse van de verhuurder 
staat in schril contrast met de aangekondigde 
huurverhogingen in heel het land en ook in 
Groningen. De Groningers voeren actie tegen 
de huurverhoging en vragen de gemeenteraad 
om stelling te nemen tegen de huurverhoging. 
Dijk: ‘Groningen is een van de gemeenten met 
de meeste armoedeproblematiek van het land. 
De jaarlijkse huurverhoging zorgt voor 
problemen bij vele huurders en bedreigt hen in 
hun bestaanszekerheid. De huurverhoging 
moet nu van tafel. Nul procent is genoeg!’
Het filmpje is hier te bekijken: sp.nl/Z5d
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Naar aanleiding van het akkoord van 
het nieuwe bestuur van VVD, CDA, 
LokaalBrabant en FvD in Brabant, 
waarin Kunst en cultuur op zijn 
zachtst gezegd een ondergescho-
ven kindje is, nam ex-gedeputeerde, 
SP’er Henri Swinkels het woord. Een 
speech om nog eens terug te lezen.

‘Vandaag voer ik niet het woord, 
hoort u van mij geen verhaal, geen 
betoog over het provinciaal belang 
van cultuur, samenleving, erfgoed 
en sport. Het is, zo zegt men, 
immers niet kies om je als oud-
gedeputeerde uit te spreken over 
hetgeen je opvolgers gaan doen. 
Dat doe je niet.’ (...) ‘Vandaag geef ik 
niet mijn stem, kijk ik niet weg, praat 
ik niet goed dat een nieuw bestuur, 
cultuur reduceert tot vrije tijd en als 
prioriteit uitgumt in de “Agenda van 
Brabant”. Bestuurders die bij “alles 
van waarde” vooral denken aan 
geld. Waar mensen wel tellen, maar 

als consument. Een dier een 
product is en de natuur slechts 
wisselgeld. Zelfs Europa is bij hen 
louter van waarde als we eraan 
kunnen verdienen. Hoe mager, kil en 
koud. Bijna wereldvreemd. En dus 
geef ik hen niet mijn stem, kijk ik niet 
weg, praat ik niet goed.’

Hier kunt u de hele speech lezen 
sp.nl/z5a

  > SP-STATENLID HOUDT (NIET) ZIJN MOND
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

Sociale werkvoorziening

De SW-bedrijven kunnen rekenen op een 
bijdrage van enkele miljoenen vanuit de 
Rijksoverheid. Maar is dit niet heel erg flauw 
omdat juist deze overheid een tijdje geleden 
de geldkraan naar de SW-bedrijven flink 
dicht heeft gedraaid, en subsidies ook flink 
zijn gekort. Nu deze broodnodige bedrij-
ven financiële tekorten dreigen te krijgen, 
nu aankondigen met een zak geld over de 
brug te gaan komen. Je kan het verwachten 
dat dit weer eens zo’n stunt is omdat de 
verkiezingen van de Tweede Kamer volgend 
jaar eraan zitten te komen. De WSW-
bedrijven moeten weer meer personeel 
(gehandicapten) aan het werk helpen want 
ook daar schort het aan vanwege de terug-
gedraaide financiële steun van de overheid 
en gemeenten. Het is velen erg onduide-
lijk welke partij hier nou eens echt voor 
op gaat komen voor de zwakkeren in de 
samenleving, durven zij het aan het op een 
verkiezingsprogramma te plaatsen. Is er een 
wel een echte gehandicaptenpartij, die juist 

sterk is in dit soort zaken? Om mensen met 
een afstand van de arbeidsmarkt echt aan 
een goede werkplek te kunnen helpen. Bur-
gers die dit aangaat zullen het zeker blijven 
volgen wat er met dit geld gaat gebeuren als 
het inderdaad deels naar de SW- bedrijven 
gaat komen. 

Jan Wolters, Emmen

Lilian Marijnissen in 
gesprek met een 
medewerker van een 
sociale werkplaats in 2018.

Zo’n partij is er zeker! De SP komt binnen 
én buiten de Tweede Kamer op voor een 
goede Sociale Werkvoorziening. 
Op www.sp.nl is hierover veel te vinden, 
onder andere via deze links: 
www.sp.nl/Z5p  en  www.sp.nl/Z5Q

foto Wiebe Kiestra
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OPLOSSING CRYPTOGRAM MEI 2020

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2020

CRYPTOGRAM

Horizontaal
4 Hoe je het ook wendt of keert, het blijft vreemd. (4) - 5 Beneden is er 
niets meer. (7 en 5,2) - 9 Pas op: ondergoed op de gladde weg! (10)
11 Het drukste uur op de top van de Mount Everest. (5) - 14 Flauw 
hoor, dat pittige commentaar. (10,7) - 16 Staat boven een artikel 
over kernwapens. (8) - 17 Viervoeter mag - na instructie - legitiem 
op de snelweg. (10) - 18 Boete wegens lezen? Koop er weer een 
paperback mee! (9) - 19 Aangescherpte prijs voor weggebruikers. 
(11) - 21 Kundig in de vaas gezet? Dan bent u de aangewezen persoon. 
(8) - 22 In de wei op de hoofddeksels passen. (6) - 25 Breekt vooral 
spreekwoordelijk. (5) - 27 Zwemt (niet) in ademhalingsorgaan. (7)
30 Samen ziek? Sex in de club lost het op. (19)

Verticaal
1 Worden woorden hier opgehangen? Gelukkig maar een spelletje. (6)
2 Kado doen: flinke aframmeling. (3,3,5,5) - 3 Jachtige woning. (8)
6 De fraaie zijde van het afwateringskanaaltje. (9) - 7 Kantoorboek- 
handel met veel administratie. (12) - 8 Rondleiding langs vervalste, 
maar erkende meesters. (10) - 10 Daar liggen gereedschap, en 
klusser, kundig opgeborgen. (11) - 12 In de roman wordt beweerd: 
het schip moet geregistreerd worden. (13 en 2,4,7) - 13 Orgaan 
van een Europeaan. (4 en 1,3) - 15 Showen zij, zeer kundig, alleen 
bergbeklimmerskleding? (11) - 20 Gereedschap, achtergelaten in 
openbaar vervoer. (5 en 2,3) - 23 Geen advies? Dat riekt naar gevaar. 

De winnaar van de meipuzzel 2020 is W. de Lange uit De Blesse. 
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 1 juli naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL

NUMMERPLAATJE

CRYPTOGRAM

Diagram

1 2 3

4 5  

6 7

8 9  10  11  

12 13

14 15 

16 17  

18 19  20  

21  

22 23 24

25  26  27  

28 29

30 

Henry en Lucas, © FLW 2020 

De puzzel bevat een aantal ‘cellen’ in een tabel, en een aantal 
omschrijvingen (in willekeurige volgorde) die naar de getallen (ook 
jaartallen, tel. nummers etc.) in de cellen verwijzen. Slechts een 
deel van alle vakjes is nodig om de puzzel op te lossen: maak de 
cellen van de correcte getallen zwart, en uiteindelijk zal een symbool 
verschijnen. Dit symbool vormt de oplossing.
Omschrijvingen zijn veelal opzettelijk beperkt, en het zwartmaken 
van de verkeerde cellen zal het nóg lastiger maken. Veel plezier!
Deze keer zijn alle getallen verbonden aan de filmgeschiedenis.

Omschrijvingen
Clooney, Pitt & Roberts in een Las Vegas ‘heist’ film van Soderbergh. /
Milla Jovovich zint op wraak. / Monsterlijk jaar, tagline: ‘In space no one can 
hear you scream.’ / Welk element was dat ook weer, van Luc Besson? /
HAL returns... / Was George O. een optimist? / Hitchcock draaide een aantal 
stappen. / Jane Fonda, Lily Tomlin & Dolly Parton aan het werk. /
Boze Mannen in de jury. / Kurosawa begon met Samurai; er kwamen 
verschillende remakes. / Grijstinten. / Nicholas Cage in film van Joel 
Schumacher. / Post-apocalyptische animatie geproduceerd door oa. 
Tim Burton. / Probleem? Gooi d’r wat Ronin tegenaan! / William Holden 
gevangen in een film van Billy Wilder, uit 1953. / Penn, Del Toro & Watts en 
een klein gewichtsverlies in een film uit 2003. / Joseph Heller’s befaamde 
oorlogswaanzin in de film van Mike Nichols. / Hoeveel vlogen er over het 
koekoeksnest? / Fantastic. / “Houston, we hebben een probleem.” /
2 Dagen Nick Nolte & Eddie Murphy in een film van Walter Hill. /
Het jaar waarin Alan J. Pakula Meryl Streep een keuze laat maken. /
Nicole Kidman verontrust Tom Cruise in Stanley Kubrick’s laatste film. /

(6) - 24 Is alleen verdraaid lollig. (4) - 26 Uitgeput gezinslid. (3)
28 Engels hemellichaam oogt in Nederland onwrikbaar. (4)
29 ‘Kip’ is een voornaamwoord. (3)

NUMMERPLAATJE 
 
De puzzel bevat een aantal ‘cellen’ in een tabel, en een aantal omschrijvingen 
(in willekeurige volgorde) die naar de getallen (ook jaartallen, tel. nummers 
etc.) in de cellen verwijzen. Slechts een deel van alle vakjes is nodig om de 
puzzel op te lossen: maak de cellen van de correcte getallen zwart, en 
uiteindelijk zal een symbool verschijnen. Dit symbool vormt de oplossing. 
Omschrijvingen zijn veelal opzettelijk beperkt, en het zwartmaken van de 
verkeerde cellen zal het nóg lastiger maken. Veel plezier! 
Deze keer zijn alle getallen verbonden aan de filmgeschiedenis. 
 
 
Tabel 
 

 
 1-2-3 39 47 9 10 .01 595 1 17 22 1944

1979 20-20 -4.2 06-
09090 1984 1951 4 #15 23 747 48 

50 +22 .22 1977 1931 1999 @99 v. 1.0 006 t-10 .45 

9-5 9.5 T-34 K9 11 60.1 7 909 1966 2002 2010

2005 5th 21 1982 14$ 23.41 +31 13 8mm 12 X5 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Henry & Lucas,  © FLW 2020 
 
 
 
 
 
 

Horizontaal 3) Omvaren 8) Koppensneller 10) Tenen 11) Kunstkenners 
13) Kleitablet 14) Bankroet 17) Veeg 18) Slagenteller 19) Slogan 
20) Tegenlicht 24) Een kast van een huis 25) Bergharen 28) Klimplant.
Verticaal
1) Kaart 2) De Denker 4) Melkrobot 5) Spanningzoeker  
6) Vestzakslagschip 7) Gesnotter 8) Kakelvers 9) Speelhal  
12) Snelrecht 15) Oor 16) Traphek 21) Eter 22) Luier 23) Overdag 
26) Eblijn 27) Nat.

1) Wagenpark 2) Stemhokje 3) Troonrede 4) 
Begroting 5) Achterban 6) Slotdebat.
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Lilian Marijnissen in gesprek met 
Alfons Olde Loohuis – de huisarts 
die de coronacrisis tien jaar geleden 
voorspelde – over ons zorgstelsel, 
corona en de Q-koorts.  
De podcast Daarom is het goed is op 
Spotify en iTunes te beluisteren, maar 
ook op de SP-website: sp.nl/daarom

ROOD EN HET MINIMUMLOON
Komende maart staan ons weer 
verkiezingen te wachten. Altijd een 
spannend moment, maar deze 
keer nog extra. Door corona en 
de gevolgen daarvan zullen de 
onzekerheden slechts groeien, 
maar dat betekent dat we juist nu 
bouwen aan vooruitgang. Afgelopen 
partijraad werd duidelijk dat de SP 
onder meer gaat vechten voor het 
verhogen van het minimumloon. Dat 
is hoog tijd, want sinds 2004 zijn met 

de toename van flexwerk onze lonen 
gaan stagneren. Het is dus hoog tijd 
om hard in te zetten op hogere lonen, 
maar de vakbondsgeschiedenis 
leert ons dat hogere lonen nooit 
ingewilligd worden zonder dat er een 
grote beweging van onderop is die 
daarvoor de druk opbouwt. Daarom 
een oproep: start acties voor hogere 
lonen, of sluit je erbij aan! Zodat we 
straks door het hele land vechten 
voor 14!

LILIANS  
PODCAST
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Het is niet uit te leggen. Maandenlang 
werkten zorgverleners keihard om Nederland 
door de coronacrisis te helpen. Week op week 
overuren draaien? Geen probleem. Vrije dagen 
niet meer opnemen? Geen probleem. Maar 
dan hoort daar wel iets tegenover te staan. 
Fatsoenlijke en structurele waardering. En dat 
is nu juist wat zorgverleners niet krijgen. Zij 
moeten het met applaus doen. Ons voorstel 
voor meer structurele waardering van 
zorgverleners is tot drie keer toe weggestemd 
door de coalitiepartijen.

Inmiddels overweegt een substantieel deel 
van de zorgverleners zelfs de zorg te verlaten. 
Ze voelen zich in de steek gelaten. En geef ze 
eens ongelijk. Dit gaat tot grote problemen 
leiden, want de komende tijd zijn er juist 
tienduizenden mensen extra nodig in de zorg.

In het Tweede Kamerdebat vroeg ik aan 
Mark Rutte waarom hij de salarissen van 
zorgverleners niet wil verhogen. Het was 
niet verantwoord, zei hij, want we gaan een 
economisch slechte tijd tegemoet. Daarnaast, 
zei hij, moeten we dan niet alleen in de 
zorg de salarissen verhogen maar ook bij 
de politie en in het onderwijs. Dat lijkt mij 
nu juist een uitstekend idee. Het is wel heel 
onrechtvaardig dat afgelopen jaren, terwijl 
de economie floreerde, deze mensen er 
nauwelijks wat bij hebben gekregen en dat ze 
nu dit te horen krijgen. Al voor de coronacrisis 
was de publieke sector in actie voor meer 
waardering. Dan zou het nu alleen bij applaus 
blijven?

Vrijwel heel Nederland wil meer waardering 
voor zorgverleners. Onze petitie Onze zorg 
verdient meer dan applaus is inmiddels al 
bijna 100.000 keer ondertekend. Maar toch 
weigeren VVD, CDA, D66 en de ChristenUnie 
te kiezen voor de zorg. Daarom gaan wij 
door. Want dit kunnen we alleen samen 
winnen. Op 5 september organiseren we een 
grote actiedag. Zodat we met 
Prinsjesdag verandering 
kunnen afdwingen. 

Kan ik op je rekenen?
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BANENPLAN

RECHTVAARDIG DOOR DE CRISIS
Het valt te vrezen dat de coronacrisis op een economische crisis uitdraait. 
Welke keuzes zouden gemaakt moeten worden om door die crisis heen te 
komen? De SP heeft ideeën die op korte en lange termijn goed zijn. Goed 
voor de economie op een manier die goed voor de mensen is.

DE SP STELT VOOR dat komende tijd gewerkt 
wordt aan banen voor de toekomst. Dit zijn 
banen die van waarde zijn voor de samen
leving. In plaats van de deur open te zetten 
voor een massaontslag, zoals het kabinet wil, 
is het veel beter de steunmaatregelen aan 
bedrijven door te laten lopen op voorwaarde 
dat werknemers in dienst blijven. Sectoren 
die onevenredig hard getroffen worden, 
moeten extra hulp krijgen. De komende tijd 
zou gebruikt moeten worden om samen met 
maatschappelijke organisaties, werknemers, 
werkgevers en vakbonden te komen tot een 
banenplan voor de toekomst om rechtvaardig 
door de crisis te komen. Het beschermen en 
het creëren van banen moet vooropstaan. Dit 
moeten banen zijn met een fatsoenlijk salaris 
en zeggenschap voor werknemers. 

Wij presenteren enkele bouwstenen voor  
een banenplan.

RECHTSSTAAT
140 miljoen voor het repareren van onze rechtsstaat, 
door meer recherchecapaciteit en versterking van het 
openbaar ministerie en de rechterlijke macht. Dit levert 
zo’n 1250 banen op.

ONDERWIJS
Een half miljard in onderwijs voor extra docenten en het 
omscholen van mensen die het onderwijs in zouden wil
len. Hiermee vullen we de lerarentekorten op, zetten we 
in op kleinere klassen en doen we een extra investering in 
wetenschappelijk onderzoek.
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Bij de SP zijn we niet van het stil
zitten. Met woorden alleen zijn we 
niet tevreden. We willen daden 
 (laten) zien. Daarom komt het vaak 
voor dat we elkaar aansporen en 
oproepen om in actie te komen.  
En dat gebeurt dan ook. We mogen  
tevreden zijn met wat we de af
gelopen maanden als partij allemaal 
hebben gepresteerd. We voerden 
actie voor een hoger minimumloon 
en betere beloning van mensen in de 
zorg. We zetten ons in voor interna
tionale solidariteit en een beter 
milieu. We kwamen met duizenden 
huurders in opstand tegen huur
verhoging. We boden mensen hulp 
en steun in de coronacrisis. In zowel 
de Eerste als de Tweede Kamer boek
ten we mooie successen. Dit alles 
bleef niet onop gemerkt. De afgelo
pen weken meldden zich honderden 
nieuwe leden bij onze SP. 

Maar de boog kan niet altijd gespan
nen staan. Hardwerkende mensen 
hebben ook rust nodig. Daarom 
wens ik jullie allemaal toe dat je deze 
zomer ook even echt kunt ontspan
nen. Dat je niet elk moment wordt 
opgeschrikt door een bericht op 
je telefoon. Dat je even je agenda 
helemaal leeg hebt en op je dooie 
gemak kunt doen waar je zin in hebt. 
Dat er even pauze is in het moeten, 
moeten, moeten… Als je nog niet weet 
wat je gaat doen, kijk dan naar de 
cultuurtips verderop in deze Tribune. 
Misschien brengen die je op een idee. 

Hopelijk is iedereen goed uitgerust 
en vol energie in september. Want 
dan start een voor ons belangrijk en 
druk jaar, op weg naar de Tweede 
Kamer verkiezingen in maart 2021. 
Wij moeten alles op alles zetten om 
onze SP groter en sterker te maken. 
Zodat we echt het verschil kunnen 
gaan maken. 

5

Vakantie!
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Kiezen voor banen die van  
waarde zijn voor de samenleving

ZORG
We investeren stevig in de zorg en in het omscholen van 
werknemers om in ieder geval de 37.000 vacatures in te 
vullen die er voor de coronacrisis al waren, specifiek in de 
specialistische verpleegkunde en de ouderenzorg.

VACCINS/BESCHERMING
In de coronacrisis zien we nogmaals hoe kwetsbaar 
we zijn doordat we de ontwikkeling en productie van 
bijvoorbeeld geneesmiddelen, vaccins en beschermings
middelen aan de markt en vaak aan het buitenland heb
ben overgelaten. Dit gaan we weer in eigen hand en land 
doen en dat kan duizenden banen opleveren.

INSPECTIE
We investeren in onze inspectiecapaciteit om maatschap
pelijke misstanden tegen te gaan. Te beginnen met de 
NVWA, die er 50 miljoen bij krijgt om 700 extra inspec
teurs in dienst te nemen die controleren op de kwaliteit 
van ons voedsel en een goede omgang met dier en natuur.

BOUWEN/HUREN
Wij creëren een bouwimpuls door het afschaffen van de 
verhuurderheffing (1,75 miljard euro per jaar), het naar 
voren halen van bestaande geplande infrastructuur
projecten en 1 miljard extra voor betaalbare woningen. 
Alleen al het terugdraaien van de verhuurderheffing kan 
meer dan 80.000 banen opleveren in de bouw.

VERDUURZAMEN
We creëren duizenden banen door in te zetten op col
lectieve zonnepanelen op alle geschikte daken, en een 
masterplan isolatie om woningen versneld te isoleren. 
Hiermee ontstaan veel banen, zijn huishoudens goed
koper uit, halen we klimaatdoelen, kan de gaskraan 
sneller dicht, krijgen mensen zeggenschap over hun eigen 
energie en zijn we minder afhankelijk van kwaadwillende 
landen of multinationals.

Jannie Visscher 
voorzitter SP
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SUCCES TOESLAGENAFFAIRE

‘ IK BEN HEEL VOORZICHTIG  
MET BLIJ ZIJN’
Duizenden en nog eens duizenden ouders zijn ten onrechte keihard 
aangepakt: de toeslagenaffaire. Door inzet van de SP en anderen ziet 
het ernaar uit dat er nu eindelijk gerechtigheid komt. Maar wat 
onzorgvuldigheid bij de overheid met je leven kan doen tart elke
beschrijving: ‘Het voelde alsof ik levend begraven was.’

Tamara Hardenbol foto Maurits Gemmink
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Jarenlang zijn ouders die kinderopvangtoeslag kregen bij het 
geringste foutje, misschien een verkeerde achternaam of een 
onbewezen vermoeden van fraude keihard aangepakt door de 
Belastingdienst. Nadat SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten 
samen met CDA’er Pieter Omtzigt aan de bel trok en steeds weer 
prijswinnende onderzoeksjournalisten van Trouw en RTL de foute 
praktijken aan het licht brachten, probeerde de Belastingdienst 
vooral de schade voor zichzelf te beperken in plaats van de 
ouders te compenseren. Staatssecretaris Snel moest opstappen, 
er kwam een commissie die compensatie bepleitte en Leijten 
zorgde in de Tweede Kamer voor betere regelingen voor nóg 
meer getroffen ouders. Belangrijke overwinningen dus. Maar nog 
steeds wachten veel ouders op duidelijkheid over hún regeling en 
er is nog steeds geen meerderheid voor een parlementaire 
enquête naar deze wanpraktijken. En zo blijven te veel mensen in 
onzekerheid en blijven journalisten onthullingen doen over de 
mensonterende praktijken bij de Belastingdienst.  

TAMARA HARDENBOL woont in Pernis, bij 
Rotterdam. Ze is zorgcoördinator op een 
vmboschool in Vlaardingen. Ze heeft twee 
kinderen van 11 en 14 jaar – haar oudste 
zoon was net overleden toen voor haar de 
problemen met de Belastingdienst begon
nen. Hardenbol: ‘Dat was in 2013. We kregen 
ineens een brief dat we gegevens moesten 
aanleveren over het jaar 2009. We zaten net 
in de rouw en moesten graven naar oude 
administratie. Dat was moeilijk.’ De gege
vens werden opgestuurd, maar ze kregen 
– net als veel andere ouders – het bericht dat 
de gegevens niet waren ontvangen. Tot drie 
maal toe stuurde Hardenbol de gegevens op. 
En toen kwam het bericht: ‘De Belasting
dienst zei dat ik nergens recht op had, alles 
moest terugbetalen. Achttienduizend euro. 
Wij hadden geen idee waarom. We hebben 
bezwaar ingediend. Afgewezen. We hebben 
een gesprek gevraagd om onze situatie uit 
te leggen. Mocht niet. We gingen langs bij 
het belastingkantoor, met de vraag of we 
iemand mochten spreken. Dan kwam er een 
collega van de baliemedewerker, die wees 
veelbetekenend naar iets op het scherm en 
dan was het gesprek over. Ga maar weg.’

‘Betalingsachterstanden,  
geen tandarts meer’
Tamara en haar man spraken met een 
advocaat. Maar ze zagen tegelijkertijd dat 
anderen hun rechtszaken verloren. Of als 
ze al wonnen, dat de Belastingdienst in 
beroep ging. Zij konden de 18.000 euro al 
niet betalen; laat staan advocatenkosten van 
nog eens een paar duizend euro. Haar man 
was aanvankelijk werkloos, maar zelfs toen 
ze allebei meer gingen werken, konden ze de 
900 euro per maand eigenlijk niet betalen. 
Na twee jaar afzien was er nog steeds 5000 
euro schuld over. Gelukkig had Hardenbol 
mensen om zich heen die hielpen: ‘Ik leende 
geld van mijn moeder. Toen de dreigbrieven 
kwamen dat ze ons huis zouden afpakken, 
heeft een collega me geld geleend en met 
500 euro per maand heb ik dat terugbetaald. 
Dit huis is het huis waar we het enige tast
bare van onze overleden zoon nog hebben: 
zijn kamer. Ik had er alles voor over om niet 
weg te hoeven hier.’
De gevolgen voor het gezin waren moeilijk. 
Hardenbol: ‘Mijn kinderen waren 6 en 8 jaar, 

ze hadden te maken met twee rouwende 
ouders, geen geld voor vakantie of andere 
leuke dingen. We waren altijd gestresst – 
achterstanden bij de energieleverancier, bij 
de verzekeraar. Onze aanvullende verzeke
ring ging eraf – dus geen tandarts meer. Dat 
is niet goed voor je gebit, kan ik je zeggen. 
Een van mijn kinderen heeft motorisch pro
blemen en waterpolo is daar heel goed voor. 
Maar kun je dat betalen? Ik ging niet meer 
naar de kapper, kocht jarenlang geen kleren 
voor mezelf. Geldproblemen zijn ook funest 
voor je relatie. Elke dag je kapotwerken en 
het geld naar de Belastingdienst brengen, 
terwijl je niet eens weet waarom. De relatie 
heeft het ook niet overleefd. We zijn uit 
elkaar. Omdat je twee inkomens hebt, is 
je inkomen te hoog voor allerlei potjes die 
zouden kunnen helpen. Te hoog op papier 
dan. Een sportpas zodat mijn kinderen kun
nen sporten? Jammer dan. En dan heb ík nog 
 familie en vrienden die geholpen hebben. 
Die kúnnen helpen. Zodat de kinderen er 
niet té veel last van hadden.’ Sinds vorig jaar 
is ze uit de schulden: ‘Ik heb voor het eerst 
weer een beetje spaargeld. Even afkloppen.’

‘Je verdient blijkbaar niet eens uitleg’
Hardenbol had net als veel ouders in het 
begin het gevoel dat ze er alleen voor stond. 
Veel mensen vertelden het ook aan nie
mand, uit schaamte. ‘Je weet dat je niets fout 
hebt gedaan, maar de aanname is toch dat 
er vast wel iets verkeerds is gebeurd.’ Haar 
moeder wees haar op bijeenkomsten van 
de SP en Hardenbol besloot in te gaan op de 
oproep van SPKamerlid Renske Leijten om 
verhaal te halen bij het belastingkantoor: 
‘Ik dacht: ik ga gewoon. Nu ben ik sterk 
genoeg. Ik heb geen financiële zorgen meer, 
de scheiding is inmiddels achter de rug. Ik 
ben helemaal geen actievoerder. Dacht ik. 
Die dames – het waren vooral dames – zijn 
allemaal hartstikke lief. Iedereen heeft een 
eigen verhaal – ik werd er ook boos van. Net 
als ik proberen ze een steentje bij te dragen 
aan de maatschappij. Werken hard. Maar je 
verdient blijkbaar niet eens uitleg. Wat ik 
ook merkte is dat je kracht krijgt als je met 
meer mensen daar staat.’ De aandacht die 
de actie genereerde leverde op dat ze na 
járen eindelijk haar dossier kreeg – met de 
welbekende zwarte pagina’s waardoor ze 

‘Ze beseffen niet hoe het is om zo te moeten leven’

GEHEIMZINNIG EN MENSONTEREND
DE TOESLAGENAFFAIRE IN HET KORT

Tamara Hardenbol:
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nog niet veel wist. Wel vond ze haar eigen 
aangeleverde stukken terug, waarvan de 
Belastingdienst destijds beweerde dat ze 
ze niet had opgestuurd: alle drie versies 
inclusief haar briefjes waarin ze zei dat ze de 
stukken alwéér opstuurde...

‘Dat was onterecht, maar het is verjaard’
Eindelijk leek er schot in de zaak te komen 
volgens Hardenbol: ‘De Belastingdienst is 
bij mij aan tafel langsgekomen. Iemand van 
de SP zat erbij om me te steunen. Ik wilde 
weten: waarom? Antwoord: ze hadden een 
signaal ontvangen over een van de gast
ouderbureaus. Maar nu komtie: dat signaal 
hebben ze niet eens onderzocht. Geen 

onderzoek, geen bevindingen. Toch was 
toen de conclusie: ik moest 18.000 euro 
terugbetalen. En nu aan tafel zeiden ze: dat 
was onterecht, u heeft recht om dat geld 
terug te ontvangen, maar helaas voor u is 
het verjaard. Ga maar naar de rechtbank om 
de verjaring aan te vechten. 

Intussen is dankzij de inzet van onder an
dere de SP de terugbetaling en compen satie 
beter geregeld. Ook voor Hardenbol: ‘Ik heb 
nu een contactpersoon bij de Belasting
dienst om dit te regelen. Renske heeft voor 
elkaar gekregen dat die compensatie ook 
voor mij geldt. Hoop ik. Eerst zien dan gelo
ven. Ik heb natuurlijk nog steeds geen enkel 

vertrouwen in de Belastingdienst. De contact
persoon zei: geloof me, voordat ik op vakantie 
ga is jouw zaak rond. Wat hij niet beseft, is 
dat dat een heel pijnlijke opmerking is. Ik ben 
al die jaren niet op vakantie geweest – mijn 
kinderen zijn in hun jeugd niet op vakantie 
geweest. Ze beseffen niet hoe het is om zo te 
moeten leven. Angstig te zijn dat de deurbel 
gaat. Niet naar de tandarts kunnen.’ 

De coronacrisis komt wat dat betreft op 
een gek moment. Hardenbol: ‘Nu kan ik op 
 vakantie, maar durf ik niet door corona. Ik 
ben in overleg met de jongens om iets later te 
gaan. Ik wil het nu ook gewoon goed doen.’

Dulce Goncalves foto Maurits Gemmink
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125.000 euro
We spreken Dulce Goncalves in de Rot
terdamse buurt Schiemond. Ook bij haar 
begon de ellende in 2013: ‘Toen ging de 
kinder opvang Het Voortvarend Scheepje 
failliet. Wij als ouders konden onze kinde
ren nergens kwijt. De kinderopvang werd 
stopgezet. We moesten bewijzen sturen 
naar de Belastingdienst en ineens waren we 
fraudeur. Brieven, beslag op mijn inkomen, 
dwangbevel dat ik uit mijn huis zou worden 
gezet. Het totaalbedrag was 125.000 euro. 
Ik wist niet eens wat ik fout had gedaan en 
kreeg ook geen uitleg.’

Goncalves heeft drie kinderen en is wijk
beheerder bij de handhaving in Rotterdam. 
Dat ze die baan nog heeft, is niet vanzelf 
gegaan: ‘Op een gegeven moment kwamen 
mensen van de Belastingdienst bij mijn werk 
om mijn ontslag te vragen omdat ik gefrau
deerd zou hebben. Mijn manager zei geluk
kig tegen die mensen: ik wil dat jullie ver
trekken. Hij is mij vanaf dat moment gaan 
helpen. Hij heeft gezorgd dat ik in de schuld
hulpverlening kon komen. Tot oktober 2019 
heb ik in de schuldsanering  gezeten. En nu 
ben ik schuldenvrij verklaard.’ 

‘Het heeft mij gebroken’
De vele jaren armoede zijn haar niet in de 
koude kleren gaan zitten. Goncalves: ‘Het 
heeft mij gebroken. Mijn leven is ingestort, 
en ook dat van mijn kinderen. Ik had geen 
kracht meer. Ik ben heel veel in het zieken
huis geweest, door de stress, doordat je niet 
slaapt, altijd spanning. Dat je bij de bank te 
horen krijgt dat je geen recht hebt op een 
betaalrekening. Ik heb ze gesmeekt. Zonder 
betaalrekening kan ik mijn salaris niet ont
vangen en word ik uit de schuldhulp gezet. 
Ziek of niet ziek: ik heb altijd gewerkt, want 
ik kan mijn baan niet kwijtraken. Doordat 
ik geen geld had, zijn er andere schulden 
ontstaan. Alles stort in. En dan denk je: 
waarvoor doe ik dit? Het voelde alsof ik 
levend begraven was.’ 

Het leidde tot gezondheidsproblemen: ‘Ik 
ben nooit zwak of negatief geweest. Maar 
de blik van mijn kinderen toen ik ze moest 
vertellen dat er geen eten was: dat heeft me 
kapot gemaakt. Want ik werk. Ik verdien 
niet superveel, maar ik zou er stabiel van 
moeten kunnen leven. Dat is me allemaal 
ontnomen. Zonder te zeggen waarom. In 
2018 ben ik door de ambulance opgehaald. 
Mijn kinderen dachten dat hun moeder dood 
was. Puur door de stress en spanning. Ik viel 
letterlijk om. Ik heb gedacht om er een eind 
aan te maken.’ Gelukkig waren er mensen die 
haar wilden helpen. Zoals de al genoemde 
 manager op haar werk – die overigens over
leed voordat ze schuldenvrij was. Goncalves: 
‘Er was iemand – ik wist eerst niet wie – die 
soms boodschappen voor ons achterliet.’ Zo 
heeft ze het uiteindelijk volgehouden.

‘Met zijn tweeën aan de slag gegaan’
Goncalves was een van de ouders die zich 
begonnen te organiseren: ‘Een andere ouder 
van de kinderopvang kwam me om hulp 
vragen: ze was haar baan kwijt, haar huis, al
les. Ik kon haar niet meteen helpen, maar we 
zijn wel met ons tweeën aan de slag gegaan. 
We hebben samen aangifte gedaan tegen de 
opvang, we hebben een groepsapp gemaakt 
voor ouders. Over de aangifte hebben we nog 
steeds niks gehoord, maar we hadden elkaar 
wel gevonden. Iemand uit de groep zei dat de 
SP online bezig was met een enquête over de 
kinderopvangtoeslag. Daar heb ik aan mee
gedaan. Er kwam een zwartboek, vervolgens 
ben ik naar Den Haag gegaan. Daar hebben 
we met Renske Leijten afgesproken dat we in 
Rotterdam naar het Belastingkantoor zouden 
gegaan. Zo is alles gaan rollen.’

Ook al was ze intussen uit de schulden, 
 Goncalves wilde weten wat er gebeurd was 
én rechtvaardigheid. Bij de SP vond ze men
sen die wilden strijden, net als zij: ‘Renske 
zei: we gaan dit winnen, hoe dan ook. 
Mensen van de SP zijn meegekomen naar 
álle gesprekken die ouders hier in Rotterdam 
hadden met de Belastingdienst. Ik zag dat 

de mensen van de Belastingdienst bang 
werden. Mensen van de Belastingdienst 
kwamen langs om excuses aan te bieden 
en gaven een minder zwartgelakt dossier. 
Daarin las ik hoe de dame van de kinder
opvang – die dan dus volgens hun de echte 
fraudeur is – wél uitgebreid is geholpen 
door de Belastingdienst. Terwijl de ouders 
keihard werden gestraft.’ Dat blijft steken 
voor Goncalves: ‘Denk er ook aan: ik heb die 
frauderende dame rijk gemaakt. Die heeft 
mijn 125.000 euro. Die zit op de Bahama’s of 
zo; de Belastingdienst heeft de rekening van 
die fraude aan mij gegeven. En de Belasting
dienst helpt haar wél.’

Onzekerheid troef
De strijd levert veel op: er lijkt nu eindelijk 
duidelijkheid te komen. Goncalves krijgt 
haar geld terug en krijgt ook compensatie. 
Althans, dat weet ze niet zeker: ‘Ik zit in de 
groep van slachtoffers van de veel te harde 
aanpak van speciale antifraudeteams. 
Waarvan men zegt: dat mag sowieso niet. 
Ik kreeg bericht dat ik daarbij hoorde en 
snel compensatie zou krijgen. Geld terug 
én compensatie. Ik wachtte rustig af. Toen 
kreeg ik weer een brief dat ik géén recht 
had op compensatie. De staatssecretaris zei 
vervolgens dat ik die brief niet had mogen 
ontvangen. Maar twee weken geleden kreeg 
ik twaalf brieven van de Belastingdienst: 
u heeft openstaande bedragen! Ik heb de 
contactpersoon gebeld: hij wist ook niet 
waarom ik die kreeg. Nadat Renske zich 
ermee bemoeide kreeg ik van de Belasting
dienst te horen dat ik die twaalf brieven als 
niet verzonden moest beschouwen. Het had 
volgens de contactpersoon te maken met de 
automatische verwerking in hun systeem. 
Toen heeft hij beloofd dat er geen brieven 
meer komen. Maar afgelopen weekend: 
vier blauwe enveloppen in de bus. In eentje 
stond dat ik 9000 euro schuld had. Maar 
gisteren kreeg ik weer bericht dat ik dat niet 
hoef te betalen.’
Onzekerheid troef dus. Maar zelfs als het 
geld komt, zal Goncalves hier de rest van 

‘Mijn kinderen dachten dat hun moeder 
dood was; ik viel letterlijk om’

Dulce Goncalves:



10 TRIBUNE juli/augustus 2020

haar leven last van houden: ‘Als ik geld krijg, 
dan nog heb ik de afgelopen jaren niet terug. 
Sinds ik uit de schuldhulp ben, heb ik weer 
gewoon geld. Maar nog vergeet ik weleens 
boodschappen te doen – het gevoel dat ik er 
geen geld voor heb, is nog niet weg. Omdat 
je zoveel jaren in de min hebt geleefd. Al die 
jaren dat mijn kinderen jong waren en er 
niks kon. Hun jeugd is ook afgepakt.’ Gon
calves is hoopvol over de laatste ontwikke
lingen, maar vertrouwt begrijpelijkerwijs de 
Belastingdienst niet: ‘Ik ben heel voorzichtig 
met blij zijn.’

Complimenten
Zowel Dulce Goncalves als Tamara Harden
bol zijn dolgelukkig met de steun die vanuit 
de SP, Renske Leijten en anderen kwam. ‘Een 
engel uit de hemel’, wordt ze genoemd. En: 
‘Ze zijn er echt voor de mensen.’ ‘Jullie staan 
echt aan onze kant’, en niet te vergeten: 
‘Renske verdient een standbeeld.’ 

Renske Leijten blijft vechten, maar wil ook 
aandacht voor de strijd die de mensen zelf 
voeren. Zij verwijst naar de appgroep waarin 
de gedupeerde ouders elkaar helpen. Tamara 
Hardenbol vertelt hierover: ‘We sturen soms 
wel 300 berichten op een dag. De groep 

wordt nog steeds groter. We steunen elkaar 
ook. Er zijn nog steeds ouders die onder 
bewindvoering zitten. Bij een van hen ging 
de koelkast stuk. Daar hebben we met ons 
allen voor vervanging gezorgd. Een moeder 
was dakloos geworden; nu niet meer.’

Wie wist wat wanneer
De strijd om openheid, lessen leren en 
snelle, rechtvaardige compensatie gaat door 
in de Tweede Kamer. In de laatste week 
voor de vakantie is afgesproken dat er een 
parlementaire ondervraging komt. Leijten: 
‘In het najaar. Dan willen we antwoord op de 
vraag: wie wist wat wanneer? Wat wisten de 
politiek verantwoordelijken en de ambtelijke 
top? Waarom werd er niet ingegrepen toen 
iedereen wist dat dit beleid ontspoord was? 
In 2014 al constateerden ze dat het niet kon 
wat ze deden. Wie besloot dat?’

Ook is nu eindelijk de wet aangenomen 
waarin het thema terugbetaling en com
pensatie geregeld wordt. Met een aantal 
verbeteringen die Leijten graag wilde zien: 
‘Er komt een commissie die gaat kijken naar 
gevolgschade en de compensatie dáárvan. 
Sommigen zijn hun baan kwijt, hun huis. 
Ik sprak een Marokkaanse vrouw die na 

hard studeren een goede baan bij Justitie 
had; haar carrière is in een paar jaar kapot
gemaakt. Ook een belangrijk punt in die wet: 
de bewijslast is omgekeerd. Ouders hoeven 
niet meer alles te bewijzen – de bewijslast 
ligt nu bij de Belastingdienst. Daarnaast zit 
er een maximale looptijd van drie maan
den in en de eis dat er één besluit komt 
per ouder – dus niet voor terugbetaling, 
compensatie en gevolgschade elk een apart 
hoepeltje waar ze doorheen moeten.’

Nu het ministerie aangifte heeft gedaan 
tegen de Belastingdienst van knevelarij 
en ambtelijke discriminatie, zal de roep 
om openheid alleen maar toenemen. Nog 
steeds zijn er belangrijke verslagen zoge
naamd zoek. Leijten is het met Goncalves en 
Hardebol eens als zij zeggen eerst zien dan 
geloven: ‘De wet is er nu, het geld is er, de 
staatssecretaris wil het. Maar de Belasting
dienst moet nog wel leveren. Als zij weer op 
alle slakken zout gaan leggen, dan weten de 
mensen mij te vinden. En de media zullen er 
ook bovenop zitten. De SP houdt de vinger 
aan de pols.’ •

tekst Diederik Olders

In 2019 heeft Renske Leijten 
het zwartboek overhandigd aan 
Menno Snel, de staatssecretaris 
die later vanwege de toeslagen
affaire moest aftreden.

‘Mensen van de Belastingdienst  
kwamen om mijn ontslag vragen’

foto Wiebe Kiestra

Dulce Goncalves:
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ACTIEDAG VOOR  
DE ZORGVERLENERS

De afgelopen maanden zagen veel mensen hoe belangrijk het werk van onze 
mensen in de zorg is. Of ze nou overuren draaiden op de intensive care, of 
kwetsbare ouderen verzorgden in verzorgingshuizen – te vaak zelfs zonder 
dat ze beschermingsmiddelen kregen – ze gingen tot het uiterste in tijden van 
crisis. Mensen noemden hen helden, klapten voor ze en maakte spandoeken 
om ze te bedanken. Politieke partijen rolden over elkaar heen om te roepen dat 
ze de zorg geweldig vonden en de zorgwerkers steunden. Tot de SP die partijen 
vroeg om dat dan ook echt te doen. Loonsverhoging in de zorg. Nu eindelijk. 
Nou, toen kwamen de smoesjes van coalitiepartijen VVD, CDA, D66 en 
ChristenUnie. En het tegenstemmen. Tegen het voorstel dat de SP samen met  
de PvdA deed. Tegen steun. Tegen waardering.

5 SEPTEMBER

• Zet het alvast in je agenda en meld je 
 aan op doemee.sp.nl/zorgactie

• Teken de petitie, bijna 100.000 mensen 
gingen je voor: doemee.sp.nl/zorg 

• Help in je SPafdeling met opbouwen  
voor deze actiedag

DE MENSEN IN DE ZORG ZETTEN 
ZICH IN VOOR ONS ALLEMAAL.  
NU GAAN WIJ ONS INZETTEN VOOR HEN !

DE SP GEEFT NIET OP EN ROEPT IEDEREEN OP OM MEE TE DOEN!
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IN TIENTALLEN GEMEENTES waren afgelopen 
weken SP’ers samen met huurders in actie. 
Ze gingen langs bij woningcorporaties 
om een tijdelijke huurstop te bepleiten en 
onderhoud te eisen – als je dan toch al zo 
veel betaalt wil je er ook wat voor terug. En 
op 26 juni was het dan zo ver: honderden 
huurders demonstreerden digitaal via een 
groot scherm bij het Tweede Kamergebouw. 

DE MIDDELVINGER VAN DE MINISTER

0% IS 
GENOEG!
Huurverhogingen van meer dan  
5 procent, terwijl heel veel mensen  
de huren al amper kunnen betalen.  
In tijden van Corona al helemáál niet uit 
te leggen, nu meer mensen ook nog eens 
inkomen of zelfs hun baan kwijtraken.  
De laatste week van juni was een actie
week tegen de huurverhoging, onder het 
motto: 0% is genoeg.

Een massale videobijeenkomst, zodat de 
huurders hun verhaal konden vertellen aan 
minister Ollongren. SPTweede Kamerlid 
Sandra Beckerman had haar eerder  
ui tgenodigd voor deze bijeenkomst. Maar  
op het moment dat de huurders op een groot 
scherm op haar wachtten, stapte de minister 
snel haar dienstauto in.

Ongekende huurstijging
Voor wie het niet uit eigen ervaring weet: 
tussen 2013 en 2018 stegen de huren met 
18,5 procent, en die stijging is niet op
gehouden. 38 procent van hun inkomen 
zijn huurders gemiddeld kwijt aan hun 
woonlasten; ongekend hoog. Het Nibud 
zegt dat de helft van de huurders moeite 
heeft met rondkomen. Sandra Beckerman 

foto Anouk Pross
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wil dat we in Nederland de afspraak gaan 
maken dat de woonlasten (inclusief energie
rekening dus) maximaal 25 procent van je 
inkomen zijn.

En voor wie vergeten is waar die enorme 
huurlasten vandaan komen: de verhuur
dersheffing. Dat is de belasting om de vórige 
crisis te betalen, die nog steeds van kracht is. 
Alleen verhuurders van sociale huurwonin
gen moeten de verhuurdersheffing betalen. 
Daarom willen zij graag ‘liberaliseren’ – meer 
woningen verhuren boven de huur waar je 
nog huurtoeslag voor krijgt. En om aan geld 
te komen,  willen corporaties maar wat graag 
huur woningen verkopen. Allemaal mecha
nismen die leiden tot meer markt, minder 
sociale huur en enorm stijgende huurprijzen.

‘Volkshuisvesting weer  
van de mensen maken’
Beckerman verwijst graag naar hoe sociale 
huur in Wenen is georganiseerd. Daar huur 
je altijd van de gemeente. Omdat de huurwo
ning in bezit is van de gemeente, of omdat de 
verhuurder verplicht is de huurwoning via 
de gemeente te verhuren. ‘En dat,’ legt Bec
kerman uit, ‘is nodig om de volkshuisvesting 
weer van de mensen te maken. In Wenen 
gaat de politiek er over, niet de markt.’ Een 
mooie stip op de horizon. De huuracties nu, 
voor korte termijndoelstellingen die voor 
mensen heel belangrijk zijn, helpen om die 
stip op de horizon dichterbij te brengen.

Middelvinger
Want reken maar dat de videoactie voerende 
huurders hebben gezien wat de minister en 
de regering van hun problemen vinden. Om 
dat te symboliseren reikten zij de  minister 

een gouden middelvinger uit. Ze was al 
weg, maar demonstratiepresentatrice 
Lieke van Rossem beloofde dat de bijzon
dere trofee op een of andere manier op het 
bureau van de minister terecht zou komen.
SPlijsttrekker Lilian Marijnissen sprak de 
huurders toe: ‘Wat ontzettend laf van de 
minister dat ze jullie niet even te woord 
heeft gestaan.’ Marijnissen herhaalde dat 

0 procent genoeg is en dat we doorgaan met 
de acties. Er is heel veel te winnen voor de 
volkshuisvesting in Nederland. •

tekst Diederik Olders
foto's  beelden stills uit filmpje van SPnet

 
De Eerste Kamer speelt, onder aanvoe-
ring van SP-fractievoorzitter Tiny Kox, 
een bijzondere rol in de discussie over 
de huurverhoging. Herhaaldelijk werd 
een voorstel aangenomen dat minister 
Ollongren vraagt om huurverhogingen 
tegen te houden. Ollongren weigerde ze 
uit te voeren, met verwijzing naar de 
Tweede Kamer, waar tegen een dergelijk 
voorstel is gestemd. Een onzinnig 
argument: de Eerste Kamer komt wel 

vaker tot een andere conclusie dan de Tweede Kamer. Het is haar 
staatsrechtelijke rol om slechte wetten en beleid met verkeerde 
gevolgen tegen te houden. De weigering leverde Ollongren een motie 
van afkeuring op in de Eerste Kamer, die zij interpreteerde als ‘een 
aanmoediging’ om door te gaan op dezelfde weg. De Eerste Kamer 
zou deze middelvinger weleens als een ‘aanmoediging’ kunnen zien 
om dwars te gaan liggen bij alle komende wetsvoorstellen van deze 
minister. Kox: ‘Een door de volksvertegenwoordiging aangenomen 
motie van afkeuring verdwijnt niet door eraan voorbij te gaan, maar 
blijft staan totdat de regering het afgekeurde beleid bijstelt en de 
verstoorde relatie met de Kamer herstelt.’

EERSTE KAMER PIKT HET NIET 
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De coronacrisis heeft de 
kunst- en cultuursector flinke 

klappen verkocht. Zonder 
ruimhartiger steun van het 

kabinet dreigen artiesten, 
theaters, kunstenaars en 

musea definitief te worden 
gevloerd. De SP zet zich sinds 
jaar en dag in voor een breed 

en toegankelijk aanbod, want 
kunst en cultuur brengen 

mensen bij elkaar.
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CULTUURARME  
ZOMER?  
NIET ALS HET  
AAN ONS LIGT!
THEATER- EN CONCERTZALEN waar vier van 
de vijf stoelen onbezet blijven, afgelaste 
festivals, reserveren voor musea, bioscopen 
en filmhuizen met anderhalve man en een 
paardenkop – het wordt een cultuurarme 
zomer. En als het kabinet niet over de 
brug komt, is een blijvende kaalslag in het 
kunst- en cultuurlandschap onafwendbaar. 
De SP zal er alles aan doen om te proberen 
het noodlot af te wenden en gaat daarnaast 
intern brainstormen over een rechtstreekse 
verbinding met cultuur. Want: ‘Praten over 
cultuur is belangrijk, er concreet iets mee 
doen is nog veel leuker.’

Dit smaakt naar meer
De partij voegde de afgelopen jaren de daad 
bij het woord in eigen huis. Met onder meer 
de succesvolle ‘adoptie’ van Het Pauper-
paradijs en GAS, voorstellingen met grote 
sociale thema’s. Partijvoorzitter Jannie 
Visscher gaat na de zomer met betrokken en 
deskundige partijgenoten om de tafel zitten. 
Om de fundamenten te storten voor een 
stevig kunst- en cultuurcollectief, waarvan 
de contouren de afgelopen jaren al zichtbaar 
waren. Vraag het aan de vele honderden 
SP’ers die erbij waren in Carré in Amsterdam 
en De Flint in Amersfoort: dit smaakt naar 
meer.
Ondertussen blijft de SP-fractie in de 
Tweede Kamer zich sterk maken voor veel 
meer cultuursteun dan de 300 miljoen 
van de regering-Rutte. Lilian Marijnissen 
waarschuwde onlangs nadrukkelijk voor een 
dreigende kaalslag, met nu al een tekort van 
ruim 2,5 miljard. De kleinere podia dreigen 
als eerste kopje onder te gaan en 38.000 ma-
kers zitten nog altijd zonder financiële tege-
moetkoming, terwijl zij net als ieder ander 
recht hebben op een fatsoenlijk inkomen.

Jannie Visscher realiseert zich terdege dat 
een deel van de SP-achterban niets heeft 
met kunst en cultuur. ‘En omgekeerd,’ voegt 
zij daaraan toe, ‘hebben veel mensen in de 
culturele wereld weinig met politiek. Het 
is de kunst om wederzijdse belangstelling 
en enthousiasme te laten opborrelen. Er 
is binnen de SP nog geen echt kunst- en 
cultuurcollectief, daar moeten wij langzaam 
maar zeker naartoe groeien. Dat begint met 
partijgenoten die erover mee willen denken, 
die gaandeweg iets uit willen proberen en 
een netwerk opbouwen.’

Cultuuronderwijs
In de persoon van acteur Dragan Bakema, 
hoofdrolspeler in Het Pauperparadijs (en 
in producties als Soldaat van Oranje en 
Lazarus), vindt Jannie Visscher iemand 
‘uit het veld’ aan haar zijde. Hij vindt het 
ronduit uniek dat een politieke partij kunst 
en cultuur omarmt als inspiratiebron. Ba-
kema, ‘hartstochtelijk fan van de SP’: ‘Het is 
geweldig dat de SP kunst en cultuur inzet als 
maatschappelijk wapen.’

Jannie Visscher: ‘Ik zou kunst en cultuur 
willen omschrijven als “voedsel voor de 
geest”. Cultuur helpt ons om op een andere 
manier naar de dingen te kijken, cultuur 
verschaft ons nieuwe inzichten en kan ons 

uittillen boven de alledaagsheid van het 
bestaan. De geschiedenis leert ons dat wan-
neer een samenleving cultuur verwaarloost, 
dat ten langen leste ten koste gaat van de 
beschaving. Bovendien kun je intens van 
kunst genieten. Kunst en cultuur verbinden 
mensen en maken het leven mooier.’

Henri Swinkels, voormalig gedeputeerde 
in Noord-Brabant, had als SP-provincie-
bestuurder cultuur in zijn portefeuille. Hij 
maakte zich vooral sterk voor cultuureduca-
tie. Hij loodste de Wet op behoud van creati-
viteit door Provinciale Staten. Het onderwijs 
drukt sindsdien zijn initiatief tegen de borst, 
ondanks het feit dat het huidige Brabantse 
provinciebestuur geen werk maakt van 
cultuurbeleid. ‘Gelukkig pakken de scholen 
het wel op. Wij moeten ons ervan bewust 
zijn dat de jeugd alleen wordt geleerd om 
rationeel te denken. Ruimte voor creativiteit 
ontbreekt in de opleiding.’
Over kunst en cultuur zegt Henri Swinkels, 
die nog wel Statenlid is: ‘Hoewel wij in ons 
dagelijks leven op verschillende manieren 
en soms nauwelijks bewust de waarde van 
kunst en cultuur ervaren, vormen zij in de 
besluitvorming van de overheid steevast een 
sluitpost. Bij bezuinigingen is cultuur het 
eerste aan de beurt. In de kunst en cultuur 
zijn ze het onderhand beu om zich steeds 

Jannie Visscher:  
‘Kunst en cultuur verbinden mensen 
en maken het leven mooier’
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weer te moeten bewijzen, om erkend te 
worden als vitale sector. Ook hier geldt dat 
je van applaus alleen niet kunt leven. In die 
strijd mogen zij op de SP rekenen. Wat het 
toekomstige kunst- en cultuurcollectief van 
de SP betreft, ben ik graag bereid mijn brain-
stormbijdrage te leveren.’

Wapen in de klassenstrijd
Nog iemand op wie Jannie Visscher straks 
kan rekenen, is Marcel Olierook. Hij is 
regiovertegenwoordiger in Noord-Holland 
Noord en heeft een indrukwekkend cv 
als het gaat om het van de grond tillen 
van concrete culturele projecten. Van een 
multiculturele jongerentheatergroep tot een 
werelddansschool, van urban projects tot 
een kunstvaarroute, Marcel Olierook is een 
man van aanpakken. ‘Over kunst kun je wel 
lullen, maar het is nog leuker en zinvoller 
om er iets concreets mee te doen.’
Hij is het met Jannie Visscher eens dat niet 
iedereen binnen de SP wegloopt met kunst 
en cultuur. Het moet hem van het hart dat 
sommige partijgenoten doen alsof het iets 
is van de kapitalistische elite. ‘Laten wij 
daarom vooral niet vergeten dat vanaf de 
opkomst van het socialisme bevlogen kun-
stenaars de aansluiting bij de socialistische 
beweging hebben gezocht en gevonden. 
Naast de dure en elitaire muziekscholen 
ontstonden er ook volksmuziekscholen.’

‘Muziek en theater zijn als onderdeel van 
het socialisme ingezet als wapen in de klas-
senstrijd. Denk aan toneelschrijver Bertolt 
Brecht en de componisten Kurt Weill en 
Hans Eisler. Denk aan filmmaker Joris Ivens 
en auteur Theun de Vries. Denk ook aan de 
in de jaren vijftig door bevlogen kunstenaars 
en docenten opgezette kunsteducatie, aan 

het culturele front uit de decennia daarna. 
Aan Neerlands Hoop en Bloed aan de paal: 
de acties van Bram en Freek tegen het WK 
in het Argentinië van dictator Videla en zijn 
militaire junta.’

Alle reden voor de SP, meent ook Marcel 
Olierook, om zich te verbinden met kunst en 
cultuur om vervolgens een duidelijke visie 
te ontwikkelen. ‘Het gegeven dat kunstedu-
catie uit het onderwijs is gesloopt, zorgt 
ervoor dat kinderen uit gewone milieus geen 
contact meer krijgen om hun fantasie vorm 
te geven. Ze leren niet om te genieten van 
theater en muziek, ze hebben geen benul 
van het belang van musea en lezen geen 
boek meer. Daarom moet de SP strijden voor 
de herinvoering van kunsteducatie, voor 
het belang van bibliotheekwerk en het leren 
kijken en luisteren naar theater en muziek. 
Muziekscholen, centra voor creativiteit, 
kleinschalige theaters, poppodia en filmhui-
zen verdienen de onvoorwaardelijke steun 
van de SP.’
Vooruitlopend op de gesprekken over een 
kunst- en cultuurcollectief doet Olierook 
alvast een suggestie: ‘De SP moet haar net-
werk uitbreiden met schrijvers, cineasten, 

acteurs, musici en beeldend kunstenaars. 
Om zo te voeden en gevoed te worden.’

Peter Kwint, woordvoerder cultuur in de 
Tweede Kamer, heeft al veelvuldig contact 
met artiesten. ‘Het fantastische idee voor 
een kunst- en cultuurcollectief komt van 
onze leden en biedt ons enorme kansen. 
Uit de gesprekken met professionals uit 
de kunst en cultuur, bijvoorbeeld over 
ons manifest tegen de doorverkoop van 
concertkaartjes, valt het me telkens weer op 
dat zij graag met ons mee willen doen, dat 
zij hun creatieve talenten niet alleen voor 
hun eigen werk willen inzetten. Ik vind dat 
wij ook samen moeten optrekken tegen het 
halfslachtige beleid van het kabinet rond de 
door corona ontstane crisis in de cultuur.’ 

Marcel Olierook:  
‘Over kunst kun je wel lullen, maar 
het is nog leuker en zinvoller om er 
iets concreets mee te doen’

Op de volgende pagina's geven 
cultuurliefhebbers in de SP tips 

voor deze zomer 
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TIPS VOOR 
EEN ZOMER 
VOL CULTUUR

TONEEL OP HET PARTIJBUREAU
En warempel, een crisis maakt ook creatief. Abe de Verteller komt op 
vrijdag 17 juli naar Amersfoort om op te treden op… het dakterras van 
De Moed. Abe was op zoek naar kleinschalige locaties en bracht Rob 
Kolner, bestuurslid van de afdeling Hengelo, op het idee om hem, 
letterlijk, op het hoofdkantoor te laten spelen.
Vanwege corona mogen er slechts dertig bezoekers worden 
toegelaten, maar iets is beter dan niets, denkt zowel het partijbestuur 
als Abe. Hij selecteert uit zijn eigen kring én Amersfoort vijftien 
mensen. De andere helft van het publiek mag de SP uitnodigen. De 
toegang is gratis en na afloop gaat Abe met de pet rond.

OMDAT DE CULTUUR buitenshuis op haar gat 
ligt, geven cultuurliefhebbers uit SP-kringen 
graag hun persoonlijke kijk-, luister- en 
leestips voor thuis.
Jannie Visscher trekt zich met een stapel 
boeken terug in haar sobere Kip-caravan, 
die staat opgesteld in haar bloementuin 
ergens in het oosten van het land. ‘Ik ga 
zeker Fantoomgroei van Sander Heijne en 
Hendrik Noten lezen. Ik heb begrepen dat 
dit boek helemaal over ons SP-verhaal gaat. 
Dat is natuurlijk niet nieuw voor mij, maar 
er bestaat opeens veel belangstelling voor 
en dat is zo frappant dat ik het zelf wil lezen. 
Om echt te ontspannen, duik ik zeker in een 
spannende thriller. Zo eentje die je niet weg 
kunt leggen.’
 
Muziek neemt Jannie niet mee : ‘Ik luister 
liever naar de natuur om me heen en kijk ’s 
avonds naar de sterrenhemel.’ Ze pikt wel 
een film mee, De beentjes van Sint Hilde-
gard, thuis te bekijken via de streaming-
dienst Pathé Thuis. ‘Deze film met Herman 
Finkers en Johanna ter Steege past helemaal 
in mijn vakantieomgeving. Er schijnt veel 
ingehouden humor in te zitten en onderti-
teling heb ik niet nodig, want ik versta het 
Twentse dialect goed.’

Marcel Olierook beveelt Da 5 Bloods (Net-
flix) van de Amerikaanse filmmaker Spike 
Lee aan. ‘Alleen al om de soundtrack, het 
album What’s going on van Marvin Gaye, is 
dit meer dan de moeite waard.’ De film gaat 
over vier Afro-Amerikaanse Vietnamvetera-
nen. Marcel: ‘Da 5 Bloods levert kritiek op de 
rassenongelijkheid en ontmaskert de droom 
van make America great again. Dit is in deze 
tijd van Black Lives Matter een aanrader.’
Zijn leestip is 10 minuten 38 seconden in 

deze vreemde wereld, de bejubelde bestsel-
ler van Elif Shafak, die er een nominatie 
voor de Booker Prize mee in de wacht 
sleepte. ‘Zij laat de tegenstellingen zien 
in het naoorlogse Turkije. Het platteland, 
Istanbul, de moderne tijd en tradities, de 
jezidi’s, Armeense genocide, verdronken 
vluchtelingen, het komt allemaal langs. Hoe 
houdt een vrouw zich staande in zo’n patri-
archale samenleving? Lezen!’
Wat de muziek betreft: over Homegrown 
van Neil Young spreekt Marcel geen oordeel 
uit. ‘Dit album lag 45 jaar op de plank en 
werd alsnog uitgebracht. Het oogst veel kri-
tiek en veel lof. Luister en oordeel zelf.’

Bart Hartog, medewerker van ROOD lan-
delijk, schuift de Londense rapper Lowkey 
naar voren als favoriet. ‘Hij is een bijzon-
der activistische muzikant en trad ook op 
tijdens onze Vredesdag. In zijn teksten vind 
je scherpe analyses over racisme, internatio-
nale solidariteit, revolutie en de geopolitiek 

van de Navo. Om met hem kennis te maken, 
zou ik beginnen met Letter to the 1%.’
Ook de boeken die Bart aanprijst zijn maat-
schappelijk geëngageerd. ‘In Geen naam op 
de Straten schrijft James Baldwin over de 
Afro-Amerikaanse emancipatiebeweging in 
de jaren zestig, de dood van Malcolm X,  
de moord op Martin Luther King en de 
Algerijnse oorlog. Mijn Ontelbare Identi-
teiten van Sinan Çankaya is een persoonlijk 
verhaal over integratie, discriminatie en 
het opgroeien als migrant in Nederland. Dit 
boek biedt een goed referentiekader voor de 
omgang met ‘de ander’ in ons land.’
Ook bij Barts filmtips speelt James Baldwin 
een rol. De documentaire I Am Not Your 
Negro (Netflix) vloeit voort uit een onafge-
maakt script van Baldwin en is volgens Bart 
een inspirerende opname uit de historie van 
het activisme en: ‘Wederom bijzonder ac-
tueel.’ Waar The Young Karl Marx (Netflix) 
over handelt, verraadt de titel al. ‘Buitenge-
woon boeiend, maar bovenal een leuke film 
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met grappige momenten die elk socialistisch 
hart wat sneller doet kloppen.’
Voor wie genoeg heeft aan het gesproken 
woord tipt Bart de podcast Links Lullen (te 
vinden door even de titel door een zoekma-
chine als Google of het privacy-vriendelijker 
DuckDuckGo te halen, –red.). ‘Op deze 
podcast, opgezet door onze kameraden in 
Amsterdam, worden linkse mensen geïnter-
viewd over linkse onderwerpen die we vaak 
links laten liggen.’

Tweede Kamerlid Frank Futselaar luistert 
ook graag naar podcasts en dan in het bij-
zonder naar Britse comedy. Hij noemt Lei-
cester Square Theatre Podcast van Richard 
Herring, de komiek die collega-komieken 
interviewt, en de Beef and Dairy Network, 
een ‘surrealistische en komische podcast 
over de vlees- en zuivelindustrie’.
Niet te versmaden is naar de smaak van 
Frank ook Derry Girls (Netflix). ‘Deze 
serie gaat over een groep tienermeisjes in 

Noord-Ierland tijdens de Troubles in de 
jaren negentig. Voor mij is dit een van de 
grappigste en meest ontroerende series van 
de laatste jaren.’
Voor de romans van Engelse schrijfster 
Hillary Mantel over de zestiende-eeuwse 
politicus Thomas Cromwell kun je Frank 
wakker maken. Hij heeft gesmuld van De 
spiegel & het licht, het laatste deel van 
de Cromwell-trilogie. Als woordvoerder 
wetenschap schuift Frank Futselaar Een 
wereld vol patronen van Rens Bod (‘een 
prachtige geschiedenis van de wetenschap’) 
en Feitenkennis van de Zweedse statisticus 
en medicus Hans Rosling naar voren. ‘Wie in 
deze toch wat duistere tijden behoefte heeft 
aan een hoopvolle boodschap doet er goed 
aan dit boek ter hand te nemen.’

Henri Swinkels vraagt aandacht voor een 
heuse lockdownfilm: Groeten van Gerri 
(Pathé Thuis) van acteur en regisseur Frank 
Lammers. Deze lowbudgetproductie gaat 

over een scheikundeleraar die virtueel 
lesgeeft. En wie het nog niet heeft gelezen, 
moet wat Henri betreft meteen beginnen 
aan De meeste mensen deugen van Rutger 
Bregman. ‘Hij kijkt met een verfrissende blik 
naar de mensheid. Om weer wat vertrouwen 
in de mensheid te tanken.’

Het zal voor weinigen een verrassing zijn 
dat Peter Kwint van de gelegenheid gebruik 
maakt om stevige muziek te promoten. ‘Op 
What I Recall van Hometown Crew hoor 
je hardcore punk van een stel superaardige 
jonge gasten uit Weert, die ontzettend veel 
positieve energie uitstralen. Deze plaat staat 
bij mij al enige tijd op repeat. Wel even de 
buren waarschuwen.’
We kunnen, oordeelt Kwint, niet heen om 
RTJ4 van Run The Jewels. ‘Killer Mike is een 
icoon, activistischer vind je ze haast niet. 
Als je de teksten hoort, zou je denken dat 
ze midden in de anti-racismeprotesten zijn 
geschreven, wat niet zo is, maar het is nu al 

Muziektips van Peter Kwint: 
‘Wel even de buren 
waarschuwen’
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het meest actuele album van 2020.’
Lezen doet Peter ook. Arlie Hochschild, 
hoogleraar sociologie, schreef Vreemde-
lingen in hun eigen land. ‘Zij onderzocht 
gedurende een lange periode in het zuiden 
van de VS waarom mensen zich niet verte-
genwoordigd voelen. Een indrukwekkend 
relaas.’

Tot slot enkele aanraders van ondergeteken-
de, voormalig cultuurredacteur van het AD. 
Natuurlijk, als diehard fan moet hij het En-
gelse supertrio Muse hebben genoemd. De 
barock ’n roll van Matt, Chris en Dom is net 
niet over de top en daarom onweerstaanbaar 
voor wie ervan houdt. Onbekend met het 
oeuvre van Muse? Begin eens met het, voor-
lopig, laatste album, Simulation Theory. 
Als je dan de smaak te pakken hebt, grijp je 
al snel naar de voorgaande zeven cd’s.
Ronduit overrompelend, intens, ruw, rauw 
en soms ook poëtisch is De Niemanders, 

Frank Futselaar:  
‘Voor wie in wat duistere 
tijden behoefte heeft aan een 
hoopvolle boodschap’

dat het Achterhoekse duo Rocco Oos-
termann en Wout Kemkens maakte in 
nauwe samenwerking met bajesklanten. Ze 
spraken in verschillende gevangenissen met 
gedetineerden, schreven op wat zij zeiden, 
maakten muziekopnamen met gevangenen 
die een instrument kunnen bespelen en 
assembleerden al dat materiaal in de studio. 
Het resultaat is verbluffend.
Wie het gevoel wil krijgen het leven in 
Noord-Korea zelf te ervaren, moet Gestolen 
Leven van Adam Johnson lezen. Met een 
zeldzame verbeeldingskracht en na een 
ongekende research leverde Johnson deze, 
jazeker, liefdesroman af. Ook in een on-
derdrukt land met een onmenselijk regime 
houden mensen van elkaar. Meeslepend, 
hartstochtelijk, verschrikkelijk, grappig, 
elk denkbaar etiket kun je op dit magistrale 
boek plakken en dat geldt evenzeer voor de 
vuistdikke roman van die andere Johnson, 
Denis. Een zuil van rook gaat over de 

oorlog in Vietnam en de nasleep daarvan. 
Om het kort en krachtig te houden: dit boek 
onderga je als de even hallucinerende film 
Apocalypse Now (uit 1979).
Om luchtig af te sluiten: de Netflixserie 
Better Call Saul over een louche, maar 
innemende advocaat is een prequel van de 
volgens velen beste serie ooit, Breaking Bad, 
maar kan ook heel goed op eigen benen 
staat, sterker: in het vijfde seizoen steekt 
Better Call Saul Breaking Bad zelfs naar de 
kroon. Spannend, geweldige regie, subliem 
camerawerk en puike acteurs.
Voor alle tips geldt: mocht je niet over Net-
flix of andere genoemde streamingdiensten 
beschikken, zoek dan in de bibliotheek naar 
op dvd verschenen titels. Dat geldt uiteraard 
ook voor de boeken. En met YouTube kom 
je eveneens een heel eind. •

tekst Robin Bruinsma
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die rol miste ik heel erg de samenwerking 
met andere afdelingen. Hierdoor zie ik het 
als persoonlijke missie om afdelingen bij 
elkaar te brengen. Door acties met elkaar te 
verbinden, maar ook de verschillende raads-
fracties en de Provinciale Statenfractie met 
elkaar te laten samenwerken’, licht ze toe. 

Omdat er in de regio Limburg Noord op dat 
moment geen andere gegadigde was voor de 
functie van regiovertegenwoordiger, besloot 
Stefan Hugues uit Venlo zich drie jaar gele-
den voor het eerst te kandideren. ‘Ook om-
dat ik mijn voorganger wilde ontlasten, die 
niet veel tijd meer over had voor de functie’, 
vertelt hij. Naarmate hij zich ging verdiepen 
in zijn nieuwe rol ontdekte Hugues dat de 
afdelingen in zijn regio ieder in hun eigen 
bubbel zaten: ‘Er is ook wel het een en ander 
gebeurd. De Provinciale Statenfractie was 
opgestapt en meerdere raadsleden uit de 
regio hadden zich afgesplitst van de partij. 

Ze blussen brandjes, voeren reparatiewerkzaamheden uit 
en helpen bouwen. Ze vertegenwoordigen hun regio’s in het 
SP-bestuur en zijn de verbindende schakel tussen de lokale 
afdelingen, de Provinciale Statenfracties en het partijbestuur. 
Zo houden we de lijntjes kort. Hun werk speelt zich veelal 
achter de schermen af, maar is heel belangrijk voor de leden: 
‘Weet ons te vinden!’

ALLE REGIO’S EVEN BELANGRIJK

Net als veel andere SP-kaderleden moesten 
ook de regiovertegenwoordigers er de afge-
lopen tijd geregeld aan geloven: het digitale 
overleg. Het is dan ook niet gek dat een on-
deronsje met vijf van hen op Skype vrij na-
tuurlijk verloopt. Het gezelschap is een mix 
van veteranen en regiovertegenwoordigers 
die eind vorig jaar voor het eerst verkozen 
zijn, op de regioconferenties. De een heeft 
een hele provincie onder haar hoede, terwijl 
de ander iedere afdeling in zijn regio binnen 
een half uur per fiets kan bereiken. 

Waarom zijn deze vijf mensen eigenlijk 
regiovertegenwoordiger geworden? Sebasti-
aan van den Hout, vertegenwoordiger van 
de regio Haaglanden: ‘Ik was al vanaf het 
begin actief in meerdere SP-afdelingen en 
ROOD-groepen. Hierdoor heb ik altijd meer 
met de regio gehad dan met één specifieke 
afdeling. Dat maakte de stap om mij kandi-
daat te stellen voor de functie van regiover-
tegenwoordiger eigenlijk een heel logische.’

Angelique Schoonewille is naast regiover-
tegenwoordiger in de provincie Groningen 
ook afdelingsvoorzitter in Veendam. ‘Vanuit 
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‘Als er al sprake zou zijn van  
een hiërarchie, dan bungelen  
wij in feite onderaan’

Er waren dus een hoop reparatiewerkzaam-
heden te doen. Maar daarna begint het leuke 
werk: je gaat bouwen.’ Zo is Hugues blij 
verrast als hij merkt dat afdelingen in zijn 
regio elkaar nu uit eigen beweging weten te 
vinden. 

Volgens Anne Feite Bloem (regio Noord-
Holland Zuid) is het ook een belangrijke 
taak van de regiovertegenwoordiger om er-
voor te zorgen dat de lijntjes binnen de partij 
kort blijven: ‘Zodat we, bijvoorbeeld als er 
kritiek is op de landelijke organisatie, niet 
over elkaar praten maar met elkaar praten.’

Terwijl afdelingsvoorzitters en raadsleden 
vaak de visitekaartjes zijn van de lokale SP, 
vindt het werk van de regiovertegenwoor-
diger veelal achter de schermen plaats. 
Altijd op de barricades verschijnen als er 
ergens in de regio actie wordt gevoerd is er 
voor hen niet bij. Volgens Hugues moet een 
regiovertegenwoordiger vooral faciliteren en 
verbinden: ‘Ik ben ook raadslid in Venlo en 
heb daarnaast nog een baan en een gezin. 
Ik kies dus kritisch wat ik als regiovertegen-
woordiger wel en niet kan doen.’ 

Schoonewille herkent dit: ‘Ik werk vier da-
gen per week en heb drie jonge kinderen. Als 
je daarnaast afdelingsvoorzitter en raadslid 
bent en ook wel eens mee de straat op wil 
denk je soms: poe, best veel!’ Al geeft het 
haar veel energie als afdelingen in de regio 
de krachten weten te bundelen. ‘Zo hebben 
we in Veendam en Midden-Groningen te 
maken met zoutwinner Nedmag. Terwijl de 
huizen van omwonenden schade oplopen 
door bodemdaling, probeert dit bedrijf 
invloed te kopen. Bijvoorbeeld door lokale 
sportverenigingen te sponsoren. Met een 
grote actiegroep van gedupeerden zijn we 
in de regio samen één geworden. Zo zijn we 
onlangs met de Provinciale Statenfractie een 
petitie gestart tegen het nieuwe zoutwin-
ningsplan’, vertelt Schoonewille. 

Irma Koopman kiest er juist bewust voor 
om geregeld met afdelingen langs de deuren 
te gaan, omdat zij tot voor kort nog relatief 
onbekend was in haar regio Noord-Brabant 
Zuidoost. Ze was voorheen jarenlang 
regiovertegenwoordiger in Zuid-Limburg, 
maar verhuisde twee jaar geleden naar 
Geldrop, in Brabant. Vanwege haar schat aan 

ervaring binnen de partij besloot Koopman 
zich vorig jaar opnieuw te kandideren voor 
de functie van regiovertegenwoordiger: ‘Ik 
merk dat onervaren afdelingsbestuursleden 
het fijn vinden als ik mee op pad ga. Boven-
dien leer je zo een hoop over de samen-
werking binnen afdelingen, waardoor je de 
voorzitters beter kunt adviseren.’

Hugues benadrukt ook het belang van een 
goede samenwerking met de Statenfractie. 
Hoewel de SP in zijn provincie uit een diep 
dal moest klimmen, zijn de huidige Sta-
tenleden volgens hem nauw betrokken bij 
de afdelingen in de regio: ‘Ik heb wekelijks 
contact met ze.’ Ook in Brabant doet de frac-
tievoorzitter van de Statenfractie volgens 
Koopman zijn best om altijd bij de regio-
overleggen aanwezig te zijn: ‘Zo organiseren 
we samen met de Statenfractie bijeenkom-
sten over de Regionale Energiestrategieën, 
die er op basis van het klimaatakkoord 
moeten komen.’

Werken aan wat ons bindt
Helaas kan het er in besturen en fracties 
soms ook minder harmonieus aan toe gaan. 
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Niet zelden wordt er een beroep gedaan 
op de regiovertegenwoordiger als er een 
brandje geblust moet worden. Hoe trek je 
een team dat in crisis verkeert het beste 
uit het slop? ‘Belangrijk is dat je terug naar 
de inhoud gaat en persoonlijke conflicten 
achter je laat’, reageert Bloem. ‘Dat herin-
nert mensen aan hun idealen en de reden 
waarom ze ooit actief werden voor de partij. 
Niet altijd zullen mensen het inhoudelijk 
met elkaar eens worden, maar ik zie dit wel 
als de beste manier om een team weer de 
goede kant op te krijgen.’ 

Voor Van den Hout is het van belang om 
in dergelijke situaties een neutrale buiten-
staander te blijven: ‘Jij moet degene zijn 
waar afdelingen altijd op terug kunnen val-
len als er problemen zijn. Daarom is het zo 
belangrijk dat je niet zelf in die problemen 
verwikkeld raakt.’

Maar omdat veel regiovertegenwoordigers 
ook echte ‘mensenmensen’ zijn, kan het 
volgens Koopman best moeilijk zijn om 
een crisissituatie met een zakelijke bril te 
benaderen: ‘Vaak ken je mensen persoon-

lijk, voel je met ze mee en wil je ze het liefst 
binnenboord houden. Maar ook in dat soort 
situaties moet je scherp houden waar we 
het met ons allen voor doen.’ Ook Schoone-
wille vindt het niet altijd even makkelijk om 
boven een conflict te staan als je de mensen 
die erin verwikkeld zijn door en door kent: 
‘Maar de kunst is dan om de rust terug te 
brengen en mensen vooral niet met modder 
te laten gooien – zonder dat je mensen daar-
bij monddood maakt, natuurlijk.’ 

Voor Hugues kostte het veel bloed, zweet 
en tranen om in Limburg Noord de neuzen 
weer dezelfde kant op te krijgen: ‘Je moet 
voorkomen dat er in zo’n situatie allerlei 
verhalen ontstaan die een eigen leven gaan 
leiden. Dan verlies je de controle over de 
verhoudingen binnen de club. Daarom heb 
ik in het begin veel regio-overleggen geor-
ganiseerd om samen te analyseren hoe de 
problemen zijn ontstaan, maar vooral hoe 
we samen verder moesten.’

Maar het is volgens Hugues in zo’n situatie 
ook belangrijk om niet te veel te gaan navel-
staren. ‘Je moet ook iets brengen. Zo heb ik 

‘Ik ben trots dat 
onze bestuurders en 
volksvertegenwoordigers  
zo benaderbaar zijn’
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samen met Cynthia Smeets, regiovertegen-
woordiger in Zuid-Limburg, scholingen ge-
organiseerd waar we alle leden voor hebben 
uitgenodigd. Hierbij kregen we ook hulp van 
het landelijke scholingsteam. Zo werken we, 
ondanks de verschillen die je altijd zult heb-
ben tussen leden en afdelingen, weer aan 
hetgeen wat ons verbindt’, aldus Hugues. 

‘Hier kan de Nederlandse politiek  
nog veel van leren’
Naast elf direct verkozen partijbestuursle-
den, een partijvoorzitter, algemeen secre-
taris en de fractievoorzitters in de Eerste 
en Tweede Kamer bestaat het partijbestuur 
van de SP uit 19 regiovertegenwoordigers. 
Zij vormen dus meer dan de helft van het 
bestuur. Hugues ziet zijn rol in het partij-
bestuur niet als anders dan die van de 
bestuursleden die niet worden gekozen in de 
regio’s, maar rechtstreeks in de afdelingen: 
‘We werken op basis van gelijkwaardigheid.’ 

Zijn vier collega’s knikken instemmend.  
Van den Hout: ‘Het is heel tof dat we als 
partij ooit bedacht hebben dat de regio’s 
vertegenwoordigd moeten zijn in het 

landelijk bestuur, omdat we als partij lokaal 
georganiseerd zijn. Zo laten we zien dat alle 
regio’s voor de SP even belangrijk zijn. Daar 
kan de Nederlandse politiek denk ik nog 
veel van leren. In de Kamer zijn bijvoorbeeld 
lang niet alle provincies even sterk vertegen-
woordigd.’ Koopman vult aan: ‘De ver-
houding in het partijbestuur is altijd meer 
mensen uit de regio dan direct verkozenen. 
Want dat hoort bij een partij van onderop.’

Bloem ziet vooral een verschil in taken en 
verantwoordelijkheden: ‘De rechtstreeks 
verkozen bestuursleden hebben portefeuil-
les en campagnes waar zij verantwoordelijk 
voor zijn. Wij hebben onze regio’s. De signa-
len die wij hier opvangen brengen we naar 
het partijbestuur. En andersom.’

‘Wordt gewoon geregeld, super toch?’
Schoonewille haalt het voorbeeld aan van 
een concept-notitie over de SP en de corona-
crisis, onlangs opgesteld door het dagelijks 
bestuur van de partij. ‘In onze provincie wa-
ren we hier best kritisch over. In het regio-
overleg hebben we de notitie meermaals 
besproken: ook algemeen secretaris Arnout 

Hoekstra is hierbij een keer aangeschoven. 
Persoonlijk vind ik dit een mooi voorbeeld 
waaruit blijkt dat de inbreng uit de regio’s 
serieus is genomen. Uiteindelijk zijn zeven 
afdelingsvoorzitters benaderd om de notitie 
beter te maken. Dat is nou democratie!’, 
concludeert ze. 

Kritiek van leden incasseren is niet altijd 
makkelijk, weet Schoonewille: ‘Maar het is 
de uitdaging voor een partij om die kritiek 
als een cadeautje uit te pakken en te kijken 
wat je ermee kan. Het dagelijks bestuur van 
de partij heeft goed laten zien hiertoe in 
staat te zijn’ Hugues sluit zich erbij aan: ‘Als 
we die manier van werken blijven volhou-
den bij het opstellen van andere plannen, 
dan ervaren de afdelingen ook eigenaar-
schap. Wanneer leden terugzien dat hun in-
breng is gebruikt, dan zie je ze echt groeien.’ 

Koopman kan zo een aantal andere voor-
beelden bedenken van initiatieven die door 
de regiovertegenwoordigers zijn ingebracht: 
‘Denk bijvoorbeeld aan de kaderkrant over 
gebruik van social media. Of als we de 
Kamerfractie verzoeken om nog eens uit 

‘Het is een belangrijke uitdaging 
om kritiek van leden als een 
cadeautje uit te pakken’
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te leggen wat de SP van het basisinkomen 
vindt.’ Ook buiten de partijbestuursvergade-
ringen om lanceren de regiovertegenwoor-
digers plannen. Hugues: ‘Laatst heb ik nog 
met partijvoorzitter Jannie Visscher contact 
opgenomen over het initiatief van Tweede 
Kamerlid Jasper van Dijk voor een sociale 
werkvoorziening 2.0. Ik stelde voor om een 
digitale sessie te organiseren met wethou-
ders die op dit onderwerp zitten. Wordt 
gewoon geregeld. Super, toch?’

Van den Hout wil SP-leden op het hart 
drukken om vooral hun regiovertegenwoor-
diger te benaderen als er iets belangrijks 
speelt. ‘Of het nou om praktische of politiek 
inhoudelijke dingen gaat. Zo merkte ik 
bijvoorbeeld dat de recente golf van anti-
racismedemonstraties een onderwerp was 
dat in mijn regio leefde. Maar alleen als 
leden laten weten wat ze belangrijk vinden, 
kunnen regiovertegenwoordigers daar in het 
partijbestuur over praten.’

Koopman sluit zich daarbij aan: ‘Onze 
telefoonnummers en emailadressen zijn ge-
woon online te vinden. Vaak wenden leden 
zich tot de Kamerfractie met vragen waar 

wij ook een antwoord op hebben. Bovendien 
maken ze bij ons ook nog eens vaak kans op 
een snellere reactie.’ 

Natuurlijk kunnen leden met vragen ook 
contact opnemen met hun afdelingsvoorzit-
ter. Van den Hout wil de misvatting wegne-
men dat regiovertegenwoordigers hoger op 
de partijladder zouden staan dan afdelings-
bestuursleden: ‘We hebben een duidelijke 
rol, maar er is verder totaal geen sprake van 
een hiërarchie. Daarnaast hebben wij als 
regiovertegenwoordigers geregeld contact 
met partijgenoten met andere functies, zoals 
Kamerleden. Zo kunnen we vrij gemakkelijk 
samenwerking en overleg tot stand brengen. 
Als ik leden van andere partijen spreek, ben 
ik vaak trots op het feit dat onze bestuurders 
en volksvertegenwoordigers zo benaderbaar 
zijn.’ ‘En als er al sprake zou zijn van een 
hiërarchie,’ voegt Hugues met een knipoog 
toe, ‘dan bungelen wij in feite onderaan. 
Want wij zijn eigenlijk de dienaars van de 
leden.’ •

tekst Lesley Arp
foto's archief SP

‘Regiovertegenwoordigers  
zijn diegenen waar afdelingen 
bij problemen altijd op kunnen 
terugvallen’
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‘Stop met medicaliseren, ga uit van samenredzaamheid.’  
Peter Verschuren, SPwethouder in MiddenGroningen, heeft 
een fascinerend boek geschreven over de jeugdzorg. Niet zozeer  
over knelpunten en geldgebrek als wel over kansen en nieuw  
perspectief. ‘Onder zorgverleners is dit echt geen vloeken in 
de kerk.’ 

‘ NIET ALLE JEUGDZORG 
 IS NOODZAKELIJK 
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Het lijkt de omgekeerde wereld. Een  ervaren 
wethouder die een boek schrijft om ‘zelf 
greep op de materie te krijgen’. Peter 
 Verschuren deed het. Worstelen met ge-
boeide handen: Hoe de gemeente greep zoekt 
op de jeugdhulp is het resultaat. Verschuren: 
‘De wereld van de jeugdzorg is waanzinnig 
ingewikkeld. Toen ik in 2018 de portefeuille 
jeugdzorg kreeg, ging er een wereld voor me 
open. Ik sprak met heel veel mensen over 
het onderwerp. Ik schreef hun verhalen 
op, omdat ze bij mij dan beter beklijven. 
Zo schreef ik ook al eens een boek over de 
voedselbank. Doel van die methode is: zelf 
goed inzicht krijgen.’ En dat lukt? ‘Ja. Niet 
dat ik nu alles over de jeugdzorg begrijp. 
Maar tijdens gesprekken met zorgaanbie
ders, beleidsmedewerkers, jongeren, ouders, 
huisartsen, scholen et cetera kan ik als 
wethouder makkelijker opereren, omdat ik 
weet waar ik het over heb.’ 

Peter Verschuren is sinds 2014 namens de 
SP wethouder in HoogezandSappemeer, 
dat vier jaar later als grootste kern met 
Menterwolde en Slochteren opging in 
de gemeente MiddenGroningen. Zo’n 
60.000 inwoners telt het geheel. Het aantal 
bijstands ontvangers is er relatief hoog. 
Het zorggebruik ook: 18 procent van alle 
jongeren onder de 18 jaar ontvangt geïn
diceerde jeugdzorg. De gemeente ‘kampt 

met financiële tekorten die tot draconische 
bezuinigingen dwingen’, aldus het boek van 
Verschuren. 
Achttien procent is erg veel. Om dan politiek 
verantwoordelijk te zijn, moet zwaar zijn. 
Moedeloos of gefrustreerd lijkt Verschuren 
daar niet van te worden. ‘Dit zegt iets over 
de samenleving. Ik wil er mijn best voor 
doen om die ontwikkeling te keren.’ 

Toen het kabinet in 2015 in het kader van 
een gigantische bezuinigingsronde drie 
cruciale zorgtaken bij de gemeenten neer
legde (de toeleiding naar werk, de Wmo en 
de jeugdzorg) leidde dat tot een storm van 
protest. Vooral omdat het Rijk daar niet de 
benodigde zak met geld aan hing. In zijn 
boek beschrijft Peter Verschuren dat dit 
proces ook voordelen heeft opgeleverd. En 
dat mag opmerkelijk heten; de zogenaamde 
decentralisatie van zorgtaken wordt immers 
door velen gezien als het klakkeloos over  
de schutting gooien van genoemde taken bij 
de gemeenten. Maar al pratende en schrij
vende merkte Verschuren ook iets anders. 
Vertrekpunt van zijn analyse: het belang  
van het kind. 

Problemen en probleempjes
‘Kijk, er wordt tegenwoordig vaak heel veel 
van een kind verwacht. Als het ook maar 
iets afwijkt, komt er al ‘zware hulp’ in beeld. 

Begrijp me goed, als er sprake van zware 
stoornissen, dan heeft een kind absoluut 
hulp nodig. Maar heb je te maken met een 
multiprobleemgezin met veel liefde voor 
het kind, dan zou je het eens anders kun
nen doen. Te snel wordt vaak het middel 
ingezet van jeugdhulp. Soms kun je zeggen: 
er is geen echt veiligheidsrisico, het kind is 
alleen erg druk. Het heeft te maken met het 
opdringen van onze eigen normen. De hele 
samenleving is doorgeschoten in het ver
lenen van professionele hulpverlening, als 
het even niet goed gaat.’ 

‘Medicaliseren’ heet dat in jargon. ‘Dit 
terwijl het over problemen en probleempjes 
gaat die iedereen meemaakt. Soms zit het 
probleem bij de ouders. Een druk kind, dat 
leidt onder schulden of stress in gezin, hoef 
je misschien helemaal niet naar een behan
delaar te sturen. Je zou ook kunnen denken 
aan een gespecialiseerde gezinsverzorger die 
de moeder helpt.’
Dat lijkt een niet al te ingewikkeld traject. 
Maar de praktijk is anders. ‘Je kunt te maken 
krijgen met scholen die zeggen: ga met 
dat kind maar naar de huisarts, want via 
de gemeente duurt het te lang voor er iets 
gebeurt. En vervolgens met een huisarts die 
zegt: ga maar de GGZ, die hebben wel een 
behandelplan.’ 

Zou je constateren dat de inzet van profes
sionele hulp misschien een te zwaar middel 
is, dan ziet Verschuren een voordeel in 
de decentralisatie. ‘Jeugdzorg is niet meer 
geïsoleerd nu het bij de gemeente is onder
gebracht. Bij die gemeente zit ook bijvoor
beeld de schuldhulpverlening, de Wmo en 
de toeleiding naar werk.’ Dat zou, aldus 
Verschuren, kunnen leiden tot sneller en 
doeltreffender schakelen in het belang van 
het kind. ‘We hebben als gemeente nog lang 
niet alle winst behaald die erin zit. Er moet 
nog veel verbeterd worden.’ 

Belangrijk is echter, zo redeneert Verschu
ren, dat we ons dúrven te realiseren, dat 
niet alle jeugdzorg noodzakelijk is. Dan zou 
je kansen kunnen zien. ‘Maar de praktijk is 
weerbarstig. Je hebt bijvoorbeeld te maken 
met ouders die hulp eisen. Met scholen die 

VERDER UITGROEIEN

De decentralisatie is geen wondermiddel gebleken. Er zijn nog 
steeds problemen. Maar er is wel een waardevolle ontwikkeling  
op gang gekomen om de problemen van het héle gezin in samen-
hang aan te pakken en om meer aandacht te hebben voor  
preventieve voorzieningen en voor ondersteuning vanuit het eigen  
netwerk. Sinds de beroerde uitgangssituatie in 2015 is er een 
positieve ontwikkeling op gang gekomen in de samenwerking 
tussen gemeenten en zorgaanbieders, een ontwikkeling die nog 
verder kan uitgroeien.

Peter Verschuren, passage uit Worstelen met geboeide handen

‘Er wordt wel heel veel van een kind  
verwacht, dat heeft ook te maken met 
opgedrongen normen’ 
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hulp eisen en zeggen: Jantje mag blijven, 
maar dan moet hij wel hulp krijgen. En 
huisartsen kunnen vervolgens hulp gewoon 
voorschrijven. Als gemeente kunnen we 
alleen stappen zetten door het gesprek aan 
te gaan. We kunnen niet zeggen: dat en 
dat mag niet. Dat maakt het juist zo inge
wikkeld. Kijk, uiteindelijk gaat het om het 
belang van het kind. Dat belang hoeft niet te 
zijn: zoveel mogelijk hulp inzetten. Het gaat 
erom dat je kijkt of er ándere hulp ingezet 
kan worden. Soms is een kind niet geholpen 
bij een behandeltraject bij een psycholoog 
of een uithuisplaatsing. Neveneffect van die 
manier van werken zou kunnen zijn, dat de 
kosten omlaag gaan.’

Verschuren geeft toe dat de tendenzen 
in MiddenGroningen extreem zijn. ‘We 
hebben hier te maken met grote aantallen 

jongeren in de jeugdzorg, relatief veel multi
probleemgezinnen en sociaaleconomische 
problemen. Plus zware financiële problemen 
bij de gemeente. Maar de problemen rond 
jeugdzorg zijn niet uniek. Ze spelen overal in 
Nederland.’

Corona
Het boek was zo goed als klaar en toen sloeg 
corona toe. “En de wereld veranderde als bij 
toverslag”, schrijft Peter Verschuren, die een 
extra hoofdstuk aan het boek toevoegde. 
Want wat bleek, toen de hulp bij de gezin
nen stokte en de scholen dicht waren? ‘Veel 
multiprobleemgezinnen hebben zich prima 
gered zonder hulp. Die ervoeren ontspan
ning: de kinderen hoefden niet om half 
negen op school te zijn en ze hoefden het 
huis niet op te ruimen want de hulpverlener 
kwam niet. Ik denk dat we eens heel goed 
moeten nadenken over wat dit betekent. Het 
is een extra reden om ons af te vragen: doen 
we het eigenlijk wel goed?’ 

Maar bestaat niet het gevaar dat mensen nu 
gaan roepen: aha, kort die jeugdzorgbudget
ten dan maar? ‘We leggen er alleen in onze 
gemeente al miljoenen per jaar op toe en er 
moet absoluut geld bij. Maar met financiële 
druk is niets mis. Die dwingt je om heel 
kritisch te kijken of alle professionele hulp 
wel nodig is, en dat is goed. Het beste voor 
het kind is niet per definitie steeds meer 

HET HELE SYSTEEM

‘Ik heb meegemaakt dat er na de 
Cito-toets stapels telefoontjes 
binnenkwamen van ouders die 
teleurgesteld waren over de uitslag. 
Of hun kind geen dyslexietest kon 
doen of een IQ-test. Een begrijpelijke 
vraag, want door de hoge verwach-
tingen in onze samenleving en door 
alle mogelijkheden die er zijn, wil je 
het beste voor je kind. Met die 
vragen worden ook leerkrachten 
overstelpt en dan is de stap om door 
te verwijzen voor een diagnose heel 
snel gezet. Het hele systeem waarin 
we werken draagt bij aan medicalise-
ren, want zonder diagnose krijg je 
geen hulp of wordt de hulp niet 
betaald.’ 

Cynthia Schenk, adviseur Sociaal 
Domein in Worstelen met geboeide 
handen

‘Steeds meer gespecialiseerde hulp inzetten is niet 
per definitie het beste voor het kind’ 

gespecialiseerde hulp inzetten. En let wel: 
in ‘zorgverlenersland’ is dit niet bepaald 
vloeken in de kerk. Ook daar wordt vaak de 
vraag gesteld: waar zijn we mee bezig? Goed, 
het is heel moeilijk en het gaat langzaam. 
Hoe krijg je het voor elkaar? Dat is de wor
steling.’ 

tekst Rob Janssen
foto Anjo de Haan

WIJ!

Over het antwoord op de vraag wat hen het beste geholpen heeft, zijn 
de meiden het hartgrondig eens. ‘Wij!’ Waarmee ze doelen op de 
steun die ze aan elkaar hebben. (...) Over wat niet helpt, zijn ze het 
ook eens: ‘Dat er steeds andere mensen komen. Dat is haast niet bij 
te houden.’ En een goede raad voor de hulpverleners: ‘Kijk meer naar 
de persoon zelf, stop ons niet meteen in een hokje, maar verdiep je 
echt in ons. Dat gebeurt nu vaak niet.’ 

Vaste bezoekers van jongerencentrum Amovement in Hoogezand – 
passage uit Worstelen met geboeide handen

Worstelen met geboeide 
handen: Hoe de gemeente 
greep zoekt op de jeugdhulp.
Peter Verschuren. 
Uitg. Passage, 2020.
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Er komt een buurvrouw naar beneden, Ian plakt zichzelf van schrik tegen de muur.
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‘Hij was meteen anders. Hij werd voor het 
eerst onderzocht toen hij 9 maanden was, 
omdat hij niet sliep. Hij sliep alleen maar 
als hij bij me zat en reageerde heel intens 
op alles. Hij was geen baby, hij wilde zitten. 
Een klein directeurtje’, vertelt Tamara, Ians 
moeder. Ian is autistisch. 
Na jaren met steeds wisselende scholen en 
schandelijke behandeling van haar kind 
(Ian werd op een van de scholen in een kast 
opgesloten en geslagen) hield Tamara Ian 
thuis, waar ze hem vanaf zijn twaalfde zelf 
onderwees. Uiteindelijk kregen ze op zijn 
dertiende vrijstelling. 

In heel Nederland zitten rond de 15.000 
kinderen die speciaal onderwijs nodig 
 hebben, noodgedwongen thuis omdat er 
geen goede plek voor ze is. Ze vallen tussen 
wal en schip. 

Ian en Tamara hebben het niet makkelijk. 
Er werd en wordt steeds getwijfeld aan Ians 
intelligentie, onterecht maar het zorgt voor 
veel problemen. Instanties willen daar
door hulp forceren en vinden dat hij in een 
woongroep moet gaan wonen. Maar Ian 
wil helemaal niet in een woongroep, hij wil 
lekker thuis blijven bij zijn moeder. Daar
naast deed een politieagente, die hen nooit 
persoonlijk sprak, op aanwijzing van een 
buurvrouw met psychische problemen een 
valse melding bij Veilig Thuis. Die melding 
is nooit ingetrokken, daardoor staan ze nu 
bekend als een gezin dat hulp nodig heeft. 

IAN’S WORLD
Dit geeft zowel Ian als zijn moeder erg veel 
stress. Ze moeten telkens weer uitleggen dat 
er niets aan de hand is. 

Ian en Tamara wonen inmiddels bijna 
vijftien jaar op de gezellige, maar kleine 
en oude etage in Amsterdam OudWest 
met veel boeken, kleding en kunst. Er zijn 
hier echter veel te veel prikkels, waardoor 
Ian  bijna niet slaapt en chronisch moe is. 
Bemoeienis van onbegrijpende buren zorgt 
voor veel extra stress. Het resultaat is dat Ian 
zelden buiten komt. Soms maanden aan een 
stuk niet. De 47 vierkante meter is letterlijk 
zijn wereld. Maar geen veilige wereld. Het 
geluid van de vele buren dringt continu 
de woning binnen. Uitzicht op een andere 
 woning is er niet. Ook financieel is het 
moeilijk, Tamara’s uitkering wordt gekort 
omdat Ian in december 21 is geworden. Men 
verwacht dat je dan in je eigen onderhoud 
kan voorzien, wat niet realistisch is. 

Gedurende een halfjaar sprak ik twee
wekelijks met Ian af. In de kleine etage die 
zijn wereld is, werkten we samen aan een 
serie portretten. Omdat Ian een bijzondere 
verschijning is, met een enorm authentiek 
en eigen gevoel voor kleding en stijl, vroeg 
ik hem voor iedere shoot te bedenken hoe 
hij er uit wilde zien. Een creatieve samen
werking, om te laten zien hoe zijn leven 
eruitziet. 

foto’s en tekst Ernst Coppejans

>>>

In 2019 won Ernst Coppejans met zijn fotoserie Sold de  
Paul Peters Fotoprijs, een door de SP ingestelde prijs voor 
sociale fotografie. Ian’s World maakte hij als vervolgopdracht.
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De tafel deelt het huis  
doormidden. Daarachter  
heeft Ian zijn eigen huis- en 
slaapkamer en zijn de keuken 
en douche. Ze zitten er niet 
vaak aan. Als hij energie  
had, zouden ze er 
waarschijnlijk bord spellen 
spelen, bedenkt Ian.
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In bed slaapt Ian met een zeemeerminnenstaart. Zonder dekens, altijd met het raam open en de verwarming uit  
omdat hij het vaak te warm heeft.

Het antwoord op de vraag hoe het met hem gaat is eigenlijk altijd: ‘Moe.’ Als ze ooit een andere woning zouden krijgen en hij volledig 
was uitgerust, zou Ian het liefst ontwerper worden. Met het geld dat hij daarmee gaat verdienen, gaat hij mensen helpen. Met name 
kinderen in een vergelijkbare situatie. Hij zou nog steeds lekker samenwonen met zijn moeder, maar met een grote gezamenlijke 
ruimte én ruime privéplek voor beiden.
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Als de herrie van buiten hem te veel wordt, 
kruipt Ian het liefst weg onder zijn dekbed om 

zich van de wereld af te sluiten. Het helpt niet echt, 
maar geeft hem in elk geval even het gevoel 

dat hij er iets aan doet.

Ian gaat ook weinig de deur uit omdat hij zich  
niet kan kleden zoals hij wil, hij zou daar te veel  

op aangesproken worden. Of het nu vintage  
trainingspakken zijn of jurken, hij draagt het  

met overtuiging en flair.

Moeder en zoon zijn twee handen op een buik  
en zorgen goed voor elkaar. Ian kookt graag.  
Zijn laatste creatie: pasta met rijst, bonen met  
tomatensaus en gebakken ei. Een interessante maar 
verbazend lekkere combinatie, volgens de twee.

‘Kimono’s vind ik prachtig en ze passen bij me. Als 
kind dacht ik al dat ik in een vorig leven Chinees was, 
de ontwerper van een rioolsysteem. Gevraagd waar ik 
vandaan kwam antwoordde ik ook altijd dat ik  
vroeger een Chinees was en daarom deze ogen had.’
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Omdat Ian niet genoeg energie heeft voor dingen 
die hij liever doet, gamet hij veel. Dat kost weinig 
moeite. Hij gaat op in het spel, zijn voeten  
meebewegend met wat er op het scherm gebeurt.
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BANK

 › Wil de SP een bank oprichten?
‘Haha nee, ik wil liever niet de nieuwe Gerrit 
Zalm worden. Ik vind wel dat iedereen de 
keuze moet hebben om het deel van het  
eigen spaargeld waarmee iemand geen risico 
wil lopen risicovrij te bewaren bij een veilige 
Staatsbank. Zo’n alternatief voor commer-
ciële banken bestaat nu niet. Nu is het zo 
dat als je het geluk hebt dat je wat spaargeld 
opzij kunt zetten, je bank met jouw geld 
allerlei beleggingen doet waar niemand op 
zit te wachten. Zo wordt spaargeld van men-
sen geïnvesteerd in wapens en de fossiele 
industrie. Bankiers gaan ervandoor met het 
rendement, maar mensen zien er niets van 
terug. Dat moet anders.’

 › Welk probleem moet dat oplossen?
‘De afhankelijkheid van de samenleving van 
een paar mega-grote commerciële banken. 
Niet alleen de veiligheid van al ons spaar-
geld is afhankelijk van ze, maar ook het hele 
betalingsverkeer kan niet zonder ING,  
ABN Amro en de Rabobank. Deze banken 
weten dat zij onmisbaar zijn. Ze weten dat 
de overheid hen niet failliet zal laten gaan, 
wat zij ook doen. Zij functioneren dus als 
een soort semipublieke instellingen, maar 
waar wel enorme bonussen worden uit-
gekeerd en aandeelhouders miljarden winst 
maken. Dat is onrechtvaardig. Om minder 
afhankelijk van ze te worden hebben wij een 
echt veilig en publiek alternatief nodig. Dit 
zal een stap zijn in de richting van een beter 
stelsel waarin slecht presterende banken 
gemakkelijker failliet kunnen gaan, zodat 
de samenleving bij een volgende crisis niet 
weer opgezadeld wordt met de rekening van 
hun redding.’

 › Dit is de voorlopige afsluiting van een 
lange discussie.
‘Zeker. Op 24 juni 2020 debatteerde de 
Tweede Kamer over de toekomst van het 
geldstelsel, op verzoek van de SP. Dit was  
in goede samenwerking met het burger-
initiatief Ons Geld, dat al jaren geleden 
meer dan honderdduizend handtekenin-
gen verzamelde om het onderwerp op de 

Eind juni besprak de Tweede Kamer een aantal voorstellen van 
SP-Tweede Kamerlid Mahir Alkaya. Voorstellen die ons geldstelsel 
veiliger en minder afhankelijk van commerciële banken moeten 
maken. Zo moet er volgens Alkaya een nieuwe Spaarbank komen.

SPAREN EN BETALEN  IS EEN PUBLIEKE ZAAK

agenda van de Tweede Kamer te zetten. 
Daarna kwam er onder meer een uitgebreid 
onderzoek van de Wetenschappelijke Raad 
voor Regeringsbeleid en een rapport van De 
Nederlandsche Bank over het geldstelsel. 
Met ons eigen SP-initiatief voor de oprich-
ting van de nationale betaal- en spaarbank 
hebben wij het onderwerp concreet gemaakt 
en kon er een Kamerdebat plaatsvinden.’

 › Wat zijn de voordelen van zo’n  
spaarbank?
‘Mensen krijgen de mogelijkheid om hun 
geld gratis digitaal te bewaren, buiten com-
merciële banken om. Door ook betalingen 
van, naar en tussen deze publieke bank-
rekeningen mogelijk te maken, wordt er een 
basisvoorziening voor sparen en betalen 
ingericht, die naast het huidige banken-
stelsel kan bestaan. Mensen krijgen dus een 
100 procent veilig en gratis alternatief voor 
banken. Bovendien is negatieve rente dan 
uitgesloten.’

 › Het debat ging niet alleen over  
de spaarbank.
‘Nee, wij hebben ook benadrukt dat het 
uiterst belangrijk is dat contant geld breed 
geaccepteerd blijft in de samenleving. Door 
de coronacrisis zagen wij helaas dat veel 
winkelketens geen contant geld meer gingen 
accepteren. Ook daarvóór stond het gebruik 
van contant geld onder druk vanwege het 
verdwijnen van geldautomaten. Contant 
geld is niet alleen belangrijk voor de mensen 
die het gebruiken, maar ook voor de hele 
economie. Het biedt volledige privacy en is 
altijd een terugvaloptie wanneer er bijvoor-
beeld een grootschalige storing is. Gelukkig 
zijn veel partijen het met ons eens hierover. 
Het kabinet gaat ervoor zorgen dat contant 
geld breed geaccepteerd blijft.’

 › Minister Hoekstra was niet zo bereid met 
je voorstellen mee te gaan. Wat waren zijn 
argumenten?
‘Het was wonderbaarlijk om te zien, maar 
hij had eigenlijk geen goede argumenten. 
Hij kon bijvoorbeeld niet goed uitleggen 
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‘Voorkomen dat wij wéér 
commerciële banken moeten 
redden met belastinggeld’

waarom mijn voorstel heel duur zou zijn, 
terwijl dat niet zou gelden voor waar De 
Nederlandsche Bank nu mee bezig is. Dit 
viel heel veel mensen op. Ik geef toe, het 
is ook een complex onderwerp. Maar van 
een minister van Financiën had ik toch een 
betere voorbereiding verwacht.’

 › Er is inmiddels gestemd over een  
aantal voorstellen die uit deze discussie 
voortkwamen. Tevreden?
‘Mijn voorstel voor de oprichting van een 
publieke nationale betaal- en spaarbank  
is helaas niet aangenomen. Er stemden  
79 Kamerleden tegen; 71 voor. Het was dus 
erg spannend – het geldstelsel is een publie-

ke taak, en dat die bij commerciële banken 
niet in veilige handen is beseffen steeds 
meer partijen. Daarom zijn andere moties 
van mij wel aangenomen, onder andere om 
experimenten te starten met toegang bieden 
aan burgers tot De Nederlandsche Bank. Je 
ziet dus heel langzaam wel een kentering in 
het debat komen.’

 › Hoe gaat het nu verder?
‘De Tweede Kamer heeft mij aangewezen 
als rapporteur op dit onderwerp. Dit klinkt 
veel belangrijker dan het in feite is. Eigenlijk 
komt het erop neer dat ik de experimenten 
bij De Nederlandsche Bank in de gaten ga 
houden namens het parlement. Ik heb niet 

de illusie dat een écht rechtvaardiger geld-
stelsel er gaat komen onder leiding van deze 
minister en dit kabinet. Ik ben nu al twee 
jaar bezig met dit voorstel en de hele discus-
sie eromheen wordt al veel langer gevoerd. 
Ondertussen is de volgende economische 
crisis alweer aanstaande. Om te voorkomen 
dat wij wéér commerciële banken moeten 
redden met belastinggeld is een grote SP na 
de aanstaande verkiezingen hard nodig.  
Een goede uitslag kan, gezien hoe spannend 
de stemming was, een heel groot verschil 
maken voor het echt publiek maken van 
sparen en betalen.’ •

tekst Diederik Olders
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In Venlo bestuurt de SP mee. Samen 
met de andere coalitiepartijen 
regelde de SP er een noodpot voor 
culturele en sport-instellingen. 

  > SPORT EN CULTUUR

Verenigingen die door de corona-
crisis in de problemen komen kunnen 
een beroep doen op dit fonds. Zo 
maken we het verschil. 

  > ONAFHANKELIJK  
ONDERZOEK  
CORONA-AANPAK

 
Ondanks gemor van de coalitie heeft de 
Tweede Kamer toch in meerderheid voor 
een voorstel van SP en PvdA gestemd, om 
het corona-beleid onafhankelijk te laten 
onderzoeken. Lilian Marijnissen: ‘Het is 
belangrijk dat we leren van de corona-
aanpak tot nu toe. Wat is er misgegaan en 
hoe kunnen we zorgverleners en patiënten 
beter beschermen? Zo kunnen we beter 
voorbereid zijn op een tweede golf.’

  > WONEN IN  
VEENENDAAL

De SP in Veenendaal heeft ervoor gezorgd 
dat er tijdens de corona-crisis geen 
mensen uit hun tijdelijke huurwoningen 
mogen worden gezet. Bewoners van de 
Dennenlaan maakten zich zorgen dat hun 
woningen binnenkort gesloopt zouden 
worden. Het zoeken naar een nieuwe 
woning is nog moeilijker en tijdrovender 
dan normaal, in corona-tijd komen er 
minder woningen vrij en zijn bezichtigingen 
moeilijker. Samen met andere partijen 
dwong de SP Veenendaal de toezegging af 
dat de huurders voorlopig mogen blijven.

  > WONING ETTY HILLESUM GERED
De Amsterdamse woning waar de Joodse Etty Hillesum tijdens de oorlog haar 
dagboeken schreef is gered van de sloop. Het pand krijgt de beschermde status 
van een monument. SP-gemeenteraadslid Tiers Bakker voerde samen met 
buurtbewoners actie voor behoud van de woning. Bakker: ‘Dit is fantastisch 
nieuws. De woning is gered en blijft zo een plek om fysiek te herdenken en te 
herinneren. Hillesum schreef een van de belangrijkste nagelaten documenten 
over de Holocaust.’
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In februari sloeg de SP Bernheze alarm 
omdat er te weinig AED’s waren in die 
gemeente: apparaten waarmee levens 
gered kunnen worden van mensen na een 
hartstilstand. Samen met lokale EHBO’ers 
heeft de SP actie gevoerd en nu heeft de 
gemeente de eerste van een aantal nieuwe 
kastjes met AED’s opgehangen. Zodat 
inwoners weer met een gerust hart de 
straat op kunnen.

  > LEVENSREDDENDE 
KASTJES 
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Pensioenen ingewikkeld? Zeker! Maar het 
lukt SP-Kamerlid Bart van Kent in een 
filmpje heel goed om duidelijk te maken 
waarom de ‘pensioendeal’ een slechte deal 
is. ‘We gaan van het beste pensioenstelsel 
ter wereld, naar een gokpensioen. 
Waardoor de hoogte van je pensioen nog 

  > ZEKERHEID BETER DAN GOKPENSIOEN

meer afhankelijk wordt van de dagkoersen 
op de financiële markten.’ De pensioendeal 
schendt volgens Van Kent ook nog eens 
alle eerdere afspraken. ‘Hoe kun je nou 
vertrouwen op een kabinet, vakbond of 
werkgever als eerder gemaakte afspraken 
van tafel worden geveegd?’ 

Nieuwsgierig waarom in het huidige 
pensioensysteem jong en oud níét 
tegenover elkaar staan? Waarom de 
pensioenfondsen veel beter gevuld zijn dan 
we denken en waarom we zekerheid niet 
moeten inruilen voor een casino-pensioen? 
Bekijk het dan snel op sp.nl/gokpensioen

  > VAN ROEMERNORM  
NAAR WET

Maximaal 10 procent van de 
overheidsuitgaven mag besteed 
worden aan het inhuren van 
externen, zoals dure consultants 
en managers. Dat heeft de Tweede 
Kamer jaren geleden vastgelegd in 
de Roemernorm, naar een voorstel 
van oud SP-leider Emile Roemer. 
Maar het afgelopen jaar is de 
inhuur van externen juist met 20 
procent gestegen. Volgens 
SP-Kamerlid Ronald van Raak 
moeten overheden zélf hun taken 
kunnen uitvoeren: ‘Een norm 
stellen is voor het kabinet blijkbaar 
niet voldoende. Daarom zijn we 
bezig met een wet, die na de zomer 
wordt ingediend. Daarmee stellen 
we paal en perk aan dure 
managers bij de overheid.’
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ANNEXATIE NIET FRIS

Palestijnse kinderen zoeken afkoeling 
tijdens een hittegolf in de Westoever. De 
Israëlische regering heeft plannen om een 
groot deel van het Palestijnse gebied in 
de Jordaanvallei te annexeren - volgens 
Trump een ‘vredesplan’. Dat is een grove 
schending van het internationaal recht. SP-
Kamerlid Sadet Karabulut deed samen met 
meer dan duizend collega's uit heel Europa 
een oproep om annexatie te voorkomen. 
Ook vond ze steun in de Tweede Kamer voor 
het voorstel dat de Nederlandse regering 
naar opties moet zoeken om in het geval 
van annexatie sancties op te leggen.

foto Menahem Kahana/ANP©

UITGELICHT
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Als er een vaccin of geneesmiddel komt 
tegen Covid-19, moet dat voor iedereen 
gratis beschikbaar zijn. ‘Dat is een kwestie 
van rechtvaardigheid, maar het is ook 
cruciaal voor de volksgezondheid’, stelt 
Lilian Marijnissen. De SP heeft daartoe 
een petitie gelanceerd. Samen met meer 
dan tien andere linkse partijen in Europa, 
in een uniek samenwerkingsverband met 
de Parlementaire Assemblee van de Raad 
van Europa. 

  > OPROEP: GRATIS CORONA-VACCIN

Bewoners van de 
Groninger wijk Beijum 
waren verbolgen over 
bouwplannen, waar zij niet 
bij betrokken waren. De SP 
kaartte hun klacht aan en 
nu krijgen de bewoners 
alsnog inspraak. Jimmy 
Dijk, SP-fractievoorzitter in 
de gemeenteraad: ‘Naar 
bewoners wordt niet altijd 
vanzelf geluisterd, het is 
daarom heel goed dat de 
bewoners van Beijum zelf 
zeggenschap hebben 
afgedwongen.’

  > ZEGGENSCHAP 
BEWONERS 

De partijen roepen op een voorbeeld te 
nemen aan de Amerikaanse uitvinder 
Jonas Salk. Hij ontdekte het vaccin tegen 
het poliovirus. Op de vraag wie het patent 
op zijn uitvinding kreeg, gaf Salk het 
beroemde antwoord: ‘Het volk. Er is geen 
octrooi. Zou je de zon kunnen patenteren?’ 
Zo kwam het poliovaccin zonder patent op 
de internationale markt en de ziekte is nu 
in grote delen van de wereld uitgeroeid. 
Teken de petitie op sp.nl/Z5e

  > FYSIOTHERAPIE  
VOOR ÁLLE CORONA-
PATIËNTEN

SP-TweedeKamerlid Henk van Gerven 
pleit voor fysiotherapie voor álle corona-
patiënten die dat nodig hebben. Een aantal 
patiënten die corona hebben gehad, blijkt 
langdurig klachten van moeheid en 
kortademigheid te houden, waarvoor 
fysiotherapie noodzakelijk is. Echter, 
alleen wie in het ziekenhuis heeft gelegen, 
krijgt deze fysiotherapie vergoed. Voor wie 
niet in het ziekenhuis heeft gelegen, valt 
een chronische behandeling niet onder de 
basisverzekering. Dan hangt vergoeding af 
van de aanvullende verzekering, en die 
heeft niet iedereen. Van Gerven: ‘Elke 
coronapatiënt die fysiotherapie nodig heeft 
om te revalideren moet deze kunnen 
krijgen. Dit mag niet afhangen van het feit 
of men dit zelf kan betalen.' 
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  > SUCCES: AMBULANCEZORG

De aanbestedingen in de ambulancezorg zijn van de baan, na jarenlange strijd 
van de SP en professionals uit de ambulancewereld. Regionale aanbieders 
gaan nu voor onbepaalde tijd de ambulancezorg verlenen. Wat de SP betreft, 
mag het kabinet nog een stap verder gaan. De ambulancezorg kan op termijn 
beter een overheidsdienst worden, stelt SP-Tweede Kamerlid Maarten Hijink: 
‘Winst en zorg gaan niet samen. Mensen maken zich al grote zorgen over de 
hoogte van de zorgpremie.’ Geld voor de ambulancezorg zou daarom niet in de 
zakken van aandeelhouders mogen verdwijnen.

Oud worden in je eigen buurt of wijk. Met ondersteuning van en voor mantel-
zorgers. Met zorgvoorzieningen, dagbesteding en inloop van wijkbewoners.  
Wie de SP kent, weet dat onze partij dit al jaren voor elkaar probeert te boksen.  
Na eerdere successen in andere gemeenten, is nu ook de hele Tilburgse 
gemeenteraad om. Unaniem stemde die in met de opdracht aan het college om 
ermee aan de slag te gaan. Wordt vervolgd – in Tilburg en andere gemeenten!

  > ZORGBUURTHUIZEN TILBURG 

  > STOP MEGA-SCHOLEN

Minister Slob heeft geprobeerd de fusietoets 
af te schaffen. De fusietoets is een rem op 
schaalvergroting in het onderwijs. Die is ooit 
op initiatief van de SP ingevoerd. Er wordt 
mee voorkomen dat scholen onbeperkt 
kunnen samengaan en zo groot worden dat 
de menselijke maat ontbreekt. Het plan van 
Slob is door de Eerste Kamer 
tegengehouden. SP-senator Bastiaan van 
Apeldoorn: ‘De fusietoets is nog steeds 
nodig. Volgens het kabinet is de toets een 
probleem voor scholen in krimpregio’s, maar 
dat kan de regering oplossen zonder het 
kind met het badwater weg te gooien. Ik 
verwacht nu dan ook dat minister Slob 
daarvoor met een ander plan komt.’
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De Vredesdag 2020 vond vanwege de 
coronacrisis niet in een bruisende, volle 
zaal maar online plaats. Prangende 
onderwerpen als vrede in tijden van 
corona en klimaatcrisis, Black Lives 
Matter-protesten en de macht van de 
wapenindustrie zijn er belicht. Zo leidde 
ROOD-voorzitter Arno van der Veen 
een gesprek met activist en oprichter 
van anti-oorlogsorganisatie CODE 
PINK Medea Benjamin uit Washington, 
SP-Kamerlid Sadet Karabulut en 
rapper-activist Lowkey uit Londen. 
Kijk de (Engelstalige) bijeenkomst terug 
op sp.nl/Z5W

  > VREDESDAG 2020  
OP VIDEO  

Lilian Marijnissen zal de lijst aanvoeren bij de Tweede Kamer-
verkiezingen van volgend jaar. Dat heeft de Partijraad op 20 juni 
besloten. Zonder afsluitende toespraak, bloemen en gejuich van de zaal 
dit keer, want de Partijraad is via video gehouden. Als alternatief is Lilian 
vlak na haar verkiezing geïnterviewd. Het interview is op sp.nl te 
bekijken. Marijnissen ziet kansen: ‘We zien steeds meer partijen die 
afscheid lijken te nemen van het neoliberalisme. De tijd van het 
doorgeslagen marktdenken lijkt voorbij. Om ervoor te zorgen dat het niet 
alleen bij woorden blijft, maar er ook echt wat verandert, is een grote SP 
nodig. De SP is nodig voor echte verandering, voor het nieuwe sociaal.’

  > ONZE LIJSTTREKKER
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  > NIEUW ROOD-
BESTUUR

Op de algemene ledenver-
gadering van ROOD op 28 
juni is een nieuw vierkoppig 
ROOD-bestuur gekozen. 
Een nieuw gezicht in het 
team is Jerom Maat uit 
Groningen, die daar al een 
tijd actief was in de lokale 
ROOD-groep en nu verko-
zen is als algemeen be-
stuurslid. Jerom studeert 
geschiedenis. Carlos van 
Eck (Amsterdam) en Hans 
de Waard (Groningen) zien 
we weer terug in het bestuur, 
evenals Arno van der Veen 
als voorzitter. Helaas is 
afscheid genomen van 
Marieke Alleman en Basti-
aan Meijer, die beiden niet 
terugkeren in het bestuur.

 SP-Tweede Kamerlid 
Jasper van Dijk heeft de 
steun gekregen van de 
Tweede Kamer voor zijn 
voorstel dat de regering 
binnen een paar maanden 
moet onderzoeken wat de 
gevolgen zijn van de lage 
jongerenuitkering (250 euro 
per maand). Een eerste stap 
om armoede onder 
jongeren aan te pakken.

 Naar aanleiding van het 
manifest 'Samen bouwen 
aan bewegen als het nieuwe 
normaal', kreeg het geza-
menlijke voorstel van SP en 
VVD om sporten en 
bewegen te stimuleren, de 
Tweede Kamer mee. Het 
manifest is geschreven door 
zeven sport-beroemdheden, 
waaronder Epke Zonderland 
en Louis van Gaal.

 Een voorstel van de SP 
tegen discriminatie op 
bestelling is aangenomen: 
bij de eisen die aan uitzend-
bureaus gesteld worden, 
moet non-discriminatie 
expliciet opgenomen 
worden. Uitzendbureaus 
kunnen niet meer straffeloos 
discrimineren.

De Partijraad vond in juni plaats, via video-
vergaderen. De zaal in partijkantoor De Moed 
kon niet zoals normaal gevuld worden met 
leden van de Partijraad. Van de nood is een 
deugd gemaakt; de zaal is nu ingericht als tv/
video-studio. Harre van der Nat is met zijn 
collega Bram van Boven als ‘team 
evenementen’ aan de slag gegaan om van het 
niet-zo-fotogenieke oude podium een heuse 
SP-studio te maken. Van der Nat: ‘We wilden 
al langer iets veranderen aan de opstelling van 

de Partijraad; zo’n twintig mensen zaten nu 
altijd tegen de rug van sprekers aan te kijken. 
Het is een gezamenlijk project geworden; 
medewerkers van de Tweede Kamerfractie, 
mensen van ict, onze eigen vormgevers – het 
is van ons allemaal.’ Het resultaat ziet er 
professioneel uit. Vanuit de noodzaak een 
corona-proof partijraad te organiseren is een 
slag gemaakt voor de toekomst. Geen zorgen: 
ook voor een partijraad met mensen in de zaal 
is de SP-studio nóg geschikter. 

  > VAN DE NOOD EEN DEUGD: SP-STUDIO
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EEN NIEUWE DEAL is de Europese groene deal 
duidelijk niet, het is allemaal juist meer van 
het oude. Met de Green Deal kiest Europa 
ervoor om voort te borduren op de oude 
economie. Eurocommissaris Frans Timmer-
mans en co willen vooral de markt met 
publiek geld verleiden om groene investerin-
gen te doen. De winst die hiermee wordt ge-
maakt komt bij de bedrijven terecht, terwijl 
huishoudens de financiële risico’s dragen. 
De Europese klimaatplannen zijn dan ook 
geenszins te vergelijken de Green New Deal 
waar de Amerikaanse socialiste Alexandria 
Ocasio-Cortez en vele anderen wereldwijd 
voor pleiten. In de Europese deal wordt de 
bestaande macht van vervuilende bedrijven 
in stand gehouden. Er wordt bijvoorbeeld 
niet getornd aan de ‘Energy Charter Treaty’: 
een verdrag dat de belangen van de olie-, 
gas- en kolenindustrie beschermt. Klimaat-
beleid waar huishoudens direct van profite-
ren ontbreekt. 

ROOD ANTWOORD OP DE 
EUROPESE GREEN DEAL
Met veel bombarie werd eind vorig jaar de ‘European Green 
Deal’ gepresenteerd. Voorzitter van de Europese Commissie 
Ursula von der Leyen voorspelde zelfs dat het plan dezelfde 
impact zou hebben als de maanlanding. Doordat het grote 
bedrijfsleven een stevige vinger in de pap heeft, is de 
deal echter verworden tot een zielloos compromis. De SP 
presenteert daarom een alternatief.

Gelijkheid is de sleutel
Alleen wanneer de economische ongelijk-
heid wordt aangepakt, kunnen de klimaat-
doelstellingen worden gehaald. Dit is precies 
wat de Europese Green Deal nalaat. Daarom 
doet de SP zeventien alternatieve voorstel-
len voor een klimaatbeleid waar mensen 
direct van profiteren. Al deze maatregelen 
zorgen voor werkgelegenheid. Want wat de 
SP betreft gaan effectief klimaatbeleid en 
sociaal beleid hand in hand. 

Het is daarom hoog tijd dat de overheid 
weer de regie terugpakt. Bijvoorbeeld door 
van energie weer een publieke taak te 
maken. De Europese Green Deal wil energie 
juist verder vermarkten en stelt één Euro-
pese energiemarkt als doel. Ook wordt het 
klimaatbeleid met de Deal op nog grotere 
afstand van de mensen geplaatst. De SP wil 
juist mensen meer macht geven om mee te 
beslissen en mee te delen in de opbrengsten 

van klimaat- en energiemaatregelen.  Zo 
biedt het verduurzamen van woningen dé 
kans om mensen echt te laten profiteren van 
het klimaatbeleid. Ook moeten investerin-
gen direct ten goede komen aan kwetsbare 
regio’s en aan de mensen die nu in de fos-
siele industrie werken en hun baan dreigen 
te verliezen. 

Minder macht naar multinationals
De Europese Green Deal wil bovendien alles 
met en binnen de vervuilende sectoren zelf 
oplossen. Dit terwijl we al decennia zien dat 
de lobby van multinationals de klimaatcrisis 
juist heeft verergerd. De SP wil bijvoorbeeld 
af van het falende systeem van handel in uit-
stoot (ETS). Want een drastische indamming 
van de uitstoot bereiken we alleen door het 
invoeren van harde wetgeving en afdwing-
bare normen. Bijvoorbeeld op het gebied 
van milieuvervuiling en schonere productie. 
Door de luchtvaart eerlijker te belasten, 
investeren we in een beter en goedkoper Eu-
ropees spoorwegennetwerk. Ook kappen we 
met grootschalige bomenkap voor biomassa, 
maar planten we juist massaal bomen bij. •

tekst Lesley Arp

Benieuwd naar de zeventien voorstellen van  
de SP voor een groener, schoner en duurzamer  
Europa? Lees ze allemaal op onze website:  
sp.nl/rood-antwoord
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LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Hoelang ben je al SP-lid? 
‘Sinds april. Ik heb meegedaan aan 
 bewonersacties tegen schimmelproblemen. 
Daarna werd ik uitgenodigd om daarover 
te vertellen bij de SPconferentie Stop de 
Wooncrisis in januari. Zo raakte ik steeds 
meer bij de partij betrokken.’

 › Waren jullie acties succesvol?
‘Ja, maar er kwamen helaas nieuwe 
 problemen. We kregen een ventilatie
systeem, maar nu tocht het. Toen de ener
gienota kwam moest iedereen honderden 
euro’s stookkosten bijbetalen. We bespreken 
nu met de woningbouw wat we daaraan 
kunnen doen. Verder heb ik een enorme 
 lekkage gehad tijdens een hoosbui, omdat 
een buis van de ventilatie niet goed was 
afgekit en los is komen te zitten.’

 › Maar je houdt de moed erin.
‘Jazeker. We gaan ook nog de strijd aan voor 
een goede speeltuin. We hebben een speel
plekje waar twee afgedankte speeltoestellen 
zijn geplaatst en waar niet veel aan is voor 
wat grotere kinderen. Volgens de gemeente 
hoeft er pas een speeltuin te komen als er 

 negentig kinderen wonen. Hier zijn er meer 
dan vijftig, die moeten toch ook kunnen 
spelen?’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik heb net een vast contract gekregen! 
Bij de fysiotherapiepraktijk waar ik al 
werk als secretaresse, receptioniste en 
personal assistant van de manager. Leuk 
werk,  sommige patiënten delen lief en leed 
met me. Ik heb hard moeten werken om 
hier te staan. Ik werd moeder toen ik nog 
op school zat. Als mijn klasgenoten hun 
huiswerk hadden gemaakt en een bord 
eten kregen voorgezet, zorgde ik voor mijn 
zoontje. Dan moest ik nog koken en pas in 
de avond kon ik studeren.’

 › Waar kunnen we je ’s nachts voor  
wakker maken?
‘Disney! Mijn favoriet is de Lion King. Als 
kind zei ik al: als ik kinderen krijg, neem ik 
ze mee naar Disney Parijs. Drie jaar geleden 
was het zover. Het was helemaal geweldig. 
We zijn in elke achtbaan geweest en hij 
genoot er net zo van als ik.’  • 

Buurtactivist Miranda Hagen 
(29) zal de coronacrisis niet 
snel vergeten. ‘Ik was met een 
vriendin in Disneyland Parijs 
toen ineens alles dicht moest. 
We hebben snel onze reis 
omgeboekt, ik was zo bang dat 
ik in Frankrijk vast zou komen 
te zitten.’ Gelukkig kon ze net 
op tijd terug naar Gouda, waar 
ze woont met haar zoontje van 
acht. ‘Maar sinds de lockdown in 
Nederland begon hebben we zijn 
opa en oma al niet meer kunnen 
bezoeken.’

‘IK HEB ER HARD VOOR MOETEN WERKEN’
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ARMOEDE

Naast de aangekondigde huurverhoging krijgen we  
als toetje een forse verhoging van de zorgpremie.  
Is het niet tijd voor massale betogingen? Ook de 
 prijzen in de supermarkten worden iedere dag 
duurder, als je ziet wat een brood kost vraag ik mij 
af of iemand die alleen AOW heeft nog een brood 
kan betalen. Met eigen ogen heb ik gezien hoeveel 
mensen naar de voedselbank worden gedreven 
door het kabinetRutte. Als lid van een christelijke 
 gemeente proberen wij iedere maand een menu aan 
te bieden aan de allerarmsten, voor slechts drie euro. 
Iedereen geniet van dit driegangenmenu. Is het niet 
een schande dat het zo ver heeft moeten komen? Ik 
hoop van harte dat de SP ons zal voorgaan en samen 
met andere partijen een front zal vormen tegen deze 
onrechtvaardigheid.

Leo Snel

PENSIOEN

Er is een heleboel te doen rondom ons pensioen 
op het moment. Er is zogenaamd geen geld om te 
indexeren en er dreigen kortingen op de pensioenen, 
dit terwijl er 1500 miljard in kas is. Omdat dit verhaal 
natuurlijk steeds maar moeilijker te verkopen is  
probeert men nu het nieuwe pensioenstelsel er in 
hoog tempo doorheen te jagen. Dat stelsel is geen 
spaarpot meer, het is een verzekering en de uit
betalingen van de pensioenen worden afhankelijk 
van de schommelingen op de beurs, geen aantrek
kelijke gedachte. Waarom niet gewoon onze spaarpot 
met de zekerheden die we hebben aanpassen? Het is 
allemaal politiek dus weet op wie je stemt straks.

Katrien Van Haelewyn, Aardenburg
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CATEGORIE 1 (FOTO 1A/1B)
a. Nabij Sebastopol op de Krim bouwde ze, als vrijwillig verpleegster, 

met drijfhout en ijzeren platen, haar ‘British Hotel’ om patiënten 
te behandelen. Daarna masseerde ze de prinses van Wales. Wie? 
[voornaam, 3e van 4]

b. De scalpel werd gehanteerd door een oer-Hollandse plantsoort.  
De schilder? [Voornaam, 5e van 9]

CATEGORIE 2
a. Zorgvorm: lotgenoten delen ervaringen, en helpen elkaar met 

herstellen. Soms met extra activiteiten, maar zonder professionele 
ondersteuning. [12e van 13]

b. Bij benadering...Axillair: +0.5. Rectaal: -0.5. Oraal: +0.0.  
Welk apparaat? [14e van 17]

CATEGORIE 3 (FOTO 3A/3B)
a. ‘Het werkelijke gevaar voor vrouwen is niet opleiding, maar 

verveling’. Ze leverde een grote bijdrage aan de emancipatie van 
vrouwen in de gezondheidszorg. Studeerde Frans om een graad in 
medicijnen te krijgen in Parijs (die ze maar met moeite kreeg).  
[1e achternaam; 1e van 7]

b. MRI dus zonder röntgenstralen of ioniserende straling.  
In het Nederlands? [13e van 18]

CATEGORIE 4
a. Lambik gaf zijn jas aan Het meisje met het geitje, als uiting van een 

van deze goede daden, in De Zeven Snaren. Kent ú alle 7 werken uit 
het hoofd? [7e van 14]

b. Experimenteel type vaccin, eerder gebruikt bij Ebola, heeft voordelen 
over DNA inentingen. [1e van 3, afk.]

CATEGORIE 5
a. Idee: iedere zorgvorm heeft iets wat ‘goed’ is. Dat is meer dan ‘nut’ 

of ‘efficiëntie’. Ook: goed en rechtvaardig leven, samen met anderen. 
Hoe heet deze stroming, die kijkt naar hoe zorg in elkaar zit?  
[8e van 10]

b. Stuurhulp, automatisch zadel, ABS; om over telefoonhouders en 
gadgets maar te zwijgen. Gezond moet wel veilig blijven. [3e van 11]

CATEGORIE 6
a. Elke stad moest er een oprichten (Concilie van Nicea, 325 n.C.).  

Een buiten de stadsmuren gelegen verblijf voor reizigers, daklozen 
en pelgrims. Speciale typen huizen waren er voor bv. pestlijders.  
[4e van 11; Latijn]

b. Komt wat eens Science Fiction was met Pepper, Zora, Tessa & Paro 
de werkdruk in de zorg verlichten? [8e van 9]

CATEGORIE 7
a. Deze traditionele Zuid-Afrikaanse genezers hebben, naast bv. 

waarzeggerij, fysieke en spirituele genezing, vooral ook een sociale 
en politieke rol in hun gemeenschappen. [1e van 7]

b. Deze ‘binneninkijker’ gaat in vaak flexibele vorm, met een lampje en 
soms biopsie-kanaal, op zoek naar problemen. [5e van 9]

CATEGORIE 8
a. Was in de jaren ’80 een (vanuit Nijmegen werkende) kritische, 

activistische beweging binnen de ‘zwakzinnigenzorg’, later genaamd 
Stichting Averechts. [4e woord van 4: 1e van 3]

b. Ook genoemd bedeling, caritas of liefdadigheid. [6e van 9]

CATEGORIE 9
a. Voorloper (19e eeuw) van de verzorgingsstaat. De staat bemoeit 

zich zo weinig mogelijk met de burgers. Zorg wordt overgelaten aan 
particulieren, zoals liefdadigheid. [8e van 16]

b. De Nederlandse internist Willem Kolff ontwierp het apparaat 
waarmee functievervangende therapie mogelijk werd. [1e van 9]

2A

1B

3A

3B

Met dit jaar als thema ‘Zorg’ is 
de zomerpuzzel van de Tribune 
opgedeeld in 17 categorieën, 
telkens bestaand uit 2 vragen.  
De beide vragen (a. en b.) 
binnen elke categorie geven 
eenzelfde letter als oplossing. 
In totaal zijn er dus 34 
vragen, voor een totaal van 17 
oplossingsletters. Het antwoord 
is een woord bestaand uit deze 
17 letters.

Van iedere categorie dient 
u de bijpassende letter 
over te brengen naar het 
gelijkgenummerde hokje in de 
tabel genaamd ‘Oplossing’.  
Bij iedere vraag staat verder 
tussen teksthaakjes aangegeven 
op welke plaats in het antwoord 
de letter voorkomt. Spaties tellen 
niet als letter, en een (lange) ‘IJ’ 
is 1 letter.

VOORBEELD: 
de gezochte letter in ‘achter-
naam, 3e van 5’ (letters) bij 
het fictieve antwoord  
‘(Karel de) Grote’ is een ‘o’.

DE FOTOSETJES: 
a. is altijd de afbeelding onder; 
b. is boven.

U kunt uw oplossing (alleen het 
woord van 
17 letters uit het schema) 
opsturen naar de redactie van 
de Tribune. 
 
Goede vakantie en  
veel puzzelplezier!

1A
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OPLOSSINGEN 
JUNI 2020

De winnaar van juni  
is Joep Schmeets  
uit Bocholtz.

Stuur uw oplossing van 
een puzzel naar keuze  
vóór 26 augustus 2020 
naar de puzzelredactie 
van de Tribune; 
Snouckaertlaan 70,  
3811 MB Amersfoort of  
tribunepuzzel@sp.nl  

Vergeet u niet uw naam en 
adres te vermelden? 
Onder de inzenders 
van een goede oplossing 
wordt een gesigneerd 
boek verloot uit de  
SP-boekenstal.

CRYPTOGRAM

NUMMERPLAATJE

CATEGORIE 10
a. ‘Ik zweer bij Apollo de genezer, bij Asklepios, bij Hygieia en Panakeia 

en neem alle goden en godinnen tot getuige, om naar mijn beste 
oordeel en vermogen de volgende eed te houden: [...].’ Bekend van 
wie? [5e van 11]

b. Omschrijving: Viervoetster gekloond om o.a. genetische aandoeningen 
uit te bannen en stamceltherapie verder te ontwikkelen. 

 Geb. 5 juli 1996 – hoe heette zij? [2e van 5]

CATEGORIE 11 (FOTO 11A/11B)
a. Kwade geest in het hoofd? Boor er een gat in! Dan kan hij of zij 

ontsnappen. [16e van 17]
b.  Oerhollands woord: ‘Poeptransplantatie’. Mogelijk gemaakt o.a. door 

inzicht in het gezamenlijk genoom van micro-organismen in de darm. 
[2e van 10]

CATEGORIE 12
a. Middeleeuwse opvangplek voor allerlei daklozen in de Lage Landen 

werd vaak genoemd naar de broederschap dat deze opvangplek had 
opgericht. In eerste instantie een zaal die uitkeek op een kapel.  
[4e van 8]

b. E-consult en andere vormen van zorg-op-afstand, met behulp van 
meer of minder moderne informatie- en communicatietechnieken.  
[1e van 15]

CATEGORIE 13
a. Algemeen geaccepteerd handboek voor classificatie van 

psychiatrische stoornissen. Vaak onder vuur, o.a. omdat een groot 
deel van de samenstellers na onderzoek banden (zoals: aandelen in) 
met de farmaceutische industrie blijken te hebben. [2e van 3; afk.]

b. En zo werd de conservatieve Boris Johnson gered door de 
gesocialiseerde zorg in het Verenigd Koninkrijk. Wat is de afkorting? 
[3e van 3]

CATEGORIE 14 (FOTO 14A/14B)
a. Aandoening: ‘Ziekte van Lazarus’. Behandeling: isolatie.  

Want: de ziekte is de straf voor zondig leven, en zonde is besmettelijk. 
[2e van 5]

b.  95% van de Nederlanders heeft het in huis, en in 1979 maakte 
 Fischer Z er al een song over. [6e van 11]

CATEGORIE 15
a. Verpleegtechnische handeling verdunt ontlasting. In Ayurveda ter 

reiniging, of medisch voor bv. inbrenging van vloeibare medicatie. Nu 
met een mooi pompje; in het oude Egypte nog met een afgezaagde 
runderhoorn. [1e van 6]

b. ‘Private equity’; investeringsmaatschappijen die zich met onze 
gezondheidsinstellingen bemoeien en ze soms opknippen. Bekend 
als? [5e van 12]

CATEGORIE 16 (FOTO 16A/16B)
a. De naamgever maakt zijn opwachting in Ovidius’ Metamorphoses, 

als een van de 1000 zonen van Somnus, en werd god van dromen en 
slaap. De pijnstillende stof is naar hem vernoemd. Welke stof? [6e van 
7]

b. Wakker worden door bijvoorbeeld geluid of pijn zit er bij algehele 
anesthesie niet in. Hoe heet deze toestand? [1e van 7]

CATEGORIE 17
a. Spaans humanist Vives is werkzaam in De Nederlanden. Zijn geschrift 

bepleit een lokaal en centraal armenbeleid en legt daarmee de basis 
voor armenzorg. Titel? [2e woord van 3: 4e van 11; Latijn]

b. ‘Positieve gezondheid’ bestaat uit 6 pilaren, waaronder ‘kwaliteit van 
leven’. Waarbij: lekker in je vel zitten! Ook bekend als? [3e van 10]

14A

14B

∞ of ‘oneindig’ teken,  
ook wel: ‘lemniscaat’. 

OPLOSSING ZOMERPUZZEL

11A

11B

b.   Wakker worden door bijvoorbeeld geluid of pijn zit er bij algehele anesthesie niet  in. Hoe heet deze 
  toestand? [1e van 7] 
 

 C 
a 
t. 
 
16 
a. 

C 
a 
t. 
 
16 
b. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
Categorie 17 
 
a.   Spaans humanist Vives  is werkzaam  in De Nederlanden. Zijn geschrift bepleit een  lokaal en centraal 

armenbeleid en legt daarmee de basis voor armenzorg. Titel? [2e woord van 3: 4e van 11; Latijn] 
b.   ‘Positieve gezondheid’ bestaat uit 6 pilaren, waaronder  ‘kwaliteit van  leven’. Waarbij:  lekker  in  je vel 
  zitten! Ook bekend als? [3e van 10] 
 
 
 
 

Oplossingswoord Zomerpuzzel 2020 
17  2  4  15  11  14  8  5  16 3  13  9  6  10 1 12 7
                                 

 
Henry en Lucas, © FLW 2020 
 

Horizontaal
4) Raar 5) Onderop 
9) Slipgevaar 11) Spits 
14) Ongezouten kritiek 
16) Atoomkop 17) Paardrijles 
18) Boekenbon 19) Spitstarief 
21) Geschikt 22) Hoeden 
25) Klomp 27) Longvis 
30) Patiëntenvereniging.

Verticaal
1) Galgje 2) Een pak slaag geven 
3) Boothuis 6) Slootkant 
7) Papierwinkel 8) Kunstroute 
10) Vakmanschap 
12) Teboekstellen 
13) Nier 15) Topmodellen 
20) Inbus 23) Onraad 
24) Enig 26) Moe 
28) Star 29) Hen.

16A

16B



48 TRIBUNE juli/augustus 2020



GEEN ZOMERSTOP VOOR SOCIALE STRIJD 

TRIBUNE
Nieuwsblad van de SP • jaargang 56 • nr. 8 • september 2020 • € 1,75 • www.sp.nl

LIJSTTREKKER MARIJNISSEN 
‘ONZE ZORGVERLENERS VERDIENEN 
EEN EERLIJKE BELONING’ 

GEEN ZOMERSTOP VOOR SOCIALE STRIJD 

ZO GA JE NIET
MET MENSEN OM

GEVAARLIJKE STOFFEN



2 TRIBUNE september 2020

TRIBUNE IS EEN  
UITGAVE VAN DE  
SOCIALISTISCHE 
PARTIJ (SP) EN
VERSCHIJNT 
11 MAAL 
PER JAAR 

Redactie Tribune
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
T (088) 243 55 42 
F (033) 462 55 12
E tribune@sp.nl

De Tribune in  
gesproken vorm 
Belangstellenden voor  
de Tribune op cd kunnen 
contact opnemen met 
de SP-administratie.

SP algemeen
T (088) 243 55 55
F (033) 462 55 12
sp@sp.nl
www.sp.nl

Abonnementen- en   
ledenadministratie 
Snouckaertlaan 70
3811 MB Amersfoort 
T (088) 243 55 40
E administratie@sp.nl

Illustraties  
Arend van Dam  
Wim Stevenhagen
Pieter Geenen 
 
De Tribune op Internet
www.sp.nl/nieuws/tribune

Abonnement
€ 5,00 per kwartaal (machtiging) 
of € 24,00 per jaar (acceptgiro).  
Losse nummers € 1,75.  
SP-leden ontvangen de 
Tribune gratis. 

Redactie
Diederik Olders (h), Lesley Arp 
Daniël de Jongh

Vormgeving
Nenad Mećava, Gonnie Sluijs

Aan dit nummer werkten mee
Robin Bruinsma, Maurits Gemmink
Wiebe Kiestra, Karen Veldkamp

Foto omslag 
Wiebe Kiestra

Incasso contributie
Veel leden van de SP betalen hun contributie via een incassomachtiging. Sinds 1 oktober 2013 incasseert de SP het bedrag van de contributie in  
de eerste week van elk kwartaal. Daarbij vermelden we, conform wettelijke regels het betreffende lidnummer en het zogeheten incassanten-ID van  
de SP, te weten NL86ZZZ403462460000. Bij vragen over contributie-inning, kunt u contact opnemen met de ledenadministratie van de SP,  
via (088) 243 55 40 of administratie@sp.nl

DE SP ZET ZICH IN VOOR MENSELIJKE WAARDIGHEID, GELIJKWAARDIGHEID EN SOLIDARITEIT

Tenzij anders vermeld, is op de inhoud van deze publicatie de Creative Commons Naamsvermelding-Niet Commercieel-
GeenAfgeleideWerken 3.0 Nederland licentie van toepassing. http://creativecommons.org/licenses/by-nc-nd/3.0/nl 

BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

Op 21 september verschijnen het 
concept-verkiezingsprogramma en de 
concept-kandidatenlijst op SPnet.nl.  
In de twee daaropvolgende weken 
worden deze besproken in de leden-
vergadering van jouw afdeling. Eind 
oktober bespreken wij dit vervolgens in 
de regioconferenties. Het liefst doen  
wij dit in fysieke bijeenkomsten, maar 
vanwege corona houden wij tot het  
laatste moment ook rekening met 
het scenario dat dit toch digitaal zal 
moeten. Op SPnet kun je lezen wan-
neer, waar en hoe de regioconferenties 
zullen plaatsvinden.

24 AUGUSTUS 2020 AFTRAP OV-ACTIES!
Maandag 24 augustus heeft ROOD, jong in de 
SP vanuit zeven steden actie gevoerd voor het 
verheffen van de tweede klasse. In steden als 
Amsterdam, Utrecht en Nijmegen sprongen 
ROOD-activisten treinen in om bordjes en posters 
op te hangen met de leuzen Gooi de 1e klas open 
en Moet het verschil er echt wezen? De coupés in 
de tweede klas zijn vaak overvol. Afstand houden 
is alleen weggelegd voor mensen die meer kunnen 
betalen. Stel daarom tijdens de coronacrisis de 
eerste klas open, en schaf deze zo snel mogelijk 
af. Met meer plaatsen beschikbaar wordt de trein 
ook weer een beter alternatief voor de auto. Ook 
wil ROOD het nationaliseren van de NS weer op 
de agenda zetten.

IN GESPREK OVER 
DE LIJST EN HET 
PROGRAMMA

Wil je ook strijden voor een 

betaalbaar, veilig en groen 

OV? Neem contact op met 

rood@sp.nl, bestel de 

stickers en teken de petitie op 

klassenstrijdincoronatijd.nl
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COLUMN
Beloon de zorg
Tijdens de piek van de coronacrisis 
moest mijn buurvrouw haar werk in 
een verpleeghuis zonder beschermende 
middelen uitvoeren. Zij verzorgde een 
mevrouw die anderhalve week later stierf 
aan corona, evenals drie anderen op haar 
afdeling.
Mijn buurvrouw werd zelf ook ziek en 
belandde in het ziekenhuis. Ze was bang. 
Bang om dood te gaan, bang om nooit 
meer helemaal beter te worden. Gelukkig 
kwam ze er weer bovenop. Afgelopen 
week ging ze weer aan het werk. Ze kreeg 
te horen: op 30 september loopt jouw 
contract af. Dat gaan we niet verlengen.  
Je bent ontslagen.

Hoe kúnnen mensen, die nota bene voor 
ons de risico’s lopen in de coronacrisis, 
zo worden behandeld? Bij een volgende 
piek hebben we ze stuk voor stuk keihard 
nodig!

Vele mensen in de zorg overwegen te 
stoppen, omdat zij zich niet gewaardeerd 
voelen. Volgens premier Rutte is een 
hoger salaris voor zorgverleners niet 
te betalen. Daar zit nou precies het 
probleem: dit kabinet is namelijk nog 
steeds van plan om de winstbelasting nog 
verder te verlagen. Een miljardencadeau 
voor multinationals. Belastinggeld dat 
we kunnen innen en inzetten voor 
de zorg – als we ervoor kiezen om de 
winstbelasting níét verder te verlagen.

Het is dus wél te betalen. We moeten 
de druk verder opvoeren. Want we gaan 
dit winnen. We hebben het initiatief 
genomen tot een landelijke actiedag voor 
de zorg op zaterdag 5 september. We 
trekken samen op met PvdA, GroenLinks 
en de vakbonden om de grootste online 
actie ooit te organiseren. Want onze zorg 
verdient meer dan applaus.

We stoppen niet voor we 
gewonnen hebben.  
Kan ik op je rekenen?

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP
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STIKSTOF-NEDERLAAG 
MINISTERIE VAN LANDBOUW
Niks doen is geen optie: de stikstof-uitstoot in Nederland 
moet omlaag. Toch is dat precies wat het kabinet doet: niks.



Hopelijk is iedereen in september 
goed uitgerust en vol energie. 
Dat wenste ik ons toe voor de 
zomervakantie. Ik kan nu zeggen 
dat het met de energie in de partij 
wel goed zit! De afgelopen weken 
gingen heel veel afdelingen de 
straat op om de grote zorg-actiedag 
op 5 september tot een succes te 
maken. We haalden handtekeningen 
op, deelden flyers uit en plakten 
duizenden posters in het hele land: 
samen voor een eerlijke beloning in 
de zorg.

Onze activiteiten bleven niet 
onopgemerkt. Sinds mei van dit jaar 
zien we ons ledental weer stijgen, 
steeds meer mensen sluiten zich 
bij ons aan. In augustus kregen 
we er zelfs in vijf dagen tijd bijna 
vierhonderd nieuwe leden bij. Het 
is mooi om te zien wat de redenen 
zijn voor mensen om lid te worden 
van onze SP. Iemand die werkt in 
gezondheidszorg en onderwijs zegt 
dat haar door de coronacrisis nog 
duidelijker is geworden dat er te 
grote verschillen zijn in Nederland. 
Bij de SP wil ze zich inzetten om 
deze verschillen te verkleinen. Een 
nieuw lid uit Utrecht zegt dat de 
SP de enige partij is die echt iets 
doet voor sociale woningbouw en 
tegen corruptie en inhaligheid. 
Ook keerden leden terug die hun 
lidmaatschap hadden opgezegd. 
Iemand vond de SP een tijdlang te 
‘slapjes’ maar stelt dat we nu met 
kop en schouders boven de rest 
uitsteken.

Graag heet ik alle nieuwe leden van 
harte welkom, aan het begin van 
een spannend politiek jaar. Een jaar 
van belangrijke keuzes: de corona-
aanpak, de economische krimp en 
de verkiezingen. We gaan met ons 
allen energiek knokken voor een 
eerlijker samenleving. 

5

Nieuwe  
energie
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Jannie Visscher 
voorzitter SP

“HET KABINET zakt weg in het moeras der 
besluiteloosheid”; de commentaren waren 
niet mals toen bleek dat wéér een maatregel 
om de stikstof-uitstoot te beperken, niet 
doorging. Dit keer het plan om veevoer 
minder eiwitrijk te maken, zodat het vee iets 
minder stikstof uitstoot. Woede bij boeren, 
omdat door de droogte in het oosten van 
Nederland het gras minder eiwitrijk is. Er 
zou volgens de boeren dit jaar juist méér 
eiwit moeten worden toegevoegd. Het 
voorstel verdween weer van tafel. 

Ook SP-Tweede Kamerlid Frank Futselaar 
ziet dat er sprake is van besluiteloosheid 
bij de regering. Hij legt kort uit wat de 
uitdaging ook alweer is: ‘Met stikstof is 
op zich niks mis. Maar als je er te veel van 
hebt, verdwijnen allerlei planten omdat 
je ze eigenlijk overbemest. Daardoor staat 
bijzondere natuur onder druk.’ Laat je niet 
wijsmaken door lobbyisten dat er nu ‘ineens’ 
een stikstofprobleem is - dat probleem is 
er al lang. Futselaar: ‘Ken je de zure regen 
nog? Dat kwam door zwavel en stikstof. Aan 
zwavel hebben we wat gedaan, aan stikstof 
niet. Al die tientallen jaren niet. Dus zei een 
rechter vorig jaar tegen de regering: jullie 
beloven dat je bijzondere natuur beschermt, 
maar doen niks aan het stikstofprobleem. 
Dat is afgelopen nu.’

Maximumsnelheid
De SP is volgens Futselaar niet zomaar voor 
elke maatregel. De SP vindt woningbouw 
erg belangrijk, gezien het enorme tekort 
aan betaalbare woningen. Maar de bouw 
veroorzaakt stikstof-uitstoot, waardoor 
vergunningen niet afgegeven kunnen 
worden. En het minder-eiwit-in-veevoer-
plan zette volgens de SP onvoldoende zoden 
aan de dijk. Is er dan niks gebeurd? ‘Jawel, 
de verlaging van de maximumsnelheid op 
de snelweg is doorgevoerd. Dat helpt een 
beetje. Maar verder wil de coalitie het maar 
niet eens worden. En dus ligt het nu al meer 
dan een jaar stil’, aldus Futselaar. 

Verklein de veestapel
Terwijl er echt wel ideeën zijn, die behalve 
stikstof verminderen ook andere voordelen 
hebben. Futselaar benoemt de ‘olifant in 
de kamer’: de overduidelijke oplossing 
waar niemand het over durft te hebben. 
Het verminderen van de veestapel. Volgens 

Futselaar kun je zonder zo’n maatregel het 
stikstofprobleem niet oplossen. Maar de 
regering durft niet te verplichten. Futselaar: 
‘Ze willen dat veehouders zich vrijwillig 
laten uitkopen en dat het een algemene regel 
is. De SP zegt: doe het nou gericht. Koop 
boeren uit die dicht op een natuurgebied 
zitten. Dat scheelt heel veel belastinggeld en 
het is veel effectiever.’

De andere oplossing zit volgens Futselaar in 
het versterken van de natuur: ‘We moeten de 
natuurgebieden die we hebben versterken, 
uitbreiden en verbinden. We weten hoe 
dat moet; je moet er alleen wat geld aan 
willen uitgeven. Als je dan ook nog ons 
Nationale Bomenplan gebruikt om buffers 
van bos te maken tussen boerenbedrijven en 
natuurgebieden, sla je twee groene vliegen 
in één klap.’

Niet eens slechte oplossingen
Hoe kan de impasse doorbroken worden? 
Futselaar grapt: ‘Ik moet zelf maar minister 
worden!’ Het Kamerlid stopt na de 
verkiezingen en gaat terug het onderwijs 
in. Is hij beschikbaar voor een dergelijke 
functie? ‘Het lijkt me eerlijk gezegd geen 
leuke baan. Maar even serieus: de coalitie 
is zo verdeeld dat ze niet met oplossingen 
komen. Niet eens met slechte, waar ik het 
mee oneens kan zijn. Ze komen met niks.’

Een verkiezingsuitslag in maart die de 
coalitiepartners van elkaar verlost zou 
dus welkom zijn – ook voor de natuur in 
Nederland. •

tekst Diederik Olders 
illustratie Anton Dingeman (Trouw 25 augustus 2020)



HOE DE ALLEREERSTE campagne voor Lilian  
Marijnissen in de rol van lijsttrekker zal 
verlopen, laat zich midden in het zomer-
reces nog lastig voorspellen. Een ding is 
echter zeker: ook het komende politieke 
jaar zal grotendeels in het teken staan van 
een allesbepalende crisis. Toen het corona-
virus voor het eerst in alle hevigheid in ons 
land oplaaide, zat Marijnissen er letterlijk 
middenin. ‘De regio Oss-Uden-Veghel was 
opeens het epicentrum van de uitbraak. Ik 
zie nog voor me dat Gerri Eickhof van het 
NOS journaal voor ons ziekenhuis Bern-
hoven stond. Dat was heel onwerkelijk’,  
blikt ze terug. 

LILIAN MARIJNISSEN

‘ NIET TERUG NAAR 
 HET OUDE NORMAAL’

Nog maar net bekomen van een onwerkelijk 
 politiek jaar, staat SP-lijsttrekker Lilian  
Marijnissen alweer in de startblokken voor  
de Tweede Kamerverkiezingen. Gaan we voor 
een eerlijke weg uit de crisis, of voor business  
as usual?  ‘Willen we echte verandering, dan 
moeten we de machtsverhoudingen aanpakken.’

Vanwege haar verleden bij de vakbond 
heeft Marijnissen nog veel contacten met 
medewerkers in de ouderenzorg: ‘Hierdoor 
kreeg ik al heel snel in de gaten dat de situ-
atie in de verpleeghuizen echt nijpend was. 
Terwijl iedereen nog – terecht – bezig was 
met de capaciteit op de IC-afdelingen, kreeg 
ik continu berichtjes van zorgverleners in 
de verpleeghuizen: “het is hier gewoon de 
hel”, “we worden niet gezien”. Omdat ook 
de media hier toen nog geen aandacht voor 
hadden, heb ik nota bene een keer op mijn 
Facebookpagina omschreven wat ik allemaal 
hoorde. Over zorgverleners die zonder enige 
bescherming hun werk moesten doen. Die 
doodsbang waren om zelf besmet te raken, 

maar vooral om zelf het virus rond te bren-
gen. Want zij moeten van kamer naar kamer. 
Als dat soort problemen onderbelicht blijft, 
dan vind ik het echt mijn taak als SP’er om 
met de vuist op tafel te slaan. En gelukkig 
kwam er gaandeweg meer aandacht voor de 
verpleeghuizen en de mensen van de thuis-
zorg en de wijkverpleging.’

Schandvlek
In april wist Marijnissen een gevoelige snaar 
te raken bij premier Rutte, toen ze in een van 
de coronadebatten het tekort aan bescher-
mende middelen aankaartte. ‘Ik heb het idee 
dat je in deze tijd beter een smartphone kunt 
zijn op zoek naar een app dan een zorgver-
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lener op zoek naar een mondkapje’, was 
een van haar conclusies over de aanpak van 
het kabinet. ‘U gaat een grens over’, riep de 
premier zichtbaar geërgerd vanuit ‘vak K’ – 
de plek waar kabinetsleden tijdens debatten 
tegenover de Tweede Kamerleden zitten.

Marijnissen blikt terug op die memorabele 
uitval van de doorgaans goedlachse premier: 
‘Laatst maakte het programma Nieuwsuur 
een drieluik over hoe het zo mis kon gaan 
in de ouderenzorg. Daarin werd regelma-
tig door mensen uit de zorg gezegd dat er 
onnodig mensen zijn gestorven, omdat die 
verpleeghuizen veel te lang een blinde vlek 
zijn geweest. Dat is natuurlijk het punt dat ik 

tijdens dat bewuste debat wilde maken. En 
als de premier dan zegt dat ik over een grens 
heen ga, dan denk ik: zijn kabinet dwingt 
juist zorgverleners om over hun grenzen 
heen te gaan. Met gevaar voor hun eigen en 
andermans gezondheid eisen wij dat zij hun 
werk blijven doen. Ik heb dat ook wel de 
grootste schandvlek van de corona-aanpak 
van deze regering genoemd. En daar sta ik 
nog voor 100 procent achter.’ 

Uitwassen
Volgens de SP-leider heeft de coronacrisis 
een vergrootglas gelegd op de uitwassen 
van jarenlang neoliberaal beleid. Denk aan 
huurders die ook afgelopen juli weer de aan-

kondiging van de jaarlijkse huurverhoging 
op de mat kregen en hierdoor steeds meer 
in de knel komen. Of mensen met onzekere 
contracten die na het uitbreken van de 
crisis als eerste de laan uit werden gestuurd. 
Maar ook aan de mensen die in de publieke 
sector werken, waarvan grote offers worden 
gevraagd zonder dat zij hier fatsoenlijk voor 
worden beloond. 
In het najaar van 2019, tijdens de algemene 
politieke beschouwingen, namen zelfs 
regeringspartijen in woord afstand van het 
neoliberalisme. Maar Marijnissen heeft 
weinig illusies over de echte waarde van die 
mooie woorden: ‘Je leest weleens dat er door 
deze crisis positieve verandering in de lucht 

‘Verandering is geen automatisme: 
we moeten het afdwingen’
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zou hangen. Maar dat is helemaal geen auto-
matisme. Dat wordt te vaak en te makkelijk 
gedacht in tijden van crisis. Veel mensen zijn 
weliswaar wakker geschud en voelen dat het 
nu echt anders moet. Maar dat moeten we 
wel afdwingen. En daar is juist een grote SP 
voor nodig. Want het kabinet wil het liefst 
terug naar business as usual.’ 

Het feit dat de motie van de SP en PvdA 
om de zorgverleners structureel beter 
te belonen het – na drie keer stemmen – 
ternauwernood niet haalde, maakt volgens 
Marijnissen pijnlijk duidelijk welke belangen 
de huidige coalitie dient. Het maakt haar 
echter alleen meer vastberaden om hiervoor 
te blijven knokken. Op 5 september, aan het 
begin van het nieuwe politieke jaar, komt 
de SP in actie voor de zorg. Ten tijde van dit 
 interview was nog enkel de datum van de 
actie bekend, maar hadden al zesduizend 
mensen zich aangemeld. 
Marijnissen: ‘Ook hebben we veel nieuwe 

leden ingeschreven rondom dit thema. Het 
geeft aan dat mensen de hypocrisie van de 
regeringspartijen, bijvoorbeeld toen die  
applaudisseerden voor de zorg, wel door-
prikken. Zeker als miljardensteun voor 
bedrijven als KLM en Booking.com wel in 
een handomdraai kan worden geregeld.’ 

Aardbevingendrama en toeslagenaffaire
Fundamentele verandering organiseren: 
dat is wat de SP volgens Marijnissen te doen 
staat. ‘Anders gaan we terug naar wat voor 
de regering “het oude normaal” is. Namelijk 
de belangen van grote bedrijven dienen’, 
waarschuwt ze. Maar volgens de SP-leider 
constateren mensen ook op andere vlakken 
dat de overheid niet hun bondgenoot is. 
Denk bijvoorbeeld aan de toeslagenaffaire 
bij de Belastingdienst die vele levens over-
hoop haalde. Of de versterking van wonin-
gen in het Groningse aardbevingsgebied die 
maar op zich laat wachten. ‘En dat hangt 
een-op-een samen met het vertrouwen in 

de politiek. Onze unieke kracht als partij is 
dat we naast die mensen staan. Zo hebben 
de slachtoffers van de toeslagenaffaire zelf, 
met steun van de SP, verandering afgedwon-
gen. Natuurlijk zijn de problemen nog niet 
helemaal opgelost. Maar als je samen met 
deze mensen successen behaalt zie je dat zij, 
ondanks de diepe ellende, ontzettend krach-
tig zijn’, merkt de SP-lijsttrekker op. Hoe de 
aankomende verkiezingen ook uitpakken 
en of de SP nu in de oppositie of regering 
terechtkomt – die unieke werkwijze moeten 
we volgens Marijnissen nooit overboord 
gooien.

Toen in december 2017 tijdens een perscon-
ferentie bekend werd dat Lilian Marijnissen 
het stokje zou overnemen van SP-fractie-
voorzitter Emile Roemer, koos zij de enorme 
vermogensongelijkheid in ons land als 
thema voor haar toespraak. De verontwaar-
diging klinkt nog altijd in haar stem als ze 
het onderwerp aansnijdt: ‘Dat de rijkste 10 

‘De toestroom van nieuwe SP-leden 
laat zien dat mensen de hypocrisie van 
de regeringspartijen doorprikken’
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procent van de Nederlanders twee derde van 
ons totale vermogen bezit! Bijna niemand 
weet dat Nederland na de Verenigde Staten 
de grootste vermogensongelijkheid kent van 
de rijke westerse landen. Daarom lanceerden 
we een plan voor een eerlijke economie, met 
daarin onder andere concrete voorstellen 
voor een miljonairsbelasting en meer zeg-
genschap voor werknemers.’

Werkdruk, bureaucratie en ellende
Wat Marijnissen betreft zouden de aan-
komende verkiezingen juist over voorstel-
len als de miljonairsbelasting moeten gaan: 
‘Dan moeten al die andere partijen zich 
maar uitspreken, zoals we het in de  periode 
daarna kunnen regelen.’ Maar ook de 
herwaardering van de publieke sector zou 
wat haar betreft in campagnetijd bovenaan 
de politieke agenda moeten staan: ‘Voor de 
crisis werd het Malieveld stukgetrapt. door 
onderwijzers, politiemensen, zorgverleners. 
In de avonden die ik destijds met mede-
werkers van de publieke sector organiseerde 
zat een duidelijke rode draad. Namelijk dat 
mensen minder waardering, zeggenschap en 
collega’s hebben dan voorheen, maar juist 
meer werkdruk, bureaucratie en ellende 
hebben teruggekregen. Na de financiële 
 crisis van ruim tien jaar geleden is de  
cruciale fout gemaakt om de publieke sector 
kapot te bezuinigen.’ 

Met een recessie in het vooruitzicht, vreest 
de SP-politica dat de regeringspartijen niet 
zullen aarzelen om de rekening wederom 
bij de publieke sector te leggen. Met alle 
gevolgen van dien. Marijnissen: ‘Ook dat is 
het oude normaal. Dat het bij bezuinigin-
gen de meest kwetsbaren zijn die buiten de 
boot vallen. Dat werkenden geen loons-
verhoging krijgen, maar aandeelhouders 
de eersten zijn die profiteren als er betere 
tijden aanbreken. Dat gaat de echte strijd 
worden bij de aankomende verkiezingen. 
Verandering begint immers bij de vraag wie 
de rekening gaat betalen. Uit onderzoek van 
de Rabobank bleek dat de uitkeringen aan 
de aandeelhouders de afgelopen decennia 
gigantisch zijn gestegen, maar het besteed-
bare inkomen van mensen nagenoeg gelijk 
is gebleven. Willen we daarin verandering 
afdwingen, dan moeten we de machts-
verhoudingen aanpakken.’ De macht terug-
geven aan de mensen: laat er in Nederland 
nu net één partij zijn die daarvoor in het 
leven is geroepen.•

tekst Lesley Arp

KAMERLEDEN VLUCHTEN 
VOOR VERANTWOORDELIJKHEID

Het was een gênante vertoning. Om te voorkomen dat 
er een stemming kwam over structurele beloning van 
de zorghelden, vluchtten Tweede Kamerleden van de 
coalitiepartijen op 12 augustus zomaar het Kamergebouw uit. 
Als er niet genoeg Kamerleden aanwezig zijn in het gebouw, 
kan er namelijk niet gestemd worden. De coalitiepartijen 
zagen dat ze de stemming waarschijnlijk zouden gaan 
verliezen.

Het was een klap in het gezicht voor de zorgverleners. 
Zij vluchtten bij de eerste golf toch ook niet voor 
hun verantwoordelijkheid? Er was (terecht!) veel 
verontwaardiging over de voortvluchtige Kamerleden. Bij 
een volgend debat stonden er zorgverleners buiten het 
Kamergebouw om vluchtende politici op te kunnen vangen. 
Op 5 september – ongeveer tegelijk met het verschijnen van 
deze Tribune – heeft de SP een grote online demonstratie 
georganiseerd, samen met GroenLinks, PvdA en vakbonden 
CNV, FNV en NU’91. 

Help om de druk op te voeren en zorgverleners de 
loonsverhoging te geven die ze meer dan verdienen.  
De petitie voor meer waardering voor de zorg is al meer dan 
100.000 keer ondertekend. Heeft u al getekend?

www.eerlijkebeloning.nl
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ARBEIDSMIGRANTEN NEMEN LOT IN EIGEN HANDEN

STRIJD VOOR BESCHAVING

Emile Roemer met arbeidsmigranten. 
Marcin (met het witte shirt) kreeg 
twee dagen later een ernstig ongeluk 
op de werkvloer.
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In het Agripark in Dronten is het een komen en gaan van veelal Poolse  
arbeidsmigranten. Voor de uitzendbureaus die hen hier onderbrachten zijn 
zij goedkope wegwerpmedewerkers. Ondanks hun onzekere positie, zijn het 
steeds vaker de arbeidsmigranten zelf die – met steun van de vakbond – 
deze uitbuiting aan de kaak stellen.



AL BIJNA TWEE MAANDEN bezoekt FNV- 
organizer Arne Gorter met zijn collega’s  
de woonlocatie Agripark in Dronten. Op-
merkelijk is dat de wooncomplexen op de 
voormalige studentencampus van de Aeres 
Hogeschool zijn afgekeurd voor bewoning 
door studenten. Dit belette een drietal uit-
zendbureaus echter niet om vandaag  
de dag grote groepen arbeidsmigranten in de 
aftandse gebouwen onder te brengen. Met 
twee personen per slaapkamer. 

Om en nabij telt elk complex veertig tot ze-
ventig bewoners. De uitzendbureaus houden 

zo’n 100 euro per week aan huur in op het 
loon van de bewoners van het Agripark. De 
zogeheten Extraterritoriale regeling staat 
werkgevers namelijk toe om een deel van 
het brutoloon van een arbeidsmigrant aan 
te merken als niet-belastbare kosten voor 
verblijf. ‘Het is een verdienmodel waarmee 
uitzendbureaus hun medewerkers minder 
dan het minimumloon kunnen betalen’, 
 aldus Gorter. Niet voor niets is het belang-
rijkste doel van de FNV-campagne Een 
kwestie van beschaving, die misbruik van 
arbeids migranten aan de kaak stelt, het 
scheiden van bed en baan.

Op de gevels van de gebouwen op het 
Agripark-terrein zijn grote gele cijfers aan-
gebracht. Elk complex hoort bij een speci-
fiek uitzendbureau, waarvan de meeste bij 
EB. ‘Dat staat voor Eerlijk en Beter’, licht 
Gorter toe. ‘Terwijl zij juist de grootste 
boeven zijn.’ Andere complexen op het 
terrein behoren toe aan de uitzendbureaus 
Level One en Martho Flexwerk. 

Geen enkele privacy
Een twintiger met hippe zonnebril en 
trainingsbroek fietst in de richting van 
complex nummer 6. Ondertussen schraapt 
de zoon van de baas van Level One op een 
ladder afbladderende verf van het raam-
kozijn. ‘Alsof een likje verf gaat helpen’, 
becommentarieert Gorter op afstand. Aan 
een van de slaapkamerramen hangt een 
FNV-banner. 

De jongeman op de fiets, Pjotr, heeft 
gehoord dat hij binnen drie uur zijn spul-
len moet pakken: ‘Ik vertrek. Ik heb het 
verkloot. Ben twee keer niet naar mijn werk 
gegaan.’ Zes weken lang bivakkeerde Pjotr 
op het Agripark. Aanvankelijk werkte hij 
als orderpicker in een distributiecentrum, 
later in de landbouw. Zijn huisgenoot Maciej 
doorliep hetzelfde traject en moet eveneens 
vandaag vertrekken: ‘Ik vond het werk vanaf 
het begin maar niks. Mogelijk vertrek ik 
naar Engeland of Duitsland. Iedereen wordt 
moe van het rondreizen. Maar in Polen 
heb ik geen baankansen. Best wel tragisch, 
eigenlijk.’

Als het om de krappe huisvesting gaat 
was het risico op coronabesmetting niet 
eens Pjotrs grootste zorg. ‘We deelden de 
badkamers met te veel mensen. Je had geen 
enkele privacy’, vertelt hij. Enkele bewoners 
verzamelen zich aan de achterkant van het 
woonblok voor een afscheidsbarbecue. Op 
de picknicktafel worden hamburgers en 
blikken bier klaargezet, terwijl Pjotr een 
laatste selfie met zijn huisgenoten maakt. 

Wegwerpmedewerkers
Niet zelden krijgen de bewoners van het 
Agripark te laat hun loon uitbetaald. Ook 
het aanvragen van een Nederlandse bank-
rekening blijkt vaak lastig. Daniël, die samen 
met zijn vrouw in het Agripark verblijft, 
komt net terug van een bezoek aan de bank. 
Waarschijnlijk is het mosterd na de maaltijd, 

SP VOOROP IN DE STRIJD

De situatie van arbeidsmigranten is de SP al jaren een doorn in het oog.  
Vanuit menselijk oogpunt én vanuit een sociaal-economische analyse. Zoals  
Jan Marijnissen jaren geleden al schreef in NRC: arbeidsmigratie is een klassen-
vraagstuk. Vorig jaar verscheen een  SP-filmpje met Gerrie Elfrink (nu penning-
meester van de SP). Daarin ging hij under cover tussen de arbeidsmigranten  
en maakte onder beelden van de woonsituatie. Rond die tijd maakte het Weten-
schappelijk Bureau van de SP een Spanning over globalisering, met een sociaal- 
economische analyse van arbeidsmigratie. Samen met ChristenUnie werd  
vervolgens een Actieplan Arbeidsmigratie gepresenteerd, met voorstellen die  
al vele jaren in SP-verkiezingsprogramma’s staan en vertaald zijn in voorstellen en 
moties in de Tweede Kamer. Zoals vergunningsplicht voor uitzendbureaus, maat-
regelen tegen doorgeschoten flexibilisering en een verbod op het inhouden van een 
deel van het loon huisvesting.  
 
Bekijk het undercover-filmpje op 
sp.nl/undercover-filmpje 

De Spanning over globalisering
sp.nl/grip-op-globalisering

Het actieplan arbeidsmigratie
sp.nl/actieplan_arbeidsmigratie
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aangezien ook hij van Level One te horen 
heeft gekregen dat hij moet vertrekken. ‘Ze 
hebben gezegd dat we tot maandag mogen 
blijven. Mogelijk is er toch nog ander werk 
voor ons. Misschien klink ik gek, maar ik 
wil voor mezelf blijven vechten. Wij hebben 
kosten gemaakt om naar Nederland te  
komen en ook voor onze huisvesting  
betaald’, vertelt hij de drie FNV-organizers.

Het grote verloop van bewoners op het 
Agripark maakt het werk van Gorter en zijn 
collega’s er niet makkelijker op: ‘We moeten 
elke keer opnieuw de mensen informeren. 
En voor je het weet ben je ze weer kwijt. Ze 
glippen als zand door je vingers.’ Natuurlijk 
worden er ook werknemers weggestuurd die 
er een potje van hebben gemaakt, beaamt 
zijn collega Jerry Clements: ‘Maar dat is 
óók iets dat je je als uitzendbureau op de 
hals haalt. Daarnaast ervaren we dat veel 
uitzendbureaus arbeidsmigranten echt als 
wegwerpmedewerkers behandelen.’

Ook de angst om in de problemen te komen 
leidt ertoe dat sommige arbeidsmigranten 
minder happig zijn om in actie te komen. Op 
de hoek van een van de EB-wooncomplexen 
begroeten de organizers een jongeman met 
baard, die zichtbaar moeite doet om geen 
contact te maken terwijl hij naar huis loopt. 
‘Enkele weken geleden stond hij Emile 
 Roemer te woord, die hier op uitnodiging 
van de FNV was komen kijken. Daar waren 
veel media bij aanwezig. Sindsdien negeert 
hij ons’, licht Gorter toe. Het verhaal dat 
een collega naar huis is gestuurd na een 
media-optreden zou hier zeker aan kunnen 

bijdragen. Evenals de geruchten over inti-
miderende praktijken vanuit EB. Gorter: ‘We 
hebben verhalen gehoord over waarschu-
wingen per sms. Al hebben wij die berichten 
zelf nog niet met eigen ogen gezien.’

Gruwelincident
Een andere bewoner die Emile Roemer (die 
sinds mei het aanjaagteam Bescherming 
Arbeidsmigranten leidt, zie kader) in het 
Agripark te woord had gestaan was de 
44-jarige Poolse Marcin. Een week later zou 
hij opnieuw met media-aandacht te maken 
krijgen, maar dit keer met een ronduit  
gruwelijke aanleiding. 
Op 14 juli werd Marcin het slachtoffer van 
een ernstig ongeluk op de werkvloer van 
Beneluxvet, het bedrijf waar hij sinds kort 
werkte. Hij gleed uit en kwam met zijn  
voeten in een bassin met kokend vet terecht. 
In plaats van 112 te bellen, besloten het 
bedrijf en zijn uitzendbureau Marcin mee 
te nemen naar een arbo-arts in Nagele, die 
verband en zalf op zijn benen aanbracht. 

Toen hij twee dagen later kampte met 
ernstige zwellingen en ontstekingen, ging 
Marcin op aanraden van een huisgenoot 
toch naar de Eerste Hulp. De hulpverlening 
kwam traag op gang, omdat de Pool geen 
zorgpas had. Uiteindelijk kreeg hij te horen 
dat zijn onderbenen mogelijk geamputeerd 
hadden moeten worden als hij nog een paar 
dagen had gewacht. 
In het AD-artikel waarin Marcin deze 
helse ervaring navertelde spreekt zijn 
uitzend bureau Martho Flexwerk van een 
‘cowboyverhaal’. De foto’s van zijn verwon-

dingen die op het internet circuleerden  
spreken echter boekdelen. Bovendien staat 
het gruwelincident volgens Gorter niet 
op zichzelf: ‘Zes weken eerder gebeurde 
hetzelfde met een andere Poolse man. Die 
hebben ze op de bus gezet en naar huis 
gestuurd.’

‘Het probleem is dat veel arbeidsmigranten 
niet eens door hebben dat ze een zorgpas 
nodig hebben’, vervolgt Gorter. ‘Die passen 
liggen dan ergens bij het uitzendbureau. Van 
die onduidelijkheid over waar mensen recht 
op hebben wordt enorm geprofiteerd.’

Als er aan Gorter en zijn collega’s wordt 
gevraagd of zij ook uitzendbureaus zijn 
tegengekomen die wel fatsoenlijk met 
arbeidsmigranten omspringen, klinkt hier 
en daar een cynisch lachje. ‘De standaard in 
de uitzendbranche is zo laag dat je eigenlijk 
niet van ‘goed’ kunt spreken. De uitzend-
bazen wijzen altijd naar andere bureaus die 
het volgens hen nog slechter zouden doen. 
Maar de problemen zijn structureel’,  
benadrukt de vakbondsman.

Corona-brandhaarden
Volgens vakbond FNV werkt in Nederland 
naar schatting een half miljoen arbeids-
migranten. Niemand kent echter het exacte 
aantal. Veel uitzendbureaus verbieden 
arbeidsmigranten namelijk om zich in te 
schrijven in de gemeente waar zij wonen. 
De meeste arbeidsmigranten komen naar 
Nederland om te werken in sectoren als 
de distributie, land- en tuinbouw, bouw, 
schoonmaak en de vleesverwerkende 

FNV-organizer Arne Gorter:

‘Elk complex hoort bij een  
specifiek uitzendbureau, waarvan  
de meeste bij EB. Dat staat voor  
Eerlijk en  Beter’, terwijl zij juist  
de grootste boeven zijn.’
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AANJAAGTEAM WIL SCHERPERE NORMEN 
UITZENDBRANCHE

Op 4 mei stelde minister Koolmees van Sociale Zaken en Werkgelegen-
heid een ‘aanjaagteam’ in om te onderzoeken hoe de leef- en werk-
omstandigheden van arbeidsmigranten verbeterd kunnen worden. Voor-
malig  SP-leider Emile Roemer mocht het onderzoek leiden. Begin juni 
kwam het aanjaagteam met een eerste reeks aanbevelingen aan het  
kabinet. Voor gesteld werd onder andere om de registratie van arbeids-
migranten te verbeteren, arbeidsmigranten (op termijn) voortaan elk een 
eigen slaapkamer te geven, erop toe te zien dat iedere arbeidsmigrant zelf 
over de eigen zorgpas beschikt. En om een centraal informatiepunt voor 
arbeidsmigranten in het leven te roepen. In sectoren met een hoog risico 
op coronabesmetting moeten arbeidsmigranten volgens het aanjaagteam 
desnoods tijdelijk in hotels worden gehuisvest. Het aanjaagteam kondigde 
eveneens aan in de nabije toekomst met een voorstel te komen voor  
scherpere normen in de uitzendbranche, zodat concurrentie op 
arbeidsvoor waarden en woonvoorzieningen kan worden tegengegaan en  
de afhankelijkheid van arbeidsmigranten afneemt.

industrie. Met name in de vleessector greep 
het coronavirus de afgelopen tijd hevig om 
zich heen. Zo moest een slachthuis van 
vleesverwerker Vion in Groenlo afgelopen 
voorjaar de deuren sluiten, nadat tientallen 
medewerkers besmet bleken te zijn met het 
coronavirus. 

Dat er problemen zijn met de huisvesting 
van arbeidsmigranten is al ruime tijd  
bekend. Het feit dat onder arbeidsmigranten 
de afgelopen maanden diverse corona-
brandhaarden ontstonden maakte deze 
misstanden echter zichtbaarder dan ooit 
tevoren. Maar niet alleen het moeten delen 
van slaapkamers met meerdere personen 
brengt extra risico op besmetting met zich 
mee. Ook op de werkvloer en in het vervoer 
daarnaartoe is het voor veel arbeidsmigran-
ten moeilijk om anderhalve meter afstand te 
houden. 

Vaak regelt het uitzendbureau voor arbeids-
migranten niet alleen de huisvesting, maar 
ook de zorgverzekering. Wie een conflict 
krijgt met de werkgever loopt dus het risico 
onverzekerd op straat te belanden. Het 
spreekt voor zich dat deze afhankelijkheid 
arbeidsmigranten kwetsbaar maakt. 
Volgens Gorter, die met zijn team het hele 
land door reist, is het de eerste keer dat de 

vakbond met een doelgerichte campagne 
arbeidsmigranten aanspoort om zichzelf 
te organiseren: ‘Een van onze organizers, 
Bart Plaatje, werd geconfronteerd met de 
uitbuiting bij arbeidsmigranten toen we als 
FNV actie gingen voeren met medewerkers 
van distributiecentra. Toen zijn we gewezen 
op de noodzaak om iets aan die huisvesting 
te doen. Dat ongeluk van Marcin laatst is 
 natuurlijk een dieptepunt. Maar we moeten 

hoop halen uit de kleine dingen. Arbeids-
migranten die een zwartboek aanbieden aan 
hun werkgever, een spandoek maken, een 
vakbondsvlag achter hun raam hangen. Dan 
zie je dat mensen hun lot in eigen handen 
nemen.’ •

tekst Lesley Arp
foto’s Rob Nelisse
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  > KLM DISCRIMINEERDE

Het College voor de Rechten van de Mens 
geeft SP-Tweede Kamerlid Ronald van Raak 
gelijk: de KLM discrimineerde, toen hij en zijn 
vrouw Preeti vorig jaar in het vliegtuig op een 
andere plek moesten gaan zitten. Reden: 
joods-orthodoxe mannen wilden vanwege 
hun geloof niet naast een vrouw zitten. KLM 
probeerde het College te overtuigen dat het 
juist de Van Raaks waren die discrimineer-
den. Van Raak: ‘In een verslag van KLM van 
die vlucht werd zelfs de suggestie gewekt dat 
wij de geloofsovertuiging van deze man niet 
wilden accepteren.’ Het College trapte er niet 
in en is helder: de KLM moet voortaan niet 
het slachtoffer, maar de dader van discrimi-
natie aanspreken en wordt verzocht dit ook 
als richtlijn uit te leggen aan personeel. 

  > LONEN OMHOOG!
Hogere lonen voor vakkenvullers en lagere winsten voor zakkenvullers. Onder die 
leus kwamen SP’ers begin juli in actie in Amsterdam-Noord, aangevoerd door Lilian 
Marijnissen. Want terwijl de winsten van bijvoorbeeld het Albert Heijn-concern de 
pan uitrijzen, komen de mensen die het werk doen slecht rond. In diverse plaatsen in 
Nederland zijn daarom handtekeningen opgehaald voor hogere lonen. 

Toeslagen zijn vaak winstsubsidie
Werknemers in supermarkten ontvingen in 2018 178 miljoen euro aan inkomens-
ondersteuning van de overheid: toeslagen die zij nodig hebben om bijvoorbeeld de 
huur te betalen. Terwijl alleen al de Albert Heijn en de Jumbo samen 801 miljoen aan 
winst uitkeerden aan aandeelhouders. Zo bezien zijn de toeslagen geen inkomens-
ondersteuning, maar winstsubsidie. Want elke euro minder voor werknemers, 
betekent een euro meer winst. De bedrijven zouden gemakkelijk meer kunnen 
betalen en zo zorgen dat hun werknemers rond kunnen komen – en dan nog kunnen 
ze honderden miljoenen euro winst uitkeren. Uit onderzoek van het wetenschappelijk 
bureau van de SP blijkt dat ongeveer de helft van de inkomensondersteuning van de 
overheid naar mensen met werk gaat. Er zijn goed winstgevende sectoren waar de 
lonen dus aantoonbaar te laag zijn.

Lees de analyse op sp.nl/aangewezen-op-toeslagen
Steun de actie op doemee.sp.nl/lonen
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  > TAART BIJ HET AFVAL
In Veenendaal heeft de SP bewoners 
geholpen om GF-E-containers in de buurt 
geplaatst te krijgen: containers voor Groen-
te-, Fruit- en Etensresten. Daar stelt de 
gemeente moeilijke eisen aan en de SP wil 
dat de gemeente die eisen versoepelt. Maar 
SP’ers vinden niet alleen iets; die steken ook 
zelf de handen uit de mouwen. Met succes! 
Dat werd gevierd – en de SP-taart voor de 
bewoners verdween gelukkig niet meteen in 
de Groente-, Fruit- en Etensrestencontainer. 

  > FYSIO VERGOED
Na herhaaldelijk aandringen van SP-Tweede 
Kamerlid Henk van Gerven heeft de minister 
van Volksgezondheid eindelijk besloten dat 
fysiotherapie vergoed wordt voor álle corona-
patiënten. Dus niet alleen voor patiënten die 
in het ziekenhuis hebben gelegen, maar ook 
voor patiënten met ernstige klachten die thuis 
behandeld worden. 

  > DENKEN OP DE DIJKEN

Van de hand van SP-Tweede Kamerlid 
Ronald van Raak verscheen deze zomer 
Denken op de dijken: Het Nederland van de 
filosofen. Een boek over eeuwen van 
filosofie in ons land: van het humanisme van 
Erasmus tot het sociale denken van Multa-
tuli. Van Raak vertelt over Nederland door 
de ogen van deze en nog meer interessante 
denkers, zoals Thorbecke, Spinoza en 
Huizinga. 

Het boek is te bestellen in de SP-webshop: 
sp.nl/shop/denken-op-de-dijken
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Het is half juli bevestigd door de Autoriteit 
Persoonsgegevens; de computersystemen 
van de Belastingdienst controleerden 
mensen met een tweede nationaliteit vaker 
dan anderen. Het was SP-Tweede Kamer-
lid Renske Leijten en anderen al opgeval-
len dat de slachtoffers van de toeslagen-
affaire heel vaak tot die groep behoorden. 
Leijten: ‘Dit zagen we eigenlijk al aan de 
achternamen van de meeste van de 

ouders van de toeslagenaffaire. Zij zijn 
extra gecontroleerd en als fraudeur 
bestempeld – zonder bewijs, zonder 
redelijk vermoeden – en kwamen ook nog 
eens op zwarte lijsten te staan. Het 
gevolg? Jarenlang diepe ellende voor 
duizenden ouders en hun kinderen.’

Leijten wil dat het tot op de bodem wordt 
uitgezocht: ‘Deze kafkaëske computer-

systemen hadden nooit aan mogen gaan.’ 
En dat is zeker niet de enige misstand 
waar het SP-Kamerlid bovenop zit. Half 
augustus bleek dat de mensen die 
gecompenseerd zouden worden, nog 
langer moeten wachten. In veel gevallen 
kan dat echt niet. In een aantal gevallen 
dreigt nota bene huisuitzetting door de 
onterecht opgelopen schulden.

In 2014 werd de Wet passend onderwijs 
ingevoerd. Klonk goed: wie wil er nou geen 
passend onderwijs voor alle kinderen? 
Maar de uitvoering was problematisch. De 
SP heeft onderzoek gedaan onder leraren 
en ouders van kinderen die onderwijs 
volgen of juist thuiszitten. 

Leraren in het reguliere onderwijs krijgen 
veel te maken met leerlingen die steeds 
zwaardere zorg nodig hebben. In het 
speciaal onderwijs zijn er volgens een 
derde van de leraren juist wachtlijsten 
ontstaan. En tegelijk zitten duizenden 
kinderen thuis zonder onderwijs, omdat er 
geen passende plek is in het onderwijs. De 
wet ‘passend onderwijs’ knelt dus aan alle 
kanten, voor al deze leraren, kinderen en 
hun ouders. SP-fractievoorzitter Lilian 
Marijnissen signaleert een te hoge 

werkdruk als gevolg van passend onder-
wijs: ‘Maar liefst 40 procent van de 
docenten overweegt te stoppen.’ Marijnis-
sen pleit voor realistische oplossingen: 
‘Natuurlijk is het idee mooi dat alle 
kinderen samen naar school kunnen. En 
daar waar dat werkt is dat prachtig. Maar 
er is ook een deel van de kinderen dat juist 
baat heeft bij een, vaak kleinschaliger, 
speciale school. Het passend onderwijs is 
nu knellend.’ 

De SP-voorstellen zijn in lijn met de ideeën 
van de ouders en leraren die meededen 
aan het onderzoek. In het kort: meer geld 
voor kleinere klassen, meer capaciteit in 
het speciaal onderwijs, zorg voor dagbe-
steding voor thuiszitters en: veranker 
leerrecht van kinderen in de wet, zodat 
ouders plaatsing kunnen afdwingen.

  > PASSEND ONDERWIJS PAST NIET, MAAR KNELT

NIEUWS

Het rapport is hier te lezen:
sp.nl/passend_onderwijs

  > TOESLAGEN-AFFAIRE: DISCRIMINATIE EN VERTRAGING
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VAN DE TRIBUNE HET VELD IN

‘KERNWAARDEN SP 
 VOOR MIJ  
ALLESBEPALEND’
Hij had het zelf niet zo gepland, maar ‘soms komt 
er iets op je pad en dan kun je blijven zitten waar 
je zit of aan een nieuwe route beginnen’. Rob 
Janssen is sinds kort wethouder in Gennep.  
‘Ik zal de Tribuneredactie, in mijn ogen een  
hecht collectief, missen. Gelukkig vormt ook het  
college in Gennep een eenheid. Ik ben veel meer 
een teamspeler dan solist.’

HET IS EVEN WENNEN aan de nieuwe verhoudin-
gen. Na twintig jaar redacteurschap bij de 
Tribune heeft Rob Janssen (Heerlen, 1969) 
de stap gewaagd: hij volgde in de zinderende 
zomer Peter Lucassen op als wethouder 
in Gennep. Collega Janssen ontvangt de 
verslaggever van de Tribune met wie hij 
jarenlang samenwerkte in zijn nieuwe rol als 
bestuurder. Soepel manoeuvreert hij zich 
in de positie van degene die vragen beant-
woordt in plaats van stelt, overigens zonder 
een moment zijn gevoel voor humor en 
relativering uit het oog te verliezen. 

Hij ontvangt zijn bezoek in de raadszaal van 
het pittoreske, vier eeuwen oude stadhuis 
waarvan de vloer grotendeels wordt bedekt 
door een enorm geel kleed. Op een van de 
muren pronkt een mozaïek van de heilig 
verklaarde bisschop Norbertus van Gennep. 
Rob is een kind van Gennep, al werd hij dan 
geboren in het 125 kilometer zuidelijker 
gelegen Heerlen, waaraan hij geen herinne-
ringen bewaart. Rob was nog maar een baby 
toen zijn vader, net als veel andere koem-
pels, elders in Nederland werk zocht nadat 
de steenkoolmijnen een voor een omvielen.

Pa Janssen was ondergronds mijnwer-
ker geweest op de staatsmijn Hendrik in 
Brunssum. Hij kon in Gennep aan de slag 
als werkmeester bij het werkbedrijf van de 
Augustinus Stichting. Een grote instelling 
voor mensen met een beperking. Rob ging 
naar het gymnasium in Boxmeer, de geboor-
teplaats van ene Emile Roemer. Vervolgens 
studeerde hij Duitse taal- en letterkunde aan 
de universiteit in Nijmegen. Voeg daar zijn 
specialisatie Duitsland-studies aan toe en 
zijn ongebreidelde kennis van het land van 
onze oosterburen is verklaard.

‘Dat ik ook nog eens mijn militaire dienst-
plicht in Duitsland vervulde, was puur toe-
val. Ik kijk trouwens met plezier terug op die 
periode in Seedorf. De landmacht had oog 
voor de toekomst van zijn manschappen. 
Je kreeg alle ruimte om je voor te bereiden 
op de jaren na het afzwaaien. Je kunt gerust 
stellen dat ik daar de basis legde voor mijn 
latere journalistieke loopbaan. Ik volgde een 
schriftelijke cursus journalistiek en merkte 
al snel dat ik schrijven heel plezierig vond. 
Op de bonnefooi schreef ik een opiniërend 
artikel over Duitse oorlogsmisdadigers en 
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warempel, de Gelderlander wilde het plaat-
sen en er nog voor betalen ook.’
Om als student een inkomen te vergaren, 
had Rob zes jaar op een vrachtwagen ge-
zeten. Parttime. Hij reed voornamelijk ‘op’ 
Nederland, België en Duitsland en leerde 
het transportwereldje van binnen en buiten 
kennen. Die ervaring zou hem nadien als 
redacteur van de Tribune goed van pas 
komen. ‘Ik wist hoe hard er wordt gewerkt in 
die sector en hoe belangrijk de bijdragen van 
de truckers, de offers die zij brengen, zijn 
voor de maatschappij. Als je het over zware 
beroepen hebt…’

De SP mag de toenmalige tandarts van Rob 
dankbaar zijn. In de wachtkamer lag, twee 
decennia geleden, een exemplaar van de 
Tribune. Om de tijd te doden las hij een 
artikel over de Betuwelijn. ‘Dat sprak mij 
enorm aan, zoals mij de hele Tribune wel 
beviel. Daar zou ik best voor willen werken. 
Ik besloot een poging te wagen en had maz-
zel dat Johan van den Hout, die jaren later 
gedeputeerde van Noord-Brabant zou wor-
den, fractiemedewerker in Den Haag werd. 
Er kwam een plaatsje vrij op de redactie en 
hoofdredacteur Herman Beekers zag het wel 
in mij zitten.’
Rob Janssen ontwikkelde zich tot een be-
trouwbare, betrokken en bevlogen redacteur 
die het gedachtegoed van de SP omarmde 
en ook politiek actief werd. Hij was tien jaar 
lid van de Limburgse Provinciale Staten en 
werd in 2014 voorzitter van de SP-fractie in 
de gemeenteraad van Gennep. Een kroon 
op zijn werk zal hij het zelf niet noemen, 
maar zijn benoeming tot wethouder (voor 
het sociale domein en onderwijs) is logisch 
voor degenen die Rob en zijn inzet voor de 
SP hebben gevolgd. Uit naam van koning 
Willem-Alexander is hij benoemd tot Ridder 
in de Orde van Oranje Nassau. Rob kent niet 
alleen de SP tot in de diepste geledingen, hij 

beseft ook welke rol een wethouder speelt in 
het democratische bestel. Hij is bepaald niet 
onvoorbereid van de Tribune het politieke 
veld op gestapt.

‘Laat ik om te beginnen vaststellen dat mijn 
voorganger Peter Lucassen het meer dan 
voortreffelijk heeft gedaan, het zal niet 
gemakkelijk zijn om hem te evenaren. Ik 
kan niet anders dan mijn uiterste best doen 
om opdrachten van de gemeenteraad naar 
behoren uit te voeren. Als wethouder word 
je meer dan als redacteur van de Tribune 
op de vingers gekeken, in deze zaal zitten 
zeventien bazen die mij controleren. Ik werk 
nauw samen met de ambtenaren en ik moet 
zeggen dat het ‘het korps’ in Gennep niet 
aan inspiratie ontbreekt.’

 › Een wethouder bestuurt toch niet alleen, 
hij maakt ook beleid.
‘Zeker weten. Als bestuurder kun je binnen 
vastgestelde kaders het nodige bereiken. Als 
er mede dankzij mijn inzet resultaten wor-
den geboekt die goed zijn voor de inwoners 
van onze gemeente, zal mij dat de grootst 
mogelijke voldoening schenken. Dat de SP 
in staat is goed samen te werken met andere 
partijen hebben wij de afgelopen jaren al 
bewezen. Peter en zijn collega’s van het CDA 
en de VVD konden prima door één deur en 
met mijn persoontje in het college zal het 
niet anders zijn.
Ik vind in het algemeen dat de SP bereid 
moet zijn waar mogelijk mee te besturen, 
zolang dat maar gebeurt zonder onze 
idealen, onze strijd voor een sociale en 
rechtvaardige samenleving, uit het oog te 
verliezen. Je kunt aan de knoppen zitten 
zonder jezelf en de partij te verloochenen. 
Of ik nou voor de Tribune schrijf of een ge-
meente bestuur, ik ben en blijf dezelfde Rob 
Janssen: een overtuigd socialist voor wie de 
kernwaarden van de SP allesbepalend zijn. 

Er mag best wat water bij de wijn, maar niet 
op het sociale vlak. In 2014 werd de SP in 
Gennep de grootste partij. Wij hebben onze 
verantwoordelijkheid genomen. We vroegen 
Peter Lucassen, een ervaren bestuurder die 
wethouder in Nijmegen was geweest, om in 
het college te gaan zitten. Ik durf te beweren 
dat wij de afgelopen zes jaar goed hebben 
gepresteerd, zonder dat daarvoor extra 
moest worden bezuinigd. Wij zijn Peter veel 
dank verschuldigd.’

 › Je hebt wel even bedenktijd gevraagd 
voordat je besloot over te stappen van 
het partijkantoor in Amersfoort naar het 
stadhuis van Gennep.

 ‘Ik ben trots op de SP 
Gennep dat wij in 2014 de 
verkiezingen wonnen en 
nog altijd meebesturen’
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‘Ik wind er geen doekjes om: het was een 
moeilijk besluit. De redactie van de Tribune 
vormde jarenlang een vaste ploeg met gelijk-
gestemde zielen en ik heb altijd veel vrijheid 
en ruimte gekregen. Ik kon vanuit mijn hart 
en overtuiging schrijven en mocht me speci-
aliseren op bepaalde terreinen.’

 › Zoals de Duitse politiek.
‘Uiteraard Duitsland en natuurlijk de ver-
voerssector, maar ook de financiële wereld. 
Daarvan wist ik nog maar weinig toen ik 
begon, maar ik ging me er gaandeweg steeds 
nadrukkelijker in verdiepen. Wat zeg ik: ik 
heb me erin vastgebeten. Zo mocht ik een 
serie van twintig artikelen over de economi-

sche crisis maken. Waarbij Arnold Merkies, 
die van 2012 tot 2016 onze woordvoerder 
Financiën was in de Tweede Kamer, mij 
steunde en adviseerde. Daar leer je van.’

 › Financiën en economie, dat is toch al-
lemaal veel te saai voor iemand als jij.
‘Saai…? Hoe kom je daarbij? Hoe meer 
je erover denkt te weten, hoe leuker het 
wordt. Geloof me nou maar, het is ronduit 
fascinerend als je erachter komt hoe de 
crisis kon ontstaan. Hilarisch! De collega’s 
snapten niet waarom ik af en toe schater-
lachend achter de computer zat. Dat kwam 
omdat ik ontdekte wat er met goedvinden 
van de overheden met geld gebeurde. Al 

die wazige constructies, al dat geschuif met 
kapitaal en aandelen, de vulgaire handig-
heid waarmee regelgeving werd omzeild 
en waarmee ze door de mazen in de wetten 
doken, ik geloofde soms mijn ogen niet. In 
grote lijnen kwam het neer op handelen met 
toekomstverwachtingen. Over de rug van de 
belastingbetaler. Bizar, onverantwoord en 
bovenal schandalig. Het was vervolgens aan 
mij om de sociale gevolgen van de puinhoop 
op de financiële markt voor de lezers van de 
Tribune te duiden.’

Rob schreef uiteraard niet alleen over ‘geld-
zaken’, hij draaide voor geen enkel onder-
werp zijn hand om. Zijn naam staat onder 

Rob hoeft niet meer met de trein of auto naar zijn werk.

Zijn naam staat onder honderden reportages, 
interviews, nieuwsverhalen en analyses
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honderden reportages, interviews, nieuws-
verhalen en analyses. Zijn stijl kenmerkt 
zich door helderheid en toegankelijkheid, 
met de nodige snufjes empathie en zonder 
ooit te vergeten voor welke doelgroep hij 
namens de SP op pad ging.

 › Je hebt veel interessante personen  
gesproken. Aan welke gesprekken bewaar 
je de beste herinneringen?
‘De ontmoeting met schrijver Theun de 
Vries was indrukwekkend. Ik heb hem 
samen met fotograaf Suzanne van de Kerk 
opgezocht. Dat interview, dat later vertaald 
in een Duits literair tijdschrift is afgedrukt, 
staat in mijn geheugen gegrift. Drie weken 
later overleed hij. En verder… ik noem Jort 
Kelder, Jan Pronk, Ali B, Frans Weisglas, 
maar ’t liefste interviewde ik toch onze 
eigen mensen: van Tweede Kamerlid tot 
actievoerder. Als iemand mij een eerlijk en 
gepassioneerd verhaal vertelde, dacht ik 
vaak met trots en genoegen: dat is er eentje 
van ons. En reken maar dat er veel van zulke 
mensen bij de SP zitten.’

 › Je belandde zelf ook in de actieve  
politiek. Hoe kwam dat zo?
‘In 2003 waren er Statenverkiezingen. Tiny 
Kox, die toen partijsecretaris was, sprak 
mij daarover aan. ‘Dat moet jij gaan doen, 
daar in Limburg.’ Waarom hij mij polste? 
Geen idee, kennelijk zag Tiny het wel in 
mij zitten. En opeens zat ik daar als lid van 
Provinciale Staten in het gouvernement in 
Maastricht. Met een baron, Van Voorst tot 
Voorst, als commissaris van de Koningin of 
zoals ze het in Limburg noemen ‘gouver-
neur’. Het CDA had de absolute macht, het 
bleek voor de SP-fractie verdomd lastig iets 
voor elkaar te boksen. Een provincie bestuur 
staat ver van de mensen. Ik kijk zeker 
niet met negatieve gevoelens terug op die 
 periode, het werden het uiteindelijk toch 
tien waardevolle jaren voor mij. De provin-
ciale politiek intrigeerde mij, ik heb er veel 
van opgestoken en kon er bij mijn werk voor 
de Tribune soms zelfs mijn voordeel mee 
doen. Ik weet immers hoe de hazen lopen 

in de politiek, of dat nu in Limburg, Amster-
dam, de Achterhoek of Den Haag is.’

 › Na Provinciale Staten volgde de  
gemeenteraad van Gennep.
‘Je merkt onmiddellijk dat je veel dichter bij 
de kiezers staat. En hoe smaller die kloof is, 
hoe beter de SP uit de verf komt. Ik ben trots 
op onze afdeling dat wij in 2014 de verkie-
zingen wonnen en vervolgens tot op de dag 
van vandaag deel uit gingen maken van het 
college.’

 › Het college waar je nu dus zelf in zit.
‘Dat had ik toen ik destijds bij de Tribune 
aan de slag ging natuurlijk nooit kunnen 
bevroeden en het was bepaald niet mijn 
bedoeling toen ik lid werd van de partij. Als 
iets onverwacht op je pad komt, moet je een 
beslissing nemen. Tot nu toe heb ik nergens 
spijt van.’

Hoog tijd voor koffie en een stuk vlaai. 
Tijdens de korte wandeling naar het terras 
wordt Rob voortdurend door voorbijgangers 
begroet. ‘Hoi Rob, hoe is het?’ Een man  
op een fiets slingert voorbij en roept iets  
onverstaanbaars. Hem kent Rob ook (‘hij 
drinkt meer dan goed voor hem is’) zoals 
iedereen, uitgezonderd dagjesmensen,  
weet wie Rob Janssen is.

Tijdens de nazit gaat het niet alleen over 
snooker, zijn favoriete sport om naar te 
kijken (actief is Rob zelf in de sportschool), 
ook de actuele situatie in truckersland 
blijft hem als ervaringsdeskundige bezig-
houden. Hoe onnavolgbaar die voor de 
economie  onmisbare sector is geworden na 
het wegvallen van de grenzen in de Euro-
pese Unie, verbeeldt hij met een prangend 
voorbeeld uit de praktijk van alledag: een 
Litouwse chauffeur staat ingeschreven bij 
een Tsjechisch uitzendbureau dat is geves-
tigd in Roemenië en vervoert een vracht in 
opdracht van een Duitse firma in een  
Nederlandse vracht wagen met een Cyprio-
tisch kenteken. Bent u daar nog, beste lezer?

‘Probeer dan maar eens als inspectie 
toezicht te houden en te controleren. Waar 
vindt, als dat al gebeurt, de afdracht van 
sociale premies plaats? Welke arbeids-
voorwaarden gelden? Niet die van Neder-
land, waar de standaard behoorlijk hoog is. 
Alles is er primair op gericht daar niet aan te 
hoeven voldoen en de Europese regelgeving 
biedt alle ruimte voor dit soort praktijken.’
Voor zijn werk hoeft Rob niet meer in  
de auto of op de trein te stappen. Hij kan  
de afstand tussen Ottersum, het dorp aan de 
overkant van het riviertje de Niers, en het 
stadhuis in Gennep fietsend of desnoods 
lopend overbruggen. ‘Dat voelt toch wel 
lekker, moet ik zeggen.’ •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

‘Het liefste interviewde ik toch onze 
eigen mensen: van Tweede Kamerlid 
tot actievoerder’
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SP IN ACTIE

ZOMERVRUCHTEN
Wie denkt dat de hittegolf en de vakantie-
tijd ervoor zorgen dat de SP het rustig aan 
doet, heeft het mis. 

Feest in Gouda. Boven: Kinderspelletjes voor jongste buurtbewoners.
Rechts: Hanny Pas (r) overhandigt het herinneringsplaatje aan activiste
Els van den End.

Op zaterdag 22 augustus was de hittegolf 
voorbij. Even leek het erop dat vervolgens 
het Goudse bewonersfeestje in het water 
zou vallen. Niet voor het eerst, want eerder 
moest het feestje al uitgesteld worden 
vanwege corona. Maar gelukkig hield het 
precies op met regenen toen het feest 
begon. De lokale SP vierde met bewoners 
het resultaat van een succesvolle actie. In 
2018, zo vertelt de Goudse organisatie-
secretaris Hanny Pas, vroegen bewoners in 
de wijk Korte Akkeren de SP om te helpen. 
Door slecht onderhoud van woningcorpo-
ratie Mozaïek Wonen hadden zij last van 

tocht, vocht en schimmel in veel huizen. Pas: 
‘Samen met actieve bewoners, de huurders-
belangenvereniging, advocaat Glas en een 
technisch adviseur hebben we ervoor  
gezorgd dat Mozaïek toegaf en aan de slag 
ging. De saamhorigheid en solidariteit was 
groot.’ Het succes ook: er werd gerenoveerd 
en de woningen werden energiezuiniger  
gemaakt. Dat niet alleen; het opgerichte 
comité dwong een vergoeding voor bewoners 
af. 

Op naar het feest. De SP heeft de kinderen 
van de buurt een evenwichtsbalk aangebo-
den, die al in maart is geïnstalleerd.  Tijdens 
het feest biest Hanny Pas een plaatje aan 
voor op de balk – om er blijvend aan te her-
inneren dat je meer bereikt als je samen-
werkt.

Chantal Nieuwenhuis woont veertien jaar 
in de wijk en was een van de trekkers van de 
actie: ‘Bij mij zat er schimmel in de douche, 
maar anderen hadden nog veel meer last.’ 
Ze vertelt hoe zij en haar buurvrouw Els van 
den End samen met bewoners en de SP de 

GOUDS SUCCES

druk opvoerde. ‘Nog niet alles is nu klaar 
– door corona is er ook vertraging – maar 
het is zeker een succes te noemen.’ Chantal 
en Els zijn ook de organisatoren van het 
buurtfeest en ze zijn beiden lid geworden 
van de SP. Els vertelt dat er aan het begin al 
een advocaat was die met bewoners naar 
de huurcommissie wilde: ‘Maar wie kan 
een advocaat betalen? Mensen hebben hier 
niet veel geld.’ Terwijl ze ondertussen zorgt 
dat buurtkinderen cadeautjes vinden in de 
grabbelton, vertelt ze ook dat er vanaf het 
begin ook weleens onenigheid was onder 
de bewoners, bijvoorbeeld of er gesloopt 
moest worden, of wat er in de afwerking 
geëist moest worden. Maar toch bleven ze 
bij elkaar en, zo zegt ze, dan bereik je het 
meest.
Els en Chantal zijn niet de enige nieuwe 
 SP-leden die deze actie heeft opgeleverd. 
Op het Goudse feestje zorgt een grote 
groep djembé-spelers voor een swingende 
sfeer. Hanny Pas komt vrolijk vertellen 
dat haar plannetje, leden maken onder de 
trommelaars, ook niet zonder succes is 
gebleven.

Half Nederland is volgeplakt met posters 
voor de actie voor zorgpersoneel op 5 
september! Ook waren er lokale acties om 
er aandacht voor te vragen. Zoals in Raalte, 
waar SP’ers langsgingen bij zorginstellingen 
om ‘loonijsjes’ uit te delen. Huuracties, buurt-
busacties, buurtenquêtes: de partij heeft ook 
deze zomer niet stilgestaan. Een greep uit de 
vele acties.

foto's Maurits Gemmink
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Ook in andere afdelingen hebben SP’ers zich 
niet uit het veld laten slaan door corona en 
het weer. In Arnhem en Groningen wordt 
nog steeds volop strijd geleverd tegen 
gedifferentieerde tarieven voor de inzame-
ling van afval. Arnhem wil zo snel moge-
lijk af van dit een paar maanden geleden 
ingevoerde ‘diftar-systeem’ en Groningen 
doet er  alles aan om invoering daarvan te 
voorkomen. In beide gemeenten stelt de SP 
pogingen in het werk om een referendum in 
te voeren.

‘Daar zal nog veel tijd overheen gaan en 
zo lang kunnen de inwoners niet wachten, 
want de bergen rotzooi blijven groeien. 

Het is heel simpel: met één druk op de 
knop, en dat bedoel ik letterlijk, kun je 
een einde maken aan de ellende en weer 
op een normale manier afval inzamelen. 
Intussen blijft onze fractie werken aan een 
referendum, opdat de Arnhemmers zich 
straks definitief uit kunnen spreken over 
hun voorkeur’, zegt fractievoorzitter Gerrie 
Elfrink. Het steekt hem dat ‘het onrecht-
vaardige diftar’ is ingevoerd tegen de 
gemaakte afspraken in: het vereiste brede 
draagvlak ontbreekt. ‘Ondanks herhaalde 
waarschuwingen, tot en met die van een 
hoogleraar aan toe, heeft het college de 
boel erdoor gedrukt en nu zitten de bewo-
ners met de gebakken peren.’

Arnhemmers betalen naast de vaste 
afvalstoffenheffing sinds 1 juli tachtig 
eurocent per ingeleverde zak restafval van 
dertig kilo. De gevolgen werden vrijwel 
meteen zichtbaar in vooral de wijken met 
veel hoogbouw. Om verschillende redenen 
dumpen Arnhemmers hun vuilniszakken 
op straat in plaats van ze, tegen betaling, 
in een container te gooien. Gerrie Elfrink: 
‘De goedwillende mensen, en die vormen 
de absolute meerderheid, worden hierdoor 
gedupeerd. Besef wel dat voor de bewoners 
met de laagste inkomens elke zak telt en dan 
bedoel ik elke zak waarvoor ze niet hoeven 
af te rekenen. Ik heb het in dit verband al 
eerder gezegd: op deze manier verandert 
Arnhem in Palermo aan de Rijn. Ratten, 
stank, vliegen en allerlei smerigheid, daar zit 
niemand op te wachten.’

Arnhem kan een waarschuwend voorbeeld 
zijn voor Groningen. In die stad neemt de 
gemeenteraad deze maand een besluit over 
het afvalbeleid. B en W gaan voor diftar en 
de SP doet er alles aan om dat te voorkomen. 
Bezoeken aan buurten, huis-aan-huis  
gesprekken, de Groningse afdeling mobili-
seert de krachten. Fractieleider Jimmy Dijk: 
‘Naast alle nadelen van dit systeem zal de 
afvalstoffenheffing ook nog eens met bijna 
14 procent stijgen. Het afvalprobleem moe-
ten wij samen oplossen, maar nu dreigen 
de échte grote vervuilers, de verpakkings-
industrie en de supermarkten, buiten schot 
te blijven. Daarnaast, en dat zie je dus in 
Arnhem, veroorzaakt diftar dumping van 
afval en vervuiling van de leefomgeving.’

Evenals de Arnhemse SP zien de Groningse 
partijgenoten in de afvalproblematiek een 
gerede aanleiding om zich hard te maken 
voor lokale referenda.

FLITSMEESTER
In Nijmegen mocht de inventieve 
buurtbewoner Sjaak Visscher rekenen 
op steun van de SP in zijn niet aflatende 
gevecht tegen snelheidsovertreders op 
de Prins Mauritssingel (de N325, het 
laatste deel van de rechtstreekse ver-
binding tussen Arnhem en Nijmegen).

Na jaren vergeefs aankloppen bij de be-
voegde instanties knutselde Sjaak een 
snelheidsflitser in elkaar. Hij bevestigde 
die aan een lantaarnpaal en jawel, het 
werkte. Automobilisten hadden niet in 
de smiezen dat het apparaat nep was 
en trapten op de rem om zich alsnog 

PALERMO AAN DE RIJN EN GRONINGEN

GFT GLAS TEXTIEL PAPIER

DIFTAR NEE!
groningen.sp.nl/diftar

DIFTAR

foto SP Arnhem



23TRIBUNE september 2020

In Rheden was het de afgelopen zomer extra 
druk bij het SP-meldpunt Huishoudelijke 
Hulp. Er ontstond onrust over bezuinigin-
gen. De gemeente wilde bij mensen van wie 
de indicatie afliep de huishoudelijke hulpen 
vervangen door medewerkers van een 
schoonmaakbedrijf. Cliënten met vragen 
daarover konden nergens terecht.

Afdelingsvoorzitter Tamara Koppelaar 
schrok van de reacties. ‘Dan heb je het dus 
over mensen in schrijnende situaties, die 
geen gehoor vonden en in onzekerheid wer-
den gelaten. Voor hen is een huishoudelijke 
hulp meer dan iemand die schoonmaakt, dat 
mogen wij niet uit het oog verliezen. Denk 
alleen al aan de signaalfunctie, aan het luis-
terend oor dat deze thuishulpen bieden.’
De Rhedense SP kreeg veel steun in de 
gemeenteraad en ook de verantwoordelijke 
wethouder toonde begrip. Hoe zich een en 
ander vertaalt in de praktijk moet nog blij-
ken, daarom blijft het meldpunt open.

SPICKNICK
In Helmond combineerden SP’ers deze zomer het nuttige 
met het aangename. In het park Warande vond een gezel-
lige SPicknick plaats met hapjes en drankjes (uiteraard op 
anderhalve meter) én een workshop over de basisbeginse-
len van de SP. 

aan de toegestane vijftig kilometer per uur 
te houden. De flitser van Sjaak Visscher 
sprong zo in het oog dat Google Maps en de 
app Flitsmeister er melding van maakten. 
Totdat de gemeente er lucht van kreeg en 
Sjaak sommeerde ‘dat ding’ onmiddellijk te 
verwijderen.
Toch geven Sjaak en zijn buurtgenoten niet 
op. Zij blijven actie voeren tegen het verkeer-
slawaai en de uitstoot van fijnstof, daarbij 
geholpen door de Nijmeegse SP. De wijkraad 
op zijn beurt ijvert voor trajectcontrole over 
de hele singel.

tekst Robin Bruinsma en Diederik Olders

LUISTEREND OOR IN RHEDEN

foto SP Rheden

foto SP Helmond

foto SP Nijmegen
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Werknemers van Defensie 
die materieel moesten 
onderhouden, repareren 
of verven worden in 
groten getale ziek. Voor 
hun blootstelling aan 
het kankerverwekkende 
Chroom-6 heeft Defensie 
excuses aangeboden. 
Niet genoeg én zeker 
niet het enige probleem, 
zeggen ex-werknemers en 
nabestaanden.

tekst Diederik Olders
foto's Wiebe Kiestra
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RICK EN IK WERKTEN allebei bij Defensie, toen 
we elkaar in 1981 leerden kennen. Ik was 
munitietransport-begeleider, als enige 
vrouw van Nederland. Het was liefde op 
het eerste gezicht. Na vijf jaar ging Rick in 
dienst bij de POMS in Coevorden, later in 
Eygelshoven, bij Kerkrade. Hij was voorman 
Preservation: tanks klaarmaken voor Irak 
bijvoorbeeld. 

Darmziekte
Al in 1982, twee jaar nadat hij bij Defensie 
was gekomen, stelden ze in het militair hos-
pitaal vast dat hij een chronische darmziekte 
had. In de POMS werkte hij met Chroom-6, 
in grote hoeveelheden, met benzeen, CARC, 
verarmd uranium en nog meer. Hij was 
meewerkend voorman, het lag niet in zijn 
aard om de baas te spelen en zelf niks te 
doen. Schuren, plamuren en lassen – dat 
soort werk. Ze werkten met grit, daarmee 
straalden ze verf eraf. Gebruikt grit werd 
niet weggegooid; dat vond men te duur. Dus 
verzamelden ze het grit, met het stof vol 
Chroom-6 erbij, in juten zakken. Goed klop-
pen, zodat het grit zakte – je ziet het voor 
je. Ze aten en dronken in die werkplaats. Hij 
kwam wit van het stof thuis, pakte de kinde-
ren op en ik klopte alles uit. De werknemers 
wisten niet dat het zo gevaarlijk was. De 
leiding wel.

Rotzooi
In 1990 werd Rick heel erg ziek. Hij is toen 
naar het management gegaan en heeft aan-
gegeven dat de werkomstandigheden niet 
gezond konden zijn. De boodschap die hij 
kreeg: in dit deel van Limburg is heel weinig 
werk en je wordt goed betaald, dus ik zou 
maar je mond houden. Toen de tanks terug-
kwamen uit Irak, beschoten met verarmd 
uranium, wilde Rick dat de straling werd ge-
meten. Toen kreeg hij te horen: dat apparaat 
is heel duur en gevoelig. Rick vroeg: wat gaat 
hier voor, onze gezondheid of dat apparaat? 
Toen was hij het zat. Hij nam ontslag. En wat 

schetst onze verbazing: al binnen een jaar 
ging het weer beter met hem. Totdat in 2008 
bleek dat hij kanker had. Nog geen jaar later 
overleed hij. Hij heeft altijd gezegd: dat ik zo 
ziek geweest ben, kwam van die rotzooi.

49 kilo
Ik vind dat de nabestaanden vaak worden 
vergeten in de hele discussie. Ik kwam al-
leen te staan. Twee kinderen, fulltime baan, 
je leven stort in. Ik was helemaal gestresst. 
Ik woog nog maar 49 kilo – ik ben 1 meter 74. 
Toen ben ik naar de psycholoog verwezen. 
Dat was goed en langzaam ben ik er weer 
bovenop gekomen. Door toeval kwam ik bij 
een bijeenkomst met het RIVM, Defensie en 
de werknemers van de POMS terecht. Daar 
heb ik het woord genomen. In het kort zei 
ik dat ze willens en wetens alle mensen die 
in die zaal zaten in gevaar hebben gebracht, 
dat er onderzoeken aankomen die miljoenen 
gaan kosten en dat deze mensen misschien 
niet zo lang meer te leven hebben. 

Acuut de bak in
Via Sadet Karabulut kwam mijn verhaal 
bij de minister terecht. Daarna had ik een 
urenlang gesprek met de staatssecretaris, 
Barbara Visser. Haar reactie was: we sturen 
het medisch dossier van Rick door naar een 
onafhankelijke arts. Maar Defensie is het 
medisch dossier van Rick kwijt… Dus heb ik 
met de huisarts gekeken wat wij wel hadden. 
Het verhaal in het kort: Rick werd ziek nadat 
hij bij Defensie was gaan werken, het verer-
gerde toen hij op de POMS ging werken en 
werd weer minder toen hij daar stopte. De 
brief van de onafhankelijk arts komt terug: 
mevrouw, het is gebleken dat uw man al ziek 

‘Al deze mensen zijn willens en 
wetens in gevaar gebracht’

De onderste steen boven heet het 
rapport van SP-Tweede Kamerlid 
Sadet Karabulut dat in september 
verschijnt. Het is het resultaat 
van vele jaren betrokkenheid 
van de SP bij de slachtoffers van 
gevaarlijke werkomstandigheden 
bij Defensie, in het bijzonder op 
POMS-sites. Dat zijn opslagplaatsen 
en onderhoudswerkplaatsen in 
Nederland van NAVO-materieel 
zoals tanks. Karabulut bouwt voort 
op de strijd van haar voorgangers, 
waaronder Jasper van Dijk. In 
het rapport komen bovendien 
drie mensen uitgebreid aan het 
woord die te maken hebben met 
de gevolgen van de gevaarlijke 
werkomstandigheden. Zij vertellen 
uit eigen ervaring over de pijn, de 
angst, de boosheid en het onrecht. 
Hieronder een korte weergave van 
hun verhalen.

ANITA HOLLANDER  
VERLOOR HAAR MAN  
RICK AAN DARMKANKER

DEFENSIE, STAP AF VAN DE  VREKKIGE LIJN

was voordat hij bij de POMS kwam werken. 
Ik was pissig. Of die man kán niet lezen, of 
hij wíl niet lezen. Defensie gaat ervan uit dat 
zij de langste adem hebben. ‘Start maar een 
civiele procedure.’ Maar er zijn mensen die 
geen rechtsbijstand hebben. Er zijn mensen 
die te ziek zijn, die de energie niet hebben. 
Ik wil gewoon niet dat ze ermee wegko-
men. Als ik dit in de burgermaatschappij 
zou doen, dan zouden ze me acuut de bak 
ingooien voor poging tot moord. 

Ondenkbaar
Rick terug kan niet. Rijk ervan worden hoeft 
niet. Maar erkenning van aansprakelijkheid 
van wat ons overkomen is, dat wil ik. Het 
had allemaal niet zo hoeven zijn, als ze eer-
lijk geweest waren. Toen Rick om bescher-
mingsmiddelen vroeg, stuurden ze hem met 
2,50 naar de bouwmarkt voor een stofkapje, 
terwijl de Amerikanen op de werkplaats 
rondliepen in beschermende pakken met 
gasmaskers, alsof ze van Mars kwamen. De 
politiek moet zorgen dat Defensie er niet 
mee wegkomt. Ze verschuilen zich achter 
een RIVM-rapport dat meer dan 8 miljoen 
heeft gekost. Had dat geld gewoon onder de 
mensen verdeeld. Voor een nuchter iemand 
als ik is het ondenkbaar dat je zo met een 
medemens omgaat.
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FRIED TERWEE WAS KLOKKENLUIDER EN 
ORGANISEERDE INLOOPAVONDEN

ANDRÉ VINKE WAS LUCHTMACHT-SCHILDER 
BOUWDE EEN ENORM DOSSIER

IN 1985 BEGON IK in Brunssum op de POMS-si-
te als monteur. Ik sleutelde aan alles en deed 
voorbereidend werk voor de spuiterij: ont-
roesten, schuren. Voor driehonderd werkne-
mers waren er 16 stuks adembeschermings-
middelen. Er waren ook 3M-mondkapjes; die 
deed je dan maar op, maar die werden van 
binnen net zo groen als aan de buitenkant. 
En als je dan ’s avonds wat ophoestte, was 
dat dezelfde kleur groen. 

Nieuwsgierig
Ongeveer in 1999 begonnen er berichten 
binnen te komen van vliegbasissen, waarbij 
de term chroom-6 begon te vallen. Er is toen 
op de POMS-site Brunssum een onderzoek 
gedaan. De hoeveelheden chroom-6 in de 
lucht bleken miljoenen keren de waarde die 

mocht. Toen wisten wij dat nog niet. Maar 
op een dag zat ik op het kantoor van de baas 
te wachten en toen zag ik zo’n rapportage 
liggen. Ik was wel nieuwsgierig – dus ik loop 
met dat pak papier naar het kopieer-appa-
raat en heb kopieën gemaakt. Jaren later 
begonnen allemaal collega’s om mij heen te 
sterven, allemaal aan kanker. Dan heb je het 
over zeventig mensen of zo. Toen heb ik dat 
rapport er nog eens bij gepakt. 

Knak, kies eruit
Ik had zelf ook al sinds de jaren negentig 
ademhalingsproblemen. Een stukje lopen is 
echt een probleem nu voor mij. Mijn tanden 
vallen uit – dat is begonnen sinds ik daar 
werk. Gewoon als je een broodje eet, knak, 
weer een kies eruit. Verder heb ik vergeet-

DEZE STRIJD GAAT om gerechtigheid. Een strijd 
voor mezelf, maar zeker ook voor de men-
sen die er nu nog mee te maken hebben: de 
luchtmacht gebruikt nog steeds chroom-6.

Half of gewoon niet
Ik ben vier jaar geleden gepensioneerd bij 
de luchtmacht. Ik heb er 35 jaar als schilder 
gewerkt. Ik werkte in Soesterberg in een 
noodgebouw aan onderdelen van Fokker 
Friendships, transportvliegtuigen. Een 
noodgebouw waar totaal niet aan de wette-
lijke eisen werd voldaan. Ik zal het werk-
proces zoals het zou móéten zijn een beetje 
uitleggen om het duidelijk te maken. Voor-
dat je begint moet je je mensen op de hoogte 
stellen van de gevaren. Er moet een risico-
inventarisatie zijn. Er moeten avib-kaarten 
zijn, veiligheidskaarten waarop staat: hier 
moet je op letten, bij deze werkzaamheid 
moet je dit masker opzetten, enzovoort. Dan 
heb je de productbeschrijving van de verf. 
Wat erin zit, hoe je het moet mengen. Er 
moet een arbeidshygiëneplan zijn, waarin 

staat of je moet douchen, of je eerst door een 
sluis heen moet, etcetera. Dan moet nog de 
accommodatie op orde zijn. En moeten er 
pbm’s zijn: persoonlijke beschermingsmid-
delen. Dan moet je medische controles doen. 
Voordat ik bij het vliegtuig sta, moet dat 
állemaal op orde zijn. Volgens het Arbeids-
omstandighedenbesluit. Tot 2005 deed elk 
vliegveld het op zijn eigen manier, deed men 
sommige dingen half of gewoon zelfs niet. 
In 2005 is er veel verbeterd. Maar toch. Ik 
zag in 2012 nog dat het arbeidshygiëneplan 
niet op orde was, de etiketteringen op de 
verfblikken niet klopten, de avib-kaarten 
niet op orde waren, en zo verder. Dan waren 
er misschien wel avib-kaarten, maar dan 
stond er niet eens op dat de verf kankerver-
wekkend is.

Verfsysteem
Deze strijd gaat over onveilig werk. Wat mij 
stoort is dat de discussie alleen maar over 
chroom-6 lijkt te gaan. Ook hier weer even 
les, zodat mensen snappen wat er gebeurt. 

Het eerste laagje wat je erop spuit, daar zit 
chroom-6 in. Dit is een eerste primer-laag, 
een hechtprimer. Maar met dit blikje ben ik 
er niet. Want dit droogt niet vanzelf. Daar 
moet een verharder bij. Maar dan is het nog 
te dik voor de verfspuit. Dus komt er nog 
een verdunningsmiddel bij. Daar zit xyleen 
in en tolueen. Dan zegt men, wijzend naar 
het eerste blikje: dat is niet schadelijk voor 
de ongeboren vrucht. Nee, maar xyleen wel. 
En zonder die xyleen krijg ik dat eerste blikje 
niet op het vliegtuig. Tot zover de eerste, de 
hechtprimer-laag. Want dan komt de corro-
siewerende primer. Wederom een stamlak, 
een verharder en een verdunner. En dan 
komt nog de laatste laag, die men vaak 
samenvat onder de term CARC, waarvoor 
ook weer hetzelfde geldt. Kortom, er bestaat 
geen chroom-6-verf. Wel een verfsysteem 
waarin chroom-6 zit. 

Méér chroom-6
Ze horen voor alle mensen die een ziek-
tebeeld hebben dat voortkomt uit al die 
stoffen uit dat verfsysteem, straks klaar te 
staan om te voorkomen dat ze een proces 
van tien jaar in moeten om hun gelijk te 
krijgen. Want realiseer je: bij die processen 
moeten mensen zelf gaan aantonen dat 
het door dit of dat bestanddeel komt. De 
focus op chroom-6 in dat eerste potje verf 
voorkomt ook dat het veiliger wordt. Want 
wat is er gebeurd na 2012: toen vond men 
die oplossingsmiddelen slecht en die werden 
bij wet verboden en dus uit de verf gehaald. 

‘Werken bij Defensie, je moet  
het maar durven’
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Het rapport De onderste steen 
boven geeft een gedetailleerde 
analyse van de geschiedenis van 
deze kwestie. De SP doet naar 
aanleiding daarvan aanbevelingen. 
Onder andere: richt een schade-
fonds op, werk op basis van 
aannemelijkheid en stap af van 
de vrekkige lijn die tot nu toe is 
gevolgd. En: stop het werken met 
giftige stoffen uit ‘operationele 
noodzaak’.

Het rapport, inclusief de 
uitgebreide verhalen van de 
geïnterviewden, is hier te vinden: 
sp.nl/Z5n

STOP MET GIFTIGE 
STOFFEN

Die eerste laag maken ze nu oplossingsmid-
delenvrij. Maar… in dit nieuwe verfsysteem 
zit in die tweede laag veel méér chroom-6, 
plus 18 procent silicaten, ook kankerverwek-
kend. Er werken nog een boel mensen met 
dat spul. Dan moet Defensie haar verant-
woordelijkheid nemen. Gewoon zeggen dat 
ze weten dat hun mensen met slecht spul 
werken en voor die mensen garant staan 
als ze daardoor wat overkomt. Dat ze hun 
mensen niet op de hoogte hebben gesteld 
van de gevaren, is niet nalatig – ik noem dat 
een misdrijf. 

achtigheid. Als je 90 bent heet het alzheimer 
of dementie. Maar ik ben 63. Ik heb verder 
kapotte nieren; het lijstje met klachten is 
nog wel wat langer, over sommige klachten 
heb ik het liever niet. Ik heb ook PTSS, post-
traumatische stress-stoornis. De psycholoog 
zegt dat het ermee te maken kan hebben dat 
ik er zo mee zit dat dit me is aangedaan. Ik 
slaap bijna niet meer. Vannacht heb ik niet 
meer dan twee uurtjes geslapen. Veel van die 
klachten hebben collega’s ook. We hebben 
eens onderzocht welke klachten er allemaal 
waren. Daar werden we zo depressief van, 
dat we ermee stopten. Ik ben niet gauw uit 
het lood geslagen, maar dit was niet vol te 
houden.

Inloophuis
De strijd begon eigenlijk door een ex-collega 
die in het ziekenhuis lag. Ik heb hem de 
kopieën gegeven die ik nog had. We zijn 
naar advocaat Bedaux gegaan en die heeft 
die hele zaak opgestart. Ik ben met col-

Een schop
Nu gaat de staatssecretaris een aantal men-
sen beschermen die zeggen dat het niet goed 
gaat bij Defensie. Ze moeten het kunnen 
zeggen als er wat fout gaat. Logisch. Maar 
wat er echt moet gebeuren, is dat je de groep 
die er verantwoordelijk voor is dat zij zich 
niet durven uitspreken, de groep die verant-
woordelijk is voor wat er mis is, een schop 
onder hun flikker moet geven. Dat is je werk. 
En meteen zeggen: die accommodatie slui-
ten we. En de klokkenluiders belonen. Dat 
moet je doen. Dan verandert er wat.

Geen complotdenkers
Ik ben mailtjes, rapportages en alles gaan 
bewaren. De aanleiding was dat ik een potje 
met verhoogd chroom-6 binnenkreeg, 
terwijl er net zoveel gedoe over was geweest. 
Ik dacht: er klopt iets niet. Ik heb nu een 
meter aan dossiers. Je kunt niet alles van de 
ene op de andere dag veranderen. Maar je 
kunt beginnen met mensen serieus nemen. 
Ze niet als complotdenkers wegzetten – ja, ik 
ben ook zo genoemd. Excuses en ‘we leren 
ervan’ is niet genoeg als je er niet echt van 
leert. Zes jaar onderzoek laten doen om aan 
te komen met acht ziektebeelden die met 
chroom-6 gekoppeld zijn – dat kun je men-
sen niet aandoen! Ik wil dat mensen bovenin 
gaan begrijpen dat het niet alleen maar om 
chroom-6 gaat, maar om het geheel van 
gevaarlijke stoffen en onveilige omstandig-
heden waaronder Defensie mensen, mij ook, 
heeft laten werken. 

lega’s een inloophuis gestart in Heerlen: een 
soort huiskamercafeetje. Je kon er schelden, 
praten met mensen die het ook hadden 
meegemaakt. Toen de coulanceregeling 
kwam, hebben we in het inloophuis mensen 
geholpen met aanvragen. Die regeling dekt 
bij lange na niet de extra medische kosten 
– daar zou het voor zijn. We hebben dik 150 
mensen geholpen om die coulanceregeling 
te krijgen – daar ben ik best een beetje trots 
op. 

Diep dal
Voor mij zou het genoeg zijn als ik niet 
voor leugenaar of complotdenker wordt 
uitgemaakt. Ik wil gewoon dat het duidelijk 
is: jullie hebben ons dat aangedaan. Geef 

het toe en het financiële plaatje dat daarbij 
hoort, daar komen we wel uit. En het is nog 
niet voorbij – denk ook eens aan de mensen 
die daar nu werken. Op televisie heb je nu 
die reclamespotjes, je kent ze wel, met de 
kreet ‘Werken bij Defensie, je moet het maar 
kunnen’. Onder elkaar maken wij daarvan: 
‘Werken bij Defensie, je moet het maar 
durven.’ Ik ben misschien klokkenluider, 
maar op dit moment trek ik het allemaal niet 
zo goed meer. Ik zit in een diep dal. Ik ben 
aan het vechten tegen waterlanders. Ik wil 
strijden, maar ik ben ook ziek. Ik weet zeker 
dat Defensie mensen probeert uit te putten. 
Ik heb geen pech in mijn leven: ik heb een 
heel lieve vrouw. Kitty. Je moet toch ergens 
geluk hebben.

‘Als je 's avonds wat ophoestte, 
was het legergroen’



Michael Montijn (45) is als 
voormalig webbeheerder een 
bekend gezicht van de SP 
Hoorn. Hij is handig met social 
media en was altijd druk met 
de afdelingswebsite. Hij is ook 
een spil in zijn wijk Risdam, 
waar hij al 13 jaar met trots en 
plezier woont en betrokken is bij 
allerhande buurtactiviteiten en 
het bewonersoverleg. Zelfs nu 
een ernstige vorm van kanker 
zijn leven volledig op zijn kop 
zet, zet hij zich in voor anderen: 
‘Als ik ga, dan met een knal.’

‘IK HEB EEN TOMATENHART’
 › Je bent net terug uit een revalidatie-

centrum.
‘Klopt. Vorig jaar zomer was ik op vakantie 
met mijn gezin. Ik had al heupklachten,  
de artsen dachten aan een slijmbeurs-
ontsteking. We stapten op de fiets om 
boodschappen te doen en ik breek zo mijn 
heup. Het bleek een tumor en mijn been 
moest verwijderd worden en ik kwam in een 
rolstoel. Daarna elk kwartaal controles, tot 
corona uitbrak en alles werd opgeschort. 
Uiteindelijk bleek het hek van de dam. 
De kanker was terug, en hoe. Ik ben weer 
geopereerd en moest opnieuw revalide-
ren. Gelukkig ben ik nu thuis, maar vanaf 
september wacht me nog een intensieve 
bestralingskuur.’

 › In het ziekenhuis heb je niet bepaald 
stilgezeten, toch?
‘Je moet weten, in 2013 was onze zoon ziek. 
Toen heeft het ziekenhuis geregeld dat wij 
als gezin een geweldig dagje uit mochten. 
Met Stichting Opkikker, waar we sindsdien 
ambassadeurs van zijn. Nu dacht ik: mijn 
toekomst is onzeker, maar als ik ga, dan met 
een knal. Ik ging een weddenschap aan met 

de zaalarts dat ik via een online inzamelings-
actie 25 Opkikker-knuffels kon laten uitdelen 
aan zieke kinderen.’

 › En, heb je gewonnen?
‘Ja, het werden er alleen geen 25 maar 75! 
Mijn hele kamer stond vol! En mijn vrouw 
heeft ze allemaal netjes ingepakt. Gisteren 
kreeg ik van het Emma Kinderziekenhuis 
een foto van het uitdelen. Zie je zo’n kindje 
stralen, echt een kanjer. Als ik ga, dan heb ik 
toch 75 kinderen een glimlach gegeven.’

 › Wat is je beroep?
‘Ik ben van alles geweest: van animator op 
Mallorca tot bouwhulp in Berlijn en post-
bezorger in Hoorn. Nu zit ik in de ziektewet, 
helaas. Maar mijn collega’s van de post  
appen en bellen me regelmatig.’

 › Wat is je grootste hobby?
‘Elvis. Ik draai hem niet dagelijks, dat kan 
ik mijn gezin niet aandoen. Maar ik ben in 
Graceland geweest en heb allerlei memora-
bilia. Mijn favoriete nummer is If I can 
Dream, – een verwijzing naar Martin Luther 
King. Ik heb nou eenmaal een tomatenhart.’ •
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LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp
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NIEUWS

  > AMSTERDAM: 
ZORGCOÖPERATIES 
HUISHOUDELIJKE HULP

De SP in Amsterdam heeft een belangrijk 
succes geboekt: de hoofdstad gaat starten 
met zorgcoöperaties voor huishoudelijke 
hulp en trekt geld uit voor de opstart  
(2 miljoen euro). Zorgverleners krijgen 
zeggenschap en regie in hun organisatie, 
zodat patiënt en zorgverlener weer 
centraal komen te staan. Een grote eerste 
stap in de afschaffing van de marktwerking 
in de huishoudelijke zorg. 

  > WONINGBOUW-
SUCCES DE BILT

In De Bilt voert de lokale  
SP al jaren actie voor het 
bouwen van meer sociale 
woningen. SP-raadslid 
Menno Boer: ‘De woning-
nood in De Bilt is al jaren 
heel hoog, en de laatste 
jaren alleen maar gestegen.’ 
De SP had ook al een 
locatie gevonden: de 
Schapenweide in Bilthoven. 
Daar zijn al bouwplannen 
voor, maar de SP heeft nu 
een motie aangenomen 
gekregen, waardoor ook 
sociale woningbouw er 
eindelijk mogelijk is.

  > NIEUWEGEIN: HUURVER-
HOGING TERUGGEDRAAID

Wonen in een gebouw dat gestut moet 
worden en dan tóch huurverhoging 
opgelegd krijgen? Daar dachten de 
bewoners van een complex van woning-
corporatie Mitros toch even anders over. 
Samen met de SP Nieuwegein zijn zij in 
actie gekomen. Een handtekeningenactie 
door de bewoners, een enquête en een 
SP-voorstel in de gemeenteraad zorgden 
ervoor dat Mitros toegaf. De huurverhoging 
voor deze bewoners is dit jaar van de 
baan.

foto Wiebe Kiestra

Thuisblijven bij schoolreisjes of het niet 
kunnen bijwonen van kerstvieringen: de 
SP strijdt al 25 jaar tegen deze vernede-
ring. Begin juli was het zover. De hele 
Eerste Kamer – op de VVD na – stemde 
voor de wet van SP-Tweede Kamerlid 
Peter Kwint en GroenLinkser Lisa  
Westerveld. Die wet maakt een einde 
aanuit-sluiting van kinderen waarvan  

  > EINDE AAN UITSLUITING BIJ SCHOOLREISJES

STRIJD NA 25 JAAR GEWONNEN

fo
to

 B
as
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rp

s

de ouders de ouderbijdrage niet kunnen 
betalen. Kwint: ‘Dit is een ontzettend 
bijzonder moment. Al sinds 1995 strijdt  
de SP tegen deze ontzettend pijnlijke vorm 
van uitsluiting, die kinderen in het hart 
raakt. Nooit meer mogen kinderen alleen 
achterblijven terwijl de rest van de klas iets 
leuks gaat doen.’

Schoolreisje in Carré
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

Toeslagen-nachtmerrie
Als ik dit allemaal zo lees in de vorige 
Tribune, dan vraag ik me af: is dit niet 
een enorme blamage? Schamen ze 
zich bij de Belastingdienst nou niet 
kapot? Tot dusver had ik altijd gedacht: 
de Belastingdienst is betrouwbaar. 
Niemand vindt het leuk om belasting 
te betalen, maar toch dacht ik altijd 
dat het er eerlijk aan toe ging. Maar nu 
denk ik: wat is hier aan de hand?  
Hoe kan dit?

Paula van Roon, Heerlen

Zorgbonus?
Die aangekondigde, eenmalige ‘bonus voor unieke inzet 
zorgpersoneel tijdens coronacrisis’ lijkt ook nog een wassen 
neus te zijn. De overheid keert daarvoor namelijk een bedrag 
uit aan de ziekenhuizen, die dan moeten beslissen wie de bonus 
ontvangt en wie niet. Het budget mag niet worden verdeeld over 
het zorgpersoneel. Wanneer er te weinig budget is ontvangen, 
en de ziekenhuizen zelf de keuze niet willen maken, zoals bij het 
Westeinde ziekenhuis in Den Haag, wordt het budget geretourneerd 
aan de overheid zonder dat het zorgpersoneel een cent heeft gezien.

Truus Jonker, Nijkerk

Regiovertegenwoordigers 
Het stuk over het functioneren van de regiovertegenwoordigers is 
voor mij het eerste echt interessante stuk in jaren, omdat het een 
deel van het functioneren van de partij-organisatie beschrijft. Meer 
artikelen over het interne functioneren van partijgeledingen worden 
op prijs gesteld. Hopelijk ben ik daar niet de enige in. 

Dirk van den Berg, Leiden
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CRYPTOGRAM

De winnaar van de SP-zomerpuzzel 2020 is J. Peters-Geelen uit Roggel.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 23 september 2020 naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort  
of tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL

OPLOSSING SP-ZOMERPUZZEL 2020

Antwoorden per Cat. 
1a) Mary Seacole 1b) Rembrandt 2a) Zelfhulpgroep 2b) Koortsthermometer  
3a) Elizabeth Garrett Anderson 3b) Kernspintomografie 4a) Barmhartigheid 4b) RNA  
5a) Zorgethiek 5b) Slimme Fiets 6a) Xenodochium 6b) Zorgrobot 7a) Sangoma  
7b) Endoscoop 8a) Pet met de Zet 8b) Armenzorg 9a) Nachtwakersstaat 9b) Kunstnier  
10a) Hippocrates 10b) Dolly 11a) Schedeltrepanatie 11b) Microbioom 12a) Gasthuis  
12b) Telegeneeskunde 13a) DSM 13b) NHS 14a) Lepra 14b) Paracetamol 15a) Klysma  
15b) Zorgkapitaal 16a) Morfine 16b) Narcose 17a) De Subventione Pauperum 17b) Levenslust 

Oplossingsdiagram

Opdracht
In beeldspraak zitten elementen van o.a. rebus en crypto die tezamen de 
oplossing geven: een citaat van een bekend politicus.
Destilleer met behulp van de Hints de juiste woorden uit de tabel met 
plaatjes. Hiervoor gebruikt u de aanwijzingen die tussen haakjes staan. 
Meerdere aanwijzingen worden gescheiden door een ‘ ; ’ puntkomma.
Voorbeeld: als de afbeelding (van een) ‘huis’ is, en achter de hint staat:  
(h=b) dan is het woord ‘buis’.
Veel hints hebben met politiek te maken.
De 21 woorden van de citaat-oplossing kunt u naar de redactie sturen. 
Graag citaat én geciteerde. Veel puzzelplezier.

Horizontaal
  4 Kookgerei aan zee. (7)
  5 ‘Ik raak aan.’ (7)
10 Complimentje voor het opstijgen van pijpen en branden. (9)
11 Serieus, is dat een jongensnaam? (5)
13 Het leger heeft een slee bij zich. (5 en 2,3)
14 Zeer vooruitstrevend, om zo het land te vergroten. (15)
15 Overtreffende trap van dronken? (9)
16 Vormt met ander oud schoeisel winstgevend voetbalduo. (4)
17  Oplichtertjes genoeg, daar in Amsterdam of landschapspark Kasteel 

Rosendael (13)
19 Wat een lid van het corps moet dragen. (7 en 3,4)
20 Kazig ruikende Noord-Hollander. (7)
21 We richten ons op de broden. (6)
22 Kleurrijk paard. (5)
Verticaal
  1 Doet stad in Zuid-Holland na te heet wassen, in die rivier? (7,3,2,3)
  2 Barak, schietbaan, hoofdkwartier … of C, H en O. (14)
  3 Geen handige accomodatie om in de zomer te gaan skeeleren. (9)
  5 Aanstellers ín het veld, acteurs buiten het veld. (13)
  6 Natte afstandsmaat. (6)
  7 Links- of rechtsom, het blijft toch familie. (5)
  8 Die kan alleen door De Kromme geschoten zijn. (7)

Hints
1-1  Op Intensive Care ‘beperkt 

voorradig’. (-b; )
1-2  [Helemaal leegdrinken... 

(ke=g;+o)] + [Teken van trouw. 
(r=t)]

1-3  Verzamelaar van klein plastic. 
(-v)

1-4 Hoogtepunt (-i; )
1-5 Gezond eten! ()
1-6 De eerste.
1-7 Zomer: leesweer.(-b;o=d)
1-8 Fruitvliegopruimer (-sp)
2-1 Niet schrikken hoor. (-ho; )
2-2  Samen met een das kan deze 

op het overhemd. (-v; l=w; 
d=t;+:)

2-3 Student in het corps? (-b; +s)
2-4  Kunnen alle partijen er nog 

door? (-ur)

2-5  NASA weet er steeds meer van. 
(-zo;+éé; )

2-6 Bambi heeft honger. (rt=m)
2-7  Nederlands woord voor de Rock 

Opera van Galt MacDermot. 
(h=n)

2-8 Eerder een kip? (e=z;+ch)
3-1 Hoeveel blijven er over... (k=t)
3-2  Tesla is er lekker druk mee. 

(t+;a=e;-e;+,)
3-3 Wat is wijsheid? (t+;u=g; )
3-4 Is nooit genoeg van. (-vre)
3-5  Op het land is dit een wielklem. 

(k=d)
3-6 De juiste noot? (-p;-da)
3-7 Weghouden bij vuur. (-ol;i=d)
3-8  Maakt leuk stel met peper. 

(z=k;t=.)

  9 Paard haalt uit. (6)
12 Als de snelheid erin zit, is er vlot lol op het water. (12)
17 Vrucht met kartelrandje. (5)
18 Is abonnee op de sportgroep. (7)

BEELDSPRAAK
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

KOM BIJ HET LEDENTEAM!
ROOD zoekt enthousiaste, praatgrage en behulpzame ROOD-leden 
voor het nieuwe Ledenteam. Dat zal vragen van (nieuwe) leden gaan 
beantwoorden, zoals: wat doet ROOD; hoe en waar kan ik actief 
worden; hoe draai ik mee in de SP en waar ga ik naartoe met mijn 
ideeën? We hopen met het Ledenteam een communicatie-snelweg 
te creëren. Ook kan het Ledenteam ledenonderzoeken opzetten 
en een grote rol gaan spelen bij het verstrekken van informatie bij 
campagnes en acties. Uiteraard bieden we daarbij ondersteuning 
vanuit het bestuur, we willen bijvoorbeeld investeren in Ledenteam-
telefoons. Zo kunnen ook leden die graag actief willen worden maar 
bijvoorbeeld geen ROOD-groep in de buurt hebben, zich inzetten 
voor ROOD.

STEM VOOR DE 
KOOLMEESCUP

Stuur dan jouw motivatie 
naar rood@sp.nl

Wil jij in het Ledenteam 
om de organisatie van 
ROOD te versterken? 

2 TRIBUNE oktober 2020

Wéér dreigen pensioenkortingen en 
premiestijgingen. Maar de pensioen-
bestuurders graaien lekker door uit de 
pensioenpot. Stemt u mee op een van 
deze grootverdieners? De ‘winnaar’ 
krijgt de Koolmeescup, genoemd naar 
de D66-minister die het allemaal maar 
toelaat.
doemee.sp.nl/pensioengraaiers
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COLUMN
Eerlijke voorstellen
Van links tot rechts is vorig jaar tijdens de 
Algemene Beschouwingen het neoliberalisme 
al op zijn retour verklaard. De economische 
modellen bleken toch niet heilig. Dit jaar nam 
zelfs de VVD afstand van het marktdenken in de 
zorg. In woord, althans. 

Voor een socialist zijn het bijzondere tijden. 
Een onzeker inkomen, de werkdruk in de 
zorg, huurschulden: de coronacrisis vergroot 
de problemen die er voor de coronacrisis ook 
al waren. We leven in de grootste crisis na de 
Tweede Wereldoorlog. Meer dan ooit is het 
nodig om solidair met elkaar te zijn. Niet alleen 
in woord, maar ook in daad.

Dit kabinet wil twee miljard aan bedrijven geven. 
Dat probeerden ze al eerder, met het afschaffen 
van dividendbelasting en het verlagen van de 
winstbelasting. Nu proberen ze het onder de 
noemer ‘baangerelateerde investeringskorting’. 
Het is gewoon de dividendbelasting 3.0.

Tegelijkertijd komt er geen geld voor de 
salarissen van zorgverleners. Het kabinet 
weigert. Kamerleden van de coalitie renden 
de Tweede Kamer uit toen er gestemd moest 
worden.

Mark Rutte grapte dat de SP zichzelf wel kon 
opheffen, nu iedereen onze plannen overneemt 
en het marktdenken vaarwel zegt. De SP heeft 
immers het neoliberalisme nooit gesteund. Ook 
niet toen, van links tot rechts, partijen alleen 
maar de zegeningen van de manager telden.

Het zijn hoopvolle tijden voor een socialist. 
Want als enige partij die het marktdenken niet 
heeft omarmd hebben wij de eerlijke voorstellen 
dus al klaar liggen. Ons verkiezingsprogramma 
staat er vol mee. Ik kondigde al drie SP-
wetten aan bij de Algemene Beschouwingen. 
Medewerkers moeten meedelen in de winsten 
van bedrijven: de wet eerlijk delen. Ze moeten 
ook meer zeggenschap bij die bedrijven krijgen: 
de wet eerlijk beslissen. En het minimumloon 
moet naar 14 euro:  
de wet eerlijk loon.

Een sterke SP is meer dan ooit 
nodig om het neoliberalisme 
definitief te begraven. 
Voor een sociaal en eerlijk 
alternatief. Het zijn mooie 
tijden om socialist te zijn! 

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP
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AANGENOMEN!

Misschien is het wel de belangrijkste democratisering sinds de invoering 
van het Algemeen Kiesrecht: op 22 september stemde de Tweede Kamer  
in met de SP-initiatiefwet voor een bindend correctief referendum.  
Ronald van Raak: ‘Door druk van buitenaf zijn journalisten, wetenschap-
pers maar ook politici anders over ons voorstel gaan denken.’

EEN EERDERE POGING van Van Raak om zijn ini-
tiatiefwet door de Kamer te loodsen, in 2017, 
was naar eigen zeggen ‘kansloos’. Minister 
Kajsa Ollongren (Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties) was destijds fel tegen de 
wet. Enkele maanden later schafte diezelfde 
D66-bestuurder zelfs het raadgevend refe-
rendum af, tot grote woede van de SP. Hoe 
anders was de situatie een maand geleden, 
toen Van Raak voor een tweede keer zijn 
wet mocht verdedigen en Ollongren opeens 
weinig bezwaar leek te hebben tegen een 
bindend referendum. 

Andere wind
Het is volgens Van Raak tekenend voor de 
andere wind die sinds eind 2018 door de 

Kamer waait. ‘Twintig jaar geleden was het 
referendum vooral een hobby van hoog-
opgeleide mensen. De mondige burger die 
directe invloed wilde hebben op de besluit-
vorming. Terwijl de SP met het referendum 
juist gewone mensen een stem wil geven’, 
aldus Van Raak. 

Waar het raadgevend referendum slechts tot 
doel had om de politiek te adviseren, geeft 
het bindend correctief referendum men-
sen de macht om politici terug te fluiten. 
Zo kon premier Rutte de uitslag van een 
raadgevend referendum over de Associatie-
overeenkomst tussen de EU en Oekraïne in 
2016 gewoon naast zich neerleggen – terwijl 
ruim 60 procent tegen de goedkeuring van 

dit verdrag had gestemd. Van Raak: ‘Die 
uitslag was schrikken voor partijen als D66, 
die voorheen altijd zo positief waren over 
referenda. Hierop werd het raadgevend 
referendum door het kabinet-Rutte III 
ingetrokken. Terwijl in de samenleving het 
enthousiasme juist groeide. Uit onderzoek 
blijkt dat driekwart van de bevolking voor 
het referendum is.’ 

Volgens de SP-politicus laat de draai van 
Ollongren bij uitstek zien hoe druk van bui-
tenaf alles in politiek Den Haag op zijn kop 
kan zetten. ‘Dan helpt het natuurlijk ook 
dat een staatscommissie onder leiding van 
VVD’er Johan Remkes in 2018 bevestigde dat 
het referendum belangrijk is voor de ver-

BINDEND REFERENDUM



In onze strijd voor een eerlijker 
economie boekten we de afgelopen 
tijd succes. Tot twee keer toe 
hielden we kabinetsplannen voor 
grote belastingvoordelen voor het 
bedrijfsleven tegen. Lokaal kregen 
we ook dingen voor elkaar: zo lukte 
het bijvoorbeeld om onevenredige 
huurverhogingen tegen te houden. 
Mooi om te zien dat steeds meer 
mensen en ook politieke partijen 
onze visie delen. Bijvoorbeeld als 
het gaat om de marktwerking in de 
zorg. Daar zijn wij altijd fel op tegen 
geweest. De coronacrisis maakte 
glashelder dat je met marktwerking 
en concurrentie geen stap verder 
komt. Wel met het tegenovergestelde, 
namelijk samenwerking. Dat 
zien nu steeds meer mensen in. 
Topbestuurders van het UMCG en de 
GGD in Groningen pleiten voor een 
proef zonder marktwerking en zelfs 
minister de Jonge zet vraagtekens bij 
de marktwerking in de zorg. 

Steeds meer mensen zien in dat een 
andere, eerlijker samenleving mogelijk 
is. Dit is voor ons hét moment om 
onze beweging sterker te maken en 
onze idealen dichterbij te brengen. 
Met onze drie campagnethema’s 
wonen, lonen en zorg spreken we veel 
mensen aan. Belangrijk is ook dat 
we steeds meer mensen in beweging 
krijgen om actief mee te doen. Dat kan 
bijvoorbeeld met onze SP-krant, die 
afdelingen nu volop aan het uitdelen 
zijn (al 600.000 exemplaren besteld). 
En het kan door mee te doen met 
ons belteam. We bellen voornamelijk 
mensen die één van onze acties 
hebben gesteund. Zij hebben al 
sympathie voor onze partij en door ze 
te bellen kunnen we ze vaak nog meer 
betrekken. Of zelfs lid maken. Want 
ook dat doen steeds meer mensen: 
SP-lid worden.

Neem voor meer informatie over 
het belteam, bijvoorbeeld als 
je in je lokale afdeling ook wilt 
bellen, contact op met Hugo Kruyt 
telefoonteam@sp.nl 

5

Beweging

Jannie Visscher 
voorzitter SP

‘Het referendum is 
niet bedoeld als hobby 
voor lobbyclubjes’

Noodrem
Deze drempels ten spijt, is er volgens het 
SP-Kamerlid toch een grote stap gezet voor 
de democratie: ‘Over bijna alle wetten kan 
straks een referendum worden gehouden. 
En natuurlijk is het goed als de opkomst 
hoog is. Het referendum is niet bedoeld als 
hobby voor lobbyclubjes. Het dient vooral 
als noodrem, voor het geval een grote meer-
derheid van de mensen zegt: dit willen we 
beslist niet.’ Nog op de dag van zijn overwin-
ning in de Tweede Kamer trok Van Raak met 
gezwinde spoed naar de Eerste Kamer, die 
zich vervolgens over de wet mag buigen: ‘Ik 
verwacht dat daar een grote meerderheid 
voor is.’ 

Begin september liet de SP’er in een column 
weten zich na 15 jaar in de Kamer niet langer 
verkiesbaar te stellen. Er zal echter na de 
Tweede Kamerverkiezingen een grondwets-
wijziging nodig zijn om zijn initiatiefwet in 
werking te laten treden. Hiervoor moet twee 
derde van de nieuwe Kamer zich achter de 
wet scharen. De referendumwet is Van Raak 
te dierbaar om er na de verkiezingen zijn 
handen vanaf te trekken: ‘Natuurlijk ga ik 
mijn opvolger die de wet dan mag behande-
len met raad en daad bijstaan. Bij verkie-
zingen vragen politici om het vertrouwen 
van mensen. Maar durven zij zichzelf ook 
te laten corrigeren? Steeds meer mensen 
haken af en zeggen: daar in Den Haag doen 
ze toch wat ze zelf willen. Hopelijk leidt de 
komst van een bindend correctief referen-
dum er enerzijds toe dat het vertrouwen 
in de democratie groeit en anderzijds dat 
politici meer rekening gaan houden met de 
bevolking. Omdat er altijd de kans is dat een 
wet wordt weggestemd.’ 

Hoewel zijn afscheid van de Kamer steeds 
dichterbij komt, gaat Van Raak de komende 
maanden beslist niet op zijn handen zitten: 
‘Ik hoop ook nog voor de verkiezingen mijn 
wet om het wachtgeld af te schaffen door 
de Kamer te krijgen. Ik zou heel graag mijn 
eigen privileges afschaffen voor ik vertrek. 
Een goede socialist doet dat.’ •

tekst Lesley Arp • foto Bart Maat / ANP©

sterking van onze democratie. Vervolgens 
zijn journalisten, wetenschappers, maar 
ook politici er anders over gaan denken’, 
vult Van Raak aan. 

Toch was de angst voor de mening van het 
volk bij de stemming over de SP-initiatief-
wet nog bij meerdere partijen te bespeu-
ren. Met steun van PvdA en GroenLinks 
slaagden D66 en de ChristenUnie erin om 
de wet op enkele punten aan te passen. 
Waar Van Raak en de commissie-Remkes 
nog voorstelden dat een referendumuitslag 
geldig is als een derde van alle stemgerech-
tigde Nederlanders zich uitspreekt tegen 
een wet (een zogenaamde ‘uitkomstdrem-
pel’), moest dit volgens de ChristenUnie 
minstens een meerderheid van de mensen 
zijn die tijdens de vorige Tweede Kamer-
verkiezingen naar de stembus ging. Dat het 
volk zich dankzij D66 bovendien niet mag 
uitspreken over Europese verdragen, vindt 
de initiatiefnemer van de referendumwet: 
‘Ontzettend jammer. Want die hebben im-
mers invloed op onze democratie.’ 

TRIBUNE oktober 2020
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Vanwege corona-uitbraken 
in nertsenfokkerijen 
besloot de regering 
het nertsenfokverbod 
versneld in te laten gaan. 
Die beslissing gaat wel 
gepaard met een royale 
afkoopsom van maar liefst 
150 miljoen. Hiermee krijgt 
het wapenfeit van voormalig 
SP-Kamerlid Krista van 
Velzen plotseling een zwart 
randje: ‘Het coronavirus lijkt 
een golden ticket voor de 
nertsenfokkers.’
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DE TRADITIONELE HOEDJESPARADE tijdens 
Prinsjesdag werd in 2008 opgeschud door 
een opvallende verschijning: SP’er Van 
Velzen, met op haar hoofd een bloederige 
nerts. De ludieke stunt was tekenend voor 
haar jarenlange strijd tegen het dierenleed 
in de bontindustrie. Een jaar later werd het 
wetsvoorstel dat zij met PvdA’er Harm Evert 
Waalkens lanceerde voor een nertsenfok-
verbod aangenomen door de Tweede Kamer. 
In 2012 volgde de Eerste Kamer. 

Dertig jaar getouwtrek
Het nertsenfokverbod gaf de fokkerijen tot 
2024 de tijd om hun werkzaamheden af te 
bouwen. Niemand had kunnen voorspellen 
dat het doek voor de sector door een pande-
mie plotseling drie jaar eerder zou vallen. De 
afgelopen dertig jaar werden bovendien ge-
kenmerkt door een hoop politiek getouwtrek 
rond de toekomst van de nertsenindustrie. 

In de jaren negentig poogde toenmalig 
minister van Landbouw Laurens-Jan Brink-
horst (D66) met een wetsvoorstel om de 

nertsenfokkerij aan banden te leggen. Zijn 
voorganger Jozias van Aartsen (VVD) was 
weliswaar bereid het houden van vossen en 
chinchilla’s voor bont te verbieden, maar 
voelde nog niets voor een nertsenfokverbod. 
Nertsen zouden zich volgens hem namelijk 
beter kunnen aanpassen aan het leven in 
een kooi. 

Van Aartsen baseerde zich hierbij op  
een onderzoeksrapport van professor  
Wiepkema van de Universiteit Wageningen. 
Zijn oordeel: er zijn weliswaar welzijns-
problemen in de nertsenfokkerijen, maar 
die zijn oplosbaar. Door de aandacht voor 
de sector laaide een felle discussie op tussen 
pelsdierfokkers en de Stichting Bont voor 
Dieren, die zich inzet tegen de bontindus-
trie. In een advertentiecampagne verkon-
digden de lobbyclubs het Nederlands Bont 
Instituut (NBI) en de Nederlandse Vereni-
ging van de Fokkerij van Edelpelsdieren 
(NFE): “Op een pelsdierhouderij zijn nertsen 
kerngezond.” Een wanhoopsoffensief, oor-
deelde Bont voor Dieren. 

Jaarlijks worden in Nederland miljoenen nertsen vergast en gevild.
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Het plan van Brinkhorst strandde echter 
door de val van het kabinet-Kok II. Cees 
Veerman, die de jaren daarop de landbouw-
portefeuille op zich mocht nemen, trok 
het wetsvoorstel in. Van Velzen noemt het 
typerend voor de houding van de partij van 
deze minister, het CDA: ‘Die is immers sterk 
verweven met de nertsenlobby.’ 

Onethische bedrijfstak
In 2008 lanceerde Van Velzen met Waalkens 
een nieuw wetsvoorstel. Het fokken van 
dieren voor de bontproductie was naar hun 
oordeel “niet meer van deze tijd”. Er zijn im-
mers genoeg alternatieven voor het dragen 
van bont. “De dieren zitten hun hele leven in 
veel te kleine kooien. Niets van hun natuur-
lijke gedrag kunnen ze uiten: niet rennen, 
niet jagen en niet vluchten. Er is geen water 
om in te zwemmen en te vissen en in de 
kooien zit slechts een drinknippel om water 
uit te zuigen en een pvc-buisje om doorheen 
te lopen. (...) Er moet een einde komen aan 
deze kleine en onethische bedrijfstak waar 
niemand op zit te wachten”, zo stelden de 
initiatiefnemers. Voor dit voorstel kregen 
Van Velzen en Waalkens in de Tweede 
Kamer steun van GroenLinks, PVV, D66 en 
de Partij voor de Dieren. Ook onderschreven 
60.000 Nederlanders een petitie voor een 
verbod. 

Nadat in 2012 ook de Eerste Kamer instemde 
met het wetsvoorstel, stapte de nertsenfok-
kerslobby NFE naar de rechter. Die schortte 
de wet in eerste instantie op, omdat deze de 
pelsdierhouders ernstig financieel zou bena-
delen. De Hoge Raad oordeelde hierop dat 
de wet voldoende tijd aan de sector geeft om 
gemaakte investeringen terug te verdienen. 

Quote 500
Wat beweegt de nertsenfokkers? Buiten kijf 
staat dat de handel in pelzen jarenlang een 
lucratieve bedrijfstak was. De grootste nert-
senfokker van Nederland, Jos van Deurzen 
uit het Brabantse Elsendorp, is er multimil-
jonair mee geworden. In 2019 schatte Quote 
zijn vermogen op 89 miljoen euro. Het nert-
senimperium van Van Deurzen bestaat niet 
alleen uit fokkerijen in binnen- en buiten-
land, maar ook uit fabrieken die nertsenvoer 
en nertsenkooien produceren. 

Ondanks het feit dat een fokverbod al enige 
tijd boven de markt hing, groeide de nert-
senhouderij sinds het begin van deze eeuw 
flink. Pas de afgelopen jaren is een daling 
van het totale aantal dieren ingezet. In het 
jaar 2012 telde Nederland ruim een miljoen 
moederdieren. Inclusief pups leefden er 
destijds zes tot zeven miljoen nertsen in de 

Krista van Velzen:  
‘Het verbod 
hebben wij 
bereikt, daar ben 
ik hartstikke 
trots op’

fokkerijen. In 2019 zakte het aantal moeder-
dieren tot ruim 800.000. De prijs van de 
pelzen ging de laatste tijd in een aanzienlijk 
rapper tempo achteruit. Inmiddels worden 
deze onder de kostprijs verkocht. 

Daarnaast nam het aantal fokkerijen af, 
maar het aantal dieren per fokkerij juist  
toe – tekenend voor de schaalvergroting in 
de landbouw. Nicole van Gemert, voormalig 
directeur van de Stichting Bont voor Dieren 
en bestuurslid van Animal Rights, werkte 
jarenlang als SP-beleidsmedewerker mee 
aan de initiatiefwet van Waalkens en Van 
Velzen. Ze benadrukt dat de nertsenhouders 
zelf welzijnsregels voor de sector mochten 
bepalen via een verordening. 

‘In 1995 volgde een plan van aanpak, waar 
nooit iets van terecht is gekomen. Maar  
duidelijke wet- en regelgeving ontbrak,  
omdat de nertsensector overal buiten viel.  
Ik heb het altijd de verborgen bio-industrie 
genoemd. De dieren komen niet buiten, 
en alle huiden gaan vervolgens naar het 
buitenland. Vanwege de coronacrisis heeft 
iedereen het nu over nertsen. Maar als je 
een half jaar geleden had gevraagd hoeveel 
nertsen ons land telt, hoeveel mensen  
hadden dan vijf miljoen gezegd?’, vraagt  
Van Gemert zich hardop af.

Chinese bontbubbel
Hoewel de lucratieve maar ook de gruwelijke 
kanten van de sector geregeld het onder-
werp zijn van media-aandacht, verschijnen 
er ook bij tijd en wijlen reportages die de 
kant kiezen van de fokkers. Het fokverbod 
zou hen zowel financieel als persoonlijk 
ruïneren. Hoewel Van Velzen nu al tien jaar 
Kamerlid-af is, volgt ze nog nauwgezet alle 
debatten over haar geesteskind. Volgens 
haar geeft alleen al het feit dat de fokkers 
nauwelijks hun bedrijvigheid hebben afge-
bouwd aan dat er in de sector goed geld te 
verdienen viel. ‘Dus natuurlijk schreeuwen 
de nertsenhouders moord en brand over het 
verbod. Dat is volstrekt logisch’, aldus Van 
Velzen. 

Frank Futselaar, SP-woordvoerder land-
bouw in de Tweede Kamer, neemt met klem 
afstand van het idee dat de politiek de  
nertsenhouders te gronde zou hebben  
gericht. ‘Ze zijn geruïneerd door het feit dat 
de nertsenprijs een paar jaar geleden  
instortte. Dat is een ondernemersrisico’, 
aldus het SP-Kamerlid. 

Het kelderen van de bontprijs werd onder 
meer veroorzaakt door de invoering van 
grootscheepse anti-corruptiecampagnes in 
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Frank Futselaar:  
‘De afkoopsom 
is buitenpropor-
tioneel, terwijl 
andere sectoren 
moeten vechten 
voor elke euro’

Want stoppen, daar denkt zijn familie niet 
aan. Opmerkelijk genoeg staan die plannen 
in schril contrast met een van zijn andere 
uitspraken, later, als Agractie-woordvoerder. 
“Ik ga in ieder geval niets meer doen met 
dieren, dat gaat bijna niet meer in dit land”, 
verzuchtte hij vorig jaar in een AD-interview. 

Gemert-Bakel: ‘nertsenhoofdstad’  
van Nederland
Afgelopen voorjaar werd het Noord- 
Brabantse Gemert-Bakel, het epicentrum 
van de Nederlandse nertsenindustrie, een 
brandhaard van het coronavirus. In vijf  
nertsenbedrijven in de regio werden corona- 
besmettingen geconstateerd, in twee daar-
van was het virus ook overgesprongen van 
dier op mens. 

De gemeente Gemert-Bakel telt in totaal  
21 nertsenbedrijven en staat eveneens 
bekend om haar intensieve veehouderijen. 
Al eerder bleek uit onderzoek dat omwonen-
den van veehouderijen meer last hebben 
van longklachten, vanwege de negatieve 
gevolgen voor de luchtkwaliteit. Het feit dat 
de regio Oost-Brabant afgelopen voorjaar 
een hoog aantal coronabesmettingen kende, 
staat hier mogelijk mee in verband.

In totaal is het virus aangetroffen in 50 nert-
senbedrijven, waarvan de meeste ‘beneden 
de rivieren’ gevestigd zijn. Om het risico op 
verdere besmetting te voorkomen zijn deze 
bedrijven geruimd. Ruim een miljoen nert-
sen zijn hierbij omgebracht. Volgens Arjan 
Stegeman, hoogleraar Diergeneeskunde en 
vicevoorzitter van het Outbreak Manage-
ment Team Zoönosen (OMTZ), kon het virus 
in de sector zo rap om zich heen grijpen 
omdat er veel met inhuurkrachten wordt 
gewerkt. Zij komen immers bij meer dan 
één bedrijf over de vloer. Volgens Futselaar 
verblijven veel werknemers in de nertsen-
fokkerij bovendien in krappe groepswonin-
gen, het zijn veelal arbeidsmigranten: ‘Net 
als bij de slachterijen. Dus dat zou hier ook 
mee kunnen spelen.’

Klauwen vol geld
Eind augustus haalde het kabinet naar 
aanleiding van de corona-uitbraken in de 
fokkerijen de datum waarop deze moeten 
sluiten drie jaar naar voren. Na de zogeheten 
‘pelsperiode’ in november (zie kader) is het 
einde oefening voor de fokkers. Zo wil  
Landbouw-minister Carola Schouten  
(ChristenUnie) voorkomen dat er volgend 
jaar weer nertsen besmet raken. Hiervoor 
trekt het kabinet 150 miljoen aan compen- 
satiegeld uit, naast de 32 miljoen die al  
beschikbaar was voor een sloop- en  
ombouwregeling voor nertsenhouders.  
De achterliggende gedachte is dat de fokkers 
door het vervroegde verbod drie jaar aan 
inkomsten mislopen.

‘Enorm dubbel’, vindt Van Velzen deze rege-
ling. ‘Bij iedere verkiezing houd ik mijn hart 
vast. Dat het verbod versneld wordt door- 
gevoerd, betekent dat een nieuwe regering 
het niet meer van tafel kan vegen. Dat heb-
ben wij bereikt. Daar ben ik hartstikke trots 
op. Aan de andere kant hebben de fokkers 
bijna de gehele afbouwperiode kunnen 
afmaken en krijgen zij alsnog klauwen vol 
geld. Een bizar hoog bedrag, zeker in tijden 
dat we de straat op moeten voor hogere 
zorgsalarissen. Het lijkt erop dat het corona-
virus een golden ticket was voor de nertsen-
fokkers’, aldus het voormalig Kamerlid.

Volgens Futselaar is er in de coalitie stevig 
onderhandeld over de afkoopsom. Hij 
spreekt van een buitenproportioneel bedrag: 

Het geschat vermogen van de grootste 
Nederlandse nertsenfokker bedraagt  
89 miljoen.

China, die het ambtenaren bemoeilijkten 
om nog luxe cadeaus te accepteren. Onder 
rijke Chinezen is bont al geruime tijd een 
populair statussymbool. Maar volgens 
Stichting Bont voor Dieren leidde ook een 
groeiend bewustzijn over dierenwelzijn 
onder de jonge generatie tot het barsten van 
de ‘Chinese bontbubbel’ in 2013.

Mischa Bouwer, jonge nertsenfokker en te-
vens woordvoerder van boerenactiegroepen  
Farmers Defense Force (FDF) en Agractie, 
benadrukte het belang van China als afzet-
markt vorig jaar in een interview op website 
Vice. Zijn vader verdiende volgens hem tus-
sen 2008 en 2014 ruim drie miljoen. Sinds 
het instorten van de markt voor pelzen leeft 
zijn familie van een “spaarpotje”. De inhoud: 
2,2 miljoen. “Ook heeft mijn vader geïnves-
teerd in vastgoed in Amerika: hij heeft daar 
35 huizen”, aldus de fokker in 2019. Dit is 
eveneens het land waar Bouwer een nieuwe 
fokkerij wil starten zodra het verbod ingaat. 
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Krista van Velzen:  
‘Er is jarenlang gezaagd aan 
de poten van een al 15 jaar 
geleden aangenomen wet’

Nicole van Gemert:  
‘Het nertsen-
fokverbod was 
baanbrekend 
voor ons denken 
over dieren’

‘180 miljoen, dat is ongeveer 250 euro  
per moedernerts. Terwijl een nertsenvel 
momenteel op de markt tussen de 20 en  
30 euro oplevert. Het lijkt erop dat de sector 
met terugwerkende kracht de vergoeding 
heeft uitonderhandeld die ze eigenlijk acht 
jaar geleden wilde hebben. En als je dan ziet 
hoe moeilijk de horeca, de reisbranche of de 
cultuursector het hebben. Die vechten om 
elke euro...’

Saillant is dat de zogenaamde ‘stoppers-
regeling’ van Schouten de uitkomst is van 
een motie van CDA en GroenLinks, die 
vroeg om een fatsoenlijke uitkoopregeling. 
‘GroenLinks wil nu eenmaal graag zeggen 
dat ze de nertsenhouderij hebben gestopt’, 
constateert Futselaar. Omdat de regeling 
onderdeel is van de landbouwbegroting, die 
nog in de Kamer besproken moet worden, 
kan het mogelijk nog gaan knetteren in de 
coalitie: ‘Vooral D66 is erg kritisch.’

De SP’er dwong voor de zomer met een 
motie af dat er geen nertsen terug mogen 
komen in bedrijven die geruimd zijn: ‘Fok-
kerijen waar corona is geconstateerd krijgen 
een vergoeding per geruimd dier. Die ligt 
vaak boven de marktwaarde. Als die stallen 
daarna weer gevuld mogen worden met 
nieuwe dieren, betaalt de overheid twee 
keer. Dus als er ergens geruimd is moet het 
ook klaar zijn.’

Bij Van Velzen kan de vlag pas echt uit zodra 
het fokverbod daadwerkelijk van kracht 

is. Het feit dat kort nadat haar wet door 
beide Kamers was geloodst nog een sloop- 
en ombouwregeling à 32 miljoen voor de 
sector werd aangekondigd is volgens haar 
tekenend voor het politieke getouwtrek. 
Van Velzen: ‘Men is voortdurend blijven 
zagen aan de poten van een wet die al lang 
en breed was aangenomen. Bij elkaar is er 
dus 180 miljoen vrijgemaakt voor een sector 
die lang lucratief was. Terwijl er 12 andere 
Europese landen zijn waar het fokken van 
dieren voor bont al verboden is. Dat we hier 
zo’n eindeloze strijd hebben moeten voeren 
is verbazingwekkend. De fokkers wisten 
immers vijftien jaar geleden al dat het einde 
oefening was.’ 

‘Van de pot gerukt’, noemt Van Gemert de 
compensatie die de nertsenfokkers krijgen. 
‘Anderhalf miljoen per boer! Varkensboeren 
of palingvissers die moeten stoppen krijgen 
ook niet zo’n bedrag mee. Bovendien heb-
ben we het hier over mensen die willens 
en wetens jarenlang hebben doorgewerkt 
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De nerts is van oorsprong een roofdier en behoort, 
net als de otter en de hermelijn, tot de groep van de 
marterachtigen. Hun pelzen worden veelal verwerkt 
tot bontjassen, mutsen en kragen. De meeste pelzen 
worden naar het buitenland verscheept. China, Korea, 
Griekenland en Turkije zijn de belangrijkste afnemers. 

In de nertsenfokkerij leven de pups gemiddeld zeven 
maanden. Zodra ze hun wintervacht hebben, worden 
de pups vergast. ‘Oogsttijd’, noemt men dat in de 
sector. Het vergassen gebeurt met koolmonoxide in 
een zogenaamde gaskist. 

‘OOGSTTIJD’

Nicole van Gemert:  
‘Deze mensen hebben 
willens en wetens jarenlang 
doorgewerkt in een volstrekt 
onethische bedrijfstak’

in een volstrekt onethische bedrijfstak’, 
vervolgt zij. 

Volgens Van Gemert is het nertsenfok-
verbod de eerste dierenwelzijnswet die 
gebaseerd is op ethiek: ‘Dat maakt deze wet 
zo uniek. Daarnaast is het geen symbool-
politiek. In Nederland was het bijvoorbeeld 
heel makkelijk om dierproeven voor cos-
metica te verbieden, omdat wij toch geen 
cosmetica-industrie hebben. Het kostte ons 
niets. Het nertsenverbod heeft er echt toe 
geleid dat een sector moet sluiten. Baanbre-
kend voor de manier waarop wij over dieren 
denken.’

Verloren zaak
Van Gemert herinnert zich nog goed dat 
het in de Tweede Kamer veelal ging over 

de kans dat de fokkers na de ingang van het 
verbod de grens over zouden gaan: ‘Maar 
vervolgens vlogen de verboden ons in  
Europa om de oren. Veel landen hielden in 
de gaten wat Nederland ging doen.’ Na  
Nederland volgden Kroatië, Slovenië, 
Noord-Macedonië, Servië en Bosnië en  
Herzegovina met eigen voorstellen om  
pelsdierfokkerij te verbieden of uit te fase-
ren. Duitsland besloot via een andere weg 
de sector aan banden te leggen. Doordat de 
nertsenhouders aanzienlijk strengere  
welzijnseisen opgelegd kregen, sloten de 
laatste fokkerijen daar in 2019 hun deuren. 

‘De fokkers roepen nu dat ze naar Polen of 
de Verenigde Staten gaan. Maar het is denk 
ik een verloren zaak. Zo is er zeer recent nog 
een nertsenfokverbod aangenomen in het 

Poolse lagerhuis. Hiermee is ook in dit land 
de belangrijkste hobbel in de richting van 
een verbod genomen’, aldus Van Gemert. 
Het doel van dierenrechtenactivisten is 
volgens haar al geruime tijd om zoveel 
mogelijk nationale verboden af te dwingen. 
Van Gemert: ‘Dan komt een Europees verbod 
vanzelf. Maar het moest echt van onderop 
komen.’ Voor Nederlandse voorvechters 
van dierenrechten bereikt deze strijd in een 
rap tempo de ontknoping. De vraag is alleen 
nog tegen welke prijs. Inmiddels tekenden 
ruim 15.000 Nederlanders een petitie tegen 
de controversiële stoppersregeling. Hun 
oproep: “Overheid, doe mij ook maar een 
miljoen!” • 

tekst Lesley Arp

Nertsenhouders zijn niet geruïneerd 
door het fokverbod maar doordat 
de marktprijs instortte, een gewoon 
ondernemersrisico.
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ACTIEDAG 5 SEPTEMBER  
GROOT SUCCES

Op 5 september hield de SP samen met 
andere linkse partijen en vakbonden een 
grote ‘virtuele’ demonstratie. Virtueel, 
omdat er niet duizenden mensen op het 
Malieveld stonden. Maar die duizenden 
demonstranten waren er toch bij! Zij 
bekeken de live-video die vanaf het 
Malieveld werd uitgezonden. Humberto 
Tan presenteerde de uitzending. 
Tegelijkertijd was #meerdanapplaus 
trending op Twitter. Dat 
betekent dat het er het 
meest besproken 
onderwerp was op 
dat moment. 

120.000
SAMEN
Bij deze actie werkte de SP samen met PvdA en 
GroenLinks en de vakbonden FNV, CNV en NU’91. 
Zo gaan we het voor elkaar krijgen. Samen.

5.0005.000
paar schoenen stonden op het 
Malieveld. Mede-organisator Eefje 
van Keeken, medewerker in een 
ouderenzorginstelling: ‘Wij lopen niet 
weg voor onze verantwoordelijkheid. 
Daarom gaan onze schoenen naar 
het Malieveld.’
Ook elders in het land stonden 
schoenen buiten; zorgverleners 
zetten foto’s van hun schoenen op 
social media om de virtuele demon-
stratie te steunen. 

Zo veel mensen hebben (nu al!) getekend 
voor een eerlijke beloning van zorgver-
leners. Dat kunnen er heel veel meer 
worden. Want zeg nou zelf: eerst staan 
klappen en ze helden noemen en dan níét 
voor eerlijke lonen voor zorgverleners 
zijn, dat is raar. Heeft u al getekend?  
eerlijkebeloning.nl

WEGLOPERS
In augustus liepen Kamerleden van VVD, CDA, ChristenUnie en 
D66 ineens weg uit de Tweede Kamer. Zo wilden zij voorkomen 
dat er gestemd werd over eerlijke lonen in de zorg. Zorgverleners 
waren woedend. Op 5 september verwoordde Lilian Moerman, 
verpleegkundige van het UMC Maastricht, het zo: ‘Ik voelde me 
misbruikt. Wij kunnen niet weglopen van de COVID-afdeling, waar 
mensen liggen dood te gaan. Ik vond het respectloos.’

80.000
Er zijn de komende jaren 80.000 vacatures in 
de zorg. Hoe krijg je die vervuld als mensen 
niet genoeg betaald krijgen? Maak de zorg 
weer interessant! Met eerlijke lonen, maar 
ook door de bureaucratie en de marktwerking 
eruit te halen. Zorgverleners willen niet nóg 
een formuliertje; ze willen er collega’s bij!

Maar één stem verschil was er in de Tweede Kamer. 
Daardoor haalden voorstellen voor méér dan applaus 
het steeds net niet. Op de dag van de actie, 5 september, 
begon één partij, de ChristenUnie, van gedachten te 
veranderen. Daarmee zou er een meerderheid mogelijk 
moeten zijn. Lilian Marijnissen zei dan ook: ‘Wij gaan dit 
winnen. Daar ben ik van overtuigd.’1
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EEN VRIJDAGMIDDAG IN september. Eindelijk 
kan Corry Sipkema weer eens aan de bak. Op 
de Nazomerkermis in Assen: tien dagen ver-
tier voor jong en oud op het Veemarktplein. 
Voor Sipkema en zijn collega’s niet minder 
dan een geschenk uit de hemel. Na een vol 
kwartaal zonder kermis mogen ze weer 
mondjesmaat aan de slag.
Met het schrappen van de TT van Assen, 
gesneuveld op het coronaslagveld, ging in het 
laatste weekend van juni ook een streep door 
de kermis die traditioneel bij de internationa-

le motorraces hoort. Een klap in het gezicht 
van de kermisexploitanten en tienduizenden 
bezoekers. Een ondernemend groepje nam 
er geen genoegen mee, richtte in allerijl een 
bedrijfje op en zorgde ervoor dat Assen drie 
maanden later alsnog een kermis kreeg.

Met het adagium ‘beter iets dan niets’ in het 
achterhoofd sloeg het kermisgezelschap zijn 
tenten op. Op een braakliggend terrein in een 
nieuwbouwbuurt aan de rand van het cen-
trum van Assen. Iedereen wist dat voorzich-
tigheid meer dan ooit was geboden. Er werd 
een veiligheidsprotocol opgesteld, gemeente 
en politie gaven hun goedkeuring en de ker-
misliefhebbers konden hun lol niet op.

Die vrijdagmiddag in september, als de 
Tribune een kijkje komt nemen, valt meteen 
de ruimte tussen de attracties op. Hier hoef je 
elkaar echt niet in het gezicht te ademen. De 
kermisgasten moeten eerst door de ingang 
(die ook de uitgang is) langs de vriendelijke 
bewaking. De huisregels staan op een groot 
bord. De sfeer is ontspannen. Je kunt er je 
handen ontsmetten, de buitengewoon opspo-
ringsambtenaren lopen op gezette tijden hun 
rondje en het ruikt er naar frites, oliebollen 
en suikerspin. De onmiskenbare kermisgeur, 
de geur van herinneringen.

Corry Sipkema kent niemand die nooit op de 
kermis is geweest, die nooit in de draaimo-
len heeft gezeten, touwtje trok (altijd prijs) 

GEDUPEERDE KERMISEXPLOITANTEN GEVEN NIET OP

‘ JUIST NU HEBBEN 
MENSEN BEHOEFTE 
AAN VERMAAK’
Corry Sipkema is op de 
kermis geboren en getogen. 
Hij ging naar de Rijdende 
School en zijn ouders leerden 
hem de kneepjes van het vak. 
Hij trad in hun voetsporen, 
gaf het circus-gen door aan 
zijn zoon Nico en gaat er blind 
van uit dat zijn kleinkind 
straks de familietraditie in 
ere zal houden. ‘Er stroomt 
kermisbloed door mijn 
aderen, dat is niet overdreven 
om te zeggen.’

‘In de zomer staan we op de kermis, 
voor de winter hebben we een 
oliebollenkraam’
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en vriendjes ramde in de botsautootjes. De 
romanticus in de 52-jarige kermisexploitant 
(‘zeg nooit kermisklant; kermisklanten zijn 
de mensen die van onze diensten gebruik 
maken’) overdrijft niet als hij zegt dat op de 
kermissen liefdes voor het leven ontstaan. 
Weet u het nog, die eerste kus in de Rups?

De kermisfamilie Sipkema reist met vier at-
tracties door Nederland en maakt daarnaast 
regelmatig uitstapjes naar het buitenland. 
Toen corona hier toesloeg, stonden Mandy 
(dochter van Corry’s partner Dascha) en 

schoonzoon Max met hun XL-spookhuis in 
Praag. Ze moesten onmiddellijk hun biezen 
pakken om nog op tijd over de grens te ko-
men. Collega’s pakten de auto en schoten te 
hulp om dat voor elkaar te boksen.

Het amper begonnen kermisseizoen viel met 
een diepe plons in het water. De publieks-
trekkers van de Sipkema-dynastie konden 
naar de opslag. Naast de Ghost Villa zijn dat 
de Breakdance, met karretjes die in razende 
vaart om elkaar heen draaien, het Glazen 
Doolhof en Projekt 1, met stoeltjes aan een 

grijparm waarmee de inzittenden als een 
steen naar beneden vallen.
Pas in juli, een maand later dan gehoopt en 
verwacht, kreeg de kermisbranche de kans 
om stap voor stap op te krabbelen. Dat ging 
niet bepaald zonder slag of stoot.

Corry en Dascha Sipkema zijn geen klagers, 
ze grijpen elke kans aan die zich voordoet. 
In Assen staan ze met Projekt 1. Corry’s zoon 
Nico en zijn vrouw Fenny doen mee met de 
Breakdance en uiteraard ontbreekt ook het 
spookhuis niet. Een normaal seizoen, legt 
Corry uit, telt voor hem en Dascha 25 ker-
missen. Door covid-19 blijft de teller steken 
op vier (‘gelukkig gaat het Malieveld in Den 
Haag wel door’). Alle Sipkema’s bij elkaar 
doen jaarlijks 200 kermissen, een aantal dat 
in 2020 in de verste verte niet wordt gehaald.

De vastberaden Corry Sipkema houdt zich 
normaliter niet met politiek bezig, maar 
heeft er nu wel tegen wil en dank mee te ma-

‘De kermis werd over het hoofd 
gezien, terwijl wij in juni al klaar 
waren voor de 1,5 meter’
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ken. Na de roerige zomer (‘Rutte heeft ons 
laten vallen’) is zijn gemoed enigszins tot 
bedaren gekomen. Al maakt hij zich ernstig 
zorgen over de toekomst van de kermis. ‘We 
moeten realistisch blijven, ik begrijp heel 
goed dat onder de huidige omstandigheden 
een kermis in bepaalde steden niet mogelijk 
is. Daar doe je niets aan, maar waarom heb-
ben ze niet met ons nagedacht over andere 
locaties en een aangepaste opzet? Wij waren 
in juni al klaar voor de anderhalve meter. 
Thermometers bij elke kassa, spatschermen, 
verscherpt toezicht, genoeg loopruimte, we 
maakten zelfs een complete proefopstelling. 
Allemaal tevergeefs: alle aandacht ging en 
gaat uit naar de horeca, de kermis werd over 
het hoofd gezien.’

Afgelopen winter deed Corry Sipkema nog 
een investering van 75.000 euro. ‘Geluk-
kig tonen onze geldschieters begrip voor 
de situatie, al blijft de dreiging van een 
faillissement boven ons hoofd hangen 

zolang dat virus onder ons is.’ Hij moet er 
niet aan denken dat zijn bedrijf over de kop 
gaat, dan zou er een einde komen aan een 
eeuwenoude familietraditie. Corry is de 
zevende kermisgeneratie van het geslacht 
Sipkema. Stammoeder was ene Maria Kaak, 
die in de achttiende eeuw oliebollen bakte 
op jaarmarkten en twee keer trouwde. Met 
mannen met, geloof het of niet, dezelfde 
naam: Cornelis Sipkema. De naar een van 
beide Cornelissen vernoemde Corry is een 
rechtstreekse afstammeling.
Oliebollen, daar weten Corry en Dascha Sip-
kema alles van. Voor hen geen winterslaap 
als de attracties in de olie worden gezet. Zij 
staan twee koude maanden met hun kraam 
in Drachten en bakken en verkopen ook 
op kerstmarkten. Als ze lang op pad zijn, 
gaat de grote woonwagen mee. Voor korte 
periodes, zoals in Assen, doen ze het met 
de caravan. Corry heeft altijd op de kermis 
geslapen, ook als kind. ‘Je raakte gewend aan 
het lawaai.’

Met passen en meten en hard door blijven 
werken hopen ze de corona-episode te 
overleven. ‘Ik heb van mijn vader geleerd 
om hard te werken voor mijn centen en er is 
niets wat ik liever doe. Kermis is een aange-
boren passie, ik ben er 24 uur per dag mee 
bezig. Wij stellen echt geen hoge eisen, als 
we er maar fijn van kunnen leven. Ik ben en 
blijf een optimistisch mens: de kermis mag 
niet verloren gaan. Ik denk dat de mensen in 
deze moeilijke tijden meer dan ooit behoefte 
hebben aan vermaak. Kijk hier in Assen om 
je heen en zie hoe iedereen geniet van een 
paar uurtjes amusement, jong en oud. Als de 
klant lol heeft, heb ik dat ook.’

Diezelfde oprechte klantvriendelijkheid 
straalt van Agnes Hinzen af. Samen met 
haar echtgenoot Martin staat zij aan het 
hoofd van Hendriks-Hinzen. Een bedrijf dat 
voornamelijk Europees opereert, op bedrijfs-
feesten, evenementen en festivals. ‘Eigenlijk 
doen wij de kermis er nu gewoon bij, omdat 

Het amper begonnen kermisseizoen 
viel door de coronacrisis met  
een plons in het water

Corry Sipkema in het 
kassahok van Projekt 1,  

de attractie die ook de omslag 
van deze Tribune siert.

In virusvrije tijden vinden jaarlijks tussen de 1400 en 1500 kermissen plaats.
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het ook voor ons heel moeilijk is om omzet 
te maken en we dus elke kans om ergens te 
draaien benutten.’
Draaien doet de hartelijke en doortastende 
Agnes in Assen letterlijk. Met de Sky Vision, 
met vijftig meter het hoogste reuzenrad van 
Nederland. Ze liep dit jaar onder meer het 
lucratieve Sail Amsterdam met zijn honderd-
duizenden bezoekers mis. ‘Wij zijn met ons 
aanbod niet aangewezen op de kermis, maar 
krijgen uiteraard ook klappen om de oren; 
aangezien veel festiviteiten zijn afgelast.’

Naast het reuzenrad, in Assen de absolute 
blikvanger, exploiteert Hendriks-Hinzen 
themadorpen. Zoals Western Village, een 
nostalgische carrousel en een achtbaan voor 
alle leeftijden. Ze verhuren hun attracties 
ook. Zo kon het gebeuren dat het reuzenrad 
ruim twee maanden in Den Bosch stond, 
waar de plaatselijke horeca de Sky Vision 
omdoopte in Smakenrad. Je kon er een rit 

maken en intussen op grote hoogte in een 
overdekte gondel lunchen, dineren of genie-
ten van een kop koffie en een Bossche Bol. 
En in kersttijd hebben ze met de Sky Vision 
de locaties bij wijze van spreken voor het 
uitkiezen.

De favoriete stek van Agnes is het outlet-
centrum in haar geboortestad Roermond. 
‘Vanuit het reuzenrad kijk je uit op het huis 
van mijn opa, die ook in de kermisbusiness 
zat. Ik vind het nog steeds jammer dat hij dit 
niet meer kan meemaken, hij zou apetrots 
op mij zijn geweest.’
Al is ze dan sporadisch op kermissen te 
vinden, Agnes voelt zich verbonden met 
de kermisexploitanten. Ze is moeder van 
een dochter van 17 en een zoontje van 11. 
Ze woont, evenals de Sipkema’s en ruim 
driehonderd andere kermisgezinnen, op een 
woonwagencentrum in Apeldoorn. Haar 
reuzenrad is ‘stand alone’ coronaproof, 

omdat het publiek circuleert en de regels 
eenvoudig zijn na te leven. Agnes zat ook 
op de Rijdende School en daarna op een 
internaat.

Agnes bedient het imposante reuzenrad 
met speels gemak vanuit haar, in Assen 
drukbezochte, kassa. De attractie is rolstoel-
vriendelijk en wordt elke keer bij het op- en 
afbouwen gecontroleerd. ‘Dat doen ze in 
pretparken niet zo consequent als wij’, wil ze 
maar zeggen. ‘Voor de rolstoelgebruikers is 
een aparte voorziening. Het zou toch te gek 
zijn als zij hier niet van konden genieten. Je 
moet hun gezichten eens zien na afloop. Ze 
stralen.’
Stralen doet Agnes Hinzen ook als ze dit 
vertelt. Ze meent het uit de grond van haar 
hart. •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

Tot 1 juli stonden  
alle kermisattracties stil.

Waar de ene burgemeester nog geen 
draaimolen toestond, gaf zijn collega elders 
de kermis wel wat ruimte
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Braderieën, dorpsdagen, kermissen, 
eetfestijnen, schuttersfeesten en vanaf de 
elfde van de elfde carnaval – corona zet het 
volksvermaak met de rug tegen de muur. Je 
kunt er de schouders over ophalen omdat 
‘er belangrijkere dingen in het leven zijn’, 
maar intussen wordt wel de sociale cohesie 
in de samenleving steeds verder uitgehold. 
Exploitanten en duizenden betrokken 
vrijwilligers moeten thuis op hun handen 
blijven zitten.
Neem alleen al de clubs in Limburg, Noord-
Brabant en de Achterhoek die maandenlang 
elk vrij uur stoppen in de constructie 
van carnavalswagens; om vervolgens 
trots en opgetogen het resultaat van hun 
gezamenlijke inspanningen te tonen in 
spetterende optochten. Nu moeten al die 
creatieve geesten het zien te stellen zonder 
de voorpret en verwachtingen, al begint het 
er op te lijken dat ze toch weer met bouwen 
beginnen, optocht of niet. Ze kunnen niet 
zonder.

Carnavalsverenigingen
Carnavalsverenigingen breken zich het 
hoofd over de editie van 2021 en de met 
lokale gebruiken en rituelen geplaveide 
aanloop daarnaartoe. Ze huiveren bij de 
gedachte aan een winter zonder carnaval. 
Sterker nog, dat kunnen zij zich niet eens 
voorstellen. Maar vraag het maar eens aan 
de organisatoren van traditionele lokale 
zomerse activiteiten. Zij weten inmiddels 
hoe het is om een jaar over te moeten 
slaan.

Voor kermisexploitanten zijn de 
ontwikkelingen ronduit desastreus. Zij 
voelen de grond onder zich wegzinken, na 
een seizoen dat grotendeels in rook opging. 
Tot 1 juli stonden alle ruim vierduizend 
kermisattracties in ons land stil, daarna 
begon de boel slechts mondjesmaat te 
draaien. De anderhalve meter en andere 
beperkende maatregelen blokkeerden een 
soepele doorstart. Om een idee te geven 
van het economische belang: in virusvrije 
tijden vinden jaarlijks tussen de 1400 en 
1500 kermissen plaats.

De twee kermisbonden, waarin de rond 
duizend ondernemers zich verenigen, 
schatten dat de totale schade uiteindelijk 

VOLKSVERMAAK IN DE VERDRUKKING
ruim zestig miljoen euro zal bedragen. Dat 
lang niet alle kermisbedrijven de crisis 
zullen overleven, lijdt geen twijfel. Na 
het najaar, als de kermisspullen naar de 
winteropslag gaan, zal de balans worden 
opgemaakt.
De kermisbranche voerde ondanks 
gevoelens van machteloosheid de 
afgelopen maanden actie. Er werd 
gedemonstreerd, een advocaat in de arm 
genomen en hemel en aarde bewogen 
bij de verantwoordelijke ministeries. Een 
proefopstelling werd gemaakt om aan 
te tonen dat het wel degelijk mogelijk 
is om een kermis te organiseren met 
inachtneming van de regels, maar de 
branche kreeg geen schijn van kans.
Toen premier Rutte te langen leste het 
sein voor evenementen met omhaal van 
woorden op groen zette, kregen ze op de 
kermis nieuwe hoop. Misschien viel er 
met een eindsprint in de overgebleven vier 
(van de in totaal acht) kermismaanden 
toch nog iets te redden. De praktijk 
bleek weerbarstiger. Zo zag de grootste 
kermis van Nederland, in Tilburg, zich 
genoodzaakt driekwart van het aanbod te 
schrappen.

‘Beroerd gecommuniceerd’
De veiligheidsrisico’s werden na 
1 juli per gemeente en regio zeer 
divers geïnterpreteerd. Waar de ene 
burgemeester weigerde ook maar een 
draaimolen toe te staan, gaf zijn collega 
elders de kermis wel de ruimte; zij het 
vaak met de nodige beperkingen. Van 
consistent beleid was geen sprake en in 
veel gevallen werd er, zo blijkt uit navraag 
onder kermismensen, ook nog eens 
‘beroerd gecommuniceerd’.

Via rechtszaken en spoedprocedures 
is geprobeerd een bres te slaan in de 
muur die gemeentebesturen rond zich 
optrokken. De horeca, in normale tijden 
‘partner’ van de kermissen, wierp daarbij 
ook nog eens een blokkade op – uit vrees 
zelf de dupe te worden als terrasbezoekers 
na een paar biertjes het kermisterrein op 
zouden lopen zonder scherp oog voor het 
protocol.
Aan het einde van de rit leerde een 
rekensommetje dat rond de tachtig procent 

van alle aangevraagde kermisvergunningen 
niet werd verleend. Burgemeesters 
gebruikten argumenten als ‘onvoldoende 
politie voor een optimale handhaving’ en 
‘publiek dat zich niet houdt aan verplichte 
looproutes en afstandsnormen’.

Helpende hand
En dan te bedenken dat de 
kermisexploitanten, die overigens als 
kleine ondernemers met personeel een 
steunbijdrage van maximaal 20.000 euro 
mochten aanvragen voor vaste lasten, de 
laatste jaren toch al in de hoek waar de 
klappen vielen zaten. Hogere brandstof- en 
pachtprijzen, zwaardere lasten, groeiende 
concurrentie van pretparken, steeds 
veranderende regels en verplaatsingen van 
stadscentra naar buitenwijken; wie op de 
kermis zijn brood verdient, moet over een 
lange adem beschikken.

Kermislui, zeggen ze zelf, zijn doorzetters 
en houden ’t liefst hun eigen broek op. 
Zij willen als onafhankelijke geesten het 
initiatief niet uit handen geven, al staan ze 
wel open voor ‘een helpende hand’. Zoals 
in Zutphen, waar de SP zich in 2019 met 
succes verzette tegen het voorstel van 
de burgemeester om de kermis uit het 
stadshart te amputeren en te verhuizen 
naar een locatie aan de IJsselkade.
De kermis zou op de ‘twee markten’ 
blijven, smalle pleinen in de binnenstad, 
maar corona gooide roet in het eten. 
Burgemeester Annemieke Vermeulen 
zag onder de gegeven omstandigheden 
een kermis op de vertrouwde plek niet 
zitten. Ze nam daartoe een besluit zonder 
overleg met de betrokken kermispartij én 
zonder de gemeenteraad te informeren. 
De SP-fractie riep haar op het matje. De 
kermis vond plaats op de favoriete stek 
van de burgemeester, die evenwel een 
terugkeer naar het historische centrum 
in het vooruitzicht stelde. Maar dan moet 
Zutphen wel eerst coronavrij zijn.
Een bordje herinnert aan de actie van 
de kermisgroep en de SP: “Als je samen 
opstaat dan wordt alles mogelijk”.



NIEUWSNIEUWS

18 TRIBUNE oktober 2020

Na tweeënhalf jaar als waarnemend 
burgemeester nam Emile Roemer 
(de eerste SP-burgemeester ooit) in 
september afscheid van Heerlen. 
Op toepasselijke wijze: met een tour 
langs Heerlense bewoners. Veel 
Heerlenaren waren blij met de SP’er 

  > TOEPASSELIJK AFSCHEID EMILE ROEMER

als eerste burger, die zich niet als ‘eerste’ 
gedroeg maar naast de mensen stond.  
In september werd bekend dat de 
voormalig SP-fractievoorzitter 
waarnemend burgemeester wordt in 
Alkmaar. Op de foto is Roemer op bezoek 
bij het bewonersinitiatief Stadstuin 

Centrum. Een van de bewoners 
schrijft hierover op de facebookpagina 
van de stadstuin: “Wat je zaait zul je 
oogsten: begrip en liefde voor onze 
stad maken u voor altijd een echte 
Heerlenaar.”

De ouders die door de Belastingdienst ten onrechte tot 
fraudeur zijn bestempeld en daardoor jarenlang in 
armoede leefden, zijn nog steeds niet geholpen. Er zijn 
toezeggingen, maar de meesten hebben nog geen cent 
gezien van de beloofde compensatie. Renske Leijten 
blijft strijden in de Tweede Kamer voor ruimhartige en 
snelle compensatie. Zelfs de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten roept de Belastingdienst nu op 
om deze mensen niet langer te laten wachten. Lokale 
SP’ers willen meer dan oproepen. Zo zorgde de SP in 
Almere ervoor dat de gemeenteraad een voorstel 
aannam waardoor de gemeente indien nodig een 
voorschot geeft aan gedupeerden; en een vertrouwens-
persoon beschikbaar stelt om hen te helpen. Het gaat in 
Almere om 1300 gezinnen.

  > SP STEUNT SLACHTOFFERS 
TOESLAGEN OOK LOKAAL
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We staan voor de hoogste huurverhoging in 
jaren. Midden in coronatijd, waarin veel 
mensen hun baan kwijtraken en toch al 
moeite hebben de eindjes aan elkaar te 
knopen. En dat nog wel ondanks de 
successen aan het begin van de zomer: 
lokaal wist de SP een aantal 
huurverhogingen te voorkomen of terug te 
draaien, en de Eerste Kamer nam een 
SP-voorstel aan om de huren te bevriezen. 
Maar D66-minister Ollongren deed niet 

meer dan een ‘moreel appèl’ op 
verhuurders. Dit is dus het ‘morele’ 
antwoord van veel verhuurders: de 
hoogste huurverhoging in zes jaar. 
De SP, met Tweede Kamerlid Sandra 
Beckerman met een Prinsjesdag-hoedje 
voorop, organiseerde een snelle 
huurdersactie. Met als resultaat honderden 
foto’s op sociale media die onze eis kracht 
bijzetten: 0% is genoeg. 
Alle opgebouwde druk heeft er nu al voor 

gezorgd dat Ollongren in haar begroting 
heeft opgenomen dat een op de tien 
huurders niet nóg een huurverhoging 
krijgen. SP-senator Tiny Kox zei daarover 
bij EenVandaag: ‘Er zijn nog 90 procent 
andere huurders, waarvan de Eerste 
Kamer zegt dat die ook geen 
huurverhoging zouden moeten krijgen.’ 
Het laatste woord is dus nog niet gezegd. 
Kox: ‘De Eerste Kamer beslist uiteindelijk 
of haar begroting doorgaat.’

  > NIKS MOREEL APPÈL: 0% IS GENOEG

  > DE PEN VAN LEN

Al jaren sieren de tekeningen van toptekenaar Len Munnik 
de Spanning, het magazine van ons wetenschappelijk 
bureau. Zijn herkenbare pen is ook bekend en geliefd in 
onder meer de vredesbeweging. Voor de jaarlijkse PAX 
Vredesweek is er nu tot 10 oktober in Museum Vlaardingen 
een expositie van Lens affichewerk. Tijdens de opening van 
de expositie roemde Len de actiegroepen die zich al 
jarenlang inzetten voor de vrede: ‘Mijn vrouw noemt hen 
altijd de sjouwers van de vrede. Vergeleken met dat gesjouw 
had ik het met het maken van tekeningen makkelijk. Maar ik 
ben blij dat ik altijd mijn steentje heb kunnen bijdragen. Dat 
sjouwen blijft nodig, want oorlog is altijd dichtbij.’ 

Munnik stond een week later opnieuw in het zonnetje.  
Hij won de Inktspotprijs, de prijs voor de beste politieke 
tekening van het afgelopen parlementaire jaar.
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Tijdens de begrotingsbehan delingen laat 
de SP zien dat het anders kan. Samen met 
GroenLinks en PvdA heeft de partij een 
aantal alternatieven gepresenteerd voor 
de keuzes van het kabinet voor 2021. Het 
alternatief is, net als de kabinetsplannen, 
doorgerekend door het CPB. En het blijkt 
te kunnen, zelfs volgens de rechtse 
rekenmeesters.

EERLIJKER KEUZES 
Lilian Marijnissen: ‘Om samen uit de crisis 
te komen, zijn andere keuzes nodig en 
samen met GroenLinks en PvdA laten we 
zien dat het kan. Niet weer belasting-
voordelen voor bedrijven die veel winst 
maken of onze omgeving vervuilen, maar 
ze hun hun eerlijke deel aan belasting 
laten betalen. Dat geld kunnen we dan 

  > LINKS ALTERNATIEF

investeren in wat voor de samenleving 
belangrijk is: een eerlijke beloning en het 
aanpakken van de werkdruk voor mensen 
in de vitale beroepen, zoals onze 
zorgverleners, en lagere huren. Het moet 
eerlijker en we laten zien dat dat ook kan.’

HET KAN ECHT
De linkse partijen kiezen ervoor om níét 
een belastingcadeau aan bedrijven te 
geven en wél de hoogste inkomens en 
grote vermogens zwaarder te belasten. 
Ook moet vervuilende industrie een 
eerlijker deel gaan betalen. Zo kunnen we 
investeren in onderwijs en zorg, zorgen we 
voor lagere huren, kunnen we huizen 
bouwen, behouden we werk, stijgt de 
zorgpremie niet en komt er meer 
ondersteuning voor mensen die door de 
crisis hun inkomen zijn verloren. Eerlijker 
toch?

sp.nl/keuzes

Vakantieverhuur via platforms zoals 
Airbnb leidt steeds vaker tot overlast en 
fraude. Omdat een deel van de 
woningen puur voor dit soort verhuur 
worden gekocht, verergert het 
verschijnsel ook nog eens de 
wooncrisis. Op initiatief van de SP 
kwam het kabinet met een wet om deze 
misstanden terug te dringen. Dat was al 
een goed begin. Maar het lukte de SP 
om het nog wat aan te scherpen. Zo 
worden nu niet alleen de verhuurders 
die in de fout gaan aangepakt, maar 
ook de platforms. De boetes bij 

overtredingen worden hoger, er kan 
een verhuurverbod worden 
opgelegd en er kan beter worden 
ingegrepen bij overlast. SP-Tweede 
Kamerlid Sandra Beckerman is trots 
op deze SP-successen en heeft nog 
meer goede ideeën: ‘In Lissabon 
worden woningen die eerst werden 
verhuurd via Airbnb nu veranderd 
in sociale huurwoningen. Wat 
ons betreft gebeurt dat ook in 
Nederland.’

  > SP-SUCCES TEGEN ILLEGALE AIRBNB-VERHUUR
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  > KIJK HET SP-JOURNAAL
 
Vanaf nu is elke week het SP-journaal met 
Lilian Marijnissen te bekijken op het 
SP-youtube-kanaal. In een paar minuten 
word je bijgepraat over het nieuws van de 
week, dat je niet zou mogen missen. In de 
eerste aflevering onder andere: hoe erg is 
het dat het kabinet de SP begint na te 
praten?
De eerste aflevering is hier te vinden: 
sp.nl/Z57 
  

  > SUCCES: SNELLER 
ZORGBUURTHUIZEN

 
Het bouwen van kleinschalige 
verpleeghuizen voor ouderen loopt 
vertraging op. Onder andere omdat 
grondprijzen door gemeenten commercieel 
worden bepaald in plaats van sociaal. De 
SP pleit al jaren voor zorgbuurthuizen, 
zodat senioren in hun eigen buurt oud 
kunnen worden en niet naar grootschalige 
instellingen hoeven. Voor de bewoners én 
de medewerkers prettiger. In de storm van 
corona-, crisis- en andere debatten viel het 
de pers niet zo op. Maar samen met het 
CDA diende de SP een voorstel in om 
kleinschalige zorgvoorzieningen sneller 
van de grond te krijgen – en de hele 
Tweede Kamer ging akkoord: 150 tegen 0 
stemmen! Het toont aan dat dankzij de SP 
het denken in Den Haag over zorg op de 
menselijke maat ingrijpend is veranderd. 

  > 105.000 DOLLAR

Oxfam Novib heeft de ontploffende 
ongelijkheid tijdens corona goed weten te 
vangen in een cijfer. Amazon-eigenaar Jeff 
Bezos’ vermogen groeide sinds maart dit 
jaar zo hard, dat hij alleen al met die groei al 
zijn werknemers een bonus zou kunnen 
geven van 105.000 dollar – zo’n 90.000 
euro. Hoeveel werknemers heeft hij? 
876.000! Zo veel mensen die in een klap uit 
de financiële problemen zouden zijn – en 
Jeff zou nog net zo extreem rijk zijn als hij 
was in maart van dit jaar. 
Maar Amazon betaalt liever 
winstuitkeringen uit en investeert in het 
onderdrukken van vakbonden; VICE 
onthulde begin september dat het bedrijf 
van Bezos vacatures had voor inlichtingen-
analisten die zich bezig zouden moeten 
gaan houden met vertrouwelijke 
onderwerpen, waaronder de ‘dreiging van 
zich organiserende arbeiders’. 

  > EERLIJKE ECONOMIE

Het kan maar duidelijk zijn. De Wet 
Eerlijk Inkomen, de Wet Eerlijk Delen en 
de Wet Eerlijk Beslissen: de namen van 
deze SP-wetten laten weinig te raden 
over. Deze wetten zijn dus bedoeld om 
het eerlijker te maken. 

Een EERLIJK INKOMEN krijg je als het 
minimumloon 60 procent van het 
gemiddelde inkomen wordt. De SP-wet 
regelt een verhoging naar die 60 
pro cent, in stappen van 5 procent meer 
per jaar. Zo wordt over een aantal jaar 
de vakbonds- en SP-eis van 14 euro 
gehaald, maar eindigt het daar niet. De 
gekoppelde uitkeringen en AOW stijgen 
natuurlijk mee. 

EERLIJK BESLISSEN houdt volgens de SP 
in dat werknemers van grote bedrijven 
meer te zeggen krijgen. Lilian 
Marijnissen legt uit: ‘Wij willen 
werknemers meer zeggenschap geven 

bij grote bedrijven. Over strategische 
investeringen en over beloningen aan de 
top. Over fusies of verkoop van het 
bedrijf. Daar gaat deze wet voor zorgen.’

EERLIJK DELEN gaat over de winsten. 
Werknemers verdienen daar ook een 
deel van, vindt de SP. Marijnissen: 
‘Afgelopen decennia zagen we dat het 
razend goed ging met bedrijven, 
waardoor de uitkeringen aan 
aandeelhouders door het dak gingen. 
Maar de werknemers die het werk deden, 
zagen er weinig van. Dat moet anders.’

De drie wetten zijn nu in voorbereiding; 
zo kunnen mensen op de overheids-
website internetconsultatie.nl de 
voorstellen lezen en becommentariëren. 
Dat is meteen een leestip voor mensen 
die de uitgebreide onderbouwing van 
zulke wetsvoorstellen weleens willen 
zien.

De SP Noardeast-Fryslân en actiegroep 
Red de Sionsberg voerden jarenlang 
samen strijd voor goede ziekenhuiszorg 
in Dokkum. Het Medisch Centrum 
Sionsberg is door bezuinigingen sinds 
2015 geen volwaardig ziekenhuis meer. 
Het zou eerst helemaal verdwijnen, maar 
mede dankzij aandacht van onder 

  > SPOEDEISENDE HULP TERUG IN NOORDOOST-FRIESLAND

anderen Emile Roemer in 2014 voor 
het ziekenhuispersoneel dat 
onbetaald doorwerkte (foto), kwam er 
een doorstart. De SP liet het daar niet 
bij, en in 2021 komt de spoedeisende 
hulp eindelijk weer terug. 
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FRANK FUTSELAAR IS sinds 2017 Kamerlid 
voor de SP en kondigde onlangs aan volgend 
jaar te willen stoppen. Desondanks staat hij 
op de concept-kandidatenlijst op nummer 
19; de SP hoeft niet eens de hoogste score 
ooit te halen om Futselaar weer de Kamer 
in te krijgen. In dat geval kan hij het nog als 
Kamerlid meemaken: de afschaffing van het 
systeem dat sinds 2015 studenten opscheept 
met enorme schulden. Het Leenstelsel. Of, 
zoals de SP (die vanaf het begin faliekant  
tegen was) het noemde: : het Schuldenstelsel.

 › Waarom was de SP vanaf het begin tegen 
het Leenstelsel?
‘We geven in Nederland jongeren op allerlei 
fronten een heel slechte sociaal-economische 
startpositie. Een onmogelijke woningmarkt, 
onzekere flexcontracten. En sinds 2015 komt 
daar dus ook nog een studieschuld bij. Wat 
doen we jonge mensen eigenlijk aan in dit 
land?’

 › Je komt zelf uit het onderwijs.
‘Ik gaf les op hogeschool Saxion in Enschede. 
Toen ik de Tweede Kamer inging, had ik als 
docent nog net het jaar daarvoor een gene-
ratie eerstejaars-studenten meegemaakt die 
geen basisbeurs meer kregen maar moesten 
lenen. Als docent ben je ook studiebegeleider. 
Voordat het leenstelsel werd ingevoerd had 
je gesprekken over de studievoortgang, de 
resultaten, misschien moet je wat beter plan-
nen als het even niet goed gaat, misschien 
speelt er wat thuis. Maar toen het leenstelsel 

SP’er Frank Futselaar ging 
drie jaar geleden de Tweede 
Kamer in met als een 
van zijn hoofddoelen: de 
basisbeurs terug. Hij is een 
eind op weg, maar maakt het 
waarschijnlijk net niet meer 
als Kamerlid mee.

DE STUDIEBEURS 
KOMT TERUG

22 TRIBUNE oktober 2020

was ingevoerd, begon ik een halve financieel 
adviseur te worden. De vraag ga ik door of 
moet ik stoppen? had veel vaker een finan-
ciële aard. De financiële druk op studenten 
werd veel groter. Dat geeft stress. Ik merkte 
het verschil.’

 › Wat vind je zelf het belangrijkste argu-
ment tegen het leenstelsel?
‘Het is dodelijk voor ambitie. Als je niet 

zeker weet of je hbo aankunt, dan is mbo 
toch wat veiliger. Anders heb je straks 
studieschuld en geen diploma. Het zorgt 
voor veilig gedrag bij studenten tijdens de 
opleiding en ook dat is dodelijk voor ambi-
tie. Je wilt juist dat jonge mensen het beste 
uit zichzelf halen en daar hoort het recht 
om fouten te maken bij. Het leenstelsel heeft 
aan fouten maken flinke financiële conse-
quenties geplakt.’

‘Het leenstelsel is dodelijk 
voor ambitie’
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‘Alles klaarzetten voor een snelle 
invoering van de basisbeurs’

 › Worden er ook andere soorten opleidin-
gen gekozen?
‘Je ziet wel een kleine verschuiving naar stu-
dies met meer baangarantie, zoals het basis-
onderwijs. Ik heb daar gemengde gevoelens 
bij. We hebben een lerarentekort, dus het is 
fijn als meer mensen les willen geven. Maar 
zeker bij het onderwijs wil je mensen die 
ook passie hebben voor lesgeven. En dan is 
kiezen voor het onderwijs vanwege de baan-
garantie misschien niet de beste reden.’

 › Er vlogen in de discussie allerlei cijfers 
rond over de vraag of er minder jongeren 
gingen studeren door het leenstelsel. Hoe 
zit het nou?
‘Het is ingewikkeld en er is geen duidelijk 
antwoord. Als de vraag simpelweg is gingen 
er minder mensen naar het hoger onder-
wijs?, dan is het antwoord nee. Het aantal 
studenten is gegroeid de afgelopen jaren. 
Maar: dat cijfer hangt ook af van demogra-
fische omstandigheden – hoeveel jongeren 
zijn er. En dan is er ook nog een enorme 
instroom geweest van internationale stu-
denten de afgelopen jaren.
Het venijn zie je pas als je inzoomt op de 
cijfers. Bijvoorbeeld als je kijkt naar de 
emancipatieroute – de doorstroom van mbo 
naar hbo. Kinderen van ouders die zelf geen 
hoger onderwijs hebben gehad, hebben het 
vaak moeilijker en zijn ondervertegenwoor-
digd. De cijfers van de emancipatieroute 
liepen al terug, bij de afschaffing van de 
basisbeurs is die scherper gedaald en daarna 
niet beter geworden. En dat is wel echt heel 
erg. Voor de duidelijkheid: er is niks mis met 
een mbo- of vmbo-opleiding: we hebben 
mensen nodig met allerlei soorten opleidin-
gen en mensen moeten opleidingen doen 
die bij ze passen. Maar als mensen om finan-
ciële redenen níét de opleiding doen die het 
beste bij ze past, is dat niet goed. Kortom, als 
je alleen naar de grote cijfers kijkt, zie je niet 
wat er echt aan aan de hand is.’

 › Was de invoering van het leenstelsel 
bezuiniging of ideologie?
‘Allebei. De PvdA noemde de basisbeurs een 
perverse subsidie of zo. Het idee was: vooral 
kinderen van relatief rijke ouders gaan 
studeren. Dus is het oneerlijk als er geld gaat 
naar studenten. Waarom moet de bakker 
betalen voor de opleiding van de zoon van 
de advocaat, was de vraag die men daarbij 
stelde. Maar dat is een idiote vergelijking. 
Eén: bakkers doen ook gewoon een door 
de overheid betaalde opleiding. Ik vind het 
heel erg uit de hoogte om net te doen of een 
bakker niks voorstelt. Twee: de zoon van 

de advocaat heeft ook gewoon recht op een 
opleiding. En een van de argumenten om 
ooit de basisbeurs in te voeren was juist: je 
wilt jongeren keuzes laten maken die niet 
afhangen van het geld en dus de mening van 
pa. Meisje, ga jij maar de huishoudschool 
doen. Dat effect zag je toen ook: met name 
het aantal vrouwelijke studenten steeg bij de 
invoering van de basisbeurs.
Vanuit de VVD is lenen ook heel logisch. Zij 
zien onderwijs als een investering in jezelf, 
die je dus zelf moet betalen. Waarop de SP 
zegt: het is ook een investering die belang-
rijk is voor de maatschappij. En we zeggen: 
het is een emancipatie-motor. Wij willen 
graag dat er goede rechters opgeleid worden, 
en dat dat niet alleen kinderen zijn van rech-
ters. Je wilt dat mensen uit alle lagen van de 
bevolking de mogelijkheid hebben om een 
rechtenstudie te doen en mogelijk rechter te 
worden.’

 › Maar ook een bezuiniging dus.
‘De aanleiding was inderdaad gewoon geld. 
Iedereen was het er over eens dat het hoger 
onderwijs ondergefinancierd was. Het 
toenmalige kabinet van VVD en PvdA wilde 
graag investeren maar er geen extra geld 

voor uittrekken. Toen is er een deal bedacht 
waarbij het leenstelsel werd ingevoerd. Dat 
leverde een boel geld op – dat geven we dan 
aan hogescholen en universiteiten voor 
kwaliteitsverbetering. Die deal, en dus het 
leenstelsel, is bedacht door Jesse Klaver van 
GroenLinks. De coalitie had geen meerder-
heid in de Eerste Kamer en met deze deal 
kreeg het kabinet GroenLinks en D66 mee.’

 › Maar nu lijken ook die partijen eindelijk 
het licht te zien. Hoe is dat zo gebeurd?
‘Ik ben mede de Kamer ingegaan met het 
idee om te kijken of we van dat leenstelsel 
af konden komen. Maar waar dit kabinet 
in eerste instantie mee kwam, was een 
renteverhoging in het leenstelsel! Ze wilden 
het leenstelsel erger maken. Dus stond de 
eerste anderhalf jaar van mijn Kamerlid-
maatschap in het teken van organiseren van 
verzet tegen die renteverhoging. Met ROOD 
en scholieren- en studentenorganisaties or-
ganiseerden we protest. In de Tweede Kamer 
haalde het coalitievoorstel het nog wel – zij 
het met schaamrood op de kaken van som-
mige partijen. Maar de Eerste Kamer heeft 
de renteverhoging weggestemd.
Je zag na die discussie dat er meer aandacht 
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kwam voor het leenstelsel. Berichten en on-
derzoeken over de gebrekkige doorstroming, 
over stress onder studenten, over de be-
dragen die geleend worden. Daar schrikken 
mensen van. En, geconfronteerd met het 
verzet en met de realiteit van dit leenstel-
sel, begonnen andere partijen toch wat te 
twijfelen. Om vervolgens aan alternatieven 
te gaan werken. Dat is waar we nu staan.’

 › Wie is er nou eigenlijk voor en tegen?
‘Laten we beginnen met te zeggen dat het 
leenstelsel is ingevoerd door de coalitie van 
VVD en PvdA. D66 en GroenLinks hielpen 
mee. Afgelopen jaren lijkt GroenLinks te 
zijn gedraaid. Het is goed dat Jesse Klaver, de 
architect van het leenstelsel, nu toegeeft dat 
het leenstelsel een slecht idee was. Daarna 
zag je dat de PvdA een basisbeurs terug 
wil. Mogelijk in de vorm van een aanvul-

lende beurs voor kinderen met ouders met 
een inkomen tot 100.000 euro. Het meest 
recent is ook D66 gekomen met een soort 
van basisbeurs voor het grootste deel van de 
studenten. CDA, ChristenUnie, SGP en PVV 
waren al voor een basisbeurs. Dikke kans dat 
er na de verkiezingen een meerderheid zal 
zijn voor een basisbeurs.’

 › De basisbeurs weer invoeren vóór de 
verkiezingen in maart zit er niet in. Wat 
kun je wel doen?
‘Waar ik mee bezig ben is dat een basis-
beurs – of dat nou in de vorm is zoals wij het 
graag zien, of de versie van de PvdA – heel 
snel kan worden ingevoerd. Belangrijk is 
natuurlijk dat de SP bij de verkiezingen 
groot wordt, want dan wordt het een ruime 
basisbeurs. Maar welke beurs het ook wordt, 
het moet snel want in september begint een 

‘Woningnood, flexcontracten, 
studieschuld: wat doen we jonge 
mensen aan?’

nieuw studiejaar. Als je het niet snel regelt, 
heb je straks wéér een generatie studenten 
aan het lenen. Daarom heb ik een voorstel 
voorbereid, waar de nieuwe coalitie bij wijze 
van spreken alleen nog maar het bedrag 
hoeft in te vullen. Ik wil alles klaarzetten.
Tweede waar we op moeten letten: wat doen 
we met al die studenten die de afgelopen ja-
ren wél moesten lenen? Wij noemen het de 
pechgeneratie. Dat zijn honderdduizenden 
studenten die je moet compenseren, anders 
is het fundamenteel oneerlijk. Hoeveel, dat 
hangt af van wat we in ons SP-verkiezings-
programma zetten. Daar gaan de leden de 
komende weken over spreken. Maar ik kan 
denk ik wel zeggen: het moet wel om geld 
gaan – niet een voucher of zoiets – en geen 
fooi van 100 euro.’ •

tekst Diederik Olders
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NIET WEGKIJKEN
De chaos, de brand,  
de boze eilandbewoners, 
de coronadreiging 
– bovenop de 
mensonterende 
omstandigheden  
waarin vluchtelingen  
op Lesbos toch al zitten. 
De afgelopen weken  
werd pijnlijk duidelijk 
hoe belabberd we in 
Europa met vluchtelingen 
omgaan. 

Een – in de woorden van SP-Tweede  
Kamerlid Jasper van Dijk – schamele deal 
kwam tot stand in de Tweede Kamer: hon-
derd kinderen uit de hel van vluchtelingen-
kamp Moria worden opgenomen. Schaamte-
loos genoeg gaan die honderd ten koste van 
de vijfhonderd die Nederland tóch al zou 
moeten opnemen.

Met vele organisaties, partijen en bekende 
Nederlanders staan de SP en ROOD eind 
september onder de oproep ‘Wegkijken is 
geen optie’. Van FNV tot de Raad van Ker-
ken, van Henny Vrienten tot Jantje Beton: de 
ondertekenaars zeggen terecht dat zij brede 
lagen van de Nederlandse bevolking ver-
tegenwoordigen. De eisen: Nederland moet 
zijn eerlijke aandeel nemen in het opnemen 
van een deel van de slachtoffers van Moria. 
We moeten samen met andere EU-landen 
humanitaire hulp bieden, die verder gaat 
dan een tentenkamp bouwen dat de functie 

vervult van een detentiecentrum. Nederland 
moet bijdragen aan een Europees migratie-
pact om dit soort rampen te voorkomen. 
Niet straks, maar nu. •

Op 10 september nam SP-Tweede Kamerlid 
Jasper van Dijk een brandbrief aan van 
actiegroep #SOSMoria.

foto Maurits Gemmink
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Kimberly Lindenhovius (21) uit 
Zwartsluis is contactpersoon 
voor ROOD Zwolle. Ze is net 
begonnen aan de opleiding 
HBO-Rechten: ‘En ik vind het 
nu al superleuk. Ik merk dat ik 
meteen al een link kan leggen 
met alles wat ik heb geleerd bij 
ROOD en de SP, over hoe het 
land in elkaar zit en hoe dingen 
geregeld worden. Na mijn oplei-
ding hoop ik iets met sociaal 
recht te kunnen gaan doen,  
om anderen te helpen.’

‘WE ZONGEN IN HET ENGELS, AFRIKAANS EN ZULU’

28 TRIBUNE oktober 2020

LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Hoe lang ben je al lid van ROOD en de SP?
‘Sinds februari 2017. Trump was net presi-
dent van de VS geworden en daar maakte 
ik me zorgen over. Met een klasgenoot die 
ROOD-lid was ging ik naar een antiracisme-
demonstratie. Daarna ben ik ook meegegaan 
naar ROOD-overleggen en ik vond het al-
lemaal zo leuk dat ik dacht: ik blijf.’

 › Wat is er zo leuk aan?
‘ROOD Zwolle is een heel gezellige groep, ik 
heb er echt vriendschappen opgebouwd. We 
komen samen met andere jongeren in actie 
en ik heb er veel geleerd over de politiek. 
Daardoor ben ik de wereld wat beter gaan 
begrijpen. Er is zoveel ongelijkheid, dat kán 
gewoon niet meer. Daar moeten we samen 
een vuist tegen maken. In je eentje kan je 
misschien niet veel bereiken, maar samen 
wel.’

 › Wat zijn je hobbies?
‘Creatieve dingen, zoals tekenen. Als ik 
thuiszit en even niets te doen heb, pak ik 
vaak een scrapbook en maak ik potlood-
tekeningen. Laatst heb ik ook een tattoo 

ontworpen voor een vriendin, met geo-
metrische vormen en bloemen. Verder zing 
ik graag: tijdens de afwas en het koken, of 
met online karaoke-filmpjes.’

 › Heb je weleens op een bijzondere plek 
gezongen?
‘Ik heb op de lerarenopleiding Engels geze-
ten en liep toen stage in Zuid-Afrika. Bij een 
kerk in Johannesburg, waar jongeren van 
over de hele wereld een tussenjaar kunnen 
volgen. Dat was geweldig. Die kerk was zo 
groot en zo uitbundig. Je hebt in Zuid-Afrika 
allemaal verschillende culturen en meer dan 
tien verschillende talen en die kwamen daar 
allemaal samen. Dus er werd gezongen in 
het Engels, het Afrikaans, het Zulu, noem 
maar op. En gedanst!’

 › Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Ik zou heel graag eens een roadtrip wil-
len maken met vrienden: een oud Volks-
wagenbusje of een caravan aanschaffen en 
daarmee gaan rondreizen.’ 
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We zouden maximaal gaan opschalen bij de GGD, zei minister Hugo de Jonge. Maar toen het aantal 
besmettingen in de regio’s Amsterdam en Rotterdam Rijnmond éven opliep, konden de GGD’s het bron- 
en contactonderzoek al niet meer volledig aan. Dit is zeer ernstig, omdat juist het doortastende bron- en 
contactonderzoek het fundament is van het zo veel als mogelijk indammen van het coronavirus.

Daarna kwam het nieuws dat er ‘te veel’ getest wordt, wat ook weer leidt tot allerlei capaciteitsproblemen 
bij de GGD. Het werven van nieuwe collega’s voor het bron- en contactonderzoek verloopt chaotisch. Het 
gaat bij elke GGD anders. Er is geen centrale aansturing.

We kunnen constateren dat de GGD’s door jarenlange verwaarlozing niet opgewassen zijn tegen de 
belangrijke taak die ze nu hebben. Bij een pandemie zoals nu, is het zaak dat de nationale overheid 
verantwoordelijk wordt voor de regie in de taken die de GGD heeft ten aanzien van de bestrijding  
van corona.

Hoe kan de GGD zo lang verwaarloosd zijn? Het begon in de jaren tachtig, toen gemeenten 
verantwoordelijk werden voor de GGD. Toen de GGD daar ook nog taken voor het bestrijden van 
(landelijke) infectieziekten bij kreeg, zonder het benodigde geld, stapelden de problemen zich op.

Omdat gemeenten er vanwege de decentralisaties nog meer taken bij kregen – zonder voldoende extra 
geld – werd bezuinigen op de GGD een aantrekkelijke optie. We zien nu de gevolgen van dit desastreuze 
beleid. Er is een groot tekort aan capaciteit. En landelijk weinig zicht op hoe de GGD’s ervoor staan. 
Daarnaast zie je dat nu per regio verschillend beleid gevoerd wordt. Dat betekent een verschillende 
aanpak voor de teststraten en het bron- en contactonderzoek.

‘Er is geld, jullie hebben carte blanche’, liet minister Hugo de Jonge de GGD’s weten. Maar dat is te 
gemakkelijk. De remmen gaan niet los bij de GGD, er wordt gewerkt met de handrem erop, gewend als ze 
zijn aan de jarenlange wens van de gemeenten om de kosten zoveel mogelijk te beheersen.

Maar bij de bestrijding en het indammen van het coronavirus is snel, veel en goed testen van cruciaal 
belang. En bron- en contactonderzoek volgens de professionele standaarden.

Om dit nu snel te kunnen realiseren moet de landelijke overheid de GGD’s, waar het gaat over de 
bestrijding van het coronavirus, landelijk financieren en aansturen. De publieke gezondheidszorg is ten 
onrechte verwaarloosd. Voor de lange termijn pleiten wij daarom voor structureel meer investeringen in 
infectieziektenbestrijding. Want dit mag niet meer gebeuren.

GEEN WONDER 
DAT DE GGD 
HET TESTEN 
NIET AANKAN

 
‘Het is de schuld van de GGD’s!’
‘Nee, van de mensen die zich ten 
onrechte laten testen!’ 
‘Geld!’ 
‘Regionale verschillen!’ 
In het debat over de gebrekkige bron- en 
contactonderzoek-capaciteit wordt er vooral 
hard geroepen. Maar SP-Kamerleden Lilian 
Marijnissen en Henk van Gerven komen in 
onderstaande opinie, die op 15 september op 
AD.nl verscheen, met analyse. Daar heb je 
ook op langere termijn wat aan.

Lilian Marijnissen
SP-fractievoorzitter

Henk van Gerven
SP-Tweede Kamerlid
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

personeel, waarvan 3 langdurig ziek. 
Werkdruk? Dus feitelijk 5 mensen, aangevuld 
met ZZP-ers, uitzendkrachten, noodhulpen 
van andere afdelingen. Voor 10 demente 
mensen, 24 uur per dag, 365 dagen per 
jaar. Dit gebrek aan vaste krachten is soms 
gepresenteerd als een vooruitgang...  
Wat is een mensenleven waard? De corona-
crisis toonde aan dat wanneer iemand zijn 
arbeidskracht niet meer kan verkopen, hij/zij 
wel kapot kan. Dat is in de VS letterlijk waar, 
in Nederland een beetje: soft en verhuld.  
Ik sprak een vluchteling-collega uit Perzië.  
Hij vroeg me wat er de laatste jaren in 
Nederland veranderd was. Ik moest even 
nadenken en zei: ‘Meer dan 20 jaar geleden 
is, meer merkbaar en zichtbaar, alles handel 
geworden.’

Luc Klasen, Vianen

Verpleeghuiszorgen
In zo’n 2 jaar tijd zijn op de verpleeghuisafdeling 
waar ik werk 6 van de 10 bewoners overleden. 
Eén op de gezegende leeftijd van 102 jaar. 
Sterker nog: over een periode van 2,5 jaar 11  
(op sommige kamers overleden zelfs 3 mensen 
in één jaar). Deze overlijdens-aantallen zijn  
niet ongewoon. De indicaties voor een 
verpleegtehuis zijn tegenwoordig zo ‘streng’  
dat de gemiddelde verblijfsduur 1,5 jaar is.  
Pijnlijk voor de bewoners. En we gaan naar  
1 jaar of minder toe. Het verpleegtehuis is een 
gerekt hospice geworden. Maar in een hospice 
is er meer personeel per bewoner en zijn er 
meer vrijwilligers. Er was bij ons geen enkele 
corona-besmetting. De vaste collega’s hielden 
sociale isolatie aan. ZZP-ers en uitzendkrachten 
kwamen ook in ‘besmette’ huizen. Ik hou mijn 
hart vast. Ons team bestaat uit 8 mensen vast
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OPLOSSING CRYPTOGRAM SEPTEMBER 2020 OPLOSSING BEELDSPRAAK SEPTEMBER 2020

CRYPTOGRAM

IMAGINAIRE WOORDENLIJST

PUZZEL

De winnaar van de septemberpuzzel 2020 is Arjan Smit uit Landgraaf.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 21 oktober naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

Woorden: bed; beker+ring; vis; tien; sla; een; boeken; spin; 
hoed; vlinder; bal; deur; zon; hert; haar; ei; koe; raket; uil; 
vrede; anker; pinda; olie; zout.
Eindoplossing: De begroting is net als een deken in de winter: 
als de één hem naar zich toe trekt, ligt de ander in de kou. 
(Hans van Mierlo)

Horizontaal
4) Duinpan 5) Tastzin 10) Rookpluim 11) Ernst 13) Armee 14) Grensverleggend 15) 
Ladderzat 16) Slof 17) Bedriegertjes 19) Ballast 20) Edammer 21) Mikken 22) Bruin
Verticaal
1) Krimpen aan de Lek 2) Basiselementen 3) IJsstadion 5) Toneelspelers 6) Zeemijl 
7) Neven 8) Boogbal 9) Hengst 12) Pleziervaart 17) Braam 18) Teamlid

Horizontaal
  2  Die dienst is geslaagd. Maar tóch inherent 

tegenstrijdig. (7 en 3,4)
  7  Identiteit van een internetverslaafde. (14)
  9  Met deze ploeg kun je voor- en achteruit 

werken. (4)
10  (geen) Uitgezette flora. (8)
11  Omdat het een handschoen is. (4)
12  Personeel van een legerkok. Of toch zijn  

baton? (8)
13  Lijkt een fantoom met humor. (7)
15  Zo geeft een kapitein, of beurshandelaar,  

de richting aan. (13)
18  Zing mee: ‘Hij was maar een clown.’ (12)
19  Jute zakken? Ik heb er helemaal tabak van.  

(8 en 4,4)
20  Plaatsvervangend toezien hoe het materiaal 

wordt ontvreemd. (9)

Verticaal
  1  Ze zijn echt! Maar het is wel afgezonderd leven. 

(18 en 11,7)
  3  Goederen wisselen is hip! (6)
  4  Langs deze route kun je (niet meer) retour. (8)
  5  Linksom ga je niet met de tijd mee. (5,2,4,2)
  6  Is aldus op een willekeurige dag door de kip  

ter overweging gegeven. (2,2,4,6)
  8  Rolmaat komt goed van pas aan het einde  

van de koers. (8)
14  Enthousiast worden voor, bijvoorbeeld, de 

marathon. (9)
16  Speelgoed voor een professioneel coureur. (8)
17  ‘Daar!’, brabbelde de Duitse kleuter. ‘Ja!’, 

antwoordde de Russische. (2)

CRYPTOGRAM

Diagram

1

2 3 4

5 6

7 8 

9  

10 11  

12 13  

14

15 16 17 

18  

19  

20 

Henry en Lucas, © FLW 2020 
Opdracht: de bedoeling is een zo spitsvondig, 
interessant of verrassend mogelijke betekenis 
te vinden voor de 20 – goeddeels onbestaande 
- woorden onder ‘Opgaven’. De meest originele 
inzendingen worden door de redactie als 
prijswinnaar bestempeld.
Voorbeeld:  
Buitenees – Verdwaalde Hagenaar.

Opgaven
1) Twitbull
2) Nongetwijfeld
3) XOXXXL
4) Ietsiepetitie
5) Sputnikolaas
6) Beleidschap
7) Hoteldebotox

8) Dodenverdenking
9) Poepieschoon
10) Planeetvreemd
11) Kontmapje
12) Geluidskleur
13) Zhijzij
14) Verspilfunctie

15) Influenzar
16) Genieteloos
17) Tokkietragedie
18) Kwakzilver
19) Corospondentie
20) Genadelinks

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2020
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BEN JIJ EEN JONGE SP’ER, MAAR GEEN ROOD-LID?  
SLUIT JE NU GRATIS AAN EN STEUN DE MEEST ACTIEVE
POLITIEKE JONGEREN ORGANISATIE VAN NEDERLAND!

HERINNERING: 22 NOVEMBER
22 november is een belangrijke dag voor ROOD: 
de tweede Algemene Ledenvergadering van 2020. 
Er staat dan een hoop te gebeuren. We bespreken 
een jaarverslag, een jaarplan, we kiezen nieuwe 
bestuursleden en een nieuwe voorzitter. Het ROOD-
bestuur roept alle leden van ROOD op om aan deze 
vergadering deel te nemen. Want hoe meer leden 
meedenken en zich uitspreken over de toekomst 
van ROOD, hoe sterker we er als vereniging uit ko-
men. We zijn als ROOD natuurlijk veel meer dan een 
praatclub en lange vergaderingen zijn niet de reden 

LUISTEREN  
MET LILIAN
We zien Lilian Marijnissen vaak spre-
ken – als Kamerlid en lijsttrekker voert 
ze immers het woord namens de partij. 
Maar net als andere SP’ers luistert ze 
ook graag. In de podcast-serie Daarom 
is het goed interviewt ze mensen die wat 
te zeggen hebben. Zoals komiek Steven 
Brunswijk, over commerciële bewind-
voering en over racisme. En recentelijk 
de Belgische socialist Raoul Hedebouw 
over de zorgstrijd tijdens corona in Bel-
gië – herkenbaar én inspirerend.  
Je kunt een abonnement nemen via 
iTunes of Spotify, of de podcasts  
gewoon op de website beluisteren.

sp.nl/info/podcast-daarom-is-goed

waarom de meeste mensen lid worden van ROOD. 
Toch is 22 november erg belangrijk. We bespreken 
de toekomst van ROOD en als jij daar een mening 
over hebt moet je hier bij zijn. De vergadering zal 
helemaal online plaatsvinden, je hoeft dus niet eens 
uit je stoel te komen om deel te kunnen nemen! 

Alle ROOD-leden zijn hiervoor uitgenodigd, 
heb je de uitnodiging niet ontvangen? 
Mail dan naar rood@sp.nl 
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COLUMN
Moord
Gruwelijk: de moord op de Franse leraar 
 Samuel Paty. Een onderwijzer die wordt 
onthoofd omdat hij zijn leerlingen leert 
over de vrijheid die wij kennen. Een  
vrijheid die niet voorbestemd is voor 
enkelen, maar een vrijheid die ons allemaal 
toekomt.

Het past ons om bij deze gruwelijk laffe 
daad stil te staan. Maar ook om na te gaan 
hoe we deze vormen van extremisme in 
onze samenleving aan kunnen pakken. 
En hoe we onze docenten kunnen onder-
steunen.

Onder andere op initiatief van de SP is 
de parlementaire ondervragingscommis-
sie ‘Ongewenste beïnvloeding uit onvrije 
 landen’ afgelopen periode aan de slag 
geweest. Uit deze verhoren kwam ook 
 duidelijk naar voren dat ingrijpen niet 
gemakkelijk is, maar wel nodig. Haatpredi-
kers moeten we aanpakken en de buiten-
landse financiering van extremistische 
religieuze organisaties in ons land moet 
stoppen.

Jarenlang heeft in ons land door rechtse 
politiek de segregatie toe kunnen  nemen. 
Op het gebied van wonen, werk en 
 onderwijs. Artikel 23 maakt het nog steeds 
mogelijk om bepaalde leraren of leer-
krachten op een school te weigeren. We 
zien de tweedeling en armoede groeien in 
plaats van afnemen. Als je niet langer het 
perspectief op een beter leven ziet, kan dat 
een voedingsbodem zijn voor vervreem-
ding en uiteindelijk zelfs voor afkeer van 
onze vrije samenleving. 

Laten we onze leraren steunen. Juist omdat 
zij degenen zijn die jongeren perspectief 
kunnen bieden. Door ze kleinere klassen te 
geven, waardoor er meer tijd en aandacht 
is voor een goed gesprek met leerlingen. 
Door een einde te maken aan scholen die je 
kunnen weigeren niet om wat je doet, maar 
om wie je bent. En leraren 
moeten kunnen rekenen op 
bescherming als extremis-
tische familieleden van 
leerlingen hen bedreigen. 
De vrijheid is van ons al-
lemaal, daar doen we geen 
concessies aan.

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP
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E-MAILACTIE HUURDERS TEGEN HUURVERHOGINGEN

veel te doen. Ondanks dat er in de Eerste 
Kamer een SP-voorstel is aangenomen tegen 
de huurverhogingen. Wat blijkt nu: coalitie-
partijen CDA en ChristenUnie vinden eigen-
lijk dat die motie moet worden uitgevoerd. 
Sterker nog: uit onderzoek blijkt dat de 
achterban van deze partijen in meerderheid 
vindt dat de huurverhoging dit jaar niet had 
moeten doorgaan.’

Wens van hun eigen achterban
Dus werd er een snelle actie op touw gezet. 
Een waarbij u kunt helpen – als u huurder 

bent. De SP vraagt namelijk huurders om 
mailtjes of twitterberichten te sturen naar 
de woordvoerders van coalitie-partijen CDA, 
ChristenUnie en D66. (De VVD benaderen 
heeft weinig zin.) Allemaal met een eigen, 
persoonlijke oproep om aan de wens van de 
huurder én die van hun eigen achterban te 
voldoen: draai de huurverhoging van dit jaar 
terug en stop de huurverhoging in 2021.

De Leeuw legt uit wat je moet doen: ‘Ga 
naar sp.nl/stopdehuurverhogers. Daar 
kun je kiezen welke woordvoerder je wilt 

IN DE EERSTE WEEK van december wordt 
gestemd over de begroting van minister 
Ollongren van Wonen. SP-Tweede Kamer-
lid Sandra Beckerman gaat de komende 
maand voorstellen indienen om de bela-
chelijke huurverhogingen terug te draaien 
én te voorkomen dat de huren volgend jaar 
 opnieuw stijgen.

‘Er zijn nu al vijfduizend protestberich-
ten verstuurd’, vertelt Lisa de Leeuw. Zij 
coördineert deze actie (en andere SP-acties 
trouwens). ‘Tot nu toe weigerde Ollongren 

In juli was er de hoogste huurverhoging in zes jaar tijd. In coronatijd 
nog wel. Een tijd waarin veel mensen hun baan kwijtraken of minder 
uren werk hebben. Lisa de Leeuw: ‘Ik ben verrast hoeveel mensen er 
meedoen aan onze protest-mailactie.’
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berichten en hoe je dat doet. Je kunt zelf een 
onderwerp-regel bedenken. Dat voorkomt 
dat de medewerkers van die Kamerleden 
een filtertje maken, zodat ze de berichten af 
kunnen vangen.’ De website zorgt er vervol-
gens voor dat het berichtje naar het goede 
e-mailadres gaat.

Irritant
Vijfduizend berichten zijn er nu al geschre-
ven. Sandra Beckerman hoorde al van de 
Kamerleden dat ze het irritant vinden, dat 
er zoveel mailtjes komen. Tegelijk worden 

door SP-gemeenteraadsleden in hun eigen 
gemeente voorstellen ingediend om de eisen 
te steunen. Liefst samen met  gemeente-
raadsleden van genoemde partijen. Zo komt 
er ook druk vanuit hun eigen partijen. •

tekst Diederik Olders
foto Floor Mertens

Ook in Groningen zeggen huurders: 0% is genoeg - dit jaar en volgend jaar.

“Sinds afgelopen juli, midden in de coronacrisis, is mijn huur verhoogd tot 
boven de aftoppingsgrens. Dat is niet meer op te brengen met mijn inkomen 
op bijstandsniveau! Het kan toch niet de bedoeling zijn dat mijn zieke zoon 
en ik dakloos worden? Of dat we structureel naar de voedselbank moeten 
door de huurverhoging?”

“Wat te denken van de Amsterdammers die geen betaalbare huurwoning 
kunnen krijgen in hun eigen stad? Daar wonen straks alleen nog maar 
expats en miljonairs. De huizen worden opgekocht door investeerders, 
waaronder leden van de koninklijke familie. Als er gebouwd wordt, zijn de 
huren zo hoog, dat de middengroepen, die net te veel verdienen voor een 
sociale huurwoning, geen plek meer krijgen in hun eigen stad.
(…)
Neem het nu eens op voor de Nederlanders die niet over een kapitaal inko-
men beschikken! Stem voor het terugdraaien van de huurverhoging en kom 
in verzet tegen nieuwe huurverhogingen! Laat Nederland geen land worden 
waar je alleen kunt wonen als je miljonair bent.”

TWEE CITATEN UIT NU AL GESTUURDE E-MAILTJES:

Op 17 maart volgend jaar zijn de 
Tweede Kamerverkiezingen. De 
voorbereidingen hiervoor startten 
we al in februari van dit jaar. Toen 
installeerde de Partijraad een 
programmacommissie en een 
kandidatencommissie. De commissies 
hebben inmiddels hun huiswerk 
gedaan. Nu zijn we als partijleden 
aan de beurt. Dat doen we zoals 
altijd uitgebreid en zorgvuldig. Eerst 
bespreken we conceptprogramma en 
-lijst in alle afdelingen. Daarna volgt 
een discussie op de regioconferenties. 

Met de uitkomst van al deze discussies 
maakt de programmacommissie 
een tweede concept-verkiezings-
programma. Dat wordt weer besproken 
in alle afdelingen. Dat is ook het 
moment waarop afdelingen moties 
en amendementen kunnen indienen. 
Tenslotte komt alles bij elkaar op het 
verkiezingscongres op 12 december. 
Daar gaan we uitgebreid in discussie en 
stemmen we over de ingediende moties 
en amendementen; en uiteindelijk over 
het programma en de kandidatenlijst. 
Maar alles gaat wel heel anders dan we 
in februari hadden kunnen denken. We 
hadden alles voorbereid voor ‘echte’ 
regioconferenties op ruime locaties. 

Maar nieuwe coronamaatregelen 
maakten dat onmogelijk. Daarom 
organiseerden we alle acht de 
regioconferenties vanuit onze nieuwe 
studio in De Moed. Een hele klus, maar 
het is gelukt! Ook ons congres zullen 
we online moeten doen. Na het congres 
gaan we met ons mooie programma de 
boer op, om zoveel mogelijk mensen 
voor onze goeie ideeën te winnen. Door 
de coronamaatregelen is het moeilijker 
om fysiek persoonlijk contact met 
mensen te hebben. Daarom hebben we 
de training SP’ers actief in coronatijd  
ontwikkeld. Deze is op 31 oktober 
gegeven en nu te vinden op SPnet. 
Juist tijdens deze crisis wordt de 
ongelijkheid in ons land erger en is het 
meer dan ooit nodig om verbetering 
af te dwingen. We doen dat onder 
uitzonderlijke omstandigheden.  
Echt iets voor SP’ers!

Uitzonderlijk

Jannie Visscher 
voorzitter SP
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‘VREDESAKKOORDEN’ IN HET MIDDEN-OOSTEN

WE MOETEN DE 
STRIJD VAN 
ONDEROP STEUNEN
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 › Vlak voor de Amerikaanse verkiezin-
gen sluit president Trump in september 
vredesakkoorden in het Midden-Oosten. 
Tussen Israël enerzijds en de Golfstaten 
Verenigde Arabische Emiraten (VAE) en 
Bahrein anderzijds. Eerder was er al het 
vredesplan voor Israël en de Palestijnen. 
Goed bezig, die Trump?
‘Eerst even over die term vredesakkoorden: 
er was helemaal geen oorlog tussen Israël 
en die twee staten. Er waren eigenlijk al 
nor male betrekkingen tussen deze landen; 
het is nu alleen geformaliseerd. De term 
historisch die Trump graag gebruikt, is 
overdreven.’

 › En dat plan voor Israël en Palestina?
‘Over de lang aangekondigde deal of the 
century  waren de verwachtingen hoog-
gespannen. Sommigen verwachtten een 
einde aan de bezetting in dat plan. Het 
tegendeel is waar.’

 › Wat houdt die deal dan in?
‘De bezetting duurt voort, stukken  
bezet gebied zullen worden over gedragen 
aan Israël. Het is ook geen akkoord. De 
Palestijnen zijn natuurlijk absoluut niet 
akkoord met het weggeven van land dat al 
bezet is. Er zit voor de Palestijnen hele-
maal niks in deze zogenaamde doorbraak 
van de eeuw. Het dient vooral de agenda 
van Trump en van de Israëlische premier 
Netanyahu. Zij bedienen de evangelisten, 
de zionisten en de rechts-radicale flank in 
zowel de VS als Israël.
De akkoorden tussen Israël, VAE en Bahrein 
zouden ook betekenen dat de annexatie 
door Israël van grote delen van de Weste-
lijke Jordaanoever en de Jordaanvallei niet 
door zou gaan. Dat zou terecht zijn. De 
twee staten-oplossing, waarbij de Palestij-
nen recht hebben op een eigen staat, het  
afgepakte land terugkrijgen en zelf bestu-
ren, is internationaalrechtelijk erkend. De 
Nederlandse regering staat erachter en ook 
de SP steunt dat. Die oplossing gaat in rook 
op als Israël dat land gewoon inpikt.’

 › Je zegt dat de deals zouden betekenen dat 
die annexatie niet doorgaat? Maar Israël 
gaat toch gewoon door met annexeren?
‘Dat is zeker niet uitgesloten. Premier 
 Netanyahu deed een ver kiezingsbelofte 
dat er grote stukken geannexeerd zou-
den  worden. In reactie op die deals heeft 
 Netanyahu laten weten dat ze niet betekenen 
dat hij daarvan afziet. En feitelijk is het zo 
dat er dit jaar een recordaantal huizen is 
gebouwd voor kolonisten en daarmee is de 
facto annexatie nog nooit zo hard gegaan. 
Dat is een grote onrechtvaardigheid voor het 
Palestijnse volk, maar ook voor de Israëli’s. 
Je zou namelijk willen dat je met je buren in 
vrede kan leven. Dat zit er op deze manier 
niet in.’

 › Ik probeer te begrijpen waar die 
 vredesdeals nou eigenlijk over gaan.
‘Ten eerste is het voor binnenlands gebruik 
van zowel Netanyahu als Trump. Ten tweede 
maken Israël en de VS zo een vuist tegen hun 
aartsvijand Iran. Ten derde schuilen er grote 
economische belangen achter. Er worden 
heel grote wapendeals gesloten. Israël geeft 
toestemming voor grote  wapenleveranties 
aan VAE en Bahrein door de VS. Die toestem-
ming is nodig omdat de VS heeft afgesproken 
met Israël dat zij altijd de belangen van de 
staat Israël vooropstellen in het Midden- 
Oostenbeleid. En dus ook bij het verkopen 
van wapens in dat gebied. Het idee is nu dat 
VAE F35-vliegtuigen mag kopen; Israël gaat 
akkoord mede omdat die minder hightech 
zijn dan hun eigen vliegtuigen. En voor 
 Bahrein staan F16-leveranties te wachten.’

 › Dus onder de noemer vredesakkoorden 
worden wapens naar het gebied  
geëxporteerd.
‘Ja, en die vormen daarmee dus juist een 

 bedreiging van de stabiliteit in de regio. 
Want daar is natuurlijk meer aan de hand 
dan alleen Israël-Palestina. De invloed van 
Iran, Turkije die de eigen invloed probeert 
uit te breiden.’

 › Is het nog relevant dat zowel VAE als 
Bahrein dictaturen zijn?
‘Dat is natuurlijk een probleem. Maar je 
ziet dat Israël – dat zichzelf graag de enige 
democratie in het Midden-Oosten noemt –  
de ogen sluit voor dit probleem, als het 
bondgenoten zijn. Net als de VS en net als 
Europese landen. Puur om economische 
belangen hebben wij warme banden met 
Arabische dictaturen; dan zijn mensen-
rechten ineens minder belangrijk. In Saudi-
Arabië worden vrouwenrechten-activisten 
vastgezet, VAE en Bahrein onderdrukken 
hun eigen bevolking en ook in Israël worden 
mensenrechtenorganisaties steeds harder 
aangepakt. Hamas en in mindere mate  
de Palestijnse Autoriteit schenden ook 
mensenrechten..’

 › Dit is toch allemaal een erg somber beeld. 
Hoe zou het dan wel moeten?
‘Het begint ermee – net als hier in Neder-
land – dat de mensen het beleid bepalen, dat 
hun wensen en belangen doorslaggevend 
zijn voor wat er gebeurt. Dat allereerst. 
Wij kunnen het hier vanuit Nederland ook 
niet bepalen voor mensen in het Midden- 
Oosten. De mensen daar moeten het 
bepalen. En aan ons is het om hun strijd te 
steunen. Hun strijd voor de rechten die hen 
toekomen als mens, voor het recht om hun 
staat op hun eigen manier in te richten. Dus 
zonder dictators.’

 › Wat kun je daarvoor vanuit Nederland 
doen?
‘Je kunt hun strijd steunen door te doen 
wat we kunnen tegen, in het geval van de 
Palestijnen, de bezetting en annexatie. 
Hoe?  Erkennen van Palestina. En door 
opschorting van het EU-associatieakkoord 
bijvoorbeeld. Of wat dacht je van stop-
pen met samenwerking met het Israëlisch 
leger. Allemaal stappen waarin die verdra-
gen voorzien – op papier dus – alleen het 
gebeurt niet. Zo hebben we vastgelegd dat je 
bezetting niet mag faciliteren en er niet van 
mag profiteren. Officieel EU- en Nederlands 
beleid. Toch zijn er  bedrijven die geld verdie-

Op het eerste gezicht is de ‘normalisatie’ tussen Israël en 
een tweetal Arabische staten opmerkelijk. Vrede in het 
Midden-Oosten, schept president Trump op. Op het eerste 
gezicht is de ‘normalisatie’ tussen Israël en een tweetal 
Arabische staten opmerkelijk. Maar is het meer dan een 
verkiezingsstunt? SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut 
ziet andere wegen naar vrede.

‘Het buitenlandbeleid hangt  
aan elkaar van hypocrisie’
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nen aan de bezetting. Dat kún je aanpakken. 
Gewoon handhaven van wat we op papier 
hebben geregeld.’

 › Waarom houdt Nederland zich daar  
niet aan?
‘Dat heeft met macht te maken, belangen, 
bondgenootschappen en politieke onwil. 
Toen Rusland de Krim annexeerde, zijn er 
sancties opgelegd. Bij Israël doen we dat 
allemaal niet.’

 › Waar komt die politieke onwil vandaan?
'Vanwege geopolitieke belangen maar 
bijvoorbeeld ook omdat er niet veel druk 
vanuit de samenleving is. Dat heeft weer te 
maken met de complexiteit, de propaganda 
en gebrek aan kennis. Weten wat er speelt 
is belangrijk om in beweging te komen. 
Dus ik ga naar die landen toe, ik spreek met 
 Israëli’s, Palestijnen, Iraniërs enzovoort. 
Ik heb gezien hoe de muur Palestijnse 
gezinnen van elkaar scheidt, hoe olijfbo-
men worden vernietigd en het land wordt 
in gepikt. Ik vertel door wat ik gezien en 
gehoord heb. Het is een lange weg en het 
heeft al een heel lange historie. En het is een 
heel groot verhaal. Het gaat over de invloed 
van het  kapitaal, geopolitiek, wapenhandel. 
We  stellen daar rechten van onderdrukte 
volkeren tegenover en gaan aan de slag.’

 › Is het appèl op mensenrechten wel  
voldoende?
‘Het is een afspraak waarop je je kunt 
 beroepen. Je zou kunnen zeggen dat formele 
juridische rechten te weinig politiek zijn. 
Maar ze opschrijven is één ding; om ervoor 
te  zorgen dat mensenrechten niet alleen 
op papier bestaan, is strijd nodig. Dat moet 
worden afgedwongen. Mensenrechten zijn 
voor iedereen. Voor Palestijnen en Israëli’s, 
voor wit en zwart, voor man en vrouw, voor 
homo en hetero, voor het Oosten en het 
Westen. En realiseer je dat het opschrijven 
van die mensenrechten ook niet vanzelf 
is gegaan. Daar zijn oorlogen aan vooraf-
gegaan. Het zijn niet alleen culturele rech-
ten, maar ook economische rechten.  
Je hebt recht op een huis, recht op een zeker 
bestaan. Het is een houvast om de wereld 
vooruit te brengen.’

 › Hoe doe je dat als SP-Kamerlid? 
‘Een voorbeeld. Op dit moment speelt een 
wapenexportvergunning, verleend door 
dit kabinet, aan Nederlandse bedrijven 
om wapen-onderdelen te leveren aan de 
Egyptische marine. De Egyptische president 
Al-Sisi sluit politieke tegenstanders en jour-
nalisten op. Egypte is medeverantwoordelijk 
voor de gruwelijke oorlog in Jemen, waar 

ze een haven blokkeren en zo de grootste 
door mensen gemaakte humanitaire ramp 
veroorzaken. Jemenitische kinderen sterven 
door honger en westerse bommen. Egypte is 
ook nog betrokken bij de oorlog in Libië. Nu 
hebben we afgesproken in Nederland dat als 
we wapens exporteren, we moeten checken 
of die wapens niet bijdragen aan onderdruk-
king en niet bijdragen aan instabiliteit in de 
regio. Toch heeft de regering vlak voor de 
zomervakantie die vergunning gegeven en 
heeft de coalitie het debat hierover geblok-
keerd. Wat wij dan doen is, samen met 
organisaties als Stop Wapenhandel en met 
de jongeren van ROOD, de druk opvoeren 
en het zichtbaar maken. Onder meer door 
de gevluchte Egyptische klokkenluider 
 Mohamed Ali, die corruptie blootlegde daar, 
uit te nodigen in de Tweede Kamer. Om de 
mensen in Egypte ook bij ons een stem te 
geven.’

 › Doet Nederland het over het algemeen 
goed op het gebied van buitenland-
politiek?
‘Het wisselt erg. We doen goede dingen, 
maar het voorbeeld van net is een heel 
slecht voorbeeld. De grote lijn is dat ons 
land zich te veel opstelt als vazal van de VS. 
De politieke steun voor de illegale oorlog in 
Irak in 2003 bijvoorbeeld, die ons IS heeft 
gebracht. Ik zou willen dat ons land veel 
zelfstandiger nadenkt over zulke besluiten.’

 › Is het niet goed om je aan te sluiten bij 
sterke bondgenoten?
‘Sterk voor wie? Dit zou een goede rede-
nering zijn als het ons veiliger maakt. Het 

Irak-voorbeeld is vrij helder: zulke inter-
venties hebben geen veiligheid opgeleverd, 
maar onveiligheid. Het zou meer stabiliteit 
opleveren, daar en hier. Libië, Afghanistan, 
Irak – hoe vind je zelf dat het gaat?’

 › Is dat je grootste frustratie in de Kamer?
‘Nee, dat is de hypocrisie. Het buitenland-
beleid hangt aan elkaar van hypocrisie. 
Het beleid onder het mom van veiligheid 
en mensenrechten bedient nog altijd een 
imperialistische agenda. Ondersteund door 
propaganda en leugens. Die je ook raken. 
Als ik een debat over de burgerdoden door 
Nederlandse bombardementen wil zodat 
de waarheid boven tafel komt, wordt me 
 ver weten dat ik de dappere piloten afval.  
Gelukkig ben ik het type dat daar alleen 
maar strijdbaarder van wordt. En ik krijg 
veel steun. Van SP’ers, van onze ROOD-
jongeren die bijvoorbeeld Niet in mijn naam 
organiseren. En van mensen buiten de partij, 
die echt wel zien dat het anders moet. Van 
de contacten die je opdoet, mensen die 
in het buitenland de strijd voeren. Er zijn 
wereldwijd bewegingen van onderop, die 
wij als socialisten kunnen steunen. Rojava 
in Noord-Syrië; de beweging Barcelona en 
Comù in Spanje; wat er gebeurt in Boli-
via met de socialistische beweging onder 
leiding van MAS, waar mensen door zich te 
organiseren een rechtse coup hebben door-
staan. Inspirerende voorbeelden.  
Bommen van bovenaf brengen die vrede 
niet. Strijd van onderop wel.’ •

tekst Diederik Olders
foto’s Maurits Gemmink

‘Die zogenaamde vredesakkoorden  
vormen een bedreiging van de stabiliteit’

9TRIBUNE november 2020



10 TRIBUNE november 2020

DE BOEI BIEDT dagbesteding aan mensen 
met een verstandelijke beperking. Iedere dag 
komen er zo’n veertig à vijftig cliënten. Zij 
maken er nestkasten, egelhuisjes en andere 
natuur- en diervriendelijke cadeaus. Dit 
doen ze onder begeleiding van medewerkers 
als Anja. Zij doet het werk al 25 jaar en is 
trots op de werkwijze die zij en haar collega’s 
toepassen.

‘We proberen ervoor te zorgen dat de cliën-
ten zoveel mogelijk zelfstandig kunnen wer-
ken. We hebben de afdeling houtbewerking. 
Daar wordt geschuurd, gezaagd en geboord. 
Maar ook de afdeling industrie, waar we 
werkzaamheden met wat minder prikkels 
aanbieden. Zo proberen we voor iedereen 
taken te organiseren die passen bij wat die-
gene op dat moment aankan en leuk vindt. 
We werken daarbij met heel veel mallen en 
duidelijke stappen, zodat ze goed weten wat 
ze moeten doen en dat zelf kunnen uitvoe-
ren’, vertelt Anja.

‘Ferrari-rood!’
Berry en Margreet zijn twee cliënten die bij 
De Boei komen. Samen met Anja leiden ze 
ons rond en vertellen ze uitvoerig hoe hun 
werkdagen eruitzien. Ze werken allebei mee 
aan het maken van de SP-vogelhuisjes. Berry 
doet dat het liefst op de afdeling hout of 
met de verfkwast. Margreet houdt graag het 
overzicht op de afdeling industrie en brengt 
daar met grote precisie de SP-logo’s aan op 
de kastjes.
Zodra we bij de vogelhuisjes komen die al 
af zijn, spat de trots er bij het tweetal vanaf. 
‘Ik vind het heel mooi dat de vogelhuisjes 
Ferrari-rood zijn’, vertelt Berry met een 
grote lach op zijn gezicht. Over het eindre-
sultaat: ‘Je doet het samen en iedereen doet 
echt z’n best.’

Roet in het eten
Dat het werk bij De Boei belangrijk is voor de 
cliënten, bleek wel toen de locatie een tijd 
dicht moest vanwege de eerste corona-golf. 
Net zoals de rest van Nederland moesten ze 
thuisblijven, dat viel ze zwaar. Anja: ‘Voor 
de mensen die hier komen is structuur en 
duidelijkheid heel erg belangrijk. Hun ritme 
valt opeens weg, de sociale regels verande-
ren en buiten zijn veel meer prikkels. Dat is 
ingewikkeld. Er is dan dagbesteding aan huis 

BINNENKORT TE KOOP

Voor de SP telt iedereen mee, hoe klein of bijzonder ook. 
In de natuur, in de tuin én op de werkvloer. Binnenkort 
worden in onze webshop unieke SP-vogelhuisjes 
verkocht en ook aangeboden als welkomstgeschenk 
voor nieuwe leden. Gemaakt op een bijzondere plek: 
arbeidscentrum De Boei in Vlaardingen. 

•  Arbeidsmatige dagbesteding 
Dit is voor mensen die alleen met zeer 
intensieve begeleiding, in een veilige 
structuur georganiseerd werk kunnen 
doen. Binnen de mogelijkheden die ze 
hebben, doen ze eenvoudigere klusjes 
maar wel zo zelfstandig mogelijk. Zij 
staan het verst af van de reguliere 
arbeidsmarkt. Dit is de werkvorm 
die onder andere bij De Boei wordt 
aangeboden.

•  Beschut werk 
Als iemand niet in staat is om bij een 
regulier bedrijf te werken, kan dat soms 
wel in een beschermde en aangepaste 
omgeving. Hier is dan nog wel 
begeleiding bij nodig. Deze regeling lijkt 
het meest op wat vroeger de Sociale 
Werkplaats was. Met de invoering 
van de Participatiewet zijn de Sociale 
Werkplaatsen gesloten voor nieuwe 
instroom. Sindsdien zijn er echter maar 
heel weinig mensen die nu binnen de 
nieuwe regeling een beschutte werkplek 
hebben.

ONDERSTEUNING OP  
DE WERKVLOER
In 2015 zijn de Participatiewet en de nieuwe Wet maatschappelijke 
ondersteuning (Wmo) ingevoerd. Daarbinnen zijn er veel verschillende 
namen voor werk waarbij mensen met een arbeidsbeperking extra 
begeleiding en ondersteuning krijgen om aan de slag te kunnen. Maar  
in de praktijk zijn er vier belangrijke werkvormen.

•  Garantiebanen 
Kan iemand wel binnen een regulier 
bedrijf werken maar heeft diegene 
een arbeidsbeperking waardoor het 
niet mogelijk is om zelfstandig het 
minimumloon te verdienen, dan zijn er 
garantiebanen. Door aanpassing van de 
werkplek of extra begeleiding op locatie 
wordt het werk mogelijk gemaakt. Deze 
vorm komt het dichtst in de buurt van 
regulier werk.

•  Sociale Werkplaats  
(SW-bedrijf) 
Deze werkplaatsen komen voort uit de 
oude Wet Sociale Werkvoorziening (WSW). 
Mensen met een WSW-indicatie werken 
via het SW-bedrijf in een beschermde 
omgeving en met begeleiding. Meestal 
is dat binnen de Sociale Werkplaats, 
maar het kan ook met begeleiding bij 
een regulier bedrijf. Doordat er sinds de 
invoering van de Participatiewet in 2015 
geen nieuwe instroom meer mogelijk is, 
neemt het aantal mensen bij de sociale 
werkplaatsen ieder jaar af.

VOGELHUISJES MET EEN  BIJZONDER VERHAAL
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maar als alle puzzels zijn gemaakt slaat de 
verveling wel toe.’

Voor Margreet was het ook een lastige tijd: 
‘Ik was toen jarig en mijn ouders mochten 
niet op mijn verjaardag komen. Dat was echt 
niet leuk.’ Berry vond het ook erg moeilijk 
dat hij zijn ouders in die periode niet kon 
zien. Doordat hij en de anderen niet naar 
De Boei mochten, vielen hun andere sociale 
contacten ook grotendeels weg. Daarover 
vertelt Berry: ‘Ik heb hier vrienden. Het is 
hier altijd erg gezellig. Dat mis je dan wel.’

Bureaucratie staat in de weg
Een goede sfeer, aandacht en tijd voor de cli-
enten is belangrijk, stelt Anja. Toch lukt dat 

in de praktijk niet altijd: ‘Het is lastig als je 
tegen cliënten moet zeggen dat je even geen 
tijd voor ze hebt. Ik wil er juist voor ze zijn 
als ze me nodig hebben. In de 25 jaar dat ik 
dit werk doe is dat echt erger geworden. We 
moeten zoveel bijhouden van de overheid. 
Er komen steeds meer administratieve taken 
bij’, vertelt ze. ‘We zijn een zelfsturend team. 
Dat betekent dat we zelf meer regie hebben 
over budgetten en hoe we ons werk doen. 
Aan de ene kant is dat fijn maar het maakt 
het ook zwaarder voor de begeleiders. We 
moeten met hetzelfde aantal mensen veel 
meer werk doen.’

Met het geld dat wordt verdiend met de 
verkoop van de producten, worden nieuwe 

machines en hulpmiddelen gekocht voor 
de cliënten. Anja: ‘Onze visie is dat ze zo 
zelfstandig mogelijk hun werk kunnen doen. 
Wat dat betreft staan we echt in dienst van 
wat zij nodig hebben. Zo hoort het volgens 
mij ook.’

Meepraten over toekomst
Om ervoor te zorgen dat het belang van de 

VOGELHUISJES MET EEN  BIJZONDER VERHAAL

‘We doen het 
samen en 
iedereen doet 
echt z’n best’

Berry: ‘Toen De Boei dicht moest vanwege corona, miste ik mijn vrienden.’
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Naast plekken voor arbeidsmatige dag-
besteding, zoals De Boei, zijn er nog 
andere werkvormen voor mensen die extra 
begeleiding nodig hebben. Een bijzondere 
plek nemen de oude sociale werkplaatsen 
in. Deze zijn in 2015 in feite op slot gezet. 
Met de invoering van de Participatiewet 
door het kabinet-Rutte II, stopte de 
instroom bij de werkvoorzieningen. De SP 
heeft zich daar van meet af aan fel tegen 
verzet. Nu, vijf jaar later, wil SP-Tweede 
Kamerlid Jasper van Dijk (foto) samen met 
het CDA de sociale werkplaatsen nieuw 
leven inblazen.

SOCIALE WERKPLAATS 2.0
Van Dijk: ‘Het sluiten van de sociale werk-
plaatsen was een catastrofale fout. De 
regering, die bestond uit VVD en PvdA, dacht 
dat het wel zou kunnen, omdat mensen met 
een arbeidshandicap bij reguliere bedrijven 
aan de slag zouden gaan. Wat we toen al 
voorspelden is helaas uitgekomen: dat klinkt 
mooi op papier, maar in de praktijk gaat dat 
niet zo makkelijk. Dat zie je vaker, ook bij het 
zogenaamde passend onderwijs bijvoorbeeld.’

Nu de harde lessen ook door de rest van 
de politiek zijn geleerd, werkt de SP samen 
met het CDA aan een plan voor een Sociale 
Werkplaats 2.0: het Sociaal Ontwikkelbedrijf. 
Van Dijk: ‘Toen de sociale werkplaatsen 
werden afgebroken, ging de SP voorop in het 
protest. Nu gaan we voorop in de heropleving 
van de sociale werkplaats in een nieuwe 

vorm. Het worden sociale ontwikkelbedrijven, 
voor iedereen die dat nodig heeft. Mensen 
met een arbeidshandicap die nu thuis zitten, 
kunnen dan weer aan de slag en meedoen in 
de samenleving.’

Maar heeft dit plan dan wel kans van slagen? 
Of blijft het, net zoals bij de Participatiewet, 
bij een papieren werkelijkheid? Van Dijk 
twijfelt er niet aan dat het gaat slagen: ‘Toen 
we samen met het CDA ons plan lanceerden, 
kwamen er van alle kanten partijen op ons af 
die zich wilden aansluiten. Alleen de VVD bleef 
oorverdovend stil. Er is veel steun voor het 
idee dat de sociale werkplaatsen weer open 
gaan voor de mensen die dat nodig hebben. 
Als het niet in deze periode is, dan wel in de 
volgende periode. Als het meezit kunnen we 
het plan als coalitiepartij zelf uitvoeren.’

cliënten nooit wordt vergeten, is er bij De 
Boei een actieve cliëntenraad. Een deel van de 
cliënten denkt daarin mee over de plannen 
en toekomst van de organisatie.
Margreet zit in die cliëntenraad en mag dus 
meepraten over allerlei zaken die binnen de 
organisatie spelen. ‘Mijn begeleider vond 
dat ik goede ideeën had. Daarom ben ik in 
de cliëntenraad gegaan. Door corona staan 
er nu pijlen op de grond voor de looproute. 
Toen die laatst loslieten, heb ik gezegd dat er 
nieuwe moesten komen’, zegt ze trots.

Maar ook bij grotere zaken wordt de cliën-
tenraad betrokken. De organisatie is op zoek 
naar een nieuw pand, dat beter past bij de 
wensen die ze hebben. Anja: ‘We vragen aan 
de cliënten wat zij belangrijk vinden. Zo zor-
gen we ervoor dat zij straks zo goed mogelijk 
hun werk kunnen doen, op een manier die bij 
ze past.’

Goede tip
Aan het einde van het bezoek worden de rol-
len omgedraaid en stellen Margreet en Berry 
de vragen. Over waar de afkorting SP voor 
staat, wat de partij wil bereiken en vooral wat 
we met de zorg willen doen die zo belangrijk 
voor ze is. Als afsluiting geven ze nog een 
goede tip mee: ‘Maak politiek begrijpelijker, 
zodat iedereen het snapt en mee kan doen.’ •

tekst Xander Topma
foto’s Maurits Gemmink Margreet: ‘Omdat ik goede ideeën had, ben ik in de cliëntenraad gegaan.’
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Wat? Zo snel al? In Boxtel en Vught 
wel. Daar doet de SP namelijk mee 
met de gemeenteraadsverkiezingen 
die nu gehouden worden door 
herindelingen. 

De 30.000 bewoners van de gemeente 
midden in Noord-Brabant zien overal 
sandwichborden met ‘Hou Boxtel 
sociaal’ erop. Een verwijzing naar het feit 
dat de SP nu een wethouder heeft. Een 
bestuur mét SP-wethouder en lijsttrekker 
Eric van der Broek (foto links) zal socialer 
zijn dan zónder. Van der Broek prijkt dan 
ook met foto en al op een aantal verkie-
zingsborden.

In Vught mag de 22-jarige SP’er Dani 
Smith (foto rechts) de lijst trekken. De SP 
in Vught (en Helvoirt en Cromvoirt) wenst 
de kiezers een Gelukkig 2021-2025. De 
nieuwjaarsgroet als verkiezingsprogram-
ma bevat de goede voornemens voor de 
komende jaren. Het toegewenste geluk 
“vermenigvuldigt zich juist wanneer we 
het delen”. 
In de volgende Tribune komen we 
natuurlijk terug op de uitslag. Ook vragen 
we dan deze campagne-in-coronatijd-
pioniers hoe dat gaat, naar de mensen 
toe op anderhalve meter. Want over een 
paar maanden mogen we allemaal, voor 
de Tweede Kamerverkiezingen!

Historicus Sander Heijne en bestuurs-
kundige Hendrik Noten kregen in 2018 
een grafiek van de Rabobank onder 
ogen. Hieruit bleek dat de groei van de 
economie grote winsten oplevert voor 
bedrijven, topbestuurders en aandeel-
houders maar dat gewone huishoudens 
er nauwelijks van profiteren.

De auteurs deden uitvoerig onderzoek 
naar mogelijke oorzaken en oplossingen 
en schreven hierover het boek Fantoom-
groei. Het is een bestseller. SP-Tweede 
Kamerlid Jasper van Dijk nodigde ze 
daarom uit om op 15 oktober in de Tweede 
Kamer in gesprek te gaan over het boek. 
Om zo politici van verschillende partijen 
met hun ideeën te inspireren.

Wat voor wereld willen we?
Tijdens het gesprek vertelt Heijne over de 

kern van het boek: ‘In de afgelopen 40 jaar 
is de economie met tientallen procenten 
gestegen, maar zijn de lonen flink achter-
gebleven. Door de beperkte kijk op de 
economie zijn we uit het oog verloren wat 
werkelijk van waarde is voor de samenle-
ving. Het is aan de politiek om dat nieuwe 
verhaal te formuleren.’

‘De machtsbalans herstellen’
Van Dijk ziet in deze analyse een overlap 
met het SP-plan om het minimum uurloon 
te verhogen naar 14 euro. Op de vraag of 
de auteurs dat met hem eens zijn zegt 
Noten: ‘Met toeslagen repareren we nu dat 
lonen eigenlijk te laag zijn, die lonen 
moeten dus omhoog. Ook moeten we 
kijken naar de flexibilisering en het 
verstevigen van de positie van werkne-
mers in bedrijven om de machtsbalans te 
herstellen.’

  > ‘WAT WERKELIJK VAN WAARDE IS’

NIEUWS

  > 18 NOVEMBER VERKIEZINGEN

Van fantoomgroei naar een eerlijke economie

Meer over het boek, de analyses en 
oplossingen lees je in de laatste editie 
van Spanning of op onze website:
sp.nl/economische-groei

In het Noord-Limburgse Venray dreigt 
de huisartsenpost te verdwijnen. De 
43.000 bewoners moesten in de 
afgelopen jaren al meer missen: de 
eerste hulp, de nachtapotheek en de 
nachtopening van de huisartsenpost. 
Met deze sluiting is de dichtstbijzijnde 
huisartsenpost in Venlo. SP-
fractievoorzitter in de gemeenteraad Jan 
Hendriks vindt dat het belang van goede 
medische voorzieningen boven het 
financiële belang van verzekeraars moet 
gaan: ‘Daarnaast is het toch te gek dat 
we als gemeente geen invloed hebben 
op zo’n besluit, terwijl aan de andere 
kant gemeenten steeds meer 
verantwoordelijkheid in de zorg krijgen, 
mensen langer thuis moeten wonen en 
zorg dichter bij huis krijgen!’

De SP in Venray verzamelde 
handtekeningen en binnen anderhalve 
week stond de teller op 2500. De petitie 
is op 26 oktober aangeboden aan het 
bestuur van de Coöperatie Cohesie, dat 
het besluit moet nemen. De SP pleitte 
ook voor onderzoek door de 
Nederlandse Zorgautoriteit; dat 
onderzoek komt er. De NZa onderzoekt 
of de zorgverzekeraar met deze sluiting 
nog wel aan de zorgplicht voldoet. 

  > PETITIE IN VENRAY  
VOOR HUISARTSENPOST
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  > SP AMERSFOORT: 
SCHRAP INTERCITY NIET!

Met de intercity van Amersfoort naar 
Amsterdam en weer terug. Voor Noord-
Hollandse SP-medewerkers van het 
partijkantoor De Moed wel zo fijn. Maar zij 
zijn niet bepaald de enigen; dagelijks 
gebruiken 1500 reizigers deze intercity. 
Toch dreigt hij geschrapt te worden. De 
Amersfoortse SP wil dat voorkomen en is 
een petitie gestart. SP-gemeenteraadslid 
Judith van Zon: ‘In plaats van lijnen te 
schrappen, zoals hier gebeurt, zou er juist 
moeten worden geïnvesteerd in deze 
verbinding. Het openbaar vervoer moet 
een aantrekkelijk alternatief blijven voor 
de auto! Laten we deze mensen niet de 
trein uitjagen.’

  > GRATIS VEILIGE  
MONDKAPJES

De SP pleit voor gratis goede mondkapjes. 
SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen 
reageerde op het onderzoek door de TU 
Delft waaruit blijkt dat veel mondkapjes 
onvoldoende beschermen: ‘Mondkapjes 
die niet deugen? Daar mogen we ons niet 
bij neerleggen. Veiligheid moet voorop 
staan. Wij roepen het kabinet op om snel 
te zorgen voor uitgiftepunten waar mensen 
gratis goede mondkapjes af kunnen halen. 
Er moeten genoeg veilige mondkapjes zijn 
voor iedereen om het coronavirus eronder 
te krijgen.’

Mondkapjes dragen heeft altijd zin, ook als 
ze niet perfect zijn. Toch blijken dus veel 
niet-medische mondkapjes onvoldoende 
te beschermen. Het patroon voor een 
mondkapje op de website van de overheid 
blijkt zelfs het slechtste van allemaal. 
Marijnissen noemt dit een domme fout en 
hekelt het zwabberbeleid rondom 
mondkapjes – eerst niet, toen alleen in het 
ov, toen liever wel en nu mogelijk verplicht. 
Tijd voor duidelijkheid dus. Volgens 
Marijnissen moet de overheid punten 
inrichten waar mensen veilige mondkapjes 
af kunnen halen, zoals in andere Europese 
landen. ‘In eerste instantie bijvoorbeeld 
voor de mensen die het meeste risico 
lopen en voor mensen die moeite hebben 
om goede mondkapjes te betalen. De 
kosten daarvan voor de overheid zijn 
relatief klein, maar als we het niet goed 
regelen dan zijn de kosten voor de 
samenleving vele malen groter’, aldus 
Marijnissen. 

In Amsterdam gaat SP-wethouder Laurens Ivens de strijd aan met handige 
beleggers die maximaal willen verdienen aan woningen door ze op te splitsen. 
Ivens wil dat gezinnen ook in Amsterdam kunnen wonen: ‘Het is op zich prima 
als een grote villa omgebouwd wordt tot meerdere woningen om zo de 
woningnood te bestrijden. Maar gezinswoningen moeten we beschermen.’ 
Daarom stelt Ivens voor om opsplitsing alleen toe te staan bij woningen van 
meer dan 100 vierkante meter. Of 200 als het een woning op de begane grond 
is. De gemeenteraad moet nog akkoord gaan met deze regel; net als met Ivens 
voorstel om professionele verhuurders die de huurregels overtreden – illegale 
vakantieverhuur bijvoorbeeld – flink strenger te beboeten als ze voor de tweede 
keer de fout in gaan. 

NIEUWS

  > STOP OPDELEN VAN WONINGEN
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Ze zijn minder bekend dan die in de 
Tweede Kamer, maar ook in de Eerste 
Kamer worden Algemene Beschou-
wingen gehouden. SP-fractievoorzit-
ter in de senaat Tiny Kox heeft het 
kabinet daarbij opgeroepen om zeker 
in coronatijd niet terug te vallen op 
oude reflexen, maar de kansen te 
grijpen die deze crisis ook biedt.

Kox hekelt de sociale kloof in de samen-
leving na tien jaar Rutte: ‘Van groeiende 
ongelijkheid tussen laag- en hoogopge-
leiden, tussen flexkrachten en vaste 
werknemers, tussen jongeren en 
ouderen, tussen mensen met en zonder 
migratieachtergrond. En bovenal de 
krankzinnige kloof tussen de 1% rijksten, 
die inmiddels al een derde part van ons 
totale vermogen bezitten, en de 99% 
overige Nederlanders, die een steeds 
kleiner deel met elkaar moeten zien te 
delen. Die kolossale accumulatie van 
kapitaal zou zelfs Marx sprakeloos 
maken, en vormt veelal de voornaamste 
oorzaak van de toenemende verdeeld-
heid van ons land.’

Nu de coronacrisis oude taboes over 
bijvoorbeeld de staatsschuld overboord 
gooit, stelt Kox voor de ‘diepe zakken’ 
van de minister van Financiën in te 
zetten voor het dichten van die kloven. 
Maar de regering vervalt in oude 
reflexen: ‘Dus geeft ze een ongemoti-

  > ‘WEES REALIST, HANDEL RADICAAL!’

  > SP: BELOON MANNEN 
EN VROUWEN GELIJK

veerd cadeau van twee miljard aan het 
bedrijfsleven maar weigert ze een goed 
gemotiveerde verhoging van het mini- 
mumloon, waar de vakbeweging en een 
groot deel van de oppositie op aandringt, 
of een tijdelijke bevriezing van de huren, 
waar deze Kamer nu al drie keer toe 
opgeroepen heeft. Evenmin geeft ze 
gehoor aan de oproep om de helden in 
de zorg nu naast applaus ook een 
structurele beloning te geven.’

De OESO, denktank van industrie- 
landen, pleit voor hogere belasting op 
privévermogens, aldus Kox: ‘En om de 
rekening van de crisis niet volledig neer 
te leggen bij de mensen die toch al het 
minste hebben.’ 

DE SP-senator heeft de boodschap van 
OESO-voorman Angel Gurria herhaald 
voor de minister van Financiën: ‘Wees 
realist, handel radicaal! Halveer de 
schulden van mensen die zonder 
schuldsanering niet uit hun ellende 
komen en daardoor een last blijven voor 
zichzelf en anderen. Dan kan er ook 
uitvoering worden gegeven aan de 
toezegging die deze Kamer dit voorjaar 
van de regering kreeg, te weten het 
halveren van de kinderarmoede voor 
2030.’

De hele bijdrage van Tiny Kox is hier 
terug te vinden: sp.nl/Z52

Nog steeds verdienen veel vrouwen 
minder dan mannen terwijl zij hetzelfde 
werk doen. Daar moet een einde aan 
komen. De SP dient daarom samen met 
de PvdA, GroenLinks en 50Plus een 
initiatiefwet in om gelijke beloning voor 
hetzelfde werk af te dwingen. ‘Ongelijke 
beloning voor hetzelfde werk is iets uit de 
negentiende eeuw. Met onze wet maken 
we een einde aan die achterhaalde 
praktijk’, zegt SP-Tweede Kamerlid Jasper 
van Dijk.

De initiatiefwet maakt werkgevers 
verantwoordelijk voor gelijke beloning 
binnen een organisatie. Niet langer moet 
de werknemer verantwoordelijk zijn om 
loondiscriminatie te constateren en aan te 
kaarten, maar de werkgever krijgt de plicht 
te laten zien dat in de onderneming gelijk 
loon voor gelijk werk wordt geboden. 
Daarnaast moeten organisaties met meer 
dan 250 werknemers iedere drie jaar 
cijfers aanleveren over het salaris van de 
werknemers. Als er sprake is van ongelijke 
beloning, dan krijgt de werkgever de kans 
de situatie te verbeteren. Indien daar geen 
gevolg aan wordt gegeven volgen boetes.

NIEUWS
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In de Heerlense wijk Molenberg werd door bewoners, gesteund 
door de SP, actie gevoerd na het verdwijnen van de pinautomaat. 
Jaren geleden al. De SP is sterk in de mijnstad en bestuurt er al 
vele jaren. Maar het college bepaalt niet of banken pinautomaten 
weghalen of plaatsen. Actie dus, en met succes. Dat succes  
kan nu pas echt gevierd worden. Want de al eerder geplaatste 
pin-kiosk werd geramd door een vrachtwagen. Maar half oktober 
was het dan eindelijk zo ver. De eerste pintransactie werd gedaan 
door Aad en Mia Bliek, die zich hebben ingezet voor de actie.

  > SPOEDWET:  
SP STEMDE TEGEN

De SP vindt het van het grootste belang dat het coronavirus 
doortastend bestreden wordt. Inperkende maatregelen moeten 
kunnen worden genomen, maar de SP vindt de spoedwet van 
minister Hugo de Jonge te ver gaan.

In de wet trekt de minister veel macht naar zich toe, zegt SP-
Tweede Kamerlid Maarten Hijink: ‘Er is terecht veel kritiek 
gekomen op deze wet. Juist in een tijd van crisis wil je dat een 
kabinet de democratie serieus neemt en draagvlak zoekt voor 
maatregelen. Dat heeft de minister niet gedaan.’ De volks-
vertegenwoordiging wordt door de wet buitenspel gezet. Terwijl 
draagvlak nou juist zo belangrijk is.

Hijink stelt dat een goede coronawet de juridische onderbouwing 
zou kunnen zijn van een goed doordachte strategie om het virus 
in te dammen. ‘Maar op dit moment is dat niet zo. De positie van 
het parlement wordt onvoldoende versterkt, het kabinet blijft 
vooruitlopen op paniek-politiek en het ontbreekt de SP aan het 
vertrouwen dat het kabinet mét deze spoedwet tot een betere 
aanpak van de coronacrisis komt.’

Als het om voetbal gaat zijn het aartsrivalen; Mark de Bokx is 
Feyenoord-supporter en Wijnand Rijnders is Sparta-supporter. 
Als het om Duimdrop gaat trekken ze samen op. Duimdrop is een 
Rotterdams project waardoor op zo’n twintig Rotterdamse pleinen 
stoere zeecontainers met straatspeelgoed staan, beheerd door 
begeleiders die toezien op een goede sfeer. Ook signaleren ze 
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SP-raadsleden én pinautomaat-activisten Anita Hendriks-Berg en 
Sita Bottenberg.

  > KWESTIE VAN VOLHOUDEN,  
SOMS WACHTEN

  > SAMEN FLYEREN VOOR ROTTERDAMMERTJES
sociale problemen en werken ze samen met de politie, ouders en 
de basisschool. De CDA-wethouder wil stoppen met Duimdrop. 
Mark en Wijnand verspreiden daarom flyers en de SP wil de druk 
opvoeren om Duimdrop te behouden. Mark: ‘Wethouder Sven, als 
je een echte kerel bent: laat Duimdrop lekker spelen en wees niet 
gierig. Pak Rotterdammertjes hun speelgoed niet af!’

NIEUWS



UITGELICHT

LACHEND NAAR DE BANK

Kent u de grap van die koning die naar 
Griekenland ging? SP-Tweede Kamerlid 
Ronald van Raak stelde in de Kamer 
een veel belangrijker vraag: waarom 
verdienen leden van het koningshuis tot 
zes maal het salaris van de minister-
president? We hebben een Wet normering 
topinkomens, die zegt dat inkomens 
van mensen met een publieke functie 
niet hoger mogen zijn dan dat van de 
minister-president. Zou Wimlex niet met 
die maxima kunnen leven?
foto: Rotapool / ANP ©
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‘ALLEEN VOOR DE VOLLE 100  PROCENT’
De SP heeft niet één, maar twee top-Renskes 
in de gelederen. Renske Leijten zit al veertien 
jaar in de Tweede Kamer. Renske Helmer-
Englebert werd in Nijmegen als wethouder 
op handen gedragen. Na een intensieve 
borstkankerbehandeling moest zij stoppen: 
‘Dit werk kun je alleen met volle overgave en 
tomeloze energie doen en daar heb ik na mijn 
ziekte onvoldoende van in huis.’

RENSKE HELMER-ENGLEBERT (51) is in  
Nijmegen alom geliefd en gewaardeerd, 
maar wil beslist niet op een voetstuk worden 
geplaatst. ‘Als iets wat je samen bedenkt lukt, 
geeft dat ontzettend veel voldoening. Daar 
had ik altijd de meeste schik van, dat je als 
bestuurder het verschil kunt maken. Dat doe 
je niet alleen, daar heb je anderen voor nodig. 
De collega’s, de ambtenaren en uiteraard de 
mensen om wie het gaat. De Nijmegenaren 
die een beroep op je doen; die oplossingen 
verwachten en rekenen op jouw inzet.’

RENSKE HELMER STOPT ALS WETHOUDER
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‘ALLEEN VOOR DE VOLLE 100  PROCENT’
In 2014 werd Renske wethouder. Ze had 
onder meer onderwijs, sport, wijken en 
de openbare ruimte in haar portefeuille. 
‘Ik kwam in voor mij onbekende werelden 
terecht. Zat ik daar opeens met NEC te 
onderhandelen over de verkoop van het 
stadion, terwijl ik toch echt niks van voetbal 
wist.’ Ze maakte zich de materie snel eigen, 
verdiepte zich in stapels dossiers (‘sommige 
met hoofdpijn’) en zocht de mensen thuis 
op in plaats van ze op spreekuur te laten 
komen. Voor degenen die elke euro moesten 

‘Als wethouder leer je 
de stad van haver tot 
gort kennen’

omdraaien, nam ze wat lekkers mee voor bij 
de koffie.

‘Ik ging eerst langs alle scholen en sport-
clubs, ongeacht of er problemen speelden. 
Ik wilde uit eerste hand vernemen wat er 
speelde. Dat rechtstreekse contact werd zeer 
op prijs gesteld. Net zoals inwoners van onze 
prachtige stad het fijn vonden dat ik bij hen 
aanschoof voor een praatje en een hapje. 
Dat werden soms best lange gesprekken. Het 
ambtelijk apparaat stond er aanvankelijk wat 

huiverig tegenover en andere wethouders 
doen het niet zo. Zij kiezen voor spreekuren 
op het stadhuis. Maar deze aanpak paste 
het beste bij mij. Ik wilde voor iedereen 
bereikbaar en benaderbaar zijn. Ze voelden 
zich gehoord, ook al kon ik lang niet altijd 
concrete toezeggingen doen. Trouwens, de 
ambtenaren raakten gaandeweg wel enthou-
siast over mijn methode.’

Renske Helmer kijkt met een open blik 
naar de wereld. Als wethouder toonde zij 
empathie én daadkracht. Wie de resultaten 
van haar beleid op een rijtje zet, komt tot 
een indrukwekkende lijst. Een greep: het 
openhouden van zwembad Dukenburg, 
meer zwemdiploma’s voor kinderen. Een 
verbeterde toegankelijkheid van Nijmegen 
voor mensen met een beperking. Behoud 
van de betaalbare buspas voor ouderen. 
Verbetering van het onderwijsklimaat, met 
als onwrikbare doelstelling gelijke kansen 
voor alle leerlingen. Vrijblijvende en laag-
drempelige adviezen aan stadgenoten met 
geldzorgen. Wijkvegers in Dukenburg. Het 
terugdraaien van de dreigende bezuiniging 
op de collectieve aanvullende ziektekosten-
verzekering. Een website (Mijn Wijkplan) 
voor buurtbewoners met ideeën voor een 
fijnere leefomgeving. Mede dankzij haar 
inspanningen kreeg Nijmegen in het school-
seizoen 2017-2018 de titel Onderwijsstad 
van Nederland.
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Een aparte vermelding verdienen de red-
ding van skatehal Waalhalla en het onder-
wijs aan kinderen van vluchtelingen in de 
noodopvang in Heumensoord. Renske: ‘De 
vluchtelingen zouden eerst zes weken in dat 
tentenkamp in Heumensoord blijven, maar 
dat liep uit tot zes maanden. Het was een 
trieste situatie, wij konden de kinderen niet 
aan hun lot overlaten. Hun hele leven stond 
op zijn kop, zonder dat ze beseften hoe dat 
allemaal kon gebeuren. Zij zaten zonder 
status in een niemandsland. Dan is het, los 
van het feit dat ieder kind recht heeft op 
onderwijs, heel belangrijk dat hun een per-
spectief wordt geboden. Even uit de zorgen, 
even weer durven dromen. Het dagelijks 
bestaan, ook dat van de ouders, kreeg struc-
tuur. Ze ervoeren na alle ellende weer wat 
menselijkheid. Gelukkig waren de schoolbe-
sturen bereid met ons samen op te trekken. 
Je kunt als wethouder nog zo veel willen, er 
zijn altijd andere partijen voor nodig om het 
voor elkaar te krijgen.’

In het geval van Waalhalla kreeg Renske te 
maken met een groep eigenzinnige jongeren 
die hun onderkomen dreigden te verliezen. 
Er werd een alternatieve locatie gezocht en 
gevonden in een oude en verweerde hal, 
maar wie zou het opknappen betalen? Ze 
waanden zich met zo’n aardige wethouder 
al in de zevende hemel. ‘Ik stelde voor dat 
ze zelf de handen uit de mouwen zouden 
steken, dat zou enorm schelen in de kosten. 
Er lag een plan waarvan de uitvoering 1,1 
miljoen euro zou kosten. Maar dat kon ik 
niet maken, zeker in die periode van bezui-
nigingen. Er kwam een budget van 375.000 
euro beschikbaar.’

‘Het waren boeiende discussies met die jon-
gens en meisjes. Ze deden weleens iets waar 
ik niet op zat te wachten en kregen niet in al-
les hun zin. Maar ze gingen wel heel creatief 
en vindingrijk aan de slag. Zo hergebruikten 
ze zand uit de Waal en de houten mallen 
van de nieuwe Waalbrug. Het ging letterlijk 
zo dat ze aan ons bonnetjes moesten laten 
zien als ze materiaal en gereedschap hadden 
gekocht. Een hoop gedoe allemaal. Ook voor 
mijn ambtelijke medewerkers. Maar ik heb 

het als een bijzonder project ervaren. En 
de skaters en BMX’ers hebben er een prima 
onderkomen aan overgehouden. Dankzij 
hun eigen inspanningen.’

De redding van Waalhalla past in het streven 
van de SP om mensen met goede initiatieven 
op weg te helpen, te steunen en te stimu-
leren. Als wethouder vond Renske het be-
langrijk dat de Nijmeegse jongeren een plek 
zouden behouden waar ze elkaar ontmoeten 
en waar ze hun energie kwijt kunnen. ‘Met 
Waalhalla kwam het goed. Maar ik besef ook 
dat je het nooit iedereen naar de zin kunt 
maken. Dus wat mij betreft zou je kunnen 
zeggen dat ‘iedereen’ niet bestaat. Samen 
wat bereiken, ik benadruk het nog maar 
eens, ligt mij meer dan er met gestrekt been 
ingaan.’

Dat bedoelde fractievoorzitter Hans van 
Hooft jr. ook toen hij bij het afscheid van 
Renske zei dat ze geliefd was bij vriend en 
vijand, ‘hoewel ze eigenlijk geen vijanden 
heeft’. Burgemeester Hubert Bruls zag haar 
evenzeer met lede ogen vertrekken. ‘Renske 
was een open en verbindende collega, ik zal 
haar zeker missen.’

Liek, haar secretaresse op het gemeentehuis, 
heeft plakboeken gemaakt met knipsels en 
foto’s uit Renskes periode als wethouder. 
Voor Renske hoefde dat eigenlijk niet zo 
nodig. ‘Maar Liek zei dat dit het verhaal is 
dat ik kan vertellen aan mijn kleinkinderen, 
mocht ik ooit oma worden, en ik ben er nu 
toch wel blij mee. Dit zijn de herinneringen 
aan zes waardevolle jaren.’

Aan die vruchtbare periode in het Nijmeegse 
college kwam in de loop van 2020 een einde 
door de gevolgen van een zware borstkan-
kerbehandeling. Renske: ‘Ik stond werkelijk 
aan de grond genageld toen ik de diagnose 
hoorde. Twee jaar geleden was vast komen 
te staan dat mijn familie erfelijk is belast met 
het gen dat borstkanker kan veroorzaken. In 
2018 bleek mijn zusje draagster van dat gen 
te zijn en ik niet. Wij lieten het jaar daarop 
puur toevallig onze borsten op precies 
dezelfde dag bij een bevolkingsonderzoek 

‘Ik stond werkelijk aan de grond 
genageld toen ik de diagnose hoorde’

controleren en toen kwamen bij mij begin-
nende borstkankercellen aan het licht.’

Het was een enorme dreun voor Renske en 
haar gezin: man Jeroen en twee zoons. Zeker 
omdat bij haar in 2008 schildklierkanker 
was geconstateerd en zij toen voor de eerste 
keer ‘de medische molen inging’. ‘Dat was 
een zwaar traject. Ik werkte op dat moment 
voor de Tweede Kamerfractie en dan vooral 
als assistent voor Agnes Kant. Ik voelde me 
al een poos erg moe en dacht eerst dat het 
aan het harde werken lag, totdat de aap uit 
de mouw kwam. Ik heb er lang uit gelegen 
en kon uiteindelijk na mijn genezing aan 
de slag bij de Nederlandse Vereniging voor 
Vrijwillig Levenseinde.’

Ze studeerde verpleegkunde in Nijmegen, 
toen ze voor ’t eerst in aanraking kwam met 
de SP. En als je het over de SP in Nijmegen 
hebt dan kom je al snel uit bij Hans van 
Hooft. ‘Ik kwam Hans regelmatig tegen in 
de kroeg. Dat was in de tijd van Stem Tegen, 
Stem SP. Ik vroeg me af waar de SP dan vóór 
was. Daar kwam ik achter toen ik namens 
NU91, de belangengroep voor verpleegkun-
digen en verzorgenden, een praatje hield 
voor leden van de Tweede Kamer. Over wat 
ik zou doen als ik minister van Volksgezond-
heid was. Dat sloeg aan, gezien de reacties. 
Ik op mijn beurt hoorde Agnes spreken en 
was meteen onder de indruk.’

Een paar jaar later kruisten de paden van 
Renske en Agnes elkaar opnieuw. Renske 
reageerde op een advertentie met een 
vacature bij de SP in Den Haag. Agnes zag 
het direct met haar zitten. ‘Totdat ik voor de 
eerste keer kanker kreeg, heb ik met Agnes 
samengewerkt en daar kan ik alleen maar 
met warme gevoelens aan terugdenken. 
Agnes was weliswaar woordvoerder, maar 
liet duidelijk merken dat ik er ook toe deed. 
Ik heb veel van haar geleerd. Daar kon ik als 
wethouder mijn voordeel mee doen.’

Renske was al raadslid toen Hans van Hooft 
haar in 2013 voor de eerste keer vroeg of zij 
wethouder wilde worden. Ze vond dat nog 
een stap te ver. Maar een jaar later kwam 
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de SP bij de verkiezingen als grootste uit de 
bus en werd Renske voor dezelfde keuze 
gesteld. ‘Ik vond het een hele eer om te 
mogen doen. Ik kwam erachter dat politiek 
niet alleen gaat over wat niet goed gaat, om 
het zo maar uit te drukken. Maar zeker ook 
om veranderingen. Als wethouder leer je de 
stad van haver tot gort kennen. Zie je waar 
verbeteringen nodig zijn en waar het lekker 
loopt én je ontdekt de verborgen pareltjes 
van de gemeente. Ik heb dat altijd als heel 
inspirerend ervaren. Ik kreeg er energie van 
en stak die energie volledig in mijn werk-
zaamheden.’

In 2018 zag het er na de verkiezingsneder-
laag van de SP naar uit dat Renskes rol 
was uitgespeeld. (Overigens: ze acteerde 
geen rol als wethouder, ze was zoals velen 
beaamd hebben een authentieke bestuur-

der.) Maar de winnaars GroenLinks en D66 
wilden de SP er graag bij hebben. Dat Renske 
wethouder zou blijven, was voor iedereen 
logisch. Zij trad samen met partijgenoot 
Bert Velthuis toe tot het college en kreeg de 
portefeuille werk, inkomen, armoedebe-
strijding en ICT. Renske pakte, intussen met 
vier jaar ervaring op zak, de draad weer op. 
Ze ging onverdroten en met volle inzet door, 
totdat ze dus volkomen onverwacht voor de 
tweede maal in haar leven tegen de muur 
botste die ‘kanker’ heet.

Er was nog net geen sprake van een knock-
out, maar het scheelde weinig. Tijdens de 
behandeling traden ernstige complicaties 
op. ‘Ik scheerde langs het randje. Het loopt 
niet altijd zoals je hoopt, garanties kan nie-
mand jou geven. Het was ronduit pittig, zeg 
maar gerust uitputtend.’

Ondanks alle tegenslag maakte ze, nadat 
ze ‘schoon’ was verklaard, een voorzich-
tige doorstart in maart van dit jaar. ‘Ik had 
er maanden uit gelegen. Er waren zoveel 
tranen gevloeid dat de Waal dreigde te over-
stromen. Ik wilde het weer proberen. Kalm 
aan. Niet te hard van stapel lopen, hield ik 
mezelf voor. Ik kreeg er alle tijd en ruimte 
voor van mijn collega’s en de fractie. Maar 
ik hield het niet vol en worstelde met de 
naweeën. Ik had alle energie die ik in de stad 
wilde steken nodig voor mezelf. Als wethou-
der moet je stabiel zijn. Een teflonlaagje en 
een dikke huid hebben. Je bent bestuurder 
voor de volle honderd procent. Tachtig 
procent is niet genoeg, want een wethouder 
staat altijd aan.’

‘Ik zou nog twee jaar door moeten gaan om 
deze raadsperiode af te maken en ik moest 
toe durven geven dat dat er niet in zat. Niet 
op de manier waarop ik invulling wil geven 
aan de functie. Ik kan niet meer leveren wat 
nodig is. Er moest in mijn plaats iemand ko-
men die er met enthousiasme en een open 
blik in zou staan, die wel volle bak voor de 
stad kan draaien. Daarom ben ik zo blij met 
Petra Molenaar, die mij opvolgt. Ik heb alle 
vertrouwen in haar. Ik heb mijn taken met 
een goed gevoel aan haar overgedragen.’

Nog wil Renske weleens volschieten als 
ze terugdenkt aan haar wethouderschap. 
Aan alle contacten, aan het netwerk dat 
ze opbouwde, aan al die onvergetelijke 
ontmoetingen met ‘gewone’ Nijmegenaren. 
‘Het gaat best beter met mij, maar ik zit nog 
in de rouwverwerking. Ik heb sinds mijn af-
scheid de ruimte om te herstellen. Ik durf te 
genieten, ik zie de zon schijnen. Paardrijden 
op het strand was altijd een droom voor mij 
en die droom is uitgekomen. Als je bedenkt 
dat ik altijd bang was voor paarden… Nu doe 
ik klusjes op de manege en dat vind heerlijk. 
Ik kijk beetje voor beetje weer vooruit. Naar 
de toekomst, met misschien wel weer een 
droombaan.’ • 

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

Renske Helmer in de dankzij haar geredde skatehal Waalhalla: ‘Samen iets 
bereiken ligt mij meer dan er met gestrekt been ingaan’.



VOOR VEEL NEDERLANDERS zijn (gedeelte-
lijke of ‘intelligente’) lockdowns een nieuw 
fenomeen, maar niet voor Koos van der 
Velden. Hij blikt terug op het begin van 
zijn carrière, toen hij een paar jaar in een 
klein ziekenhuis in Tanzania werkte: ‘Daar 
hebben we meerdere cholera-uitbraken 
gehad. Cholera is een ziekte die makkelijk 
om zich heen grijpt in de bevolking. In de 
drie jaar dat ik daar werkte heb ik vier keer 
een lockdown meegemaakt. Dan ging het 
leger de dorpen langs om de bevolking 
te ondervragen, te testen en zonodig te 
isoleren.  En precies wat we nu ook doen: 
bron- en contactonderzoek. Ook was er 
veel aandacht voor voorlichting en hand-
having. Daarnaast werden er veel toiletten 
gebouwd, want cholera heeft vooral te 
maken met hygiëne. Die lockdowns hadden 
overigens vrijwel altijd politieke conse-
quenties. Cholera werd gezien als falen van 
de (regionale) politieke leiding: die werd 
dan weggestuurd.’

Eenmaal terug in Nederland ging Van der 
Velden aan de slag bij onderzoeksinstituut 
Nivel, waar hij  een programma ontwikkel-
de voor de monitoring van de griep in Eu-
ropa. In de twaalf jaar dat hij leiding mocht 
geven aan dit internationale programma 
werd het aantal samenwerkende landen 
uitgebreid van 7 naar 33. ‘Heel Europa dus. 
Het was vooral een samenwerking van viro-
logen, epidemiologen en huisartsen’, aldus 
Van der Velden.

In die periode zag de onderzoeker ook de 
nodige nieuwe virussen voorbij komen: ‘Zo-
als H5N1, een vogelgriepvirus. We vreesden 
dat dit virus niet alleen van dier op mens, 
maar ook van mens op mens zou oversprin-
gen. Daarom gingen we, mede op verzoek 
van de Europese Commissie, draaiboeken 
ontwikkelen. Aan het begin van deze eeuw 
is dus al veel nagedacht over, en geoefend 
met, pandemiebestrijding en wat hiervoor 
nodig is. Denk naast bestaande zorg aan het 
op orde hebben van je informatiesystemen, 
goed geëquipeerde laboratoria en voorraden 
testmateriaal en beschermingsmiddelen.’

Niet achterover leunen
Zijn jarenlange ervaring met monitoring van 
de griep vereiste volgens Van der Velden een 
permanente staat van alertheid. ‘Je kunt niet 
achterover leunen. Het griepvirus is een heel 
wispelturig virus, dat continu verandert. 
Dat zie je nu bij corona ook. Tegen de griep 
hebben we gelukkig een vaccin, al werkt 
dat lang niet altijd optimaal. Ook daarbij 
moet je het hebben van zaken als hygiëne 
en beschermingsmiddelen. Dus wat er nu 
gebeurt is eigenlijk heel herkenbaar’, aldus 
de hoogleraar.

Voor Van der Velden is voorkomen de essen-
tie van pandemiebestrijding: ‘Je moet echt 
voorkomen dat de ziekenhuizen overlopen. 
Vandaar dat testen en bron- en contacton-
derzoek: uitzoeken waar het virus zit en hoe 
het overspringt. Als je alle uitbraken van de 

CORONA

TEST VAN DE 
VEERKRACHT
Als onderzoeker en medicus zag Koos van der Velden 
de afgelopen decennia verschillende nieuwe virussen 
voorbij komen. Wat kunnen we midden in een pandemie 
leren van de aanpak van ebola in West-Afrika, of het 
‘gewone’ griepvirus? Volgens Van der Velden is bestrijding 
aan ‘de voorkant’ de crux. ‘De covid-19 pandemie is 
een volksgezondheidscrisis die de veerkracht van onze 
samenleving en ons gezondheidssysteem test.’

laatste 100 jaar in ogenschouw neemt, is dat 
steeds de kern van het verhaal.’ 

Hij noemt de ebola-uitbraak die zes jaar 
geleden in West-Afrika plaatsvond. Aanvan-
kelijk lag het accent op opvang en zorg van 
patiënten in speciale noodziekenhuizen. 
Van der Velden: ‘Maar om te ontdekken 
waar het virus oversprong, moest men de 
dorpen in. Men ontdekte dat het ritueel om 
na het overlijden van een naaste het lijk 
te kussen hierin een grote rol speelde. Dat 
soort zaken moet je achterhalen. Ook bij de 
verspreiding van corona speelt gedrag een 
grote rol. Daarom zijn interventies hierop – 
afstand houden, handen wassen – niet meer 
dan logisch. Uiteindelijk heeft men ebola 
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Ebola-vaccinatie in Congo: 
‘Om te ontdekken waar het 
virus oversprong, moest 
men de dorpen in.’



vooral kunnen bestrijden op dorpsniveau. 
Het was een kwestie van gedisciplineerd 
testen, onderzoeken, voorlichting geven en 
mensen in isolatie plaatsen.’ 

In de drie landen waar de ebola-uitbraak 
zich voordeed – Guinee, Sierra Leone en 
Liberia – werden tienduizenden mensen 
getraind om het virus aan ‘de voorkant’ te 
helpen bestrijden. Van der Velden: ‘Want in 
de noodziekenhuizen was er uiteindelijk te 
weinig staf en materiaal om de toestroom 
van en de loodzware zorg aan patiënten aan 
te kunnen.’

Nonchalance
Welke landen slagen er momenteel in om 

het coronavirus aan de voorkant effectief 
te bestrijden? Volgens Van der Velden is het 
nog lastig te zeggen. ‘Al doet Duitsland het 
in Europa heel goed. Maar ook veel Azia-
tische landen, vanwege hun ervaring met 
het eerste SARS-virus. Ik heb kinderen in 
Singapore, maar ik kom dat land haast niet 
in. Daarvoor zou ik eerst een aantal dagen 
in quarantaine moeten. En mondkapjes zijn 
daar ook heel gewoon.’

Het effectief opsporen en isoleren van een 
virus is daarnaast vooral een kwestie van 
voldoende personeel en materieel. ‘Onder-
zoekers waarschuwen voortdurend dat er 
eens in de zoveel jaar een pandemie aan kan 
komen. Maar het is aan de politiek om die 

‘Corona is 
niet enkel 
een medisch 
probleem,  
het is vooral een 
probleem van de 
samenleving’

>
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DELFSHAVEN HELPT

helpt het volgens haar om mensen direct 
aan te spreken. Hiervoor zet Delfshaven 
Helpt zogenaamde buurtmaatjes in. ‘Flyers 
worden niet altijd goed gelezen. Van de 
zomer hebben we veel mensen in de par-
ken gesproken over de coronamaatregelen. 
Nu doen we dat vooral op de markt en bij 
supermarkten’, aldus Palm.

De eerste coronagolf bracht in Delfshaven 
veel verborgen armoede aan het licht. 
Palm: ‘De meeste mensen die in armoede 
leven schamen zich hiervoor. Maar het 
afgelopen voorjaar merkten we dat men-
sen sneller bij ons aan durfden te kloppen 
voor hulp.’ In korte tijd wist Delfshaven 
Helpt 750 levensmiddelenpakketten te 
verspreiden onder hulpbehoevende bewo-
ners. In weggeefwinkel YESS! in Bospolder 
– een van de armste wijken van Nederland 
– kunnen bewoners nog altijd terecht voor 
gratis brood en levensmiddelen. ‘Door op 
dit soort laagdrempelige plekken hulp te 
bieden kun je het vertrouwen van mensen 
winnen. Maar je moet ook perspectief 
bieden. Zo kunnen mensen bij YESS! ook 

sitieve coronatests. Het brede samenwer-
kingsverband Delfshaven Helpt probeert 
al sinds het begin van de coronapandemie 
vanuit de haarvaten van de wijk bewoners 
te ondersteunen. Zo worden er maaltijden 
verstrekt, corona-proof huisbezoeken 
afgelegd en wordt er voorlichting gegeven 
in meerdere talen. 

Laagdrempelig 
Volgens onderzoeker Koos van der Velden 
is het in kwetsbare gebieden als Delfsha-
ven cruciaal om formele en informele ‘lei-
ders’ in te schakelen binnen de pandemie-
aanpak. Dit beaamt ook SP’er Ineke Palm, 
die als lid van de gebiedscommissie Delfs-
haven heeft meegeholpen om Delfshaven 
Helpt uit de grond te stampen. Palm: ‘We 
werken bijvoorbeeld nauw samen met 
migrantenorganisaties, moskeeën en 
wijkpastoraten. Ook maken we gebruik 
van zogenaamde huiskamers in de wijk 
en schakelen we actieve huismoeders uit 
Delfshaven in. Belangrijk is dat je mensen 
inzet die de taal van de straat spreken en 
het vertrouwen van de buurt hebben.’ Ook 

Onderzoekers van het expertisecentrum 
gezondheidsverschillen Pharos, de Eras-
mus Universiteit Rotterdam en Rad-
boudumc hebben de kennis en naleving 
van de coronamaatregelen onder bewo-
ners van achterstandswijken onderzocht. 
Hieruit is gebleken dat zij om verschil-
lende redenen kwetsbaarder zijn voor het 
virus. Zo wonen mensen in deze wijken 
over het algemeen dichter op elkaar en 
hebben zij vaker banen waarbij thuis-
werken onmogelijk is. Bovendien maakt 
geldgebrek het er lastiger om de maatre-
gelen na te leven: denk bijvoorbeeld aan 
de aanschafkosten van mondkapjes. Maar 
ook bestaan er, los van de huidige pande-
mie, sowieso al hardnekkige gezondheids-
verschillen tussen bijvoorbeeld hoger en 
lager opgeleiden en slaat het coronavirus 
harder toe bij mensen met onderliggende 
aandoeningen. 

Een van de armste stadsdelen van Rot-
terdam is Delfshaven. Medio oktober 
behoorde Delfshaven tot de top 3 van 
Rotterdamse gebieden met de meeste po-

VAN ONDEROP BOUWEN AAN VERTROUWEN

‘Mondkapjes 
zijn niet de 
heilige graal, 
maar je kunt 
toch beter op 
safe spelen’

Koos van der Velden: ‘Aan 
het begin van deze eeuw 
is al veel geoefend met 
pandemiebestrijding en 
wat daarvoor nodig is. ’



in contact komen met hulpverleners, zodat 
we kunnen werken aan een structurele 
oplossing’, licht Palm toe. 

‘Luister beter naar huisartsen’
Met een brandbrief aan het Rotterdamse 
stadsbestuur pleitte Delfshaven Helpt in 
oktober onder andere voor meer samen-

werking met huisartsen. Palm: ‘Zij signale-
ren waar het mis gaat. Denk aan thuis-
zorgmedewerkers die zonder bescherming 
bij bewoners over de vloer komen. Of 
mensen met klachten die zich niet laten 
testen, omdat ze geen auto hebben en 
vervoer per ov naar een testlocatie duur 
en omslachtig is. Dit soort zaken draagt 

bij aan verdere verspreiding van het virus. 
Zeker in Delfshaven, waar veel gezinnen 
drie hoog in een krap appartement met 
klein balkonnetje wonen. Daarom moeten 
we huisartsen meer inschakelen en beter 
naar hun signalen luisteren. Zo vragen ze 
om hulp bij het inzetten portacabins om 
patiëntenstormen te scheiden en mobiele 
testlocaties in de wijk om mensen dicht 
bij huis te testen. Ook willen ze dat de 
besmettingen op wijkniveau beter in kaart 
worden gebracht.’

Daarnaast heeft Delfshaven Helpt het 
stadsbestuur opgeroepen om meer gebruik 
te maken van de bestaande kracht van 
wijken. De grootste les van het samenwer-
kingsverband, volgens Palm: ‘Het kabinet 
lijkt de corona-crisis vooral aan te willen 
pakken als ziekenhuiszorg uit de hand 
loopt. Volgens mij moet je zo'n crisis van-
uit preventie, oftewel de publieke gezond-
heidszorg, aanpakken. Initiatieven van 
onderop, die aansluiten bij de leefwereld 
van de bewoners, zijn daarbij veel effectie-
ver dan hulp en voorlichting van bovenaf.’

SP'er Ineke Palm op pad met een buurtmaatje: ‘We spreken met zoveel mogelijk mensen 
over de coronamaatregelen.’

waarschuwingen op te pikken. En politici 
zijn vaak met de korte termijn bezig. Het is 
een zekere nonchalance’, concludeert hij. 

Zo is een buffercapaciteit van artsen en ver-
plegend personeel volgens Van der Velden 
belangrijk om te zorgen dat een pandemie 
beheersbaar blijft: ‘Je ziet bovendien dat 
Duitsland een reservecapaciteit aan inten-
sive care-bedden heeft. In Nederland is dat 
niet het geval, omdat wij ons gezondheids-
systeem heel doelmatig hebben ingericht. 
Dan sta je dus snel op achterstand.’ 

Tweede golf
Hoe kijkt Van der Velden naar de maat-
schappelijke discussie over de effectiviteit 
van mondmaskers? ‘Bij een crisis moet je 
het bekende voorzorgsprincipe hanteren. 
Je hebt misschien nog niet alle bewijzen 
in huis, maar kunt beter op safe spelen. 
Natuurlijk zijn mondkapjes niet de heilige 
graal: afstand houden en handen wassen 
zijn eigenlijk belangrijker. Maar ze dragen 
ook bij aan bewustwording rond het virus’, 
licht hij toe.

Begin oktober schoot het aantal besmettin-
gen in een rap tempo omhoog: de gevreesde 
tweede golf was aangebroken. Op de avond 
van 13 oktober kwam de regering met een 
reeks nieuwe maatregelen Zo ging de horeca 
weer op slot en werden groepsactiviteiten 
ingeperkt. Ook kondigden premier Rutte en 
minister Hugo de Jonge (volksgezondheid 
een dringend advies aan om mondkapjes te 
dragen in publieke binnenruimten. 

Van der Velden denkt dat drastische, lande-
lijke maatregelen te voorkomen zijn als men 
eerder op kleinere schaal zou durven ingrij-
pen. Hij vindt het tekenend dat lockdowns 
zoals hij in Tanzania meemaakte, waarbij 
een aangewezen gebied wordt afgesloten, 
tot op heden niet in Nederland voorkwa-
men. ‘Eigenlijk zou je dat moeten doen als 
een wijk te veel infecties kent’, benadrukt 
hij. Van der Velden verwijst naar de Duitse 
plaats Gütersloh in Noordrijn-Westfalen. 
Ruim 1500 medewerkers van vleesfabriek 
Tönnies liepen er afgelopen zomer het 
coronavirus op. Verschillende Duitse deel-
staten besloten hierop vakantiegangers uit >
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Koos van der Velden 

1970-1978  Opleiding geneeskunde, Universiteit Utrecht
1980-1983  Arts in het ziekenhuis Kola Ndoto in Tanzania
1983-1985  Vervolgopleiding tot huisarts, Universiteit Utrecht en Public Health in Londen
1985-1997  Programmaleider Huisartsenzorg, Nivel 
1995-2008  Hoofd van het Europees programma voor de monitoring van het griepvirus  

(eerste jaren in opdracht van lidstaten vanaf 2000 in opdracht van de Europese Commissie)
1998-2002  Directeur Netherlands School of Public Health, Utrecht
2004-2018  Hoogleraar en sectiehoofd Public Health, Radboudumc Nijmegen

Gütersloh niet langer toe te laten. Terwijl in 
de rest van Duitsland de coronamaatregelen 
juist werden versoepeld, sloten de scholen in 
Gütersloh opnieuw hun deuren. 

‘Lokale besmettingshaarden zullen blijven 
opduiken. Die moet je dus gericht bestrijden. 
Maar nog beter is om zoveel te testen, dat 
je mensen vroegtijdig kunt waarschuwen 
als het virus zich in hun familie of buurt 
bevindt. Het onderzoeken van rioolwater op 
aanwezigheid van het virus kan hierbij zeker 
ook behulpzaam zijn’, aldus Van der Velden. 

Eilandjescultuur
Onderbelicht binnen de aanpak van het vi-
rus is volgens Van der Velden de signaleren-
de rol van huisartsen: ‘In het verleden zijn zij 
ook de Q-koorts op het spoor gekomen, om-
dat patiënten te maken kregen met longont-
stekingen. Een beetje alerte huisarts heeft 
zoiets in de gaten. Het  surveillance-systeem 
dat in het verleden onder mijn leiding op 
de griep is ontwikkeld was gebaseerd op 
informatie van huisartsen. Zij zien immers 
de meeste grieppatiënten. In deze corona-
crisis gaan veel mensen met klachten echter 
direct naar de GGD, om zich te laten testen. 
Voor de signalering van besmettingshaarden 
zou het goed zijn als de informatie van de 
GGD gedeeld wordt met de huisartsen. Dat 
samenspel zie je nu slechts mondjesmaat.’ 

Van der Velden verricht als emeritus hoogle-
raar bij de Radboud Universiteit onderzoek 
naar gezondheidssystemen. De kracht – 
maar ook de zwakte – van dergelijke syste-
men zit volgens hem in de verbindingen. ‘Op 
zich heeft Nederland een goede zorg, maar 
het zijn wel allemaal losse eilandjes. En dat 

merk je in crises als deze. Veel mensen die 
het ziekenhuis verlaten hebben nazorg no-
dig: dat komt op het bordje van de huisarts of 
fysiotherapeut. Huisartsen hebben dus zicht 
op zowel mensen die geïnfecteerd als her-
stellende zijn van corona. Maar ook, en dat 
is het meest interessant voor mij, de groep 
die wij ‘vatbaar’ noemen: de mensen die het 
virus nog moeten krijgen’, benadrukt hij.

In Nederland betrof die groep medio okto-
ber naar schatting zo’n 90 procent van de 
bevolking. Van der Velden: ‘Stel nou dat alle 
mensen die oud zijn of een ziekte onder de 
leden hebben het virus al hebben gehad. 
Dan hoeven wij ons minder druk te maken. 
Want de kans dat gezonde mensen ern-
stig ziek worden van het virus is klein. Dat 
totaalplaatje heb je dus nodig. Het Outbreak 
Management Team beschikt over een hoop 
statistieken, maar de vraag is of deze com-
pleet genoeg zijn.’

In gesprek met de ontkenners
Om te beoordelen of de aanpak van een 
pandemie geslaagd is, zijn volgens Van der 
Velden drie zaken van belang: de toewijding 
van de politiek, de coördinatie (zowel op 
lokaal, landelijk als internationaal niveau) 
en de communicatie. Dat laatste aspect is 
volgens hem misschien wel de grootste uit-
daging: ‘Dat bleek ook vaak tijdens simula-
tie-oefeningen rond pandemiebestrijding. Je 
hebt immers te maken met allerlei belangen. 
Welke mediastrategie laat je daar op los?’

Een georkestreerde online campagne tegen 
de coronamaatregelen, onder de ‘hashtag’ 
#ikdoenietmeermee, veroorzaakte eind 
september een storm van verontwaardiging. 

Hoewel diverse BN’ers (bekende Neder-
landers) en pseudo-BN’ers hun gezicht 
verbonden aan de campagne, bleek al gauw 
dat deze uit de koker kwam van actiegroep 
Viruswaarheid (voorheen Viruswaanzin). 

Hoe kunnen we het beste omgaan met 
mensen die de coronaregels aan hun laars 
lappen, of zelfs actief ondermijnen? Van 
der Velden: ‘Dialoog is het enige antwoord. 
Bij het Radboudumc hebben we onderzoek 
gedaan naar vaccinatie-acceptatie. Groepen 
die vaccinatie afwijzen hebben zo hun eigen 
redenen daarvoor. Het is belangrijk om hen 
er op een begripvolle manier op te wijzen 
dat hun individuele keuze effect heeft op de 
samenleving.’ 

17 miljoen individuen
Speelt de jarenlange verheerlijking van het 
individualisme hierbij een complicerende 
rol? Van der Velden: ‘Natuurlijk zijn we vrije 
vogels. Maar in een crisissituatie moet je je 
aanpassen. We moeten in de modus van de 
zelfdiscipline. Misschien zou dat juist meer 
gecommuniceerd moeten worden, bijvoor-
beeld in de talkshows. Daarnaast moeten 
we veel meer gaan denken in termen van de 
gemeenschap. Zodat je niet van 17 miljoen 
individuen afhankelijk bent. Dan ga je het 
niet redden in een pandemie. Wat je nu 
juist nodig hebt is solidariteit: in gemeen-
schap dingen oplossen. Corona is immers 
niet enkel een medisch probleem. Het is 
vooral een probleem van de samenleving. 
De aanpak moet zich dus op gezondheid én 
samenleving richten, dát is het terrein van 
de volksgezondheidsexperts. • 

tekst Lesley Arp

‘In Nederland hebben we het gezondheids- 
systeem zo doelmatig ingericht, dat we weinig  
reservecapaciteit hebben voor een pandemie’
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Ze zagen het al aankomen, de SP’ers in 
Rheden. Ze stemden vorig jaar dan ook 
tegen een ‘pilot’, een proef, om mensen die 
tijdelijk huishoudelijke hulp nodig hebben 
een schoonmaker te sturen. Tijdelijk, 
alleen voor bepaalde gevallen, geen druk 
om over te stappen; er werd van alles 
beloofd. De SP Rheden hield het in de 
gaten, kreeg signalen dat mensen tóch 

NIEUWS

  > BAN DE BOM: 

Kernwapens zijn verboden. Sinds Hondu-
ras als vijftigste land het Verbodsverdrag 
op Nucleaire Wapens heeft geratificeerd, 
is ‘geen kernwapens’ een officiële regel in 
het internationaal recht. Dat is een enorme 
overwinning voor de vredesactivisten die 
hiervoor gestreden hebben. Onder 
anderen oud-SP-Kamerlid Krista van 
Velzen. Ook de SP steunt dat Verbods-
verdrag. Op de dag van de ratificatie sprak 
SP-Tweede Kamerlid Sadet Karabulut op 
Twitter over een ‘bijzonder mooie dag’.  
Zij stipte ook de schande aan dat Neder-
land niet een van de ondertekenaars is.  
In september sprak Karabulut nog tijdens 
een internationale protestbijeenkomst voor 
de poort van vliegbasis Volkel. Op Volkel 

✓
liggen twintig B-61-11-bommen. Kern-
wapens van de Verenigde Staten. In het 
licht van het Verbodsverdrag is het wel 
heel vreemd dat er plannen zijn die 
kernwapens te moderniseren. En 
ondemocratisch: een grote meerder-
heid van de Nederlanders wil de bom-
men weg. De VS en niet Nederland, 
kan besluiten de in Nederland 
gestalde bommen in te zetten. 
Karabulut: ‘Ze moeten de druk 
voelen, ze moeten zich uitspreken, 
wij moeten een kernwapenvrij land 
afdwingen. En… we kunnen winnen!’

De hele speech van Karabulut is hier 
terug te lezen sp.nl/Z5u

werden overgezet naar schoonmaakhulp 
en opende een meldpunt. Vele klachten, 
een zwartboek en een stevige discussie in 
de gemeenteraad later kan de SP een 
succes melden: een pas op de plaats, een 
wethouder die toegeeft dat er fouten 
gemaakt zijn en mensen die hun 
vertrouwde huishoudelijke hulp weer 
terugkrijgen. Het meldpunt blijft open. 

  > RHEDENS SUCCES VOOR HUISHOUDELIJKE HULP
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Jordy Clemens (34) uit Heerlen 
was al jaren actief voor de SP 
toen hij wethouder werd. Lokaal, 
maar ook als fractiemedewerker 
in de Tweede Kamer. Toch 
voelde hij zich wel wat 
overdonderd, toen de afdeling 
hem zeven jaar geleden vroeg 
om SP-coryfee Riet de Wit op te 
volgen in het gemeentebestuur. 
‘Ik dacht: ze zien me aankomen, 
op mijn 26e. Maar collega-
wethouder Peter van Zutphen 
zei: joh, je hebt eigenlijk 
maar twee dingen nodig: een 
messcherp politiek kompas en 
stronteigenwijs zijn.’

MESSCHERP POLITIEK KOMPAS
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LINKSVOOR

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 ›  Wanneer werd je lid van de SP?
‘In 2005, met het Europese Grondwets-
referendum.’

 ›  Was wethouder worden je jongensdroom?
‘Nee, leraar wilde ik worden. Kinderen 
hebben de toekomst en verdienen eerlijke 
kansen. Nu richt ik me als wethouder op 
onderwijs, jeugdbeleid, cultuur en wonen. 
Echte SP-onderwerpen. Ja, ook cultuur: via 
muziek, dans, kunst en theater kunnen  
mensen meedoen in de samenleving.’

 ›  Ben je zelf opgegroeid met kunst en 
 cultuur?
‘Niet echt. Ik kwam pas op mijn vijftiende 
voor het eerst in het theater. Als niemand je 
als kind meeneemt, hoe weet je dan dat het 
iets voor je kan betekenen? Daarom vind 
ik het belangrijk dat kinderen via school 
kunnen kennismaken met cultuur. Ik ben er 
trots op daaraan bij te dragen. Net zoals we in 
Heerlen zorgen voor schoolzwemmen en een 
goed vangnet voor arme gezinnen.’

 ›  Wat haalt de kapitalist in jou naar boven?
‘Voetbal! Roda zit diep in mijn hart, maar als 

het even kan ga ik ook graag de grens over 
naar de Bundesliga-clubs. Sjaaltje om, bier 
en worst: heerlijk.’

 ›  Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Ik kom altijd graag terug in de mijnstreek. 
Dat vooropgesteld. Maar ik geniet enorm 
als ik mijn wandelschoenen aantrek en met 
mijn rugzak op pad ga. Vorig jaar ben ik 
dwars door Engeland gewandeld. De Eifel is 
ook prachtig, of het Zuiden van Polen.’

 ›  En hoe zit het met dat stronteigenwijze?
‘Als ik ergens in geloof ben ik een echte 
doorzetter. Zo werd er weleens schamper 
gedaan over het Romeinse verleden van 
Heerlen: wat stelt dat nou voor en wie komt 
daar nou voor naar onze stad? Met een stel 
enthousiastelingen bleven we doorzetten. 
Nu blijkt de Romeinse stad Heerlen veel 
groter dan gedacht en hebben we het oudste 
gebouw van Nederland opgeknapt. Mensen 
komen van heinde en verre om het te  
bekijken. Mooi, hè?’ •
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  > ARNHEMS 
REFERENDUM  
OVER AFVAL

In twee weken was het al gepiept. 
Drieduizend handtekeningen waren 
er nodig om een referendum in 
Arnhem mogelijk te maken. Een 
groot succes voor de SP Arnhem, 
die het initiatief nam. Het 
onderwerp? Diftar, het afval-
ophaalsysteem waarbij mensen per 
zak afval betalen. Tot grote ergernis 
van de Arnhemmers beloont dit 
systeem asociaal gedrag: want wie 
het afval laat slingeren betaalt niks. 
Met als resultaat meer vervuilde 
straten, overuren bij het afvalbedrijf, 
alleenstaanden die duurder uit zijn. 
Waarschijnlijk wordt het referendum 
gehouden tegelijk met de Tweede 
Kamerverkiezingen in maart. Een 
meerderheid van de gemeenteraad 
heeft beloofd zich aan de uitslag te 
houden. De Arnhemmers hebben 
het dus voor het zeggen.

  > KLEINERE 
KLASSEN EERST 
WAAR ZE HET 
HARDST NODIG 
ZIJN

De SP heeft met D66 een 
voorstel gedaan voor kleinere 
klassen. Een uitstekend idee, 
maar volgens SP-Tweede 
Kamerlid Peter Kwint moeten 
er ook prioriteiten worden 
gesteld. Met D66 pleit hij 
ervoor extra docenten eerst in 
te zetten op scholen waar ze 
het hardst nodig zijn. Want het 
zijn juist de scholen met 
leerlingen die een steuntje in 
de rug nodig hebben waar het 
lerarentekort nu de hardste 
klappen uitdeelt. Kwint: ‘Wij 
snappen ook wel dat dit in 
tijden van een lerarentekort 
niet in een week geregeld is. 
Maar we moeten de vicieuze 
cirkel doorbreken van tekort en 
dus grotere klassen en dus 
meer werkdruk, waardoor 
docenten uitvallen en het 
tekort nog groter wordt. Dat 
doen we met deze wet.’ foto Remko de Waal / ANP©

foto SP Arnhem
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Of we het willen of niet, de wereld blijft ons verbazen, 
verrassen en – vaak – verontrusten. Ook SP’ers, en dat is heel 
normaal. We doen ons best te begrijpen wat er gebeurt en te 
voorzien wat er gebeuren kan. Maar zekerheden vooraf zijn 
er niet. Zoals Marx zei: twijfel is de bron van onze kennis. 
Maar gelukkig kunnen we gebruik maken van veel kennis 
die er inmiddels wel is. Vijftien jaar terug beschreef David 
Harvey al ‘de korte geschiedenis van het neoliberalisme’. 
Daar heb ik sindsdien veel profijt van gehad. – Tiny Kox
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Tiny Kox
In de Spanning van oktober zegt Tiny Kox dat ‘we hebben geleerd 
dat wij er ook niet veel van weten, net als de rest’. Hiermee doelt 
hij op de economische kennis binnen de SP of van socialisten 
in het algemeen. Socialistische wetenschappers houden zich 
echter al jaren bezig met de economie. Een voorbeeld is geograaf 
David Harvey, die op zijn podcast precies uitlegt hoe de corona-
pandemie de economie raakt aan zowel de vraag- als aanbodkant 
. Het lukt socialistische economen zoals Michael Roberts op zijn 
blog thenextrecession.wordpress.com om de economie vanuit 
socialistisch oogpunt te verklaren en soms te voorspellen. Deze 
kennis vertelt een ander economisch verhaal, een verhaal dat 
aansluit bij de ervaringen van werkenden in Nederland. Wanneer 
de SP deze kennis omarmt, kan zij zich juist onderscheiden van 
de rest.

Sander van Lanen, Groningen

PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL
of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

De oplettende puzzelaar 
Dankzij Thijs Fase en Marrie Quist uit Sint-
Annaland zijn wij afgelopen maand gewezen 
op dit cryptogram uit het AD. Dat is nog eens 
een grappige manier om de krant te halen! 
Wij moesten wel even nadenken voor we het 
antwoord vonden. Weet u het ook?
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CRYPTOGRAM

PUZZEL

OPLOSSING CRYPTOGRAM OKTOBER 2020

CITATENRAADSEL

De winnaar van de novemberpuzzel 2020 is Fred Wolters uit Leek. Verder een gedeelde eervolle vermelding voor Ben Pegman en Stan van 
Poelgeest voor hun omschrijving van het imaginaire woord Twitbull: Donald Trump.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 25 november naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

Horizontaal
2) Mislukt 7) Gebruikersnaam 9) Egge 10) Aanplant 11) Want 12) Chef-staf 13) Geestig 15) Koersbepalend 18) Circusnummer 19) Baalgoed 20) Waarnemen.
Verticaal
1) Kluizenaarsbestaan 3) Inruil 4) Terugweg 5) Tegen de klok in 6) In de week gelegd 8) Meetlint 14) Warmlopen 16) Racebaan 17) Da.

Horizontaal
  3  Duurzaam is mooi. Maar je krijgt er als agrariër wel oprispingen van. (7)
  7 Spectaculaire aanbieding van een filmmedewerker. (12)
  9 Politieke beweging gaat onderuit. (8)
10  Lesgeven, nakijken en ouderavonden leiden zijn echte kunststukjes. (13)
12 Verwarring is oorzaak (uit-)sterven Dodo. (4)
15 Op z’n Engels beledigd? Dat heeft een toeval als gevolg. (6)
17 Hoosbui; dat hoor je aan de stevige klap. (9)
20 Aangetrouwd, en proper. (13)
21 Klein boekje is obstakel op zowel rails, als anderszins. (11)
22 Makkelijk trucje, voor een overleden hond. (10)

Verticaal
  1  Portier krijgt niets anders te eten dan ‘Eieren met ham en kaas,  

op witbrood’. (9)
  2 Analyse: de gegevens zijn beneden kwijtgeraakt. (15 en 6,5,4)
  4 Gaan architect en metselaar beiden in deze periode op vakantie? (7)
  5 Voor een gespannen sfeer: pistool met kogels. (7)
  6 Vergane versie van nagenieten. (8)
  8 Dat advies kost een fortuin. Gelukkig is er genoeg reserve. (16 en 8,4,4)
11 Landelijke familie van de zeeduivel? (6)
13 Politioneel bindmiddel. (3)
14 Helpen ook batterijen van de drank af te blijven. (2, afk.)
16 Type auto met veel ruimte in de ruimte. (5,5)
18 Te nuttigen, enkel door juristen, tussen twaalf en één. (12)
19 Dat is nu eens een ouderwets explosief feestje. (8)

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2020

Opdracht: vul in de gele en rode vakjes horizontaal de achternamen in van de mensen van wie een citaat is weergegeven. Alle uitspraken hebben te maken 
met ‘humor’. De oplossing (in de rode verticale balk) is een 14-letterige uitspraak. Een ‘lange ij’ is één letter/hokje; zo ook leestekens. Veel puzzelplezier.
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Janet had al advocaat kunnen zijn. Maar het 
liep anders. Sinds zij in het moeras van de 
toeslagenaffaire terecht is gekomen, staat 
haar leven al jaren stil. Ze moest gedwongen 
stoppen met haar studie en woont nu zelfs niet 
meer samen met haar eigen kind. Zo gaat de 
overheid in Nederland met mensen om.

Het verhaal van Janet staat niet op zichzelf. 
Duizenden ouders die slachtoffer zijn 
geworden van de Belastingdienst zijn in diepe 
ellende gestort. Nog steeds wachten heel veel 
ouders op hun compensatie. Het geld dat hen 
onterecht is afgepakt. Op ons aandringen 
hebben de ouders nu in ieder geval 750 euro 
gekregen voor de decembermaand, maar 
daarmee zijn we er nog lang niet. Dit jaar 
zouden vijfduizend gezinnen gecompenseerd 
worden, maar dat worden er slechts een paar 
honderd.

Dure consultancy-bureaus lopen intussen 
binnen. Deloitte haalde 2 miljoen binnen, 
KPMG 3 ton, Boston Consultancy Group 5,5 ton 
en Cap Gemini 2 ton. Echt schandalig.

De vraag blijft: hoe heeft dit kunnen gebeuren? 
Inmiddels is in de Tweede Kamer een 
parlementaire ondervragingscommissie gestart 
met het verhoren van de verantwoorde-  
lijke ambtenaren en politici die dit hebben 
laten gebeuren. De onderste steen moet 
boven, daar zal Renske Leijten vanuit de 
ondervragingscommissie zeker voor zorgen.

Om ervoor te zorgen dat de ouders en kinderen 
in ieder geval een beetje een fijne kerst 
tegemoet gaan, zijn we net als vorig jaar met 
de ouders een kerstactie gestart. Want hoe 
zwaar het voor deze gezinnen ook is, met kerst 
moeten de kinderen even de kans krijgen om 
hun zorgen te vergeten.

Gun jij deze gezinnen ook een 
mooie kerst en kun je zelf iets missen? 
Ga dan naar sp.nl/kerst en doneer.

Samen met de ouders 
staan we op voor een 
eerlijke overheid.

COLUMNIN DIT NUMMER
Compact, maar 
uitgesproken
Van Raak over  
radicaal programma  

6

Lilian Marijnissen 
fractievoorzitter SP

Kerst-actie

   4 Actueel: Toeslagen-verhoren ontluisterend
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‘Het kabinet 
was meer bezig 
met het beeld 
dan met een 
oplossing voor  
de ouders’



Het zijn drukke tijden in onze partij. 
We bereiden ons voor op een anders-
dan-anders-campagne om zoveel 
mogelijk mensen volgend jaar maart 
naar de stembus te krijgen. Dan hebben 
we de kans om het roer in Nederland 
radicaal om te gaan gooien. Het is 
de hoogste tijd voor een regering die 
Nederland eerlijker maakt. Wanneer 
we als SP groot genoeg worden dan 
kunnen wij het verschil maken! Over 
hoe we in corona-tijd toch goed acties 
en campagne kunnen voeren lees je 
verderop in deze Tribune. 

We hebben onlangs ook iets vervelends 
ontdekt, namelijk dat binnen onze 
partij een ‘Communistisch Platform/
Marxistisch Forum’ was opgericht. Een 
aantal mensen was al een tijd bezig 
onze SP om te willen vormen tot een 
communistische partij. Dat gebeurde 
niet openlijk maar anoniem. Dat kan 
natuurlijk niet. Het is in strijd met onze 
statuten, de spelregels die we met ons 
allen democratisch hebben vastgesteld. 
Wij zijn een socialistisch partij, 
met onze kernwaarden menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid en 
solidariteit. Discussies voeren we 
openlijk en transparant en niet in het 
geheim. Van een zestal sleutelfiguren 
hebben wij helaas het lidmaatschap 
van de SP moeten beëindigen. Deze 
leden zijn opnieuw welkom als lid 
wanneer zij duidelijk maken dat zij het 
Communistisch Platform/Marxistisch 
Forum achter zich gelaten hebben, de 
SP-idealen en spelregels onderschrijven 
en zich weer volledig voor de SP willen 
inzetten. 

Gelukkig zijn de meesten van ons bezig 
met onze campagnes en acties. Nadat 
we met ons allen 700.000 SP-kranten 
hebben uitgedeeld wordt er nu volop 
actie gevoerd met en voor jongeren, 
huurders, zorgpersoneel en veel 
anderen. We voeren actief campagne 
op het gebied van wonen, lonen en zorg 
en zijn een mooie actie gestart voor 
duurzame en goedkope energie voor 
iedereen. Hierover lees je meer in deze 
Tribune en natuurlijk op SP-net. 

Drukke tijden

TOESLAGENAFFAIRE

SCHAAMTE 
ONDER EDE
Het was pijnlijk om naar te kijken. Niet omdat de leden van de 
parlementaire ondervragingscommissie zulke gemene dingen 
vroegen – al waren ze zeker doortastend. De ondervragingen 
over de kinderopvangtoeslagen waren vooral pijnlijk omdat de 
ondervraagden er steeds weer omheen draaiden. Om die sim-
pele, terechte vraag: waarom is dit jarenlang doorgegaan?

WIE HET LEED van de ouders en kinderen kent 
(zie bijvoorbeeld de Tribune van juli) wil 
antwoorden. Waarom werd er zo lang niets 
gedaan toen de heftige gevolgen bekend 
werden? Dat was de achterliggende vraag 
van deze parlementaire ondervraging, die 
twee weken duurde. Twee weken waarin 
vooral ambtenaren en verantwoordelijke 
politici onder ede moesten vertellen hoe 
dit heeft kunnen gebeuren. Onder ede, dat 
betekent: als je liegt ben je strafbaar. 

Onvermogen
Op 26 november was de laatste verhoordag. 
De commissie bestaat uit acht leden, elk uit 
een andere partij. Met uiteraard onze eigen 
Renske Leijten namens de SP. De reconstruc-
tie op basis van de ondervraging wordt half 
december gepresenteerd. 

Wie het een beetje volgde, zag toch vooral 
veel onvermogen. De bewindspersonen 
kozen mooie woorden: oud-staatssecretaris 
van Financiën Frans Weekers (VVD) en 
zijn opvolger en partijgenoot Eric Wiebes 
spraken over een ‘een leemlaag’, waar geen 
alarmsignalen doorheen kwamen, en het 
niet zien branden van een lont, ‘van de bom 
die later ontplofte’. Het bloemrijk taalge-
bruik kon het onvermogen niet verhullen. 

Idioot antwoord
Plaatsvervangende schaamte kreeg je als 
kijker bij de antwoorden van Wiebes toen 
hij door Leijten werd bevraagd over het 
informeren van de Tweede Kamer. Leijten 
toonde met gerichte vragen aan dat Wiebes 
de Kamer verkeerd heeft geïnformeerd. 
Vlak nadat hij destijds een rapport over de 
gevolgen voor ouders had gezien, en ook 
nog een notitie om excuses aan die ouders 
te maken, antwoordde hij aan de Kamer dat 

‘er niets van is gebleken dat er mensen zijn 
die onnodige schade hebben van het abrupt 
stopzetten en terugvorderen van de kinder-
opvangtoeslag’.

‘Ja dit is euh, dit heeft... dit heb ik echt te 
weinig bekeken en dit is gewoon een idioot 
antwoord,’ stamelde Wiebes nu.

Jokken dus over beleid dat ouders jarenlang 
in bittere armoede stortte, met zodanig 
heftige gevolgen dat Slachtofferhulp deze 
mensen nu moet helpen. 

Alarmbellen
Achteraf vond iedereen het allemaal heel 
erg. Maar er zouden te weinig alarmbel-
len zijn geweest. Leijten, die de afgelopen 
jaren toch heel wat alarmbellen in dit 
dossier heeft doen klinken, moet tot de 
publicatie van de reconstructie voorzichtig 
zijn met conclusies. Ze kan wel vertellen 
hoe zij deze verhoren ervaren heeft: ‘Voor 
de meeste mensen waren de verhoren het 
meest zichtbaar. Ik heb ook regelmatig mijn 
tranen moeten verbijten om de lankmoedig-
heid van de ondervraagde topambtenaren 
en bestuurders. Maar achter de schermen 
konden wij ook de stukken bestuderen. En 
het beeld wat daar uitkwam deed ook pijn. 
Ze wisten alles al en ze vertelden niet alles 
aan de Tweede Kamer. De ouders, de samen-
leving, maar ook de medewerkers van de 
Belastingdienst verdienen het dat er schoon 
schip gemaakt wordt. Maar de wil ontbreekt. 
Ze waren in het kabinet meer bezig met het 
beeld dan met een oplossing voor de ouders. 
Dat is heel verdrietig om vast te stellen.’•

tekst Diederik Olders
foto Bart Maat / ANP©
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ONS VERHAAL

Tien keer tien standpunten 
vormen samen volgens  
SP-Tweede Kamerlid Ronald 
van Raak het meest radicale 
programma van de SP tot  
nu toe. 

AAN IEDER LANDELIJK SP-verkiezingspro-
gramma van de afgelopen twintig jaar heeft 
Ronald van Raak wel een bijdrage geleverd. 
Dit jaar was de filosoof voorzitter van de 
programmacommissie, die verder bestond 
uit collega-Kamerleden Lilian Marijnissen, 
Mahir Alkaya en Renske Leijten, de Hen-
gelose SP-wethouder Mariska ten Heuw 
en partijbestuurders Jimmy Dijk, Gerrie 
Elfrink en Marcel Olierook. Van Raak vertelt 
enthousiast over het conceptprogramma 
met de titel ‘Stel een daad’, al probeert hij 
te vermijden stelling te nemen in discussies 
onder leden die pas op het partijcongres op 
12 december worden afgerond.

Afbrokkelend marktgeloof
Tijdens de digitale regioconferenties in ok-
tober noemde Van Raak ‘Stel een daad’ het 
meest radicale verkiezingsprogramma tot nu 
toe. Volgens het Kamerlid is de tijd rijp voor 
verregaande voorstellen, omdat het markt-
denken tanende is. 

Van Raak: ‘Van andere partijen kregen we de 
afgelopen twintig jaar voortdurend te horen: 
wat jullie willen, dat kan niet. Zo zeiden ze 
in de campagne van 2017 dat een Nationaal 
Zorgfonds echt niet haalbaar was. Nu staat 
de afschaffing van het eigen risico in vrijwel 

De tijd is rijp 
voor verregaande 
voorstellen

alle verkiezingsprogramma’s. Zelfs premier 
Mark Rutte zegt dat er minder marktwer-
king in de zorg moet komen. Vijfentwintig 
jaar hebben we als SP gevochten tegen het 
marktgeloof. Nu lijkt een nieuwe tijd aan te 
breken. Mensen zijn op zoek naar alterna-
tieven. Wie kan dat alternatief beter bieden 
dan wij?’

Het Kamerlid verwijst naar de voorstellen 
die de SP heeft ten aanzien van de democra-
tisering van de economie: ‘Deze voorstellen 
raken de kern van het kapitalisme; de macht 
van de aandeelhouders. Tot nu toe hield 
de democratie op bij de deur van de grote 
bedrijven. Dat gaan we veranderen. Werk-
nemers krijgen veel meer te vertellen over 
zaken als de lonen, investeringen, of een 
bedrijf wel of niet wordt verkocht. Aandeel-
houders veel minder. En als aandeelhouders 
dividend uitgekeerd krijgen, dan krijgen 
werknemers ook recht op een deel van de 
winst.’

Volgens Van Raak heeft de coronacrisis er 
mede toe geleid dat bewindslieden als Rutte, 
maar ook minister Hugo de Jonge, zich 
gingen uitspreken voor minder marktwer-
king: ‘Nu is heel duidelijk geworden dat de 
zorgondernemers niet leveren. We hadden 
onvoldoende beschermingsmiddelen en 
plekken op de IC-afdelingen. Maar de zorg-
verleners stonden wel dag en nacht klaar 
voor mensen die ziek werden. Deze crisis 
heeft het falen van de markt op een heel 
pijnlijke wijze blootgelegd.’ 

Ook de strijdbaarheid van de publieke 
sector heeft hier volgens Van Raak een rol in 
gespeeld: ‘We hebben natuurlijk de protes-
ten gezien van de leraren, de agenten, de 
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‘Bijzonder om met 
dertigduizend mensen 
een verhaal te maken’

mensen in de zorg; werknemers zijn voor 
hun eigen beroepsgroep opgekomen. Zij zeg-
gen: wij werken voor het publieke belang en 
de samenleving, maar willen ook de steun 
van de politiek.’

Compact, maar uitgesproken
Van Raak en zijn collega-commissieleden be-
gonnen hun klus, zoals gewoonlijk, met een 
leeg papier. ‘Maar daarna werd het lastiger. 
Want waar je gewoonlijk ideeën oogst door 
vele gesprekken te voeren, gooide de corona-
crisis roet in het eten’, blikt de filosoof terug. 

Hierop besloot de programmacommissie 
om lokale SP-afdelingen vooraf om sug-
gesties te vragen, wat volgens het Kamerlid 
‘ontzettend goed is bevallen’. Van Raak: ‘Veel 
afdelingen gaven aan dat ze het liefst een 
programma wilden dat compact, maar ook 
uitgesproken is. Een programma dat zich 
onderscheidt van die van andere partijen. 
Geen telefoonboek, geen wensenlijstje, 
maar ons verhaal voor deze verkiezingen. 
Daarnaast kwamen er ook heel veel inhou-
delijk sterke suggesties uit de afdelingen, 
waarvan we er een hoop in het programma 
hebben overgenomen. Dit heeft ertoe geleid 
dat veel afdelingen zich in het programma 
herkennen.’

Het resultaat is een concept-programma dat 
tien hoofdstukken telt, elk bestaande uit 
tien punten. ‘Ik denk dat het programma 
dankzij het compacte formaat een helder 
en samenhangend verhaal is geworden. 
Natuurlijk konden we niet alle SP-stand-
punten erin kwijt. Maar als dit programma 
aangenomen wordt, betekent dit niet dat alle 
andere opvattingen die onze partij in de loop 
der jaren heeft geuit komen te vervallen. 



De Tribune nam, met hulp van SP-
archivaris Bets Beltman, een duik in oude 
verkiezingsprogramma’s van de partij. 
Programma zonder holle kreten uit 1977 
is zowel het oudste als het meest bondige 
programma voor Tweede Kamerverkiezingen 

VIER DECENNIA SOCIALISTIESE AKTIEPROGRAMMA’S
dat wij in het partij-archief aantroffen. “Er zijn 
in Nederland natuurlijk verschillende politieke 
partijen die zich socialisties noemen, maar zoals 
zovelen bent u tot de konklusie gekomen dat” 
(…) “wij niet kunnen zeggen: tjonge, tsjonge, 
dit is nu eens een regering die opkomt voor de 

gewone man”, introduceert de partij zichzelf. 

Vier jaar later verschijnt het programma Het roer 
moet om. Met als pakkende campagneleus: 
Werken in een schoon Nederland zonder 
atoomwapens. In 1986 gaat de partij de boer 

Uiteraard blijven we kiezers en organisaties 
met vragen hierover informeren’, benadrukt 
Van Raak. 

Uiteraard is de voorzitter van de program-
macommissie ook in de concept-program-
ma’s van andere partijen gedoken. Wat viel 
hem daaraan op? ‘Wij waren de eerste linkse 
partij met een concept-programma voor de 
aankomende verkiezingen. Ik heb de indruk 
dat andere partijen met heel veel interesse 
ons programma hebben gelezen en een hoop 
hebben overgenomen. Kijk naar de inzet van 
de PvdA en GroenLinks op het gebied van 
de zorg, de sociale zekerheid, wonen… Dat 
toont aan dat onze ideeën invloed hebben. 
Maar ook dat mensen beter voor het echie 
kunnen stemmen dan een kopie’, adviseert 
Van Raak. 

Maar er zijn ook belangrijke verschillen, 
benadrukt hij: ‘Zo geloven wij dat je de 
bestrijding van de klimaatcrisis niet los kunt 
zien van de bestrijding van de tweedeling. 
Klimaatrechtvaardigheid noemen we dat. 
Daarin verschillen we sterk van GroenLinks. 
Je moet bij die partij redelijk rijk zijn om 
groen te kunnen zijn. En wat ons duidelijk 
onderscheidt van de PvdA is dat wij ons 
hard maken voor de democratisering van 
de economie, maar ook voor een nationale 
spaarbank. Een publieke bank waar ons 
spaargeld en betaalverkeer veilig zijn er niet 
met ons geld wordt gespeculeerd. Dat zijn 
plannen waar de PvdA nog lang niet aan toe 
lijkt te zijn. Daarin zullen we andere partijen 
nog een handje moeten helpen.’

Suggesties in de media dat de PvdA met 
haar concept-programma het socialisme 
heeft herontdekt neemt Van Raak met een 
korreltje zout. Lachend: ‘De PvdA is altijd 
links in de oppositie en rechts in de regering. 
Maar volgens mij is het alleen maar goed 
dat andere partijen onze ideeën overnemen. 
Daarvoor zijn we immers opgericht: om 
dingen te veranderen.’

Trots de campagne in
‘Heel vreemd.’ Zo omschrijft Van Raak zijn 
eerste digitale regioconferenties over het 
verkiezingsprogramma. ‘Ik stond in een 
prachtige studio in De Moed (het SP partij-
kantoor, red.) tegen heel veel beeldscher-
men aan te kijken. Ik miste echt het per-
soonlijk contact. Een praatje kunnen maken 
met leden, dat hoort gewoon bij het lid zijn 
van een politieke partij. Maar gelukkig heb-
ben de regioconferenties tot een hoop goede 
suggesties en nieuwe voorstellen geleid. Aan 
de cursieve passages in de tweede versie 
van het programma zie je dat er ontzettend 
veel is aangepast. Soms kleine tekstuele 
dingetjes, maar ook veel grote inhoudelijke 
dingen. Ik vind dat het concept-programma 
hierdoor een stuk beter is geworden. Daaruit 
blijkt dat partijdemocratie werkt. Het is heel 
bijzonder om met dertigduizend mensen 
een verhaal te maken.’

Zo bleek tijdens de regioconferenties 
dat leden aan aantal belangrijke thema’s 
misten: denk aan kernenergie en stikstof. 
De voorstellen die de SP hierop heeft zijn 
inmiddels toegevoegd aan de tweede versie. 

‘Mensen kunnen 
beter voor het 
echie stemmen 
dan een kopie’
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Zo wordt er gepleit voor sluiting van de 
kerncentrale bij Borssele en de invoering 
van een programma om stikstofuitstoot te 
bestrijden, gebaseerd op het weghalen van 
stikstofbronnen en het uitbreiden van de 
natuurgebieden.

Een ander thema dat tijdens de regioconfe-
renties veel ter sprake kwam was het stand-
punt ten aanzien van de euro. Het concept-
programma stelt dat deze munt onhoudbaar 
is, omdat de economieën van de eurolanden 
teveel van elkaar verschillen. 

Van Raak: ‘In de nieuwe versie hebben we 
dit geprobeerd te verduidelijken. Al is dit 
standpunt niet wezenlijk anders dan het 
gene wat wij altijd hebben verkondigd. 
Bovendien: het is een misverstand dat de 
SP tegen Europa zou zijn. Wij zijn voor een 
Europa waarin democratische landen sa-
menwerken. Nu wordt via de Europese Unie 
een neoliberaal marktbeleid afgedwongen. 
De SP wil dat de EU er niet voor de markten, 
maar voor de mensen is. De landen in het 
zuiden van Europa – Italië, Griekenland – 
zijn de grootste slachtoffers van deze euro. 
Vanuit Brussel worden er allerlei eisen aan 
hen opgelegd. Dat willen we als SP doorbre-
ken. Wij willen juist dat landen meer zeg-
genschap krijgen over hun publieke sector 
en economie. Dit neoliberale Europa staat 
juist solidariteit tussen mensen en landen in 
de weg.’ 

Makkelijk is het natuurlijk wel, zo’n radicaal 
verkiezingsprogramma schrijven maar an-

op met het programma De SP maakt er werk 
van. “Teveel lijken politieke partijen al elkaars 
programma’s over te schrijven om maar dicht 
genoeg bij elkander te blijven”, constateert de 
SP in de inleiding. Het Aktieprogramma Voor 
een Schone Politiek uit 1989 begint met een 

tegeltjeswijsheid: “Veel beloven en weinig geven 
doet de gek in vreugde leven.” 

“De SP heeft zich ten doel gesteld het andere 
geluid te laten horen zodat de saaiheid van de 
Haagse eenstemmigheid doorbroken wordt”, 

belooft toenmalig lijsttrekker Jan Marijnissen 
in 1994 aan de kiezer. In dat jaar lukt het de SP 
eindelijk om niet alleen een landelijk programma 
te presenteren, maar ook om twee zetels te 
veroveren in de Tweede Kamer. Dit onder de 
gevleugelde leus Stem tegen. Stem SP. 

• EEN RECHTVAARDIG LAND

• EEN EERLIJKE ECONOMIE

• EEN ZORGZAAM LAND

• EEN WERKEND LAND

• EEN LEREND LAND 

• EEN LAND OM TE WONEN

• EEN VEILIGER LAND

• EEN SCHONE WERELD

• LEVEN IN ÉÉN LAND

• EEN BETERE WERELD

dere Kamerleden het laten uitvoeren, vragen 
we Van Raak, die na de verkiezingen niet 
meer in de Tweede Kamer terugkeert: ‘Je 
kunt het ook zien als een teken van vertrou-
wen. Dat de mensen op de nieuwe lijst tot 
nóg meer in staat zijn.’  

Wat verwacht de voorzitter van de pro-
grammacommissie van het vijfentwintigste 
SP-congres, dat op 12 december digitaal 
plaatsvindt? ‘Ik hoop op mooie inhoude-
lijke discussies. En dat we uiteindelijk een 
programma hebben waar iedereen trots de 
campagne mee in kan. Dat het digitaal moet 
vind ik verschrikkelijk. Het congres zou een 
feest van de partijdemocratie moeten zijn. 
Een plek waar je ook samen een biertje kunt 
drinken en ontzettend interessante discus-
sies en lol met elkaar kunt hebben. Op 12 
december zit ik weer naar een scherm te 
kijken. Maar ondanks alle beperkingen merk 
ik dat veel leden zich betrokken voelen en 
mee willen doen. En als het niet kan zoals 
we willen, zullen we het moeten doen zoals 
het kan’, stelt Van Raak hoopvol. •

tekst Lesley Arp
foto Maurits Gemmink

Het concept-verkiezingsprogramma is te bekijken 
op spnet.nl onder Tweede Kamerverkiezingen 2021

TIEN THEMA’S
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‘Kleine zaaltjes zijn de basis 
voor talentontwikkeling’
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‘ JE BROOD VERDIENEN  
IN DE POPMUZIEK WORDT  
ALMAAR LASTIGER’
Vijftien jaar na die van Arda Gerkens vindt SP-Tweede Kamerlid Peter Kwint het tijd 
voor een nieuwe popnota: ‘Pop komt nog altijd amper aan bod in het parlement. De 
VVD denkt dat je met pop geld kunt verdienen, omdat het immers staat voor ‘populair’. 
Ze beseffen niet welke wereld er schuilgaat achter popmuziek. Intussen vist de 
popsector jaar na jaar achter het net. Ik wil het tij keren, liever vandaag dan morgen.’

PETER KWINT SCHRIJFT NIEUWE POPNOTA

PETER KWINT MAAKT op weg van Amster-
dam naar een onderwijsdebat in Den Haag 
een tussenstop in Amersfoort om te praten 
over zijn popnota. Carola Aafjes, directeur 
van FLUOR, een poppodium in het midden-
segment, treedt op als gastvrouw. Zij grijpt 
de gelegenheid aan om de situatie in haar 
zaal te schetsen. Haar ervaringen sluiten 
naadloos aan op de bevindingen van Peter 
Kwint. ‘Wij voelen ons door de gemeente 
niet serieus genomen.’
Op Eurosonic (de editie van januari 2020), 
de jaarlijkse Europese showcasemanifestatie 
in Groningen, raakte Peter in gesprek met 
toonaangevende ingewijden. Samen stelden 
ze nog maar eens vast dat pop in ons land 
een ondergeschoven kindje is. Op dat mo-
ment besloot hij onderzoek te doen naar de 
stand van zaken en een nieuwe SP-popnota 
voor te bereiden. Hij zou zeker de boer op 
zijn gegaan om te spreken met poppodia, 
festivals, bandjes, popscholen en andere 
bij de popmuziek betrokken partijen, maar 
corona gooide roet in het eten.

Dan maar digitaal, dacht punkprofessor Pe-
ter en hij plaatste oproepen op Facebook en 
Twitter. En wat bleek al snel? Iedereen wilde 
met hem meedenken en hem van praktische 
informatie en ervaringen voorzien. Tot aan 
een ‘grote jongen’ als Mojo Concerts toe. 
Daar komt bij dat hij als vaste concertganger 
bekend is met het reilen en zeilen van kleine 
en grote zalen. Gelikte of obscure locaties, 
hij kent ze allemaal.
‘Ik weet nog dat jullie in De Kelder zaten’, 

zegt Peter tegen FLUOR-baas Carola Aafjes. 
De Kelder was ooit een piepklein zaaltje in, 
inderdaad, de kelder van een tot theater 
en filmhuis verbouwde oude kerk in het 
stadshart van Amersfoort. De Kelder sloot 
een jaar of vijftien geleden op die plek, 
heropende in een loods op een voorma-
lig fabrieksterrein en verhuisde vijf jaar 
geleden naar de huidige stek: een hal van 
wat vroeger de Prodentfabriek was. De naam 
veranderde toen van De Kelder in FLUOR 
(het beschermende stofje dat in tandpasta 
zit). Dat en nog veel meer weet Peter Kwint 
allemaal. Noem een willekeurig poppodium 
in ons land en hij is er bekend mee.

Zitten de poppodia in normale tijden al in 
het verdomhoekje, door corona krijgen ze 
extra tikken op de neus. Als de financiële 
steun van de overheden zo karig blijft dan 
zullen die tikken voelen als mokerslagen en 
dreigt in de ergste gevallen een knock-out. 
Carola: ‘Ik ben best stressbestendig. Maar 
toen ik te horen kreeg dat wij – van een 
steunpakket voor de cultuur in Amersfoort 
van 1,6 miljoen euro – op 15.000 euro voor 
2021 mogen rekenen, raakte ik bijna in een 
depressie.’

Let wel, in de popnota zal Peter Kwint 
zeker ook over de coronacrisis heen kijken. 
Maar feit is wel dat in deze tijden extra aan 
het licht komt hoe navrant de positie en 
de functie van veel poppodia zijn. Carola 
Aafjes: ‘In normale tijden zetten rond de 
honderd mensen zich in voor FLUOR. Van 
hen worden er 75 als zzp’ers betaald, de an-
deren werken vrijwillig. Van die 75 heb ik er 
de afgelopen maanden 65 naar huis moeten 
sturen. Mijn complete team moest worden 
ontmanteld. En veel van onze vrijwilligers 
werken in de zorg, dus die zijn logischerwijs 
ook niet beschikbaar.’

Peter: ‘Helaas vormt Amersfoort geen 
uitzondering. Op de een of andere manier 
sluiten de popsector en de overheid, lande-
lijk, provinciaal en lokaal, niet op elkaar aan. 
Ze kennen elkaar niet, er is sprake van een 
mismatch. Het is heel moeilijk om vaste voet 
aan de grond te krijgen in het subsidiebe-
leid. Ook nu met corona gaat verreweg het 
meeste geld naar de theaters en musea. En 
natuurlijk zijn die belangrijk, alleen steekt 
de support voor de poppodia hier schril bij 
af. Arda Gerkens concludeerde vijftien jaar 
geleden ook al dat de pop er bekaaid vanaf 

‘Ik wil dat we pop als een 
samenhangend geheel behandelen’
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kwam. Haar nota heeft best wat bewegingen 
voortgebracht, alleen moest minister Plas-
terk een en ander uitvoeren. En met Plasterk 
wist je één ding zeker: die gaat er niks van 
bakken.’

Nederland telt 250 poppodia: kleine zalen 
tot 400 bezoekers, de ‘middenklasse’ (tot 
1000) en de ‘grote spelers’ op de popmarkt 
(boven de 1000). Vooral de kleinere po-
dia moeten al jaren worstelen om boven 
te blijven of zijn gedoemd te verdwijnen. 
Peter: ‘En juist daar kunnen jongeren lekker 
losgaan. Veel van die kleine zaaltjes komen 
voort uit het jeugd- en jongerenwerk en de 
buurthuizen. Jeugd- en jongerenorganisaties 
zijn, vaak na fusies, onderdeel geworden 
van het grotere geheel van het welzijnswerk. 
Door deze ontwikkelingen en omdat er geen 
geld beschikbaar wordt gesteld, komt de 
infrastructuur in de knel. Daardoor zijn er 
steeds minder mogelijkheden voor de jeugd 
om te oefenen, om lekker creatief wat aan 
te klooien, om hun ei kwijt te kunnen. Dat 
is eeuwig zonde. De basis onder de top in 
de popmuziek vormt de onderkant. Daar 
begint het allemaal, net zoals in het voetbal. 
Tienduizenden jongens en meisjes voetbal-
len voor de lol en de allerbesten stoten door 
en kunnen er hun werk van maken. De rest 
brengt op een plezierige manier vrije tijd 
door.’

Talentontwikkeling raakt in de verdruk-
king. Illustratief zijn de bezuinigingen bij 
het Fonds voor Cultuurparticipatie. Dat wil 
Popsport, een landelijke organisatie voor 
talenten, twee derde van de jaarlijkse sub-
sidie van 150.000 euro ontnemen over een 
periode van vier jaar. De popsector sputtert 
natuurlijk tegen, want via het traject van 
Popsport kunnen talenten tot 21 jaar eventu-
eel doorstromen naar een beroepsopleiding 
(er zijn drie scholen op hbo- en zes scholen 
op mbo-niveau). Peter: ‘Tot overmaat van 
ramp bestaat in het algemeen de neiging om 
alle kranen in de creatieve branche dicht te 
draaien, dus ook die van de popscholen. Er 
is, zo is de redenatie, toch geen uitzicht op 
werk.’

Dankzij de nota van Arda Gerkens werd pop 
een beetje serieuzer genomen. ‘Arda gooide 
de eerste steen in de vijver, maar er valt nog 

een wereld te winnen. In mijn nota beschrijf 
ik de hele sector, van klein tot groot en alles 
daartussenin. Ik wil dat we de pop als een 
samenhangend geheel beschouwen en be-
handelen. Beroepsartiesten, amateurs, pop-
podia, opleidingen, oefenruimten, het staat 
allemaal in verband met elkaar. Zo moet je 
er bij de subsidiëring ook naar kijken, waar-
bij de overheden ieder hun eigen rol spelen.’
Hij neemt het ook op voor de popprofes-
sionals en constateert dat het verdienmodel 
compleet is omgedraaid. ‘Vroeger verdiende 
je als popartiest de kost met albums, tegen-
woordig doe je dat met optredens. Dat komt 
door de macht van streamingdiensten. Je 
hebt ze nodig, YouTube en Facebook, maar 
je houdt er geen euro aan over. Alleen Spo-
tify levert nog iets op. En neem de publieke 
omroep. Nederlandse artiesten verdienen 
meer aandacht op tv en radio. Je had alleen 
De Wereld Draait Door, al kreeg je dan maar 
een minuut speeltijd, maar nu is er helemaal 
niets meer.’

De twee grootste knelpunten in de pop 
zijn volgens Peter Kwint de positie van 
de makers en de infrastructuur. ‘Hoe kun 
je in de popmuziek je brood verdienen? 
Dat wordt alsmaar lastiger en je ziet dat 
daardoor talent afhaakt. Dan heb ik het niet 
alleen over muziek maken, maar ook over 
andere functies in de pop. Over managers, 
producers, organisatoren, geluidstechnici, 
programmeurs, noem maar op. Bied jonge-
ren een perspectief. Laat ze eraan ruiken en 
pionieren. Daarmee kunnen fantastische 
resultaten worden geboekt.’
‘Neem de Zwarte Cross, waar ik weleens 
samen met Emile Roemer plaatjes heb 
gedraaid. Een paar jongens uit de Achter-
hoek wilden weleens proberen iets op touw 
te zetten, bescheiden en lokaal van opzet. 
Moet je nou, zoveel jaar later, eens kijken! 
De Zwarte Cross is zo groot en mainstream 
geworden dat er weer ideeënrijke jongeren 

zijn opgestaan om iets alternatiefs in elkaar 
te sleutelen.’
‘Voldoende podia en oefenhonken zijn es-
sentieel. Helaas geven gemeenten liever geld 
uit aan de zoveelste opgepoetste en van alle 
faciliteiten voorziene ‘popdozen’, om er ver-
volgens geen geld voor de exploitatie bij te 
doen. Dan staat er weer zo’n peperduur ge-
bouw te verpieteren. Waarom ze dat doen? 
Geen idee, misschien wil een wethouder een 
lintje doorknippen en iets nalaten. Ik weet 
wel zeker dat je voor het zelfde geld – of 
minder – veel nuttige kleinschalige initiatie-
ven kunt financieren en op de been houden.’

Hoeveel enthousiasme, betrokkenheid en 
daadkracht een poppodium kan genereren, 
bewijst FLUOR in Amersfoort, dat gemid-
deld ruim 60.000 bezoekers per jaar trekt en 
elk jaar een exploitatiesubsidie van zes ton 
incasseert. Directeur Carola Aafjes, die met 
bovengemiddelde interesse luistert naar het 
betoog van Peter Kwint: ‘Wij zitten om te 
beginnen in een bijzondere positie, omdat 
we dit pand huren van een projectontwik-
kelaar. Moet je je voorstellen: de bouw en 
inrichting van een nieuw poppodium kost 
rond de twintig miljoen euro. Maar wij heb-
ben met een garantie van de gemeente zes 
ton van de Triodos Bank geleend en zijn aan 
de slag gegaan. Alles wat je ziet, van deuren 
tot kasten, verlichting, tafels en stoelen, is 
tweede- zo niet derdehands. Amersfoortse 
jongeren en lokale beeldend kunstenaars 
hebben met eigen handen FLUOR ‘gemaakt’. 
Er ontbreekt nog van alles en nog wat en 
binnenkort gaan we weer wat dingetjes 
verbeteren. Maar wij waren totdat corona 
toesloeg op de goede weg, na het verlies in 
de eerste jaren.’
FLUOR is een popzaal van de oude stempel 
en dat heeft ook zijn charmes. De Haagse 
rockband Di-rect en het collectief Blaudzun 
van – de Amersfoortse – singer-songwriter 
Johannes Sigmond vielen er als een blok 
voor en hebben er flink geoefend. Carola: 
‘Toen zij daarnaast ook nog eens ons ver-
haal hoorden en begrepen welke toeren wij 
uit moeten halen om te overleven, beslo-
ten ze bij ons op te treden. Niet één, maar 
meerdere keren. Volle bak elke keer, dat zul 
je begrijpen.’
Zo klein en tegelijkertijd groot kan de 

De poppodia zijn in het coronajaar niet 
hulpeloos met de armen over elkaar 
blijven zitten

‘Nederlandse artiesten verdienen 
meer aandacht op tv en radio’
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Nederlandse popscene dus zijn. Peter: ‘Ik 
zeg het nogmaals: de popsector moet in zijn 
geheel, in alle geledingen, worden bekeken 
en beoordeeld. Alles staat in verband met 
elkaar.’

Hij zou aanvankelijk zijn nota volgende 
maand op Eurosonic ten doop houden, maar 
ook in dit geval is corona ervoor gaan liggen. 
‘Ik moet even bekijken hoe het loopt. Ik 
presenteer de popnota in elk geval zeker nog 
voor de verkiezingen.’
Overigens zijn de poppodia in het corona-
jaar niet hulpeloos met de armen over 
elkaar blijven zitten. Ze deden ‘van alles 
en nog wat’ om nog wat omzet te draaien. 
Met 85 (gratis!) streams, kleine optredens 
voor maximaal 200 toeschouwers op het 

terras, exposities en de verhuur van de zaal 
aan scholen (voor coronaveilige lessen en 
diploma-uitreikingen) hield bijvoorbeeld 
FLUOR de boel in leven. ‘Gelukkig konden 
we de bandjes en dj’s betalen’, zegt Carola 
Aafjes. Ze maakt zich echt zorgen over de 
jongeren met een vlekje die zich elders niet, 
maar bij FLUOR wel thuis voelen en zich 
er als vrijwilligers ontplooien. ‘Zij kunnen 
door corona nergens terecht en voelen 
zich eenzaam. Door corona verliezen wij 

onze sociale functie en zij hun vertrouwde 
omgeving.’
Peter: ‘Het is heel terecht dat Carola dit  
opmerkt. In een poppodium wordt niet 
alleen muziek gemaakt, er gebeurt zoveel 
meer dat de moeite waard is. Het belang van 
pop in alle denkbare facetten vormt de kern 
van mijn nota.’ •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Maurits Gemmink

Gelikte of obscure poppodia,  
Kwint kent ze allemaal



14 TRIBUNE december 2020

CAMPAGNE IN CORONATIJD

DICHT BIJ DE MENSEN, 
PLUS ANDERHALVE METER
Nog even en we mogen weer: campagne voeren! Op 17 maart 
(of misschien van 15 tot en met 17 maart) wordt er gestemd 
voor de Tweede Kamer. Lijsttrekker Lilian Marijnissen zal 
zich gesteund voelen door enthousiaste SP’ers, die het dit 
keer anders dan anders zullen moeten aanpakken.



15TRIBUNE december 2020

De SP zou de SP niet zijn als er voor deze 
situatie niet iets ludieks was bedacht. Om 
afstand te houden zou je gewoon twee stap-
pen achteruit kunnen zetten, maar je kunt 
ook de anderhalve-meter-deurmat van de 

SP meenemen! Dijk hint bovendien naar 
meer ideeën in het campagneteam om het 
coronaproof langs de deuren gaan bijzonder 
te maken, maar dat moet nog even geheim 
blijven. 

SP’ers zitten buiten campagnetijd niet stil. Ook niet in coronatijd. 
Daarom is er al ervaring met veilig langs de deuren gaan. Maar ook 
met campagne voeren. Bij de herindelingsverkiezingen in Boxtel en 
Vught in november konden SP’ers pionieren. In Boxtel hebben ze 
extra aandacht besteed aan de eigen leden, onder andere door ze 
een persoonlijke brief te sturen. In Vught noemen ze sociale media 
als belangrijk campagnemiddel. Maar ze hadden ook een laatste 
klapper. Afdelingsvoorzitter Sjoerd Janssens: ‘We hebben flink 
uitgepakt met de laatste actiedag. We huurden een vliegtuigje dat 
rondvloog met een oproep om op de SP te stemmen. Onde rtussen 
reden wij onder het vliegtuig mee in een SP-busje om vanuit daar 
met een megafoon mensen op te roepen. Ons bereik was zo vlak 
voor de verkiezingen ontzettend groot en dat heeft heel veel  
reacties opgeleverd.’

‘FLINK UITGEPAKT’

‘Het gesprek op straat en  
huis aan huis: daar zijn we goed in’

DE SP HEEFT een bijzondere geschiedenis 
met campagne voeren. Heel vernieuwend 
waren de gepersonaliseerde filmpjes die 
mensen aan elkaar doorstuurden. Maar als 
je mensen vraagt wat ze zich herinneren 
van SP-campagnes, hoor je heel vaak: het 
tomaatsponsje! Wie in de afgelopen jaren 
op straat heeft gestaan voor de SP, weet dat 
de handige keukenhulpjes-met-campagne-
boodschap soms bijna uit je handen worden 
gegrist. Het is niet zo gek dat de tomaat-
spons zo bekend is: het past bij het soort 
campagne voeren waar de SP het best in is: 
op straat, dicht bij de mensen – en daar het 
gesprek aangaan. 

Met tomaatsponsjes gooien?
Maar hoe moet dat nou in deze coronatijd? 
Afstand houden is niet dichtbij. Moeten we 
dan maar met tomaatsponsjes gaan gooien? 
Dat was misschien leuk toen het SP-logo nog 
een vliegende tomaat was. We vragen het 
aan Jimmy Dijk. Hij zit in het campagneteam 
en werkt voor het scholingsteam van de SP. 
Want over deze vraag is natuurlijk allang 
nagedacht.

Dijk: ‘Wat echt niet kan de komende maan-
den is met grote groepen bij elkaar komen. 
Dat is duidelijk.’ Grote campagnebijeenkom-
sten met veel mensen zitter er dus gewoon 
niet in. Toch kan dat wat hem betreft de pret 
van een campagne niet drukken: ‘We blijven 
de dingen doen waar we goed in zijn, maar 
net even anders.’ 
Het gesprek op straat en huis aan huis: daar 
zijn we goed in. Waar moet je op letten? 
Dijk: ‘Het belangrijkste is: blijf op afstand. 
Het kan veilig én effectief.’ Hoe? Een mooi 
documentje dat naar alle SP-afdelingen 
is gestuurd vat het samen. Onder andere: 
 kondig je bezoek aan met een flyer, draag 
een mondkapje en blijf op anderhalve meter. 

Stills uit campagnefilmpje SP Vught
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Enthousiast bellen
Langs de deuren gaan kan dus gewoon, als 
je maar even nadenkt. Dijk vindt het logisch 
dat we daarnaast meer gaan inzetten op 
 bellen. ‘Via acties over zorg, wonen, lonen 
en pensioenen hebben we contactgegevens 
van mensen die deze acties steunen. We 
hebben een belteam dat deze mensen belt, 
ze vraagt om op ons te stemmen, mee te 
helpen met onze campagne en om lid te 
worden.’

Niet dat Dijk al te vrolijk wil doen over de 
coronatijd, maar hij ziet wel voordelen voor 
de campagne: ‘Veel mensen zijn thuis en 
zitten om een praatje verlegen. Het sociale 
leven ligt overhoop dus mensen hebben 
een stuk minder contact. Als je aanbelt of je 
hebt ze aan de telefoon dan merk je dat ze 
tijd en zin hebben om even te praten.’ Plus: 
‘Door corona zijn het heel politieke tijden. Er 
worden gigantische bedragen uitgegeven als 
steun maar mensen zien ook waar dat geld 
naartoe gaat. Daar ligt voor ons een kans 
om ons verhaal over eerlijke zorg, eerlijk 
wonen en een eerlijk inkomen aan de mens 
te brengen.’ 
Kansen genoeg dus. Dijk roept leden op om 
mee te helpen bij het belteam. Informeer bij 
je lokale afdeling of stuur een mailtje naar 

telefoonteam@sp.nl Je kunt een eenvoudige 
training volgen en echt het verschil maken 
de komende maanden. 

Sociale media
Dijk legt uit dat de digitale campagne dit 
keer belangrijker zal zijn dan ooit: ‘Meer dan 
anders zetten we ook in op digitale campag-
nemiddelen. Ook hiervoor hebben we goede 
mensen nodig binnen de afdelingen om dat 
mogelijk te maken.’ 

Een van de gemakkelijkste manieren om de 
digitale campagne te ondersteunen voor 
mensen die Whatsapp gebruiken, is de 
 SP-app. Voeg 0682124518 toe als contact in je 
telefoon, stuur een appje met ‘SP-AAN’ en je 
wordt automatisch op de hoogte gehouden. 
Voordeel is dat filmpjes, plaatjes enzovoort 
vanuit whatsapp eenvoudig te delen zijn. 

Als je handig bent op sociale media, neem 
dan contact op met het bestuur van je lokale 
afdeling. Alle bitjes helpen. 

De straat is van de SP
Nog een manier om de SP onder de aan-
dacht te brengen en te houden: posters, 
billboards, spandoeken en straatkrijt. Zoals 
bij elke campagne hangen SP’ers verkie-

zingsposters voor hun raam – en als het 
raam goed zichtbaar is voor veel mensen, 
bijvoorbeeld aan een druk kruispunt – 
dan zorgen ze via hun lokale SP-afdeling 
voor een extra grote poster. Maar let dit 
keer ook op de speciale mogelijkheid om 
je persoonlijke spandoek te bestellen. 
Zie de oproep op pagina 14. 

Kans
Dijk roept leden en afdelingen op om met 
ideeën te komen: ‘Vanuit het campag-
neteam worden handvatten en ideeën 
aangeboden en andersom roepen we op 
dat creatieve ideeën vanuit de afdelingen 
ook bij ons terechtkomen.’ Deze cam-
pagne is anders dan anders: dat kan lastig 
zijn maar juist ook een kans betekenen. 
‘Er staat veel op het spel en het is nood-
zakelijk dat we als SP het persoonlijke 
contact met mensen blijven opzoeken. 
Geen andere partij krijgt zoveel mensen 
op de been om dat te doen. Als wij niet 
op volle kracht de campagne ingaan dan 
doen andere partijen het wel en dan gaan 
we dat ook terugzien in de uitslag.’

tekst Diederik Olders & Xander Topma

‘Wat echt niet kan de komende 
maanden is met grote groepen bij 
elkaar komen, dat is duidelijk’

foto SP Nijmegen

foto Nynke Vissia
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De wijk Aldenhof in Nijmegen moest het jarenlang doen zonder 
volwaardige busverbinding naar het centrum. Nu, na een strijd 
van 3 jaar door bewoners en de SP, komt de bus weer terug.  
De Aldenhof was de enige wijk in Nijmegen die geen centrum-
verbinding meer had en dus kwamen bewoners in actie.

Wijkgenoten en de SP verzamelden zich in actiecomité ‘Lijn 4 
Aldenhof’. Ze schreven onder andere zelf een adviesrapport 
voor het Gelderse provinciebestuur en maakten als ludieke 
actie eigen halteborden om te laten zien wat de buslijn voor de 
buurt betekent. De terugkomst van de centrumverbinding is 
volgens het comité een enorme verbetering voor de bereik-
baarheid van de buurt. 

  > BUS-SUCCES IN NIJMEGEN

Samen met de lokale SP-afdeling zijn 
huurders van de Titus Brandsmaflat in 
Rijswijk de strijd aangegaan tegen plannen 
van Rijswijk Wonen, eigenaar van de flat. 
De woningcorporatie had verbouwplannen 
die in andere flats al desastreus hadden 
uitgepakt. Met een succesvolle hand-
tekeningenactie hebben de SP en huur-
ders ervoor gezorgd dat de huurverhoging 
voor vijf flats is teruggedraaid, dat de 
verbouwplannen opnieuw worden voor-
gelegd aan bewoners en dat er 200 euro 
schadecompensatie komt voor de flats 

waar de verbouwing al heeft plaats-
gevonden.

Brokken van de muur
Sebastiaan van den Hout is afdelings-
voorzitter in Rijswijk. Hij en de flatbewoners 
zijn trots op de behaalde resultaten: ‘In 
andere flats waar de verbouwing al had 
plaatsgevonden is er verf van de muren 
afgekomen, lopen er nu lelijke leidingen 
door de woonkamer en zijn er stukken 
muur afgebrokkeld. Samen met de 
bewoners van de Titus Brandsmaflat zijn 

we gaan organiseren en hebben we hand- 
tekeningen verzameld. Uiteindelijk kregen 
we steun van 90 procent van de huurders. 
Door die samenwerking en druk van 
buitenaf konden we door de praatjes van 
de woningcorporatie heen prikken, stond 
Rijswijk Wonen open voor kritiek en kregen 
we een plek aan de onderhandelingstafel. 
Het is een geweldig succes dat voor de vijf 
flats die het betreft de huurverhoging is 
teruggedraaid en er een schadevergoeding 
komt. Het gaat om een bedrag van 
tienduizenden euro’s!’

  > HUURDERS DWINGEN COMPENSATIE EN INSPRAAK AF
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We kennen de SP-wethouder in 
Amsterdam, Laurens Ivens, van het 
bouwen van huizen. Hij zet zich in 
om ervoor te zorgen dat er meer 
betaalbare woningen komen in de 
hoofdstad. Gelukkig denkt hij ook 
aan wat er tussen al die huizen 
staat. Ivens wil ervoor zorgen dat er 
de komende jaren duizenden 
bomen bij komen. Ivens: ‘De laatste 
halve eeuw hebben we te maken 
gehad met een vergrijzing, en dan 
bedoel ik niet op demografisch 
niveau maar in ons straatbeeld. 
Beton en steen overheersen en dat 
is niet goed, zeker nu de zomers 
warmer worden en we soms 
snakken naar schaduw en koelte. 
Deze bomen helpen hiermee en 
bovendien zorgen ze er ook voor 
dat er wat meer dieren in de stad 
komen.’

  > BOMEN ERBIJ
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  > ZWEMBAD HORST AAN DE MAAS ZAL ‘BLIÊVE’

Vijf jaar was ervoor nodig maar 
uiteindelijk kreeg het door de SP 
opgerichte ‘Comité 't Zwembad mót 
Bliêve’ het voor elkaar: zwembad en 
sporthal De Berkel blijven behou-
den voor de buurt. In ieder geval de 
komende tien jaar blijft het complex 
open. Ook gaat het college 2,8 
miljoen investeren om het weer op 
te knappen.

De gemeente had plannen om De 
Berkel te slopen en op een andere 
plek een duur nieuw complex neer 
te zetten. De inwoners en SP waren 
het hier jaren geleden al niet mee 
eens en kwamen in actie om het 
zwembad en de sporthal in de buurt 
houden. En nu dus met succes: nog 

zeker tien jaar kunnen de inwoners 
naar hartenlust zwemmen en 
sporten in hun eigen buurt, dankzij 
het actiecomité.
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  > SP-SUCCESSEN IN  
DE TWEEDE KAMER

In de weken na Prinsjesdag worden de 
begrotingen van de ministeries een voor een 
besproken. Dat betekent dus: waar gaat 
hoeveel geld naartoe. Tel daarbij op dat er 
verkiezingen aankomen en andere partijen 
bang zijn om door de mand te vallen. Een prima 
tijd dus voor onze SP-Tweede Kamerleden om 
zaken te doen. Een kleine greep uit de succes-
sen van de afgelopen weken.

•  Een meerderheid van de Tweede Kamer 
steunt de SP en wil af van verklaringen waarin 
streng religieuze scholen aan ouders vragen 
om schriftelijk homoseksualiteit af te wijzen. 
SP-Kamerlid Kwint: ‘Het is van de zotte dat 
deze praktijk al jaren mag bestaan. Een 
school heeft de wettelijke taak een veilige plek 
voor leerlingen te creëren.’

•  Na aandringen van de SP komt er een wets- 
voorstel dat moet zorgen dat naar de rechter 
gaan niet te duur is. Voor mensen met een 
kleine portemonnee of voor kleine onder-
nemers is de rechter door de griffierechten  
al snel veel te duur. Dankzij aangenomen 
voorstellen van de SP is dat wetsvoorstel  
beter geworden, en is de wet aangenomen. 
SP-Kamerlid Michiel van Nispen: ‘Eindelijk 
gaan de prijzen die gerekend worden voor  
de rechtspraak eerlijker worden.’

•  Duizenden ouders van de toeslagenaffaire 
wachten nog steeds op compensatie.  
SP-fractievoorzitter Lilian Marijnissen stelde 
daarom voor om in elk geval voor de kerst-
uitkering íéts te doen. Met succes. De 
getroffen ouders krijgen in december een 
‘kerstuit-kering’ van 750 euro van het kabinet. 

•  Slachtoffers van een ongeval met letsel 
worden dankzij SP-voorstellen beter be-
schermd tegen ‘een rijke verzekeraar die  
de schade niet vergoedt en de boel loopt te 
rekken, om maar zo min mogelijk uit te hoeven 
betalen’, in de woorden van SP-Kamerlid 
Michiel van Nispen. Er komen bindende 
regels voor verzekeraars en er worden 
sancties opgelegd als verzekeraars de boel 
blijven traineren. 

•  De regering moet op voorstel van de SP in 
overleg met ov-bedrijven om ervoor te zorgen 
dat de eerste klasse in de trein opengesteld 
wordt voor tweedeklasse-reizigers. Zo 
kunnen mensen zich ook op drukke tijdstip-
pen beter aan de anderhalvemeter-regel 
houden.

•  Dankzij een voorstel van Lilian Marijnissen 
gaat de regering kijken hoe gecertificeerde 
mond-neusmaskers tegen kostprijs of gratis 
verstrekt kunnen worden. ‘Zodat iedereen 
zichzelf en anderen zo goed mogelijk kan 
beschermen tegen het coronavirus.’

De SP deed in november mee met herindelingsverkiezingen in Vught en Boxtel. 
Dat zijn tussentijdse verkiezingen, als gevolg van (meestal) samenvoeging van 
gemeenten. De resultaten vielen tegen, maar zijn goed te begrijpen volgens de 
lokale SP’ers. 
Afdelingsvoorzitter Sjoerd Janssens uit Vught zag de afgelopen jaren een actieve 
afdeling, maar wel vooral in Vught. Uit het door de herindeling toegevoegde 
Helvoirt kwam maar een handjevol stemmen. Na deze zetel verlies (van 2 naar 1) 
zal SP Vught zich in de hele nieuwe gemeente moeten laten gelden. 

In Boxtel ging de SP van 3 naar 2 zetels. Ook teleurstellend, volgens lokaal 
bestuurslid Willem van Meurs: ‘Er zijn relatief veel SP-stemmers thuisgebleven.  
Dat zien we aan de lage opkomstpercentages bij stembureaus waar we het 
normaal goed doen.’ Frustrerend, met een alom gewaardeerde SP-wethouder en 
een actieve afdeling. Maar Van Meurs kijkt alweer vooruit en wil de redenen van 
thuisblijvers goed onderzoeken, zodat de partij hier landelijk haar voordeel mee 
kan doen in maart. 

  > UITSLAGEN HERINDELINGSVERKIEZINGEN

Op papier is een meerderheid in de 
Tweede Kamer voor het verhogen van 
het minimumloon. In de nu bekende 
verkiezingsprogramma’s van andere 
partijen is te zien dat steeds meer 
partijen – zelfs de VVD – met de SP 
meegaan in de roep om een hoger 
minimumloon. Daarom stelt de SP voor 
om heel snel spijkers met koppen te 
slaan. Waarom wachten tot na de 
verkiezingen? De mensen om wie het 
gaat kunnen niet wachten. En zo 
kunnen die andere partijen mooi laten 
zien of hun roep om een hoger mini-

mumloon meer is dan een loze verkie-
zingsbelofte. SP-fractievoorzitter Lilian 
Marijnissen: ‘De SP wil een hoger 
minimumloon. Omdat de AOW en de 
uitkeringen hieraan zijn gekoppeld 
stijgen die ook mee. Vandaag staan we 
niet langer alleen in ons pleidooi voor 
een hoger minimumloon. De mensen in 
de cruciale beroepen verdienen onze 
waardering. Laten we het regelen.’ 
Binnenkort wordt erover gestemd; in 
een volgende Tribune zal uitgebreider 
aandacht komen voor de SP-voorstellen 
voor een hoger minimumloon.

  > HOGER MINIMUMLOON: NIET WACHTEN
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RICK HOEFSLOOT is fractievertegenwoordiger 
voor de SP in Den Haag en auteur van het 
plan. Hij vindt de cijfers schrikbarend: ‘Als 
je in energiearmoede leeft dan betekent 
het dat je 10 procent of meer van je inko-
men kwijt bent aan je energielasten. Nu al 
leven er in Nederland honderdduizenden 
huishoudens in die situatie. Er is berekend 
dat als we niks doen, dit aantal toeneemt tot 
1,5 miljoen in 2030. We moeten dus echt nu 
in actie komen.’ Oorzaak is de energietransi-
tie – de overstap naar duurzamer opgewekte 
energie én minder energieverbruik. Die 
overstap is noodzakelijk, maar moet volgens 
de SP mensen niet in de problemen brengen.

Kaarsen als verwarming
Hoefsloot: ‘Het gaat echt om schrijnende 
gevallen. Mensen die de energierekening 
niet kunnen betalen gebruiken dekens om 
zichzelf warm te houden,  gaan al om acht 
uur naar bed om het warm te krijgen of 
steken kaarsen aan als verwarming. En dat 
in Nederland!’

Verkeerde prioriteiten
Ondanks de grote gevolgen voor het wel-
zijn van mensen is er volgens Hoefsloot 
maar weinig aandacht voor in de Haagse 
gemeenteraad: ‘Eigenlijk gaat het er hier 
niet echt over. De wethouder komt alleen 
met algemene potjes geld waarmee kopers 
gesubsidieerd hun huis kunnen verduur-
zamen. Ondertussen wordt de sociale huur 
helemaal vergeten. Er is geen gericht beleid 
om die ongelijkheid tegen te gaan. Ze kijken 
naar de landelijke overheid voor verzach-

tende maatregelen maar daarmee bestrijd 
je de symptomen, niet het onderliggende 
probleem. Dat is kortzichtig. Doordat wij ons 
actieplan tegen energiearmoede hebben in-
gediend, moeten ze het er wel over hebben.'

Samenhangend plan
Om echt iets te kunnen doen aan energie-
armoede, moet je volgens Hoefsloot met 
een samenhangend pakket aan maat-
regelen  komen: ‘Als je echt wat wil bereiken 
dan moet je in de volle breedte naar het 
probleem kijken. Energiearmoede loopt 
 namelijk door verschillende beleidster-
reinen heen. Duurzaamheid, de woning-
bouw en de sociale regelingen zijn allemaal 
onderwerpen waar je mee aan de slag moet. 
De maatregelen in ons actieplan zijn daar 
dus ook op gericht.’
 
Inwoners profiteren mee
Met de plannen die de SP voorstelt wil de 
partij ongelijkheid tegengaan, voorkomen 
dat mensen meer last krijgen van energie-
armoede en de SP wil zelfs dat bewoners 
gaan meeprofiteren. Voor huurders en men-
sen met weinig geld is daarom extra veel 
aandacht in het actieplan. Hoefsloot: ‘We 
willen onder andere dat de gemeente col-
lectief energie gaat inkopen voor de minima. 
Zo kan de gemeente een korting afdwingen 
waardoor de energierekening omlaag gaat. 
Daarnaast willen we zoveel mogelijk zon-
nepanelen leggen op de daken van sociale 
huur woningen. Met het oprichten van een 
energie coöperatie willen we dat inwo-
ners zelf ook profiteren van de opbrengst. 

Uiteindelijk bespaart het de gemeente geld 
omdat er minder aanspraak wordt gedaan 
op sociale regelingen.’

Eerst isoleren
Een eerste actie die meteen kan worden 
uitgevoerd is het isoleren van woningen. 
Volgens Hoefsloot levert dat een directe 
besparing op en versnel je daarmee de ener-
gietransitie: ‘Isoleren is een mooi voorbeeld 
van een maatregel die het woongenot ver-
betert, de energierekening verlaagt en ook 
nog eens de duurzaamheidsdoelen dichter-

INDIENER: LESLEY ARP, SP

ACTIEPLAN 
ENERGIEARMOEDE

INITIATIEFVOORSTEL: 
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In Nederland zijn 665.000 huishoudens die te maken hebben met 
energiearmoede. Mensen die hun verwarming uit laten staan  
omdat ze bang zijn voor de energie rekening. En dat aantal groeit.  
De SP- gemeenteraadsfractie in Den Haag heeft daarom een  
‘Actieplan Energiearmoede’ gelanceerd.

HOE EERLIJKER
HOE DUURZAMER
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bij brengt. We willen daarom een wijk-
ontwikkelmaatschappij oprichten waarmee 
we de renovaties van sociale huurwoningen 
naar voren kunnen halen. Ook voeren 
we een subsidieregeling in voor woning-
bezitters met weinig spaargeld.’

De andere rekening 
Sommige maatregelen die in het actieplan 
worden voorgesteld zijn kosteloos, voor 
andere moet er geld worden geregeld. 

Ook hier heeft Hoefsloot ideeën voor 
opgeschreven: ‘Er ligt nog veel geld op 
de plank door de verkoop van Eneco-
aandelen in het verleden. Destijds waren 
we tegen de verkoop en daarom vinden we 
nu dat de opbrengst in ieder geval moet 
worden besteed aan energiemaatregelen. 
Daarnaast zetten we bestaande duurzaam- 
heidsbudgetten en reserves ook beter in 
dan het college nu doet. Uiteindelijk zorgt 
het terugdringen van energiearmoede er 

ook voor dat we als gemeente veel geld 
kunnen besparen. Het verduurzamen van 
woningen levert bijvoorbeeld veel banen op, 
wat een positieve invloed heeft op de kosten 
die we als gemeente maken voor sociale 
regelingen.’

Eerste stap
In april 2021 wordt het actieplan besproken 
in de Haagse gemeenteraad. Over hoe het 
plan door de andere partijen wordt ontvan-

21TRIBUNE december 2020
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gen is Hoefsloot nog niet zeker: ‘We weten 
dat de coalitiepartijen er eigenlijk niet op 
zaten te wachten. Maar door ons initiatief-
voorstel moeten ze nu wel met ons het debat 
aangaan over oplossingen, dat is een goede 
eerste stap. Nu moeten we ze nog overtuigen 
om onze ideeën over te nemen.’

Druk vanuit bewoners
Daarom gaat de SP in Den Haag de komende 

Het is van het Haagse stadhuis nog geen  
500 meter lopen naar het gebouw van de  
Tweede Kamer. Daar heeft SP-Kamerlid 
 Sandra Beckerman al veel voorstellen 
ingediend om energiearmoede tegen te 
gaan. Inmiddels ligt er ook een pakket aan 
voorstellen, ideeën en vragen waar afdelin-
gen zelf mee aan de slag kunnen voor een 
rechtvaardig klimaatbeleid.

Volgens Beckerman maakt het kabinet 
op dit moment de verkeerde keuzes: ‘De 
regering komt met allerlei duurzaamheids-
maatregelen maar houdt geen rekening 
met hoe eerlijk die zijn. De markt strijkt de 
winsten op en ondertussen blijven gewone 
mensen met de kosten zitten. Er is zelfs heel 
lang ontkend dat de energierekeningen zijn 
gestegen, terwijl dat aantoonbaar wel zo is!’

Energiemarkt heeft gefaald
Voor oplossingen heeft de SP onder andere 

maanden vooral buiten het stadhuis aan de 
slag. Hoefsloot: ‘Om ervoor te zorgen dat de 
andere partijen in de raad naar ons luiste-
ren, gaan we druk organiseren van buitenaf. 
We gaan de wijk in naar de mensen die door 
energiearmoede worden getroffen om ze te 
organiseren. Zo laten we aan de raadsleden 
in het stadhuis zien hoe groot het probleem 
is en hopelijk werken ze dan eindelijk mee 
aan echte oplossingen.’  •

 
Lees het hele actieplan energiearmoede op   
sp.nl/Z5a

tekst Xander Topma 
foto’s Maurits Gemmink 
illlustratie Len Munnik

onderzoek laten doen door CE Delft. Het on-
derzoeksbureau rekende uit hoeveel stroom 
er kan worden opgewekt als alle geschikte 
daken worden volgelegd met zonnepanelen. 
De resultaten laten volgens Beckerman zien 
dat daar nog veel winst is te behalen: ‘Als we 
alle geschikte daken vol leggen met zonne-
panelen dan wekken we in ieder geval bijna 
evenveel energie op als alle huishouden nu 
samen verbruiken, maar waarschijnlijk nog 
veel meer. Nu liggen de panelen nog maar 
op 5 procent van de daken en ondertussen 
maakt het kabinet het juist minder aantrek-
kelijk om ze te leggen. Met ons aanvalsplan 
leggen we al die daken vol.’
Ook wordt er naar voorbeelden in het 
buitenland gekeken. Beckerman: ‘Door druk 
van onderop hebben de Duitse en Engelse 
regeringen vastgesteld dat de energiemarkt 
heeft gefaald en zetten ze nu gemeen-
telijke energiebedrijven op. Dat zouden 
we in Nederland ook moeten doen. Met 
gemeente lijke energievoorzieningen die 
verantwoordelijk zijn voor het leggen van 
zonnepanelen en het isoleren van woningen 
zorgen we voor lagere energierekeningen, 
meer banen en zeggenschap voor inwo-
ners. Zo halen we de klimaatdoelen wél en 
gebeurt dat op een eerlijke manier.’
Want, stelt Beckerman, voor de snelheid 
waarmee Nederland overstapt op duurzame 
energie is de huidige aanpak niet goed: ‘Als 
we op deze weg doorgaan dan halen we de 
klimaatdoelen nooit. Dat lukt alleen als we 
de energietransitie op een rechtvaardige 
manier inrichten. Dat onderschrijven we-
tenschappelijke studies en ook onderzoek-
bureau TNO in hun onlangs verschenen 
rapport.’

Groene banen
De SP staat niet alleen in haar kritiek op de 
huidige werkwijze van het kabinet. Becker-
man zoekt daarom de samenwerking op 
met organisaties en inwoners buiten het 

parlement: ‘We gaan verder in gesprek met 
duurzaamheidsorganisaties als Greenpeace, 
Milieudefensie en Extinction Rebellion. 
Daarnaast mobiliseren we inwoners om druk 
te zetten. Dat is ook nodig om de huidige 
coalitie van richting te laten veranderen. Ze 
stemmen nog te vaak uit coalitiedwang tegen 
onze voorstellen.’ 
 
Beckerman wil met deze aanpak de echte 
vervuilers laten betalen om zo de kosten van 
de energietransitie eerlijker te verdelen: ‘Zij 
moeten een rekening krijgen die past bij hun 
verbruik. We moeten daarnaast ook einde-
lijk een keer stoppen met het subsidiëren 
van fossiele brandstof. Zo zorgen we ervoor 
dat de rekening terechtkomt waar hij hoort. 
Ook willen we de verhuurderheffing zo snel 
mogelijk afschaffen zodat de woningcorpo-
raties genoeg geld hebben om de huizen van 
huurders te verduurzamen.’
Eén van de belangrijke effecten van de 
SP-plannen is het ontstaan van veel groene 
banen, vertelt Beckerman: ‘Met ons plan 
voor het isoleren en verbeteren van wonin-
gen zorgen we ten eerste voor betere huizen 
en een lagere energierekening. Om het uit 
te kunnen voeren zijn ook ontzettend veel 
mensen nodig. Met de investeringen die we 
doen stimuleren we dus de groene economie 
en ontstaan er heel veel nieuwe banen.’
 
Lokaal samenwerken
Omdat energiearmoede in heel Nederland 
een probleem is, roept Beckerman alle 
SP-afdelingen op om ook op dit onderwerp 
in actie komen: ‘De raadsfractie in Den 
Haag heeft het goede voorbeeld gegeven. 
Zoek lokaal de samenwerking op. Mobili-
seer mensen die in slechte woningen of in 
energiearmoede leven en doe dat samen met 
organisaties die het met ons eens zijn. Samen 
zorgen we ervoor dat onze plannen worden 
aangenomen zodat de energietransitie eerlijk 
wordt voor gewone mensen.’

TEMPO MAKEN DOOR RECHTVAARDIGHEID
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Een van de mensen die de effecten van 
energiearmoede om haar heen ziet is Li-
ona Taylor Parkins. Ze woont in de wijk 
Laakkwartier in Den Haag. In de buurt is 
het soms slecht gesteld met de leefsitu-
atie van mensen. Samen met de SP en 
andere buurtbewoners kwam ze in actie 
tegen de hoge energierekeningen waar 
ze mee kampen.

‘NIET GEK DAT MENSEN HET 
GEWOON NIET MEER BEGRIJPEN’

foto van Liona
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 Liona Taylor Parkins en Rick Hoefsloot

Angst voor de rekening
Het is soms droevig gesteld bij mensen 
thuis, vertelt Taylor Parkins: ‘Er zijn buren 
die hun hele huis verwarmen met kaar-
sen. Ze branden in de woonkamer, keu-
ken, slaapkamer, echt overal. Sommigen 
gebruiken zelfs hun cv helemaal niet meer 
en hebben alleen een elektrisch kacheltje 
aanstaan. Dat is goedkoper. Met extra dikke 

truien proberen ze de kou door te komen. Ze 
durven de kachel niet aan te zetten uit angst 
voor de rekening.’

Meer duidelijkheid nodig
Een van de redenen waarom mensen bang 
zijn voor de energierekening, is volgens 
Taylor Parkins dat ze niet kunnen overzien 
wat ze precies moeten betalen: ‘Sinds een 
paar jaar is er een nieuwe manier van ener-
giekostenberekening. Sindsdien is het heel 
onoverzichtelijk geworden wat je kwijt bent 
aan energie. Een deel van de kosten zit bij 
de huur in maar je betaalt weer apart voor 
je koude water en dan ook nog apart voor je 
warme water. Daarnaast betaal je een vast 
bedrag aan de energieleverancier en daar 
bovenop komen nog weer belastingen. Er is 
veel laaggeletterdheid in deze wijk dus het is 
niet gek dat mensen het gewoon niet meer 
begrijpen. Meer duidelijkheid zou al veel 
oplossen.’
 
Geen peil op te trekken
Een andere oorzaak voor het gebrek aan 
overzicht is dat mensen niet kunnen zien 
hoe warm het in hun huis is, zegt Taylor 
Parkins: ‘Er hangen geen thermostaten in 
de woningen. Hierdoor heb je geen flauw 
idee wat de temperatuur in huis is. Je stookt 
dan wel maar weet niet hoeveel je verbruikt. 
Er is dan geen peil meer op te trekken wat 
de eindafrekening is. Als je niet veel te 
besteden hebt dan kijk je daar dus wel voor 
uit. Nieuwe bewoners zeggen ook vaak dat 
ze nog nooit zoveel hebben betaald voor 
energie.’
 
Buurt in beweging
Eerder kwam Taylor Parkins al met de SP 
en buurtgenoten in actie tegen de ener-
giekosten, ondanks dat het organiseren 
moeizaam gaat: ‘Er is veel wantrouwen bij 
mensen. Daarnaast duurt het lang om iets te 
veranderen en dan is het moeilijk om men-
sen erbij te houden. Je bent afhankelijk van 
allerlei onderzoeken en instanties. De enige 
aanpak die kan werken is als je met heel veel 
mensen praat en goed contact onderhoudt 
maar dat kost heel veel tijd. Toch is het wel 
nodig om het probleem op te lossen.’ 
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Sinds in Thailand in 2014 het leger (opnieuw) de 
macht greep,  is er verzet van vooral jonge mensen.  
Helemaal sinds er deze zomer via een onvrij 
 referendum een nieuwe grondwet is aangenomen die 
de militairen en de monarchie nog meer macht geeft. 
Nadat de politie waterkanonnen met chemicaliën 
inzette, beschermde afgelopen maand een aantal 
 demonstranten zich met grote opblaas-badeenden. 
Zij hadden deze eigenlijk toevallig meegenomen, 
onder het mom: de enige manier waarop we onze 
parlementariërs kunnen bereiken, is misschien 
door badeendjes via de rivier naar het parlements-
gebouw te laten drijven. Inmiddels zijn badeendjes 
het symbool van pro-democratisch verzet geworden. 
Ze prijken zelfs op zelfgemaakte bankbiljetten, waar 
normaal de koning op staat. Niet ongevaarlijk, in 
het land waar demonstreren toch al een hachelijke 
zaak is, want op het beledigen van de koning staat 
maximaal 15 jaar. • 

foto’s in volgorde
1 REUTERS / ANP /Jorge Silva
2 STRINGER / ANP / Anadolu Agency 
3 en 4 EPA / ANP / Diego Azubel
5 REUTERS / ANP / Soe Zeya Tun
6 ANP / Athit Perawongmetha

DRIJVENDE KRACHT
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EERLIJKEBELONING.NL

  > ‘ GEEN SMOESJES 
MEER’ 
 NOG MEER STEUN VOOR EERLIJKE 
BELONING VOOR DE ZORG 

Er moet een structureel betere finan-
ciële waardering komen voor de 
Nederlandse zorgverleners. De Eerste 
Kamer nam begin november een 
voorstel van Tiny Kox, SP-fractievoor-
zitter daar, met ruime meerderheid aan. 
Een week eerder werd ook een motie 
aangenomen in de Tweede Kamer voor 
structureel betere waardering voor 
zorgverleners. De coalitiepartijen 
liggen dwars, maar Kox zegt: ‘Smoes-
jes kunnen nu niet meer.’ De steun in 
beide parlementen sluit volgens de 
senator ‘helemaal aan bij de grote 
steun in de samenleving om onze 
zorgverleners niet alleen applaus te 
geven maar ook een structureel betere 
beloning, voor al het werk in deze 
coronatijd. Nu beide Kamers dit willen, 
en in moties hebben vastgelegd, hoort 
de regering de wens van onze volks-
vertegenwoordiging te respecteren.’ 

De SP voert actie met zorgverleners en 
met iedereen die wil helpen. Al meer 
dan 130.000 mensen tekenden de 
steunverklaring.  
Kijk op doemee.sp.nl/zorg

Op de SP-website is een vraag-ant-
woord-pagina gemaakt: 8 vragen over 
de zorgsalarissen. Daar kunt u de voors 
en tegens rustig bekijken.  
Kijk op sp.nl/Z5D

NIEUWS

De SP in Venray voert actie tegen de 
onbegrijpelijke sluiting van de huisartsen-
post (HAP) daar. 2500 handtekeningen 
waren er al verzameld; met SP-Tweede 
Kamerlid Henk van Gerven en het comité 
Open die HAP is er een digitale actie-
bijeenkomst gepland in december.  
De SP’ers – en de bewoners natuurlijk – 
kregen op 24 november steun uit de 
provincie. In Provinciale Staten stemde 
een zeer ruimte meerderheid voor het 
SP-voorstel om de gedeputeerde op pad 
te sturen om met de huisartsen in de regio 
te bespreken hoe de huisartsenzorg de 
hele week bereikbaar te houden. De 
PVV-gedeputeerde vond het niks, maar 
hij zal met frisse tegenzin aan de slag 
moeten. De boodschap was duidelijk: 
regelen die HAP!

  > STRIJD VOOR HUISARTSENPOST VENRAY

VENRAY.SP.NL

HOE KUNT U HELPEN?

•    Hang deze poster voor het raam, zodat iedereen  
kan zien dat u de HAP wilt behouden.

•  Scan de QR-code om gratis extra posters te bestellen.

•  Verspreid zoveel mogelijk posters in uw omgeving.

•  Houd onze Facebookpagina in de gaten voor het laatste nieuws:  
www.facebook.com/groups/hapvenraymoetblijven

SP-Kamerleden Lilian Marijnissen en Cem 
Laçin pleiten ervoor om het openbaar 
vervoer weer publiek te maken. “Ons 
openbaar vervoer moet mensen van A 
naar B brengen, zo goedkoop, veilig en 
milieuvriendelijk mogelijk. De markt heeft 
laten zien dit niet te kunnen omdat zij 
alleen geïnteresseerd zijn in winstgevend-
heid”, schrijven zij in een opinie. 
De gevolgen van 20 jaar marktwerking in 
het ov? “Het openbaar vervoer in de regio 
is verschraald, concludeert de ov-ombuds-
man. Hele gebieden hebben geen goed 
openbaar vervoer meer. Haltes verdwij-
nen, lijnen worden opgeheven, ingekort of 
samengevoegd, en veel busdiensten zijn 
alleen nog maar op afroep beschikbaar.” 
Verschraling heeft gevolgen voor het 
milieu: “Want daar waar het openbaar 

  > ‘MAAK OPENBAAR VERVOER PUBLIEK’

vervoer een slecht alternatief is worden 
mensen de auto ingejaagd. Zo wordt de 
exploitatie van het openbaar vervoer in 
deze regio’s nog onaantrekkelijker voor 
commerciële vervoersbedrijven. Dat is 
slecht voor mens en milieu.”

De SP’ers pleiten er daarom voor dat 
provincies, “net als de gemeenten Amster-
dam (GVB), Rotterdam (RET) en Den 
Haag (HTM), hun eigen vervoersbedrijven 
kunnen oprichten en daar het openbaar 
vervoer onderhands aan gunnen. De NS 
blijft in publieke handen en het streekver-
voer komt in handen van provinciale of 
gemeentelijke vervoersbedrijven.”

Deze opinie van Marijnissen en Laçin is 
hier terug te lezen: sp.nl/Z5K
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LINKSVOOR VERTROUWEN EN OVERGAVE

tekst Diederik Olders
foto Karen Veldkamp

 › Je werkt in de geestelijke gezondheids-
zorg?
‘Ja, ik ben verpleegkundige en doe vooral 
opname van mensen in een acute crisis.  
Ik ben het eerste contact als we een melding 
krijgen van bijvoorbeeld iemand die ernstig 
psychotisch is.’

 › Zwaar werk, lijkt me. Dus je had nog wel 
wat energie over om voorzitter van een 
SP-afdeling te worden…
‘Tja. Ik ben nu anderhalf jaar voorzitter – je 
wilt je steentje bijdragen als je gelooft in een 
betere wereld. De strijd van de SP, samen 
met mensen, is me uit het hart gegrepen.  
We zijn een kleine SP-afdeling in een rechtse 
gemeente. Jammer genoeg verloren we bij 
de laatste verkiezingen onze raadszetel. 
Achteraf gezien pakte dat goed uit, nu 
kunnen we opbouwen en bezinnen.’

 › Hoe ontspan je?
‘Ik ben echt een natuurmens. Ik woon in 
Raalte, hè. Hoewel je zo in Zwolle, Deventer 

of zelfs Amsterdam bent, zit je toch een 
beetje verstopt. In de natuur. Raalte ligt aan 
de voet van de Sallandse Heuvelrug, waar ik 
graag ga mountainbiken en wandelen. Veel 
sporten dus. Met mijn heftige werk is het 
heel belangrijk om te herstellen. Dat doe ik 
het beste met mensen om me heen. Praten, 
koken en eten met vriendinnen. Lekker 
mediterraan, met weinig maar smaakvolle 
ingrediënten.’

 › Toch even over die naam. Wat is het nou?
‘Lenka is mijn officiële voornaam, Shraddha 
is mijn roepnaam. Iedereen noemt me zo. 
Ik heb die naam aangenomen in een tijd 
dat ik de wereld vijandig vond; Shraddha is 
Sanskriet voor vertrouwen en overgave.  
Het vertrouwen in de wereld en de mensen 
is er nu, de naam blijft.’ •

Als je Lenka Pitrmanova (46) belt, 
neemt ze op met ‘Shraddha’. Even 
verwarring, maar de voorzitter 
van de SP-afdeling Raalte is het 
gewend. In Tsjechoslowakije 
geboren, vertrok ze als rusteloze 
27-jarige naar Nederland. Ze 
kwam terecht in Overijssel. Ze is 
snel verveeld, zegt ze. Al lijkt er 
weinig tijd voor verveling als je 
SP-vrijwilligerswerk doet naast 
een zware baan in de psychiatrie. 



UITGELICHT

REDDENDE ENGEL

Voor veel mensen uit corona-risico-
groepen dreigt een eenzame kerst. Een 
Braziliaans verpleeghuis bedacht een 
creatief reddingsplan. In een speciale 
‘knuffeltunnel’ kunnen de bewoners, die 
er al sinds maart in lockdown zitten, nu 
toch bezoek ontvangen en omhelzen.  Een 
hele opluchting voor de 100-jarige Alzira 
Silva, op de foto eindelijk weer herenigd 
met haar dochter. Gelukkig wordt het 
langzaam duidelijker welke beperkingen 
de verspreiding van het virus het beste 
remmen. Nog even volhouden dus. 
 
foto: Politiken/Panos/ANP/Mads Nissen ©
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PRIKBORD@SP.NLPRIKBORD@SP.NL of stuur een brief naar Redactie Tribune • 
Snouckaertlaan 70 • 3811 MB Amersfoort

Een kleine groep heeft een grote groep 
in zijn greep en bespeelt die groep alsof 
het trekpoppen zijn. Soms verdenk ik die 
kleine groep ervan dit ook heel erg lollig te 
vinden. Zo was het in de Oudheid en in de 
Middeleeuwen. En zo is het anno 2020 nog 
steeds. Conclusie: mensen zijn ongelijk. 
Juister gezegd: allemaal anders. Maar willen 
gelijkwaardig behandeld worden. Maar 
juist DIT wordt voortdurend tegengewerkt. 
Want er is een kleine groep die een grote 
groep in de houdgreep heeft en het wel 
grappig lijkt te vinden om dit zo in stand 
te houden. De bazen en bovenbazen zijn 
intelligente wezens maar ze zijn niet echt 
slim. Omdat ze totaal niets lijken te snappen 
van waardigheid of rechtvaardigheid. En 
Empathie: wat is dat? Dus waarom is er nog 
steeds zoveel onrechtvaardigheid. Dat zou 
helemaal niet moeten, anno 2020!

Paula van Roon, Heerlen

Huurverhogers
Waarom huurverhogingen? Zou het niet 
rechtvaardiger zijn om weer terug te gaan 
naar het oude systeem van een derde deel 
van inkomsten? Vroeger werd rekening 
gehouden met je inkomsten. In 1979 had 
ik een inkomen van f 800,- en betaalde 
f 240 aan huur. Nog even en ik ga de 
HELFT van mijn inkomen kwijt zijn aan 
huur! Hier bijgevoegd de vraag waarom de 
inkomstenverschillen zo groot moeten zijn, 
is het begrijpelijk dat de bevolking steeds 
bozer wordt. Ik WIL in een regering niet 
vertegenwoordigd zijn door mensen die 
ongelijkheid en onrechtvaardigheid in stand 
houden. Maar zo is de situatie al sinds de 
Oudheid. En ik zie dat voorlopig nog niet 
veranderen.

Als alle mensen gelijk zijn, waarom zie ik 
dan overal ongelijkheid om mij heen? Als wij 
geloven in een rechtvaardige wereld waarom 
is er dan zoveel onrechtvaardigheid? 
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OPLOSSING CRYPTOGRAM OPLOSSING CITATENRAADSEL

Henry en Lucas, ©
 FLW

 2020

DUOGRAM

De winnaar van de novemberpuzzel 2020 is J.K. Plantinga uit Zevenaar.
Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 6 januari naar de puzzel redactie van de Tribune;  Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of 
tribunepuzzel@sp.nl  Vergeet u niet uw naam en adres te vermelden? Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot 
uit de SP-boekenstal.

PUZZEL

Lach of ik schiet

Horizontaal
3) Bioboer 7) Verkoopstunt 9) Valpartij 10) Meesterwerken 12) Dood 15) Insult  
17) Slagregen 20) Schoondochter 21) Dwarsligger 22) Doodliggen.

Verticaal
1) Uitsmijter 2) Feitenonderzoek 4) Bouwvak 5) Geladen 6) Voorpret 8) Kapitaalvoorraad
11) Bosgod 13) Kit 14) AA 16) Space Wagon 18) Lunchgerecht 19) Knalfuif.

Opdracht
De SP ‘Duogram’ Winterpuzzel bestaat uit twee delen: (I) Ruimte-tech (Rt) en (II) Ver weg (Vw). In de Rt vindt u ongeveer de helft van de oplossing. Zet de 
letters die u in de met rode letters aangegeven vakjes van deze puzzel vindt in de overeenkomstige vakjes van de horizontale balk van het Vw. De zeven 
vragen van het Vw leveren de overige letters van de Totaaloplossing. Het gedeelte Rt betreft ‘spin-off’ techniek die in eerste instantie voor en/of in de ruimte 
is ontwikkeld. Het Vw betreft mensgemaakte objecten buiten de aarde (veelal niet in geostationaire baan). Punctuatie telt als een vakje. De gehele oplossing 
is het woord van veertien letters op de horizontale balk van het Vw. Wij wensen u een fijne tijd & veel puzzelplezier!

I RUIMTE-TECH (RT)

II VER WEG (VW)

Horizontaal
1) Visco-elastisch terug naar originele vorm in 0.5 tot 5 sekonden. 
Slaap zacht. [11] 4) Met ... schoenen worden diverse klachten en 
aandoeningen vermeden. [13] 7) Draagbaar ademluchtsysteem; 
helm met goudlaagje: zo kan er gespoten worden! [19] 10) Door het 
fotovoltaïsch effect wekken velen hiermee nu al hun eigen energie 
op. [12] 11) De vreugdevolle besturing van uw PC is afgeleid van 
o.a. de Space Shuttle. [8]  

Verticaal
2) (Amerikaanse) Satellietnavigatie in 3 letters. Voorloper van 
Galileo. [3, afk.] 3) Goudkleurig aan de ene, zilverkleurig aan de 
andere kant. Op Mylar-folie gebaseerde plasticfolie nu in elke EHBO-
kit! [13] 5) Dit acroniem verwijst naar het implantaat (met door 
NASA-&-Johns Hopkins ontwikkelde minipomp) dat door diabetici 
gebruikt kan worden om meer mobiel te kunnen zijn. [4, afk.] 6) Bij 
het verwerken en verbeteren van digitale beelden droeg ook NASA 
een steentje bij. Wij kennen de techniek vooral uit ziekenhuizen. 
Beter als je niet claustrofobisch bent. [3, afk.] 8) In de ruimte kun 
je er micrometeorieten mee afweren. In de keuken is de combinatie 
van teflon & aluminium pan-klaar! [5] 9) Wat we nu op schoot of 
tafel leggen was in 1979 ‘The Grid Compass’, door NASA in het 
Space Shuttle programma gebruikt vanwege het lage gewicht (in 
vergelijking met andere systemen). [6]

A Rover ter grootte van een auto is niet kapot te krijgen, ook niet op Mars.
C Eerste landing op de maan door onbemande Chinese missie, genoemd naar 
Godin van de Maan.
E Samenwerkingsverband onder leiding van ESA. Met de Beagle-2 (lander) liep 
het slecht af.
G Eerst een stukje meeliften met de Cassini, en dan maar eens landen op Titan.
I De Japanse ‘Ochtendgloren’ kwam in 2010 niet in een baan om Venus, maar 
in 2015 lukte het alsnog.
K ‘Mars-schip’ is Hindi voor de eerste Indiase ruimtesonde, naar Mars.
M Het verst van de Aarde verwijderde, door mensen gemaakte object.
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